
 

 
 





peta 31 – rok 2020 tom II 
Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2019” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednim roku, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilkanaście stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVP-INFO – WIADOMOŚCI oraz 

tvn24bis – Fakty. Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest 

to jedyne utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka.  Czasami, 

już rzadziej w tym roku, spisałem i inne programy telewizji bądź artykuły z gazet. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polskiego. 

Rok 2019, jak 2018 również zapowiadał się obfitością faktów. Polska już czwarty rok pod rządami 

Prawa i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością i premedytacją wprowadza we wszystkich 

dziedzinach życia „dobrą zmianę”, ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

Protesty społeczne niestety zanikły, przynajmniej w pierwszym półroczu. Jakie będzie drugie półrocze, to 

się dopiero okaże. 
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Polityka jest paskudna, ale pandemia to horror 

 



 



 

2020-04-01 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5523 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Epidemia w Polsce nadal się rozwija, rośnie liczba zakażonych, rośnie liczba śmierci. 

Dzisiaj stwierdzono 2 420 (+109) zakażonych, zmarło 36 (+3). W tej sytuacji władze dokręcają 

śrubę, od dzisiaj obowiązują zaostrzone zakazy: nieletni nie wychodzą z domu bez dorosłych, 

zamykane są parki i wiele innych miejsc rekreacji, bo nie czas na sport i rozrywki poza domem. 

Nie czas też na fryzjera. A kto łamie kwarantannę ten albo słono płaci, albo trafia za kraty… 

…Na ulicach pojawić ma się 20 tysięcy policjantów wspieranych przez inne służby 

mundurowe, będą kontrolować pojazdy, którymi zbiorowo dojeżdża się do pracy i wysadzać z 

nich pasażerów, jeśli zajmują więcej niż połowę miejsc. Od dzisiaj na zakupach w sklepie może 

być tylko troje klientów przypadających na jedną kasę. Od czwartku obowiązkowe rękawiczki i 

płyn dezynfekcyjny dla kupujących zapewniony przez sklep. Od 10 – 12 obsługują tylko 

seniorów powyżej 65 roku życia. Od jutra samorządowe straże miejskie i gminne będą 

nadzorowane przez państwową policję. Jan Błaszkowski, Fakty. 

PM – Po spirali zachorowań, rząd obawia się spirali zwolnień z pracy i bankructw. Tarcza 

antykryzysowa, która dzisiaj weszła w życie, dobrze, że jest, ale pojawia się późno, pomaga za 

mało i jest zbyt skomplikowana – tak mówią przedsiębiorcy. 

Arleta Zalewska – Jak pan ją ocenia? 

Maciej Formanowicz, prezes zarządu Fabryk Mebli „Forte” – Hm. Dobrze, że jest, ale jest 

bardzo słaba. To nie jest to, czego oczekujemy. 

Krzysztof Majewicz, współwłaściciel firmy transportowej „Macsped” – Nie pomaga, nie 

ratuje, jest niewystarczająca. Sytuacja jest coraz trudniejsza, wczoraj właśnie klienci wymówili 

nam umowy. 

Dorota Lange, wizażystka, właścicielka szkoły „Make up academy by Dorota Lange” – 

Zwolnienie ze składek to jest bardzo duża pomoc dla firm. Te świadczenia postojowe dla 

pracowników. 

Wacław Szczepkowski, właściciel pensjonatu „Wanda” w Sopocie – No, ma elementy, 

które mnie nieco stresowały. Natomiast mówię: oczekuję więcej przede wszystkim w zakresie 

wszelkich podatków. Ale przecież będę musiał to wszystko zapłacić. To nie jest poważne i to są 

rzeczy, z którymi po prostu trzeba dalej pracować. 

AZ – Bo w swoim hotelu pan Wacław zatrudnia czternastu, a nie jak pani Dorota poniżej 

dziewięciu pracowników. To oznacza, że ona składek ZUS nie musi. On musi. Większy biznes 

mówi wprost: 50% dofinansowania do wynagrodzeń to za mało, bo ciągle mają gigantyczne 

koszty, które zarabiając czy nie, muszą ponosić również dziś. 

Mateusz Morawiecki, premier – Nie możemy dopuścić do nakręcenia spirali zwolnień. 

AZ – Apeluje dziś premier. Ale nikt z nich nie chce tracić pracowników. Twierdzi też, że 

rząd nie działa. To, co daje dziś rząd, nie starcza, by ochronić większość pracowników. 

Maciej Formanowicz – Dojczlandzka ustawa o pomocy, to jest kilka stron. U nas jest 170, 

z odniesieniami 300 – kto to przeczyta? Dostają 60% wynagrodzenia ostatniego, nie żadnej 

średniej, które dopłaci rząd przez 12 miesięcy. 

AZ – Po drugie, dialog. Ci doświadczeni z fabrykami w Dojczlandzie, pokazuje, że da się 

wspierać pracowników i to wspierać skutecznie. Wczoraj Sejm odrzucił poprawki opozycji 

przyjęte przez Senat. 

Andrzej Dobek, właściciel klubokawiarni „PRL” we Wrocławiu – Ale to jest koniec. Ja 

nie mogę czekać na rozwiązania, które się mogą pojawić za trzy miesiące. Jeśli państwo 

przychodzi jeszcze do mnie z ręką i wyciąga te pieniądze z kieszeni, to ja nie mogę się zdobyć 

na pensje dla tych pracowników, nie na ZUS. To już jest coś nie tak. [Ogłosił upadłość]. 

PM – Kolejne szpitale niezakaźne mają problem z zakażeniem i tym, jak dalej działać. 

Wielki szpital na warszawskim Bródnie, kiedy na jednym oddziale pojawił się wirus i medyków 

wysłano na kwarantannę, na ich miejsce skierowano innych medyków, którzy przenosili zarazę 

na kolejne oddziały. Jeśli tak to będzie funkcjonować, to nas będzie kto leczył? 

Katarzyna Górniak – Zaczęło się od Oddziału Gastrologii. Dalej według relacji 

pracownicy warszawskiego szpitala bródnowskiego wszystko potoczyło się tak: 



Pielęgniarka – Dziewczyny z gastrologii poszli na kwarantannę, pacjenci zostali. Więc 

ściągali z oddziałów na dyżury w ciągu dnia z chirurgii, nawet ortopedii, z laryngologii, z 

okulistyki. Potem każda z dziewczyn wracała po dyżurze na swój oddział. 

KG – Skutek był taki, że na kilku oddziałach blisko osiemdziesięcioro lekarzy, 

pielęgniarek i pacjentów [Oddział Internistyczny, Ginekologia, Gastrologia, Kardiologia, 

Chirurgia] zakażonych koronawirusem. Szpital potwierdził: Przesuwaliśmy personel na 

zakażony oddział. 

Paweł Skowronek, doktor, dyrektor do spraw medycznych Mazowieckiego Szpitala 

Bródnowskiego w Warszawie – Musieliśmy w okresie półgodzinnym zorganizować opieką nad 

pięćdziesięcioma pacjentami, którzy byli na Oddziale Gastrologii. 

Niejednokrotnie pielęgniarka czy w ogóle ktokolwiek z personelu medycznego może 

bezobjawowo funkcjonować przez wiele dni. 

KG – Ogromny szpital bródnowski w marcu znalazł się w ogromnych tarapatach. Z 

powodu kwarantanny, zwolnień lekarskich i opieki nad dziećmi do pracy nie przychodziło 

ponad 40% personelu. Ci, którzy pracowali, mogli się zarazić lub zarażać innych. Pomóc by 

mogły częste testy dla medyków. 

Senat zaproponował, by testy dla pracowników zdrowia wykonywać obowiązkowo 

rutynowo raz w tygodniu… 

[…] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Ruszyły wypłaty trzynastych emerytur i rent. Pierwsze trafiły już na konta. 

Polacy mobilizują się w walce z koronawirusem. 

Wszystkie ręce na pokład w czasie epidemii. 

Pierwszy dzień obowiązywania nowych obostrzeń. 

Italia – zakażeni: 105 792. Ofiary: 12 428. Wyleczeni: 15 729. 

Hiszpania – zakażeni: 102 136. Ofiary: 9 053. Wyleczeni: 22 647. 

USA – zakażeni: 189 711. Ofiary: 4 099. Wyleczeni: 7 267. 

Dojczland – zakażeni: 74 508. Ofiary: 821. Wyleczeni: 16 100. 

Wielka Brytania – zakażeni: 29 474. Ofiary: 2 352. Wyleczeni: 135. 

…wyborcy, którzy zdecydują się na głosowanie korespondencyjne, otrzymają kopertę z 

kartą z nazwiskami kandydatów. Odebrane koperty trafią potem do obwodowych komisji 

wyborczych… 

[Dalej nic nowego]. 
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2020-04-02 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5694 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Kolejny dzień rośnie liczba zakażonych i zmarłych. Większość miała osłabioną odporność 

przez inne choroby. Zwraca uwagę, że większość to mężczyźni. Potwierdzono dzisiaj: 

Polska – 2 692 (+138) zakażonych. 50 (+7) zgonów. 

[Ale wczoraj podano: 2 420 zakażonych i 36 zgonów – czyli tak TVN jak i TVP nas 

okłamują: przybyło 272 zakażonych i 14 zgonów, oczywiście jeśli ogólne liczby są prawdziwe, 

a nie muszą być prawdziwe. Wreszcie zrobiłem sobie tabelkę i notuję. Szybko kłamstwo wyszło 

na jaw. Dziwię się, że TVN, przecież pozujące na obiektywną telewizję, nie zrobiło sobie też 

takiej tabelki i nie dementuje tych różnic]. 

PM – [Oj, Panie Marciniak – a tak Wam wierzyłem]. Okazuje się, że co szósty zakażony 

to medyk. Do wielu zakażeń dochodzi w szpitalach. Brakuje tam środków ochrony i testów. 

Żeby lekarze i pielęgniarki mogli leczyć, muszą być zabezpieczeni. 



Katarzyna Górniak – Jeżeli gdzieś w Polsce pojawia się spora grupa zakażonych 

koronawirusem, można przypuszczać, że będzie to szpital. To tylko kilka przykładów i tylko z 

dzisiaj: 

Toruń, Szpital Miejski, zakażeni: pacjenci: 14, personel: 8, łącznie: 22 

Michał Zaleski, prezydent Torunia – Od godzin rannych trwa przewożenie z oddziału 

hematologii pacjentów. 

Wrocław, Dolnośląskie Centrum Onkologii – zakażonych: 3 pacjentów, 17 personel, 

łącznie 20 zakażonych. 

Adam Maciejczyk, doktor habilitowany, dyrektor Dolnośląskiego Centrum Onkologii we 

Wrocławiu – Badamy nie tylko personel, ale również pacjentów. Jeszcze jest kilkaset osób do 

zbadania. 

[Pani Górniak, to skąd pani wie, że 20 zakażonych, skoro jeszcze jest kilkaset osób do 

zbadania?] 

Radom – Mazowiecki Szpital Specjalistyczny – zakażonych 50 pacjentów, 65 personel. 

Łącznie 115 zakażonych. 

Karolina Gajewska, Mazowiecki Szpital Specjalistyczny w Radomiu – Jest trudno. Jedna 

trzecia załogi jest na kwarantannach albo na zwolnieniach lekarskich. Poszukujemy 

wolontariuszy, którzy nam będą po prostu pomagać. 

[Policzmy: tylko dzisiaj zakażony personel w tych trzech szpitalach, to: 8+17+65=90 osób 

personelu. Na początku audycji padło, że „co szósty zakażony, to personel medyczny”. Więc 

90x6=540 zakażonych tylko dzisiaj, a to tylko trzy szpitale. Nie można wierzyć żadnym 

liczbom, to jest żadnym dziennikarzom niestety]. 

[Ale przecież przy tych ilościach widocznych na ekranie maleńkimi literami podane jest 

źródło: Ministerstwo Zdrowia. Więc to rząd okłamuje nas, a dziennikarze jakoś są zobowiązani 

do niedementowania tych kłamstw]. 

KG – Zamknięte oddziały, odwołane przyjęcia, odwołane operacje – to nie dzieje się w 

szpitalach jednoimiennych przeznaczonych do leczenia tylko koronawirusem. To dzieje się w 

szpitalach, które wciąż muszą leczyć wszystkich innych. 

Andrzej Matyja, profesor, Naczelna Rada Lekarska – Gdzie mają pójść ci pacjenci, którzy 

na co dzień korzystali z leczenia w tych oddziałach, w tych poradniach? Przecież nie stało się 

tak nagle z dnia na dzień, że mieszkańcy naszego kraju przestali chorować. 

KG – Ktoś musi ich leczyć. Tymczasem dotychczas ministerstwo zdrowia nie wiedziało, 

ilu pracowników służby zdrowia jest chorych na Covid-19. 

Wojciech Andrusiewicz, rzecznik prasowy, ministerstwo zdrowia – Statystyk pod 

względem chorego personelu nie prowadzimy. 

KG – Dziś główny inspektor sanitarny pierwszy raz podał, ilu lekarzy, pielęgniarek, 

ratowników zakaziło się koronawirusem: na 2692 zarażonych koronawirusem, 461 to personel 

medyczny. 106 z nich wymaga hospitalizacji. To oznacza, że co szósty na Covid-19 w Polsce 

jest medykiem. Dodatkowo 4 500 pracowników służby zdrowia, zamiast leczyć, jest obecnie w 

kwarantannie. 

Andrzej Sośnierz, były prezes Narodowego Funduszu Zdrowia, KP PIS – Rzeczywiście w 

tej chwili pracownicy ochrony zdrowia są rozsadnikiem siłą rzeczy. Ale to jest sygnał, że niebyt 

dobrze ich zabezpieczyliśmy. 

Andrzej Matyja, profesor, Naczelna Rada Adwokacka – Wypuszczanie nas na pierwszy 

front [na pierwszą linię frontu] bez uzbrojenia, bez masek, no, doprowadzi do tragedii większej 

niż sobie można wyobrazić. 

KG – Brakuje środków ochrony, a testów, mimo takich apeli: 

Karolina Gajewska, Mazowiecki Szpital Specjalistyczny w Radomiu – Powinny być 

systematycznie wykonywane. 

KG – Nie wykonuje się personelowi medycznemu rutynowo. [„Co tydzień” – to lekarz] 

Własnym sumptem i wysiłkiem co tygodniowe testy dla pracowników zorganizował bytomski 

szpital specjalistyczny. 

Władysław Perchaluk, dyrektor Szpitala Specjalistycznego nr 1 w Bytomiu – Firma, która 

nam przyjmuje te próbki, jest w Warszawie i za to nie płacimy nic, jak również nie płacimy nic 

za transport, ponieważ zapewnia nam go Urząd Miasta w Bytomiu. 



[Dotychczas urzędy skarbowe traktowały takie bezpłatne usługi jako darowiznę i pobierały 

odpowiedni podatek]. 

GK – Na razie badani są pracownicy Oddziału Zakaźnego, kolejni będą ci z izby przyjęć i 

chirurgii onkologicznej. To powinno być we wszystkich szpitalach. 

[Takie badanie testów już musi być bliżej każdego szpitala, żeby nie wozić z całej Polski 

do Warszawy]. 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

PM – Wybory [jarkowe] prezydenckie mają się odbyć w terminie, a jeśli zagrażają życiu, 

niech będą tylko korespondencyjne bez lokali wyborczych – proponuje PiS i nie bacząc na 

opory, także w rządzie, planuje Sejm uchwalić jutro nowe prawo. Opozycja mówi, że to 

stawianie sprawy na głowie, w sytuacji, gdy Polacy nie mają głowy do wyborów, bo walczymy z 

pandemią. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Na Nowogrodzkiej decyzja zapadła. Jarosław Kaczyński 

[numer samochodu: WJ 34831] wezwał najważniejszych polityków władzy i przedstawił swoją 

wolę. 

Sasin – Wybory [jarkowe] 10 maja się odbędą. 

KKZ – Jutro Sejm ma uchwalić zmiany w kodeksie wyborczym… 

KKZ – Według nieoficjalnych informacji Jarosław Gowin miał powiedzieć Jarosławowi 

Kaczyńskiemu, że nie zgadza się na wybory [jarkowe]. Dostał ultimatum albo poprze wybory, 

[jarkowe] albo pożegna się z rządem. Gowin miał wybrać pożegnanie z rządem. Opozycja nie 

dowierza i czeka na jutrzejsze głosowanie. To ma być sprawdzian i sygnał o gotowości 

współpracy. 

Borys Budka, KP KO, PO – Wzywam Jarosława Gowina do tego, żeby w sposób jasny i 

czytelny zadeklarował: Czy tylko prowadzi swoją wewnętrzną grę, by pozyskać kolejne intratne 

stanowiska dla swoich ludzi? Czy też rzeczywiście wreszcie się opamiętał? 

[Niezbyt mądra wypowiedź. Na pewno nie zachęci Gowina i jego grupy do opowiedzenia 

się przeciwko wyborom]. 

KKZ – Jak miałoby wyglądać głosowanie korespondencyjne, które forsuje PiS. Szczegóły 

nie są znane. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych – Poczta Polska będzie 

operatorem. 

KKZ – Tak wyglądają dziś kolejki przed pocztami [7 osób]. Czy wyborcy sami 

odbieraliby pakiety wyborcze i sami je oddawali, stojąc w takich kolejkach? Nie wiadomo. 

Sylwia Gregorczyk-Abram, adwokat, Inicjatywa Wolne Sądy – To nie jest tak, że w 

sposób cudowny pojawi się pod naszymi drzwiami i w równie cudowny sposób bez kontaktu z 

nami żadnego zabrana. 

KKZ – A gdyby listonosze roznosili je po domach, Czy nie powinni je potwierdzać 

tożsamości odbiorcy i kwitować odbioru? Co z osobami na kwarantannie? 

Małgorzata Kidawa-Błońska – Rozumiem, że życie listonoszy nie ma znaczenia, nie ma 

znaczenia życie tych ludzi, którzy będą mieli wziąć udział w tych wyborach, a przypominam, że 

także na papierze te zarazki zostają. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Wiosna – To będzie farsa. Dzisiaj lepiej wysyłać smsy z 

Nowogrodzkiej, tak będzie sprawniej i taniej, i szybciej niż wysyłać listy. Kto będzie te listy 

otwierał? Kto będzie je liczył? 

KKZ – Ktoś musi też przygotować karty do głosowania. Kto? To samorządy są za to 

odpowiedzialne. A samorządy protestują, bo w pierwszej kolejności zajmują się walką z 

koronawirusem. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy – Wszystkie służby samorządowe, zamiast się 

zajmować kwestiami bezpieczeństwa, zamiast się zajmować kwestiami dotyczącymi 

zabezpieczenia seniorów, powinni się zajmować od rana do nocy przygotowaniem wyborów 

korespondencyjnych? Przecież to jest aberracja. 

Sasin – Nie jestem w stanie sobie wyobrazić, żeby pan [nie zrozumiałem]. Tutaj będą 

wybory [jarkowe] przeprowadzone niezależnie od stanowiska samorządowców. 

KKZ – Czyli z wojskiem i policją? Nie wiadomo. Nie wiadomo też, kto ma liczyć głosy 

bez mężów zaufania i bez kontroli. 



Sylwia Gregorczyk-Abram, adwokat – Ocena tego, czy może dochodzić do zafałszowania 

wyborów czy nie, jest bardzo trudna. 

KKZ – Trudności może też mieć PKW, bo ustawa najwcześniej wejdzie w życie 4 maja. 

Senat zapowiada długie prace. 

Sasin – Przygotowania możemy już zacząć dzisiaj. 

KKZ – Ale to raczej nie jest możliwe. 

Tomasz Grzelewski, Państwowa Komisja Wyborcza – My działamy teraz na podstawie 

tego prawa, które na chwilę obecną obowiązuje. 

KKZ – Mimo tych pytań bez odpowiedzi, decyzja o wyborach zapadła na Nowogrodzkiej. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

[A może głosy już są policzone i znany wynik wyborów na prezydenta? Potrzebne jest 

tylko głosowanie]. 

 

PM – Młodzi, wysportowani, zdrowi. Ich wirus też może zabić… 

Mija 15 lat od śmierci Jana Pawła II, jedynego Polaka, który został papieżem. Karol 

Wojtyła był nim ponad 26 lat. Zaczął swój apel od apelu by się nie lękać i otworzyć dzrwi 

Chrystusowi. Wielokrotnie pielgrzymował do Polski. Odegrał dużą rolę w upadku komunizmu. 

Wpłynął na naszą historię… 

PM – Komisja Europejska proponuje nowe fundusze, by w Unii walczącej z wirusem, 

utrzymać stanowiska pracy i ograniczyć wzrost bezrobocia. Mówi też o nowym Planie 

Marshalla, który po pokonaniu epidemii pozwoli wszystkim w Unii znowu stanąć na nogi. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – 100 miliardów euro proponuje Komisja Europejska na 

walkę z bezrobociem. Pieniądze także do Polski mają popłynąć w formie kredytów 

wspierających plany pobudzenia gospodarki. A następnie na tworzenie nowych miejsc pracy i 

zachowanie tych, w które uderzył kryzys. Wsparcie w pierwszej kolejności mają otrzymać 

firmy, które zamiast zwolnień zdecydują się na ograniczenie i zmniejszanie godzin pracy. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej – Ta propozycja ma 

utrzymać bijące serce europejskiej gospodarki i jej pracowników. Kwarantanny sparaliżowały 

podaż i popyt. Wiele firm zostało zmuszonych do zwolnień pracowników i to będzie miało 

konsekwencje, gdy będziemy chcieli je rozruszać. 

Zdajemy sobie sprawę, że państwa członkowskie przeznaczają teraz kolosalne sumy na 

radzenie sobie z kryzysem. Dlatego nie ma powodu, by prosić je o większe narodowe fundusze. 

Nasze rozwiązania umożliwiają dostęp do wszystkich pozostałych unijnych pieniędzy i to w 

bardzo szybkim czasie. 

MS – To pierwsza ze zgłoszonych dziś inicjatyw, ale druga może oferować jeszcze 

szybszy dostęp do gotówki. Komisja zapowiada całkowite odblokowanie wszystkich 

niewykorzystanych unijnych funduszy. Co istotne: by sięgnąć po takie pieniądze, rząd nie 

potrzebowałby już wkładu własnego. Według wstępnych wyliczeń, w Polsce takich uśpionych 

środków może być nawet 50 miliardów złotych. 

Oprócz natychmiastowej pomocy Ursula von der Leyen zapowiada, że najważniejszym 

instrumentem walki z kryzysem, nazwanym Nowym Planem Marshalla ma być wieloletni 

budżet. Nowy ma obowiązywać od przyszłego roku, ale negocjacje nad nim utknęły. A z 

powodu pandemii i tak muszą zacząć się od zera. Dla Faktów – Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

PM – Rozprzestrzenianie się epidemii w Stanach Zjednoczonych jest już tak dramatyczne, 

że sytuacja przypomina Italię – przyznaje amerykański wiceprezydent. Poważne kłopoty ma 

nawet Pentagon. Drastycznie rośnie też bezrobocie… 

Marcin Wrona – …w Stanach Zjednoczonych tylko wczoraj zmarło ponad tysiąc osób… 

tylko w ubiegłym tygodniu (22-28 marca) na bezrobociu znalazło się 6 648 000 osób. (15-21 

marca 3 307 000 znalazło się na bezrobociu) Prognozuje się, w tym miesiącu bez pracy będzie 

40 milionów ludzi. Marcin Wrona, Waszyngton. 

 

PM – Od dzisiaj do sklepu tylko w gumowych rękawiczkach i po dezynfekcji. 

Renata Juszkiewicz, Polska Organizacja Handlu i Dystrybucji – Albo rękawiczki, albo 

żelem lub ewentualnie trzecia opcja – to są te jednorazowe foliowe woreczki, które w 



przejściowych sytuacjach też mogą spełnić to samo zadanie – [to propozycje złagodzenia 

przepisu wobec braku w Polsce jednorazowych rękawiczek]. 

W Austrii rękawiczki to za mało od środy wszystkie sklepy muszą wydawać klientom na 

zakupy maseczki. 

Rząd Izraela idzie o krok dalej i nakazuje powszechne zasłanianie twarzy [w miejscach 

publicznych]. 

W Polsce minister zdrowia dotychczas sugerował, że maseczki powinni nosić tylko 

chorzy, by nie zarażać zdrowych. 

Maseczek brakuje. Cała Polska szyje je domowymi sposobami. 

 

PM – Polska i Węgry złamały unijne prawo w mechanizmie relokacji uchodźców – orzekł 

Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej. Polski rząd komentuje, że wyrok nie ma 

praktycznego znaczenia, bo na jego wykonanie jest już za późno. 

 

PM – Opozycja proponuje opóźnienie matur i przyjęć na studia, a także odwołanie 

egzaminów ósmoklasistów i przyjmowanie do liceów na podstawie świadectw. Rząd się 

namyśla. Problemy matury wywołały kontrowersje… Język polski zaskoczył arkuszami matur 

sprzed pięciu lat. Nie tego oczekiwano. Z matematyki też przerobione 6 lat wstecz… 

Prawie nikt z nich nie wierzy, by matury rozpoczęły się 4 maja. Tydzień po Wielkanocy 

mają się też odbyć egzaminy kończące naukę w szkole podstawowej. Zdalne przygotowanie do 

tego uczniów podczas przymusowej okupacji domów, to nie lada wyzwanie. 

Ewa Frąckowiak, dyrektor Szkoły Podstawowej nr 40 w Poznaniu – Ich kondycja 

psychiczna, ewentualnie ją trzeba brać pod uwagę. 

Ministerstwo edukacji i centralna komisja egzaminacyjna dają sobie jeszcze czas na 

ostateczną decyzję. 

 

PM – W sobotę o dwudziestej koncert fundacji tvn „nie jesteś sam” na rzecz polskich 

medyków. Będą występować w domach, zobaczymy ich w internecie na player.pl 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danura Holecka 

Habemus Papam… 

 

DH – Statystyka się powiększa. Dziś to już jest 2692 zakażonych i 51 ofiar śmiertelnych. 

Zostań w domu… 

 

Damian Diaz, Adrian Borecki – …Przychody branży gastronomicznej tąpnęły, spadły o -

74%... Kupuj polskie produkty oznaczone kodem rozpoczynającym się od 590… W 

ministerstwie rozwoju rozpoczęły się prace nad wsparciem branży turystycznej. Chodzi o bon o 

wartości tysiąca złotych, który Polacy po epidemii mogliby przeznaczyć na wakacje w naszym 

kraju. [Ale jak to ma wyglądać? Państwo da każdemu bon na 1000 złotych, to by kosztowało 38 

miliardów złotych. A może każdy musi sobie kupić bon za tysiąc złotych?] 

Minister infrastruktury zatwierdził właśnie jedenaście nowych projektów remontu dróg 

krajowych. [A pieniądze?] 

DH – Koronawirus na świecie. Dramatyczna sytuacja w Hiszpanii. 

Wyjątkowa oferta Telewizji Polskiej na trudny czas. 

TSUE wydało wyrok na Polskę za nieprzyjęcie relokacji uchodźców – ale bezpieczeństwo 

Polaków ważniejsze. 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej – Europejskie elity są 

przywiązane do swoich schematów myślenia. Nie zauważają tego, że jesteśmy w zupełnie innym 

miejscu historii niż kilka lat temu, że gospodarka unijna jest zagrożona, a społeczeństwa bronią 

się przed koronawirusem. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Bankructwo tak zwanej di 

komen polityki, nieograniczonego przyjmowania imigrantów jest również ogromną porażką 

polskich polityków, Jak Ewa Kopacz… jak Donald Tusk. 



 

DH – Liczba ofiar śmiertelnych na świecie przekroczyła 50 tysięcy… 

 

DH – trwa polityczna walka opozycji o odwołanie wyborów prezydenckich… 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta RP – w tej sytuacji będą nie legalne, nie będą 

równe, nie będą powszechne. 

Michał Karnowski, publicysta, „sieci” – Jeżeli wybory [jarkowe] nie 10 maja, to kiedy? 

Jak długo to potrwa? To jest pewien plan, pewien pomysł na przejęcie władzy. Ma być chaos, 

ma być niepewność i ma być wielomiesięczna, piekielna, brutalna, ostra kampania wyborcza. 

Zbigniew Krysiak, profesor, ekonomista, prezes [fundacji pod nazwą] Instytut myśli 

Schumana [z kapitałem 2 tysięcy złotych] – Nagle ulegania pewnym zaburzeniom, tworzyłoby 

się pewne napięcie, demotywacja i w efekcie uzyskalibyśmy pogrszające się procesy 

gospodarcze. 

W 2014 roku za głosowaniem korespondencyjnym rękę podniósł także Jarosław Gowin, 

wtedy poseł niezrzeszony. Dziś jego frakcja jest jedyną w Zjednoczonej Prawicy, która chce 

przełożenia terminu wyborów prezydenckich. Marcin Tulicki, Wiadomości. 

 

DH – Tysiące lekarzy, pielęgniarek i ratowników medycznych to oni są na pierwszej linii 

frontu w walce z koronawirusem. Potrzebują ogromnego wsparcia… 

Hotel Royal pod Wawelem od trzech dni w całości jest do dyspozycji krakowskich 

medyków. Podobnie jak Courtya*** przy warszawskim Okęciu [przy lotnisku na Okęciu] tu 

zameldowało się ponad stu lekarzy i pielęgniarek ze szpitala MSWiA. To pomoc od Polskiego 

Holdingu Hotelowego. 

Gheorghe Marian Cristescu, prezes zarządu Polskiego Holdingu Hotelowego – Pokoje 

udostępniamy pro bono, bierzemy wszystkie koszty na siebie. To są pokoje ze śniadaniem, żeby 

ci ludzie odpoczywali w godnych warunkach i żeby nie musieli wracać do domu, narazić swoje 

rodziny. 

Takie samo wsparcie Hotele Renaissance przy Okęciu zaoferował załogom samolotów, 

które sprowadzają Polaków do kraju… 

 

 

♣ 
2020-04-03 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5769 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Dzisiaj już wiadomo, że wczorajszy dzień był rekordowo zły. Wykryto niemal czterysta 

nowych zakażeń, zmarło 14 osób. 

Polska – 3 266 zakażonych (+320). 65 (+8) zgonów. Źródło: min. Zdrowia 

Wczoraj podano – 2 692 zakażonych, przybyło 564. Zgonów 51 (+14) 

PM – Następne dane będą wieczorem. Wiadomo, że wciąż do bardzo wielu zakażeń 

dochodzi w szpitalach, a jak już wczoraj podaliśmy, co szósty zakażony to medyk. Więc jeśli 

szpitale mają nas leczyć i ma nie zabraknąć medyków, to musi się zmienić. 

Katarzyna Górniak – Rodziny przynoszą pod bramy jedzenie. 

- Pracuję, ale stresuję się, płaczę. 

KG – Burmistrz gryficki dezynfekuje miasto. 

Andrzej Szczygieł, burmistrz Gryfic – Będzie opryskane całe miasto. 

KG – Bo cały szpital został zamknięty. 

Małgorzata Kapłan, Wojewódzka Stacja Zanitarno-Epidemiologiczna w Szczecinie – Nikt 

już nie może wejść, nikt już nie może wyjść. 

KG – Od Lekarza do sekretarki – kwarantanna: 115 z personelu i 136 pacjentów. Sanepid 

ustala, kto z nich miał kontakt… 

[Czy to ważne, kto miał kontakt? Ta relacja przypomina mi sztukę teatralną, rozpisane 

role: ten płacze, tamten opyla, ta komunikuje, że nikt nie może wejść – będę zapisywał tylko 

istotne stwierdzenia]. 



KG – W Wodzisławiu Śląskim w szpitalu z 70 pobranych próbek, pozytywne:46; w tym 

personel: 26. 

Prośby o prewencyjne testowanie rząd konsekwentnie odrzuca. 

Dariusz Korolik, doktor, chirurg – Interweniowałem wielokrotnie w [nie zrozumiałem] 

zielonogórskim, gdzie panie mi powiedziały, że one nie mają na to wpływu, a inne niegrzecznie 

mi odpowiadały, że to jest nie moja sprawa, kiedy będzie. 

KG – Dla tego lekarza z Legnicy, który miał kontakt z zakażoną pacjentką, oznaczała dwa 

dni czekania na wynik i to po tym, jak o wykonanie testu prosił ponad tydzień. Przyszedł 

następny negatywny… 

W ciągu ostatniej doby w Polsce wykonano 5 700 testów. Ogółem: 66 938 testów od 

początku epidemii. 

PM – Zamiast zarazą zajmuje się politycznym dilem w sprawie wyborów prezydenckich – 

tak opozycja oskarża obóz władzy. Wicepremier, Jarosław Gowin, oświadczył, że wybory 

[jarkowe] 10 maja nie mogą się odbyć i zaproponował przedłużenie kadencji Andrzeja Dudy o 

dwa lata. Prezes PiS chce wyborów korespondencyjnych. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Kilkanaście minut po dziewiątej rano limuzyny władzy 

podjeżdżają pod Sejm… Sejm ma się rozpocząć o 10:00, ale rozpoczęcia nie ma. Są natomiast 

kolejne komunikaty: wznowienie obrad o godz. 12:00; 13:00; 13:30. Narady w czasach zarazy 

nie dotyczą zarazy, władza rozmawia wyłącznie o tym, jak przeprowadzić wybory prezydenckie. 

Jarosław Kaczyński – W tej chwili jedyna decyzja wykonalna zgodna z Konstytucją jest 

decyzja o przeprowadzeniu wyborów. [10 maja] Konsolidacja władzy, stabilizacja władzy, a do 

tego mają doprowadzić [jarkowe] wybory prezydenckie, jest niesłychanie wręcz ważna. 

Jarosław Gowin, wicepremier, minister nauki i szkolnictwa wyższego, na konferencji 

prasowej – Wybory [jarkowe] 10 maja nie mogą się odbyć. 

KKZ – Wpływ na tę decyzję miał niewątpliwie wiceminister, Wojciech Maksymowicz, 

lekarz, który jako pierwszy w obozie władzy wykluczył [jarkowe] wybory 10 maja. 

Wojciech Maksymowicz, wiceminister nauki i szkolnictwa wyższego – Wybory [jarkowe] 

zakończone – musi być jasny przekaz. 

KKZ – Rząd wisiał na włosku. Bez porozumienia straciłby większość. Gowin był 

nieugięty w sprawie wyborów, chciał je przesunąć o rok. Jarosław Kaczyński musiał coś 

wymyślić. [Proszę. Kto się martwi Konstytucją?] 

PJK – Jeśli można o czymś mówić w ogóle o przedłużenie wyborów, to byłaby to zmiana 

Konstytucji, przedłużająca kadencję prezydenta. Rzeczywiście nie o rok, tylko o więcej. 

KKZ – I partia Jarosława Gowina występuje właśnie z taką propozycją: 

Jarosław Gowin, dalszy ciąg – Bezpiecznym terminem jest przesunięcie wyborów 

prezydenckich o dwa lata. Przy założeniu, że obecny pan prezydent nie będzie już kandydował. 

KKZ – Gowin chce zmiany Konstytucji, przedłużenia kadencji o 2 lata, czyli do 7 lat. PiS 

błyskawicznie propozycję poparł: 

Anita Czerwińska, rzecznik PiS 

Mając na uwadze interes Polski popieramy i będziemy popierać propozycję premiera 

Gowina, oczywiście jeśli znajdzie się większość w Sejmie i Senacie dla poparcia 

tego rozwiązania. 

Źródło: twitter.com/RzecznikPiS 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO – To jest political fiction, bo pani redaktor 

doskonale wie, że Sejm ma 30 dni, a Senat aż 60. 

KKZ – Litości nie będzie, bo opozycja nie zamierza zmieniać Konstytucji z PiS-em. Nie 

ma do władzy za grosz zaufania. 

Borys Budka – Nie ma możliwości, by wydłużać kadencję panu prezydentowi, Andrzejowi 

Dudzie, tylko dla tego, że ktoś tak bardzo pragnie utrzymać się przy władzy. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Wiosna – Bo to będzie niebezpieczny precedens. 

Krzysztof Bosak, kandydat na prezydenta, KP Konfederacja, w Sejmie – A wy zajmujecie 

się tylko wyborami. Zajmujecie się sami sobą. 

Donald Tusk 

Były premier, były szef Rady Europejskiej 



Nie myślą o chorych, pozbawionych pracy, bankrutujących. Myślą wyłącznie o 

swojej władzy. A im więcej jej mają, tym bardziej są bezradni. To oni są klęską 

żywiołową. 

Źródło: twitter.com/donaldtusk 

 

Stanisław Gądecki, arcybiskup 

Przewodniczący Konferencji Episkopatu Polski 

Apeluję do wszystkich ugrupowań i komitetów wyborczych o „ograniczenie i 

czasowe zawieszenie wszelkiej rywalizacji politycznej” dotyczącej wyborów 

prezydenckich. 

KKZ – Opozycja jest zgodna. Wyjście jest jedno: 

Hołownia – Stan klęski żywiołowej. 

Śmiszek – Stan klęski żywiołowej 

Budka – Stan klęski żywiołowej 

Grodzki – Stan klęski żywiołowej 

KKZ – Wprowadzenie stanu klęski żywiołowej oznacza, że [jarkowe] wybory mogłyby 

odbyć się najwcześniej 90 dni po jego zakończeniu. Jest wprowadzony przez rząd na 30 dni, ale 

może być przedłużany za zgodą Sejmu. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera – Dzisiaj nie ma przesłanek ani możliwości 

takich, żeby [jarkowe] wybory zostały przesunięte. 

KKZ – Nie wiadomo więc, co się wydarzy. Korespondencyjne głosowanie jest właściwie 

niemożliwe. Senat wykorzysta swoje 30 dni. Rząd na razie trwa, choć porozumienie jest 

zdeterminowane, by do wyborów nie dopuścić. 

Gowin, dalszy ciąg – To są takie momenty, kiedy się staje przed własnym sumieniem, 

staje się przed narodem i staje się przed historią. To jest ten moment, kiedy my wszyscy politycy 

musimy dokonać takiego wyboru. 

KKZ – Późnym popołudniem zwrot akcji – PiS składa poprawkę umożliwiającą [jarkowe] 

wybory korespondencyjne. Głosowanie w poniedziałek. W tej dyskusji o własnej przyszłości 

całkowicie jest nieobecny Andrzej Duda. Od kilku dni, od czasu, kiedy pojawił się na 

młodzieżowym kiptoku [co za nazwy]. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

PM – Kiedy wielu z nas zamyka się w domach, nie chodzi do pracy, wiele zakładów pracy 

zamkniętych, a rządowe zakazy wprowadzają kolejne ograniczenia naszych wolności z powodu 

epidemii, jest jasne, że to stan nadzwyczajny. Ale rząd formalnie go nie ogłasza, chociaż stan 

klęski żywiołowej jest przewidziany w Konstytucji. Skutkują przełożeniem wyborów i 

odszkodowaniami. 

Renata Kijowska – Świadomość zagrożenia i odpowiedzialność sprawiają, że zwyczajnie 

się na to zgadzamy. A to nie jest zwyczajna ani izolacje, ani zamykanie zakładów pracy, ani 

przekierowanie produkcji na inną, ważniejszą, ani takie ograniczenia: 

Mikołaj Małecki, doktor, prezes Krakowskiego Instytutu Prawa Karnego, Uniwersytet 

Jagiellońśki – Dwie godziny czekamy w kolejce do sklepu, żeby zrobić zakupy. Jest to dla 

wszystkich oczywiste i ewidentne, że mamy do czynienia ze stanem nadzwyczajnym w 

rozumieniu Konstytucji. 

Łukasz Chojniak doktor, adwokat, Uniwersytet Warszawski – Nie mamy cienia 

wątpliwości, że już od dłuższego czasu znajdujemy się w ramach stanu nadzwyczajnego. I 

zaklęcia ze strony większości rządzącej, że tutaj stanu nadzwyczajnego nie ma, bo my tego tak 

nie nazwaliśmy – taka typowa gra w pomidor – niczego tu nie zmieniają. 

Konstytucja: przewiduje stany nadzwyczajne – stan wojenny, to w wypadku zagrożenia z 

zewnątrz – stan wyjątkowy, w razie zamieszek – stan klęski żywiołowej. Ten ostatni, zdaniem 

prawników, to właśnie stan. W którym się znajdujemy. 

Ustawa o stanie klęski żywiołowej umożliwia zapobieganie skutkom katastrof, które 

zagrażają życiu dużej liczby osób i wskazuje, że chodzi nie tylko o powodzie, ale także o 

choroby. Wprowadza ograniczenia, których doświadczamy, tyle że te dzisiejsze wydawane są na 

podstawie rozporządzenia. 



Monika Haczkowska, doktor, konstytucjonalistka – Jeżeli przeanalizujemy sobie, 

porównamy sobie ustawę o klęsce żywiołowej oraz przepisy rozporządzeń, to widzimy, że one 

są właściwie takie same. 

Łukasz Małecki, dalszy ciąg – Za naruszenie nakazu z rozporządzenia grozi nam do 30 

tysięcy złotych. Nawet w stanie klęski żywiołowej nie byłyby przewidziane tak wysokie 

restrykcje. Tam za naruszenie zakazu groziło tylko do 5 tysięcy złotych. 

Łukasz Chojniak, dalszy ciąg – Jeżeli chodzi o stan administracyjny, to prawo jest bardzo, 

ale to bardzo ograniczone. A zatem bardzo łatwo jest karę nałożyć, ograniczając nam także 

prawo do odwołania. 

RK – Wprowadzenie stanu klęski żywiołowej nie oznaczałoby na obywateli większych 

sankcji czy ograniczeń. 

Marek Chmaj, profesor, konstytucjonalista, Uniwersytet SWPS – Stan klęski żywiołowej 

dałby możliwość prowadzenia walki z wirusem, ale w ramach tych wahań, które nam daje 

Konstytucja. Co więcej. W stanie klęski żywiołowej przedsiębiorcy mogliby liczyć w 

przyszłości na odszkodowania. W stanie epidemii nie mogą. 

RK – Nikt nie podważa konieczności dzisiejszych ograniczeń, ale czas nazwać stan po 

imieniu – stan epidemii, to stan nadzwyczajny, stan klęski żywiołowej. Renata Kijowska, Fakty. 

PM – Jest sukces w badaniach nad szczepionką. 

Wzmocnienia tarczy antykryzysowej i uproszczenia nowych przepisów chcą miliony 

polskich pracowników i pracodawców. Nie myślą teraz o wyborach. Myślą, jak przeżyć w czasie 

epidemii i po niej. 

Arleta Zalewska – …Bez armii doradców, prawników, księgowych sam przedsiębiorca nie 

jest w stanie te 91 stron skomplikowanych przepisów przebrnąć, zdobyć [nie zrozumiałem], a 

dla nich kluczowym jest dziś czas. 

Rafał Jańczuk, właściciel firmy przewozowej „Raf Trans” – Wezwałem kilka osób, żeby 

mi pomogły przygotować wnioski, żebyśmy zaczęli coś składać. Wnioski są trudne. 

Ilona Abeln, właścicielka salonu piękności w Warszawie – Blokują nam się systemy, jeśli 

chodzi o ZUS, mam sama podpis elektroniczny, ja nie mogę wysłać do ZUS-u zaświadczenia, 

muszę je wysłać pocztą. Samo zwolnienie z ZUS-u i dopłata do tak zwanego miejsca pracy na 

dzień dzisiejszy, jak się w ogóle nie ma dochodów, to nic to nie daje. 

Bogdan Krauss, współwłaściciel klubu fitness „TI Fitness” – Wypełniam od dwóch dni 

papiery, jeszcze wszystkiego nie wypełniłem. Teraz księgowy jako osoba upoważniona wyśle to 

do ZUS-u. ZUS będzie to analizował i Bóg raczy wiedzieć, kiedy te pieniądze do nas przyjdą. 

Piotr Pilecki, właściciel firmy „Oś Eko” – Jesteśmy firmą 15-osobową, więc tak naprawdę 

nie przestanie państwo od nas brać i powiem szczerze, że gotuje się we mnie w środku, że w tym 

tak trudnym dla nas okresie ja nie oczekuję wsparcia od państwa, ja oczekuję, że państwo na ten 

czas da nam spokój. 

Marek Jarocki, właściciel firmy transportowej w Tychach – Trzeba się spodziewać, że 

firmy zaczną padać, jak muchy. I teraz pytanie: Jak zabezpieczyć tych, którzy chcą przeżyć. 

Żeby nie stworzyć efektu domina – splajtuje jeden, a za nim 25-ciu następnych tylko z tego 

powodu, że ktoś nie płaci. 

AZ – To jedno rządzący muszą wziąć pod uwagę: koronawirus nie wybiera, mikro, mały, 

średni czy duży biznes. Wirus uderza w każdego z dużą siłą – to po pierwsze. Po drugie – 

najlepszą oceną rządowej pomocy będą [reakcja przedsiębiorców] te liczby, czyli wnioski o 

zawieszenie działalności, 31 marca, 9 151. Wnioski o zamknięcie działalności, 2 kwietnia, 431. 

Źródło: CEIDG. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

PM – Wbrew zapowiedziom rządowa delegacja nie pojedzie do Katynia i Smoleńska w 

rocznicę zbrodni katyńskiej i katastrofy smoleńskiej… 

 

PM – Rekordowo dużo osób (ponad tysiąc) zmarło w Stanach Zjednoczonych… 

Polscy lekarze pomagają italskim w Lombardii i wiele się od nich uczą nie tylko jak leczyć 

pacjentów, ale jak chronić personel medyczny przed zakażeniem… 

Nasza szczepionka działa u zwierząt. Przygotowujemy się do sprawdzenia jej u ludzi – 

mówi Polka [Mariola Fotin-Mleczek, mikrobiolog] stojąca na czele dojczlandzkiego zespołu 



badawczego. To daje nadzieję na obronę przed korona wirusem, ale badania jeszcze potrwają. 

Na szczęście współpracują z nimi ośrodki z całego świata… 

 

PM – Będziemy grać dla bohaterów, którzy walczą z wirusem o nasze życie – mówią 

artyści, którzy jutro o dwudziestej wezmą udział w wyjątkowym koncercie charytatywnym na 

zakup środków ochrony dla medyków… 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Czy w czasie epidemii potrzebny jest też chaos w polityce? 

Jacek Karnowski, redaktor naczelny „Sieci” – Strategia opozycji jest oczywista. Tu chodzi 

wyłącznie o politykę, tu chodzi wyłącznie o władzę, tu chodzi o ucieczkę przed klęską. 

Dramatyczna sytuacja z epicentrum pandemii. 

- Do nas przychodzi codziennie 50, 60 pacjentów z zapaleniem płuc i są ro tak 

zaawansowane przypadki, że wszyscy wymagają podania tlenu. 

Nowe programy i taśma informacyjna, specjalna oferta Telewizji Polskiej na czas 

epidemii. „Niech dodaje ci sił, niech dodaje ci sił”. 

3266 przypadków zakażenia, 65 osób nie żyje. Ze skutków infekcji wyleczono już 90 

osób… 

Sasin – Bez spółek skarbu państwa, mówię to z pełną odpowiedzialnością, na pewno nie 

udałoby się tak skutecznie działać i to pokazuje, jak ważne jest podjęte działanie, obecność 

państwa w gospodarce. Ważne jest to, że mamy dzisiaj w Polsce te narzędzia. 

Cały sprzęt szybko trafia do szpitali, przychodni i placówek i innych służb sanitarnych, 

bez opóźnień czy dodatkowych kosztów pośredników. Wczoraj agencja rozwoju sprowadziła 

testy genetyczne na koronawirusa. 

- Jest to zakup, który opiewa łącznie na 300 tysięcy tego typu testów. Koszt ponad 6 

milionów euro. 

Fundacja Polska Miedź za pośrednictwem Caritas na Dolnym Śląsku przekazuje 

najbardziej potrzebującym placówkom dodatkowy płyn do dezynfekcji. 

Dariusz Amrogowicz, ksiądz, dyrektor Caritas Archidiecezji Wrocławskiej – Są to 

instytucje, które się zgłosiły o określone ilości. Może ktoś powie, że to symboliczna kropla w 

morzu, ale przy ilości takich kropel morze dobroci się składa i za każdą taką kroplę jesteśmy 

wdzięczni. [Czyli Caritas jest pośrednikiem]. 

Komisja Europejska na wniosek między innymi Polski zatwierdziła dziś zniesienie ceł i 

podatku vat na sprowadzane spoza Europy maski, środki ochrony osobistej, a także testy na 

koronawirusa i respiratory. Będzie obowiązywać przez pół roku. Maksymilian Maszenda, 

Wiadomości. 

DH – W związku z pandemią wicepremier, Jarosław Gowin, zaproponował wprowadzenie 

do Konstytucji poprawki, która przedłużyłaby kadencję prezydenta, Andrzeja Dudy, o dwa lata, 

nie dając mu jednocześnie prawa do reelekcji. PiS zapowiedziało poparcie propozycji lidera 

Porozumienia. Tyle tylko, że do takiej zmiany potrzeba w Sejmie głosów opozycji, a ta odrabia 

wszystko w ostatnim czasie, choćby głosowanie w formie korespondencyjnej, także ten projekt 

krytykowała. 

Marcin Tulicki, Piotr Domański – Wybory w Bawarii odbyły się mimo zagrożenia 

koronawirusem. Jednak z powodu epidemii w ostatniej chwili zmieniono zasady, ze względów 

bezpieczeństwa wprowadzono głosowanie korespondencyjne. Udało się, frekwencja dopisała, w 

czasach zarazy udało się uratować demokrację. PiS chciało [Kaczyński chciał], żeby w podobnej 

formie odbyły się [jarkowe] wybory prezydenckie w Polsce… Ale rozwiązanie, które sprawdziło 

się w Dojczlandzie, w Polsce ma wielu krytyków… 

Do zmiany konstytucji potrzeba co najmniej dwóch trzecich w obecności co najmniej 

połowy posłów… 

[To zakończenie Wiadomości:] 

Bruksela nie wypracowała skutecznych metod walki z epidemią koronawirusa. Nie ma 

wspólnych mechanizmów, które powstrzymałyby rozprzestrzenianie pandemii. 



Jacek Sariusz-Wolski, europoseł, PiS – Póki co jest to mieszanie ej samej łyżki cukru w 

szklance herbaty. Nie ma zdecydowanej odpowiedzi ekonomicznej Unii Europejskiej na ten 

kryzys. 

Nie ma żadnych wspólnych działań. Są za to roszczenia, które mogą zagrozić 

bezpieczeństwu Polaków. Maciej Sawicki, Wiadomości. 
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Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Polskie szpitale walczące z koronawirusem powoli się wypełniają, potrzebne kolejne. 

Zakażonych jest co szósty pracownik służby zdrowia. Wirus nie zwalnia. Ale pokażemy 

państwu tylko ludzi. W domu pomocy społecznej na Mazowszu 70 ludzi błaga o pomoc. Są 

zakażeni, zamknięci, u kresu sił, tak jak wielu lekarzy. Kiedy wreszcie lekarze dostaną testy, by 

mogli się badać i bezpiecznie ratować nas? Pyta: 

Renata Kijowska –  

Pani zza bramy – Nie mamy żadnych fartuchów. Sama szyłam osobiście w domu 

wieczorami. 

RK – Ponad 60 osób w domu pomocy społecznej w Tomczycach podopiecznych i 

pracowników ma koronawirusa, także sam dyrektor domu. Chorym nie ma kto podać leków – 

mówił nam dziś rano: 

Marek Beresiński, dyrektor Domu Pomocy Społecznej w Tomczycach – Od wczoraj nie 

podajemy leków, ponieważ pielęgniarki mają temperatury bardzo wysokie, są wyczerpane po 

czterech dobach bez przerwy pracy i leżą w tej chwili na materacach w osobnym pokoju. Dwie 

tylko podały żywienie. Ludzie zaczynają gorączkować, natomiast personel, że tak powiem, padł. 

Walczę o to, żeby starosta łącznie z wojewodą podjęli decyzję o ewakuacji domu. 

RK – Do szpitali mają być zabrani tylko pacjenci wykazujący silne objawy choroby – 

odpowiada wojewoda i wysyła personel, który ma zastąpić tych, którzy nie dają rady. 

Konstanty Radziwiłł, wojewoda mazowiecki – Zacząłem kierować osoby, które mają 

uzupełnić ten skład personelu i te osoby już przybywają i jest zapewniona na miejscu… 

Polska – 3 627 (+244) zakażonych. 79 (+8) zgonów 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

Wczoraj podano: 3 266 zakażonych, czyli przybyło: 361  

i 65 zgonów, czyli przybyło 14 zgonów 

Waldemar Kraska, wiceminister zdrowia, fragment audycji „salon polityczny trójki” z 

wczoraj – Procedury, które są wprowadzone w naszej służbie zdrowia, no, niestety czasem są 

bagatelizowane przez pracowników. Mówię to z pełną odpowiedzialnością, bo znam swoich 

kolegów, którzy czasem nie wiedzą, że takie procedury są. 

RK – Jak poczuli się ci walczący z koronawirusem? Wiceminister przeprosił dziś tych, 

którzy poczuli się urażeni. Ale prośba lekarzy o dymisję Waldemara Kraśki została wysłana do 

premiera: 

„Prezydium Naczelnej Rady Lekarskiej zwraca się z wnioskiem o niezwłoczne 

odwołanie Sekretarza Stanu w Ministerstwie Zdrowia, Pana Waldemara Kraśki”. 

RK – To nie nonszalancja jest powodem zakażeń w szpitalach, ale ogromne braki w 

sprzęcie ochrony osobistej – wskazują ci z pierwszej linii frontu. 

[…] 

JP – To nie jest tarcza, to jest durszlak – mówią tracący pracę i firmy. Żądają prawdziwej 

pomocy państwa. Prawie 50 tysięcy firm złożyło w marcu wnioski o zawieszenie działalności. 

Pytanie: Czy będzie bezrobocie? Eksperci mówią o dwudziestu, a nawet 

trzydziestoprocentowym. 

Paweł Płuska – …Każdy następny dzień to wzrost bezrobocia… Dlatego już teraz ci, 

którzy mogą, próbują się przebranżowić…  

Wnioski o zawieszenie działalności: 



1 – 31 marca: 48 815 firm 

1 – 3 kwietnia: 8 718 firm 

Właśnie 9 organizacji gospodarczych zaapelowało do premiera: 

(ABSL, Federacja Przedsiębiorców Polskich, Krajowa Izba Gospodarcza, Lewiatan, 

Polska Rada Biznesu, Pracownicy RP, Związek Banków Polskich, Business Centre Club, 

Związek Rzemiosła Polskiego) 

Apelujemy o pilne wypracowanie, we współpracy z organizacjami gospodarczymi, 

Tarczy Antykryzysowej 2.0. 

Marek Goliszewski, Business Centre Club – Bankrutują całe branże, bankrutują małe, 

średnie firmy i firmy duże mają niesłychane kłopoty. Dlatego potrzebna jest ta tarcza numer 2, 

tarcza, która będzie głębiej wchodziła w zażegnywanie. 

 

JP – Wybory [jarkowe], które prezes zawiesił nad nami jak miecz Domoklesa, wiszą, 

grożą naszemu zdrowiu. Na czele Poczty Polskiej staje wiceminister obrony narodowej – tak 

silna jest presja władzy. Cała Polska ma głosować korespondencyjnie, mimo że wirus na 

papierze żyje 24 godziny. Zapomnijmy o tych wyborach, one nikomu nie wyjdą na zdrowie. 

Maciej Knapik – Policja upomina osoby na konferencji prasowej opozycji: Nie można stać 

blisko siebie. Na konferencji rządu pytania można zadawać smsem. Rząd wybiera, na które 

odpowie. To nie są normalne warunki do prowadzenia rzetelnej przedwyborczej debaty 

publicznej. 

Głosowanie korespondencyjne w opinii listonosza: 

- To jest nie do zrealizowania, ponieważ uprawnionych do głosowania jest 30 milionów 

obywateli [mniej], a listonoszy jest tylko 25 tysięcy, z tego też nie pracuje… 

MK – Wynika z tego, że statystyczny listonosz musiałby obsłużyć przynajmniej tysiąc 

kilkuset wyborców. Mając do czynienia przynajmniej z ich kopertami wyborczymi, ewentualnie 

ze znajdującym się tam wirusem. 

Ale Jarosław Kaczyński chce takiego głosowania. Wymieniono już nawet szefa Poczty 

Polskiej, został nim były wiceminister obrony narodowej. 

W Sejmie już pojawiła się ustawa o głosowaniu tylko listowym, jak to będzie wyglądać, 

tego nie napisano. W ustawie mamy za to wielokrotnie, że minister właściwy do spraw aktywów 

państwowych określi. Znaczy to tylko tyle, że Jacek Sasin później wymyśli: jak dostarczyć, 

przekazać, czyli ogólnie zorganizować [jarkowe] wybory i chyba jeszcze nie wymyślił… 

 

JP – Amerykańskie wybory prezydenckie dopiero 3 listopada, ale pytany o głosowanie 

korespondencyjne, Donald Trump mówi: Nic z tego, to metoda oszustów. 

Stany Zjednoczone: w ciągu ostatniej doby zmarło tam 1 480 osób. 

[…] 

Trump – Ludzie powinni oddać głos po okazaniu dowodu tożsamości. Jeśli ktoś nie chce 

takiego głosowania, to znaczy, że zamierza oszukiwać… 

 

JP – Proszę państwa, jest światło w tunelu. My nie tylko przed tym wirusem uciekamy, my 

go również gonimy. Na świecie trwa wyścig po lekarstwo i szczepionkę. Odrobina nadziei 

płynie między innymi z Krakowa i z Lublina. O testowanych tam terapiach: 

Paweł Szot – Medycyna kontra koronawirus. Nierówna walka, w której lekarze wciąż nie 

dysponują w pełni skuteczną bronią. 

Krzysztof Tyburczy, Mazowiecki Szpital Specjalistyczny w Ostrołęce – Sam wirus 

powoduje u nas zaburzenia naszego układu immunologicznego. W skrócie: powoduje tak zwany 

sztorm doti, czyli nasze komórki [nie zrozumiałem] nas niszczą. 

PS – Terapię, która ma tę reakcję zahamować, testują lekarze z Lublina. Lek podano trzem 

pacjentom, którzy wymagali respiratora. 

Krzysztof Tomasiewicz, profesor, Klinika Chorób Zakaźnych, Uniwersytet Medyczny w 

Lublinie – Jeden z pacjentów tak naprawdę czuje się w tej chwili doskonale. Drugi jest w stanie 

dużo lepszym niż był przed zastosowaniem leczenia. Trzeci jest stabilny. 

PS – Nad inną metodą walki z pandemią pracują specjaliści z Uniwersytetu 

Jagiellońskiego. Wirus zawdzięcza swą nazwę białkowym wypustkom, które tworzą koronę. Za 



ich pomocą wnika do ludzkich komórek, doprowadzając do zakażenia. Naukowcy z Krakowa 

opracowali substancję, która uszkadza koronawirusa. W ten sposób uniemożliwia jego 

połączenie z atakowanymi komórkami. 

Krzysztof Pyrć, profesor, Małopolskie Centrum Biotechnologii, Uniwersytet Jagielloński – 

Na ten moment mamy substancję czynną, która jest aktywna, ale do leku jeszcze jest bardzo 

daleko. O leku będziemy mogli mówić, kiedy potwierdzimy bezpieczeństwo i skuteczność w 

ośrodku ludzi. 

PS – Prace nad aktywną trucizną na koronawirusy trwają od 7 lat. Badania prowadzą też 

między innymi Hiszpanie i Australijczycy. Nikt nie trzyma wyników w tajemnicy. Są 

błyskawicznie publikowane w internecie. Świat nauki jednoczy siły. 

Paweł Grzesiowski, doktor, prezes fundacji Instytut Profilaktyki Zakażeń -Żebyśmy mieli 

skuteczną broń, to te trudne przypadki prawdopodobnie nie kończyłyby się śmiercią, Ale to nie 

znaczy, że zwalczylibyśmy wirusa. Jedyną formą zwalczenia wirusa jest wytworzenie w naszych 

organizmach odporności. 

PS – Żeby ją zdobyć, trzeba wirusa przechorować albo się na niego zaszczepić. 

Szczepionkę od dwóch tygodni testują Amerykanie. Właśnie opracowali kolejną w formie 

plastra z igiełkami. Swoje testy na ludziach rozpoczęli też Chińczycy. 

Zhu Aobing, poddał się testowi szczepionki – Do tej pory nie mieliśmy w grupie 

kontrolnej nie mieliśmy żadnych negatywnych reakcji. 

PS – Są szanse, że szczepionka powstanie jeszcze w tym roku. By pokonać wirus, trzeba ją 

podać milionom ludzi. To zadanie na lata. Dla Faktów Paweł Szot. 

JP – Przestępcy działają teraz na wirusa… 

JP – Kilkudziesięciu artystów na plejerze [nie wiem, co to?] dają koncert dla lekarzy, 

pielęgniarek, ratowników, laborantów, jednym słowem koncert dla bohaterów. Zbieramy 

pieniądze na wszystko, czego im brak… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Robi się coraz cieplej, pogoda coraz bardziej wiosenna. My jednak mamy ogromną 

prośbę: zostańcie państwo w domach. [No, chyba że na Jarkowe wybory pójdziemy]. 

Polska walczy z koronawirusem. 

Szumowski – Liczba zachorowań rośnie. To, czy uda się ograniczyć, to tylko zależy od 

nas. 

Ten wirus nie zniknie ot tak. Przez najbliższe kilkanaście miesięcy przed nami bardzo 

wyboista droga. 

Czy uda się uratować demokrację w czasie zarazy? 

Zostań w domu, najlepiej z Telewizją Polską. 

Potrzeba coraz większej liczby środków ochronnych. Od ubiegłego tygodnia trafiają 

transporty z Chin. Polska zakontraktowała maski, rękawiczki i kombinezony u producentów w 

różnych krajach. 

Michał Dworczyk – 31 milionów maseczek medycznych, 28 milionów masek z filtrami 

Hepa, 17,5 miliona kompletów rękawic jednorazowych, ponad półtora miliona kombinezonów. 

Do szpitali w Polsce trafiło [musiało trafiać? dostarczono] ponad 7 milionów maseczek, 

ponad 2 miliony rękawiczek, ponad 400 tysięcy płynów do dezynfekcji i pół miliona maseczek z 

filtrem Hepa. [Biedne szpitale, gdzie one pomieszczą tak ogromne ilości sprzętu?] 

Ale rząd stawia też na produkcję w Polsce. 

Dworczyk – Są w tej chwili stawiane linie produkcyjne między innymi maseczek 

medycznych, czyli tych, które będą trafiały do szpitali. [Te kwestie powinien wygłaszać Andrzej 

Duda. To on jest kandydatem na prezydenta]. 

Ponad sto szwalni już w kwietniu wyprodukuje ponad 100 tysięcy maseczek 

niemedycznych, czyli takich, które mogą trafić do każdego z nas. [Czym się różnią od 

medycznych?] 

Szumowski – Jest już na miejscu 150 tysięcy testów. Kolejne 500 tysięcy jest 

zakontraktowane. W sumie mamy zakontraktowane blisko 800 tysięcy testów. 

Do tej pory przeprowadzono około 73 tysięcy testów na koronawirusa. Dziennie w Polsce 

jest badanych 6 tysięcy próbek. W czasie epidemii służbę zdrowia wspiera polski biznes. 



Grzegorz Górecki, dyrektor generalny Chaty Polskiej – Jako polska grupa sklepów 

spożywczych przekażemy dla personelu medycznego i pacjentów środki medyczne o łącznej 

wartości pół miliona złotych. 

A inny polski wynalazek, to opracowany przez firmę Super Snow system do dezynfekcji 

używający armatki do produkcji śniegu [jedzie na lawecie i odkaża]. Wyrzuca 10 miliardów 

kropel na minutę o zasięgu kilkunastu metrów. Ale zagrożenie koronawirusem ciągle jest. 

[Mimo bilionów kropel z armatki śnieżnej?] 

Episkopat zachęca, aby jutrzejszą Niedzielę Palmową przeżywać w domu. A w procesji z 

palmami można uczestniczyć wirtualnie. Magdalena Wierzchowska, Wiadomości. 

DH – Szef Światowej Organizacji Zdrowia podziękował prezydentowi, Andrzejowi 

Dudzie za wysiłki przez ograniczenie skali pandemii koronawirusa. Rola prezydenta Polski we 

wspieraniu solidarności z krajami ma zasadnicze znaczenie dla powodzenia w walce z nową 

chorobą – napisał w liście szef WHO. Wyraził też przekonanie, że pandemię Cowid-19 można 

zatrzymać przez skuteczną strategię działania. Również szefowa Komisji Europejskiej na 

łamach francuskiego Le Monde chwali Polaków [czy prezydenta?] za solidarność z Italią. Jako 

przykład wskazuje na naszych lekarzy, którzy pojechali do Italii pomagać w leczeniu. 

 

DH – Rząd pracuje nad drugą tarczą antykryzysową [a wystarczyło przyjąć poprawki 

Senatu]. W ciągu trzech pierwszych dni obowiązywania tarczy, wnioski o wsparcie złożyło już 

170 tysięcy osób. 

[…] 

Damian Diaz, Beata Szostak – Najpierw święta, a potem majówka. Co roku o tej porze 

turyści zostawiali w Tatrach sporo pieniędzy. W tym roku z zysków nici… Z danych Banku 

Milenium wynika, że wydatki na turystykę skurczyły się o 90%... W Stanach Zjednoczonych w 

ciągu tygodnia zwolniono ponad 6% zdolnych do pracy…  

HD – Opozycja krytykuje rząd… 

Spiker RMF FM [właściwie propagandysta PiS] – Ta ustawa została wprowadzona po to, 

by nie wprowadzać stanu wyjątkowego. To wyście ją uchwalili. To wyście to wprowadzili. 

Norbert Maliszewski, profesor, szef Centrum Analiz Strategicznych – Wprowadzenie 

klęski żywiołowej to jest ograniczenie praw obywatelskich, na przykład, że nie będzie można 

strajkować, to ograniczenie praw rzeczowych. 

Arkadiusz Jabłoński, profesor, socjolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski – Oni wiedzą 

jedno, że wiąże się to z odłożeniem [jarkowych] wyborów prezydenckich. I tylko o to im chodzi. 

Chcieli wydać więcej pieniędzy z budżetu państwa. Ile dokładnie? Tego nie wiedzą nawet 

oni… Warszawa chce wstrzymać inwestycje i remonty. A także zablokować tworzenie nowych 

miejsc pracy… 

DH – O wirusie w Nowym Jorku…  

Liczba zakażonych w USA zbliża się do 300 tysięcy… W Madrycie ponad 800 ofiar 

śmiertelnych w ciągu jednej doby, liczba zakażonych zbliża się do 120 tysięcy… We Francji 

ostatnia doba to 588 ofiar… liczba zachorowań zbliża się do 60 tysięcy… W Dojczlandzie, 

gdzie ubiegłej doby zmarło 140 osób, a liczba chorych wzrosła do 85 tysięcy…  

Wybory korespondencyjne odbyły się z powodzeniem kilka dni temu w Bawarii. W kilku 

szwajcarskich kantonach mają się odbyć jeszcze w tym miesiącu… 

Jak wygląda głosowanie korespondencyjne? 

To zwykle kilka prostych kroków: 

Odbiór pakietu wyborczego, w którym znajdziemy między innymi kartę do 

głosowania, oświadczenie o osobistym i tajnym oddaniu głosu, instrukcję, jak 

postępować dalej i dwie koperty: na kartę do głosowania i kopertę zwrotną. 

Kolejny krok: oddajemy głos na karcie wyborczej i 

Ostatni etap odsyłamy ją razem z oświadczeniem w kopercie zwrotnej przesyłką 

opłaconą z góry. 

[Zaiste trzy proste kroki. Brakuje tu jednak szczegółów. Już wiemy, że będzie pakiet do 

głosowania. Pakiet będzie się składał z 5 różnych elementów: dwie różne koperty, karta do 

głosowania, oświadczenie o osobistym i tajnym oddaniu głosu, instrukcja, jak postępować dalej. 

Tylko dlaczego ktoś niefrasobliwie użył słowa „między innymi”? Czy to znaczy, że w pakiecie 



będą i inne elementy? Jeśli pakiet, to wszystko musi się znaleźć w jednej kopercie. Tych 

pakietów musi być tyle, ilu jest uprawnionych do głosowania. Choć zwykle drukowano znacznie 

mniej kart do głosowania, bo przecież w głosowaniu bierze udział połowa uprawnionych. Każdy 

pakiet musi być zaadresowany, bo przecież listonosz nie wie, ile osób jest uprawnionych w 

danym mieszkaniu. Pakiet musi być dostarczony. Wszystko to, co powyżej wymaga ogromnego 

nakładu pracy, ale to nie moje zmartwienie. 

Moje zmartwienie to, czy wrzucenie do skrzynki na listy lub zostawienie pod drzwiami 

należy prawnie uważać za dostarczenie? Zwykle inne ważne dokumenty musiałem potwierdzić 

przez czytelny podpis na zwrotnym poświadczeniu odbioru. A co będzie, gdy nie dostanę 

pakietu? Kto i jak wyda mi następny? A może już nie wyda, bo nie będzie pakietów więcej niż 

uprawnionych do głosowania? A jeżeli jestem w szpitalu lub w więzieniu, to pakietu 

przysłanego do domu nie odbiorę. Aby nie odebrano mi prawa do głosowania, w szpitalu i 

więzieniu muszą być rozdane dodatkowe pakiety. 

Intrygująca jest zapowiedź oświadczenia o osobistym i tajnym oddaniu głosu. Prawnie 

mogę jedynie oświadczyć, że przekazałem kopertę na poczcie. Nie może to być traktowane jako 

osobiste i tajne oddanie głosu, bo poczta nie jest komisją wyborczą i na poczcie nie ma urny 

wyborczej. Tak więc moje oświadczenie będzie żyło sobie, a karta do głosowania sobie. Nikt nie 

zagwarantuje, że do mojego oświadczenia nie została dołączona inna karta do głosowania, bo 

koperta będzie przechodziła przez szereg osób, które mogą kartę do głosowania podmienić. 

Moje oświadczenie nie może ograniczać się do nieczytelnego podpisu, bo to by o niczym nie 

świadczyło. Oświadczenie musi być rozpoznawalne: imię i nazwisko, adres, może NIP – a 

wtedy mój głos już nie będzie tajny, anonimowy. 

Ostatni krok, to odesłanie wypełnionego pakietu, czyli udanie się na pocztę. A gdy jestem 

w kwarantannie, to jak mam odesłać głos? Ja jestem tak starym człowiekiem, że nie dojdę dwa 

kilometry do najbliższej poczty, a już nie ma mowy, abym stał ileś czasu przed pocztą. Co w 

takiej sytuacji? Kogo i jak zawiadomić, żeby ktoś przyszedł i odebrał pakiet? 

Tak wyglądają wybory jarkowe. Że wybory korespondencyjne w Bawarii się odbyły z 

powodzeniem? Ale my nie jesteśmy w Bawarii, my jesteśmy w Polsce – jak odpowiedziałby 

pewien wicemarszałek sejmu z PiS-u. I nie chodzi mi tylko o to, że w Polsce obowiązuje zakaz 

wychodzenia z domu. A przecież dwa tygodnie później ma prawo się odbyć druga tura wyborów 

i w ciągu kilku dni musimy dostać nowe pakiety wyborcze]. 

 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „do rzeczy” – Mamy kryzys gospodarczy, mamy 

epidemię, opozycja sobie nie radzi, a PiS chce wybory [jarkowe]. 

Wczoraj w głosowaniu korespondencyjnym w Sejmie zagłosowali wszyscy posłowie. 

Marcin Tulicki, Wiadomości. 

DH – …Niestety wielu z nas nie potrafi chronić się przed zakażeniem. 

Małgorzata Kidawa-Błońska na wczorajszym posiedzeniu Sejmu najpierw ściąga 

rękawiczkę, później gołą ręką szuka czegoś pod poselską ławą. Po dłuższej chwili wyciąga 

torebkę. Przeszukuje ją. Znajduje cukierka. Otwiera go. I je. Jedna ręka w rękawiczce, druga 

bez. Wcześniej MKB maseczkę ochronną zamiast na twarzy, nosiła pod brodą. 

[Tą najważniejszą wiadomością zakończę Wiadomości]. 

 

 

♣ 
2020-04-05 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5793 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Jak ktoś nie czuje strachu, to jest głupi – mówi minister zdrowia, Łukasz Szumowski – i 

przyznaje, że się boi. Koronawirus infekuje kolejny dom pomocy społecznej, a emeszet obiecuje 

ważne zmiany w finansowaniu testów dla pracowników ochrony zdrowia i pacjentów szpitali. 

Od kiedy? Bo wirus jest szybki. Pyta: 

Renata Kijowska – O zdrowie i życie drżą mieszkańcy kolejnego domu pomocy 

społecznej. W Drzewicy koło Opoczna testy potwierdziły zakażenia. 



Marcin Baranowski, starosta powiatu opoczyńskiego – Mamy 64 osoby, które są zarażone. 

Jak wiemy, dwie osoby, które też miały pozytywny wynik, lecz miały też inne z serii chorób 

towarzyszących, te osoby zmarły. [Powiedziałbym, że koronawirus zabija właśnie przez choroby 

towarzyszące]. 

RK – Mieszkańcy domów pomocy społecznej to najczęściej osoby schorowane, z 

obniżoną odpornością. DPS funkcjonuje po prostu jak dom. Izolowanie poszczególnych domów 

jest trudne [a co jest łatwe?] Dyrektor jest w szpitalu. 

Marek Bereziński, dyrektor Domu Pomocy Społecznej w Tomczycach – Czuję się jak 

zbity pies, że wyjechałem, a ludzie zostali. To są najbliżsi przyjaciele, to są ludzie naprawdę o 

heroicznej postawie. Zawsze byliśmy takim piątym kołem u wozu. Nasze pielęgniarki nie są tak 

traktowane jak pielęgniarki pracujące w służbie zdrowia. Niech sobie samorząd z nimi załatwia 

sprawy. 

[Człowiek, jeśli czuje się bardzo źle, jeśli najgorzej się czuje, to „czuje się jak zbity pies” – 

utarło się takie powiedzenie. Nie mogę sobie wyobrazić, jak czuje się zbity pies, bo zwierzę nic 

nie powie. Człowiek musiał katować psy przez wieki, skoro utarło się takie powiedzenie, a 

przecież pies to najwierniejszy przyjaciel człowieka]. 

Janusz Cieszyński, wiceminister zdrowia – W ubiegłym tygodniu były przekazane bardzo 

duże transze sprzętu, ponad 7 milionów maseczek, dziesiątki tysięcy litrów płynów do 

dezynfekcji. One już teraz trafiają do DPS-ów, natomiast kolejna dedykowana partia trafi do 

nich w przyszłym tygodniu. 

[Niech ona nie trafia, niech nie będzie to olbrzymia transza, ale zwyczajnie, żeby ludzie w 

Domach Pomocy Społecznej nie czuli się jak piąte koło u wozu]. 

Wiesław Byczkowski, wicemarszałek województwa pomorskiego – Dostawy są na 

poziomie absolutnie szczątkowym. Jeżeli nie będziemy mieli wsparcia rządowego, nie tylko w 

konferencjach prasowych, że starają się, ale w realu, no, to przecież te szpitale będą musiały być 

zamykane, bowiem nie będzie środków ochrony, a to będzie już bomba biologiczna. [A pan to 

musi być z Platformy Obywatelskiej]. 

Polska – 4 102 (+475) zakażonych, 94 (+15) zgony 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

Wczoraj podano 3 627 zakażonych, czyli przybyło 475. Zgonów było 79, czyli się też 

zgadza – wreszcie. 

JP – Wczoraj w Faktach informowaliśmy, że zakażony jest co szósty pracownik opieki 

medycznej – to nasz językowy błąd – to co szósty zakażony, to pracownik opieki medycznej. 

[Nawet nie zauważyłem tego błędu i zapisałem poprawnie, tak jak wcześniej podał Marek 

Nowicki]. 

 

JP – Wielkanoc, jakich nie znamy. Bez stołu pełnego bliskich, bez rodzinnych wyjazdów i 

spotkań – o takie święta prosi minister zdrowia… 

[Wszyscy po kolei rekomendują pozostanie w domach]. 

 

JP – 9 tysięcy euro dla osób prowadzących samodzielną gospodarczą. Pieniądze na koncie 

są w ciągu kilku dni i nigdy nie trzeba ich zwracać. Dojcze uruchamiają największy w historii 

[czego?] pakiet ochronny, a w Polsce wicepremier Gliński przyznaje, że po wprowadzeniu stanu 

klęski, pieniędzy w budżecie starczyłoby najwyżej na trzy miesiące. 

Maciej Knapik – Johana prowadzi dwie restauracje w Berlinie. Teraz można je oglądać 

tylko na zdjęciach w internecie, bo są zamknięte. A kobieta musiała poprosić władze o pomoc 

finansową/ 

Johanna Schellenberger, właścicielka restauracji w Berlinie – Na początku było 

szaleństwo. Bo w kolejce ustawiało się 150 tysięcy osób. 

MK – Był piątek w południe. Kolejka rzecz jasna na stronie internetowej. Johana miała 

numer w okolicach dziesięciu tysięcy. Na wypełnienie prostego formularza miała godzinę. 

JS – Nasz numer załatwiono w sobotę około szesnastej. We wtorek mieliśmy pieniądze na 

koncie. 



MK – Dostała 14 tysięcy euro, po obecnym kursie około 64 tysięcy złotych. 9 tysięcy euro 

od rządu, 5 [tysięcy euro] od samorządu. Pomoc jest bezzwrotna. Część wydatków musi być 

udokumentowana jak opłaty, czynsz czy raty kredytów. 

{Był następny przykład, ale go pominę, bo i tak zazdrościmy]. 

MK – Tarcza antykryzysowa w Polsce ma dać z ZUS-u świadczenie w wysokości do 

2 080 złotych brutto. Można złożyć wniosek i czekać. A także złożyć wniosek o zwolnienie z 

płacenia składek ZUS przez 3 miesiące, ale z tego żadne pieniądze nie trafią do 

zainteresowanych, Super skomplikowany wniosek, po tym, jak został w internecie wyśmiany, 

został uproszczony. Czeka już 180 tysięcy potrzebujących… 

Stany Zjednoczone: 321 615 zakażonych. Na świecie: 1 236 842 zakażonych… 

Hiszpania: 130 759 zakażonych. 12 418 zgonów… 

Unia Europejska przeznaczyła do tej pory 37,3 miliardów euro na walkę ze skutkami 

epidemii; planuje 100 miliardów euro na walkę z bezrobociem i uruchomienie wszystkich 

niewykorzystanych środków z trzech funduszy polityki spójności. Cały przyszły budżet Europy 

[UE] ma się stać nowym Planem Marshalla… 

JP – W ciągu ostatniej doby policjanci sprawdzili ponad 100 tysięcy osób na 

kwarantannie… zamknięte parki, plaże, lasy… 

Cztery miliony [złotych], cztery godziny – tyle zebraliśmy [w koncercie] na pomoc dla 

bohaterów… na sprzęt… pomoc [i hojność] też zaraża… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska, w rękawiczkach ale bez maski 

Ministerstwo zdrowia apeluje o utrzymanie izolacji pomimo nadchodzących świąt 

wielkanocnych… 

Wybory korespondencyjne w Szwajcarii, to kolejny kraj, który uratował demokrację w 

czasie zarazy. [PiS chce wyborów korespondencyjnych, ale niszczy demokrację]. 

Polska – 4 102 zakażonych. 94 zmarli. 130 udało się wyleczyć. 

[…] 

Zakończyła się akcja „lot do domu”. Około 50 tysięcy Polaków uwięzionych przez 

koronawirusa w różnych częściach świata mogło wrócić do kraju. Mimo zdecydowanych działań 

rządu, rzecznik praw obywatelskich, Adam Bodnar, zamiast współpracować z władzami przy 

akcjach ograniczających rozmiar epidemii, zarzuca, że wprowadzone rozwiązania są niezgodne 

z Konstytucją. Podobne stanowisko prezentuje kandydatka na prezydenta Koalicji 

Obywatelskiej, Małgorzata Kidawa-Błońska, która w czasie prezydium Sejmu 25 marca miała 

stwierdzić, tu cytat: „Konstytucja jest ważniejsza od ludzkiego życia”. 

MKB – Nie. Nie powiedziałam. Powiedziałam, że życie jest ważniejsze od Konstytucji. 

Tego zdania nie użyłam. 

Jacek Karnowski, redaktor naczelny „sieci” – Nie widzę łamania Konstytucji. Widzę 

działania adekwatne, stosowne do sytuacji, roztropne i przyjmowane w odpowiednich 

momentach i wyraźnie nie zmierzające do ograniczenia wolności obywatelskich. 

Dziś niedziela palmowa – katolicy rozpoczynają wielki tydzień. Inny niż wszystkie. Puste 

kościoły, tylko w telewizji i w internecie, często samotność. Ministerstwo zdrowia odradza takie 

rodzinne spotkania. Czy można dobrze przeżyć takie święta? I jak to zrobić? 

[Trzeba przeżyć]. 

Karol Jałtuszewski – …W tym roku nie będzie święcenia pokarmów, ale może 

pobłogosławić głowa rodziny. Taką modlitwę znajdziemy na stronach Episkopatu. Komunię 

możemy przyjąć tylko w sposób duchowy. A co ze spowiedzią? O tym mówił: 

Stanisław Gądecki, arcybiskup, przewodniczący Konferencji Episkopatu Polski, 

Metropolita Poznański – W takich okolicznościach trzeba po rachunku sumienia wzbudzić żal 

doskonały za grzechy oraz postanowienie sakramentalnego wyznania przy najbliższej 

sposobności. W ten sposób od razu wrócisz do łaski Bożej – mówi papież, Franciszek. 

[…] 

KJ – Premier Pedro Sanchez chce pomocy Brukseli i grozi, że stawką jest zjednoczona 

Europa. 

Pedro Sanchez, premier Hiszpanii – Nie zamierzamy rezygnować z euro-bonów, ponieważ 

kryzys gospodarczy i jego wpływ na nasze finanse publiczne musi zostać zinstytucjonalizowany.  



[Gdzie tu groźba, że stawką jest zjednoczona Europa?] 

 

EL – Wielka mobilizacja w walce z epidemią. 

Propozycje kulturalne Telewizji Polskiej. 

…lekceważenie ograniczeń będzie surowo karane… 

Policja zwiększyła liczbę funkcjonariuszy do 25 tysięcy. Ponad 8 tysięcy żołnierzy [bez 

masek i rękawiczek, co widać na zdjęciach] wspiera funkcjonariuszy w patrolach 

sprawdzających codziennie kwarantannę domową… 

Mariusz Błaszczak, minister obrony narodowej – Żołnierze Obrony Terytorialnej 

dostarczają żywność kombatantom, osobom, które przebywają na kwarantannie [chyba 

niektórym]. Dostarczają też żywność osobom starszym. [Jeśli zlokalizują osoby starsze 

wymagające pomocy]. 

EL – Wnioski o pomoc państwa złożyło ponad 190 tysięcy właścicieli firm… 

Dominik Cierpioł, Kinga Bednarek – …aby przy zakupach świątecznych pamiętały o 

polskich firmach… Polskie produkty możemy rozpoznać po kodzie kreskowym zaczynającym 

się od cyfr 590. Czasem taka firma może być spółką zagranicznego koncernu. Dlatego, aby mieć 

pewność warto także sprawdzić miejsce produkcji towaru, pomoże w tym aplikacja 

telefoniczna… W branży turystycznej i hotelarskiej pomoże przekładanie terminu wycieczek, a 

w branży gastronomicznej zamawianie posiłków na wynos… Indeks WIG20 największych 

spółek w ostatnim miesiącu stracił ponad 20%...  

 

EL – Krytykują rząd za zakaz wstępu do lasu, choć kilka lat temu chcieli je 

prywatyzować… likwidowali szpitale i cięli nakłady… 

Krzysztof Nowina Konopka, Agata Garkowska – …PSL proponuje odwołać zakup 

myśliwców F35 i wstrzymać budowę centralnego portu komunikacyjnego…  

Dziennikarz RMF FM – Marszałek Struzik, w końcu lekarz z zawodu, jeśli się nie mylę, 

mówi, że on nie chce nic? To ja państwu dopowiem do kamery: Rany Boskie! To już jest 

skandal zupełny… 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – To, co najlepszego mógłby 

zrobić lider PSL-u, to przebrać się w lekarski kitel i iść leczyć ludzi, a przynajmniej niech nie 

przeszkadza. Niestety w takich czasach obecnego kryzysu PSL pokazuje swoją prawdziwą 

twarz. 

AS – O tym Polacy mogli się przekonać już nieraz, kiedy po 2007 roku polska gospodarka 

zmagała się z turbulencjami spowodowanymi światowym kryzysem ekonomicznym, rząd PO-

PSL podnosił podatki, w tym VAT, gdy po skandalu z budową dróg na Euro-2012 polscy 

podwykonawcy, którzy nie dostali wypłaty, masowo zaczęli bankrutować, resort pracy i płacy 

kierowany przez Kosiniaka Kamysza nie dal im żadnej realnej pomocy… 

[Było jeszcze wiele o rządach Tuska i Kosiniaka. Ale to też nie są wiadomości, tylko 

propaganda PiS]. 

 

[Wczoraj na jednym z kanałów telewizji usłyszałem: „W czasach PRL-u Związek 

Radziecki przysłał Polakom 100 tysięcy par butów – do podzelowania”. 

Dobry dowcip, ale kto dziś pamięta, kto dziś wie, co to było zelowanie? Zelowanie 

pochodziło od zelówki. Każdy but pod spodem miał zelówkę. Wszystkie buty były wyrabiane 

przez szewców z naturalnej skóry. Wierzch buta, zwany cholewką bądź cholewą był z 

cieniutkiej skóry, a spód, czyli zelówka był z grubej końskiej skóry. Buty były drogie, zelówki 

się zdzierały, trzeba było je zelować. Na każdej ulicy był szewc, który nam buty zelował. Miał 

całe płaty grubej końskiej skóry, z nich wycinał zelówkę, wycinał nożem szewskim, było to 

bardzo ostre narzędzie. Wyciętą zelówkę nakładał na zdartą, zawsze po środku zdartą zelówkę i 

mocował do niej nową zelówkę drewnianymi kołeczkami ostro zakończonymi, zwanymi „teksy” 

– wytwarzało je inne rzemiosło. Szewc miał drugie narzędzie, zwane szpilorek, była to rączka z 

ostrym szpicem na końcu. Przykładał szpilorek do zelówki i młotkiem szewskim uderzał w 

szpilorek, a ten robił dziurę przez nową i starą zelówkę. W taki otwór szewc wbijał natychmiast 

drewniany kołeczek. But do tej operacji był nakładany zelówką do góry na stalowe kopyto, które 

u góry miało kształt wnętrza buta, poniżej była rurka sięgająca do podłogi i na podłodze była 



stalowa podstawa. Szewc siedział cały czas w czasie pracy. Żeby zelówka w czasie pracy się nie 

ruszała, nakładał na nią pocięgiel, był to zapięty skórzany pasek, dolny koniec pocięgla nakładał 

na swoją stopę i stopą dociskał zelówkę do buta. Szpilorkiem szewc robił dziurki co około 5 

milimetrów, robił je dokoła zelówki w dwóch rzędach w podobnej odległości między rzędami i 

od brzegu zelówki. Drewniane kołeczki trzeba było wyrównać, szewc robił to specjalnym 

pilnikiem zwanym raszplą. 

But, zwłaszcza damski, bywał dziełem sztuki – można powiedzieć. Każda para butów była 

inna, bo robiona na specjalne zamówienie. Były buty do chodzenia, były do konnej jazdy z 

wysokimi cholewami, były również buty tak delikatne, że nadawały się tylko do karety, były 

buty wojskowe, tak zwane oficerki, które miały cholewę aż do kolana, z zasady były to czarne 

oficerki, bo damskie buciki były w przeróżnych kolorach. Podczas wojny Dojcze wypuścili buty 

z drewnianą podeszwą. Nawet panie nosiły drewniaki, które na ogół miały przeciętą podeszwę i 

połączoną paseczkiem, żeby się trochę zginały, co ułatwiało chodzenie. Nawet przez kilka lat po 

wojnie zelowało się buty, ale ustrój zlikwidował wraz z całym rzemiosłem, również szewców 

jako wrogich kapitalistów. Od tego czasu nosimy fabryczne buty. Tylko czasem się zdarza, że 

ktoś może się chwalić butami robionymi ręcznie na zamówienie – jest to oznaka najwyższego 

luksusu. Przez wieki był problem z za ciasnymi butami. 

Pozostało wiele mówiące przysłowie: „Szewc bez butów chodzi” lub „szewc w podartych 

butach chodzi”]. 

 

 

 

♣ 
2020-04-06 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5792 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

…Tylko ostatniej doby, nakaz kwarantanny złamało ponad 300 osób. Chodzą na zakupy, 

spacery, do rodzin czy znajomych. Rekordzista z okolic Gryfic zapłacił 20 tysięcy złotych. 

Marzanna Zielińska, Fakty. 

JP – Są kraje, w których roboty pilnują kwarantanny i są w tym bezlitosne… 

Brytyjski premier trafia do szpitala. Królowa Elżbieta dziękuje wszystkim, którzy zostają 

w domach. 

Cezary Grochot – Jednak nie jest tak dobrze, jak przekonywał Boris Johnson. Szef 

brytyjskiego rządu, u którego 10 dni temu potwierdzono zakażenie koronawirusem, trafił do 

szpitala. 

Robert Jenrick, minister do spraw społeczności i samorządów lokalnych Wielkiej Brytanii 

– Za radą swojego lekarza szef brytyjskiego rządu udał się do szpitala na rutynowe testy. 

Pozostanie w szpitalu tak długo, jak będzie to potrzebował. 

CG – Formalnie Boris Johnson kieruje rządem, ale na spotkanie zespołu do spraw walki z 

epidemią zastąpił go minister spraw zagranicznych. Gorączka u premiera wciąż nie ustępuje… 

Wielka Brytania: 5 373 zgonów… 

Jerome Adams, naczelny lekarz Stanów Zjednoczonych. Vice Admiral, U.S. Surgeon 

General – Nadchodzący tydzień będzie najtrudniejszym i najsmutniejszym w życiu większości 

Amerykanów. To będzie nasze Perl Harbor, nasze 11 września. 

CG – Wielu amerykańskich lekarzy uważa, że obecnie podawane dane, choć i tak 

przerażające (348 042 zakażonych, 10 129 zgonów], są mocno niedoszacowane. Zmarłym poza 

szpitalami nie robi się testów, a w przepełnionych szpitalach też coraz częściej pacjenci 

umierają, zanim zostaną przebadani. 

Imaris Vera, pielęgniarka w szpitalu w Winfield – Przychodziłam do szpitala w mojej 

prywatnej masce. Powiedziałam szefowi: Rozumiem, że brakuje nam sprzętu, ale potrzebuję 

ochrony, pozwólcie mi czuć się bezpiecznie. Mam rodzinę, do której wracam po dyżurze. 

[Źródło: instagram/nurse.iv] 

CG – Dobre wiadomości napływają natomiast z Austrii. Dobowa liczba wyleczonych 

pacjentów (491) zaczyna przewyższać tam liczbę (270) zakażonych. Dlatego kanclerz ogłasza, 



że po świętach zacznie się powolny powrót do normalności. Mają zostać otwarte małe sklepy, 

markety budowlane i miejskie parki. Cezary Grochot, Fakty. 

JP – My też sprzętu mamy za mało – przyznaje premier Morawiecki, mimo że niedawno 

twierdził, że jesteśmy przygotowani. Niektórzy lekarze do walki z kornawirusem używają 

okularków pływackich. Kiedy wirus stanął w Chinach, Agencja Rezerw Materiałowych 

pozbywała się masek. 

Jan Błaszkowski – Polski lekarz potrafi. W szpitalu w Bośni medycy nie mają 

specjalistycznego sprzętu ochrony przed zarażeniem i noszą maski przeciwgazowe z 

prowizorycznym filtrem antywirusowym. 

Jarosław Gucwa, zastępca dyrektora do spraw lecznictwa, Szpital Powiatowy w Bochni – 

Jak kupowałem te maski, to w ogóle nie miałem pojęcia, że jeszcze miesiąc wcześniej były one 

własnością rządu. I bardzo się ucieszyłem, że w ogóle taki sprzęt mogę dla siebie, dla swojego 

personelu kupić. Robione metodą chałupniczą, później przerabiamy go tak, żeby był bezpieczny, 

żeby miał filtry. 

JB – Dyrektor szpitala kupował w marcu maski przeciwgazowe po 170 złotych za sztukę. 

Tymczasem jak ustalili dziennikarze Gazety Wyborczej i Rzeczpospolitej, te same maski, w 

sumie (62 885) jeszcze w lutym przed wybuchem epidemii były w państwowych magazynach. 

Ale nie trafiły stamtąd do szpitali, tylko na przetarg po 10 złotych za sztukę. Ponad 5 tysięcy 

sztuk polski rząd przekazał też Chinom. 

Agencja Rezerw Materiałowych to instytucja, która magazynuje na czas kryzysu 

wszystko, co niezbędne do funkcjonowania państwa… 

JP – W niewielkiej miejscowości Białopole strach przed wirusem coraz większy. 

Miejscowy proboszcz nie żyje. Pozytywnych testów na wirusa jest tyle, że cała gmina ma 

kwarantannę. 

[…] 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Justyna Pochanke i minister rozwoju Jadwiga Emilewicz 

zdalnie 

JP – Nie szkoda, tak po ludzku, zmarnowanego dnia w Sejmie? 

JE – Nigdy dzień w Sejmie nie jest zmarnowany. To jest zawsze dzień ważnych dyskusji. 

Przygotowujemy państwo na trudny czas, w jakim jesteśmy. 

JP – W dzisiejszych przygotowaniach mało było trudnego czasu, dużo było tak naprawdę 

takiego politycznego kontredansu i pani to chyba dobrze wie. Przedsiębiorcy spotykają się z 

panią codziennie, trochę panią za te spotkania chwalą, ale ja dzisiaj nie widziałam głosowań w 

sprawie przedsiębiorców, tylko w sprawie wyborów. 

JE – My nie musimy codziennie głosować rozwiązań dla [mówią jednocześnie] My dzisiaj 

sprawdzamy, jak działa ta ustawa, którą przyjęliśmy. 

JP – Na razie nie działa. 

JE – Zależy z jakiej perspektywy na to patrzymy. Ponad 100 tysięcy pracowników 

otrzyma pensje dzięki temu, że pracodawcy zwrócili się z prośbą o postojowe czy zgłosili się do 

formuły. 

JP – To na pewno. Ja pytam, czy nie szkoda pani czasu? 

JE – Ale też powiedzmy o tych rozwiązaniach: 170 tysięcy przedsiębiorców zwróciło się o 

zwolnienie ze składek na ubezpieczenie społeczne. Dzięki temu do 10 kwietnia nie będą musieli 

płacić składek. 

JP – To wiem, to był drobny krok w dobrym kierunku. Potrzebne są jeszcze kolejne i 

ludzie o to proszą, ludzie, którzy tracą pracę każdego dnia, zmykają firmy każdego dnia. Jeżeli 

w dwóch pierwszych dni kwietnia zamknięto 15 tysięcy działalności gospodarczych, 

zawieszono, tym bardziej, myślę, że szkoda dzisiejszego dnia Sejmu. 

JE – Ale pani redaktor, ja dzisiaj nie mam poczucia zmarnowanego dnia, 

JP – Ja mam. 

JE – Dlatego że byłam w Sejmie stosunkowo krótko przed południem, następnie, tak jak 

pani wspomniałam, rozmawiałam z kilkoma umówionymi branżami, z Bankiem Światowym, z 

którym mam nadzieję, będziemy mieli dobre wiadomości finansowe dla polskiej gospodarki za 

chwilę, tak że my nie marnujemy ani jednej minuty. Monitorujemy to, co już działa, spotykamy 



się z tym, co już z panią minister Maląg mamy dalsze konsultacje z pracodawcami i ze stroną 

społeczną po to, aby przygotować kolejne ułatwienia prowadzenia działalności w tym trudnym 

czasie… 

[Tak się rozmawia z polskim rządem. Należało przyjąć poprawki Senatu i teraz bylibyśmy 

dużo dalej. Poprawki Senatu zostały odrzucone na jednym oddechu marszałek Witek, co trwało 

kilkadziesiąt sekund. Teraz rząd usiłuje coś zrobić, byle nie za dużo]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – transmisja obrad Sejmu 

[Przemawiający mówi o dobrodziejstwie korespondencyjnego głosowania]. 

Głos ma Łukasz Sznajber, PiS – [to tyle było z Sejmu]. 

 

Wiadomości – Danuta Holecka 

Jarosław Gowin podał się do dymisji z funkcji wicepremiera oraz ministra nauki i 

szkolnictwa wyższego. Zapowiedział jednak, że „Porozumienie” pozostaje w rządzie i 

Zjednoczonej Prawicy. 

W Sejmie o walce z koronawirusem. 

Królowa Elżbieta II – …znów wrócą lepsze dni, znów będziemy z naszymi przyjaciółmi, z 

naszymi rodzinami, znowu się spotkamy… 

Wsparcie dla polskich przedsiębiorców. 

Marcin Szypszak, Małgorzata Kałużyńska – Gowin podał się do dymisji… 

Michał Karnowski, publicysta, „sieci”, w polityce.pl – Najlepszym określeniem, ktre tutaj 

pasuje, jest to honorowe wyjście. 

MS – …zadeklarowali, że będą popierać PiS w dążeniu do zmian w prawie i 

wprowadzeniu możliwości głosowania korespondencyjnego. 

W popołudniowym sejmowym głosowaniu większość posłów „Porozumienia” 

rzeczywiście zagłosowała za wprowadzeniu do porządku obrad projektu ustawy autorstwa PiS w 

sprawie głosowania korespondencyjnego. Przeciw było dwóch posłów tej partii, troje 

wstrzymało się od głosu. Ale wniosek PiS nie uzyskał większości. Za głosowało 228 posłów, 

tyle samo było przeciw. Troje wstrzymało się od głosu. Jeden z posłów PiS nie wziął udziału w 

głosowaniu, a inny twierdzi, że przez pomyłkę zagłosował przeciw. To oznacza, że posłowie nie 

zajmą się projektem. Opozycja ogłosiła swój tryumf. 

Borys Budka – To bardzo ważne, żeby mówić jednym głosem. Ta bardzo ważne, żebyśmy 

byli w stanie zatrzymać to szaleństwo. 

Krzysztof Gawkowski, przewodniczący KP Lewicy – Dzisiaj w polskim parlamencie w 

głosowaniu nad kodeksem [wyborczym] wygrał rozsądek i wygrała demokracja. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, PSL – Widać, że to zdalne głosowanie, jak jest mobilizacja 

po stronie opozycji, może być wygrane. 

MS – Platforma Obywatelska za wszelką cenę dąży do wprowadzenia w Polsce stanu 

klęski żywiołowej, nie bacząc na konsekwencje dla naszej gospodarki. Oznaczałoby to 

gigantycznych odszkodowań dla zagranicznych koncernów działających w Polsce, które 

wskutek epidemii koronawirusa musiały ograniczyć produkcję czy sprzedaż. 

Jarosław Gowin – Stać nas by było na ponoszenie kosztów stanu klęski żywiołowej przez 

miesiąc, no, może przez dwa miesiące. A jeśli by to trwało dłużej, to po prostu obecne pokolenie 

Polaków i następne pokolenie Polaków stałoby się bankrutami. 

Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej” i „Gazety Polskiej Codziennie” – 

To nie jest tak, że to te małe przedsiębiorstwa wygrają to odszkodowania i uzyskają wielkie 

pieniądze, tylko odszkodowania wezmą wielkie międzynarodowe korporacje. 

MS – Po południu PiS złożył w sejmie nowy projekt w sprawie głosowania 

korespondencyjnego w wyborach prezydenckich w 2020 roku. Zakłada on, że w stanie epidemii 

marszałek sejmu może zarządzić zmianę terminu wyborów określonego wcześniej w 

postanowieniu. Decyzją posłów został włączony do porządku obrad. Właśnie zajmują się nim 

posłowie. Marcin Szypszak, Wiadomości. 

DH – [statystyki] 

… 

Polska – zakażonych: 4 413. Ofiar śmiertelnych: 107. 



Zachodniopomorskie = 117 (2 śmiertelny) 

Pomorskie =125  

Warmińsko-mazurskie = 83 (1 śmiertelny) 

Podlaskie = 109 (1 śmiertelny) 

Lubuskie = 62 

Wielkopolskie = 327 (15 śmiertelne) 

Kujawsko-pomorskie = 245 (1 śmiertelny) 

Mazowieckie = 1 065 (23 śmiertelne) 

Dolnośląskie = 488 (15 śmiertelne) 

Łódzkie =340 (3 śmiertelne) 

Świętokrzyskie = 103 (1 śmiertelny) 

Opolskie = 101 (2 śmiertelne) 

Śląskie = 6562 (25 śmiertelne) 

Małopolskie = 349 (7 śmiertelnych) 

Podkarpackie = 156 (6 śmiertelnych) 

 

 

 

♣ 
2020-04-07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5612 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Nie będzie żadnego święta demokracji i rządząca partia uprze się, a upiera się 

konsekwentnie od tygodni, możemy mieć prezydenckie wybory pocztowe. Senat ma 30 dni 

pracy nad ustawą PiS-u, tylko czy są poprawki, że wybory będą powszechne, równe, 

bezpośrednie i tajne? 

Jakub Sobieniowski – Ten polityk [PJK] od dawna nie organizuje konferencji prasowych, 

a dzisiaj mógłby poinformować, że wygrał, to co chciał – głosowanie wyborów w czasie 

epidemii. 

Jarosław Gowin – Opozycja, zmiany Konstytucji, przesunięcia wyborów pozwala. 

Kamil Bortniczuk, ustępujący wiceminister funduszy i polityki regionalnej, KP PiS, 

Porozumienie – Przez najbliższe dni skupimy się na tym, aby przekonać rozsądnych polityków 

opozycji. 

JG – Propozycje w sprawie porozumienia wychodzenia z epidemii przedstawimy jeszcze 

w tym tygodniu. 

Hołownia – Na własny polski neologizm gowinować, nie hamletyzować – to człowiek, 

który oczywiście swój kręgosłup w polityce zawiązał już chyba na supeł. 

JS – Jarosław Gowin uważał wybory w maju za groźne dla Polaków, ale nie zagłosował 

przeciw ustawie PiS-u, tylko się wstrzymał, by dokładnie 51 sekund po tym głosowaniu podjąć 

próbę rozmowy z Jarosławem Kaczyńskim. Został potraktowany tak: [PJK coś odburknął]. 

Drugi raz nawet nie głosował, tylko odszedł z ministerstwa, ale nie z Koalicji. Partia Jarosława 

Gowina zrobiła to, czego chciał Jarosław Kaczyński. A dzisiaj jest mowa o dymisji wiceministra 

i komunikaty następczyni Jarosława Gowina, też dość sprzeczne. 

Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju, KP PiS, Porozumienie – Moim zdaniem 10 maja 

wybory się nie odbędą, ponieważ nie będzie to możliwe. To nie zmienia faktu, że musimy 

przygotować procedury do wyborów korespondencyjnych. 

JS – Cały wczorajszy sejmowy dzień poświęcony był planom PiS-u organizowania 

wyborów w czasie epidemii. Były dwa projekty ustawy o korespondencyjnym głosowaniu. [Jak 

pierwszy projekt nie wszedł do obrad Sejmu, PiS natychmiast złożył drugi projekt, różniący się 

jedynie zapisem, że marszałek sejmu może zmienić datę wyborów i ten projekt wszedł pod 

obrady Sejmu i szybko został przyjęty]. 

JS – Są trzy możliwe daty, wszystkie, jak widać, gdy koronawirus będzie groźny, ciągle 

będzie zabijał (10 maja, 17 maja, 23 maja], każda z tych dat będzie oznaczała działanie w 



olbrzymim pośpiechu, bo Senat ma miesiąc na decyzję w sprawie sejmowej ustawy i skorzysta z 

tego. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO – Nie używałbym tu słowa „zamrożenie”. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Ta ustawa jest po to, żeby wykorzystać obywateli dla 

utrwalenia swojej władzy. 

Krzysztof Bosak, kandydat na prezydenta Konfederacja – Czy można sobie wyobrazić 

większy konflikt interesów niż że projekt dany prawa wyborczego proponuje pełnomocnik 

jednego z kandydatów? 

JS – Krzysztof Sobolewski uzasadniał w imieniu PiS-u zmiany wyborcze i faktycznie jest 

pełnomocnikiem wyborczym Andrzeja Dudy, który od takiego zaczął pytania i odpowiedzi z 

internautami: 

AD – Patrzę tutaj na pytania internautów: pan Łukasz: witam panie prezydencie. Jak 

wyglądają środki bezpieczeństwa w pałacu prezydenckim przed koronawirusem? Proszę na 

siebie uważać. 

JS – To są problemy spraw i zagrożenia, którymi żyje Polska. Problemy życia i śmierci i 

wiedzą to członkowie komisji wyborczych. Na przykład w Mysłowicach: 

Dariusz Wójtowicz, prezydent Mysłowic – Potrzebuję 420 ludzi do przeprowadzenia 

sprawnego wyborów. W tej chwili, jak powiedziałem, mamy 80 osób, które rezygnują z dnia na 

dzień. 

JS – Teb zapis ustawy daje PiS-owi możliwość żonglowania terminami wyborów nawet w 

czasie epidemii, w której nie ogłasza stanu klęski żywiołowej. Ale taka żonglerka sposobem i 

terminami wyborów doprowadzi do podważania wyników, o czym zdecyduje Izba Sądu 

Najwyższego stworzona przez PiS. 

„…jeśli na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej ogłoszono stan epidemii, Marszałek 

sejmu może zarządzić zmianę terminu wyborów określonego w wydanym wcześniej 

postanowieniu…” 

Źródło: Ustawa z dnia 6 kwietnia 2020 r. 

O szczególnych zasadach przeprowadzenia wyborów powszechnych na Prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej zarządzonych w 2020 r. 

Wojciech Hermeliński, były przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej – Nie 

można liczyć na to, że sędziowie tej nowej Izby, którzy będą oceniać ważność wyborów, że oni 

zachowają się tak, jak przystoi sędziom. 

[Tu przerwę. Należało wygrać wybory do Sejmu, a była taka możliwość. Opozycja dostała 

więcej głosów niż PiS, ale opozycja była rozbita, a metoda Donta dała przewagę PiS-owi]. 

GK – Jak znaleźć miliony Polaków, którzy nie mieszkają w miejscu zameldowania i tych, 

którzy nie są zameldowani? Kto odbierze karty do głosowania od Polaków, którzy są na 

kwarantannie? Sejmowy druk przyjmie każde rozwiązanie, ale wyborcza rzeczywistość jest 

bardziej skomplikowana. 

Krzysztof Skórzyński – Panie profesorze, czy te wybory korespondencyjne będą równe, 

bezpośrednie i powszechne? 

Andrzej Zoll. Profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego – Nie będą ani równe, ani 

bezpośrednie, ani powszechne. 

KS – Od tego należy zacząć. 

Konstytucja 

Art. 126 

1. Prezydent Rzeczypospolitej jest wybierany przez Naród w wyborach 

powszechnych, równych, bezpośrednich i w głosowaniu tajnym. 

KS – Równe, czyli każdy wyborca powinien mieć tylko jeden głos. Powinny być 

powszechne, czyli absolutnie każdy, kto ma prawo wyborcze, powinien mieć możliwość 

głosowania. Wybory powinny być bezpośrednie, czyli sami, a nikt za nas powinniśmy 

decydować, na kogo chcemy oddać głos. Głosowanie powinno być tajne. I tu zaczynają się 

schody. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych – Poczta Polska jest w stanie, 

przeprowadzenie wyborów w ten sposób udźwignąć. Źródło: Polskie Radio. 



Borys Budka, KO, PO – Można sobie wszystko wyobrazić, szkoda tylko, że to nie będzie 

miało nic wspólnego z prawdziwą rywalizacją wyborczą. 

KS – Zostawmy na boku zapewnienia rządu, że wszystko da się zrobić. Spójrzmy w 

kalendarz: Sejm decyzję o głosowaniu korespondencyjnym podjął wczoraj (06.04). Senat będzie 

przez 30 dni nad nią pracował. Potem z poprawkami znów trafią do Sejmu [polski język staje się 

ubogi: wszystko u wszystkich „trafia”], a na końcu po podpis prezydenta i jest zatem bardzo 

prawdopodobne, że te przepisy zaczną obowiązywać dopiero 6 lub 7 maja. I nawet zakładając, 

że wybory zostaną przesunięte o tydzień (17.05), to dalej mówimy o kilku dniach na ich 

formalne zorganizowanie. 

[Nie ma obawy. Wszystko jest zorganizowane. Nawet mój głos, jako oddany na Andrzeja 

Dudę wbrew mojej decyzji, już leży w Państwowej Komisji Wyborczej, a może nawet PKW ma 

już sporządzony protokół z wyborów i nikt nie będzie analizował nadesłanych głosów. 

Zakończmy na tym gdybaniu i poszukajmy wiadomości pandemii]. 

 

Polska – 4 848 (+435) zakażonych. 129 (+22) zgonów. 191 wyzdrowiało. 

 

[Nowa] tarcza antykryzysowa 2.0 

50% ulga w składkach na ZUS dla firm zatrudniających od 10 do 49 osób 

Trzymiesięczny zasiłek dla osób pracujących na umowach cywilnoprawnych 

50% minimalnej pensji krajowej dla rolników objętych kwarantanną 

Koszty do Datkowej pomocy, to 11 miliardów złotych. Projekt ustawy jest już w Sejmie. 

GK – Podziękowanie dla medyków. 

Oficjalny komunikat brzmi: Premier Boris Johnson jest na oddziale intensywnej terapii. 

Oddycha samodzielnie. Stan stabilny, ale daleki od dobrego… 

GK – Ponad tysiąc osób umiera dzień w dzień w Stanach Zjednoczonych… 

Koronawirus w Stanach Zjednoczonych: 369 069 zakażonych. 11 018 ofiar, 731 ofiar w 

Nowym Jorku w ciągu ostatniej doby. 

Koronawirus we Francji: 98 984 zakażonych, 8 926 ofiar, 833 ofiary w ciągu jednej doby. 

740 tysięcy maturzystów nie przystąpi do matury. Oceny maturalne na podstawie ocen 

cząstkowych za rok szkolny 2019/2020. Zakaz uprawiania sportu na otwartym powietrzu między 

dziesiątą a dziewiętnastą. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu – Unia Europejska stoi w obliczu największej próby 

od jej powstania. Byłabym złym kanclerzem, ze złym rządem, gdybyśmy podali teraz datę 

złagodzenia ograniczeń. 

Koronawirus w Italii: 135 586 zakażonych, 17 127 ofiar. Rząd uruchamia kolejną pomoc 

dla firm: 400 milionów euro – 200 milionów euro na wsparcie rynku wewnętrznego i 200 

milionów euro na wzmocnienie eksportu. W sumie to już 750 miliardów euro. 

Koronawirus w Hiszpanii: 140 510 zakażonych, 13 798 ofiar. 743 ofiary w ciągu jednej 

doby. 

Koronawirus w Szwecji: 7 693 zakażonych, 591 ofiar. 

Złagodzenie obostrzeń zapowiedziały Czechy, Austria i Dania. Anna Czerwińska, Fakty. 

GK – Podobno są wolne łóżka w szpitalach tych zakaźnych. Podobno są respiratory, które 

w razie potrzeby mogą ratować życie. Tymczasem dziesiątki zakażonych koronawirusem 

pacjentów ośrodków pomocy społecznej zostało w nich zamkniętych. 

Marzanna Zielińska – Rozpacz, bezsilność, bezradność.  W Domu Opieki Społecznej w 

Drzewicy zakażony koronawirusem personel musi ratować zakażonych koronawirusem 

pensjonariuszy, schorowanych, niedołężnych, niepełnosprawnych. Zmarło już dwóch. Nikt na 

czas nie pomyślał o przewiezieniu ich do szpitala zakaźnego. 

Marcin Baranowski, starosta opoczyński – Tak naprawdę oni mieli, że tak powiem, do 

kilku, kilkunastu dni już w złym stanie. 

MZ – Natychmiastowa specjalistyczna pomoc tym bardziej wydawałaby się zasadna. A 

jednak, 64 osoby umieszczone jak w koszarach, na łasce losu. Nie wystarczy koronawirusa w 

organizmie, trzeba mieć objawy. W Tomczycach jeszcze zdrowy personel, opiekuje się 

zakażonymi, uzbrojony jedynie w maseczki i rękawiczki. Nikt nie pomyślał, by wyposażyć 

DPS-y w takie środki ochrony osobistej, które skutecznie chroniłyby przed wirusem. 



- Co będzie, jeżeli tu nastąpi jakaś? 

- Po prostu my umrzemy razem z nimi… 

MZ – W zainfekowanych placówkach dramatycznie brakuje rąk do pracy. Siedemnastoma 

zakażonymi pensjonariuszami DPS-u w Koszęcinie opiekowały się przez kilka dni tylko dwie 

pielęgniarki. Gdy piekęgniarki zaczęły dosłownie padać z nóg, dało się znaleźć miejsce dla 

zakażonych w prawie pustych szpitalach zakaźnych. Przed tym samym problemem za chwilę 

stanie DPS w Psarach. Tu stwierdzono kolejne ognisko zarazy. Z podejrzanymi objawami od 

kilku dni przychodziła do pracy jedna z opiekunek… To dopiero początek. W Domach Pomocy 

Społecznej mieszka w Polsce około 80 tysięcy osób. Marzanna Zielińska, Fakty. 

GK – Nie ma i raczej nie będzie formalnego zakazu. Językiem urzędowym – 

rekomendacja. A tak po ludzku prośba, by nikt z nas nigdzie nie wyjeżdżał na święta. By nie 

wywołać fali zakażeń, którą trudno będzie opanować… 

Magda Łucjan – Z siedziby świątecznej pomocy na pierwszą linię frontu walki z 

kornawirusem pierwsze łóżka do intensywnej terapii z wielkimi czerwonymi sercami już są w 

szpitalach, a to dopiero początek, bo orkiestra na pomoc w walce z epidemią już przeznaczyła 

ponad 25 milionów złotych. Oprócz 200 takich łóżek WOŚP kupiła: 157 kardniomonitorów, 50 

tysięcy indywidualnych pakietów ochrony biologicznej, 50 tysięcy masek medycznych N95/KN 

95, 47 respiratorów, 75 tysięcy przyłbic ochronnych, 1 milion maseczek chirurgicznych. Ale to i 

tak niestety za mało, dlatego Jurek Owsiak namawia: wszystkie ręce na pokład. Od kilku dni 

działa orkiestrowy fundusz interwencyjny na rzecz walki z epidemią. Każda wpłacona tam 

złotówka trafi do szpitali w potrzebie. Warszawa, Magda Łucjan, Fakty. 

GK – To był symboliczny gest wsparcia, podziękowania i dodania otuchy. Akcja „brawa 

dla was lekarzy, pielęgniarek i ratowników” słychać było na ulicach, osiedlach, balkonach i w 

szpitalach. To działo się w całej Polsce o trzynastej… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Nowy projekt tarczy antykryzysowej… 

Sejm poparł wybory korespondencyjne… 

Cała Polska dziękuje służbie zdrowia… 

W tej chwili mamy w Polsce 4848 potwierdzonych przypadków zakażenia 

koronawirusem. Pół godziny temu ministerstwo zdrowia poinformowało o 182 nowych 

przypadkach na Mazowszu. Do tej pory w całej Polsce zmarło 129 osób. Ministerstwo zdrowia 

apeluje o nieorganizowanie rodzinnych spotkań w święta, bo liczba zakażonych może wtedy 

drastycznie wzrosnąć. W czwartek rząd ogłosi kolejne obostrzenia dotyczące świąt. 

Karol Jałtuszewski, Tomasz Skiba – W całej Polsce prawie 200 (192) osób wyleczonych z 

koronawirusa. Ale najważniejszy czas dopiero przed nami… 

Przestrzegania obostrzeń codziennie pilnuje 25 tysięcy policjantów i strażników 

miejskich… 

Łukasz Szumowski, profesor, minister zdrowia – W zeszłym tygodniu rozdysponowaliśmy 

7 milionów maseczek, w tym tygodniu będziemy rozdysponować kolejne 20 milionów. 

Na dziś wykonano w Polsce 92 tysiące testów, ponad 4 600 dało wynik pozytywny… 

Karol Jałtuszewski, Wiadomości. 

EL – Senat na pewno wykorzysta 30-dniowy termin prac nad ustawą. 

Marcin Szypszak – Głosowało 458. Za 230. Przeciw 226. Wstrzymało się 2. [Czyli 

Porozumienie Gowina poparło ustawę]. 

„Wybory Prezydenta Rzeczypospolitej zarządza Marszałek sejmu na dzień 

przypadający nie wcześniej niż na 100 dni i nie później niż na 75 dni przed upływem 

kadencji urzędującego Prezydenta Rzeczypospolitej (…)” 

Źródło: Konstytucja 

[A kiedy upływa ta kadencja?] 

75 dni przypada w sobotę 23 maja. 

Głosowanie według zapisów przyjętej wczoraj ustawy będzie się odbywało między szóstą 

a dwudziestą. Każdy kartę wyborczą ze swoją kopertą będzie musiał umieścić w specjalnej 

skrzynce nadawczej, która, to bardzo ważne, będzie się znajdowała na terenie tej gminy, w 



której dana osoba ujęta jest w spisie wyborców. Każdy wyborca będzie mógł swój głos umieścić 

w skrzynce osobiście albo będzie mogła to zrobić inna osoba. 

[Ale każdy będzie musiał umieścić swój głos?] 

[…] 

EL – Kartę do głosownia wraz z pakietem wyborczym dostaniemy pocztą. Oddamy 

osobiście lub przez pełnomocnika [miała być po prostu inna osoba] … 

Krzysztof Nowina Konopka, Agata Garkowska – …W naszym kraju jest prawie 30 

milionów wyborców, ale ich adresów jest około 14 milionów… 

EL – … 

Jan Korab, Maria Ruman – …O Johnsonie… 

EL – Opozycja żąda wprowadzenia stanu klęski żywiołowej i przełożenia wyborów 

prezydenckich. W spiera ją Donald Tusk, który w przeszłości jako premier polskiego rządu stan 

klęski żywiołowej nazwał rozwiązaniem para-wojskowym. I nie zdecydował się na jego 

wprowadzenie nawet w obliczu potężnej powodzi tuż przed wyborami prezydenckimi w 2010 

roku… 

EL – W tym trudnym dla wszystkich czasie nie brakuje wielu inicjatyw: 

Stowarzyszenie Centrum Wolontariatu w Lublinie rozsyła pomoc do setek 

potrzebujących… 

To żołnierze 12 Zmechanizowanej Brygady w Szczecinie, przy pomocy lokalnych 

mieszkańców zebrali dwie pełne ciężarówki darów dla tutejszego Szpitala Wojewódzkiego… 

Na wagę złota są respiratory niezbędne, by ratować ludzi. Fundacja sms z nieba z 

lokalnymi oddziałami Caritas prowadzą zbiórkę na ten cel. Po dwóch tygodniach piętnasty 

respirator, to jest… 

Finansowego wsparcia na zakup niezbędnych środków ochrony potrzebują placówki 

onkologiczne. W tym celu w internecie trwa akcja „onkologiczni w walce z koronawirusem”. 

Polega na wpłacaniu dowolnej kwoty… 

Dziś w ramach akcji „maseczki dla Polski” 240 tysięcy maseczek trafiło do Olsztyna… 

Bardzo aktywnie włączają się także więźniowie – maseczki, kombinezony… 

Warto pomagać starszym potrzebującym… kombatanci otrzymują codzienny posiłek w 

ramach akcji „obiady dla bohatera”… 

Weterani mogą liczyć także na pomoc z Urzędu do spraw kombatantów i osób 

represjonowanych – Pomocą objętych będzie [właśnie dopiero objętych będzie] kilkanaście 

tysięcy weteranów w walce o niepodległość Polski. [Co dotychczas Urząd, który jest tylko od 

tego, robił dla kombatantów? Nie udzielał im pomocy?] 

[…] 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5342 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Mamy najnowsze dramatyczne dane z ministerstwa zdrowia o kolejnych zakażonych i 

ofiarach koronawirusa: 

Polska – 5 205 (+357) zakażonych. 159 (+30) zgonów. 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

Z dnia na dzień pogarsza się sytuacja w Domach Opieki Społecznej. Są tam setki 

zakażonych koronawirusem w podeszłym wieku z grupy ryzyka. Zostali sami z nielicznym, 

przemęczonym i źle zabezpieczonym personelem. 

Marzanna Zielińska – Drzewica. W środku 25 pracowników zakażonych koronawirusem i 

34 zakażonych pacjentów. Brakuje rąk do pracy. Wojewoda łódzki nie prosi o pomoc 

ochotników. Do drzwi pielęgniarki Marii Wilczyńskiej zapukało wojsko z nakazem pracy. Pani 



Maria ma nakaz pracy na miesiąc, ale nie wie kiedy i po wejściu do ośrodka pozwolą jej z niego 

wyjść. 

Marcin Baranowski, starosta opoczyński – Sytuacja jest w pełni opanowana, nastroje w 

domu są też DPS dobre, jeśli chodzi o personel, jeśli chodzi o naszych mieszkańców. 

MZ – Z perspektywy pielęgniarki, która pracuje w Drzewicy z przerwami na krótki sen, 

rzeczywistość wygląda inaczej. Zaalarmowała Polskie Towarzystwo Pielęgniarskie. 

Grażyna Wójcik, prezes Polskiego Towarzystwa Pielęgniarskiego – Pielęgniarka, która 

tam pozostaje w pracy jest prawdopodobnie w bardzo krańcowej, bardzo trudnej sytuacji…  

Czym grozi w czasie pandemii brak szczególnej troski o domy pomocy społecznej, 

przekonali się między innymi Francuzi. Z powodu koronawirusa zmarło we Francji ponad 10 

tysięcy osób, co trzecia była pensjonariuszem domu pomocy społecznej. Podobnie jest w Italii. 

W Polsce migracja [personelu] między placówkami jest [duża]… 

Placówki objęte kwarantanną: Tolkmicko, Podobowice, Warszawa, Pleszew, Psary, 

Tomczyce, Niedabyl, Drzewica, Skarżysko-Kamienna, Parszów, Koszęcin, Jakubowice, 

Gorzyce, Bytom, Bochnia. 

800 DPS w nich ponad 80 tysięcy pacjentów. 

Grażyna Wójcik, dalszy ciąg – Politycy zamknęli się w Sejmie, dyskutują o wyborach, a 

zamknęli bezbronną pielęgniarkę, która nie ma narzędzi, nie ma wyposażenia, nie została 

przygotowana przez odpowiednie procedury, nie ma wsparcia medycznego. 

MZ – Wsparcia medycznego powinna oczekiwać przede wszystkim od ministerstwa 

rodziny. Wiceminister tego resortu w ten sposób apeluje do ludzi dobrej woli: 

Iwona Michałek, wiceminister rodziny, pracy i polityki społecznej – Każda pomoc jest 

teraz potrzebna, a bezbronnym mieszkańcom Domów Pomocy Społecznej szczególnie. Warto 

pomagać. 

MZ – ministerstwo zdrowia odsyła do wojewodów: 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia – Bo to wojewodowie są w kontakcie z 

samorządami. Proszę też cały czas pamiętać o tym, że Domy Pomocy Społecznej nie leżą w 

gestii ministra zdrowia. 

MZ – Wojewoda łódzki już zadziałał: 

Maria Wilczyńska – Złożenie odwołania nie wstrzymuje wykonanie decyzji. 

Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

GK – To niekonstytucyjna usługa pocztowa, a nie wybory prezydenckie, wręcz 

niemożliwe do przeprowadzenia za względów organizacyjnych i braku czasu. 

Konstytucjonaliści, opozycja nie mają wątpliwości. Podobnie jak Krystyna Pawłowicz w 2013 

roku, dawna posłanka PiS, dziś sędzia Trybunału Konstytucyjnego… 

[Ale my nie będziemy się ekscytować przeszłością]. 

Jakub Sobieniowski – Głosowanie [w warunkach epidemii] wyobraża sobie rząd, ale za to 

konkretny minister, konkretny wicepremier mówi tak: 

Sasin – Nie jestem głównym listonoszem ani też nie jestem organizatorem tych wyborów. 

Tym organizatorem, organem. Który przeprowadza wybory jest Państwowa Komisja Wyborcza. 

JS – To nie PKW poświęciła kolejne sejmowe godziny na przepychanie przez Sejm 

kolejnych pomysłów w czasie epidemii, przepychanie, bo po odrzuceniu jednego był zaraz drugi 

projekt, czemu się przyglądał minister zdrowia i w czym uczestniczył jako poseł PiS-u. 

Głosował za. A bardziej nie chcąc niż chcąc w organizację tego pomysłu zostaną wciągnięte 

samorządy, listonosze oraz członkowie komisji Wyborczych. 

Hołownia – Polska nie jest o was, zrozumcie to wreszcie. Polska jest o tych 38 milionach 

obywateli, którzy znaleźli się dzisiaj w kryzysie. 

Budka – Tylko Polska, tylko Kaczyński i jego ludzie chcą na siłę przeprowadzić wybory w 

myśl doktryny, że raz zdobytej władzy nie oddadzą za wszelką cenę. 

„…nalegam, by prawodawcy wzięli pod uwagę konsekwencje swoich decyzji…” 

Ingibjörg Sóltrún Gisladóttir 

Dyrektor Biura Instytucji Demokratycznych i Praw Człowieka OBWE 

Źródło: osce.org 

Sasin – Nie będzie tutaj żadnej możliwości zarażenia. […] 



 Do każdej karty wyborczej w tym pakiecie będzie dołączony również wyciąg z rejestru 

wyborców, gdzie wyborca się będzie musiał podpisać. 

[…] 

JS – Gdy przybywa chorych i ofiar wirusa, gdy rosną obawy pracodawców i pracowników, 

gdy padają firmy – to są punkty posiedzenia Sejmu za tydzień: aborcja, prawo łowieckie, kodeks 

wyborczy – chodzi o zmianę ustawy i dopisanie do dwóch artykułów tego jednego słowa: 

„sortowanie”. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

GK – Premier i prezes Narodowego Banku Polskiego obiecują 100 miliardów pomocy dla 

firm: 75 miliardów dla tych najmniejszych i średnich, 25 miliardów dla największych. Nie 

będzie tym razem stosu dokumentów do wypełnienia, wystarczy oświadczenie. [Ale to dopiero 

będzie]. 

GK – W normalnych czasach byłaby to informacja dnia: Unijny Trybunał Sprawiedliwości 

zawiesza Izbę Dyscyplinarną Sądu Najwyższego – tu i teraz powinna przestać działać. Inaczej 

Polsce grożą bardzo wysokie kary finansowe. 

Krzysztof Skórzyński -  

[…] 

GK – W Polsce od wielu tygodni nie pada deszcz – idzie susza… największa od 50 lat. 

…Ostatnia zima w Polsce była najcieplejsza od czasu rozpoczęcia pomiarów… w wielu 

obszarach poziom wód gruntowych obniżył się o kilka metrów…  

 

 2 tygodnie temu dziś 

Brokuł 500 g 5 zł 8 zł 

Marchew 1 kg 2,50 zł 3,50 zł 

Papryka 1 kg 10 zł 15 zł 

Banany 1 kg 5 zł 6 zł 

Cytryny 1 kg 6 zł 8,50 zł 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Kolejny pakiet antykryzysowy dla polskich przedsiębiorców. 

Blisko półtora miliona osób na świecie zakażona koronawirusem. 

Wielkanoc inna niż zwykle. 

Damian Diaz, Beata Szostak – Mikrofirmy (1-9) pracowników: proste i preferencyjne 

warunki, do 324 000 zł na 3 lata, bezzwrotna subwencja nawet do 75%. 

Mateusz Morawiecki, premier – Wystarczy spełnić dwa proste warunki: pierwszy, to 

utrzymujesz działalność, drugi, nie zwalniasz pracowników. 

Małe i średnie firmy (10 do 249) pracowników: proste i preferencyjne warunki, do 3,5 

miliona złotych na 3 lata, bezzwrotna subwencja nawet do 75%. 

Duże firmy (powyżej 250) pracowników: indywidualnie ustalane warunki, Finansowanie 

kapitałowe i płynnościowe nawet do 1 miliarda złotych, bezzwrotna subwencja nawet do 75%. 

Źródło: KPRM 

Ale pomoc dostaną tylko ci, którzy płacą podatki w naszym kraju. 

NBP drugi raz w ciągu miesiąca obniżył stopy procentowe, a co za tym idzie, koszty i 

kredytów dla osób prywatnych jak i firm. Główna stopa procentowa to 1,0%, jest teraz 0,5%. 

Poza tym NBP rozszerza program skupu obligacji, dzięki czemu uwalnia gotówkę, którą 

banki mogą przeznaczyć na pożyczki. 

MA – To już 35 dzień walki z koronawirusem w Polsce. Dobra wiadomość to 

wyleczonych ponad 220 osób. Liczba zakażonych 5200 osób. Zmarło 159 osób. 

Magdalena Wierzchowska, Magdalena Kleszcz – Dom Pomocy Społecznej w Psarach, to 

jeden z 15 DPS w naszym kraju, który musi zmierzyć się z koronawirusem. Został zamknięty, 

bo zakażenie stwierdzono u jednej z pielęgniarek. W środku jest obecnie 200 osób, w tym 166 

pensjonariuszy. Kwarantanną objęto też DPS w Stalowej Woli, bo koronawirus został 

potwierdzony u jednej osoby. W izolacji od 11 dni pozostają podopieczni i pracownicy Domu 

Pomocy Społecznej w Skarżysku Kamiennej. 



Narodowy Instytut Onkologii w Warszawie wstrzymał pracę Oddziału Nowotworów 

Układu Moczowego, bo u 2 pacjentów potwierdzono zakażenie koronawirusem. Pozostałe 

oddziały pracują bez zmian. 

[W obu telewizjach wszystkie te obiekty są prezentowane widokami z lotu ptaka – to 

najpewniej działalność dronów. Tak to 21-szy wiek zdobywa coraz to nowe dziedziny swoimi 

osiągnięciami technicznymi i naukowymi]. 

Z powodu zakażenia zamknięta została Komenda Powiatowa Policji w Krotoszynie w 

Wielkopolsce… 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia – Ubyło nam 86 pacjentów, którzy zostali 

skierowani do izolatoriów. Mamy w tej chwili w kraju 7 tysięcy miejsc w izolatoriach. [Na czym 

to polega?] 

MA –  

Świat – 1 446 242 zakażonych. 

USA – 399 929 zakażonych. W ciągu doby zmarło 2 tysiące osób. 

Hiszpania – 146 690 zakażeń. 

Italia – 135 586 zakażeń. Prawie 18 tysięcy wypadków śmiertelnych. 

Francja – 110 070 zakażeń. 

Dojczland – 107 663 zakażeń. 

Chiny – 82 809 zakażonych. 

Wielka Brytania – liczba zakażonych zbliża się do 60 tysięcy. 

 

MA – Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej chce zamrożenia działalności Izby 

Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego w Polsce. Jednocześnie Trybunał przyznał, że organizacja 

wymiaru sprawiedliwości w rzeczywistości należy do kompetencji państw członkowskich. 

Sprawą zajmie się teraz Trybunał Konsytucyjny… 

[Znów stare materiały: „wolne sądy idą”]. 

 

[Polemiki wyborcze]. 

 

MA – Wielkanoc będzie inna niż wszystkie… 

 

MA – Od kilku tygodni świat sportu zamarł… pojawiło się światełko w tunelu – do 

treningów powrócili piłkarze Bundesligi, a sama liga może ruszyć już za miesiąc… 

Telewizja Polska przygotowała dla państwa szeroką ofertę programową: muzyka gości w 

studio… rozmowy w czasach zarazy… emocji nie zabraknie w „leśniczówce”… koła gospodyń 

wiejskich z Łowicza i z Kościeliska… Korona królów… wielkanocna radość śpiewania z Arką 

Noego… rolnik szuka żony… 

 

 

♣ 
2020-04-09 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5362 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

[…] 

Renata Kijowska – Już 5 575 osób w Polsce jest zakażonych koronawirusem. 174 chorych 

zmarło. To oznacza, że wirus nie hamuje, ale mógłby szerzyć się szybciej, gdyby nie nasze 

zdyscyplinowanie – mówi minister zdrowia… 

Dla wzajemnej ochrony: 

od 16 kwietnia obowiązek zasłaniania ust i nosa w miejscach publicznych 

źródło: gov.pl/koronawirus 

 

nadal zamknięte (do 19 kwietnia) 

• Galerie handlowe 

• Restauracje, bary, kawiarnie 



• Parki, lasy, plaże 

• Salony fryzjerskie i kosmetyczne 

• Instytucje kultury 

źródło: gov.pl/koronawirus 

[…] 

GK – Uczniowie ósmych klas nie napiszą egzaminu w kwietniu, a matur nie będzie w 

maju. [Ale będą wybory, bo wiruskaczor tak chce]. 

Nie ma też decyzji o przedłużeniu roku szkolnego… 

Dziś wielki czwartek, o którym nie można powiedzieć tradycyjny. Kościoły są puste. 

Biskupi chcą, by wierni oglądali msze w telewizji i modlili się w domu… 

Wojciech Polak, arcybiskup, prymas Polski, metropolita gnieźnieński – Masz być 

odpowiedzialny za zdrowie nie tylko swoje, ale też drugich. Nie możesz ich narażać. Nie 

możesz ich wyciągać z domu. Ja chcę przestrzegać i to jest [nie zrozumiałem] przeciwko 

przykazaniu – nie zabijaj. 

Maksymalnie 5 osób na mszach… 

 

GK – Pierwszą tarczę antykryzysową podpisał prezydent, drugą późno w nocy przyjął 

Sejm, a trzecia jest na razie na papierze… 

Marek Goliszewski, Business Centre Club – Jest to trochę późno, ale lepiej późno niż 

wcale. 

[… powtórzenia] 

Pieniądze na wsparcie mają pochodzić ze sprzedaży obligacji, które kupią banki albo 

zagraniczni inwestorzy, co ma objąć gwarancjami Narodowy Bank Polski… 

Marian Noga, profesor, ekonomista – Już na bezrobocie poszło około pół miliona ludzi, 

już poszło, gdyby ta tarcza finansowa była, powiedzmy, miesiąc temu uchwalona, to te pół 

miliona ludzi pracowałoby. [Tak jak Senat proponował]. 

GK – Czy rząd zaniża statystyki koronawirusa? Postawił je publicznie Rafał Trzaskowski, 

prezydent Warszawy. Ma wgląd w akty zgonów w stolicy. Ofiar było 32, a w rządowych 

statystykach jest tylko 8. Głos w tej sprawie zabrał minister zdrowia. 

Marzanna Zielińska –  

Rafał Trzaskowski – Rząd tłumaczy ten system w taki sposób, że ponoć te osoby są 

wykazywane w statystykach miejsc, z których pochodzą. Tyle że myśmy to dokładnie sprawdzili 

i z tych 32 osób 18 jest zameldowanych w Warszawie. 

MZ – To oznaczałoby, że zgonów z powodu koronawirusa w Warszawie było nie 8, lecz 

18. Minister zdrowia odpowiadając na konkretne pytanie o te różnice danych, sprawę jeszcze 

bardziej zagmatwał: 

Szumowski – Osoby, które umierają, są raportowane w miejscu zameldowania, w miejscu 

zamieszkania, co wyjaśnia już inspekcja sanitarna i wojewódzka stacja sanitarna, wszystkie te 

osoby, które zamarły na terenie oczywiście Warszawy, ale były zameldowane gdzieindziej, są 

raportowane w stacji, która jest adekwatna do ich miejsca zamieszkania. 

MZ – Wydaje się, że pytanie prezydenta Warszawy na stałe zawiśnie w przestrzeni 

publicznej. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania – Musimy wiedzieć, na czym stoimy. W związku z 

tym jesteśmy winni, rządzący również rzetelną informację dla społeczeństwa. 

MZ – Epidemiolodzy przypuszczają, że różnice wynikają z liczby zgonów na Covid-19 

mogą wynikać z tego, że za aktem zgonu nie idzie dodatkowa informacja. 

Paweł Grzesiowski, doktor, prezes zarządu fundacji instytut profilaktyki zakażeń – 

Wymaga to odrębnego zgłoszenia na druku ZNK5. Jeśli lekarz stwierdzający zgon z powodu 

choroby zakaźnej nie wyśle tego zgłoszenia, to niestety taka statystyka będzie niepełna. Dopiero 

po roku mogą nastąpić weryfikacje. 

[Można powiedzieć za Kaczyńskim: sfałszowaliście wyniki…] 

 

GK – Szokujące są dane z amerykańskiego rynku pracy. Kolejny milion obywateli, tym 

razem 6,5 zgłosiło się po zasiłki dla bezrobotnych. 



Marcin Wrona – To coraz większa katastrofa na amerykańskim rynku pracy. W ciągu 

ostatnich trzech tygodni pracę straciło prawie 17 milionów ludzi. Prognozy wskazują, że do 

końca tego miesiąca na bezrobociu może być nawet 40 milionów Amerykanów. Sekretarz stanu 

mówi jednak z optymizmem, że w maju gospodarka powoli może zacząć się otwierać. 

Koronawirus w Stanach Zjednoczonych: 

432 554 zakażonych 

14 829 ofiar 

Wczoraj zmarły 1 922 osoby zakażone koronawirusem 

W Polsce wyzdrowiały 284 osoby… 

 

GK – To już wszystko… 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Szkoły będą zamknięte do 26 kwietnia, egzaminy maturalne i ósmoklasisty najwcześniej w 

czerwcu. 

Rząd wprowadza nowe środki ostrożności. 

Początek Triduum Paschalnego bez wiernych w kościołach. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak – Obecne obostrzenia będą obowiązywać do 

niedzieli 19 kwietnia… 

Do 3 maja zamknięte będą granice… 

Polska – zachorowania 5 575 (+370). Zgony 174 (+16) 

Powstają też kolejne izolatoria dla zakażonych, między innymi w hotelach i sanatoriach. 

Urszula Małecka, rzecznik wojewódzkiego szpitala we Wrocławiu – Do izolatorium będą 

trafiać [znów „będą trafiać”, a może czasem „będą umieszczani”] ludzie z koronawirusem, czyli 

z wynikiem pozytywnym, ale z niewielkim objawami, czyli nie wymagający jakiejś specjalnej 

hospitalizacji. 

Pierwszy polski test na koronawirusa opracowany przez naukowców z Instytutu Chemii 

Organicznej PAN w Poznaniu „trafia” do produkcji. Ministerstwo nauki przekazało Instytutowi 

środki na produkcję pierwszej partii, 3 tysięcy sztuk. Polski test jest o wiele tańszy niż ten 

sprowadzany z Chin, a równie skuteczny. 

W szpitalach hospitalizowanych jest prawie 2,5 tysiąca osób. Niemal 153 tysiące objęto 

kwarantanną. [A gdzie są leczone te pozostałe 3 tysiące zakażonych?] 

[…] 

MA – Jutro dziesiąta rocznica katastrofy smoleńskiej. Ze względu na sytuację w kraju 

obchody będą miały charakter skromny i symboliczny. [Czyli jaki?] 

Jakub Wojtanowski. Fatima Buyukbayrak – AN124 Rusłan – jeden z największych i 

najcięższych samolotów świata w nocy lądował we Wrocławiu. Na jego pokładzie przyleciało 

50 ton środków ochrony osobistej… „trafiły” wprost do magazynów rezerw materiałowych. 

[Dlaczego nie do szpitali, domów pomocy społecznej, wreszcie dla nas, obywateli, którzy 

musimy szalikami zasłaniać twarz?] 

MA – …wypłaty subwencji [z tarczy chyba nr 1] będą uruchomione w ciągu kilku 

tygodni… 

Druga tarcza antykryzysowa w Sejmie: 

Głosowanie nr 108 

Głosowało 453 

Za 233 

Przeciw 183 

Wstrzymało się 37 

[Andrzej Duda się reklamuje, inni kandydaci nie]. 

Prezydent Andrzej Duda powołał na wicepremiera Jadwigę Emilewicz. Tym samym 

Jaorsław Gowin został odwołany ze składu rady ministrów, stanowiska wicepremiera i ministra 

nauki i szkolnictwa wyższego. 

[wybory korespondencyjne…] 

 



 

 

 

♣ 
2020-04-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5370 

Tvn24bis – Tak jest 

[…] 

Marek Migalski – …Nie da się przeprowadzić wyborów korespondencyjnych bez łamania 

Konstytucji. 

Karolina Wigura, socjolog, kultura liberalna – …Natomiast jeśli chodzi o rozwiązanie 

polegające na zmianie Konstytucji, to moim zdaniem jest bardzo niebezpieczne rozwiązanie. To 

znaczy albo opozycja przedstawia się jako ta, która chroni Konstytucję, broni Konstytucji 

łamanej przez obóz rządzący i wtedy, nie można Konstytucji traktować, jak dokument, którego 

nie chcieliśmy zmieniać, no, ale jak przyszło do takiej sytuacji, to może jednak coś zmienimy. 

Prawda? Jeżeli się traktuje tę rolę opozycji, obrony Konstytucji, to nie można się zgodzić na jej 

łatwą zmianę. Nie mam co do tego żadnej wątpliwości. To znaczy, byłoby moim zdaniem, dosyć 

niepokojącym precedensem, gdyby się okazało, że jednak Konstytucję można tak bardzo łatwo 

zmienić. 

Redaktor – Chociaż wydaje się ciekawym precedensem, bezprecedensowym precedensem, 

że opozycja wzywa rządzących, których i tak uważa, że oni silną ręką rządzą, do poszerzenia 

swojego władztwa poprzez wprowadzenie stanu klęski żywiołowej, więc to też wydaje się być 

dosyć zaskakujące z punktu widzenia takiej wieloletniej strategii opozycyjnej [ta wieloletnia 

opozycja szczególnie mnie urzekła]. 

Marek Migalski – Ja się zgodzę podwójnie z panią doktor. Po pierwsze mam rażący 

sceptycyzm co do zdolności porozumienia się opozycji. I zgodzę się z tym, że rzeczywiście 

grzebać w Konstytucji w tak ciężkiej sytuacji, to mając za partnera PiS jest pewną 

niemożliwością. Ale jeśli miałbym coś rekomendować, jeśli chodzi o grzebanie przy 

Konstytucji, to zaproponowałbym też, być może oryginalną rzecz, ale ważną, mianowicie jeśli 

już, to nie na odsuwanie wyborów o dwa lata i wprowadzenia siedmioletniej kadencji 

prezydenta, tylko na zdecydowanie się na wybór prezydenta przez Zgromadzenie Narodowe. To 

znaczy przez 560 osób posłów i senatorów. Wówczas jest szansa nie tylko na w miarę szybkie 

wybranie kogoś, kogoś kompromisowego, ale właśnie ten ktoś musiałby uzyskać dwie trzecie, 

trzy piąte głosów, czyli z natury rzeczy byłby kimś kompromisowym, będącym do 

zaakceptowania przez grupy polityczne. To znaczy dający gwarancję… 

[To ja też dodam: Przy zmianie Konstytucji należy uchwalić przyjęcie euro niezwłocznie. 

Ponadto wobec praktyk tworzenia prawa – pokazanych nam przez PiS, sprowadzających się do 

uchwalania prawa według potrzeby dnia jutrzejszego dosłownie, postulowałbym zapis w 

czołowych punktach Konstytucji warunku, że nie wolno zmieniać Konstytucji pod bieżące 

potrzeby rządzących. Konstytucja może być zmieniana poprzez specjalne prace na przykład co 

10 lat]. 

Redaktor – Jak waszym zdaniem, ugrupowania opozycyjne powinny się zachować, jeśli do 

wyborów korespondencyjnych by doszło? Wycofywać się i wzywać do bojkotu czy jednak 

podejmować rękawicę, próbować startować i walczyć. 

Karolina Wigura – Myślę, że kandydaci nie powinni się wycofywać i wzywać do bojkotu, 

bo to wygląda tak, jakby się rezygnowało z walki. Myślę, że opozycja powinna uderzać, 

znajdować taki ton i uderzać w ten ton, który będzie opowiadał o PiS, która niepotrzebnie naraża 

życie i zdrowie obywateli… 

Marek Migalski – Walczyć, dlatego że to jest polityka. Andrzej Duda jest do pokonania, 

zwłaszcza przy nikłej frekwencji może się wszystko wydarzyć. To są ciężkie czasy, ale politycy 

powinni być też odpowiedzialni w ciężkich czasach. Dlatego dywersja i wzywanie do bojkotu 

ukradnie szanse na pokonanie Andrzeja Dudy, bo to jest możliwe. 



[Właśnie – „przy nikłej frekwencji wszystko może się wydarzyć” – również wygranie 

Andrzeja Dudy w pierwszej turze. Natomiast my, wyborcy, przecież jesteśmy tymi, których 

naraża się na utratę życia lub Zdrowia]. 

 

Polska – liczba zakażonych: 5 995. Przypadki śmiertelne: 181. Wyleczonych: 318 

Zachodnio-Pomorskie: 184 zakażonych. 

Pomorskie: 157 zakażonych. 2 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 110 zakażonych. 3 zmarło. 

Kujawsko-Pomorskie: 290 zakażonych. 

Podlaskie: 189 zakażonych. 16 zmarło. 

Lubuskie: 74 zakażonych. 1 zmarł. 

Wielkopolskie: 477 zakażonych. 

Mazowieckie: 1501 zakażonych. 110 zmarło. 

Łódzkie: 463 zakażonych. 31 zmarło. 

Świętokrzyskie: 130 zakażonych. 2 zmarło. 

Lubelskie: 221 zakażonych. 10 zmarło. 

Dolnośląskie: 637 zakażonych. 9 zmarło. 

Opolskie: 130 zakażonych. 4 zmarło. 

Śląskie: 729 zakażonych. 

Małopolskie: 452 zakażonych. 10 zmarło. 

Podkarpackie: 211 zakażonych. 15 zmarło. 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Mija dziesiąta rocznica katastrofy smoleńskiej… 

…polski MSZ wydał dyplomatyczną notę do Rosji o niezwłoczne wydanie wraku 

samolotu… 

Coraz większy niepokój budzi sytuacja w Domach Pomocy Społecznej, nierzadko 

dramatyczna. 

Marzanna Zielińska – Bochnia. Kolejny DPS na kwarantannie. Na 65 osób, koronawirusa 

stwierdzono u 19-tu, w tym u 4-ech z personelu i po raz pierwszy zapadła błyskawiczna decyzja: 

wszystkich zakażonych przewieziono od razu do szpitala zakaźnego… 

W Obornikach Śląskich na kwarantannę trafiło aż 156 osób z personelu i 256 

pensjonariuszy… 

W Nowej Wsi patrzą na doświadczenia innych i biorą sprawy w swoje ręce. Personel 

pracuje rotacyjnie, zmienia się co tydzień i podczas dyżuru mieszka razem z podopiecznymi, by 

nikt przypadek wirusa nie zawlókł… 

W Gdańsku stanął pierwszy moduł do szybkich testów na koronawirusa. 

Krzysztof Król, Olivia Business Centre – Zebrała się grupa ludzi z pasją, którzy 

odpowiedzieli na potrzebę szpitala, stworzyli to od początku do końca. 

MZ – Kolejne moduły będą stawiane nie tylko w Gdańsku na dniach… 

PM – Prawdziwy dramat rozgrywa się też w szpitalu w Radomiu. Wielu pracowników jest 

zakażonych, wielu nie przychodzi do pracy, a ci z nakazami pracy w większości się nie stawili. 

To nie jest szpital zakaźny, ale są w nim zakażeni i czekają na pomoc. 

Wojciech Bojanowski – Tylko w tym jednym szpitalu koronawirusem zakaziło się już 200 

osób, 112 to pracownicy… kolejnych 400 pracowników poszło na zwolnienia lekarskie lub 

zasiłek opiekuńczy… 

PM – Jak świętować w czasie zarazy? [Zaraza to nie czas na świętowanie, to czas na 

powszechną żałobę i poważną refleksję]. 

[…] 

O tym, jak ratować się przed recesją, rozmawiali wczoraj unijni ministrowie finansów. 16-

godzinna narada doprowadziła do porozumienia w sprawie pakietu pomocowego dla 

europejskich gospodarek. Co najmniej sto z 500 miliardów euro [unijnego pakietu pomocowego] 

zostanie przeznaczona na ratowanie miejsc pracy… 

 



PM – Po wielu dniach rządowych apeli by Polacy trzymali się od siebie z daleka, jeśli już 

na ulicę wychodzą, dzisiaj władze zrobiły wyjątek – dla siebie – z powodu uroczystości 

smoleńskich. Tłumaczą się obowiązkiem służbowym. 

Katarzyna Górniak – [Tłum dygnitarzy rządowych pod pomnikiem Kaczyńskiego, na 

Powązkach, na Wawelu… Czy tak wypada? 

Premier – Nie zobaczę swojej mamy. Spędzimy te święta z żoną i dziećmi… 

Dziś zobaczył prezesa Kaczyńskiego i kilkadziesiąt osób zgromadzonych w czasie zakazu 

zgromadzeń… 

Są służby, które stanowczo egzekwują łamanie przepisów epidemicznych, każąc 

mandatami rowerzystów, biegaczy, spacerowiczów, a nawet tych, którzy poszli zapalić 

najbliższym zmarłym świeczkę, bo policja w czasach koronawirusa patroluje nawet cmentarze. 

W tym przypadku mandatów jednak nie będzie… Bo to nie jest zgromadzenie a praca. 

Mariusz Ciarka, inspektor, komenda główna policji – To jest wykonywanie funkcji 

reprezentacyjnych w związku z wykonywanymi czynnościami zawodowymi służbowymi. 

KG – Jakie obowiązki służbowe pełnił podczas uroczystości kuzyn prezesa Kaczyńskiego 

obecny przy jego boku? Jakie czynności zawodowe wykonywał były prezes Telewizji 

Państwowej [Kurski]? Nie wiadomo… 

 

PM – Polski test na koronawirusa stworzyli naukowcy z Poznania. Po świętach ruszy jego 

produkcja… 

Ponad dwa tygodnie wytężonej pracy, 24 godziny na dobę, na trzy zmiany i już można 

ogłosić sukces: 

Luiza Handschuh, Instytut Chemii Bioorganicznej, Polskiej Akademii Nauk w Poznaniu – 

Chcieliśmy skonstruować test, który będzie oparty o polskie firmy, polskie odczynniki. I on 

składa się całkowicie z odczynników polskich producentów. Jest tańszy. [Tu śmiech radości – 

młodzieńczej a na koszulce: „grupa wsparcia”]. 

…50 osób ukrytych w tych kombinezonach podjęło wyzwanie nazywając siebie 

„wirusową grupą wsparcia” … wiarygodność pierwszego polskiego testu genetycznego na 

obecność koronawirusa najpierw sprawdzono u stu pacjentów, jak wyniki okazały się pomyślne, 

przeszły one ekspresową ścieżkę dalszej weryfikacji… test zagraniczny: 400 złotych, test polski 

50 – 80 złotych… 

 

PM – kolejne szpitale dostają pieniądze od fundacji TVN „nie jesteś sam” na zakup 

środków, które pozwolą im lepiej sobie radzić – …5 milionów złotych… 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Miesięcznica… [jednak] 

Polska pamięta – to już 10 lat od katastrofy w Smoleńsku… 

Właśnie zatwierdzono polski test na koronawirusa. W przyszłym tygodniu 

wyprodukowanych zostanie 150 tysięcy sztuk. 

Ministerstwo zdrowia – …w tej chwili 16 tysięcy testów na dobę… My problemów z 

dostępnością do testów nie mamy, [tylko mamy problemy z wykonywaniem testów i z 

prawdomównością], te testy spływają na bieżąco, a to że będzie je produkowała także Polska 

firma, to też jest bardzo ważna informacja. [Ale możemy się obejść bez polskich testów – należy 

tak rozumieć ministerstwo zdrowia]. 

W walkę z korona wirusem angażuje się, kto tylko może. 

Na Politechnice Rzeszowskiej powstają w szybkim tempie tak bardzo dziś środki ochrony 

osobistej… 

Przyłbice produkowane są też w pałacu prezydenckim. Te, które składa Agata Kornhauser 

[żona prezydenta], „trafią” do ośrodka pomocy niepełnosprawnym. [to już reklama]. 

Pomorskie szpitale zaopatrzyli je myśliwi. 

- Są wygodne w użytkowaniu, są wygodniejsze niż gogle, zabezpieczają całą twarz. 

W ramach oddolnej akcji „zasłoń twarz” pomoc „trafiła” do Mazowieckiego Szpitala 

Bródnowskiego. 



Marcin Iżycki, ksiądz, dyrektor Caritas Polska – Zakontraktowaliśmy zakup stu 

respiratorów, jest to bardzo pokaźna liczba. [Oby dotarły jak najszybciej]. 

Joanna Jursa-Kulesza, doktor nauk medycznych, przewodnicząca Zespołu Kontroli 

Zakażeń Szpitala Wojewódzkiego w Szczecinie – Pacjenci, którzy będą trafiali do szpitala, będą 

musieli przejść nakazy szpitalne, związane z izolacją, zarówno od rodziny, ale też pewnym 

sensie też od personelu medycznego. Pacjenci bardzo długo wracają do zdrowia. [To, żebyśmy 

bali się szpitala i nie wychodzili z domu]. 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia – Wiem, że to jest czas trudny, ale, tak jak 

powiedziałem, jeśli go przeżyjemy, głównie duchowo, będzie to czas nadziei. 

 

DH – Dziś wielki piątek, miliony katolików na całym świecie upamiętniają mękę 

Chrystusa. Szerząca się pandemia diametralnie zmieniła charakter wielkanocnych 

wielkopiątkowych obchodów, także w samym Watykanie. Papież Franciszek odprawił liturgię 

męki pańskiej w zamkniętej bazylice świętego Piotra. O 21-ej poprowadzi drogę krzyżową po 

raz pierwszy na pustym placu świętego Piotra… 

…odeszli zbyt szybko… 

DH – Na pokładzie samolotu TU-154N było 96 osób – para prezydencka oraz politycy, 

dowódcy sił zbrojnych, osoby sprawujące wysokie funkcje w państwie, duchowni, 

przedstawiciele rodzin katyńskich, załoga samolotu, funkcjonariusze Biura Ochrony Rządu – 

cześć Ich pamięci. 

 

 

♣ 
2020-04-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5484 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Jeżeli w czasie świąt nie będziemy się izolować, to nadal grozi nam dramatyczny wzrost 

zachorowań – ostrzega minister zdrowia, a główny inspektor sanitarny ujawnia szokujące dane 

wskazujące, jak bardzo jesteśmy nieprzygotowani do walki, a co trzeci chory zakaził się w 

placówce zdrowia – to jest dramat. 

Jarosław Kostkowski – Ratunek niemal z nieba. Gdyby nie Dominikanki z Krakowa, 150 

osób z Domu Pomocy Społecznej w Bochni zostałoby bez opieki. Po tym, jak koronawirus 

wykryto u 15 pracowników, a reszta odeszła z pracy, w placówce nic tylko rozpacz. Kiedy 

przybyły do Bochni, zastały głodnych pensjonariuszy, bo kuchnia też świeciła pustkami. 

Kobiety [zakonnice] wyprowadziły kilkadziesiąt osób, by strażacy mogli zdezynfekować 

wnętrze budynku. 

Tymoteusza, siostra, Dominikanka – Pierwsza reakcja i to był ogromny szok. Trudna 

sytuacja, nawet dramatyczna – tam wszystkiego brakuje. Wszystko jest za cenę złota. 

JK – Ludzka pomoc. Te dwie osoby, to prawie połowa personelu DPS-u w Stalowej Woli. 

Pod opieką mają tu 85 osób schorowanych osób. Po śmierci jednego z podopiecznych, na 

przymusowej kwarantannie znalazło się 15 osób. Drugie tyle personelu poszło na zwolnienia 

lekarskie. 

Mariusz Sołtys, wicestarosta stalowowolski – Jeśli ktoś byłby w stanie nam pomóc, ma 

kwalifikacje do pracy w Domu Pomocy Społecznej, pielęgniarki, opiekunki – prosimy. 

JK – W Bochni pomoc przyszła niemal w ostatniej chwili. Wszędzie strach, by nie 

zachorować albo nie zakazić innych. 

Do jednej trzeciej zakażeń koronawirusem w Polsce dochodzi w szpitalach albo 

przychodniach zdrowia. Zdaniem głównego inspektora sanitarnego, tam jest ich najwięcej. 

Struktura zakażeń koronawirusem: 

• Kontakt w szpitalu/przychodni – 30,1% 

• Transmisja pozioma – 27,8% 

• Kwarantanna po kontakcie z osobą zakażoną – 26,6% 

• Kwarantanna po powrocie z zagranicy – 8,9% 



• Kontakt z UPS [?] – 6,6% 

Źródło: gis.gov.pl 

 

Polska – 6 356 zakażonych (+401). 208 (+27) zgonów. 375 wyzdrowiało 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

 

Katarzyna Górniak – Na warszawskie Powązki zajrzeć można tylko przez kratę. Jest 

epidemia, odwiedzin nie ma. Zamknięte jest dla wszystkich, otwarte dla jednej osoby. Przed 

limuzyną prezesa bramę otwarto. Prezes odwiedził grób swojej matki [który jest symbolicznym 

grobem pary prezydenckiej]. Na pustym cmentarzu pilnowali go ochroniarze i zapalali za niego 

znicze. Ta wizyta przebiegała bez żadnego trybu, bo jak informuje kartka na bramie cmentarza, 

w związku z epidemią, jest on zamknięty dla odwiedzających groby. [Kartka koniecznie z czyjąś 

pieczątką, bo w Polsce podpis bez pieczątki nie ma wartości. To polska przypadłość rodem z 

PRL. Na całym świecie podpis jest święty, podpis się liczy] … 

 

PM – przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej przypomina, że wybory to nie 

tylko głosowanie, ale też równość, przejrzystość i stabilność reguł rywalizacji. Te reguły już się 

zmieniły, a PiS chce, by przed wyborami zmieniły się ponownie. PKW zwróciła się do inspekcji 

sanitarnej w sprawie ich bezpieczeństwa. 

Arleta Zalewska – Dawno pracownicy poczty, listonosze tak uważnie nie patrzyli w stronę 

polityków, którzy chcą, by w czasie pandemii, to listonosze skutecznie i bezpiecznie dostarczyli 

Polakom pakiety wyborcze. [Ale to już omówiliśmy kilkakrotnie]. 

Alfred Wierzbicki, ksiądz profesor, etyk teolog, Katolicki uniwersytet Lubelski – Nie 

wiem, czy prezydentura jest warta tego… Myślę, że prezydentura Polski nie jest warta śmierci 

nawet jednego Polaka. 

AZ – Rządzący oczywiście te głosy mogą lekceważyć, ale tego alarmującego głosu już 

nie… 

Państwowa Komisja Wyborcza 

Oświadczenie Sylwestra Marciniaka 

(przewodniczący PKW) 

„(…) w demokratycznym państwie wybory to nie tylko głosowanie, to 

skomplikowany mechanizm, w którym uczestniczą zarówno wyborcy, kandydaci, 

jak i organy administracji publicznej (…)”. 

„Obowiązujące (…) przepisy muszą zagwarantować, że reguły rywalizacji 

politycznej będą jasne i równe dla wszystkich. (…) prawo wyborcze musi być 

stabilne, w szczególności proces jego modyfikacji nie może budzić żadnych 

wątpliwości prawnych”. 

Małgorzata Kidawa-Błońska – Jak osoba wybrana w tak niekonstytucyjny, niezgodny z 

prawem, zasadami, bezpieczeństwem Polaków, ma prawo do zasiadania na tej funkcji. Każdy 

będzie mógł to zaskarżyć. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Ten proces nie jest przemyślany i przygotowany. Jest 

robiony tylko i wyłącznie, bo ktoś się uparł, że wybory muszą odbyć się 10 maja. 

Szymon Hołownia – To będą wybory nielegalne. To wybory, które w żadnej mierze nie 

będą spełniały konstytucyjnych warunków równości, powszechności, nie będą też tajne. 

Krzysztof Bosak – Będzie to ogromna improwizacja, będzie duży chaos. 

Robert Biedroń – Możemy sobie już prowadzić teraz tylko i wyłącznie teoretyczne 

dywagacje. PiS jest zdeterminowany, żeby przeprowadzić te wybory, bo jeżeli nie teraz, to 

nigdy. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – …w tym trudnym dla nas wszystkich 

czasie przyniosą prawdziwe wytchnienie… 

[To byli kandydaci na prezydenta]. 

[Mogę powtórzyć zasłyszane: Mam to wszystko w dudzie]. 

[…] 

 



PM – Płoną lasy wokół elektrowni w Czarnobylu na Ukrainie. To strefa zamknięta, bo 

skażona w wyniku najgroźniejszej w historii awarii reaktora atomowego jeszcze z czasów 

Związku Radzieckiego. Naukowcy ostrzegają, że płomień wyrzuca w powietrze pyły 

radioaktywne… 

 

PM – Dziesiątki zespołów naukowych ścigają się z czasem – próbują stworzyć 

szczepionkę na koronawirusa skuteczną i bezpieczną. Właściwie to wyścig ze śmiercią, gdy 

codziennie umierają tysiące ludzi i miliardy chcą się zaszczepić. 

Monika Krajewska – To dane, które Amerykanie przyjmują z wyraźną trwogą: 

Koronawirus w Stanach Zjednoczonych 

Ponad 503 000 zakażonych i 2 035 ofiar jednego dnia. 

Gregory Glenn, dyrektor badań naukowych w firmie „NOVAVAX” – Nasze silniki 

pracują pełną parą. Testy na modelach zwierzęcych udowodniły, że opracowana przez nas 

szczepionka działa i wywołuje odpowiednią reakcję układu odpornościowego, a to już wielki 

krok. 

MK – Na tyle duży, że na początku maja ta konkretna szczepionka zostanie przetestowana 

na ludziach. Pierwsze efekty poznamy w czerwcu. Najbardziej zaawansowane badania prowadzi 

inny amerykański koncern biotechnologiczny, który już zaszczepił grupę ochotników. Ale na 

wyniki trzeba będzie jeszcze poczekać. 

Marcin Drąg, profesor, Wydział Chemiczny Politechniki Wrocławskiej – Ta szczepionka 

musi być bezpieczna. Wyobraźmy sobie, że podamy ją miliardom ludzi i ona będzie w jakiś 

sposób niebezpieczna, nieprzetestowana do końca, to oczywiście skutki uboczne jej działania 

mogą być dużo gorsze niż samej pandemii, którą tutaj mamy. 

My cały czas wymieniamy się informacjami, dostajemy informacje praktycznie ze 

wszystkich krajów. Tak że na wet ambasady się kontaktują z nami, jeżeli wiedzą, że są 

naukowcy, którzy mogą wesprzeć albo nas, albo my ich. 

MK – Polscy naukowcy biorą udział w tych badaniach, a jest ich co najmniej czterdzieści. 

Eksperci dzielą się wynikami badań na skalę dotąd niespotykaną. Wśród liderów w tym wyścigu 

są także Brytyjczycy. Dzisiejszy The Times informuje, że ich wersja szczepionki mogłaby być 

gotowa już we wrześniu. Tymczasem rząd szykuje się do zakupienia milionów tych dawek. 

Maciej Woroch – …Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem, skuteczna broń przeciw 

koronawirusowi będzie gotowa do użycia na masową skalę przed spodziewaną drugą falą 

pandemii jesienią [!!!] 

MK – Z każdym dniem wiemy też coraz więcej o dostępnych terapiach tych skutecznych i 

tych, które się nie sprawdziły. Co najmniej kilka krajów prowadzi badania polegające na 

podawaniu osocza ozdrowieńcy ciężko chorym pacjentom. 

Arturo Casadevall, doktor, szkoła zdrowia publicznego Johna Hopkinsa Bloomberga – 

Ludzie, którzy wyzdrowieli, mają w swojej krwi przeciwciała, które neutralizują wirusa. Jeśli 

przekażą osocze, które zawiera takie przeciwciała, możemy je podawać innym osobom, 

wyleczyć chorobę lub jej zapobiegać. 

MK – Osocze podawane jest tylko niewielkiej grupie pacjentów. W Wuhan ta metoda 

przynosiła bardzo dobre efekty. Wkrótce będzie sprawdzana także w Dojczlandzie, a samych 

wyleczonych jest coraz więcej. W Hiszpanii wyzdrowiało około 60 tysięcy. Monika Krajewska, 

Fakty. 

 

PM – Kiedy w walce z wirusem mamy poczucie bezsilności, ratunkiem bywa absurdalny 

humor. Nie warto się załamywać i bez przerwy martwić, co będzie. To na pewno nam nie 

pomoże. Są tacy szaleńcy, którzy próbują wirusa obśmiać, a nawet obtańczyć. To nam pomoże 

tylko psychicznie. Ale czy to mało? 

Czeskie służby wszelakie mają lekki dystans do powagi sprawy, ale też uczą, że dystans 

trzeba zachować: 

1. Udržuj odstup – Keep your space 

2. Umývej si ruce – Wash your hands 

3. Nedotýkej se obličeje – Don’t touch your face 

4. Zatanči – Do that dance. 



Niby mała rzecz a Czesi. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Wielka sobota w dobie epidemii koronawirusa… 

Bez święcenia pokarmów i modlitwy przy grobach pańskich… 

Wyjątkowy koncert Telewizji Polskiej na Wielkanoc… 

Ponad 6 300 potwierdzonych zakażeń koronawirusa w Polsce i 208 ofiar śmiertelnych. 

Najgorzej sytuacja wygląda na Mazowszu. Ministerstwo zdrowia apeluje o pozostanie na święta 

w domu. Ale są też dobre informacje. Takie jak sukcesy polskich naukowców w walce z 

koronawirusem. 

Karol Jałtuszewski – Weź maksymalnie dwie, a jeśli możesz, szyj maseczki dla innych. 

Pierwszy w Polsce maskomat powstał w Bielsku-Białej. W produkcję maseczek zaangażowały 

się tysiące firm i ludzi. 

[I po co? Ministerstwo zdrowia znów oświadczy, że nie ma problemu z maseczkami. 

Codziennie przybywają wielkie antonowy całe pełne maseczek – to kilkadziesiąt milionów 

maseczek, ale te są magazynowane w Agencji Rezerw Państwowych na wypadek epidemii]. 

Dziewczyny z zakładu poprawczego w Zawierciu szyją codziennie po kilkaset maseczek. 

Dlatego tak ważne jest pozostanie w te święta w domu. Policja przestrzega – patrole na drodze 

sprawdzają nie tylko stan samochodu, ale też cel podróży. 

Wczoraj Państwowy Zakład Higieny potwierdził zgodność z normami testów na obecność 

koronawirusa stworzonego przez Oddział PAN w Poznaniu. Polski test opracowany przez zespół 

profesora Marka Figlerowicza uniezależni nasze stacje diagnostyczne od dostaw z zagranicy. 

Marek Figlerowicz, profesor, dyrektor Instytutu Chemii Bioorganicznej PAN w Poznaniu 

– Dostęp z zagranicy jest ograniczony, zapotrzebowanie na testy diagnostyczne olbrzymie i 

trudne do przewidzenia. 

Z kolei zaawansowane prace nad lekiem mają naukowcy z Krakowa, którzy mają już 

substancję czynną skutecznie hamującą zakażenie. 

Krzysztof Pyrć, profesor, Małopolskie Centrum Biotechnologii – To, co my musimy teraz 

zrobić, to wykazać, że ta substancja jest bezpieczna, że my możemy podać tę substancję 

pacjentom. 

Nowatorską metodę leczenia Covid-19 stosują lekarze z Lublina, ingerując w układ 

immunologiczny pacjenta. 

Krzysztof Tomasiewicz, profesor, kierownik Kliniki Chorób zakaźnych, Uniwersytet 

Medyczny w Lublinie – Jest to terapia eksperymentalna, dlatego że stosujemy lek znany, ale w 

zupełnie innych wskazaniach. I te efekty naprawdę są bardzo dobre. 

[Profesor nie był jednak wylewny, bo nie podał ani nazwy leku, ani zastosowania]. 

My powinniśmy zostać jedynie w domu. Karol Jałtuszewski, Wiadomości. 

 

EL – [Na świecie wirus szaleje, ale bez konkretów]. 

 

EL – Wnioski z tarczy antykryzysowej złożyło już kilkaset tysięcy osób (606 538). 

Wnioski o umorzenie ZUS 436 544. 

[Ale nic się nie mówi, ile już wypłacono pieniędzy potrzebującym]. 

 

[O wyborach, że muszą się odbyć w terminie, aby uratować demorację]. 

Widzimy Koreę Południową, ale tam wyborcy stoją w kolejce, wchodzą do kabin, gdzie na 

ekranie zaznaczają rysikiem swój wybór. Takie to są wybory korespondencyjne. 

 

 

 

♣ 
2020-04-12 niedziela Wielkanoc 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5484 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 



Zaraza w święta wciąż atakuje. Dramatyczne apele o pomoc nadal ślą medycy ze szpitala 

w Radomiu. Proszą, aby o nich nie zapomnieć, bo pracują w warunkach totalnego skażenia 

biologicznego bez należytego zabezpieczenia. Są też pozytywne przykłady, gdy pomoc okazała 

się skuteczna. 

Katarzyna Górniak – Śniadanie wielkanocne dojechało. Zbawienie nadeszło. 

Barbara Hałas, dyrektor Domu Pomocy Społecznej w Bochni – To była pomoc sióstr. 

Okazałą się zbawienną. Siostry przyszły we właściwym czasie. 

KG – W czasie, kiedy chorymi psychicznie chorymi w Domu Pomocy Społecznej w 

Bochni nie miał się kto zająć. Zachorowali podopieczni, zachorował personel. Przyjechały 

siostry… potem przyjechał ksiądz – zdążył wystąpić przed kamerą… wojewoda ogłosił, tez 

przed kamerą, w DPS nie ma już chorych [znaczy, zabrano zarażonych do szpitala]. 

W Domu Pomocy Społecznej w Niedabylu pod koniec marca koronawirusem zakaziło się 

60-cioro pensjonariuszy i pracowników. Dziś wszyscy są zdrowi. Zamknięci w budynku w 

czasie trwania kwarantanny testowani byli czterokrotnie. Wczoraj wszystkie próbki wreszcie 

okazały się negatywne… 

[Oglądam te relacje. Ładne domy – jeden w jeden. Ale co w środku? To słyszymy. Mam 

prawie 87 lat, za każdym razem przymierzam się do każdego Domu…] 

Polska – 6 674 (+318) zakażonych. 232 (+24) zgonów. 439 wyzdrowiało. 

KG – Wciąż fatalna sytuacja panuje w radomskim szpitalu. Jak wyzdrowiał pierwszy 

pacjent, to czterech kolejnych zachorowało. (zakażeni: personel: 118, pacjenci: 92. Personel 

oddelegowany do pracy w szpitalu w większości się nie stawił, a ten teraz ma zakaz 

wypowiadania się. Dlatego pisze takie listy do kolegów po fachu: 

Paweł Doczekalski, Komisja Młodych Lekarzy Okręgowej Izby Lekarskiej w 

Warszawie – Praca w warunkach totalnego skażenia biologicznego bez należytego 

zabezpieczenia nie ma [nie zrozumiałem]. Jest to drugie Kosowo, któremu przygląda 

się świat. Błagam o pomoc nie dla siebie, tylko dla tych, o ltórych zapomniał kraj. 

KG – Na podobny apel, tyle że z Domu Pomocy Społecznej w Koszęcinie odpowiedziało 

dwóch wolontariuszy. Chcieli pomóc, teraz chcą wyjść, ale nie mogą. 

- Jakie nastroje? 

Wolontariusz z balkonu – Po dzisiejszym dniu, to masakra. 

KG – Kolejni zakażeni pensjonariusze dla nich oznaczają kolejny dzień w kwarantannie, z 

dala od rodziny. 

- Dzieciaki jak to znoszą? 

Wolontariuszka też z balkonu - No, nie wiem. Z dnia na dzień czekają pewnie mojego 

powrotu do domu. Gdyby nawet mnie zwolnili, to to nie ma sensu. Kiedyś będzie. O. 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

PM – W niedzielę wielkanocną papież przestrzega raje europejskie przed pokusą powrotu 

do egoizmu i własnych interesów. Mówi, że Unia stoi przed wyzwaniem. Przypomina, że po 

wojnie Europa odrodziła się dzięki solidarności i przezwyciężeniu rywalizacji… 

…Zostańcie w domu. Pomóżcie nam pracować – to apel lekarzy. 

PM – Wirusa można pokonać. Najnowszym przykładem jest premier Boris Johnson, który 

właśnie wyszedł ze szpitala… 

[Śniadanie dla bezdomnych i kwarantanna bezdomnych]. 

…Tylko paczki i powrót na ulicę. Dla nich zasada, by często myć ręce, to już wyzwanie… 

Małgorzata Chmielewska, siostra, wspólnota „Chleb życia” – To jest problem ogromny 

dlatego, że to jest wielka rzesza ludzi, którzy oczywiście w domu nie zostaną, bo go nie mają. 

To są ludzie poza wszelkimi systemami. 

[Mówimy do bezdomnych:] 

- Żebyście mogli poczuć się, wam się tak przez mękę. Błogosławiony owoc… 

- Chcemy zachować wszelkie wymogi sanitarne związane z bezpieczeństwem. Staramy 

się, aby również osoby potrzebujące nie zaraziły się wirusem… 

- Nie pasuje tobie albo mi, to się pakuję i wychodzę w pi**u. 

[Mówią bezdomni:] 

- Byłem świadkiem, kiedy kwarantanna była łamana. 



- Śmietnik jest za ogrodzeniem. 

- Nie ma kierownictwa, nie ma komu złożyć tego zażalenia, już bym złożył. 

- Dla nich czy ktoś kichnie, czy na kogoś – to nie ma znaczenia. 

[to było w ośrodku dla bezdomnych w Siekierkach]. 

Według oficjalnych danych w Polsce jest około 30 tysięcy osób bezdomnych. Jarosław 

Kostkowski, Fakty. 

 

PM – Mamy czas do czwartku na zaopatrzenie się w maseczki i d tego dnia już bez nich 

nie wychodzimy z domu. Dziś już nikt nie wie, kto z nas może być bezobjawowo zakażony i 

zagrozić innym. Moja maseczka ochroni innych przede mną, a ich maseczki ochronią mnie… 

Za brak maseczki od czwartku można dostać mandat w wysokości 500 złotych… 

Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

Polska – 6 674 (+318) zakażonych. 232 (+24) zgonów. 439 wyzdrowiało. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Alleluja, alleluja, alleluja. Alleluja, alleluja… 

Dziś w kościele katolickim obchodzimy niedzielę zmartwychwstania pańskiego… 

Papież wygłosił wielkanocne orędzie Urbi et Orbi… 

Przypadki koronawirusa w Polsce: 

Zachodnio-Pomorskie: 193 zakażonych. 2 zmarło. 

Pomorskie: 171 zakażonych. 1 zmarł, było wczoraj: 2 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 122 zakażonych. 1 zmarł, było wczoraj: 3 zmarło. 

Kujawsko-Pomorskie: 336 zakażonych. 7 zmarło. Wczoraj nie było nic. 

Podlaskie: 222 zakażonych. 2 zmarło, było wczoraj: 16 zmarło. 

Lubuskie: 78 zakażonych. Nikt nie zmarł, było wczoraj:1 zmarł. 

Wielkopolskie: 564 zakażonych. 35 zmarło, wczoraj nie było nic. 

Mazowieckie: 1664 zakażonych. 69 zmarło, było wczoraj: 110 zmarło. 

Łódzkie: 529 zakażonych. 7 zmarło, było wczoraj: 31 zmarło. 

Świętokrzyskie: 141 zakażonych. 2 zmarło, było wczoraj: 2 zmarło. 

Lubelskie: 234 zakażonych. 10 zmarło, było wczoraj: 10 zmarło. 

Dolnośląskie: 697 zakażonych. 23 zmarło, było wczoraj: 9 zmarło. 

Opolskie: 151 zakażonych. 7 zmarło, było wczoraj: 4 zmarło. 

Śląskie: 846 zakażonych. 44 zmarło, wczoraj nie było nic. 

Małopolskie: 505 zakażonych. 11 zmarło, było wczoraj: 10 zmarło. 

Podkarpackie: 221 zakażonych. 11 zmarło, było wczoraj: 15 zmarło. 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

[Nie wiadomo, co te liczby przedstawiają. O ile zakażonych wszędzie przybywa, co 

wskazywałoby, że są to dane narastające, to z kolei ilości zmarłych nie wiadomo, co 

podają. To już nie są dane narastające. W podkarpackim wczoraj było 15 zmarłych, 

dzisiaj jest 11 zmarłych. W podlaskim było wczoraj 16 zmarłych, dzisiaj jest 2 

zmarłych. W wielkopolskim wczoraj nie było nic, dzisiaj jest 35 zmarłych]. 

Ministerstwo obrony zaakceptowało nowy sposób leczenia. Chorym podawane będzie 

osocze osób już wyleczonych z Covid-19. Jest ich w Polsce ponad 400. 

Michał Sutkowski, doktor, prezes Warszawskich Lekarzy Rodzinnych, Uczelnia 

Łazarskiego – Dzięki podaniu około 200 mililitrów takiego osocza dochodzi do inaktywancii – 

zniszczenia wirusa. Przeciwciała zawarte w tej krwi rekonwalescencyjnej, jak się mówi, czyli 

krwi ozdrowieńców, wyzdrowionych osób, mogą inaktywowawać tego wirusa. 

Osocze pobrane od jednej z tych osób, możem pomóc dwóm, a nawet trzem zakażonym. 

Leczenie w polskich szpitalach rozpocznie się już we wtorek. Karol Jałtuszewski, Wiadomości. 

[We wtorek trzeba zacząć pobierać osocze od tych czterystu osób wyleczonych, którzy są 

rozrzuceni po całej Polsce. Nie każde osocze się nada, bo jeżeli ktoś jest powyżej 70 roku życia 

albo ma lub miał inne schorzenia groźne dla biorcy, to takie osocze nie może być 

zakwalifikowane. Muszą tu obowiązywać zasady, jak przy oddawaniu krwi. To jest lekarstwo 

dla kilkuset osób zaledwie. Tak mnie się wydaje]. 



 

EL – Patrolują ulice, sprawdzają warunki przestrzegania kwarantanny, pełnią służbę pod 

ogromną presją. Ponad 80 policjantów jest zakażonych koronawirusem, a 600 spędza święta w 

kwarantannie. Obok lekarzy i ratowników medycznych na pierwszej linii działa ponad 25 

tysięcy funkcjonariuszy policji [żołnierzy oraz strażników miejskich]. 

 

EL – Liczba chorych na koronawirusa rośnie. Zakażonych jest już ponad milion osiemset 

osób [oj chyba więcej, powiedziałbym milion osiemset tysięcy]. 185 krajów jest objętych 

epidemią. [Które nie są?] Zmarło 112 tysięcy 241 osób [do której sekundy?] Wyleczonych 

zostało ponad 415 tysięcy. Na Covid-19 zapadają najczęściej osoby w podeszłym wieku. 

Najgorsza sytuacja w wielu państwach panuje w domach seniora. [Czyli nie ma nic 

odbiegającego od światowej normy w polskich Domach Pomocy Społecznej?] 

Jan Korab, Maria Ruman – …Italia wyraźnie pokazała, że Unia Europejska wyraźnie nie 

zdała egzaminu w czasie kryzysu. Wiele unijnych flag zostało zamienionych na narodowe. 

Marzio Toniolo – Unosi się patriotyczny duch. Czujemy się Italijczykami bardziej niż 

kiedykolwiek wcześniej. 

JK – Władze kraju, które uchodzą za najsilniejsze w Europie. Potwierdzają, że dziś 

możemy liczyć nie na pomoc innych, tylko na siebie. 

Frank-Walter Steinmeier, prezydent Dojczlandu – Państwo energicznie radzi sobie z 

kryzysem, choć nie ma podręcznika jak go pokonać. Proszę was o zaufanie do rządu. [Tu nie ma 

nic, że możemy liczyć tylko na siebie, że Unia Europejska nie zdała egzaminu]. 

JK – W Dojczlandzie już 125 tysięcy zakażonych. Codziennie umiera ponad sto osób. W 

Wielkiej Brytanii epidemia rozwija się równie szybko. Liczba ofiar przekroczyła tysiąc. Premier 

Boris Johnson, który zwlekał z wprowadzeniem obostrzeń, a później zaraził się koronawirusem i 

„trafił” na oddział intensywnej terapii, wyszedł ze szpitala. 

JK – Pandemia rozwija się także w Turcji, gdzie zakażonych jest ponad 52 tysiące. 

W Rosji zakażonych jest ponad 14 tysięcy, a w samej Moskwie osiem. Władze Kremla 

myślą o blokadzie miasta. Jan Korab, Wiadomości. 

 

EL – Rząd przygotowuje plan odmrażania polskiej gospodarki. 

Wielkanoc warto spędzić z Telewizją Polską. 

Tarcza antykryzysowa – [znamy]. 

Sondaż poparcia – Partia Jarosława Kaczyńskiego – 49%, [czyli mniej niż cała opozycja]. 

EL – Powiedz, czy dziś może dojść do przełamania pandemii w Stanach Zjednoczonych? 

[Dowiemy się jutro]. 

Polonia przywiozła święcone na parking koło świątyni. 

Ksiądz – Bardzo proszę zachować ostrożność, bardzo jest wiele aut. Powolutku będziemy 

przejeżdżali jedna osoba za drugą. [A ksiądz przez okna samochodów będzie święcił]. 

W całej Ameryce [łącznie z Ameryką Południową?] jest zakażonych ponad pół miliona 

osób. Liczba zgonów przekroczyła już 20 tysięcy. 

Dobrą wiadomością jest to, że krzywa wzrostu zachorowań zaczyna się spłaszczać… 

[Polonia szyje maski, na które zapotrzebowanie jest bardzo duże]. 

Z Waszyngtonu Rafał Stańczyk, Wiadomości. 

EL – …mimo panującej pandemii polskie misjonarki w różnych miejscach [świata] służą 

bezinteresowną pomocą, która często ratuje życie… 

 

EL – Kościół katolicki nie precyzuje, czy jest to naprawdę całun, w który owinięto ciało 

Jezusa Chrystusa. Ale jego autentyczność potwierdzają liczne badania naukowe. Chodzi o 

„całun turyński”. W wielką sobotę wystawiono go na widok publiczny. [Chyba jednak replikę. 

Dodam, że ślady na całunie stanowią negatyw obrazu. Dopiero pozytyw jest wstrząsający, bo 

widać portret Chrystusa]. 

 

EL – Telewizja Polska przygotowała wiele ciekawych propozycji. Wśród nich „koncert 

nadziei”… 

 



 

 

♣ 
2020-04-13 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5484 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Kilkudziesięciu pacjentów zakażonych koronawirusem i jedna pielęgniarka – pracuje od 

kilku dni bez przerwy, jest nie najmłodsza i sama choruje przewlekle. To dom opieki w 

Warszawie, ale szpital w Radomiu to podobny dramat. Jesteśmy dużym krajem, garstka ludzi nie 

utrzyma tego dramatu na własnych barkach. 

Renata Kijowska – Ponad 40 pacjentów, połowa z nich ma wirusa. Przez 3 doby jako 

jedyna pielęgniarka opiekowała się nimi żona pana Jacka Pieśniewskiego, która odpowiedziała 

na wezwanie wojewody i stawiła się w zakładzie opiekuńczo-leczniczym przy Bobrowieckiej w 

Warszawie. Dopiero dziś otrzymała wsparcie, wciąż za małe. 

Jacek Pieśniewski, mąż pielęgniarki z Warszawy – Te pielęgniarki będą tutaj przez parę 

godzin i one wyjdą i żona nadal zostaje tam sama. To jest czwarta doba. Przyjdzie moment, że 

żona powie: już dalej nie jestem w stanie, będzie pacjentką. 

RK – Podobne problemy z brakiem personelu mają też inne Domy Pomocy Społecznej. 

Marcin Baranowski, starosta powiatu opoczyńskiego – Jest ciężko, osoby się nie zgłaszają, 

obawiają się o swoje życie, zdrowie. 

Janusz Zarzeczny, starosta stalowowolski – Prosimy o zgłaszanie się chętnych 

pielęgniarek do pracy, jeżeli państwo będziecie chcieli [pracować niemal za darmo], bo każdą 

pielęgniarkę przyjmiemy. 

[Szanowni panowie, jak te pielęgniarki prosiły o 300 złotych podwyżki, to wy nie 

mieliście pieniędzy, a i serca. Polskie pielęgniarki leczą teraz w Berlinie, w Sztokholmie… 

RK – Rąk do pracy wciąż brakuje w Mazowieckim Szpitalu Specjalistycznym Sp. z o.o. w 

Radomiu. 

Adam Kobayashi, doktor habilitowany, kierownik Klinicznego Oddziału Neurologicznego 

Mazowieckiego Szpitala Specjalistycznego w Radomiu – Towarzyszy nam bezradność, pewne 

uczucie osamotnienia, jakaś tam rozpacz i też strach. Rozmawiamy z kolegami, że jest im 

ciężko. Często to jest ostatnie osoby, które zostały na oddziale. Apeluję do tego, żeby jednak 

reagować na nakazy pracy, na wezwania. [Bez ogłoszenia stanu klęski żywiołowej nakazy pracy 

nie mają podstaw prawnych]. 

RK – Dziś środków ochrony osobistej jest już pod dostatkiem – zapewniają władze 

szpitala. [Brakuje personelu medycznego, ale władze szpitali są niezniszczalne]. Domy dla 

bezdomnych, które prowadzi wspólnota „Chleb życia” w środki ochrony osobistej zaopatrzyli 

dobrzy ludzie. Siostra Małgorzata Chmielewska mówi, że testy dla bezdomnych, kwarantanna to 

fikcja. 

Małgorzata Chmielewska, siostra – Wiedzieliśmy, że nie możemy liczyć na żadną władzę, 

że ta świadomość w jakimś sensie nas ratuje. My wiemy, że po prostu musimy sobie radzić 

sami, choć rzeczywiście nie powinno to zastępować działalności władz. 

[Władza jest obrażona od czasu protestu niepełnosprawnych i nic nie zrobi, by pomóc, 

nawet jeżeli jest to jej obowiązkiem. Nie reagowała wówczas, nie reaguje skutecznie dziś]. 

Janusz Cieszyński, wiceminister zdrowia – Dbamy o to, aby na terenie całej Polski we 

wszystkich Domach Pomocy Społecznej ta sytuacja była pod kontrolą. Tam, gdzie pojawiają się 

te pojedyncze przypadki, interweniujemy. [To widać]. 

 

Polska – 6 934 (+260) zakażonych. 245 (+13) zgonów. 487 wyzdrowiało. 

Źródło: Ministerstwa Zdrowia 

 

Pomoc tym, którzy pomagają, niezbędna. Renata Kijowska, Fakty. 

 



JP – Gorący apel do kilkuset wyleczonych polskich pacjentów, kto przeszedł kornawirusa 

niech odda krew… Może warto robić testy, bo część ludzi może nie wiedzieć, że przeszła 

koronawirusa i może być dawcą krwi… [to już było wczoraj]. 

 

JP – Święta bez korków, tłumów, odwiedzin, bez radosnego gwaru. Tych świąt najbardziej 

bali się lekarze… 

Wielkanoc na drogach: 17 wypadków, 15 rannych, 2 ofiary śmiertelne [ale to ostatnia 

doba]. 

 

JP – Czy jest pan obywatelem jak my? Czy my już staliśmy się poddanymi? – pytają 

Polacy oburzeni zachowaniem Jarosława Kaczyńskiego. Wjechał pan na Powązki, jak król do 

prywatnej kaplicy i pokazał rodakom, że pana ból jest lepszy niż nasz – pisze scenarzystka, Ilona 

Łotkowska [chyba źle zapisałem – przepraszam], która grobu matki odwiedzić nie mogła. 

Polacy dali się zamknąć dla dobra kraju, bezpieczeństwa bliskich i za ogromną cenę i tego łamać 

nie wolno. [Nikomu, zwłaszcza prezesowi]. 

[Znienawidzony kartofel! Przyszłe pokolenia Polaków nie będą potrafiły zrozumieć, jak 

ktoś taki, jak Jarosław Kaczyński, mógł zawładnąć Polską. Prezydent, premier, marszałek sejmu, 

ministrowie, Trybunał Konstytucyjny – wszyscy na usługach Kaczyńskiego, nikt słowem się nie 

sprzeciwi, nikt nie podejmie żadnej kwestii, jeżeli wcześniej Kaczyński tego nie zezwolił. 

Kaczyński nie wyróżnia się szczególną inteligencją ani zasługami,, nawet dorobkiem, a coraz 

bardziej włada Polską – podobno demokratyczną – przecież to Rzeczpospolita – pospolita, czyli 

wspólna rzecz]. 

Jerzy Owsiak pisze do Kaczyńskiego: 

Jak zobaczyłem jeszcze ten tłum ludzi z Panem, to zaniemówiłem. Ale kozactwo! – 

pomyślałem. Tak bez niczego w środku pandemii! Trzeba być niezłym chojrakiem. 

Mało tego! Przecież jest zakaz takiego paradowania! Mało! Zakaz w ogóle 

spacerowania! 

Źródło: facebook.com/Jurek Owsiak 

Ilona Łepkowska, pisarka, scenarzystka – To było dla mnie coś wyjątkowo oburzające i 

takie i właśnie pogardliwe. 

…Maciej Knapik, Fakty. 

 

JP – Dziś dnie zbrodni katyńskiej. Dopiero 30 lat temu władze Związku Radzieckiego 

przyznały, że masowe rozstrzeliwanie polskich oficerów, to ich zbrodnia… 

Andrea Bocelli – Ave Maryija – śpiewał w słynnej mediolańskiej katedrze… 

 

Stany Zjednoczone – 22 877 zgonów… 

Andrew Coumo, gubernator Nowego Jorku – …To wciąż prawie 800 zgonów dziennie… 

 

Wieczorny program TVN24 „koronawirus raport” powstaje w garażu [takim na jeden 

samochód]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Święta wielkanocne powoli się kończą, inne niż zwykle… 

260 nowych przypadków koronawirusa w Polsce… 

Katyń symbolem walki o prawdę… 

Rekordowo niskie ceny paliw. Verva Diesel 4,63. verva 98 – 4,42. Efecta diesel – 4,39. 

Efecta 95 – 4.11. 

Normuje się sytuacja w Domu Pomocy Społecznej w Bochni. 42 osoby, u których 

stwierdzono koronawirusa, odseparowano. Brakujący personel wspomogli lekarze, pielęgniarze i 

siostry zakonne. Teraz potrzebne są tam środki ochrony i czystości. W internecie zebrano już 35 

tysięcy złotych. Pomagają też mieszkańcy. Ta kobieta przywiozła pościel. [Dlaczego rząd nic 

nie daje? To DPS, należy do samorządu. Musimy się ratować sami]. 

 



W weekend złapano na drogach ponad pół tysiąca nietrzeźwych kierujących. Statystyki 

policji mówią o stu wypadkach, w których zginęło 15 osób… 

 

Liczba zakażonych koronawirusem na świecie zbliża się do dwóch milionów. Najgorzej 

jest w Stanach Zjednoczonych, w Hiszpanii, w Italii i we Francji. Tam w kwarantannie jest 

między innymi 2 tysiące marynarzy z lotniskowca. Coraz trudniejsza sytuacja w Moskwie. 

Pojawiają się też nowe ogniska zakażeń w Chinach… 

 

Pandemia wirusa nie ogranicza demokracji. 

Poświąteczna bogata oferta Telewizji Polskiej. 

 

Opozycja konsekwentnie krytykuje plan przeprowadzenia wyborów prezydenckich w 

sposób korespondencyjny, mimo że to właśnie Platforma Obywatelska jeszcze kilka lat temu 

chciała wyborów korespondencyjnych dla wszystkich. A w czasie epidemii, by ograniczyć 

ryzyko kolejnych zachorowań, właśnie takie listowne głosowanie odbywa się w innych 

krajach… 

Maciej Sawicki, Robert Krawczyk – Korea Południowa – trwają tu wybory parlamentarne 

mimo pandemii… To już USA – w amerykańskim stanie Wisconsin odbyły się prawybory 

prezydenckie. Z Kolei na korespondencyjny sposób głosowania zdecydowały się władze 

Bawarii i niektóre kantony szwajcarskie. W taki sposób jak inni mogą też zagłosować Polacy, 

wybierając prezydenta. Ale opozycja mówi: Nie. I żąda przesunięcia terminu wyborów. 

Zdaniem ekspertów nie o bezpieczeństwo obywateli tu chodzi, a zwiększenie swoich 

politycznych szans. Politycy opozycji do zimnej kalkulacji się nie przyznają. Choć były lider 

Platformy Obywatelskiej, Grzegorz Schetyna, nie ukrywa, że przełożenie wyborów byłoby 

szansą na zmianę kandydata. Małgorzata Kidawa-Błońska po serii wpadków, na prezydencki 

fotel ma coraz mniejsze szanse. 

Grzegorz Schetyna w RMF FM – Ja uważam, że jeżeli te wybory będą przesunięte, to 

wszystko się otworzy na nowo. 

MS – Nie brak opinii, że właśnie dlatego politycy Platformy Obywatelskiej piętrzą 

trudności. Pojawia się też wątek Poczty Polskiej. Opozycja raz twierdzi, że wybory 

korespondencyjne to zagrożenie dla pracowników [poczty], a za chwilę dyskredytują ich, 

mówiąc, że są niewydolni. 

Jakub Maciejewski, publicysta, wpolityce.pl: – Opozycja chce przełożenia wyborów nie 

dlatego, że boi się o zdrowie i życie obywateli, tylko dlatego że spodziewa się fatalnych 

wyników w tych wyborach, traci poparcie przed wyborami i wymyśliła taką sprytną strategię 

dorobienia ideologii, dorobienia zagrożenia do wyborów. 

MS – Z ust przedstawicieli opozycji nie padają ostatnio tak popularne wcześniej hasła o 

Konstytucji i demokracji. Słychać za to słowa o niedojrzałości Polaków. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie: – Opozycja zamiast 

przekonywać Polaków do swoich racji, próbuje ich obrażać. 

MS – Polacy świetnie pracują zdalnie, są zdyscyplinowani, odpowiedzialni, przestrzegają 

restrykcji związanych z epidemią koronawirusa, ale zdaniem opozycji mogą mieć problemy z 

głosowaniem korespondencyjnym 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie: – Ten powód jest dosyć 

prozaiczny. Oni naprawdę czują się lepsi od reszty Polaków. Bezpodstawnie się czują. Ale im po 

prostu do głowy nie przychodzi, że każda pani w kiosku ma taki sam głos, co profesor 

uniwersytetu. 

MS – Takie korespondencyjne głosowanie, to kilka prostych kroków. Najpierw każdemu 

dostarczony zostanie pakiet wyborczy. Kolejny krok, to oddanie głosu na karcie i podpisanie 

oświadczenia o odpo [nie zrozumiałem] i tajnym głosowaniu. Kartę do głosowania i 

oświadczenie trzeba odesłać, czyli umieścić w specjalnej skrzynce nadawczej osobiście lub za 

pośrednictwem innej osoby. Skrzynka nadawcza będzie się znajdowała na terenie gminy, w 

której dana osoba ujęta jest w spisie wyborców. Takie głosowanie będzie się odbywać między 

szóstą, a dwudziestą. 



58,5% badanych uważa, że głosowanie korespondencyjne jest bezpieczniejsze. Z kolei 

75,5% zadeklarowało, że weźmie udział w wyborach przeprowadzonych w takiej formie. Maciej 

Sawicki, Wiadomości. 

 

Marcin Tulicki, Piotr Domański – …Prezes Prawa i Sprawiedliwości co roku 10 kwietnia 

odwiedza groby tych, którzy zginęli w Smoleńsku. Nie tylko swojej rodziny czy polityków PiS, 

ale także osób, które stały po przeciwnej stronie politycznej barykady. W tym roku PJK oddał 

hołd wszystkim ofiarom katastrofy, które pochowane są na warszawskich Powązkach. Złożył 

kwiaty i zapalił znicze między innymi na grobie byłego szefa Polskiego Komitetu 

Olimpijskiego, Piotra Nurowskiego. Oprócz warszawskich Powązek PJK odwiedził też w 

świątyni Opatrzności Bożej między innymi grób Ryszarda Kaczorowskiego, ostatniego 

prezydenta Polski na uchodźstwie oraz mogiłę Tomasza Merty, wiceministra kultury w rządzie 

PO-PSL, w Grabowie. Księdza Ryszarda Rumianka, rektora Uniwersytetu Kardynała Stefana 

Wyszyńskiego, którego symboliczny grób znajduje się w Pyrach. Oraz na cmentarzu 

bródnowskim grób Pawła Wypycha, ministra w kancelarii Lecha Kaczyńskiego i Katarzyny 

Doraczyńskiej, urzędniczki w kancelarii. Nie wszystkie cmentarze były zamknięte z powodu 

epidemii. Tam, gdzie zarządcy nekropolii zdecydowali o ich zamknięciu PJK uzyskał zgodę na 

odwiedzenie mogił. Dowodem na zgodę Kościoła na wjazd PJK na cmentarz Powązkowski, jest 

fakt, że proboszcz parafii osobiście otworzył bramę i towarzyszył w modlitwie przy 

symbolicznym grobie pary prezydenckiej. Telewizja tvn zasugerowała, że PJK odwiedził tylko 

grób swojej matki, niemalże nielegalnie. 

Jacek Karnowski, redaktor naczelny „sieci” – To jest nienawiść. To jest obsesja. To jest 

także szczególne uczulenie w sprawie Smoleńska. 

Pracownicy TVN zaatakowali PJK, zarzucając nawet to, że na teren cmentarza nielegalnie 

wjechał samochodem. Znów uwierzyło w to wielu. Ale i w tym przypadku prawda jest inna. PJK 

przeszedł niedawno operację wszczepienia stawu kolanowego, skorzystał ze standardowej 

procedury. 

Tomasz Kowalczyk, doktor, prezes „Grom” Group – Każdy, kto pokryje koszty tego 

wjazdu, może się dostać na teren cmentarza swoim pojazdem. 

Koszty (1 800,00 pln za 4 wieńce) prezes PiS pokrył z własnej kieszeni. Zresztą za wieńce 

też zapłacił sam, nie wykorzystując partyjne fundusze. To rachunek wystawiony na Jarosława 

Kaczyńskiego. Tych informacji zabrakło w Telewizji TVN. 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji] agencji informacyjnej – Prywatne 

agencje na terenie Polski potrafią zachowywać się tak, jakby były po prostu częścią sceny 

politycznej. 

Ataki także te personalne na Jarosława Kaczyńskiego od długiego czasu 

Piotr Marciniak, tvn – Zrobiono wyjątek dla prezesa PiS 

Są tu normą. Zdaniem wielu nasilają się, gdy sondaże opozycji czy to te prezydenckie, czy 

parlamentarne lecą na łeb na szyję. Drugi powód: mówią o nim ci, którzy znają historię 

powstania telewizji TVN. 

Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej” i „Gazety Polskiej Codziennie” – 

Sam fakt, że znalazły się tam osoby, które były współpracownikami służb wojskowych i te 

osoby de facto do dzisiej tam rządzą, bardzo mówi o tej stacji i o tym, czym ona się zajmuje. 

Media wielokrotnie obiegały informacje o na przykład byłym sekretarzu TVN, który jak 

przyznaje sam, na swojej stronie internetowej przyznał się, że miał kontakty z wywiadem 

wojskowym PRL. Dyrektor programowy TVN, Edward Miszczak, należał do PZPR. 

Dziennikarze opisywali też związki założycieli tej stacji Jana Wejcherta i Mariusza Balcera z 

komunistycznymi służbami specjalnymi. Matka czołowej prezenterki Faktów Justyny Pochanke, 

Renata Pochanke była bliską współpracownicą księgowej FOZZ (Fundusz Obsługi Zadłużenia 

Zagranicznego), Janiny Hin, a właśnie miliardy złotych wyprowadzone z funduszu 

wykorzystano na początku lat dziewięćdziesiątych do budowy części prywatnych mediów w 

Polsce. 

Jacek Karnowski, redaktor naczelny „sieci” –Każdy, kto ogląda TVN, ma świadomość jak 

profesjonalna w organizowaniu różnego rodzaju akcji, nawet można powiedzieć, nagonek jest o 

stacja. 



Katarzyna Kolenda-Zaleska – Sytuacja zaczyna wymykać się spod kontroli i jest to 

szalenie groźne. Jeśli w jakiś sposób zacznie się to wyprowadzać siłowo, to naprawdę ludzie, 

którzy stoją na zewnątrz, chyba tego nie wytrzymają. Myślę, że Jarosław Kaczyńśki bierze na 

siebie ogromną odpowiedzialność za to, co dzisiaj w nocy może się stać. 

Kreowanie nastroju rebelii w czasie sejmowego puczu opozycji w grudniu 2016 roku. Czy 

próba wykreowania wizerunku Polaków jako neofaszyści, to przykłady działań TVN-u, na które 

uwagę zwracają publicyści. Na celowniku tej stacji od lat jest także Jarosław Kaczyński. Gdyby 

na poważnie przyjąć pokrętną logikę pracowników TVN, to w dziesiątą rocznicę katastrofy 

smoleńskiej, Jarosław Kaczyński, który złożył hołd wszystkim ofiarom i ze wszystkich opcji 

politycznych pochowanym w Warszawie i okolicach, nie miałby prawa złożyć hołdu tylko 

jednej osobie – swojemu bratu – polskiemu prezydentowi Lechowi Kaczyńskiemu, który zginął 

na służbie. Marcin Tulicki, Wiadomości. 
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Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

19 kwietnia zaczniemy powoli odmrażać gospodarkę – mówi minister zdrowia. Mówi 

bardzo ostrożnie, bo walki z wirusem jeszcze nie wygraliśmy. Lekarze szczytu zachorowań 

spodziewają się na przełomie kwietnia i maja. Letnie kolonie i obozy zdaniem ministra nie w 

tym roku. O plan powrotu do życia pyta: 

Paweł Płuska – To budowa południowej obwodnicy Warszawy, mimo epidemii nie została 

wstrzymana…  

Mateusz Morawiecki, premier – Po to, żeby państwo w tej nowej rzeczywistości 

gospodarczej mogło wracać powoli na coraz to bardziej normalne tory. 

PP – Ten powrót do pracy to już konieczność. 

Szumowski – Będą umierali ludzie na Covida… 

PP – Jeśli gospodarka nie ruszy, nie będzie pieniędzy, nie tylko na leczenie Polaków i nie 

tylko tych, którzy zostali zakażeni koronawirusem. Stąd te działania… 

Maciej Witucki, prezydent Konfederacji Lewiatan – [chodzi] o środki prawne. Po to, żeby 

uruchomić fabryki, musimy mieć prawo do sprawdzania każdemu pracownikowi temperatury, 

do zmiany czasu pracy, żeby co kilka godzin odkażyć na przykład halę produkcyjną. Z dzisiejszą 

legislacją to jest niemożliwe. 

PP – Zmiany są konieczne, bo nie da się ciągle żyć w izolacji. Amerykanie wyszczególnili 

cztery fazy walki z pandemią: 

1. Ograniczenie rozprzestrzeniania, czyli faza, w której wciąż jesteśmy ze wszystkimi 

niemożliwymi i doświadczonymi obostrzeniami i izolacją 

2. Stopniowe otwarcie szkół, sklepów, restauracji, powolny powrót do normalności 

3. Stworzenie systemu ochrony i zniesienie wszystkich zakazów – musimy stworzyć 

potężny i sprawny system ochrony i znieść wszystkie zakazy 

4. Przygotowanie na kolejną epidemię. 

Źródło: American Enterprise Institude 

[Odbieram to jako wskazanie, że źle podeszliśmy do pandemii. Nie zamrożenie gospodarki 

i unieruchomienie wszystkich w domach, lecz bez tych restrykcji tworzenie przez lata 

skutecznego systemu ochrony zdrowia, czyli szpitale, lekarze, pielęgniarki, izolatoria, środki 

ochrony obywateli i profesjonalna ochrona służb medycznych. Ani szpitale, które nie były 

zorganizowane i padały jeden po drugim w całości, ani służba medyczna, która przez lata była 

zaniedbywana i pozwalaliśmy na emigrację całych rzesz lekarzy i pielęgniarek za granicę, ani 

też środki ochrony zdrowia, zarówno profesjonalne, jak i powszechne okazały się rządową 

fikcją. – To wszystko rząd totalnie zaniedbał, przeznaczając pieniądze na daninę socjalną dla 

wyborców]. 

[…] 



JP – Lawina przypadków kornawirusa w Szkole Głównej Pożarniczej – wirusa ma prawie 

50 osób. Podchorążowie leżą na podłogach, ławkach, krzesłach – na czym się da. Prorektora 

karnie zdymisjonowano. 

Wojciech Bojanowski – …prorektor nie uwierzył: wszyscy studenci symulują…  

JP – Niestety kolejka ozdrowieńców do oddania krwi nie staje. 

Jan Błaszkowski – Nie walą drzwiami i oknami. Wyleczonych, którzy od dziś mogą oddać 

krew z przeciwciałami osobom chorym na koronawirusa na razie w centrach krwiodawstwa ze 

świecą szukać. Osocze można oddawać najwcześniej po dwóch tygodniach od wyzdrowienia. 

Na razie liczba potencjalnych dawców nie przekracza 650 sób. 

 

Polska – 7 202 (+270) zakażonych. 263 (+18) zgony. 618 wyzdrowiało. 

[Nadal rachunek się nie zgadza: Wczoraj zakażonych było 6 934 – 18 zgonów – 131 

wyleczonych = 6 785 zakażonych. Dzisiaj 7 202 – 6785 = 417 zakażonych przybyło, a nie 270]. 

2020-04-13 6 934 245 487 

 

JB – W Krotoszynie nie izolowano chorych z podejrzeniem koronawirusa. 

- Pracowaliście dalej? 

- Tak oczywiście. Nawet po pobranych wymazach, nie wiedząc jeszcze nawet, że jesteśmy 

nosicielami. 

- Czyli normalnie, nosząc wirusa, pracowaliście dalej bez żadnych maseczek i bez 

zabezpieczenia? 

- Oczywiście, tak. 

JB – Szpitalem w Krotoszynie zajął się prokurator po zawiadomieniu emeszetu o 

możliwym masowym narażeniu pacjentów. 

Maria Żbikowska, Narodowy Fundusz Zdrowia, wielkopolski oddział wojewódzki w 

Poznaniu – Rzeczy te działy się w czasie, kiedy można było przypuszczać, że w szpitalu w 

Krotoszynie przebywają pacjenci zakażeni koronawirusem. 

JB – Trudna sytuacja panuje nadal w DPS-ach i zakładach leczniczych. W Domu Opieki 

Caritas w Dobroszycach na Dolnym Śląsku chory personel opiekuje się niepełnosprawnymi 

umysłowo pensjonariuszami zarażonymi. Wszyscy są w dobrym stanie. [Nie życzę nikomu 

takiego dobrego stanu]. 

Dariusz Amrogowicz, ksiądz, Caritas Archidiecezji Wrocławskiej – Zwracamy się do 

państwa z prośbą o przekazywanie wrocławskiej Caritas jednorazowych środków ochrony 

osobistej. 

JB – Pomoc dla takich zamkniętych placówek organizuje między innymi Wielka Orkiestra 

Świątecznej Pomocy. Wysyła maseczki do stu dziesięciu DPS=ów w całej Polsce z 

finansowanej trwającej wciąż społecznej zbiórki. 

Jerzy Owsiak – Wszystkie ręce na pokład – jak my mówimy, wiatr w żagle. 

JB – O pomoc prosi Zakład Leczniczy w Czernichowie koło Żywca. Ponad 200 pacjentów 

w kwarantannie po zachorowaniu dwóch pracowników. 

Aleksandra Jeziorny, Śląskie Centrum Opieki Długoterminowej i Rehabilitacji „Ad-finem” 

w Czernichowie – Mój dom ma wykonane te testy. Czekamy naprawdę jak na rozpalonym 

wulkanie. 

JB – Ministerstwo zdrowia twierdzi, że laboratoria w całej Polsce są w stanie wykonać 20 

tysięcy testów dziennie. Tymczasem liczba testów drastycznie spadła 

Liczba wykonanych testów: 

Piątek 10.04 – 10 698 

Sobota 11.04 – 11 265 

Niedziela 12.04 – 8 447 

Poniedziałek 13.04 – 5 623 

Dzisiaj 14.04 – 4 691 

bo laboratoria w Wielkanoc pracowały na pół gwizdka. Tylko wirus w święta wolnego 

sobie nie zrobił. 



Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia – To, co my możemy zrobić i co my 

robimy to udostępnianie możliwości do testowania. Minister zdrowia niestety nie jest w stanie 

kierować. 

JB – Gdański Uniwersytet Medyczny uruchomił szybki punkt „podjedź i testuj”. 

Codziennie z darmowych testów korzysta tu kilkadziesiąt osób, które wcześniej zgłosiły się na 

infolinię prowadzoną przez studentów medycyny. 

Jakub Pellowski – Byłem zaskoczony, bo raptem czekałem dwie, trzy godziny na telefon z 

infolinii z informacją, o której godzinie będę, mogę przyjechać na badanie. 

JB – Takie szybkie testy to wciąż jeszcze wyjątek, a nie reguła. Jan Błaszkowski, Fakty. 

 

JP – Lot z promilami. [Ale to trzeba zobaczyć: samochód osobowy jadąc prosto na 

rondzie, odbił się od skośnych zabezpieczeń środkowego klombu, które miały wysokość 80cm i 

przeleciał na wysokości 6 lub 7 metrów nad bramą i rozbił się dalej na ścianie przykościelnego 

garażu. Dystans 64m. Szybkość samochodu: 100km/h. Złamany kręgosłup, uraz głowy. Wiek 41 

lat. 2,8 promila alkoholu we krwi]. Źródło: Telewizja Aleksandrów Łódzki 

 

JP – Barbara Nowacka nie przyszła do mamy. Paweł Deresz nie mógł odwiedzić żony. Dla 

nich cmentarz był zamknięty. Komentarze po wizycie Jarosława Kaczyńskiego na Powązkach 

nie milkną, bo nie jest wyłącznie dyskusja o prawie. To dyskusja o państwie, w którym jednej 

osobie wolno więcej niż wszystkim innym. 

Maciej Knapik – Te zdjęcia nie są insynuacją czy fejtniusem, są opisem faktu. Na 

zamknięte dla wszystkich Powązki wjeżdża prezes PiS-u i w otoczeniu ochroniarzy odwiedza 

groby. 

Patryk Jaki – Przypominam, że to był element uroczystości państwowych i pełnienia 

czynności służbowych, co również są wyłączone z tego rozporządzenia. 

MK – To oficjalna wersja podawana też przez policję. Ale skoro to czynność służbowa, 

jak wyjaśnić paragon ujawniony przez TVP wystawiony Jarosławowi Kaczyńskiemu, a nie 

instytucji państwowej. 

TVP – Koszty prezes PiS pokrył z własnej kieszeni, zresztą za wieńce też zapłacił sam. 

MK – TVP podała też, że Jarosław Kaczyński był tego dnia nie tylko na Powązkach, ale 

też na kilku innych cmentarzach. 

TVP – Złożył kwiaty i też zapalił znicze. 

MK – Politycy opozycji (.Nowoczesna) składają zawiadomienie do prokuratury. Zarzut: 

nadużycie uprawnień – zarówno na uroczystościach na cmentarzu, jak i przed warszawskimi 

pomnikami. Politycy władzy ostentacyjnie ignorują przepisy – słyszymy. Brak wymaganego 

dystansu, gromadzenie się wbrew zakazom. Skoro policja każe mandatami zwykłych obywateli, 

politycy pierwsi powinni stosować się do przepisów. Organizator o tym nie pomyślał. 

Mariusz Sokołowski, były policjant [już nie jest w policji, choć to on wyjaśniał nam wiele 

w imieniu policji] – Zrobił także olbrzymi problem policji, która teraz pokrętnie musi się z tego 

wytłumaczyć. 

Ryszard Kalisz, adwokat, były minister spraw wewnętrznych i administracji – To jest 

maniera dyktatorska władzy absolutnej, której wszystko wolno. 

MK – Normalni ludzie nie byli wpuszczani nawet na pogrzeby. Jarosław Kaczyński dostał 

zgodę na wejście na zamknięty cmentarz. 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta, fragment audycji „gość radia ZET” – Pan 

prezes ma to wszystko w nosie [w dudzie] i okazuje głęboką pogardę społeczeństwu. To jest 

człowiek, który się w swoich zachowaniach odkleił od rzeczywistości kompletnie. No, to on jest 

pod jakimś innym miejscem egzystencjalnym niż my wszyscy. 

MK – To ostro Hołownia. A to brak opinii: 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia, fragment audycji „poranna rozmowa” w RMF FM – 

Minister zdrowia nie organizuje działań rządu i premiera. 

Maciej Knapik, Fakty. 

 

JP – Lotniczy gigant na warszawskim Okęciu. Największy samolot transportowy świata 

Antonow, zwykle wozi samochody, lokomotywy – najcięższy sprzęt. Tym razem przywiózł 



najpotrzebniejszy sprzęt: kombinezony ochronne i maski, których do brzucha Antonowa weszło 

mnóstrowo. 

Dariusz Prosiecki – Ten sześciosilnikowy gigant AN-225 to największy samolot 

transportowy na świecie, to jedyny taki egzemplarz, jest tak ogromny, że nie może lądować na 

każdym europejskim lotnisku. W Warszawie mógł wylądować dlatego, że ruch lotniczy jest 

wstrzymany, lotnisko jest w miarę puste, dzięki temu w miarę swobodnie mógł manewrować na 

płycie lotniska, [naliczyłem 9 par kół, Napis: UR-82060, sądząc po barwach to ukraiński 

samolot] ANTONOW An-225 Mrija [marzenie]. Rozpiętość skrzydeł: 88,4m; długość samolotu: 

84m; a wysokość 18,1m [to 6 kondygnacji budynku mieszkalnego]; masa ładunku: 250 ton. To 

trzecia wizyta Antonowa w Polsce. Ostatni raz lądował 15 lat temu w Katowicach. Na jego 

przylot do Warszawy lotnisko się musiało specjalnie przygotować: 

Piotr Rudzki, rzecznik prasowy Lotniska Chopina w Warszawie – Musieliśmy wystąpić 

przede wszystkim do Urzędu Lotnictwa Cywilnego o zgodę na lądowanie takiego samolotu ze 

względu na to, że konieczne było dostosowanie procedur bezpieczeństwa obowiązujących na 

lotnisku. 

 

JP – Od czwartku obowiązkowo w miejscach publicznych zasłaniamy twarz. Pytanie: 

Czym? Miały być maski, ale mogą być chustki szaliki, apaszki, chronią słabo, ale podobno 

lepsze cokolwiek niż nic. I wyzwanie numer jeden, jak wytłumaczyć dziecku, że ma być 

zamaskowane? 

Ewa Czarnobilska, profesor, kierownik Katedry Toksykologii i Chorób Środowiskowych, 

Collegium Medicum Uniwersytetu Jagiellońskiego – Maseczka wirusa nie zatrzymuje, ale 

kroplę już tak. I w związku z tym nie dociera on do dróg oddechowych, czyli jest to bariera. 

 

JP – Austriacy witają w sklepach pierwszych klientów. Maski są obowiązkowe w czasie 

zakupów, ale radość widać nawet spod maski. Wielka Brytania jeszcze nie myśli o łagodzeniu 

restrykcji, podobnie Francja bez szans. Europa jest podzielona, każdy uchyla drzwi we własnym 

tempie. 

Austria – otwarte: sklepy o powierzchni do 400m2, parki, centra budowlano-remontowe. 

Obowiązkowe maseczki [w czasie zakupów], co najmniej 1m odstępu, na terenie sklepu może 

przebywać 1 osoba na 20m2… 

Francja – w ciągu doby 574 zgony. 

Dojczland: Dojczlandzka Akademia Nauk rekomenduje: częściowe wznowienie nauki w 

szkołach, powszechne stosowanie maseczek ochronnych i aplikacji do monitorowania 

zakażonych. 

Wielka Brytania – 93 873 zakażonych, 12 107 zgonów; rząd nawet nie rozważa łagodzenia 

restrykcji. 

Stany Zjednoczone – Choć prezydent zapowiadał częściowe otwarcie handlu po 

Wielkanocy, na razie się na to nie zdecydował. Cezary Grochot, Fakty. 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Prawie 150 tysięcy testów i ponad 7 tysięcy zakażonych od początku epidemii w Polsce. 

Poświąteczny bilans walki z wirusem. Nowi zakażeni i kolejni wyleczeni. 

Światowa Organizacja Zdrowia ostrzega: 

Margaret Harris, doktor, rzecznik Światowej Organizacji Zdrowia – W Europie sytuacja 

jest różnorodna. W Italii czy Hiszpanii widzimy poprawę, ale nie można tego powiedzieć o 

Wielkiej Brytanii. 

 

Antonow przywiózł z Chin – na pokładzie znalazło się 10 milionów maseczek, pół miliona 

kombinezonów ochronnych oraz 200 tysięcy przyłbic. Za to zamówienie w całości zapłaciły 

spółki skarbu państwa: KGHM i LOTOS. W kolejce do tego giganta czeka kilka państw. 

Samolot powstał w 1988 roku. Ukończono tylko jeden egzemplarz. Konstrukcja pozwala 

transportować na jego grzbiecie nawet prom kosmiczny. 

…po 19kwietnia część restrykcji zostanie zniesiona – tak zapowiada rząd. 



A lekarze rozpoczynają nową terapię, która ma pomóc w walce z koronawirusem. 

Podawanie osocza – [ale niema dawców ani osocza]. 

Od jednej osoby możemy pobrać maksymalnie trzy razy w odstępach tygodniowych. 

 

MA – Europa broni swoje firmy przed przejmowaniem przez Chiny, takie prawo 

wprowadziła już Hiszpania, a teraz robi to Dojczland, Berlin, a dziś Bruksela otwarcie 

kwestionują zasady wolnego rynku, które forsowały w przypadku Polski. Wbrew temu, co 

twierdzą niektórzy politycy opozycji, kapitał ma narodowość. 

Damian Diaz, Antoni Borecki – Berlin będzie mógł blokować przejęcie dojczlandzkich 

firm przez kapitał spoza Unii Europejskiej. Projekt takiej ustawy przyjął gabinet Angeli Merkel. 

Peter Altmaier, minister gospodarki Dojczlandu – …bardzo liberalnego prawa 

handlowego, które pozwala zagranicznym inwestorom na bardzo łatwe przejęcia. Robimy to ze 

względu na interesy i ze względu na kraj. 

[…] 

DD – Jeszcze dalej idzie wiceszefowa Komisji Europejskiej, która wezwała państwa Unii, 

by kupowały udziały w firmach i w ten sposób ochroniły je przed przejęciem przez Chiny… Na 

przekonaniu o niezależności kapitału od polityki, ideologii czy interesów opierały się przemiany 

gospodarcze w Polsce. Inna zasada głosiła, że prywatny kapitał zawsze jest lepszy od 

państwowego. Inwestorom na przykład z Dojczlandu i Francji po symbolicznych cenach 

sprzedawano nawet strategiczne przedsiębiorstwa, takie jak banki, spółki energetyczne czy 

telekomunikacyjne. 

Jerzy Bielewicz, finansista, publicysta „Gazety Bankowej” – Wyprzedarz kluczowych firm 

w gospodarce wiąże się z utratą suwerenności. 

DD – Ten kierunek polityki gospodarczej kontynuowany przez koalicję PO-PSL, 

odwróciły rządy PiS/ Odkupiono Bank PKO S.A., elektrownię w Połańcu czy Polskie Koleje 

Linowe… 

Koronawirus pokazał, że na spółkach skarbu państwa można polegać w trudnych 

momentach. KGHM i Lotos pomogły do sprowadzenia do Polski materiałów medycznych, a 

Orlen produkuje płyn dezynfekujący. Bruksela kiedyś zmuszała do zamykania polskich stoczni. 

„Jestem przekonany, że trwający kryzys związany z epidemią bardzo wielu ludziom 

uświadomił słabość Unii i unaocznił kluczowe znaczenie państw narodowych”. 

Jarosław Kaczyński 

Prezes PiS 

Źródło: Gazeta Polska 

[Trwający kryzys unaocznił jeszcze bardziej, jak pusta jest kasa państwa oraz, że państwa 

narodowe dzisiaj byłyby niczym bez olbrzymich stałych dotacji z Unii Europejskiej płynących 

przez dziesięciolecia. Prezes Kaczyński walczy jak lew o kolejne pieniądze z Unii, w czasie 

wyborów przekonuje, że jest największym zwolennikiem Unii Europejskiej, bo 80% Polaków 

jest zadowolonych z przynależności do Unii Europejskiej, a teraz śmie mówić o słabości Unii 

Europejskiej]. 

 

…Plany przejęcia dojczlandzkiej linii lotniczej Condor pokrzyżował trwający kryzys. 

Polskie Linie Lotnicze LOT odstąpiły od tej transakcji… 

 

MA – Trzy osoby zatrzymane [wszyscy jesteśmy zatrzymani], a kolejna usłyszała zarzuty. 

To efekt wspólnych działań funkcjonariuszy białostockiej delegatury CBA i katowickiej 

prokuratury. Zatrzymani usiłowali wyłudzić z budżetu państwa ponad 140 milionów złotych 

podatku VAT… 

 

MA – Dziś już po raz drugi obchodzimy święto chrztu Polski ustanowione przez Sejm w 

zeszłym roku. Przypomina o początku naszej państwowości… 

 

Kultura w sieci – łącznie do rozdysponowania jest 20 milionów złotych… 

 



MA – prywatna stacja telewizyjna TVN w wielki piątek rozpoczęła atak na Jarosława 

Kaczyńskiego. Ten atak kontynuowała w wielką sobotę i przez całe święta Wielkiej Nocy. 

Pretekstem było oddanie hołdu ofiarom katastrofy smoleńskiej na cmentarzach w 10 rocznicę 

tragedii. TVN nie informowała jednak o tym, że część cmentarzy była jednak otwarta dla 

wszystkich, a w przypadku innych, zamkniętych teraz cmentarzy, każdy może wystąpić o zgodę 

na wejście na ich teren. Atak TVN na prezesa PiS nie był pierwszym tego typu atakiem. Były 

już próby wyśmiewania, wyszydzania, dyskredytowania… 

 

 

♣ 
2020-04-15 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5512 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Wybory 10 maja są w moim przekonaniu możliwe – ogłasza marszałek sejmu, Elżbieta 

Witek. Nie ma gotowego prawa, brak chętnych do pracy w komisjach. Wokół jest strach i wirus, 

ale jest wola polityczna, mimo że ostatniej doby ten wirus zabił 23 osoby. 

Maciej Knapik – 

Elżbieta Witek, marszałek sejmu – w moim przekonaniu 10 maja jest możliwość na 

przeprowadzenie wyborów prezydenckich. Proszę zobaczyć, jak wygląda w innych państwach. 

MK – W jakich państwach teraz przeprowadza się wybory prezydenckie? Pani mówiła, 

że… 

EW – Korea, Szwajcaria, Dojczland, planowane jest w Stanach Zjednoczonych. 

MK – Korea Południowa – wybory ogólnokrajowe przeprowadza się metodą tradycyjną. 

Tylko z możliwością wysłania listu. W Dojczlandzie i w Szwajcarii wyroby korespondencyjne 

były tylko lokalne dla mniejszej ilości wyborców. W Stanach Zjednoczonych wybory 

prezydenckie będą w listopadzie. Nie teraz. Marszałek Witek nie podała więc żadnego 

przykładu, który odnosiłby się wprost do Polski. 

Mateusz Morawiecki, premier – Widzimy z różnych krajów świata, że wybory 

korespondencyjne odbywają się. 

MK – Politycy PiS nie po raz pierwszy powołują się na zagranicę, choć forsują 

rozwiązania inne od zagranicznych. Co więcej: 

Wybory korespondencyjne w Bawarii: wybory: 15/29 marca. 31 marca – 14 810 

zakażonych. 15 kwietnia – 34 294 zakażonych. 

Źródło: PAP 

MK – …drukiem kart wyborczych ma się zająć Polska Wytwórnia Papierów 

Wartościowych… 

Pytanie: czy przepisy wejdą w życie przed wyborami? Mówi się o przesunięciu wyborów 

o tydzień albo o wariancie wyborów w inny dzień niż niedziela, byle w pierwotnym majowym 

terminie. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – Ta ustawa przemknęła przez Sejm Rzeczpospolitej w 

3,5 godziny. Więc my musimy to zrobić niezwykle starannie. 

MK – Jeden z wielu znaków zapytania pojawia się przy tych wszystkich, którzy nie 

mieszkają w swoim miejscu zameldowania. Jak im dostarczyć karty wyborcze? 

Sławomir Redmer, przewodniczący związku zawodowego pracowników poczty – Jeżeli 

listonosze nie będą wiedzieli, gdzie są osoby uprawnione do głosowania, to przecież nie są w 

stanie skutecznie doręczyć pakietów wyborczych. To chyba oczywiste. 

MK – Przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej w specjalnym oświadczeniu 

przypomina, że prawo wyborcze musi być stabilne, a reguły jasne i równe dla wszystkich. 

Ministerstwo spraw zagranicznych alarmuje tymczasem, że w majowym terminie 

przeprowadzenie wyborów dla milionów Polaków za granicą będzie trudne albo wręcz 

niemożliwe. I znowu dla PiS to żaden argument. 

Radosław Fogiel, KP PiS – Jedynym rozwiązaniem w tych krajach będzie głosowanie 

korespondencyjne. 



MK – W obozie władzy tylko Jarosław Gowin dopuszcza zmianę daty wyborów poprzez 

wprowadzenie stanu wyjątkowego, o co opozycja apeluje od dawna… 

PiS prze do wyborów, zanim nadchodzący kryzys popsuje Andrzejowi Dudzie sondaże. 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta – A my, kandydaci na prezydenta gramy w tej 

chwili w karty z oszustem. 

Robert Biedroń, kandydat na prezydenta – Kaczyński musi wygrać te wybory i muszą 

statyści się zgadzać. 

MK – Kandydat Lewicy sugerował, że władza z tego powodu zmniejsza liczbę testów, by 

zaniżać liczbę zakażonych. Ministerstwo zdrowia zapewnia, że testów ostatnio było mniej, bo 

były święta. Maciej Knapik, Fakty. 

 

JP – Całkowity zakaz aborcji, kary za edukację seksualną, udział dzieci w polowaniach – 

do Sejmu wracają najbardziej kontrowersyjne projekty ostatnich lat. Gdy Polska siedzi 

zamknięta w domach i nikt na ulicy nie zaprotestuje. W walce z wirusem i z kobietami – to nie 

jest czas na ideologiczną wojnę – głosi opozycja… 

 

JP – Robert Lewandowski zamknięty w domu… 

 

JP – Pytania na wagę zdrowia i mandatu: Gdzie kupić maseczki? Ile kosztują? Czy za 

trzylatka, który nie jest zamaskowany, rodzice dostaną mandat? Mnóstwo pytań, bo od jutra 

każda twarz w miejscu publicznym ma być zasłonięta, a konkretnie usta i nos. 

Dariusz Prosiecki – Wytyczne resortu zdrowia: nos i usta muszą być zakryte podczas 

przebywania poza domem: na ulicy, w sklepach, urzędach, taksówkach, w komunikacji 

miejskiej. Jeśli idziemy na spacer, także musimy stosować te środki ochrony. Podobnie 

pracownicy biur i urzędów, którzy mają kontakt z klientami i petentami, muszą zakryć twarz i 

usta. Maseczek nie musimy używać w domu czy w aucie, jeśli jedziemy z bliskimi, z którymi 

mieszkamy. Twarzy nie muszą zakrywać też dzieci do 4 roku życia, osoby mające problemy z 

oddychaniem lub samodzielnym zakryciem nosa i ust, a także kierowcy transportu publicznego i 

duchowni [w trakcie mszy. Pan DP ma problemy z precyzją: twarz i usta czy nos i usta? Bo 

twarz to od czoła do brody]. 

[…] 

Renata Kijowska – Środki ochrony osobistej to podstawa. Dobrze, że rząd je wprowadził. 

Tylko dlaczego premier w towarzystwie ważnych osób odbierał transport sprzętu medycznego 

bez maseczki i zachowania dystansu, który zaleca obywatelom… 

 

JP – Bohaterki odcięte od świata, zostawione z koronawirusem i kilkudziesięcioma 

pacjentami. Mężowie z dziećmi zaczęli pisać błagalne listy, że one już nie mają siły. Na 

szczęście poskutkowało i będzie ewakuacja. 

Marzanna Zielińska – Drzewica. Sześćdziesięcioro pensjonariuszy odciętych od świata. 

Ponad połowa zakażona koronawirusem. Opiekować się wszystkimi musiały do wczoraj dwie 

pielęgniarki, od dziś trzy – wszystkie z nakazami pracy dostarczonymi przez wojsko. Te dwie 

pierwsze są od siedmiu dni na nogach non stop. – Nie ma możliwości, żeby się nie zarazić – 

mówią. Obu brakuje już sił. Dziesięciu opiekunów, dwóch żołnierzy i dwóch wolontariuszy nie 

jest w stanie żadnej pielęgniarki w jej obowiązkach wyręczyć. To prowizorka – mówią. 

(…) widać ich fizyczne i psychiczne wycieńczenie, płacz z bezsilności oraz prośby o 

pomoc. (…) Taka sytuacja jest łamaniem praw człowieka, kodeksu pracy i brakiem 

humanitaryzmu. Oczekujemy pilnej odpowiedzi, kiedy nasze żony będą mogły 

wreszcie odpocząć. 

…Sanepid zareagował – będzie ewakuacja. Wszyscy przebywający na terenie DPS w 

Drzewicy zostaną poddani testom. Zakażeni zostaną przewiezieni do szpitali zakaźnych, a 

zdrowi do zwykłych szpitali. Wyniki testów powinny być znane jeszcze dziś w nocy. Ewakuację 

ma zorganizować wydział kryzysowy wojewody… 

Dla wszystkich DPS-ów objętych kwarantanną ewakuacja wydaje się najlepszym 

rozwiązaniem. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 



JP – Ostatnia doba w Stanach Zjednoczonych najgorsza od początku pandemii. Prawie 2,5 

tysiąca śmiertelnych przypadków wirusa. Nawet wszechmocny Putin przyznaje, że nad niczym 

nie panuje, a sytuacja się pogarsza. 

Cezary Grochot – …Rosja teraz buduje potężne szpitale polowe… Putin – „sytuacja idzie 

w nie najlepszym kierunku”… Rosja nie jest wyjątkiem, w większości krajów szczyt epidemii 

jest dopiero spodziewany… 

Stany Zjednoczone – w ciągu doby 2 228 zgonów; łącznie 26 200 zgonów. Mimo to 

prezydent Trump ogłasza otwarcie gospodarki 1 maja…Pracę straciło już 17 milionów 

Amerykanów… 

JP – Bezcenny dla świata szwedzki eksperyment. Szwecja to jedyny kraj, który przyjął 

inną metodę walki z koronawirusem. Życie toczy się tam niemal normalnie, co nie znaczy, że 

Szwedzi stają do tej walki niemal bezbronni. Postawili szpitale polowe, kupili dodatkowe 

respiratory, pielęgniarkom pomagają stewardessy. Starsi są izolowani. Gdy pandemia się 

skończy, można będzie porównać metody. Wirus może wrócić. Świata regularnie zamykać się 

nie da. 

Janusz Kasina, polski lekarz ze Sztokholmu, prezes Federacji Polonijnych Organizacji 

Medycznych – Nie da się zagłodzić wirusa, nie da się na tyle skutecznie robić kwarantanny 

długotrwałej, żeby on zginął. 

Dlatego otwarte są sklepy, restauracje, zakłady fryzjerskie. Wciąż działają niektóre kina. 

Można chodzić do parku i podróżować po kraju. Zakazane są zgromadzenia powyżej 50 osób, a 

w miejscach publicznych należy zachować dystans 1,5 metra. To właśnie w domach seniora 

umiera wiele osób zakażonych wirusem. W Szwecji, w której żyje prawie cztery razy mniej 

ludzi niż w Polsce i gdzie jest sześciokrotnie mniejsza gęstość zaludnienia, na korona wirusa 

zachorowało: 

Szwecja – potwierdzone przypadki: 11 927; liczba zgonów: 1 203. 

Źródło: Szwedzka Agencja Zdrowia Publicznego 

Polska – potwierdzone przypadki: 7 582; liczba zgonów: 286. 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

Sonia Skupińska, pielęgniarka pracująca w Malmö [oto gdzie jest polska służba zdrowia 

na skutek polityki PiS] – Każdy oddział ma mniej więcej od dwóch do 3 izolatek, które są 

przygotowane w razie czego dla pacjentów z koronawirusem. 

Służba Zdrowia w Szwecji nie załamała się tak jak w Italii z powodu tysięcy chorych 

jeszcze z jednego powodu: w Szwecji wciąż są otwarte wszystkie przedszkola i szkoły 

podstawowe. 

Jerzy Puzio, polski lekarz z Göteborgu – Średnia wieku personelu pielęgniarskiego w 

Szwecji, to są bardzo młode dziewczyny. Szwedzka służba stanęłaby, jeżeli one by zaczęły się 

opiekować swoimi dziećmi, które nie chodzą do szkół i przedszkoli. 

Maciej Zborowski, pisarz, skandynawista – Szwedzkie społeczeństwo żyje nie na zasadzie 

nakazów i zakazów, tylko na zasadzie rekomendacji. 

Do tego autorytet króla, który prosił poddanych, by nie podróżowali w Wielkanoc i ci 

posłuchali. Jednocześnie gospodarka szwedzka wciąż pracuje, często zdalnie, nie jest 

zamrożona, jak w innych krajach Europy. 

Katarzyna Tubysiewicz, pisarka, tłumaczka literatury szwedzkiej – Pamiętajmy, że na 

przykład zawalenie się całkowite gospodarki powoduje czasem, że w ogóle nie będzie na służbę 

zdrowia. 

Dziś szwedzkie władze oświadczyły, że punkt krytyczny epidemii prawdopodobnie został 

przekroczony. Jan Błaszkowski, Fakty. 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Od jutra zasłaniamy usta i nos w przestrzeni publicznej… 

Wyleczeni z koronawirusem mogą pomóc chorym. 

Program budowy dróg krajowych nie zostanie zawieszony. 

Rządowy plan odmrożenia i wsparcia gospodarki. 

Mateusz Morawiecki, premier – Jutro przedstawimy szczegółowy plan… [więc jutro] 



Ministerstwo zdrowia poinformowało o 380 nowych przypadkach koronawirusa; zmarły 

niestety 23 osoby… 

Korona wirus w Polsce – 7 582 zakażonych; 286 zmarło. 

Kolejne 3 przypadki, łącznie 7 zakażonych koronawirusem medyków potwierdzono w 

szpitalu Szczecin-Zdunowo. Oddział ratunkowy jest zamknięty od poniedziałku… 

[O tym, ile kto dostanie, ale czy ktoś już coś dostał ani słowa]. 

Andrzej Duda [się reklamuje]. 

[…] 

 

 

♣ 
2020-04-16 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5389 

Tvn24bis – Fakty –  

[Nie nagrało się. Była konferencja prasowa premiera i ministra zdrowia. 

 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Od poniedziałku rozpocznie się stopniowe łagodzenie obostrzeń wprowadzonych w 

związku z epidemią. Mają dotyczyć handlu oraz kościołów, zostaną otwarte lasy i parki. Wciąż 

trzeba będzie zachowywać bezpieczny dystans. 

DH – Tarcza dla przedsiębiorców: wkrótce odbędzie się odmrażanie gospodarki. 

Szumowski – Jest to plan długi, zakłada kolejne etapy obluzowania pewnych rygorów… 

DH – Ponad 2 miliony zakażonych koronawirusem na świecie. 

Lekarz – Napięcie maleje, ale jeszcze nie czas na obniżenie czujności. 

DH – Polacy zaciskają pasa, a marszałek senatu daje swoim współpracownikom nagrody. 

336 nowych zakażeń koronawirusem w Polsce łącznie jest już ponad 7 900 osób. Od dziś 

wszyscy mamy obowiązek zakrywania twarzy w przestrzeni publicznej, a współpraca 

prezydenta i 200 polskich firm zaowocowała porozumieniem, dzięki któremu co tydzień 

powstawać będzie kilka milionów maseczek… 

 

Polska – liczba zakażonych: 7 918. Przypadki śmiertelne: 314. Wyleczonych:  

Zachodnio-Pomorskie: 223 zakażonych. 2 śmiertelne 

Pomorskie: 181 zakażonych. 2 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 129 zakażonych. 1 zmarł 

Kujawsko-Pomorskie: 367 zakażonych. 13 zmarło 

Podlaskie: 278 zakażonych. 3 zmarło. 

Lubuskie: 81 zakażonych. 0 zmarł. 

Wielkopolskie: 829 zakażonych. 45 zmarło 

Mazowieckie: 2846 zakażonych. 95 zmarło. 

Łódzkie: 590 zakażonych. 9 zmarło. 

Świętokrzyskie: 175 zakażonych. 3 zmarło. 

Lubelskie: 279 zakażonych. 10 zmarło. 

Dolnośląskie: 819 zakażonych. 28 zmarło. 

Opolskie: 230 zakażonych. 10 zmarło. 

Śląskie: 1070 zakażonych. 63 zmarło 

Małopolskie: 575 zakażonych. 15 zmarło. 

Podkarpackie: 246 zakażonych. 15 zmarło. 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

 

Kwarantanną jest objętych 20 z ponad 800 Domów Pomocy Społecznej prowadzonych 

przez samorządy. 



Marlena Maląg, minister rodziny, pracy i polityki społecznej w Sejmie – Rząd przekazał 

dodatkowo 20 milionów złotych [to jest około 25 tysięcy złotych na dom] „trafiło” poprzez 

wojewodów do Domów Pomocy Społecznej. I to nie jest ostatnie wsparcie. 

Bo choć zakażonych jest niecałe pół procenta wszystkich pensjonariuszy DPS-ów, to w 

niektórych placówkach zabrakło rąk do pracy. Wojewoda mazowiecki skierował do opieki w 

szpitalach i Domach pomocy społecznej 130 osób, lekarzy i pielęgniarki. 

Konstanty Radziwiłł, wojewoda mazowiecki – Odzew jest, powiedziałbym mizerny, bo na 

miejsce „trafiło” mniej niż 30 osób. Natychmiast po uzyskaniu takiej informacji, takiego 

odwołania, decyzja jest uchylana. [Ale która decyzja jest uchylana: lekarza czy wojewody?] 

Reszta skierowanych do pracy przedstawiła zwolnienia lekarskie. Wojewoda zaznacza, że 

z jego decyzji może zwolnić tylko sytuacja rodzinna i bytowa, na przykład, gdy do pracy 

skierowana jest samotna matka. 

Do pracy w DPS zgłosili się wolontariusze, na przykład w Bochni, gdzie zgłosiły się 

siostry Dominikanki i ojcowie Dominikanie z Krakowa. Wolontariuszy potrzebuje też między 

innymi DPS w Kaliszu. 

Małgorzata Gosiewska, wicemarszałek sejmu, PiS – Ci, którzy mogą poświęcić swój czas i 

umiejętności, zgłaszajmy się jako wolontariusze tam, gdzie ta pomoc jest potrzebna. 

Mówi wicemarszałek sejmu, która sama zaangażowała się w pomoc dla Domu Samotnej 

Matki. Samorządy mogą też liczyć na dodatkowe pieniądze na zakup komputerów dla 

nauczycieli i uczniów, którzy odbywają teraz edukację domową. 186 milionów złotych 

przeznaczyło na ten cel ministerstwo cyfryzacji. 

Marek Zagórski, minister cyfryzacji – Środki te pochodzą z programu operacyjnego 

„Polska PiS-owa” no, i uznaliśmy, że one najbardziej się przydadzą nauczycielom, uczniom z 

tych miejscowości, gdzie w przypadkach, gdzie nie mają odpowiedniego sprzętu w 

wystarczającej ilości, żeby albo uczyć się zdalnie, albo prowadzić zajęcia zdalnie. 

Do programu zgłosiło się już 70% samorządów. Karol Jałtuszewski, Wiadomości. 

 

DH – Rząd rozpoczyna prace nad programem odmrażania gospodarki. Pierwsze restrykcje 

zostaną zniesione już w przyszłym tygodniu, zostaną otwarte parki i lasy, a także złagodzone 

zasady handlu. Zasada jedna osoba na 15 metrów kwadratowych będzie obowiązywać także w 

kościołach. W dalszym ciągu będziemy musieli jednak zakrywać twarze [nos i usta] i 

utrzymywać bezpieczny dystans. 

[Na razie to nie jest odmrożenie gospodarki, chyba że gospodarka poszła do lasu. Na razie 

jest to uzasadnienie dla słuszności wyborów w maju]. 

Dominik Cierpioł, Kinga Bednarek – Na razie hala produkcyjna w tej poznańskiej fabryce 

samochodów świeci pustkami. Właśnie zapadła jednak decyzja, że w poniedziałek 26 kwietnia 

po 5 tygodniach przerwy w Wielkopolsce znów będą produkowane samochody. 

Patrycja Kasprzyk, Volkswagen Poznać – Uruchamiamy produkcję samochodów w 

Poznaniu i we Wrześni. Rozruch będzie stopniowo, dla zachowania szczególnych względów 

bezpieczeństwa. 

DC – Podobnie stopniowo w najbliższych tygodniach będzie odmrażana cała polska 

gospodarka. Już od przyszłego tygodnia częściowo poluzowane zostaną obostrzenia dotyczące 

handlu i tak: w sklepach o powierzchni do 100m2 będą mogły przebywać jednocześnie 4 osoby 

na kasę. Powyżej 100m2 1 osoba na 15m2. 

Mateusz Morawiecki, premier – Znajdujemy się w zupełnie nowej rzeczywistości, która 

przez dłuższy czas pewnie będzie niestety z nami i musimy się nauczyć w niej żyć. 

DC – Zostanie przywrócona także możliwość przemieszczania się w celach rekreacyjnych, 

ale wciąż z zachowaniem bezpiecznej odległości od drugiej osoby i z zakrytym nosem oraz 

ustami. Otwarty także będzie wstęp do lasów i parków, ale zamknięte pozostaną place zabaw. W 

przypadku uroczystości religijnych będzie obowiązywała zasada: 1 osoba na 15m2. [Jak to 

będzie wyznaczane? Bo 2x7,5=15. Również 3x5=15. Oraz 3,872=15]. 

Pod nadzorem osoby dorosłej będą musiały przemieszczać jedynie dzieci poniżej 13 lat. 

Łukasz Szumowski, profesor, minister zdrowia – To nie jest zachęta do nieograniczonego 

przebywania w tych przestrzeniach. My cały czas powinniśmy się maksymalnie izolować. 



DC – Stopniowe odmrażanie gospodarki, to jeden z elementów powrotu do normalności. 

Drugi, to rządowe programy wsparcia firm. Zakład Ubezpieczeń Społecznych wypłacił już 

postojowe dla ponad 80 tysięcy przedsiębiorców. 

Gertruda Uścińska, profesor, prezes Zakładu Ubezpieczeń Społecznych – Na kwotę 172 

milionów złotych od dnia 20-go codziennie przez przyszły tydzień będą wypłacane pozostałe 

świadczenia postojowe. 

[Czy to tak wielu profesorów zostaje ministrami? Wygląda, że każdy minister zostaje 

profesorem]. 

DC – Liczba firm, która złożyła wnioski o wsparcie, przekroczyła już milion. Najwięcej, 

bo prawie 700 tysięcy, dotyczy zwolnień ze składek ZUS. O pomoc mogą wnioskować 

przedsiębiorcy niezależnie od prowadzonego biznesu. A dla branży turystycznej i ludzi kultury 

powstaną dedykowane programy. 

[A ile firm ogłosiło upadłość?] 

Piotr Gliński, profesor, wicepremier, minister kultury i dziedzictwa narodowego w Sejmie 

– Ta pomoc może wynieść nawet do 4 miliardów złotych. Dla porównania powiem, że budżet 

kultury w tym roku, to jest 5 miliardów 250 milionów. 

DC – Wkrótce pojawią się nowe instrumenty, w tym między innymi wsparcia Polskiego 

Funduszu Rozwoju. Nawet najmniejsza firma będzie mogła starać się o pożyczkę w wysokości 

ponad 300 tysięcy złotych. 

Bartosz Marczuk, wiceprezes Polskiego Funduszu Rozwoju – Bardzo prosty jest formularz 

takiego wniosku i od momentu złożenia takiego formularza nie powinno minąć więcej niż 2, 3 

dni, kiedy pieniądze będą już na jego koncie. 

[Jakie oprocentowanie i ile lat na spłatę?] 

DC – Jeśli firma skorzysta z takiej pożyczki i prze rok nie zwolni pracowników, to aż 75% 

pożyczki zostanie umorzone. Dominik Cierpioł, Wiadomości. 

 

DH – Generalna dyrekcja dróg krajowych i autostrad podpisała umowę na budowę 

kolejnego odcinka S-7 w Małopolsce. Trasa ma być gotowa za 3 lata. Wartość umowy to ponad 

750 milionów złotych. 

 

DH – Prezydent, Andrzej Duda, powołał Wojciecha Mucka na stanowisko ministra nauki i 

szkolnictwa wyższego. W ministerstwie finansów wiceministrów: Piotr Paczkowski i Anna 

Hałpa. 

 

DH – Mimo wcześniejszych zapowiedzi nie doszło do przełamania liczby zachorowań w 

Stanach Zjednoczonych. Długookresowe prognozy przewidują wzrost liczby zgonów nawet do 

70 tysięcy. W ciągu ostatnich 4 tygodni przybyło 22 miliony bezrobotnych. 

Rosja – tylko w ciągu ostatniej doby wykryto blisko 3,5 tysiąca nowych przypadków. 

 

Dane z 15.04.2020 r. 

1. USA – 644 089 zakażonych +30 205 

2. Hiszpania – 180 659 zakażonych +6 599 

3. Italia – 165 155 zakażonych +2 667 

4. Francja – 147 863 zakażonych +4 560 

5. Dojczland – 134 753 zakażonych +2 543 

6. Wielka Brytania – 98 476 zakażonych +4 603 

 

15. Rosja – 24 490 zakażonych +3 308 przybyło w ciągu ostatniej doby 

 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu – Zaczniemy od szkół od 4 maja. Nauka musi być 

realizowana w mniejszych grupach. 

W Belgii zakażonych jest 35 tysięcy. 40% ofiar to mieszkańcy domów opieki. W Belgii z 

powodu kornawirusa zmarło już blisko 5 tysięcy ludzi. 

W Hiszpanii nadal umiera ponad 500 osób dziennie. 



We Francji spada liczba pacjentów hospitalizowanych, ale wzrosła liczba zmarłych do 1,5 

tysiąca. 

W Wielkiej Brytanii szczyt epidemii ogłosił naczelny lekarz tego państwa – gorzej już nie 

powinno być. Zmarło blisko 14 tysięcy ludzi. Nadal – zostańcie w domach. 

Po około 10 tysięcy zakażonych jest w Peru, Ekwadorze i w Chile. Jan Korab, 

Wiadomości. 

 

DH – W Italii odnotowano prawie 1200 nowych zachorowań i aż 525 wypadków 

śmiertelnych. 

 

Specjalna ramówka Telewizji Polskiej na czas pandemii. 

 

DH – Najnowsze ustalenia naukowców wskazują, że pandemia może potrwać do 2022 

roku. Politycy opozycji mówią o konieczności czekania na przeprowadzenie wyborów na koniec 

epidemii. 

 

DH – Na Andrzeja Dudę swój głos chce oddać 59% badanych… 

 

DH – Manipulacje, półprawdy, zwykłe fejtniusy na antenie stacji TVN, to zdaniem 

komentatorów to potwierdzenie, że ta prywatna stacja telewizyjna w Polsce faktycznie jest 

częścią opozycji. Okazuje się, że to, co wytyka politykom rządzącej partii, nie przeszkadza, jeśli 

dotyczy polityków opozycji. O podwójnych standardach TVN: 

Krzysztof Nowina Konopka, Małgorzata Kałużyńska – Ostatni dzień, w którym według 

przepisów Sejm mógł zająć się pięcioma obywatelskiemi projektami ustaw, wśród nich: projekt 

„zatrzymaj aborcję” miał być procedowany wcześniej, ale plany pokrzyżowała pandemia. Dla 

pracowników stacji TVN projekt obywatelski, pod którym podpisał się blisko milion Polaków, 

to projekt rządowy. 

Justyna Pochanke – Do Sejmu wracają najbardziej kontrowersyjne projekty ostatnich lat. 

Kiedy Polska siedzi zamknięta w domach i nikt na ulicy nie zaprotestuje. [Nie było słowa, że to 

projekt rządowy]. 

KNK – Także zapraszani do studia goście, wprost sugerują, że ostro krytykowany przez 

lewicę projekt, to propozycja rządu. 

Magdalena Środa, profesor, etyk, filozofka, publicystka – Jeśli chodzi o ustawę, którą 

wprowadza rząd, to myślę, że to jest absolutny dowód na to, że to co mówiłam w pierwszej 

części swojej wypowiedzi, to jest władza autorytarna. 

KNK – Te oskarżenia stacja TVN powiela regularnie, odkąd rządzi Prawo i 

Sprawiedliwość. Ich pracownicy dezinformowali widzów podczas sejmowego puczu w grudniu 

2016 roku. [Było wczoraj]. Próbowali kreować wizerunek Polaków jako neonazistów. [Też było 

wczoraj]. Ale częstotliwość ataków w ostatnim czasie wzrosła. Pracownicy stacji nie uszanowali 

ani 10 rocznicy katastrofy smoleńskiej, ani bólu rodzin ofiar, ani Wielkanocy. 

Justyna Pochanke – Jest pan obywatelem, jak my, czy my staliśmy się poddanymi. 

KNK – Gdy stacja przez kilka dni atakowała prezesa Prawa i Sprawiedliwości za oddanie 

hołdu wszystkim ofiarom katastrofy smoleńskiej niezależnie od ich poglądów politycznych. 

- Dla większości cmentarze są zamknięte. 

KNK – Cmentarz wojskowy na Powązkach był 10 kwietnia był otwarty dla wszystkich. 

Na wejście na cmentarz cywilny, gdzie znajduje się między innymi symboliczny grób pary 

prezydenckiej, Marii i Lecha Kaczyńskich – także ofiar katastrofy smoleńskiej, prezes PiS miał 

zgodę zarządu nekropolii. Te informacje telewizja TVN w swoich relacjach pominęła. 

Hołownia – Dzień dobry. Dzisiaj jestem w szczególnych okolicznościach i w szczególnym 

miejscu. Złożyliśmy wieniec pod pomnikiem ofiar katastrofy smoleńskiej, ale to dla mnie też 

była okazja, żeby na chwilę zatrzymać się przy grobie, przy grobach tych, których znałem. 

KNK – Pominęła także fakt, że 10 kwietnia na powązkach był również kandydat na 

prezydenta, Szymon Hołownia. Pomimo tej deklaracji, pracownicy TVN inaczej niż w 

przypadku Jarosława Kaczyńskiego, nie zaatakowali Hołowni, w przeszłości gwiazdora tej 

stacji. To kolejny przykład podwójnych standardów stosowanych w TVN. 



Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej”, „Gazety Polskiej Codziennie” – 

Raz chodzi o Smoleńsk. Innym razem chodzi o epidemie, jeszcze innym razem o wybory. Ale to 

jest nieustannie trwające [nie zrozumiałem] atak na Jarosława Kaczyńskiego. 

Jakub Maciejewski, publicysta, „wpolityce” – Pamiętajmy, że założyciel TVN-u był 

dziennikarzem w PRL-u w trakcie czystki antysemickiej w wojsku w roku 1968. W czasie starć 

na wybrzeżu w 1970 roku. Był to polityk, którego nawet Jerzy Urban docenił, jako bardzo 

zdolnego profesjonalnego propagandystę. 

Krzysztof Nowina Konopka, Wiadomości. 
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Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Ze względu na epidemię tradycyjne wybory w lokalach wyborczych najwcześniej będą 

mogły się odbyć za dwa lata – taka jest rekomendacja ministra zdrowia ogłoszona publicznie 

godzinę temu. Łukasz Szumowski twierdzi, że możliwe są wybory korespondencyjne. 

Łukasz Szumowski, profesor, minister zdrowia – Ja jako lekarz nie widzę innej formuły, 

która byłaby przez najbliższe dwa lata możliwa w Polsce do przeprowadzenia. To jest dosyć 

oczywiste. Znaczy, musimy minimalizować kontakty międzyludzkie [będzie spadek 

demograficzny], musimy uszanować dystans sanitarny, w związku z tym ta formuła 

korespondencyjna jest jedyną formą, chyba że zdecydujemy się wszyscy na to, aby te wybory 

odbyły się za dwa lata. 

GK – Pierwszy etap odmrażania gospodarki przedsiębiorcom i pracownikom właściwie 

nie daje nic. Kolejne już tak. Tylko nie wiadomo, ile trzeba będzie na nie czekać, dni a może 

tygodni. To będzie zależało od liczby zachorowań i rozwoju epidemii… 

GK – Nie ma zgody rządzącej partii, więc nie będzie testów na koronawirusa dla 

pracowników ochrony zdrowia. Są najbardziej narażeni na zakażenia, więc opozycja 

wprowadziła w Senacie poprawkę, by byli testowani raz w tygodniu. W nocy Sejm głosami PiS 

poprawkę odrzucił… 

Andrzej Matyja, profesor, Naczelna Rada Lekarska – Unikamy najtańszej formy 

identyfikacji potencjalnego źródła transmisji wirusa. Ja tego po prostu nie jestem w stanie 

zrozumieć tej hipokryzji naszych lekarzy-polityków. 

 

GK – Nadzieja dla sportowców i kibiców… 

 

GK – W tym sporze pewne jest, że 30 kwietnia kończy się kadencja pierwszej prezes Sądu 

Najwyższego. Ale zw względu na pandemię odwołano zgromadzenie ogólne Sądu i nie zostaną 

wyznaczeni kandydaci na następcę. Kto i jak wskaże pełniącego obowiązki prezesa… 

[Sejm w nocy uchwali korespondencyjnie, że to Sejm wskaże i wybierze prezesa Sądu 

Najwyższego według wskazań Kaczyńskiego]. 

 

GK – Wojewodowie wysyłają nakazy pracy i nakładają wielotysięczne kary, a Zbigniew 

Ziobro straszy prokuratorem. Personel Domów Pomocy Społecznej tych, w których sami chorzy 

lub przemęczeni nie mogli pracować i tych, którzy mimo nakazów nie zgłaszają się do pracy… 

 

GK – Może największy i najdroższy samolot świata nie musiałby transportować do Polski 

milionów maseczek, a premier i minister brać udziału w uroczystości rozładunku, gdyby Polska 

przygotowała się na epidemię. Ta byłą już w Italii, a minister zdrowia mówił, że noszenie 

maseczek nie ma sensu. 

Jakub Sobienowski – O podejściu rządu do epidemii widać i ocenić najłatwiej teraz 

minister zdrowia z maseczek nie żartuje, on ich wymaga. 



Łukasz Szumowski, minister zdrowia – 16 kwietnia – Osłanianie twarzy w miejscach 

publicznych tam, gdzie mamy kontakt z drugą osobą po to, żeby chronić innych. 

To ten sam minister – 26 lutego – gdy żartował z maseczek w RMF FM: 

- … maseczki, czy pomagają? 

Szumowski – Ale nie wiem, doustnie czy naręcznie? One nie pomagają, one nie 

zabezpieczają przed wirusem, one nie zabezpieczają przed zachorowaniem. Naprawdę nie 

pomagają. 

- dlaczego ludzie je noszą? 

Szumowski – Nie wiem. 

[Wydaje się, że w lutym miał rację, a teraz rząd ucieka się do pozornych zabezpieczeń 

maseczkami. Podobnie w Czernobylu przed laty założono maseczki ludziom, których wysłano 

do rozwalonego reaktora, na pewną śmierć]. 

[…] 

 

GK – Amerykanie też mają plan odmrażania gospodarki, też podzielony na etapy. Ale 

wygląda to inaczej niż u nas. [Bo my jesteśmy w Polsce, a nie w Ameryce – jak powiedziałby 

pewien wicemarszałek sejmu]. 

[…] 

Stany Zjednoczone – 33 286 ofiar. 671 425 zakażonych. 

Stan Nowy Jork – 630 ofiar w ciągu doby. 

[…] 

Sportowcy chcą wrócić do treningów… 

 

GK – Kilka słów od redakcji. Od kilku dni, choć ważnych tematów nie brakuje, TVP 

poświęca wiele czasu na ataki na naszą stację i dziennikarzy TVN. Nie będziemy odpowiadać 

ani komentować kłamstw, ale kilka kwestii trzeba wyjaśnić. Naszą misją i zadaniem jest 

informowanie o istotnych sprawach bez względu na to, kto jest u władzy i jaką opcję 

reprezentują bohaterowie naszych materiałów – taka jest istota prawdziwego dziennikarstwa i 

wolności mediów. Rozumiem, że nikt nie lubi być krytykowany, ale my nie byliśmy i nie 

jesteśmy po to, aby być lubiani przez polityków czy prezesów partii. W przeciwieństwie do 

telewizji państwowej jesteśmy niezależni i w tym także finansowo. Naszym właścicielem jest 

notowana na Nowojorskiej Giełdzie Amerykańska Firma Discawery, która chroni wolność 

słowa jako fundamentalną wartość. Rolą dziennikarza jest uczciwa praca na rzecz widzów, a nie 

partii politycznej – to szczególnie ważne teraz w tak trudnym czasie, kiedy wszyscy Polacy 

potrzebują rzetelnej informacji  

[Tu operator naszej kablówki „UPC” zakończył program TVN. Może w jakiej gazecie 

wyczytam zakończenie wypowiedzi. Słuchając cały czas TVP, słyszę w tle: TVN nawet nie jest 

taka zła, nic nie mamy do jej amerykańskiego właściciela, gdyby nie wredni pracownicy TVN, 

oni muszą zniknąć. Będziemy ich piętnować aż do skutku, jak załatwiliśmy Tuska, a teraz 

Grodzkiego]. 

[Mam dalszy ciąg:] 

My nie pracujemy dla polityków, ale dla naszych widzów i to Państwo codziennie oceniają 

naszą pracę. Fakty tvn są najlepiej oglądanym wieczornym programem informacyjnym w 

Polsce. W czasie pandemii zaufały nam tysiące nowych widzów. I za to państwu dziękujemy. 

Obiecujemy, że zawsze będziemy starali się pokazywać fakty takimi, jakimi są i patrzeć 

rządzącym na ręce, niezależnie kto będzie u władzy. A my będziemy z Faktami w Pańswa 

domach jutro o dziewiętnastej. Do zobaczenia. 

[Zamiast podpisów zdjęcie: Justyna Pochanke, Grzegorz Kajdanowicz, Piotr Marciniak, 

Anita Werner i Diana Rudnik[. 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Profesor Łukasz Szumowski powiedział, że przeprowadzenie wyborów prezydenckich w 

tradycyjny sposób będzie możliwe dopiero za dwa lata. [Chyba żeby nie]. 



Łukasz Szumowski, profesor, minister zdrowia – Musimy wprowadzić zasady 

bezpiecznego, możliwie bezpiecznego funkcjonowania. 

Wirus zostanie z nami na długo. 

Minister rodziny w Sejmie w maseczce, teraz już wszyscy w maseczkach – Rząd podaje 

rękę tym, dla których właśnie zadaniem jest wprowadzenie tych zasad. 

DH – Rządowe wsparcie dla Domów Pomocy Społecznej. 

Trudy kwarantanny. 

Otwarte lasy i większa liczba osób w sklepach i kościołach [i przy urnach wyborczych] – 

tak będzie wyglądał pierwszy etap luzowania zakazów związanych z epidemią koronawirusa. 

Zasady te zaczną obowiązywać od przyszłego tygodnia. Kolejne etapy będą zależały od 

dalszego rozwoju epidemii. 

Dominik Cierpioł, Kinga Bednarek – Pracownicy tej rzeszowskiej fabryki opon po 

miesięcznym przestoju wrócili dziś do pracy, by wznowić produkcję… 

W najbliższych tygodniach do normalnej produkcji mają wrócić także inne firmy. 

Odmrażanie gospodarki będzie jednak stopniowe i podzielone na cztery etapy… 

W kościele Świętego Krzyża na Krakowskim Przedmieściu w Warszawie będzie mogło 

przebywać 75 osób. 

Gospodarka musi być jednak stopniowo odmrażana, aby jak najmniej osób straciło pracę, 

jak było to podczas poprzedniego kryzysu ponad dekadę temu [za Tuska]. W porównaniu do 

tamtego okresu teraz statystyczna rodzina jest w lepszej kondycji finansowej, bo do Polaków 

płyną pieniądze z rządowych programów społecznych, jak rodzina 500+ [i jarkowe] 

Prezydent podpisał rozszerzoną tarczę antykryzysową. Dominik Cierpioł, Wiadomości. 

DH – Liczba zakażonych koronawirusem w Polsce wzrosła do 8 379 osób. Zmarło 332 

chorych. A dobra wiadomość jest taka, że z Covid-19 wyleczyło się już 866 osób. 

[…] 

Polska – liczba zakażonych: 8 379. Przypadki śmiertelne: 332. Wyleczonych: 866 

Zachodnio-Pomorskie: 230 zakażonych. 2 śmiertelne 

Pomorskie: 185 zakażonych. 2 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 139 zakażonych. 1 zmarł 

Kujawsko-Pomorskie: 387 zakażonych. 13 zmarło 

Podlaskie: 291 zakażonych. 3 zmarło. 

Lubuskie: 81 zakażonych. 0 zmarł. 

Wielkopolskie: 880 zakażonych. 48 zmarło 

Mazowieckie: 1883 ubyło! Bo było 2846 zakażonych. 100 zmarło. 

Łódzkie: 607 zakażonych. 8 zmarło. 

Świętokrzyskie: 193 zakażonych. 4 zmarło. 

Lubelskie: 290 zakażonych. 10 zmarło. 

Dolnośląskie: 893 zakażonych. 30 zmarło. 

Opolskie: 254 zakażonych. 13 zmarło. 

Śląskie: 1219 zakażonych. 67 zmarło 

Małopolskie: 596 zakażonych. 16 zmarło. 

Podkarpackie: 251 zakażonych. 15 zmarło. 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

 

Caritas Polska zakontraktowała zakup 100 respiratorów. Liczymy na to, że pierwsze 

„trafią” jeszcze w tym miesiącu do kraju. Poza tym 100 tysięcy rękawic, 50 tysięcy 

profesjonalnych maseczek. 10 tysięcy kombinezonów. Caritas aktywnie włącza się także w 

pomoc seniorom. 

Z pomocą do osób starszych dociera również „szlachetna paczka”, która uruchomiła akcję 

„dobre słowa telefon” dla seniorów. 

Areszt śledczy na warszawskiej Białołęce, to jeden z 83 zakładów karnych w całej Polsce, 

w którym więźniowie od kilku tygodni wykonują prace szwalnicze. W przywięziennych 

wytwórniach trwa praca nad produkcją kombinezonów, przyłbic… Damian Szmajdziński, 

Wiadomości. 

 



DH – …Opieka społeczna to jest zadanie własne samorządów – mówi w Sejmie minister 

rodziny… 

Opozycja wykorzystuje to do ataków na rząd… Dziś miała miejsce ewakuacja placówki w 

Bytomiu. Miastem rządzi prezydent z Koalicji Obywatelskiej i to on nadzoruje tutejszy DPS… 

Wszystkie DPS-y mogą liczyć na wsparcie rządu. [Policzyłem to wczoraj: 25 tysięcy 

złotych na 1 DPS]. 

Pomaga wojsko obrony terytorialnej. W Drzewicy w łódzkiem pomagali w ewakuacji 

pensjonariuszy opieki społecznej. WOT pomaga DPS-om podlegającym samorządom w całej 

Polsce. 

Wojsko stawia takie namioty w trzech domach prywatnych Pomocy Społecznej, w których 

jest do 30 osób podopiecznych i 25 osób kadry. 

Do placówki w Dobroszycach na Dolnym Śląsku rządowa pomoc dotarła natychmiast… 

Jakub Krzyżak, Wiadomości. 

 

DH – To chwila prawdy – mówi o Unii Europejskiej prezydent Francji, Emmanuel 

Macron – koronawirus odsłoni słabość wspólnoty. W końcu przyznają się uchodzący za 

najsilniejszych w Unii… [Ale Macron nie o tym mówi, co chciałaby TVP. Gdyby TVP nadało 

dalszy ciąg wypowiedzi, okazałoby się, że Macron ubolewa, że Unia tak mało się zintegrowała 

na skutek hamulcowych państw narodowych, w tym Węgier i Polski]. 

[…] 

Francja, gdzie zakażonych jest już 165 tysięcy, też odczuwa skutki gospodarcze 

pandemii… 

Udzielaniem finansowej pomocy nie są zainteresowani najsilniejsi. W Dojczlandzie gdzie 

koronawirus zaatakował blisko 140 tysięcy, powiało optymizmem… 

- …pozytywnym jest fakt, że więcej ludzi wraca do zdrowia niż przybywa zakażonych… 

W Europie koronawirus najszybciej rozwija się w Wielkiej Brytanii… 

Wciąż taką ryzykowną dla życia drogą idzie Szwecja, gdzie z powodu koronawirusa 

zmarło już 1400 osób… 

Johan Carlson, szef urzędu zdrowia publicznego Szwecji – Nie mówimy ludziom, żeby 

zostali w domach. Wręcz przeciwnie. Chcemy, żeby wychodzili, ćwiczyli, zaczerpnęli świeżego 

powietrza. 

Ponad 11 tysięcy domów starości zmarło w Hiszpanii. Na szczęście zmniejsza się liczba 

zgonów. Ostatniej doby było ich 348. W szpitalach nadal brakuje sprzętu, jedzenie pracownikom 

dowożą restauracje, za darmo. Podobnie w Polsce… 

Epidemia nadal bardzo szybko rozwija się w Rosji. Ostatniej doby ponad 4 tysiące nowych 

zakażonych. Najgorzej jest w Moskwie… 

Najwięcej zarażonych i ofiar jest nadal w Stanach Zjednoczonych. Prezydent Donald 

Trump przedstawił trzyetapowy plan ostrożnego otwierania amerykańskiej gospodarki… Jan 

Korab, Wiadomości. [To u nas lepiej – my mamy czteroetapowy plan]. 

DH – Rekordową niską liczbę nowych zachorowań odnotowano w Italii w ciągu ostatniej 

doby, ale znów zmarło tam aż 576 osób. Liczba przypadków śmiertelnych dochodzi już do 23 

tysięcy. Optymistyczne informacje też są. Tylko dziś odnotowano rekordowy wzrost 

wyleczonych jednego dnia – ponad 2,5 tysiąca osób. Północne regiony kraju czyli centrum 

koronawirusa, chcą jak najszybciej powrócić do normalności i na nowo uruchomić produkcję. 

[…] 

DH – Warszawa i Budapeszt znów na celowniku Brukseli. 

Pytania o nagrody urzędników marszałka Grodzkiego. 

Parlament Europejski krytykuje Polskę za zmianę ordynacji wyborczej i planowane na maj 

wybory prezydenckie, które miałyby się odbyć w formie korespondencyjnej… 

Są niezgodne z wartościami europejskimi. Na celowniku eurokratów znalazł się nawet 

Budapeszt. Europarlamentarzyści zamiast pracować nad koronawirusem, po raz kolejny zajmują 

się wewnętrzną sytuacją w Polsce i na Węgrzech. [Polski Sejm też zajmuje się nie kornawirusem 

lecz aborcją i polowaniami]. 

Marcin Szypszak, Małgorzata Kałużyńska -  

Fragment rezolucji Parlamentu Europejskiego: 



„(…) może zagrozić życiu obywateli polskich i podważyć koncepcję wolnych, 

równych, bezpośrednich i tajnych wyborów, o których mowa w Konstytucji RP”. 

[…] 

Artur Wróblewski, ekspert do spraw stosunków międzynarodowych, Uczelnia Łazarskiego 

– Rezolucja jest jakąś próbą odwrócenia uwagi po prostu od nieudolności Parlamentu 

Europejskiego, instytucji europejskich. Nie były one w stanie koordynować działań w związku z 

walką z koronawirusem. 

[…] 

Zbigniew Krysiak, profesor, ekonomista, [fundacja pod nazwą] Instytut Myśli Schumana – 

Bruksela powinna wreszcie wyciągnąć wnioski z tego, że budowanie superpaństwa jest błędem i 

będzie prowadziło do destrukcji. 

[Proszę to powiedzieć Stanom, że nie powinny być Zjednoczone, bo jest błąd], 

 

DH – Zamiast odpowiedzi agresywny i rasistowski komentarz. W ten sposób wiceszef 

Centrum Informacyjnego Senatu zareagował na pytanie o wysokość premii przyznanej 

urzędnikom senatu od początku kadencji… 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Pan marszałek Tomasz 

Grodzki próbuje zbudować jakieś mini-państewko, będące jego własnością nieomalże, podobnie 

jak wcześniej działała Platforma Obywatelska, która uważała polskie państwo za swoją 

własność. [Przyganiał kocioł garnkowi]. 

 

DH – Cztery wojskowe samoloty wylądowały w nocy na warszawskim Okęciu z 

transportem sprzętu ochrony służb medycznych… 

 

DH – Wspomnienia tamtych dni – 17 kwietnia 2010 roku… 

 

 

♣ 
2020-04-18 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5367 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Kilkadziesiąt tysięcy listonoszy odwiedzi kilkadziesiąt milionów Polaków. Zaniosą im 

pakiety wyborcze, które później „trafią” do urn. Wybory korespondencyjne to rekomendacja 

ministra zdrowia i posła PiS – dokładnie taka, jakiej oczekiwała partia. Co o tym konkurencja 

Andrzeja Dudy, o tym: 

Jakub Sobieniowski –  

Łukasz Szumowski, minister zdrowia, wypowiedź z wczoraj – Z danych medycznych, 

które mam, nie ma miesiąca, który jest bezpieczniejszy od innych, nie ma miesiąca, który byłby 

gorszy od innych. Formuła korespondencyjna jest jedyną formą, chyba że zdecydujemy się 

wszyscy na to, aby te wybory odbyły się za dwa lataza dwa lata. 

JS – Reakcje polityczne kandydatów w wyborach są krytyczne albo bardzo krytyczne. 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta – Proszę pamiętać panie ministrze, że 

ministrem się bywa, a lekarzem, profesorem i swoim imieniem i nazwiskiem jest się przez całe 

życie. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, kandydat na prezydenta, KP Koalicja Polska, PSL – W 

czasie, kiedy setki naszych rodaków umiera, tysiące choruje, a miliony martwi się o swoje życie, 

zdrowie i pracę, dla obecnej władzy liczą się tylko wybory, chcą przez kolejne 5 lat kontrolować 

wszystko i wszystkich. 

Małgorzata Kidawa-Błońska, kandydatka na prezydenta, KP Koalicja Obywatelska, PO – 

Bardzo dziwne pytanie pan mi zadaje. Z tego, co wiem, wyborów 10 maja nie będzie. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Są kraje, w których kadencja jest 

siedmioletnia i jest tylko jedna kadencja. Nie jest to jakaś taktyka czy novum w przestrzeni 

światowej. 



JS – Władze żadnego innego europejskiego kraju w czasie epidemii nie zajmują się zmianą 

konstytucji, by zmienić reguły tuż przed głosowaniem, co zauważył Parlament Europejski i 

przyjął rezolucję, w której stwierdził: 

„…może zagrozić życiu obywateli polskich i podważyć koncepcję wolnych, 

równych, bezpośrednich i tajnych wyborów, o których mowa w Konstytucji RP…” 

Źródło: Rezolucja Parlamentu Europejskiego z dnia 17 kwietnia 2020 r. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości i prokurator generalny, wypowiedź z wczoraj – 

Unia Europejska, można powiedzieć, jako instytucja okazała się w pełni zbiurokratyzowana i 

skompromitowana swoją nieudolnością. 

[To mówi minister państwa, które dobrowolnie wstąpiło do Unii Europejskiej, a sam jest 

obywatelem Unii Europejskiej]. 

Rober Biedroń, kandydat na prezydenta, eurodeputowany Wiosny – Rezolucja przywraca 

nam wiarę, że nie jesteśmy sami w Europie, że „jeszcze Polska nie zginęła” puki nasza 

europejska solidarność żyje. 

Paweł Grzesiowski, doktor, prezes zarządu fundacji „Instytut Profilaktyki Zakażeń”, 

wypowiedź z czwartku – Mnie chodzi tylko o aspekt medyczny. Jest to tragedia, że tracimy dziś 

czas, siły, energię i pieniądze na zajmowanie się tą kwestią. [Jaką?] 

JS – Minister zdrowia głosował przeciw co tygodniowemu badaniu pracowników opieki 

zdrowotnej na obecność koronawirusa. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

GK – 10, 17 lub sobota 23 maja – to mogą być terminy, kiedy PiS będzie chciało 

przeprowadzić wybory, korespondencyjne, ale niekonstytucyjne, niepowszechne, równe, 

bezpośrednie i tajne. Prawnicy mają całe mnóstwo zastrzeżeń, a samorządy całe mnóstwo obaw. 

Krzysztof Skórzyński – Perspektywa tego wójta jest inna niż ministra czy premiera. Przede 

wszystkim dlatego, że wójt Świerklańca wie, co to koronawirus. Nie w teorii jak minister i 

premier. 

Marek Cyl, wójt – Najwyższą gorączkę, jaką miałem mierzoną takim zwykłym domowym 

termometrem, to 40,5 stopnia. Nigdy wcześniej takiej gorączki nie miałem. Dzisiaj warunki nie 

są takie, aby te wybory móc bezpiecznie w ustawowym terminie przeprowadzić. 

KS – Jest to stanowisko wspólne 40 gmin ze Śląska i Zagłębia. To nie są narzekania tylko 

samorządowców czy polityków opozycji. Ten głos jest z obozu władzy: 

Jarosław Gowin, KP PiS, Porozumienie 

„Jeżeli wybory odbyłyby się 10 maja metodą korespondencyjną, to byłyby źle 

przygotowane organizacyjnie, ich wynik byłby kwestionowany, a mandat przyszłego 

prezydenta byłby podważany”. 

KS – A propos przygotowania wyborów. To jest minister, wicepremier, który za to 

odpowiada. [Mariusz Kamiński]. A to jest dowód na to, że Jacek Sasin w ciągu 40 minut 

rozmowy trzy razy zmienił zdanie na temat tego, jak dziś idą przygotowania do wyborów: 

Wersje Sasina: 

Wersja 1 „wszystko jest już gotowe” 

Wersja 2 „właśnie opracowujemy system” 

Wersja 3 „nie mogę działać, bo nie ma jeszcze ustawy”. 

Źródło: RMF FM 

Ryszard Piotrowski, doktor habilitowany, konstytucjonalista, Uniwersytet Warszawski – 

Wybory będą obarczone wadą niezgodności z Konstytucją. 

Ewa Łętowska, profesor, sędzia Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku – Nie 

jesteśmy suwerenem, jesteśmy mięsem wyborczym. I to jest coś, co może doprowadzić 

obywatela do refleksji takiej: To po co ja jestem? 

KS – Dziś ministrów nic nie kosztują zapewnienia, że poczta da radę. Ale nawet Jacek 

Sasin trzy tygodnie przed wyborami nie umie wprost odpowiedzieć na pytanie podstawowe: Kto 

przede wszystkim i jak będzie weryfikował, że głos został oddany przez tego, kto będzie 

adresatem wyborczej przesyłki, bo to trudno uznać za odpowiedź: 

Jacek Sasin, minister aktywów państwowych – Więcej zaufania do wyborców. 

KS – By wybory prezydenta były ważne, powinny być równe, czyli każdy wyborca 

powinien mieć tylko jeden głos. Powinny być powszechne, czyli absolutnie każdy, kto ma prawa 



wyborcze, powinien móc oddać głos. Wybory powinny być bezpośrednie, czyli sami, a nie ktoś 

za nas, powinniśmy głosować. No i wreszcie samo głosowanie powinno być tajne. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego – To jest dla mnie 

praktycznie niewykonalne, żeby te warunki konstytucyjne były tutaj spełnione. 

[…] Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

GK – Świat dla zwierząt. – Tam, gdzie nas nie ma, przyroda wraca. [Stado lwów śpi na 

jezdni. Stado łosi na stadionie. Jeleń w ogródku przydomowym]. 

 

GK – Wspólne badania nad szczepionką i lekami, zakup od Amerykanów szybkich testów 

na koronawirusa – to tematy rozmowy telefonicznej prezydentów Donalda Trumpa i Andrzeja 

Dudy. Polska misja medyczna pojedzie też do Ameryki… 

 

GK – To nie jest szybka ścieżka badań i leczenia, ale za to bezpieczna. Zanim chore na 

nowotwory dzieci trafią do Warszawskiego Instytutu Matki i Dziecka, mają testy na 

koronawirusa, na wyniki czekają w hotelu. Jeden zakażony pacjent na onkologii to byłby dramat 

dla wszystkich… 

 

GK – Już tysiąc marynarzy, prawie połowa z atomowego lotniskowca Charles de Gaulle 

jest zakażonych koronawirusem. Flagowy okręt francuskiej marynarki wojennej wrócił do portu, 

a część chorych trafiła do szpitala. Nie wiadomo, skąd na pokładzie wziął się wirus… 

 

GK – Poród w czasie pandemii… 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Msza święta w intencji ofiar katastrofy smoleńskiej w 10 rocznicę uroczystości 

pogrzebowych śp. Lecha i Marii Kaczyńskich. 

 

Film Smoleńsk o 21:35 w TVP1 

 

MA – Udział polskich naukowców w pracach nad szczepionką przeciwko 

koronawirusowi. Dostarczenie do Polski szybkich testów i współpraca gospodarcza w 

wychodzeniu z kryzysu – to główne tematy rozmowy telefonicznej prezydentów Polski i Stanów 

Zjednoczonych. Władze obu krajów wprowadziły programy wsparcia… 

 

MA – ministerstwo zdrowia poinformowało, że liczba chorych na Covid-19 w Polsce 

przekroczyła 8 700. Niestety jest też 15 ofiar śmiertelnych koronawirusa. Ale są też pozytywne 

wiadomości, rośnie liczba tak zwanych ozdrowieńców, a ci mogą pomóc w leczeniu innych… 

Jakub Wojtanowski, Fatima Buyukbayrak – Z Korei Południowej przyleciały szybkie 

testy… Apel, by nie wychodzić z domu…  

 

MA – Z koronawirusem zmagają się także Domy Pomocy społecznej. Placówki podległe 

w zdecydowanej większości samorządom mocno wspiera między innymi wojsko. W nocy 

żołnierze przetransportowali do szpitala 28 pensjonariuszy DPS-u w Kaliszu… 

 

MA – Pożar w Czarnobylu opanowany. Nie ma zagrożenia. 

 

Pytania o apartament Borusewicza bez odpowiedzi. [W Sopocie Borusewicz wraz z córką 

mają apartament, który niezgodnie z prawem budowlanym został przebudowany i jest 

wynajmowany wczasowiczom]. 

 

MA – Zmowa milczenia o nagrody Grodzkiego… 

 

O TVN… 



 

Senat zwleka z ustawą o wyborach… 

 

Mecze mają się odbywać bez udziału publiczności… 

 

 

 

♣ 
2020-04-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5367 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Wojewoda mazowiecki wycofuje nakazy pracy w ochronie zdrowia dla metek, które 

wychowują dzieci i obiecuje, że w przyszłości adresatów będzie sprawdzał dokładniej. Minister 

sprawiedliwości grozi prokuratorem tym, którzy odmawiają, a medycy apelują, by wysyłać ich 

na wojnę z wirusem uzbrojonych, a nie z pustymi rękami… 

 

Polska – 9 287 (+545) zakażonych. 360 (+13) zgonów. 1 040 wyzdrowiało. 

 

PM – Do jutra mamy poznać składy Obwodowych Komisji Wyborczych. Wciąż są mocno 

dziurawe, ale mogą nie być potrzebne, jeśli tryb wyborów się zmieni. PKW straciła część 

swoich uprawnień i to w ramach tarczy antykryzysowej, ale wciąż nie wiadomo, jakie wybory 

trzeba zorganizować? Klasyczne czy koresondencyjne? 

…PiS odebrał PKW: 

• Ustalenie kart do głosowania 

• Druk kart do głosowania 

• Wydawanie zaświadczeń o prawie do głosowania 

PKW pozostała jedna jedyna czynność: Do 20 kwietnia muszą przedstawić składy 

obwodowych komisji wyborczych. 23 760 obwodowych komisji wyborczych. Średnio w 

komisji – 9 osób. Potrzeba około 215 000 osób. 

Nie chcą pracować nawet ci, którzy w komisjach zasiadali od 1989 roku. Do pracy w 

komisjach zgłosiło się 115 000 osób. Potrzeba dwa razy tyle. Problem jednak nie w braku ludzi, 

ale że w wyborach korespondencyjnych te komisja są zupełnie niepotrzebne, bo liczyć głosy 

mają komisje gminy. 

Przemysław Czarnek, KP PiS – Państwo się boicie tych wyborów, państwo widzicie 

sondaże poparcia dla swoich kandydatów bardzo mizerne. 

[Tylko jeden kandydat miał warunki do prowadzenia kampanii wyborczej i to w szerokim 

trybie – Andrzej Duda. Codziennie w TVP się produkował z wielkimi osiągnięciami. Pozostali 

kandydaci, jeżeli byli pokazywani w TVP, to z negatywnym komentarzem]. 

Problem jest Sądem Najwyższym, który orzeka o ważności wyborów. Nie wykluczone, że 

na podstawie orzeczenia TSUE Izba Pracy nie dopuści do orzekania sędziów powołanych przez 

nową KRS… Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

PM – Tydzień po katolikach i kościołach reformowanych, dzisiaj Niedziela Wielkanocna u 

prawosławnych i wiernych innych obrządków wschodnich… 

 

PM – 77 lat po powstaniu w getcie warszawskim, które poprzedziło o ponad rok powstanie 

warszawskie, zakończyło się śmiercią niemal wszystkich mieszkańców getta – w południe w 

stolicy rozległy się syreny. Ale obchody nie mogły być takie, jak przed epidemią… 

 

PM – Jutro pierwszy etap odmrażania Polski, bardzo ostrożny, bo od niczego nie zwalnia. 

Będziemy mogli chodzić do parków i lasów, choć nie na place zabaw. Więcej też nas będzie w 

sklepach [chyba tylko spożywczych], ale nadal nie wolno się gromadzić, trzeba się chronić i 

trzymać dystans. 



Katarzyna Górniak – …Spacer. Od jutra w miejscach do spacerowania będzie można 

przebierać. Znów otwarte będą parki, zieleńce, promenady, bulwary, lasy i plaże. …Dla 

przyjemności. I dorośli i nastolatkowie od 13 roku życia w górę znów bez rodziców. Biegiem, 

spacerem i rowerem. W lasach nie trzeba będzie nosić maseczek. Do lasu na piknik, grilla już 

nie. Powrót do rekreacji, to nadzieja dla hotelarzy, że kolejni będą oni… Do sklepów będzie 

mogła wejść większa ilość klientów. 

 

- …125 pacjentów, którzy zgodzili się na eksperymentalną terapię, 113 z nich miało ciężką 

postać choroby. Po około sześciu dniach od podania Rendeciviru ustępowała gorączka, 

niektórych odłączano od respiratorów. 

Leila Hojat, Szpital Uniwersytecki w Clevelend – Zauważyliśmy poprawę u wielu 

pacjentów. Ku naszej radości wrócili już do domu. Ale wciąż trudno stwierdzić czy to wpływ 

tego leku, czy jakiś inny czynnik. 

Bo wciąż za mała jest liczba pacjentów, którym podano lek. Nie ma też porównań z grupą 

przyjmującą placebo. Wiadomo jednak, że Rendecivir skuteczny jest w hamowaniu replikacji 

kornawirusa. W pewnym sensie oszukuje przeciwnika, naśladując jego elementy składowe. Od 

kilku tygodni podaje się go wybranym pacjentom w 150 placówkach na całym świecie. 

Marcin Drąg, profesor, Wydział Chemiczny Politechniki Wrocławskiej – Ten lek jest 

podawany dożylnie. To nie jest tabletka. Tak że tutaj jest bardzo ważny test, żeby odpowiednio 

wyważyć ilość oraz czas podania tej dawki. Natomiast wydaje mi się, że on okazało się, że 

chyba całkiem dobrze działa. 

Wkrótce zostanie przetestowany także w Polsce. …Dostaniemy ten lek dla kilkunastu 

pacjentów… Kalifornijska firma technologiczna, która pracuje nad tym lekiem, przyznaje, że 

niecierpliwie czeka na dane ze wszystkich prowadzących testy ośrodków. Część będzie znana 

już pod koniec kwietnia, reszta w maju. Monika Krajewska, Fakty. 

 

PM – Mniej samochodów na drogach, ale policja częściej niż przed rokiem zabiera prawo 

jazdy za przekraczanie prędkości… [To już dla mnie egzotyka]. 

 

PM – Kolejny rok ziemia wysycha. Oszczędzajmy wodę i myślmy o klimacie… 

…Tradycyjny trawnik potrzebuje nawet 5 litrów wody dziennie na każdy metr 

kwadratowy. Utrzymanie kawałka trawy wokół domu, to tysiące litrów wody rocznie. Ale 

trawnik może zastąpić łąka kwietna… zakładanie takich łąk promują „wody polskie” – 

instytucja zarządzająca polskimi rzekami. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Ponad 200 tysięcy wykonanych testów na Covid-19. Ponad 360 ofiar śmiertelnych. Ponad 

tysiąc osób wyleczonych i pond 500 nowych zachorowań w Polsce. 

 

Święto miłosierdzia Bożego. 

To najmłodsze święto w kalendarzu liturgicznym ustanowione 20 lat temu przez świętego 

Jana Pawła II. 

 

Pół miliona prawosławnych i 50 tysięcy wiernych kościoła greko-katolickiego w Polsce 

obchodzi dziś święto zmartwychwstania Pańskiego… 

 

MA – Od jutra znikną niektóre zakazy związane z epidemią koronawirusa. Pracownia 

estymator na zlecenie portalu dorzeczy.pl poprosiła Polaków o ocenę na temat zdejmowania 

niektórych ograniczeń… 

53,9% dobrze. 31,1% źle. 14.9% nie wiem. 

 

Niemal 750 tysięcy nowych zakażeń i 40 tysięcy zgonów. W Stanach Zjednoczonych 

koronawirus zbiera najkrwawsze żniwa. Mimo to od jutra pierwsze stany znoszą obostrzenia… 

Aby wspomóc kolegów po fachu Polska wysyła pierwszą misję medyczną [kilka osób na parę 

dni]. 



To efekt rozmowy prezydentów Polski i Stanów Zjednoczonych. 

 

MA – Wielka Brytania, gdzie liczba zgonów przekroczyła już 16 tysięcy. Tylko ostatniej 

doby zmarło prawie szejset osób. Brytyjski rząd ogłosił, że jest nadal za wcześnie, aby 

rezygnować z obostrzeń… 

 

W Rosji ostatniej doby wykryto ponad 6 tysięcy nowych przypadków, najwięcej od 

początku pandemii… 

 

Przedstawiciel Światowej Organizacji Zdrowia zapowiada uderzenie drugiej fali pandemii 

jesienią… 

Na świecie z powodu koronawirusa zmarło już ponad 160 tysięcy ludzi. Mateusz Nowak 

Wiadomości. 

 

MA – 13 dzień bez decyzji Senatu w sprawie wyborów. 

 

Przyroda odżyła w czasie pandemii. 

 

77 lat temu Żydzi z warszawskiego getta powstali i chwycili za broń przeciwko 

Dojczlandzkiemu okupantowi. To była walka o godną śmierć… 

 

MA – Dla dziesiątek tysięcy osób był to ratunek przed śmiercią. Ravensbrück – piekło 

kobiet. W kwietniu 45 roku wyzwolono dojczlandzkie nazistowskie obozy koncentracyjne 

Zaksenhausen i Ravensbrück… 

 

MA – To dzięki programowi 500+ polskie rodziny nie stracą całkowicie dochodów. Rząd 

zapewnia, że nie ma mowy o redukcji programu pomocy dla rodzin… 

…Rostowski – pieniędzy nie i nigdy nie będzie… 

…nie hodować biedy, nie hodować patologicznych postaw… 

… zatrzymamy tę dobrą zmianę – to Balcerowicz… 

Damian Diaz, Wiadomości. 

 

Nie chcą rezygnować z demokracji – chcą wyborów korespondencyjnych… 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji pod nazwą] agencji informacyjnej – 

Interes polityczny opozycji mówi jej, że musi być źle, to wtedy będzie dobrze. To jest postawa 

antypaństwowa, to jest postawa absolutnie naganna. 

[…] 

MA – Donald Tusk bezpardonowo zaatakował Węgry używając analogii do trzeciej 

rzeszy. Niedawno groził wyrzuceniem partii Fidesz z Europejskiej Partii Ludowej. Ale tym 

razem, jak twierdzą Węgrzy, przekroczył wszelkie granice. Węgrzy nie pozostali dłużni 

Tuskowi i wypomnieli mu aferę z jego dziadkiem, który został wcielony do wermachtu… 

 

 

♣ 
2020-04-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5367 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

W Polsce jesteśmy jeszcze przed szczytem epidemii – przypomina ministerstwo zdrowia. 

Politycy zastanawiają się, kiedy w takim razie powinny się odbyć wybory? 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Rano Borys Budka przedstawia plan przesunięcia wyborów 

o rok. A w południe prezydent, Duda, wznawia kampanię wyborczą, bo chce wyborów już teraz. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Jesteśmy w trakcie, mam nadzieję, 

gasnącej już pandemii koronawirusa. 

KKZ – Wczoraj w Polsce zachorowało 545 osób, najwięcej od początku pandemii. 



 

Polska – 9 593 (+306) zakażonych. 380 (+20) zgonów. 1 133 wyzdrowiało. 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

 

Borys Budka – Spór polityczny przenosimy na przyszły rok. Jest to możliwe. 

KKZ – Platforma proponuje przeniesienie wyborów na 16 maja 2021 roku. Wybory ma 

przeprowadzić PKW. Jeśli epidemia pozwoli, w formie tradycyjnej, a także korespondencyjnie i 

ewentualnie w formie internetowej. Trwałaby normalna kampania wyborcza. 

Budka – To rozwiązanie kompromisowe ma jednak swoje granice, chcę z tego miejsca 

podkreślić, że tą granicą jest Polska Konstytucja. 

KKZ – O zmianie Konstytucji mowy nie ma. Jest propozycja wprowadzenia stanu klęski 

żywiołowej. Kandydaci, którzy już się zarejestrowali, pozostają kandydatami… 

KKZ – Aby plan się udał, Platforma musi mieć poparcie choćby części Porozumienia 

Jarosława Gowina. I od spotkania z nim rozpoczęła polityczne konsultacje. 

Gowin – Na pewno to jest jakiś krok do przodu. Pytanie: czy wystarczający? 

KKZ – Godzinna rozmowa nie okazała się przełomem. Wspólne przekonanie, że wybory 

nie powinny się odbyć 10 maja i że powinna je przeprowadzić PKW, a nie partyjny minister. 

Gowin – Po analizie prawnej będziemy się do nich odnieść. Wstępnie mamy pewne 

wątpliwości. 

KKZ – Bez części posłów Porozumienia, plan Platformy nie ma żadnych szans na 

powodzenie. Jak się szybko okazało, to nie Gowin może być problemem, a pozostała część 

opozycji. 

Biedroń – Niech ręka Boska broni tych wszystkich, którzy próbują pertraktować z 

Gowinem. Bo Gowin jest dzisiaj asystentem Kaczyńskiego w tych rozmowach. Nie bądźmy 

naiwni. 

KKZ – Ludowcy na propozycje Platformy zareagowali też bez entuzjazmu. 

Kamysz – Ktoś dzisiaj poparł mój projekt. Ale o autorstwo, niech sobie tam przypisze. 

Ważne, żeby Polacy byli bezpieczni. 

KKZ – …Teraz zapowiada negocjacje z pozostałymi liderami opozycji. A prezydentowi 

przekazała sygnał, że w uch planie przesunięcia wyborów … Andrzej Duda może kandydować 

ponownie. Ale prezydent całkowicie zignorował propozycje Platformy. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Z całą pewnością nie dojdzie do 

likwidacji 500+ i z całą pewnością nie dojdzie do podwyższenia Polakom wieku emerytalnego, 

ponieważ ja takich ustaw nie podpiszę. 

KKZ – …Prezydent i PiS prą do wyborów, bo za kilka miesięcy, gdy wyjdą skutki 

zamrożenia gospodarki, poparcie dla władzy gwałtownie spadnie. Katarzyna Kolenda-Zaleska, 

Fakty. 

 

PM – …dla lekarzy bezpieczna ścieżka bywa fikcją. Tylko bezpieczni lekarze mogą 

bezpiecznie nas leczyć. Dlatego tak bardzo ważne są środki ochrony i testy. 

Arleta Zalewska – …i właśnie z szacunku do ich pracy dziś na parkingu przed szpitalem w 

Głogowie stanął ten bus z fundacji TVN. 

Marek Waligóra, specjalista chirurgii ogólnej, Główny Szpital Powiatowy – Nam jest 

łatwiej, pacjenci są bezpieczni. 

AZ – Testy na koronawirusa mogli dziś tu zrobić pracownicy szpitalnego oddziału 

ratunkowego… Za półtora miliona złotych, jakie fundacji TVN przekazała firma Amazon 

jeżdżący po Polsce, w szpitalach bus przebada ponad 3 tysiące medyków. Arleta Zalewska, 

Fakty. 

 

PM – Jak wygląda walka na śmierć i życie… 

 

PM – Komisja Europejska alarmowała o pandemii już 9 stycznia, przypomina polski 

komisarz, Janusz Wojciechowski. To było prawie dwa miesiące przed pierwszym zkażeniem w 

Polsce i zanim jeszcze wirus dotarł do Europy… 



Maciej Sokołowski – Pierwsze pieniądze na walkę z koronawirusem Unia przekazała już 

31 stycznia. Przeznaczono 10 milionów euro. 

Mateusz Morawiecki, premier, wypowiedź z 27 marca w Sejmie – Niestety Unia nie dała 

jeszcze żadnego eurocenta na walkę z koronawirusem. 

Komisja skierowała do Polski nie tylko fundusze, ale też upomnienie, że rząd rzetelnie o 

tym nie informuje. Nie zauważył [premier], że to do Polski przekierowano najwięcej pieniędzy 

(z 55 miliardów euro na walkę z pandemią, do Polski przekazano 13 miliardów euro) z 

wszystkich unijnych państw… Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

PM – Dziennie umiera w Polsce około tysiąca osób nie z powodu pandemii, na ogół z 

powodu raka i chorób serca. Lekarze alarmują: potrzebny jest plan na czas po pandemii. 

Przecież koronawirus nie sprawił, że ludzie nie chorują już na nic innego… 

Przyczyny zgonów w Polsce: 

• Choroby nowotworowe i sercowo-naczyniowe: rocznie 400 tysięcy zgonów, 

dziennie 1000 zgonów 

Krzysztof Reczuch, profesor, kierownik Kliniki Chorób Serca Uniwersyteckiego 

Szpitala Klinicznego we Wrocławiu – Zawał zabija szybciej niż wirus, zabija 

skuteczniej niż wirus. Obawiamy się najgorszego, mianowicie dramatycznego 

wzrostu ilości zgonów z powodu kłopotów powikłań związanych z chorobami 

układu krążenia. Z przerażeniem obserwujemy, że znikają gdzieś zawały. Poczekam, 

przeczekam, może minie, wezmę coś, może mi pomoże. Nie pomoże, będzie jeszcze 

gorzej. Są miejsca, gdzie ryzyko zakażenia jest minimalne. Boją się choroby, która 

zabija 20 razy rzadziej niż choroby układu krążenia. 

 

PM – Pierwszy etap odmrażania kraju widać było dzisiaj w parkach, lasach i na plażach. 

Wolno nam już wychodzić z domu po prostu na spacer, ale w maseczkach i zachowując 

bezpieczny dystans… 

Anna Kaczmarek, mieszkanka Szczecina – Siedzimy 6 tygodni w domu bez 

wychodzenia… 

Magdalena Czarzyńska-Jachim, wiceprezydent Sopotu – Rząd trochę funduje nam taki 

festiwal zamknięcie – otwarcie, które według mnie nie mają żadnego logicznego związku ani z 

krzywą zachorowań, ani z liczbą zachorowań. 

To nowe otwarcie ma związek ze zdrowiem psychicznym… 

 

PM – Płonie biebrzański park narodowy. Pożar trudno ugasić, bo jest susza. W wielu 

miejscach w kraju ogłoszono najwyższy stopień zagrożenia. Trzeba uważać… 

Janina Zach, przewodniczka po Biebrzańskim Parku Narodowym – Strat nie da się opisać. 

W tej chwili właśnie zaczęły się porody łosi, ptaki zaczęły lęgi. Ruszyło życie. To jest tragedia. 

Płonie najcenniejszy obszar przyrodniczy w Europie… 

Krzysztof Batorski, starszy kapitan, Komenda Główna Państwowej Straży Pożarnej – Od 

150 lat nie było tak tragicznej sytuacji, jeśli chodzi o deficyt wody w Polsce, od ponad miesiąca 

w niektórych miejscach naszego kraju nie spadła ani jedna kropla deszczu. 

[…] 

 

PM – protest z dystansem. W Izraelu doszło do politycznej demonstracji. 

Monika Krajewska – W maskach z zachowaniem dwumetrowego dystansu, z czarnymi 

flagami w dłoniach – tak wygląda protest w czasach pandemii. To Tel Awiw… 

W Dojczlandzie do pracy wracają właściciele większych sklepów, dilerzy aut, sprzedawcy 

rowerów czy księgarze… 

W Danii dzieci wracają do szkół. Fryzjerzy do salonów. W Norwegii otwierane są 

przedszkola. Hiszpanie też powoli znoszą restrykcje, ale wciąż zachowują ostrożność. Dzieci 

wyjdą z domów po raz pierwszy od wielu tygodni. 

Italianie wciąż muszą poczekać. Premier Conte przyznał, że w wielu regionach epidemia 

jest jeszcze w pierwszej, najtrudniejszej fazie. W Wielkiej Brytanii narodowa kwarantanna 

potrwa jeszcze co najmniej do 7 maja… 



Najgorzej jednak sytuacja wygląda w Stanach Zjednoczonych. Liczba ofiar śmiertelnych 

ponad 40 tysięcy. Ponad 750 tysięcy zakażonych. Ale coraz więcej ludzi sprzeciwia się 

kwarantannie i jej dramatycznym skutkom dla gospodarki… 

Podobnie jest w Australii. Tamtejsze władze ograniczają restrykcje i stawiają poważne 

pytania. Minister spraw zagranicznych wezwała do międzynarodowego śledztwa. Jej stanowisko 

poparł już premier Kanady. Monika Krajewska, Fakty. 

 

PM – Wysoka gorączka, kaszel, ale przede wszystkim brak oddechu, uczucie jakby ktoś 

miażdżył nam płuca, męka i strach. O tym jak uderza koronawirus opowiedzieli Faktom ci, 

którzy już walkę wygrali. 

Jarosław Kostkowski – Kiedy to się zaczęło, pani Magda byłą przekonana, że to zwykła 

grypa. Po drugiej stronie oceanu podobne objawy miał pan Jarosław, obydwoje wygrali walkę o 

życie. 

Magda – Duszności, piątego dnia pojawiły się bardzo mocne przed snem i to takie, że już 

miałam ciemno przed oczami, nie mogłam łapać powietrza. 

Pan Jarosław, były piłkarz Widzewa Łódź od ponad 20 lat mieszka w Stanach 

Zjednoczonych, prowadzi tam firmę wynajmującą limuzyny i szkoli młodzież. Tak jak pani 

Magda, instruktorka tańca z Warszawy, zaraził się w pracy. Do momentu aż zachorował, miał 

się za okaz zdrowia. 

Jarosław Cecherz – To tak jakby ktoś, nie wiem, obiema nogami skakał po klatce 

piersiowej. Straszny ucisk, jakby ktoś miażdżył te płuca i szuka pan oddechu wszędzie, otwiera 

pan balkon. 

JK – Walkę o każdy oddech toczyli samotności. Mężczyzna odizolował się w domu od 

dwóch 18-letnich synów. 

JC – Czas płynie bardzo wolno. Ja myślałem, że walcyłem osiem, dwie godziny, pół 

godziny, a to były minuty. 

Magdalena Glińska-Bachata – Podwójny wylew z nosa… Pomimo że ja miałam lekki 

przypadek, to wcale nie jest takie lekkie, lekkie w porównaniu do osób, które wylądowały w 

szpitalu. 

JK – Leczyli się w domach pod kontrolą lekarzy. Poprawa nastąpiła u nich po szóstej 

dobie wysokiej gorączki i kaszlu. Większość zakażonych właśnie tak zmaga się z wirusem 

MGB – Ja dostałam jedynie lek na kaszel. 

JK – Pan Jarosław przez 10 dni nic nie jadł. Stracił smak i zapach. Tylko pił. Schudł 14 

kilogramów. 

Anna Boroń-Kaczmarska, profesor, wirusolog – To jest bardzo ważnym elementem w 

procedurze postępowania wręcz terapeutycznego u pacjentów gorączkujących. Ale jeżeli pacjent 

nie chce jeść, nie ma tutaj naprawdę potrzeby przymuszania. 

JC – Po kilku dniach osłabienie to spojrzałem na siebie – Jezus Maria, ja wyglądam jak 

śmierć. 

JK – Choroba ich odmieniła. Teraz inaczej patrzą na świat. 

JC – Nie za każdą cenę do celu – mówię ludziom – ostrożnie, ale to jeszcze nie jest koniec 

świata. Można to pokonać. 

MGB – Byłam w izolacji równo miesiąc. 

Jarosław Kostkowski, Fakty. 

 

PM – Tysiące dzikich zwierząt trafiają w Polsce do różnych ostoi, gdzie człowiek im 

pomaga, ale w czasie pandemii darczyńców już mniej i mniej jest pieniędzy na pomoc. A 

przecież nic się nie zmieniło [wobec zwierząt, o wobec ludzi – bardzo dużo], nadal jest 

potrzebna. 

Marzanna Zielińska – Piękny widok, bez dwóch zdań. Pan Radosław musi borsukom, 

Karolce i Karolkowi rodziców zastąpić, jak nie znajdzie, same sobie nie poradzą. Na łasce 

dobrych ludzi tylko tu w Przemyślu w Ośrodku Rehabilitacji Zwierząt Chronionych jest kilkaset 

dzikich zwierząt, a lada moment towarzystwo się rozmnoży. Bociany, nieloty po przejściach 

poczuły wiosnę. Jaj rozsianych po całym terenie bronią jak niepodległości, ale same na myszy 

nie zapolują. 



Radosław Fedaczyński, ORZCh w Przemyślu – jest bardzo źle i z przerażeniem patrzymy, 

co będzie dalej. 

MZ – Pandemia zbiera żniwo wszędzie. Zapasów pokarmów, leków i pieniędzy na opiekę 

weterynaryjną wystarczy tu jeszcze tylko na miesiąc. Darczyńcy sami mają problemy. Wielu 

straciło pracę, a to dopiero początek sezonu. Wiosną i latem do kilkudziesięciu działających na 

terenie całego kraju różnych ostoi trafiają dziesiątki dzikich zwierząt. Osierocone trzeba nauczyć 

życia na wolności, a to trwa miesiącami. Ranne czasami wymagają leczenia i rehabilitacji przez 

kilka lat. Zapasy kończą się w Ośrodku Zwierząt Chronionych w Mikołajówce na Podlasiu. Tu 

głód zacznie zwierzętom zaglądać w oczy za tydzień lub dwa. Podstawa dochodów to budżet 

obywatelski, darowizny, dotacje i 1% podczas rozliczania podatków. Brakuje pieniędzy, nie ma 

też rąk do pracy. Nie ma szans na wolontariuszy ze względów bezpieczeństwa… Gdy uda się 

odchować wrócą do lasu. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

Georgette Mosbacher, ambasador USA w Polsce 

.@FaktyTVN jest częścią rodziny @Discovery, amerykańskiej firmy notowanej na 

giełdzie papierów wartościowych w Nowym Jorku, której priorytetem jest 

przejrzystość, wolność słowa oraz niezależne i odpowiedzialne dziennikarstwo. 

Sugestie, że jest inaczej, są fałszywe. 

Źródło: twitter.com/USAmbPoland 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Kandydatka Platformy Obywatelskiej na prezydenta, Małgorzata Kidawa-Błońska unika 

odpowiedzi na pytania dotyczące programów 500+, czy programy pomocy dla rodzin mogą być 

zagrożone? 

 

MA – Miliard złotych dla Domów Pomocy Społecznej… 

 

MA – Prezydent podpisał deklarację – obronimy Polskę+… 

 

MA – Liczba zakażonych koronawirusem w Polsce zbliża się do 10 tysięcy osób. Ponad 

1130 osób wyzdrowiało. Od dziś restrykcje w związku z pandemią koronawirusa są złagodzone. 

Otwarte parki, plaże i lasy… 

Waldemar Stankiewicz – Do Polski w ubiegłym tygodniu trafiło 27 tysięcy testów o 

wysokim stopniu wykrywania koronawirusa… Teraz są sprawdzane w Państwowym Zakładzie 

Higieny… Cały czas docierają kolejne transporty środków ochrony dla szpitali. Dotychczas 36 

samolotów dostarczyło do Polski 30 milionów maseczek, 11 milionów rękawiczek, 2 miliony 

środków dezynfekcji i blisko milion kombinezonów. Źródło: PRM 

Każdego dnia z magazynów Agencji Rezerw Państwowych wyjeżdża 20 ciężarówek ze 

sprzętem ochronnym przy wsparciu wojsk logistycznych, Obrony Terytorialnej i poczty polskiej. 

Sprzęt trafi do ponad 6 tysięcy szpitali w całej Polsce. [Codziennie jedna ciężarówka ma do 

„trafienia” 300 szpitali. Jak często taka ciężarówka „trafi” po raz drugi do tego samego 

szpitala?] 

 

…Można biegać i jeździć na rowerze. [A siedzieć?] Wciąż należy zakrywać nos i usta… 

jedynie w lesie… 

 

MA –  

Małgorzata Jarosińska-Jedynak, minister funduszy i polityki regionalnej – To przede 

wszystkim zakupy środków ochrony indywidualnej, to również dofinansowanie dopłata do 

wynagrodzeń tych, którzy znajdują się w Domach Pomocy Społecznej. [Miliard dla 800 DPS. 

To 10 milionów złotych na 8 DPS-ów – na ile lat?] 

Marlena Maląg, minister rodziny, pracy i polityki społecznej – Troska o osoby starsze, 

schorowane jest wyjątkowa, jeżeli chodzi o rząd pana premiera Mateusza Morawieckiego. 

mailto:.@FaktyTVN


Rząd wydał instrukcje dla pracowników DPS. Niezmiennie apeluje w nich o 

wprowadzenie rotacyjnego systemu pracy. Ten dom jako pierwszy w Polsce wprowadził 

dwutygodniowy system pracy. 

Grażyna Wira, dyrektor DPS w Zimnowodzie – …zadowoleni, ja też jestem dumna z tego 

powodu, że pracownicy podjęli taką próbę. Druga grupa weszła na system dwutygodniowy. 

Zabezpieczeni jesteśmy przez władze powiatowe, przez województwo. Tak sobie domawiamy. 

Na dzień dzisiejszy niczego nam nie brakuje. 

[…] 

 

Według danych GUS w marcu liczba etatów w polskiej gospodarce skurczyła się o 34 

tysiące w porównaniu z lutym. [Czyli przybyło 34 tysiące bezrobotnych]. 

Eksperci nie mają wątpliwości, że w przyszłych miesiącach stopa bezrobocia będzie rosła. 

Marcin Mazurek, doktor, główny ekonomista MBanku – Tak zwany rynek pracownika na 

dłuższy czas zniknie, natomiast tarcza wstrzyma spadki zatrudnienia. 

Świadczenie postojowe może być wypłacone może być wypłacone trzy razy, a firmy 

zatrudniające od 10 do 49 pracowników przysługuje zwolnienie z połowy składek ZUS… 

 

MA – Uchwała trzech Izb Sądu Najwyższego dotycząca obsady sądów sędziowskich jest 

niezgodna z Konstytucją, traktatem Unii Europejskiej i Europejską Kartą Praw Człowieka – tak 

orzekł Trybunał Konstytucyjny. 

 

MA – Mija już 14 dzień bez decyzji marszałka, Tomasza Grodzkiego. Senat nie zajął się 

cały czas stanowiska w sprawie wyborów korespondencyjnych… 

 

MA – Polska plus, a nie Polska minus – mówi prezydent, /Andrzej Duda i zapewnia, że 

jeśli wygra wybory prezydenckie, nie dojdzie ani do zniesienia programu rodzina 500+, ani do 

podwyższenia wieku emerytalnego… 

 

MA – Rośnie tragiczny bilans pandemii koronawirusa. 

Policyjny Black Hawk na ratunek życia w czasie zarazy. 

 

MA – Mimo pandemii organizacje terrorystyczne nie zawiesiły broni. Na szczęście służby 

są na posterunku. ABW wspólnie ze strażą graniczną zatrzymały, tu cytat: „miał planować 

zamachy na zachodzie Europy”… 

 

MA – Rzeczywistość, która jeszcze do niedawna wydawała się fikcją, dzieje się na 

naszych oczach – powstał pierwszy serial dokumentalny o codzienności Polaków w czasie 

epidemii koronawirusa. Premiera dziś o 20:05 w TVP-Kultura… 
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Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Liczba zmarłych wzrosła do 401. Liczba zakażonych koronawirusem w Polsce dochodzi 

do 10 tysięcy. Niepokoi, że w Polsce wykonuje się mało testów. Każdego dnia słyszymy, że 

można ich wykonywać więcej i każdego dnia słyszymy też, że wykonuje się ich dużo mniej niż 

ponoć można. A testy to klucz do wiedzy, na tym właściwie stoimy. 

[Mniejsza ilość wykonywanych testów powoduje, że mniejszą ilość muszą przyjąć szpitale 

na leczenie. A i propagandowo jest lepiej, gdy ogłasza się codziennie małe ilości zakażonych. 

Zbyt mały i ciągle malejący personel medyczny jest na granicy wydolności leczenia. Prawdziwa 

ilość testów pozytywnych, którą ujawniłyby większe ilości robionych testów, odsłoniłaby 

rzeczywiste braki szpitali, a zwłaszcza braki lekarzy i pielęgniarek]. 



…25 marca po kontakcie z zakażonym pacjentem na kwarantannę trafiło łącznie 27 

medyków. Test jednej pielęgniarki na kwarantannie zrobiono dopiero po 19 dniach 

kwarantanny… 

…Pan Jacek z Bemowa po kontakcie z zakażonym kolegą na kwarantannie od niedzieli – 

on i cała stacja – około 30 osób. Tu czasu na przeciągające się testy nie mają ani oni, ani 

pacjenci… Waldemar Kraśko, wiceminister zdrowia powtórzył dziś to samo, o czym zapewniał 

10 dni temu: Chcemy, by tych testów było jak najwięcej. W tej chwili 20 tysięcy – jest taka 

możliwość, wykonujemy zdecydowanie za mało. Polska jest w Unii na piątym miejscu od 

końca, jeśli chodzi o liczbę wykonanych testów: 

Liczba wykonanych testów na koronawirusa na 1 milion mieszkańców w wybranych 

krajach: 

Estonia – 30 405 testów 

Italia – 22 436 testów 

Dojczland – 20 829 testów 

Szwecja – 7 387 testów 

Francja – 7 103 testów 

Polska – 5 397 

Arleta Zalewska. Fakty. 

 

PM – …kto zdecyduje, czy wybory są ważne czy nie? I z tym jest poważny problem. 

Strzembosz – Apel do Sądu Najwyższego o decyzję w sprawie legalności Izby Kontroli 

Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych, która zdecyduje o ważności wyborów… 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek sejmu, KKP Lewicy, SLD – Wy chcecie dać temu 

człowiekowi jeden rok dłużej? Bóg wam zabrał rozum? Nie ma na to zgody. 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta – Każdy miesiąc dłużej Andrzeja Dudy na tym 

urzędzie, to jest strata Rzeczypospolitej, to jest strata dla republiki. 

…Dziś doszedł nowy argument: stanowcze stanowisko epidemiologów ostrzegające przed 

ryzykiem przeniesienia zakażenia w pakietach wyborczych; ryzyko wzajemnego zakażenia osób 

oddających głosy; ryzyko zakażenia osób transportujących urny zawierające koperty zwrotne. 

W istocie chodzi tu o utrzymanie władzy, bo za kilka miesięcy poparcie dla PiS-u może 

mocno spaść… 

 

PM – Ropa za mniej niż zero? 

- Dwa miesiące temu nikt się nie spodziewał, że świt przestanie potrzebować ropy… 

 

MP – Teraz pierwsza relacja z tego, jak wygląda praca medyków na pierwszej linii 

frontu… szpital jednoimienny w Kędzierzynie-Koźlu: wkładanie kombinezonów… wchodzimy 

do strefy czerwonej… mamy cały szpital przekształcony na zakaźny… oprowadza nas lekarz 

ginekolog, teraz zakaźnik… ustawiono około 20 śluz oddzielających strefy skażone od 

czystych… pacjenci są sami, izolowani, bez rodziny, to jest bardzo smutna choroba… każdego 

dnia personel zużywa około 280 kompletów kombinezonów i około 20 litrów płynów 

dezynfekujących. Wszystko dla bezpieczeństwa. Tutaj każdy ruch wymaga chirurgicznej 

precyzji… obierzcie państwo maski. Wchodzimy do jednej z sal z chorymi na Covid-19. Są tu w 

zamknięciu od dwóch tygodni… Na Ojomie zakażeni koronawirusem są podłączeni do 

respiratorów. Szpital ma 33 takie łóżka. Teraz zajętych jest kilka. W takich kombinezonach 

pielęgniarki są tu nawet pięć godzin. Każda czynność trwa dwa razy dłużej. Na drzwiach Ojomu 

wywieszają kartki z wynikami badań. Komunikują się także za pomocą telefonów. W maskach 

ledwo się słyszą i rozpoznają. 

Stanisław Skubis, ordynator – Pierwsze wejście to był olbrzymi stres, trudności w 

pozbieraniu myśli, badanie tych pacjentów. 

Daria, pielęgniarka na Oddziale Intensywnej Opieki Medycznej [stąd OIOM] – Nie 

uważam się za bohaterkę w żaden sposób, robię, co do mnie należy. 

Szpital w Kedzieżynie-Koźlu przyjął do tej pory około stu pacjentów z koronawirusem. 15 

osób zmarło, około20 wyzdrowiało. [A co byłoby, gdyby na skutek dużej ilości testów musiał 

przyjąć dziennie kilkudziesięciu chorych?] Dla Faktów Dariusz Kubik. 



 

PM – Watykan zdecydował i [nie zrozumiałem] Archidiecezja ma jednak wyjaśnić zarzuty 

pedofilii wobec księdza prałata Henryka Jankowskiego. Prałat nie żyje, proces kościelny jest 

niemożliwy, ale Watykan uznał, że skoro zgłaszają się domniemane ofiary, to trzeba to 

sprawdzić… 

„…została powołana komisja, której zadaniem będzie jedynie zebranie informacji, w 

aspekcie historycznym a także moralnym, dotyczących zarzutów stawianych księdzu Henrykowi 

Jankowskiemu…” 

 

PM – Na świecie już jest 2,5 miliona zakażeń koronawirusa, zmarłych ponad 170 tysięcy. 

Świat się chroni, zamarły podróże i stało się to, co wcześniej wydawało się niemożliwe – nie 

potrzebujemy już tyle ropy naftowej, więc magazyny są pełne, a cena przebiła dno. Producenci 

dopłacają do interesu, by ktoś zechciał ją kupić. 

…amerykańska ropa przez chwilę była warta mniej niż zero – notowania ropy  

WTI = – 37,63 dolarów za baryłkę ropy 

Źródło: FactSet, CNBC data 

…Aż połowa dochodów rosyjskiego budżetu pochodzi z surowców energetycznych przy 

założeniu, że cena rosyjskiej ropy nie będzie niższa niż 40 dolarów za baryłkę. Teraz to trzy razy 

mniej, a ponieważ koszt produkcji ropy w Rosji jest wysoki, to miejscowe koncerny naftowe 

lada moment mogą zacząć dopłacać do każdej sprzedanej baryłki. Andrzej Zaucha, Moskwa. 

 

PM – Być może nie będzie powrotu do szkół – mówi minister edukacji. W szczególnej 

sytuacji są maturzyści, którzy wiedzą, że ich egzaminy kiedyś się odbędą. Pomóc im mogą 

programy „korki TV” startujące jutro na kanale metro… 

 

PM – …możemy mieć kontakt z przyrodą, możemy iść do lasu, parku, ogrodu, ale nie do 

ogrodów zoologicznych… jest wspólne wejście, są wspólne kasy, są toalety, jest mnóstwo 

poręczy, szyb, ogrodzeń. Każde z tych miejsc trzeba by nieustannie dezynfekować… Dla 

ogrodów bilety wstępu stanowią połowę budżetu. Bez tych pieniędzy będzie mniej na 

inwestycje. Na karmę na razie nie brakuje… Otwórzmy ogrody zoologiczne, bo małpy nam się 

nudzą… Jarosław Kostkowski, Fakty. 

 

PM – Codziennie się okazuje, że pandemia zmniejszyła liczbę darczyńców, a potrzeby w 

różnych dziedzinach się nie zmieniły. Hospicja domowe opiekują się szczególnie ludźmi, którzy 

są szczególnie bezbronni i potrzebują pomocy, a tej sytuacji są szczególnie zagrożeni. Pamięć o 

nich jest na wagę ich życia. 

Renata Kijowska – jest nadzieja, jest radość ze spotkania. Nie tylko tak, jak się czeka na 

wizytę lekarza, ale przyjaciela. 99-letnia Pani Nadzieja jest pod opieką jedynego w Polsce 

domowego hospicjum proroka Eliasza. W wyludniających się podlaskich wioskach samotnych 

chorych od najbliższego lekarza dzieli nierzadko kilkadziesiąt kilometrów. …Pielęgniarka 

podłączy kroplówkę, a jej mąż przyniesie do domu i wodę, i drewno. Chleb, mleko, ale też 

wykupienie leków i przywiezienie ich tutaj. 

Nieprzerwanie, jak przed pandemią, działa domowe hospicjum „Alma Spel” domowe 

hospicjum dla dzieci w Małopo;sce… Potrzebne wsparcie. MSZ finansuje część wydatków na 

opiekę nad chorymi, resztę udawało się zebrać na festynach, kwestach. Teraz to niemożliwe… 

Przed lekarzami wizyta w Domu Dziecka z koronawirusem… Hospicjum proroka Eliasza ma 

pod opieką kilkadziesiąt osób, MSZ finansuje leczenie 14 chorych… Renata Kijowska, Fakty. 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Jeszcze w tym tygodniu kolejne rozszerzenie tarczy antykryzysowej. [Czyli Senat miał 

rację rozszerzając tarczę od razu, ale Sejm odrzucił wszystkie poprawki Senatu, by teraz 

rozszerzać po troszku już trzeci raz]. 

 



EL – Trzech pracowników pogotowia ratunkowego w Warszawie z pozytywnym testem na 

obecność koronawirusa. Kwarantannie poddano 58 pracowników. [Wszystko prze 

Trzaskowskiego, prezydenta z Platformy Obywatelskiej]. 

 

EL – [powtórzenie z wczorajszego dnia o Domach Pomocy Społecznej]. 

 

Polska – 9 856 zakażonych. 401 ofiar śmiertelnych. 

Zachodnio-Pomorskie: 279 zakażonych. 4 śmiertelne 

Pomorskie: 219 zakażonych. 2 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 145 zakażonych. 1 zmarł 

Kujawsko-Pomorskie: 438 zakażonych. 17 zmarło 

Podlaskie: 332 zakażonych. 3 zmarło. 

Lubuskie: 84 zakażonych. 0 zmarł. 

Wielkopolskie: 1081 zakażonych. 61 zmarło 

Mazowieckie: 2059 zakażonych. 126 zmarło. 

Łódzkie: 695 zakażonych. 10 zmarło. 

Świętokrzyskie: 238 zakażonych. 4 zmarło. 

Lubelskie: 325 zakażonych. 10 zmarło. 

Dolnośląskie: 1118 zakażonych. 33 zmarło. 

Opolskie: 298 zakażonych. 15 zmarło. 

Śląskie: 1568 zakażonych. 79 zmarło 

Małopolskie: 707 zakażonych. 20 zmarło. 

Podkarpackie: 270 zakażonych. 16 zmarło. 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

 

Seniorzy mogą teraz kupować od poniedziałku do piątku w godzinach 10:00 – 12:00. Nie 

mogą kupować w soboty i w niedziele. 

 

[Zatrzymamy tę dobrą zmianę… pieniędzy nie ma i nie będzie… AD – jeżeli zostanę 

wybrany… z całą pewnością nie dojdzie do likwidacji 500+ i z całą pewnością nie dojdzie do 

podwyższenia wieku emerytalnego…] 

 

EL – ropa nigdy nie była tak tania… 

Rozstrzygnięcia Trybunału Konstytucyjnego… 

Krystyna Pawłowicz, profesor, sędzia sprawozdawca Trybunału Konstytucyjnego – Sąd 

Najwyższy, podkreślając w uzasadnieniu swej uchwały, cytuję: „konieczność lojalności wobec 

Unii Europejskiej” – koniec cytatu, zignorował swój pierwszorzędny konstytucyjny obowiązek 

wierności Rzeczpospolitej wynikający dla każdego obywatela z artykułu 82 Konstytucji oraz 

obowiązek podlegania Konstytucji wynikający dla sędziów z artykułu 178 ustęp 1Konstytucji. 

- Wczoraj, również orzekając w pełnym składzie, Trybunał Konstytucyjny uznał też, że 

styczniowa uchwała trzech sędziów Sądu Najwyższego jest sprzeczna z Polską Konstytucją, a 

także Traktatem o Unii Europejskiej i konwencją o ochronie praw człowieka i podstawowych 

wolności… 

Sędzia Józef Iwulski, ten sam, który w stanie wojennym sądził opozycjonistów. 

Był tu także Jerzy Kuźniar – Rada Państwa powołała go na sędziego 05.10.1977 r. 

Waldemar Płóciennik sędzią został 24.06.1982 r. 

Zbigniewa Puszkarskiego komuniści powołali na sędziego 18.10.1984 r. 

Rok później sędzią została Halina Kiryło – 17.06.1985 r. 

komunistyczna Rada Państwa powołała 15.04.1987 r. Dariusza Zawistowskiego na 

sędziego. Między innymi tacy sędziowie z komunistycznym rodowodem chcieli odebrać prawo 

do orzekania sędziom powoływanym przez prezydenta wolnej i demokratycznej Polski. Konrad 

Wąż, Wiadomości. 

[Równie ciekawy, a może nawet ciekawszy komunistyczny rodowód ma sam Jarosław 

Kaczyński. A właściwie należy stworzyć getto dla tych dziadków, tak nielicznych, z 



komunistycznym rodowodem, odebrać im prawa obywatelskie i może zarazić Covidem-19 – i 

prawdziwi Polacy będą sami u siebie]. 

 

EL – Do wyborów prezydenckich pozostało 19 dni. Wciąż obowiązującą datą głosowania 

jest 10 maja. Czasu, aby ono odbyło się bezpiecznie jest coraz mniej. Niestety marszałek senatu 

zwleka 15-ty dzień ze zwołaniem posiedzenia Senatu i podjęcia decyzji w sprawie ustawy o 

głosowaniu korespondencyjnym, które ma zapewnić Polakom bezpieczeństwo w czasie 

pandemii… 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – Bardzo bym prosił, aby nie używać słowa blokada. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „do rzeczy” – Opozycja ciągle posługuje się narracją, 

że chodzi o zdrowie Polaków, tak naprawdę sama postawiła Polaków na szali i być może, że 

dojdzie do jakiegoś większego zarażenia. 

„Żeby była jasność, my jesteśmy zdecydowanymi zwolennikami wyborów 

korespondencyjnych i zgadzamy się z panem ministrem Szumowskim, który mówi, 

że w ciągu najbliższych dwóch lat inaczej wyborów przeprowadzić się nie da”. 

Jarosław Gowin, prezes Porozumienia 

Źródło: Onet 

[Teraz wszyscy schowali się za Szumowskim, największym ekspertem od pandemii]. 

…nic dobrego nie może wyjść poza atropią rządzącej partii… nie będziemy przesuwali 

wyborów tylko dlatego, że kandydatka Platformy sobie nie radzi… Krzysztof Nowina-Konopka, 

Wiadomości. 

 

EL – Grodzki nie odpuścił matce, jak ojciec umierał – tak marszałka senatu wspomina 

nowy świadek w tak zwanej aferze kopertowej… 

Konrad Warzocha, Agata Garkowska –  

Za pierwszym razem to był rok 1996. Ojciec był chory na nowotwór. Ojciec już nie 

żyje. W szpitalu powiedziano, że powinien wpłacić jakieś pieniądze na szpital. 

Zasugerowano mu taką wartość: od 500 złotych do 1000 złotych. 

Nawet ojcu nie zapisał żadnych lekarstw. Potem żył jeszcze około dwóch tygodni, 

ale pan Grodzki nie odpuścił matce tej płatności za tę wizytę, która w ogóle wydaje 

się wygórowana. 300 złotych za wizytę. 

Pan Przemysław 

Syn pacjenta profesora Tomasza Grodzkiego 

Źródło: radio Szczecin 

Z całej opowieści wyłania się sylwetka nie lekarza, ale osoby bezwzględnej. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – która nie wahała się brać 

pieniądze od ciężej chorych przymuszać te osoby do takich zachowań. No, a z drugiej strony 

osoby, która traktowała powierzone mu oddział jak swój prywatny folwark. 

„Ja mu dałam moje ostatnie oszczędności, dałam mu 2 tysiące złotych w kopercie, a 

on mnie dzisiaj tak traktuje…” 

Pacjentka profesora Tomasza Grodzkiego 

 

„…nawet mu powieka nie drgnęła, wsunął te pieniądze do szuflady, zamknął i nawet 

się specjalnie nie spojrzał.” 

Pacjent profesora Tomasza Grodzkiego 

Karol Gac, publicysta, „do rzeczy” – Twierdzą, że wręczały pieniądze marszałkowi 

Grodzkiemu w czasie, gdy był lekarzem, ordynatorem w szpitalu, przyjmował pieniądze Były 

wręcz zmuszane pośrednio, aby te pieniądze przekazywać. 

KW – CBA prowadzi dochodzenie w sprawie korupcji w szpitalu Szczecin-Zdunowo, 

gdzie marszałek senatu był ordynatorem. Do prokuratury zgłosiło się już ponad 70 świadków. 

Grodzki najpierw zaprzeczał, a potem zaczął straszyć. Pozwał dziennikarzy, którzy ujawnili 

sprawę. Kwestii podania się do dymisji nie bierze w ogóle pod uwagę, zwłaszcza że jego 

partyjni koledzy stają za nim murem. 



Adrian Stankowski – To jest taki stan rzeczy, która uzasadnia po prostu odejście pana 

marszałka z polityki. Tego wymaga zwyczajna uczciwość wobec wyborców, jego wyborców. 

Konrad Warzocha, Wiadomości. 

 

EL – Świat nieustannie walczy z pandemią. 

Nie żyje Krystyna Łybacka, wieloletnia posłanka SLD i była minister edukacji. Zmarła w 

poznańskim szpitalu. Miała 74 lata. 

 

EL – Utrzymać obostrzenia, czy je zdejmować? Na to trudne pytanie próbują 

odpowiedzieć władze wielu państw na świecie… 

 

 zarażeni wyleczeni 

USA 792 958 73 527 

Hiszpania 204 178 82 514 

Italia 181 228 48 877 

Francja  156 493 38 046 

Dojczland 147 103 95 200 

Wielka Brytania 125 856 brak danych 

Turcja 90 980 13 430 

Iran 84 802 60 965 

Chiny 83 853 77 799 

Rosja 52 763 3 873 

 

EL – Polscy misjonarze ratują ofiary epidemii… 

 

EL – Polscy sportowcy zamienili własne mieszkania, garaże i piwnice na siłownie… 

 

 

♣ 
2020-04-22 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5175 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Nie ma jeszcze gotowej ustawy, ale drukarki już pracują. Minister Sasin przyznaje, że 

wyborcze karty do głosowania powstają w Wytwórni Papierów Wartościowych. Opozycja pyta: 

jakim prawem, skoro wyborami korespondencyjnymi nie zajął się jeszcze Senat? Będzie 

zawiadomienie do prokuratury. 

Maciej Knapik – Na stronie internetowej  

Poczta Polska – Informujemy, iż Poczta Polska nie doręcza przesyłek kierowanych 

na adresy objęte kwarantanną. Pierwsza próba doręczenia przesyłki będzie miała 

miejsce dopiero po zakończeniu kwarantanny. 

Rzeczywistość numer 2 i Jacek Sasin [wicepremier] – Te wybory muszą odbyć się w maju. 

Zostały ogłoszone, w tym terminie 10 maja przez marszałek sejmu. 

MK – Wybory w maju za wszelką cenę – słychać z Nowogrodzkiej, a tam spotkania, 

między innymi minister Sasin odpowiedzialny za organizację głosowania czy premier 

Morawiecki. 

Adam Bielan – Przygotowujemy się do wyborów. 

MK – To farsa nie wybory – mówi reszta sceny politycznej: 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta – Okazują nam po prostu pogardę. Mamy was 

kompletnie w nosie. [w Dudzie]. Chcecie czy nie chcecie, my te wybory po waszych trupach 

zrobimy. 

Piotr Zgorzelski, wicemarszałek sejmu, KP Koalicja Polska, PSL – Na siłę przepchnąć 

Andrzeja Dudę na funkcję prezydenta Rzeczypospolitej. 



[W czym wszystkie partie opozycyjne wybitnie pomagają PiS-owi, bo równie występują 

przeciwko PiS-owi, jak i przeciwko pozostałym partiom opozycyjnym. Opozycja nie dostrzega 

sensu jednoczenia się]. 

MK – Z ogłoszenia poczty wynika, że około stu tysięcy (98 020 – stan na 22 kwietnia, 

godz. 9:00) osób, tyle jest teraz na kwarantannie, pakietów wyborczych by nie dostało. Czy i jak 

dostanie – to ma określić minister Sasin. Podobne pytanie: co z tysiącami, które mieszkają poza 

miejscem zameldowania. Pytań jest znacznie więcej: 

Jarosław Flis, profesor, politolog, Uniwersytet Jagielloński – …może doprowadzić do 

tego, że wybory w powszechnym odczuciu są pośmiewiskiem. 

MK – Jacek Sasin mimo wszystko ogłosił, że karty wyborcze są właśnie drukowane. 

Jacek Sasin – Tak, drukują się, to jest oczywiście prawda… 

MK – Tymczasem nie ma nawet obowiązujących przepisów o wyborach 

korespondencyjnych. Istnieje zaledwie projekt, nad którym pracuje Senat. Projekt, o którym nie 

wiadomo, w jakiej formie i czy w ogóle wejdzie w życie. 

Grodzki – To jest działanie, najoględniej mówiąc, bezprawne. 

MK – Zdaniem opozycji druk kart już teraz bez podstawy prawnej, to zwykłe przestępstwo 

opisane w Kodeksie Karnym: 

Art. 248. (Naruszenia przebiegu wyborów) 

Kto w związku z (…) wyborem Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej (…): 

(…) 

2) używa podstępu celem nieprawidłowego sporządzenia listy kandydujących lub 

głosujących, protokołów lub innych dokumentów wyborczych albo referencyjnych, 

(…) 

- podlega karze pozbawienia wolności do lat 3. 

Cezary Tomczyk KP KO, PO – Jacek Sasin, który drukuje karty, popełnia przestępstwo i 

za takie coś po porostu skończy w więzieniu – trzeba sobie jasno powiedzieć. 

KM – Trzeba też jasno powiedzieć, że prokuratura, która ma zająć się tą sprawą podlega 

ministrowi Ziobrze, a ten w pełni wspiera Jacka Sasina. 

[…] 

MK- Pocztowcy nie rozumieją: 

Niezrozumiałym jest dla nas wciąganie za wszelką cenę w czasie epidemii w 

mechanizm procesu wyborczego dziesiątek tysięcy pracowników Poczty Polskiej 

S.A. i narażanie całego społeczeństwa (…) 

Forum Związków Zawodowych alarmuje: 

W ostatnim czasie zarekomendowano listonoszom, aby podarte, zużyte rękawiczki 

zaklejali przezroczystą taśmą klejącą. 

Stanowisko Polskiego Towarzystwa Epidemiologów: 

Ustawa w przestawionej formie nie zapewnia ochrony przed zakażeniem SARS-

CoV-2 zarówno członkom obwodowych komisji wyborczych, osobom głosującym, 

jak i zapewniającym obsługę techniczną wyborów. 

… targi z gowinowcami trwają od wielu dni. Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW – Biebrzański Park Narodowy w ogniu. Płonie już 6 tysięcy hektarów, a te hektary to 

dom dla wielu niezwykłych i rzadkich zwierząt, to największy w Polsce chroniony [słabo 

chroniony]. Na pomoc ruszyli strażacy z Poznania, a nawet Krakowa, ale najbardziej pomógłby 

deszcz… 

…pożar jest widoczny z kosmosu …To teren grząski, w niektóre miejsca można dotrzeć 

tylko pieszo. Jak pożar dojdzie do takiego pokładu torfowego, często przemieszcza się gruntem 

w środku… O tej porze roku te tereny zwykle są zalane… Widzimy, co się dzieje, gdy obniży 

się poziom wód gruntowych, gdy zimą nie ma śniegu, który mógłby się topić… Ogień podłożył 

człowiek. To skutek wypalania traw… Ludność pragnęła odwadniania… Renata Kijowska, 

Fakty. 

 

AW – W kolejnym DPS-ie ewakuacja. Ponad 50 osób ma koronawirusa w tym 4 osoby 

personelu. Starsi schorowani… [Ano Dom Pomocy Społecznej, słaba ta pomoc społeczna dla 



starców. niepełnosprawnych, raczej pozbycie się ich ze społeczności, a i z rodzin. Wolno mi tak 

pisać, mam 87 lat – piszę w ich imieniu]. …Powinny być pod szczególną kontrolą. Nie są. W 

najnowszym raporcie NIK są na to porażające dowody 

Paweł Płuska – Służby, karetki, wzmożone środki ostrożności. Tak od świtu wyglądała 

sytuacja w Domu Opieki Społecznej w Testowie w łódzkiem. Decyzją powiatowego inspektora 

sanitarnego w Bełchatowie ten dom ma być zamknięty co najmniej do 5 maja. Wszystkie osoby 

zostały ewakuowane… To kolejny DPS, który stał się ogniskiem koronawirusa. Kolejny, z 

którym jest problem, jak z wieloma innymi prywatnymi Domami całodobowej opieki. Ten 

działał legalnie. Ale według najnowszego raportu NIK w szarej strefie pod szyldami hoteli czy 

noclegowni działają ich setki. 

Marian Banaś [!] – Z naszej kontroli wynika, że nadzór państwa nad oferującymi 

całodobową opiekę osobom niepełnosprawnym, przewlekle chorym i w podeszłym wieku jest w 

wielu przypadkach pozorny. 

PP – Służby wojewody powinny przeprowadzać kontrole w takich placówkach nie rzadziej 

niż co 3 lata. Tymczasem, jak wykazują kontrolerzy, w latach 2015 – 2018 w województwie 

łódzkim skontrolowano tylko 3% wszystkich placówek. W pomorskim niecałe 5% placówek, w 

mazowieckim około 19%, a w śląskim nieco ponad Połowę. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy SLD – [premier] powinien tych wszystkich wojewodów 

wyrzucić na zbity pysk [ja nie będę przepraszał za określenie] z roboty, zatrudnić nowych 

wojewodów, dać miesiąc czasu na przeprowadzenie pełnej kontroli. 

PP – Tyle że według raportu NIK niektóre niespełniające norm placówki działają już od 

kilkunastu lat. W całym kraju bez wymaganego zezwolenia funkcjonowało ich ponad 200. 

Najwięcej w województwie mazowieckim – 74; wielkopolskie – 8; pomorskie – 7; kujawsko-

pomorskie – 6; dolnośląskie – 5. Wojewoda Mazowiecki [Radziwiłł] tłumaczy, że te dane 

wskazują tylko na to, że jego służby prawidłowo wykrywają takie placówki, choć łatwo nie jest. 

Konstanty Radziwiłł, wojewoda mazowiecki – Na przykład przepisuje cały interes ojciec 

na syna albo zmienia się nazwa spółki, albo coś takiego i no, można powiedzieć, że to jest trochę 

taka zabawa w kotka i myszkę. 

PP – ministerstwo rodziny informuje, że na początku roku zmieniło prawo, by ograniczyć 

nieprawidłowości, że monitoruje sytuację, choć w raporcie NIK napisano wprost, że: 

„Informacje gromadzone na ten temat przez Ministerstwo Rodziny, Pracy i Polityki 

Społecznej były niespójne i nierzetelne”. 

PP – Jako dowód podano informację [ministerstwa] dotyczącą sytuacji w województwie 

dolnośląskim działał tylko 1 taki dom opieki (4 miejsca), na dodatek pusty. A według 

kontrolerów były 53 takie placówki o 1701 miejscach, w 89,4% wykorzystanych. 

Iwona Michałek, wiceminister rodziny, pracy i polityki społecznej – Wprowadzono 

standardy dotyczące kadry oraz wskaźnika zatrudnienia w takich placówkach, poszerzono 

możliwości w zakresie nakładania kar pieniężnych na podmioty prowadzące nielegalne 

placówki. 

PP – Dotąd wiele placówek wolało płacić kary niż zalegalizować działalność. Paweł 

Płuska, Fakty. 

 

AW – Nie żyje pielęgniarka z Kozienic, zakażona koronawirusem, pracowała w szpitalu 

zakaźnym, więc trudno się dziwić, że oprócz żałoby panuje tam teraz strach. W warszawskim 

pogotowiu ratunkowym pięcioro pracowników jest zakażonych, aż 82 pracowników ma 

kwarantannę. Takie wiadomości i dla służby zdrowia, i dla nas są złe. Tym bardziej, że 

ministerstwo zdrowia ogłasza: wykres zachorowań wciąż idzie w górę. 

Jarosław Kostkowski – …Na skraju wyczerpania jest personel wielu placówek. Boj toczy 

się już od ponad miesiąca. 

Ewa Goździewicz, Kaliskie Centrum Opieki Długoterminowej „SALUS” – [przez łzy] 

Całe moje życie, rodzina, mąż. Martwię się o nich wszystkich. Dla mnie sytuacja po prostu 

krytyczna. Ja odpowiadam nie tylko za pacjentów, ale za personel. 

 

Polska – 10 169 (+313) zakażonych. 426 (+25) zgonów. 1 513 wyzdrowiało. 

 



JK – ministerstwo przyznaje, to jeszcze nie szczyt zachorowań. 

Zbigniew Gaciong, profesor, Warszawski Uniwersytet Medyczny – Mikro-szczytu to, 

czego oczekujemy, za kilka, kilkanaście dni, to spadek liczby zachorowań. Pytanie: co dalej? 

Czy da się żyć z wirusem? 

JK – Do czasu wynalezienia lekarstwa lub szczepionki innego wyjścia nie ma. Jarosław 

Kostkowski, Fakty. 

 

AW – Szczyt zdziwienia przed szczytem epidemii. Pacjenci mieli być chorzy, ale są 

zdrowi. Testy wyszły pozytywnie, ale wyniki były błędne. W szpitalu w Jastrzębiu-Zdroju 

odetchnęli z ulgą, ale w laboratorium w Zabrzu mają problem, bo Sanepid musi teraz sprawdzić, 

co poszło nie tak. 

Dariusz Prosiecki – Resort [ministerstwo] zdrowia wstrzymało tej placówce uprawnienia 

na wykonywanie testów… w ciągu doby wykonano 14,4 tysięcy testów. Na własną rękę, 

odpłatnie, testy można też zrobić w takich miejscach: w kilku miastach Polski działają już 

mobilne punkty pobrań. Tu każdy może zrobić test bez wysiadania z auta. [A jak nie mam auta?] 

Test, to pobranie próbki, wymaz z nosa lub gardła. Później trzeba czekać na wyniki do 72 

godzin. 

Jakub Strzelczyk, prezes zarządu zdrowegeny.pl – Jeżeli wynik okaże się pozytywny, to 

Sanepid podejmuje kroki zgodnie z obowiązującym prawem, najczęściej jest to kwarantanna i 

pobieranie ponowne wymazu. 

DP – W większości takich miejsc testy na obecność wirusa wykonuje się w identyczny 

sposób, jak robią to szpitale czy publiczne placówki sanitarne. Zapytaliśmy ekspertów, jakie 

testy wykonuje się teraz w Polsce? Które z nich są wiarygodne? I czym różnią się testy 

genetyczne od testów serologicznych? 

Maria Gańczak, profesor, Sekcja Kontroli Zakażeń Europejskiego Towarzystwa Zdrowia 

Publicznego – Testy genetyczne wykrywają w zasadzie osoby chore. Osoby te prezentują ten 

materiał genetyczny mniej więcej tydzień do dwóch tygodni po zakażeniu. 

DP – To właśnie te testy wykonuje się na podstawie wymazu z gardła lub nosa i na to 

badanie powinni się decydować ci, którzy mieli kontakt z osobą chorą [na koronawirusa] lub 

mają niepokojące objawy. Ale uwaga: test wykazuje obecność wirusa dopiero po kilku dniach 

od zakażenia. 

MG – Jeśli wykonamy takie badania wcześniej albo nieco później, to on już może dać 

wynik fałszywie ujemny. Osoba nie prezentuje już materiału genetycznego. 

DP – W tej chwili można wykonać test serologiczny, badając pobraną krew. Test 

pokazuje, czy mamy przeciwciała? Jeśli tak, mieliśmy wirusa. Eksperci radzą, by to badanie 

wykonywać po badaniu krwi z żyły, a nie z palca czy metodą paskową. 

Paweł Grzesiowski, doktor, prezes zarządu fundacji „instytut profilaktyczny zakażeń” – Są 

to tak zwane testy szybkie, które są tak zwanymi paskowymi, ale są w większości 

bezwartościowe. 

DP – A dlaczego są mało wiarygodne? 

PG – Mamy na rynku mnóstwo testów produkcji chińskiej, które są kompletnie 

wystandaryzowane. 

DP – Każdy test z wynikiem pozytywnym musi być zgłoszony do Sanepidu. Dariusz 

Prosiecki, Fakty. 

 

AW – Świat będzie zmagać się nie tylko z epidemią wirusa, ale i z epidemią głodu – to 

głos z ONZ. A ze Światowej Organizacji Zdrowia dochodzi jeszcze jeden – koronawirus działa 

jak grypa-hiszpanka, która sto lat temu zabiła 100 milionów ludzi. Uwierzcie nam – najgorsze 

jest dopiero przed nami. 

Cezary Grochot – Nie boimy się wirusa, tylko bezrobocia – skandują tysiące Amerykanów 

i domagają się od władz jak najszybszego otwarcia gospodarki. Przez kolejne Stany przetacza 

się fala protestów, bo każdego tygodnia pracę tracą miliony ludzi… Trump słucha głosu 

specjalistów i nie podejmuje radykalnych decyzji… tylko ostatniej doby zmarło tu na 

koronawirusa 2 751 osób… Trump wstrzymał na 60 dni imigrację do Stanów Zjednoczonych… 

[praca dla Amerykanów]. 



[…] Cezary Grochot, Fakty. 

 

AW – Belgijskie F-16 przechwyciły rosyjskie myśliwce nad Bałtykiem… 

 

AW – Blisko Polski na Bałtyku pływa wielka plama, wielka jak cały Półwysep Helski, [to 

plama paliwa – poradzili sobie]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Rolnicy mogą liczyć na pomoc rządu. Nie zostaną sami z problemem suszy. 

 

Rząd ratuje Domy Pomocy Społecznej. Miliard złotych. 

 

Specjalne wsparcie dla rolników poszkodowanych przez suszę. 

Minister – W najbliższych dniach zdecydowana większość rolników już będzie miała 

pieniądze na kontach. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Te wypłaty mają absolutnie 

fundamentalne znaczenie. 

 

Chcesz pomóc ofiarom epidemii, oddaj krew. Skoro ja wyzdrowiałem [OSP] 

Rząd zapewnia, że koronawirus w Polsce jest pod kontrolą… 

 

Polska – 10 169 zakażonych. 426 ofiar śmiertelnych. 1 513 wyzdrowiałych 

Zachodnio-Pomorskie: 288 zakażonych. 4 śmiertelne 

Pomorskie: 231 zakażonych. 3 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 145 zakażonych. 1 zmarł 

Kujawsko-Pomorskie: 452 zakażonych. 20 zmarło 

Podlaskie: 335 zakażonych. 3 zmarło. 

Lubuskie: 85 zakażonych. 0 zmarł. 

Wielkopolskie: 1099 zakażonych. 66 zmarło 

Mazowieckie: 2098 zakażonych. 132 zmarło. 

Łódzkie: 765 zakażonych. 12 zmarło. 

Świętokrzyskie: 247 zakażonych. 4 zmarło. 

Lubelskie: 332 zakażonych. 10 zmarło. 

Dolnośląskie: 1144 zakażonych. 36 zmarło. 

Opolskie: 324 zakażonych. 15 zmarło. 

Śląskie: 1614 zakażonych. 83 zmarło 

Małopolskie: 734 zakażonych. 21 zmarło. 

Podkarpackie: 276 zakażonych. 16 zmarło. 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

 

Wojciech Andrusiewicz, rzecznik ministerstwa zdrowia – to znaczy, że udało nam się 

ograniczyć tą transmisję poziomą, jak to się ładnie mówi w epidemiologii… 

Piotr Müller, rzeczni prasowy rządu – Wydaje się, że sytuacja jest stabilna, z takim lekkim 

optymizmem do tego podchodzimy, dlatego też miejmy nadzieję, że jeszcze w kwietniu 

będziemy ogłaszać drugi etap… [my król] 

W przyszłym tygodniu ma rozpocząć się polskich testów na koronawirusa [te z PAN 

Poznań] … 

Ponad milion maseczek uszyli osadzeni w zakładach karnych… 

Jakub Krzyżak, Wiadomości. 

 

EL – …[miliard złotych dla DPS-ów] 

Mariusz Błaszczak, minister obrony narodowej – poprzez ewakuację pacjentów z Domów 

Pomocy Społecznej, poprze infolinię, która prowadzą wojska obrony terytorialnej, poprzez 

wsparcie psychologiczne i wsparcie pedagogiczne już od przedwczoraj. Można takie wsparcie 

otrzymać, dzwoniąc pod bezpłatny numer telefonu 800 100 102. 



…kwarantanną objęte są 23 DPS-y. 

Marlena Maląg, minister rodziny – Poprzez wojewodów uruchomiliśmy z rezerwy 20 

milionów złotych na dodatkowe wsparcie. Kolejne wsparcia, które pójdą przez marszałków 

województw, przez regionalne ośrodki polityki społecznej, to prawie miliard złotych ze środków 

europejskich, które są do naszej dyspozycji. 

Za odwagę siostrom Dominikankom pracującym w Bochni dziękowała dziś pierwsza 

dama podczas wideokonferencji. Karol Jałtuszewski, Wiadomości. 

 

EL – Blisko 200 milionów złotych w ramach świadczenia postojowego trafiło już do 

przedsiębiorców, którzy skorzystali z tarczy antykryzysowej. Jednocześnie trwają prace nad 

kolejnym programami pomocowymi… 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości, prokurator generalny – My nie chcemy, aby w 

sprawach, w których nie powinno być wątpliwości, polskie prawo pozostawało pozostawiało 

sferę wątpliwości, dlatego chcemy postawić tę kropkę nad i, kierując się ochroną osób też 

najsłabszych. 

Piotr Gliński, profesor, wicepremier, minister kultury i dziedzictwa narodowego – 

Zainteresowanie przerosło oczekiwania, więc podjęliśmy decyzję, że zwiększymy alokację 

programu do 80 milionów złotych. 

…Rosnące bezrobocie to największy problem, przed którym stanęły europejskie 

gospodarki. 

Muriel Penicaud, francuska minister pracy – We Francji ponad 10 milionów pracowników 

sektora prywatnego włączono do programu dla częściowo bezrobotnych. To połowa 

zatrudnionych w firmach prywatnych. 

… 

 

EL – W czasie epidemii warto wybierać produkty polskich firm. To wsparcie, którego 

może udzielić każdy z nas polskim firmom. to może uratować miejsca pracy… 

 

EL – Płonie największy Park Narodowy [Biebrzański]. Strażący walczą z ogniem od 

niedzieli… 

 

EL – Rolnicy poszkodowani przez suszę nie zostaną sami z problemami. Prezydent, 

Andrzej Duda zaapelował do rządu o szybką interwencję, a resort rolnictwa pozytywnie 

odpowiedział na apel. Wystartował test rządowy systemowy program walki z brakiem wody w 

rolnictwie. W ciągu najbliższych 7 lat na ten cel Polska wyda 10 miliardów złotych… 

Prezydent, Andrzej Duda poinformował, że do 2027 roku wydamy 10 miliardów złotych. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Już się rozpoczął program 

poszukiwań hydro-geologicznych, jeżeli chodzi o wodę. To znaczy gminy mogą aplikować o 

pieniądze. To jest 300 milionów złotych, które jest dla gmin dostępne… 

O pieniądze mogą się starać też indywidualni rolnicy [przecież mamy samych 

indywidualnych rolników, nie ma już pegieerów], każdy z nich może dostać do 100 tysięcy 

złotych na budowę odpowiednich dla swojego gospodarstwa instalacji wodnej. Państwo pokryje 

połowę wartości inwestycji, drugą połowę musi sfinansować rolnik… [To znaczy, rolnik musi 

sfinansować całość inwestycji, a rząd ewentualnie kiedyś mu zwróci połowę. Ale w czasie suszy 

rolnik nie zarabia i wszelkie oszczędności przeznacza na utrzymanie rodziny]. Ważne, żeby jak 

najszybciej skończył się system wypłat odszkodowań za zeszłoroczną suszę… Obecnie 

współczynnik retencjonowania wody wynosi zaledwie 6,5%. Do 2027 roku ma wzrosnąć do 

30%, a do 2050 roku do 50%. Rząd przygotował też specjalną ustawę antysuszową. Konrad 

Wąż, Wiadomości. [Ale co zrobiono przez ostatnie lata?] 

 

EL – Opozycja straszy Trybunałem Stanu i więzieniem za przygotowania do wyborów 

prezydenckich. Chodzi o druk kart do głosowania… 

 

EL – Polska solidarna z ofiarami koronawirusa. 

Oferta TVP w dobie pandemii, czyli edukacja i rozrywka. 



 

EL – Lekarze [czterech] z wojskowego Instytutu Medyczne go są w Słowenii. To kolejna 

misja polskich ekspertów. Jutro do Stanów Zjednoczonych wyjedzie jeszcze jeden zespół. 

Wszystkie mają jeden główny cel: wymianę doświadczeń i poznanie różnych strategii walki z 

koronawirusem… 

 

EL – Kanał informacyjny TVP-Info jest największym źródłem informacyjnym o 

koronawirusie… 

 

♣ 
2020-04-23 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5329 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Trzeba zapomnieć o dyskusji na temat wyborów w maju – słychać z partii Gowina. Z 

partii Budki słychać: wiosna przyszłego roku, a z PSL-u sierpień. A PiS robi swoje. 

Maciej Knapik – Do wójtów, burmistrzów i prezydentów miast Poczta Polska [mejlem] 

wnioskuje o dane osobowe [uprawnionych do głosowania] – chodzi o wybory prezydenckie. 17 

punktów: nazwiska, adresy i numery pesel. [Po co poczcie numer pesel?] 

1. PESEL (11 znaków wyłącznie cyfry) – dana obowiązkowa. 

2. Kod pocztowy (format: XX-XXX np. 65-001) – dana obowiążkowa. 

3. Miejscowość – dana obowiązkowa. 

4. Dzielnica (jeżeli brak dzielnicy pole pozostaje puste) – dana obowiązkowa. 

5. Ulica (jeżeli brak należy wpisać miejscowość). 

6. Numer domu – dana obowiązkowa. 

7. Numer mieszkania (jeżeli brak pusta wartość). 

8. Imię – dana obowiązkowa. 

9. Drugie imię (jeżeli brak pusta wartość). 

10. Nazwisko – dana obowiązkowa. 

11. Drugie nazwisko (jeżeli brak pusta wartość). 

12. Województwo – dana obowiązkowa. 

13. Powiat – dana obowiązkowa. 

14. Gmina – dana obowiązkowa. 

15. Identyfikator miejscowości (SIMC) – dana obowiązkowa. 

16. Identyfikator ulicy (ULIC) dana obowiązkowa. 

17. Identyfikator gminy – dana obowiązkowa. 

[Jeszcze potrzebna dokładna data urodzenia, aby ci na przykład, którzy skończą 18 lat w 

dniu wyborów mogli oddać głos. Wobec tego wykaz musi obejmować wszystkich obywateli 

urodzonych do 10 maja 2002 roku. Jeżeli marszałek sejmu wyznaczy inną datę wyborów, to 

wykaz musi zawierać również urodzonych między 11 maja 2002 roku a dniem i miesiącem 

wyborów. Gratuluję pomysłowości Sasina i pracy jaką muszą wykonać samorządy]. 

MK – I znowu jest spór, bo samorządy mówią, nie możemy tych danych podać, bo to dane 

wrażliwe. A po drugie, czy my możemy podmiotowi gospodarczemu, firmie pocztowej 

przekazywać dane wrażliwe – mówi samorządowiec. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska – Wpływają liczne listy, wiadomości od 

mieszkańców niewyrażające zgody na przekazywanie komukolwiek ich danych. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy – Nasze analizy prawne jasno pokazują, że takiej 

podstawy prawnej nie ma. Takie jest stanowisko Związku Miast Polskich. 

MK – Pismo zostało wysłane w środku nocy i bez podpisu. W sprawie wypowiada się 

Państwowa Komisja Wyborcza. Jej zdaniem dane można wydać poczcie, ale wniosek musi być 

podpisany 

Włącznie wniosek podpisany podpisem elektronicznym przez osobę upoważnioną do 

reprezentowania operatora wyznaczonego. – to PKW 

MK – Sytuacja niepokoi Unię. Komisja Europejska wydała dzisiaj stanowisko: 



Didier Reynders, Komisarz Unii Europejskiej do spraw sprawiedliwości – Niepokoi nas 

sposób organizacji wyborów. Dlatego rozmawiamy z prezydencją Rady, ale również chodzi o 

uczciwą kampanię wyborczą, która pozwalałaby wszystkim kandydatom na konkurowanie ze 

sobą. 

MK – Na zarzuty minister Ziobro odpowiedział, że są nieprawdziwe i niesprawiedliwe. 

…Jeśli ustawa nie zostanie uchwalona, PiS przeprowadzi wybory w maju – kropka. By ją 

odrzucić potrzebne są głosy przynajmniej kilku posłów Gowina. Głosowanie w okolicach 7 maja 

[chodzi o głosowanie w Senacie?] Jaki będzie wynik, nie wiadomo. 

Czarzasty – małpie brzytwy się nie daje 

Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW – Dużo słów, ale żadnych dat. Rząd mówi o kolejnych tarczach pomocy i dla 

przedsiębiorców, i dla samorządów, ale ci, którzy na tę pomoc czekają, nie mogą się jej 

doczekać. Jest dużo obietnic, ale pieniędzy na wielu kontach wciąż nie ma. 

Nowe elementy tarczy antykryzysowej: 

• Pomoc dla samorządów 

• Zmiana prawa zamówień publicznych 

• Utrudnienia w przejmowaniu firm w słabej kondycji przez podmioty spoza 

Unii Europejskiej 

• Utworzenie w BGK funduszu pomocy w spłacie kredytów 

Najnowszy raport Głównego Urzędu Statystycznego – w marcu, choć obostrzenia 

obowiązywały od połowy miesiąca, sprzedaż towarów liczona rok do roku, spadła o 9% 

Tekstylia, odzież, obuwie: -49,6% 

Pojazdy samochodowe, motocykle, części: -30,9% 

Restauratorzy praktycznie nie działają. 

Ireneusz Korycki, przedsiębiorca – Otrzymałem tę pożyczkę 5 tysięcy złotych, pomoc 

państwa jest naprawdę bardzo ważna, natomiast ona jak na razie nie nie daje nam perspektyw na 

przyszłość. 

Radosław Kimszal, przedsiębiorca, winiarnia „czarna owca” – Tarcza wyrok, tak? 

Odpowiedzi z ZUS-u o umorzeniu czy niepłaceniu nie otrzymałem. 

Dominika Odejewska, przedsiębiorca – Będziemy składać wnioski o dofinansowanie 

wynagrodzeń. Złożyłyśmy też wnioski do ZUS-u o umorzenie składek ZUS. Natomiast nadal 

czekamy na odpowiedź. Ta odpowiedź przyjdzie dopiero w czerwcu. 

Dlatego też przedsiębiorcy pomagają sobie wzajemnie. Stacja TVN ruszyła z kolejną 

akcją. Tym razem jest ona skierowana do drobnych przedsiębiorców, tych, których jest 

najwięcej i teraz najbardziej potrzebują ponocy. 

Piotr Korycki, prezes zarządu TVN Discovery Polska – Chcemy pomóc im być bardziej 

zauważonym, bardziej widocznym, pomóc im odbudować znikającą bazę klientów poprzez 

przekazanie świadczeń reklamowych, czyli udostępnienie reklamy na naszych kanałach i na 

naszych stronach internetowych. 

Szczegóły akcji „pomagajmy sobie” jak reklamować się za symboliczną złotówkę, to 

udostępnione jest na naszych stronach internetowych [do 10 maja]. Paweł Płuska, Fakty. 

 

AW – Pan Damian, który ratował ludziom życie, a teraz bardzo dobrych ludzi potrzebuje. 

Ratownik pogotowia. 

- Dostał zasiłek w wysokości 117 złotych. 

- Tata tyle dobra zrobił w życiu… 

AW – W Biebrzańskim Parku Narodowym płonie już nie sześć, ale osiem hektarów 

[raczej tysięcy]. Ten pożar to koszmar, rzadkie zwierzęta giną w ogniu, znikają skarby 

przyrody… 

Strażakom udało się zdusić największe ośrodki ognia w okolicach miejscowości Kapice i 

Wroceń. Wciąż płonie północna część Parku Narodowego w pobliżu miejscowości Grzędy. To 

rezerwat ochrony ścisłej, najbardziej niedostępna część parku, wśród lasów, bagien i mokradeł. 

Nie ma tam jak dojechać ze sprzętem gaśniczym. Ogień można zdusić tylko z powietrza. To 

śmigłowiec gaśniczy Erbas, którego kosz [nie kosz, bo ma dziury, ale zbiornik] może unieść 



nawet 700 litrów wody. W akcji biorą udział również 4 Dromadery, 2 policyjne Black Hawk’i 

śmigłowiec straży granicznej. 

Strażak – jest to w granicach 6 tysięcy hektarów 

Do tego ręczne gaszenie pożaru takimi tłumicami [rodzaj płaskiej miotły], a to wymaga 

setek rąk, dosłownie. Na ratunek ruszyły kompanie odwodowe strażaków z Pomorza i Warmii, 

do tego słuchacze szkół pożarniczych z Poznania i Krakowa. W sumie 300 dodatkowych 

ratowników. Dziś Biebrza – wspólna sprawa. 

Strażak – Jednak udaje się naród zjednoczyć. 

Remizy zamieniają się w magazyny zaopatrzenia. Okoliczni mieszkańcy donoszą żywność 

dla ratowników… W ogólnopolskiej zbiórce zgromadzono ponad milion złotych… 

Władze Parku liczą, że przyroda [żywa] sama sobie poradzi. Siedliska ptaków wodnych i 

błotnych szybko odżyją. Warunek jest jeden: deszcz. Prognozy są złe. Deszczu jak na lekarstwo. 

Poziom wód jak w środku suchego lata… Jan Błaszkowski, Fakty. 

 

AW – Wisła może zaniknąć i nie dopłynąć do Bałtyku. Na zboczach Mazurki w Beskidzie 

Żywieckim: Gdyby nie strażacy dowożący wodę, mieszkający tu ludzie od kilku dni nie mieliby 

wody… W Jeziorze Czorsztyńskim poziom wody jest niższy o kilka metrów.  

- Śnieg w Tatrach zacznie się topić w maju, wtedy dopłynie do nas trochę więcej wody, ale 

ta woda nie wpłynie na sytuację tych pól, które są dookoła. 

Retencja, gromadzenie wody, to klucz do rozwiązania tego kryzysu. [Czyli potrzebne tamy 

na Wiśle i innych rzekach]. 

Przemysław Daca, prezes Wód Polskich – Zatrzymujemy tej wody średnio 3,5% średniego 

spływu rocznego. Na przykład Hiszpania, która m a też problemy z wodą, zatrzymuje 40%. 

 

AW – Pierwsi ochotnicy [dwóch] dostali dziś eksperymentalną szczepionkę. Naukowcy z 

Oksfordu, którzy tę szczepionkę mają, mówią, że z badaniami na szczepionkę na Covid-19 nie 

wystartowali pierwsi na świecie, ale pierwsi chcą je skończyć. Jeżeli wszystko pójdzie dobrze, 

do września ma być gotowy milion dawek, a masowe szczepienia mają być najwcześniej za 

rok… 

 

AW – Murale na ścianach i prześcieradła na balkonach, w oknach: Będzie dobrze! Głowa 

do góry! Jeszcze będzie przepięknie! 

 

AW – I to wszystko w Faktach. 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Dzięki wprowadzonym restrykcjom i obostrzeniom aż 10-krotnie udało się zmniejszyć 

liczbę osób zainfekowanych koronawirusem. 

Kompleksowa walka z wirusem przynosi efekty. 

Kolejne kłamstwa telewizji TVN. 

W Polsce wykonano już ponad ćwierć miliona testów na koronawirusa. 

Szpital w Wolicy został przekształcony w szpital jednoimienny, tak zdecydował wojewoda 

wielkopolski. 

Resort [ministerstwo, bo resort to są również szpitale, przychodnie – wszystko] zdrowia 

apeluje: jeśli podejrzewamy, że mamy koronawirusa albo mamy inne medyczne obawy, nie 

idźmy do przychodni, korzystajmy z teleporady… 

W całym kraju potwierdzono 10 511 przypadków koronawirusa, 454 pacjentów zmarło, 

ale rośnie liczba wyleczonych, to już ponad 1700 osób… 

 

MA – Unijni liderzy rozpoczęli prace nad powołaniem funduszu odbudowy gospodarczej. 

Podczas szczytu Rady Europejskiej, która odbywa się w formie video-konferencji dyskutują na 

temat planu pomocowego po pandemii. 

„Dziś bardziej niż kiedykolwiek potrzebujemy Europy Solidarności – z ambitnym 

budżetem i nową, odbudowaną równowagą.” 



Mateusz Morawiecki, premier 

Źródło: Frankfurter Allgemeine Zeitung 

 

MA – my możemy tworzyć tarczę konsumencką. Chodzi o to, by wybierać produkty z 

kodem paskowym 590… 

Mariusz Błaszczak pozyskujemy sprzęt produkowany przez polski przemysł zbrojeniowy 

[w tym ileś miliardów dolarów na samoloty F-35 ze Stanów Zjednoczonych]. 

Wkrótce podpisanie innych wielomilionowych kontraktów. 

Do tej pory wpłynęło już ponad milion 700 tysięcy wniosków o wsparcie w ramach tarczy 

antykryzysowej. 

 

MA – Zerowy vat na książki drukowane – z takim postulatem Polska występuje do Unii 

Europejskiej… Jednocześnie resort [widzą coś wyższego w słowie resort od ministerstwa] 

kultury przeznacza pół miliarda złotych na program narodowego programu dla rozwoju 

czytelnictwa. Dziś światowy dzień książki, a Telewizja Polska ma dla państwa nowości 

programowe i konkurs na scenariusz… 

Andrzej Duda, kandydat na prezydenta – Polski rząd zwróci się do Komisji Europejskiej o 

derogację prawną i wprowadzenie przynajmniej na jakiś czas watu zero procent. 

Gliński – Chcemy, żeby książka była bardziej dostępna, żeby instytucje i ludzie kultury 

mogli ten trudny czas w lepszej kondycji przeżyć. 

Ostatnio serial Ojca Mateusza zgromadził przed telewizorami blisko 3 miliony… 

„będzie dobrze, kochanie” – dwa premierowe odcinki dziś o 20:40 TVP2. 

 

Najpoważniejsza sytuacja wciąż w Stanach Zjednoczonych. Liczba zakażonych 

niebezpiecznie zbliża się do 850 tysięcy zakażonych, a zmarło do 50 tysięcy. Po zasiłki dla 

bezrobotnych zgłosiło się już ponad 26 milionów Amerykanów. 

Hiszpania przedłuża stan zagrożenia epidemicznego do 9 maja. Ostatniej doby na Covid-

19 zmarło 440 osób, powiększając tę tragiczną statystykę do ponad 22 tysięcy. Hiszpańska 

służba zdrowia jest przeciążona do granic możliwości. 

187 tysięcy zarażonych, ponad 25 tysięcy ofiar – to dotychczasowy bilans Koronawirusa w 

Italii. 

Francuski prezydent zapowiedział łagodzenie restrykcji dopiero po 11 maja. 

Dojczlandzka kanclerz poinformowała własnych obywateli, że kraj znajduje się dopiero na 

początku pandemii, z liczbą ponad 150 tysięcy zakażeń i ponad 5 tysięcy ofiar… Marcin 

Szepszak, Wiadomości. 

 

MA – Marszałek senatu naraża Polaków, bojkotując wybory korespondencyjne. 

Ogromny rozmiar pożaru Biebrzańskiego Parku Narodowego widać nawet z kosmosu… 

W biurze bezpieczeństwa narodowego prezydent odbył konferencję z ministrami spraw 

wewnętrznych oraz środowiska, a także sztabem kierującym akcją gaśniczą. [I co? I nic]. 

Andrzej Duda, kandydat na prezydenta – Przygotowujemy się także na to, żeby patrzeć, 

obserwować i zabezpieczyć ewentualne skutki niestety tegorocznej suszy. 

Magdalena Zwierzchowska, Wiadomości. 

 

MA – Gdyby wybory prezydenckie odbyły się dziś, to zdecydowanie i to w pierwszej 

turze wygrałby [któżby inny]. 

…wiarygodność Kidawy-Błońskiej pogrzebało także zachowanie Budki… 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Ja jestem zgorszony taką 

postawą senatorów Platformy Obywatelskiej i opozycji totalnej. To jest wyraz 

nieodpowiedzialności, brak odpowiedzialności za Polskie Państwo. 

[…] 

[To wszystko spisuję w programie Word. Zaskakuje mnie, że gdy przypadkowo nacisnę 

control i jakąś literę, to otwiera się jakaś funkcja programu. Najwyraźniej dla nas są okna i 

rozwijane menu, co trochę trwa, natomiast informatycy wciskają tylko dwa klawisze i mają 

dostępną określoną funkcję Word]. 
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Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Epidemia, wybory i śledztwo. Pani prokurator, Ewa Wrzosek, uznała, że trzeba je 

wszcząć, bo zdrowie i życie ludzi podczas wyborów w epidemii może być zagrożone. Chciała 

przesłuchać ministra, premiera, a może i prezydenta i sprawdzić, czy wyborcy i członkowie 

komisji wyborczych będą bezpieczni. Ale nie sprawdzi. Jej szefowa po trzech godzinach 

umorzyła jej śledztwo, a prokuratura krajowa zaczęła wobec niej postępowanie dyscyplinarne. 

Maciej Knapik – Krótko i po rozmowie. Krótko też trwało śledztwo w prokuraturze 

rejonowej w Warszawa-Mokotów dotyczące organizacji wyborów prezydenckich w czasie 

pandemii. Ta pani prokurator śledztwo wszczęła, inna pani prokurator śledztwo zaraz umorzyła, 

chyba bez przeprowadzenia żadnych czynności. 

Ewa Wrzosek, Prokuratura Rejonowa Warszawa-Mokotów – To jest niemożliwe, aby 

zostało przeprowadzone w ciągu trzech godzin od momentu wszczęcia tego śledztwa. 

… 

Mariusz Krasoń, Stowarzyszenie Prokuratorów „Lex Super Omnia” – Pani prokurator w 

drodze do domu dowiedziała się, że sprawa, którą prowadziła i w której była referentem, ktoś 

inny jej umorzył. 

MK – Śledztwo z doniesienia osoby prywatnej miało dotyczyć sprowadzenia 

ewentualnego niebezpieczeństwa dla życia lub zdrowia wielu osób, powodując zagrożenie 

epidemiologiczne poprzez organizowanie w trakcie pandemii wyborów. 

Art. 165. KK 

Sprowadzenie niebezpieczeństwa powszechnego 

§ 1 

Kto sprowadza niebezpieczeństwo dla życia lub zdrowia wielu osób albo dla mienia 

w wielkich rozmiarach: 

1) 

powodując zagrożenie epidemiologiczne lub szerzenie się choroby zakaźnej albo 

zarazy zwierzęcej lub roślinnej, 

(…) 

(…) podlega karze pozbawienia wolności od 6 miesięcy do 8 lat. 

Sprawa jest polityczna i niewygodna. Jeszcze bardziej, gdy usłyszymy, kto miał być 

przesłuchany: 

EW – Mogły być to: pan premier Morawiecki, pani marszałek sejmu, Witek, która 

przedmiotowe wybory zarządziła. 

MK – Na liście tej jest Jacek Sasin i uwaga: sam prezes Kaczyński. 

EW – Forsował on ideę przeprowadzenia wyborów prezydenckich mimo stanu epidemii. 

MK – I tutaj pojawia się: Stop! Prokurator, która postanowiła jako niezależny śledczy 

zbadać sprawę, szybko dowiedziała się, że narusza: 

(…) fundamentalne dla niezależnej prokuratury zasady (…) narusza w sposób 

rażący. Bierze udział w politycznych manifestacjach i inicjatywach (…) 

Dlatego Prokurator Krajowy polecił wszcząć postępowanie dyscyplinarne (…) 

Oświadczenie Prokuratury Krajowej 

 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości – Decyzja miała charakter polityczny, 

ona nie miała zupełnie podstaw, bo nie doszło do zdarzenia, które było powodem 

postępowania. 

[Czyli musi dojść do masakry, żeby dopiero wszcząć postępowanie? To dlaczego 

zaaresztowano człowieka, który dopiero groził Ziobrze i jego rodzinie atakami?] 

MK – Ale trzy godziny, panie ministrze? 



[Nie o te trzygodzinny chodzi]. 

Krzysztof Parchowicz, Stowarzyszenie Prokuratorów „Lex Super Omnia” – kierownictwo 

prokuratury traktuje przejawy niezależności prokuratorów jako obrazę majestatu. 

„Podstawą prawną umorzenia było stwierdzenie, że czynu nie popełniono” 

Mirosława Chyr, zastępca rzecznika prasowego Prokuratury Okręgowej w 

Warszawie 

Mikołaj Małecki, doktor, prezes Krakowskiego Instytutu Prawa Karnego, Uniwersytetu 

Jagiellońskiego – Karalne jest też usiłowanie, karalne jest też przygotowanie. 

[…] 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego – Mamy do czynienia 

dzisiaj z działaniem władzy całkowicie bezprawnym. 

Maciej Gutowski, profesor, dziekan Okręgowej Rady Adwokackiej w Poznaniu – 

Przyczyn, które tutaj mogą wchodzić w rachubę, jest mnóstwo. To jest na poważne śledztwo, a 

nie na trzygodzinną rozprawę… 

[…] 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO – Reguły postępowania sądowego, reguły 

postępowania prokuratorskiego są naginane pod doraźne potrzeby polityczne. 

Budka – …by ta władza pozostawała poza wszelką kontrolą. 

Kamysz – …łamią prawo… 

Biedroń – …prawdopodobnie na realne zlecenia polityczne… 

Apolityczność prokuratury nie oznacza, że PiS ma być bezkarny. Maciej Knapik, Fakty. 

 

Polska – 10 892 (+381) zakażonych. 494 (+40) zgony. 1 944 wyzdrowiało. 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

AW – Najnowsze dane z Poczty Polskiej: 10 tysięcy złotych kary za brak odpowiedniej 

skrzynki… 

Paweł Płuska – To nie jest tak, że nie chcą przekazać danych osobowych wyborców 

Poczcie Polskiej. Nie mogą, bo Pismo, które dostali, wysłane z Poczty było zaskakujące: przede 

wszystkim nikt się pod nim nie podpisał. 

Rafał Bruski, prezydent Bydgoszczy – Ktoś chciał wyłudzić ode mnie dane osobowe, ktoś, 

kto posługiwał się pocztą mejlową, nie wiem, kto to jest. 

PP – Dlatego prezydent Bydgoszczy powiadomił prokuraturę, by zbadała, kto stoi za 

pismem. I pewnie dlatego do samorządów już trafiło kolejne, niepozostawiające wątpliwości 

Do Wójtów, Burmistrzów i Prezydentów Miast 

Z wyrazami szacunku, 

Andrzej Grzegorz Bodziony, elektronicznie podpisany przez Andrzej Grzegorz 

Bodziony Data.2020.04.23 19:43:08 +02’00’ 

Tomasz Jan Cicirko, elektroniczne podpisany przez Tomasz Jan Cicirko 

Data.2020.04.23 19:44:13 +03’09’ 

PP – Załącznikiem do tego pisma jest decyzja premiera, która według pocztowców jest 

podstawą prawną do udostępnienia danych osobowych wyborców. 

Według posłów PO ta decyzja rządu dotycząca przygotowania wyborów 

korespondencyjnych, nie ma umocowania prawnego, bo ustawa, która ma to regulować, nie 

przeszła jeszcze przez parlament, a same wybory, nawet korespondencyjne, nie dają gwarancji 

bezpieczeństwa. 

[…] 

PP – …To nie może być byle jaka skrzynka, choć dotąd, jak widać, panowała i dowolność, 

i różnorodność. Według rozporządzenia, które obowiązuje już od 8 lat, konstrukcja ma mieć 

odpowiednie wymiary, wisieć na odpowiedniej wysokości: 

[Szerokość: 230mm – 280mm lub 325mm – 400mm 

Wysokość: min. 324mm 

Głębokość: 60mm 

Wisieć: nie wyżej niż 1600mm i nie niżej niż 700mm 

Wykonanie: - bez ostrych krawędzi, - z elementów łatwych do wymiany 



Materiał: - chroni przed kradzieżą. – chroni przed ogniem, - chroni przed wpływem 

warunków atmosferycznych 

To w teorii, a to praktyka: skrzynki niezabezpieczające niczego, do których każdy ma 

dostęp i może wkładać i wyjmować, co chce. Pakiety wyborcze – też. Kolejna sprawa, to 

bezpieczeństwo również pocztowców, którzy mają dostarczać pakiety – do wszystkich, tych na 

kwarantannie również. 

Swoje zalecenia ma też wydać ministerstwo zdrowia, ale czeka na ustawę o wyborach 

korespondencyjnych. Bo jest problem, jak bezpiecznie, gdzie lub komu osoby chore i na 

kwarantannie mają oddać wypełnione pakiety wyborcze? Zgodnie z projektem ustawy, która jest 

w Senacie, pakiety będą mogły wrzucić do skrzynki wyborczej, tu cytat: za pośrednictwem innej 

osoby. Paweł Płuska, Fakty. 

 

AW – 8 tysięcy spalonych hektarów, czyli żałoba nad Biebrzą. 

Wojciech Bojanowski – Po pięciu dniach i nocach sytuację udało się względnie opanować. 

To akcja na skalę, jakiej Polska nie widziała. Ponad 400 strażaków, którzy od niedzieli biorą 

udział w akcji gaśniczej, jeszcze nigdy nie zmagało się z przeciwnikiem tak przebiegłym i 

szalejącym na tak ogromnym obszarze. 

Po śmigłowcach i dromaderach do akcji wkracza dron. Kiedy przeprawią się na miejsce 

akcji, do pracy wkracza [amfibia na gąsienicach]. Samoloty przestają latać o zmroku. Strażacy 

kończą swoją pracę długo po północy. Kiedy ostatni może raz rozkładają polowe łóżka, 

karimaty i śpiwory [w sali gimnastycznej], mają świadomość, że mogło ich tu niebyć. 

Sprawców, jak dotąd nie znaleziono. Wojciech Bojanowski. Fakty. 

[Co też teraz sobie myśli ten, który podpalił łąki?] 

 

AW –  

Renata Kijowska - …Egzamin ósmoklasisty od 16 do 18 czerwca, a matury od 8 czerwca 

[do 29 czerwca], ale bez egzaminów ustnych. (od 22 czerwca do 9 lipca egzamin potwierdzający 

kwalifikacje w zawodzie. Od 17 do 28 sierpnia egzamin zawodowy). – To najnowszy plan rządu 

dla uczniów i nauczycieli. Szkoły i przedszkola wciąż będą zamknięte co najmniej do 24 maja. 

Pozostaje edukacja on line. Przeraża, że na liście obecności od początku pandemii przy 

nazwiskach wielu uczniów nauczyciele muszą zaznaczyć wciąż „nieobecny”. 

Nauczyciele, którzy alarmują o zniknięciu uczniów z pola widzenia, chcą zachować 

anonimowość, by nie identyfikować podopiecznych. Jedna grupa to ci co nie mają komputera – 

tu braki stosunkowo łatwo naprawić [jeśli jest łącze internetowe]. Bywa gorzej: – przeżywają 

depresję i wstydzą się biedy w domu. Z dwójką innych nie ma żadnego kontaktu, ich rodzice nie 

odpowiadają. 

Nauczycielka geografii – Poza straconą nauką, te dzieci bardzo wiele tracą też społecznie. 

Oni nie mają kontaktu z rówieśnikami, oni nie mają kontaktu z innymi dorosłymi, tylko tkwią 

właśnie w tych swoich właśnie dysfunkcyjnych rodzinach. Takich dzieci może być tysiące. 

Dzieci zniknęły z radaru ponad miesiąc temu. 

Justyna Suchecka, dziennikarka TVN24.pl – Jeżeli ministerstwo nie zacznie szukać tych 

dzieci… nie jest to kwestia, że będą powtarzać klasę… 

Renata Kijowska, Fakty. 

 

AW – Protest na granicy – właśnie się zaczyna, z dwóch stron, ale z więcej niż dwóch 

powodów. Są tacy, których epidemia i zamknięte przejście odcięły od rodziny albo pracy. 

Właśnie oni błagają teraz przynajmniej o uchylenie zamkniętych drzwi. 

Dariusz Prosiecki – …Dla nich granica to umowna kreska na mapie. Przekraczali granicę 

codziennie, jadąc do pracy, do domu, do rodziny czy na zakupy. Ale od połowy marca od tej 

decyzji rządu: 

Morawiecki – zamknięcie granic… 

DP – Granica zatrzymała ich życie, po polskiej, dojczlandzkiej lub czeskiej stronie. 

- Mój mąż ma gabinet po dojczlandzkiej stronie, musi go otworzyć. W niedzielę wyjeżdża, 

zapakuje w siateczkę szczoteczkę, materac, będzie w gabinecie spał. Nie wiem, kiedy wróci do 

domu. 



Marta Szuster, Polka mieszkająca w Dojczlandzie – Zaczynają się lekcje dla klas szóstych. 

Jestem wychowawczynią klasy szóstej i muszę mieszkać na terenie Polski. 

MP – Bo jeśli po lekcjach wróci do domu, to w Polsce czeka ją dwutygodniowa 

kwarantanna. A to już polscy lekarze w szpitalu w Preclau, ortopedzi, chirurdzy, anestezjolodzy. 

Na co dzień mieszkają w Polsce i dojeżdżają do pracy w Dojczlandzie. Po zamknięciu granic 

pozostali przy swoich pacjentach: 

Paweł Tarnowski, chirurg – Mieszkam w szpitalu od ponad trzech tygodni. To jest dosyć 

niekomfortowa sytuacja, bo w domu czeka żona. 

MP – Lekarze przekonują, że są testowani i badani co kilka dni, więc kwarantanna im jest 

niepotrzebna. Pracownicy przygraniczni, w sumie to około 170 tysięcy osób, apelują do 

polskiego rządu o umożliwienie im swobodnego przekraczania granicy, zniesienie obowiązku 

kwarantanny i możliwość korzystania z transgranicznej opieki medycznej. 

[Kierowcy tirów to mogą]. 

Marek Posobkiewicz, Główny Inspektor Sanitarny MSWiA – Należało w całej Europie 

ograniczyć kontakty. Możemy w sposób stopniowy dochodzić do tego powrotu. 

DP – A kiedy widzi pan możliwość otwarcia granic przynajmniej dla tego ruchu 

przygranicznego? 

MP – Lato będzie takim naturalnym okresem bezpieczeństwa dla nas. 

Dariusz Prosiecki, Fakty. 

[Dodam, że szczególne jest to zarastanie granic – ludzie śpią po jednej stronie, pracują po 

drugiej. Za dalszych kilkadziesiąt lat nie da się już nawet pomyśleć o zamknięciu granicy. 

Kaczyński niech się śpieszy z ugruntowaniem swojego królestwa]. 

 

Cezary Grochot – Stany Zjednoczone – ostatniej doby koronawirus zabił 3 176 osób, 

więcej niż zginęło w atakach 11 września… wirus może prowadzić do ciężkich udarów… 

[zatory]…  niebezpieczne zmiany w sercu, wątrobie, nerkach i mózgu…  

 

AW – nie bierz telefonu do lasu [również łąka czy nawet park], może przyciągnąć 

kleszcze… niektóre z tych fal robią na kleszczach wrażenie… 

- cały czas dzwonicie do kleszczy… 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Ryzyko przenoszenia koronawirusa przez przesyłki pocztowe jest niskie – twierdzi WHO. 

[Ale równocześnie zaleca deprawowanie dzieci przez uświadamianie seksualne]. 

Opozycja blokuje wybory. 

Marszałek senatu – Te koperty… 

WHO nie widzi… 

Andrzej Duda, kandydat na prezydenta – To piękny dowód dojrzałości i pamięci o 

narodowych bohaterach. 

Marszałek Witek – Wszyscy uczestnicy konkursu wykazali się dużą wiedzą na temat 

zbrodni katyńskiej. 

DH – Jest decyzja rządu, uczniowie nie wrócą do szkół… 

…wykonywanie badań tylko dla statystyki nie ma sensu… 

Unijni przywódcy chcą powołania funduszu ożywienia gospodarczego po kryzysie 

spowodowanym pandemią, ale nie mogą się porozumieć co do szczegółów… 

Szokujący atak na ministerstwo rolnictwa za obronę interesów polskiej wsi. 

Piętnaście lat minęło, jak jeden dzień -weekendowe propozycje TVP Kultura. 

…straty są niewyobrażalne… Biebrza 

Mija 18 dzień bez decyzji marszałka senatu, Tomasza Grodzkiego. 

Maciej Sawicki, Robert Krawczyk –  

Tomasz Grodzki – Zabójcze koperty. 

Jacek Sasin – Polacy w walce z kryzysem zdrowotnym, kryzysem gospodarczym, który 

jest coraz poważniejszy. Do tego Platforma, to po prostu brak odpowiedzialności za państwo i 

Polaków. 



Marszałek senatu – Zabójcze koperty. 

Nie brak opinii, że to argumentacja wbrew faktom. 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji pod nazwą] agencji informacyjnej – 

Codziennie dziesiątki tysięcy Polaków odbierają przesyłki i od listonoszy, i od dziesiątek firm 

kurierskich i jakoś nie słyszeliśmy o tym, żeby te przesyłki polecone, czasem zakupy, czasem po 

prostu jedzenie dowożone, żeby to była jakaś śmiercionośna broń. 

Narracja opozycji o śmiertelnych przesyłkach potrzebna do wyborczej obstrukcji, może 

tylko doprowadzić do kryzysu i utrudnić prowadzenie firm, dla których ratunkiem jest handel 

przez internet – komentują eksperci i uspokajają… 

Andrzej Duda, kandydat na prezydenta – Bardziej ufam fachowcowi, jakim jest profesor 

nauk medycznych, pan Łukasz Szunowski, minister zdrowia, który ma też wokół siebie 

ekspertów i ponosi dzisiaj odpowiedzialność za kwestię życia i zdrowia Polaków, a nie tym 

ludziom, którzy zajmują się polityką w czystej postaci. 

[Tomasz Grodzki jest również profesorem nauk medycznych, a Łukasz Szumowski 

również zajmuje się polityką w czystej postaci – panie prezydencie – obaj mają wokół siebie 

ekspertów, przy czym jeden ma nie urzędników, a aż senatorów Rzeczypospolitej]. 

Jarosław Gowin – Wprowadzamy na krótko stan klęski żywiołowej, co rozwiązuje nam 

problem 10 maja i pozwalamy Polakom rozstrzygnąć ten najważniejszy bój wyborczy w połowie 

sierpnia. 

[Nie dostrzega, ile władztwa brzmi w słowach: „pozwalamy Polakom”]. 

Zamiast merytorycznej kampanii opozycja próbuje torpedować wybory: władze Radomia 

nie pozwalają dyrektorom szkół na wystawienie skrzynek – urn wyborczych. Zakaz jest. 

Podstawy prawnej brak. 

[Wreszcie wyjaśniło się – to dyrektorzy szkół wystawią urny wyborcze]. 

MS – …Koalicja PO=PSL nie chciała w prowadzić stanu klęski żywiołowej… 

Marek Suski – Próba podważenia fundamentów państwa. Skandaliczne działanie i próba 

narażania Polaków na niebezpieczeństwo mimo dobrych przepisów, jakie uchwalił Sejm. 

MS – Nie brak opinii, że opozycji pomaga grupa zbuntowanych samorządowców, ta sama, 

która kiedyś podpisała 21 tez samorządowych. Już wtedy mówiono o desintegracji i osłabieniu 

państwa. Chciano zlikwidować urząd wojewody, który w czasach epidemii okazał się niezbędny. 

Teraz przyszedł czas na bojkot wyborów. List wyborczych Poczcie Polskiej nie przekazali 

prezydenci Poznania i Krakowa. 

Do przeprowadzenia wyborów rząd zmusza tak zwana tarcza antykryzysowa 2,0 

[opracowana przez rząd]. Przyjęta przez Sejm i podpisana przez prezydenta. Dlatego zlecono już 

druk kart do głosowania. Tego oczekuje wielu Polaków. 

Mimo to wszczęto śledztwo w sprawie wyborów korespondencyjnych. Zrobiła to 

prokurator sympatyzująca z przeciwnikami polskiego rządu, buntująca się przeciwko reformie 

sądownictwa. 

Prokuratura krajowa 

Decyzja o śledztwie nie została przez prokurator w żaden sposób uzasadniona. 

Opierała się na przekazanym pocztą elektroniczną zawiadomieniu odwołującym się 

do publikacji w internetowym portalu polityczek.pl i skierowanym przeciwko 

rzecznikowi Prawa i Sprawiedliwości, który nie jest osobą odpowiedzialną za 

organizację wyborów. 

MS – Śledztwo umorzono po kilku godzinach, bo jak wynika z uzasadnienia, nie ma 

przesłanek do jego prowadzenia. Maciej Sawicki, Wiadomości. 

 

DH – Komisja Europejska nie zajmie się wyborami prezydenckimi w Polsce, bo decyzja 

do ich organizacji należy wyłącznie do państw członkowskich – poinformował jej rzecznik. A 

jeszcze wczoraj domagał się tego unijny komisarz do spraw sprawiedliwości. 

 

 

♣ 
2020-04-25 sobota 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5330 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Prezydenci największych miast górniczych oraz wójtowie gmin odmawiają przekazania 

Poczcie Polskiej spisu wyborców, bo nie ma do tego podstawy prawnej. Odpowiednia ustawa 

jest dopiero w Senacie, a to dopiero jeden z wielu problemów z pocztowymi wyborami. 

Krzysztof Skórzyński –  

Jacek Sutryk, prezydent Wrocławia – Mamy działać w oparciu o przepisy prawa i mamy 

działać w oparciu o Konstytucję. Nie wolno wymuszać na nikim przekazywania szczególnie 

wrażliwych danych obywateli. 

KS – Jest to widzi mi się jednego czy dwóch samorządowców, bo spisy wyborców nie 

chce przekazać poczcie cała masa [Gdańsk, Opole, Gdynia, Sosnowiec, Poznań, Aleksandrów 

Łódzki, Chodzież, Szczecin, Warszawa, Lubrza, Łódź] … 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych – Działamy, Poczta działa na 

podstawie decyzji pana premiera, Mateusza Morawieckiego, który tą decyzję wydał w oparciu o 

ustawę covidową [!] 

KS – Sprawdźmy zatem przepisy: Jest  

„Art. 99. Operator wyznaczony w rozumieniu ustawy z dnia 23 listopada 2012 r. – 

Prawo pocztowe, po złożeniu przez siebie wniosku w formie elektronicznej, 

otrzymuje dane z rejestru PESEL, bądź też z innego spisu lub rejestru będącego w 

dyspozycji organu administracji publicznej, jeżeli dane te są potrzebne do realizacji 

zadań związanych z organizacją wyborów Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej 

bądź w celu wykonania innych obowiązków nałożonych przez organy administracji 

rządowej”. 

Ale nie ma jeszcze przepisu, który pozwala Poczcie brać udział w organizacji wyborów, 

bo ta ustawa zwyczajnie nie weszła jeszcze w życie, nawet prace nad nią jeszcze się nie 

skończyły. Że skomplikowane i sprawia wraże nie chaosu? Tak. Ale taka jest właśnie 

rzeczywistość na dwa tygodnie i jeden dzień przed wyborami. 

Czyli ustawy po prostu nie ma… 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska – 15 miesięcy temu złożyłam przysięgę w 

ratuszu głównego miasta w obecności gildii gdańskiej na to, że będę stała na straży prawa i ja tej 

przysięgi, słowa, mam zamiar dotrzymać. 

Mateusz Morawiecki, premier – Pan przewodniczący PKW, pan Marciniak jednoznacznie 

powiedział, że samorządy są zobowiązane do wydawania list wyborców. 

KS – Takie pismo rzeczywiście rozeszło się przez komisarzy wyborczych do samorządów. 

Przewodniczący PKW. Tyle tylko, że to pismo nie jest uchwałą PKW, a więc nie jest oficjalnym 

stanowiskiem PKW. To opinia szefa PKW. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego – Nie ma nawet jakiegoś 

tutej jakiejś normy, która by miała oparcie w ustawie czy w Konstytucji. Tak że mamy do 

czynienia dzisiej z działaniem władzy całkowicie bezprawnym. 

KS – To ogłoszenie Poczty Polskiej pokazuje stan przygotowań do wyborów 

prezydenckich, ogłoszenie o naborze pracowników, którzy mają pomóc listonoszom roznosić 

pakiety wyborcze. Jak widać, Poczta bierze pod uwagę, że sama nie da rady, skoro rozważa 

szukanie pomocy u osób, które nie są pracownikami poczty. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

[O umorzonym śledztwie]. 

[Przed domem Kaczyńskiego]. 

 

GK – Odkryte korty tenisowe, boiska do piłki nożnej czy siatkówki będą otwarte od 4 

maja, oczywiście z ograniczeniami. Rząd powoli odmraża sport. Do gry wrócą też ligi piłkarska 

i żużlowa, ale bez kibiców. 

 

GK – Liczby są zatrważające, tu niema co analizować. Trzeba natychmiast wyciągać 

wnioski. Do 27 z 31 zakażeń [w całym województwie] koronawirusa w zachodnio-pomorskiem 

miało dojść w jednym tylko szpitalu, w Koszalinie… bałagan i brak organizacji… 



Jerzy Owsiak – Lot numer 7972 cieszy nas bardzo, a w środku kombinezony osobistego 

użycia, takie do ochrony biologicznej, 40 tysięcy takich kombinezonów, które my teraz 

będziemy selekcjonowali, będziemy układali. To jest masa roboty i wysyłamy to do całej Polski. 

Ratownicy pogotowia ratunkowego, wszyscy otrzymają 30 takich pakietów, każda załoga 

pogotowia ratunkowego. 

 

GK - … 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Premier przedstawił plan odmrażania polskiego sportu. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Jeżeli by nie doszło do wyborów 

prezydenckich, to mamy kryzys konstytucyjny i to głęboki, bo kadencja wygaśnie 5 sierpnia 

tego roku. 

DH – Bogata oferta Telewizji Polskiej na dzisiejszy wieczór. 

 

Polska – 11 273 zakażonych. 524 zmarło. 2 126 wyleczonych. 

 

Zachodnio-Pomorskie: 343 zakażonych. 7 śmiertelne 

Pomorskie: 296 zakażonych. 3 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 146 zakażonych. 1 zmarł 

Kujawsko-Pomorskie: 474 zakażonych. 26 zmarło 

Podlaskie: 358 zakażonych. 3 zmarło. 

Lubuskie: 85 zakażonych. 0 zmarł. 

Wielkopolskie: 1266 zakażonych. 75 zmarło 

Mazowieckie: 2302 zakażonych. 172 zmarło. 

Łódzkie: 836 zakażonych. 21 zmarło. 

Świętokrzyskie: 255 zakażonych. 7 zmarło. 

Lubelskie: 346 zakażonych. 10 zmarło. 

Dolnośląskie: 1278 zakażonych. 40 zmarło. 

Opolskie: 352 zakażonych. 23 zmarło. 

Śląskie: 1813 zakażonych. 93 zmarło 

Małopolskie: 812 zakażonych. 27 zmarło. 

Podkarpackie: 311 zakażonych. 16 zmarło. 

Źródło: gov.pl 

 

Szpital w Nowej Dębie na Podkarpaciu to niestety następne ognisko koronawirusa, wyryto 

go u 12 pracowników i 9 pacjentów. Trwa oczekiwanie na wyniki testów kilkudziesięciu osób. 

Testy wykonuje już 86 laboratoriów w całym kraju. Ostatniej doby wykonano ich 13 700; 

łącznie: 278 994. 

 

DH – ponad 2 miliony osób złożyło już wnioski na skorzystanie z rządowej tarczy 

antykryzysowej. Wielu właścicieli czeka na kolejne etapy odmrażania gospodarki. [A wszyscy 

czekają na obiecane pieniądze]. 

Tarcza antykryzysowa 

2 miliony złożonych wniosków 

1,2 miliona wniosków o zwolnienie z ZUS 

0,3 miliona wniosków o pożyczkę 5 tysięcy złotych 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Następnie element tej tarczy 

antykryzysowej to będzie między innymi właśnie zmiany w systemie zamówień publicznych 

tak, aby zabezpieczyć dodatkowo i ułatwić sytuację firm wykonujących zamówienia. Myślę, że 

to słuszne posunięcie. 

[TVP ma nowego dziennikarza-sprawozdawcę – Andrzeja Dudę]. 



Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Nigdy absolutnie, ale to nigdy się nie 

zgodzę, dopóki to będzie polegało na mojej decyzji, by te pieniądze zostały polskim rodzinom 

odebrane. 

 

DH – Ponad połowa Polaków stawia na PiS, tak wynika z najnowszego sondażu… 

 

DH – W Italii sytuacja epidemiczna każdego dnia na szczęście się poprawia. Ostatniej 

doby wyzdrowiało ponad 2,5 tysiąca pacjentów. Zmarło 415 osób, to wciąż dużo, choć najmniej 

od 15 marca… 

Wieka Brytania – zarażeni: 143 464. Ofiary: 19 506. Wyleczeni: brak danych 

Dojczland – zarażeni: 154 999. Ofiary: 5 760. Wyleczeni: 106 800 

Hiszpania – zarażeni: 219 764. Ofiary: 22 524. Wyleczeni: 92 355 

Francja – zarażeni: 159 828. Ofiary: 22 245. Wyleczeni: 43 493 

Italia – zarażeni: 192 994. Ofiary: 25 969. Wyleczeni: 60 498 

W Hiszpanii zaczyna brakować jedzenia… 

W Wielkiej Brytanii najbardziej narażeni są seniorzy, którzy w jednym z miast nie muszą 

się kłopotać z zakupami. Żywność dowożą im takie roboty [pojemnik na 4 kółkach wysokości 

do kolan jedzie po asfalcie]. 

 

DH – polscy lekarze z pomocą w USA 

 

DH – Muzeum Historii Polski organizuje akcję hasztak moja pamiątka… 

 

DH – Marszałek senatu próbuje wrócić do gry. 

Polityczne zaangażowanie prokurator Ewy Wrzostek. 

19-ty dzień zwłoki Senatu naraża Polaków. 

Opozycja grając na emocjach i strachu zablokuje wybory. Tymczasem już jutro w 

kilkudziesięciu gminach zostaną otwarte lokale do głosowania. 

Krzysztof Nowina Konopka, Bogusz Jankowski – …do tego jednorazowe długopisy… 

jutro w kilkudziesięciu gminach tradycyjne wybory w lokalach uzupełniające do rad 

samorządów… 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Proszę pamiętać, że o ile nie doszłoby 

do wyborów prezydenckich, to mamy kryzys konstytucyjny i to głęboki, kadencja prezydencka 

wygaśnie 5 sierpnia tego roku. [Przejmuje się Konstytucją po pięciu latach, gdy nie dostrzegał 

Konstytucji i łamał ją raz za razem]. 

W normalnych warunkach kandydaci mają szansę prowadzić kampanię. [A podczas 

pandemii tylko Andrzej Duda prowadzi wzmożoną kampanię]. 

Od dziś kandydaci korzystają w bezpłatnego czasu w mediach publicznych: 

Biedroń – Mamy szansę wejść do drugiej tury i zmienić Polskę. I dlatego apeluję, żebyśmy 

się nie poddawali. 

Kosiniak = Potrzebujemy dobrowolnego ZUS-u. 

Hołownia – Dość ceremonii, w których nie wiadomo, kto jest premierem, a kto biskupem. 

Bosak – Przeciąganie prac w Senacie nad ustawą o przepisach wyborczych, odbieramy 

jako niepotrzebną obstrukcję. 

Mija 19-ty dzień, a Senat nie zajął stanowiska. 

Marszałek senatu – Zabójcze koperty. 

Patrzą na listonosza jak na posłańca śmierci… 

W sytuacji, kiedy Senat zwleka z decyzją, wielu Polaków może być pozbawionych prawa 

głosu. Już teraz zgodnie z prawem głosować mogą korespondencyjnie mogą osoby po 60-tce i 

wszyscy objęci kwarantanną. Dziś nie sposób przewidzieć, ilu Polaków będzie jej podlegało 10 

maja. Dlatego karty muszą być przygotowane. W przeciwnym razie doszłoby do ograniczenia 

praw obywatelskich i złamania Konstytucji [chyba już enty raz].  

Konstytucja RP 

Art. 62. 



1. Obywatel polski ma prawo udziału w referendum oraz prawo wybierania 

Prezydenta Rzeczypospolitej, posłów, senatorów i przedstawicieli do organów 

samorządu terytorialnego, jeżeli najpóźniej w dniu głosowania kończy 18 lat. 

[Co będzie rozstrzygała Poczta?] 

Kidawa-Błońska – 10 maja zdrowie Polaków nie ma żadnego znaczenia. 

Część samorządowców już zapowiada, że nie przekaże rejestru wyborców Poccie Polskiej, 

choć zobowiązuje ich do tego prawo. 

[Bawaria, kantony Szwajcarii, Korea Południowa] 

Krzysztof Nowina Konopka, Wiadomości. 

 

DH – Sondaż: gdyby w najbliższą niedzielę odbyły się wybory, to wygrałby je w pierwszej 

turze obecny prezydent, Andrzej Duda. 

… 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Coś się dziwię, że pan marszałek 

mówi o zabójczych kopertach. 

[…wręczyłem pieniądze doktorowi Grodzkiemu pieniądze do ręki… jak moja mama 

umierała, to trzeba było dać 500 dolarów…] 

 

Ewa Wrzostek przekroczyła kompetencje i zaangażowała się w spór polityczny… 

To już czwarte postępowanie dyscyplinarne wobec Ewy Wrzostek… 

 

 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5330 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Jakub Sobieniowski – Samorządowcy działają zgodnie z prawem – mówi rzecznik spraw 

obywatelskich o odmowie wydania spisu wyborców Poczcie Polskiej. Ustawy o wyborach nie 

ma, projekt jest w Senacie, a minister [wicepremier] Jacek Sasin zlecił już drukowanie kart, a to 

według byłego szefa PKW jawne bezprawie… 

Tyle Polaków zagłosowało w ostatnich wyborach prezydenckich: Stany Zjednoczone – 

19 151. Wielka Brytania – 61 227. Francja – 6 820. Tyle nie zagłosuje teraz, nie dostaną kart 

albo ich nie dostarczą, bo lokali będzie mniej i tam urny nie będą stały na ulicach. 

Czarzasty – Rozmawiałem niedawno z bardzo wysoko postawioną osobą z PiS-u, która mi 

powiedziała: albo będziemy rządzili, albo będziemy siedzieli. Więc ja odpowiadam PiS-owi – 

Będziecie siedzieli. 

Pracownicy poczty się dowiedzieli, że jeśli ich będzie za mało, to bliskie im osoby mogą 

pomóc zorganizować wybory. Ale to nie tylko przesyłki, bo kolejne osoby muszą pilnować urn 

[to agenci MSW załatwią]. Ktoś musi przeliczyć głosy, to jest spory tłum w czasie epidemii, a 

później pozostaje kwestia przewożenia głosów i przekazywania raportów PKW. A w ogóle nie 

wiadomo, ile będzie komisji wyborczych… 

[Coraz bardziej utwierdzam się w przekonaniu, że Kaczyński ma już protokół z wyborów i 

nawet Izba Sądu Najwyższego potwierdziła ważność wyborów]. 

Listonosze muszą dotrzeć do 7 300 oddziałów szpitalnych [i listonosze muszą znać 

nazwiska osób zakażonych i czy mają prawa wyborcze]. Gdzie w najgorszym razie może być 

nawet 200 tysięcy chorych na różne choroby – tyle jest szpitalnych łóżek. 

Dorota Gardias, przewodnicząca forum związków zawodowych – Może mają wrzucać te 

koperty na posesję, na wycieraczkę, płot – cytuję. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

GK – Tak źle i tak lekceważąco wicemarszałek, Ryszard Terlecki, dawno nie pisał nawet o 

opozycji. Teraz pisze o Jarosławie Gowinie i jego tak zwanym Porozumieniu. To albo wyraz 

bezsilności, albo chęć zastraszenia posłów Gowina. To ich głosy mogą zdecydować, czy 10 maja 

odbędą się wybory. 



Krzysztof Skórzyński – Dwa zdania tego polityka [Terlecki] właściwie zamknęły drogę do 

zgody między PiS-em a Jarosławem Gowinem, te dwa zdania: 

Ryszard Terlecki 

Elżbieta Witek jest marszałkiem sejmu, a Jarosław Gowin aktualnie szeregowym 

posłem. Jeżeli ktoś w tzw. Porozumieniu uważa, że dla czyichś chorych ambicji 

Prawo i Sprawiedliwość zgodzi się na jakiekolwiek zmiany, to się myli. 

Źródło: twitter.com/RyszardTerlecki 

[To dotyczy pogłoski, jakoby Gowin miał zostać marszałkiem sejmu w zamian za poparcie 

PiS]. 

KS – Pisanie o tak zwanym Porozumieniu – partii Jarosława Gowina i chorych ambicjach 

mówi dziś wszystko o stosunkach PiS-u z Jarosławem Gowinem… 

Andrzej Sośnierz, KP PiS, Porozumienie – Przede wszystkim nie ma możliwości 

zapewnienia powszechności i pełnej tajności tych wyborów. 

Jacek Żalek, KP PiS, Porozumienie – Wybory w formie korespondencyjnej są najlepszym 

sposobem na to, żeby bezpiecznie przeprowadzić w konstytucyjnym terminie wybory 

prezydenckie. 

Michał Wypij, KP PiS, Porozumienie – Wybory w maju się nie odbędą. Na pewno przy 

wsparciu mojego głosu. 

KS – To nie jest symulowany spór w partii Jarosława Gowina, to realny podział. Na dziś 

według naszych informacji stan gry wygląda tak: ośmioro posłów zadeklarowało lojalność 

wobec Gowina i nie poprze wyborów korespondencyjnych w maju. Ośmioro porozumiało już 

się z PiS-em i zagłosuje za majowymi wyborami. Dwóch posłów cały czas się waha. Ale ta 

ósemka, która stoi po stronie Jarosława Gowina, może wystarczy, by za półtora tygodnia 

zablokować majowe wybory korespondencyjne. Bez ośmiu posłów Porozumienia PiS dziś nie 

ma większości. 

Według nieoficjalnych informacji polityce PiS-u emisariusze Jarosława Kaczyńskiego 

próbują rozmów z pojedynczymi posłami opozycji w poszukiwaniu straconej większości. 

Bosak – Konsekwentnie od wielu dni deklarujemy, że jesteśmy przeciwko tym przepisom, 

które PiS z zaskoczenia próbował zaakceptować przez Sejm. 

Kamysz – Podzielamy, mamy wspólny pogląd, że w maju te wybory nie mogą się odbyć. 

KS – …scenariusze są trzy: nowe negocjacje z Gowinem i nowy podział stanowisk w 

rządzie; scenariusz drugi: poszukanie innej większości już bez Gowina i ludzi Jarosława 

Gowina. I wariant trzeci: to rząd mniejszościowy, który nie ma stabilnej większości w Sejmie… 

To jednak trzy scenariusze na przyszłość dalszą. Ta obecna wygląda tak: bez większości w 

Sejmie nie wejdzie w życie prawo, które pozwalałoby przeprowadzić wybory korespondencyjne 

w maju. 

Zgodnie z prawem alternatywą dla wyborów w maju, będą wybory w sierpniu po 

wprowadzeniu choć na chwilę stanu klęski żywiołowej. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

GK – [nadzieje na powrót sportu] 

Ardanowski – skandalem jest odbieranie zwierząt przez te organizacje… 

…Dlaczego zakaz odbierania zwierząt miałby być częścią tarczy? 

 

GK – …Ze strachu przed zakażeniem pacjenci wstrzymali operacje: kardiologiczne, 

onkologiczne czy ortopedyczne. Nie warto i nie można tego robić. Bloki operacyjne są 

bezpieczne, a lekarze zabezpieczeni… rak nie poczeka… 

 

GK – Co kilka dni dostajemy i kupujemy setki ton środków ochrony dla lekarzy, 

ratowników, sklepów i dla nas wszystkich. Nie myślimy, co będzie po ich zużyciu. Gumowe 

rękawiczki pod sklepami, maseczki wysypujące się z koszy dają do myślenia, bo będziemy 

używać ich miesiącami… 

…na tworzywach sztucznych wirus może przeżyć nawet kilkadziesiąt godzin… 

…maseczki i rękawiczki choć zrobione z tworzyw sztucznych nie trafiają [nie powinny] 

do pojemnika na plastik [a gdzie?] do odpadów zmieszanych… 

 



 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Z każdym dniem przybywa w Polsce tych, którym udało się pokonać koronawirusa. 

Polacy chcą uczestniczyć w wyborach. Opozycja kwestionuje zasady demokracji. 

Marszałek senatu – Koniecznością jest przełożenie. 

Mamy zwycięzcę tanecznego szoł dens, dens, dens. 

 

Polska – 11 617 zakażonych. 2 265 wyzdrowiałych. 535 ofiar śmiertelnych. 

8 817 aktywnych przypadków koronawirusa. 

Hospitalizowani – 2 749 

Objęci nadzorem epidemiologicznym – 19 116 

Objęci kwarantanną – 79 656 

Nie brakuje łóżek w szpitalach ani respiratorów. Zajętych jest co dziesiąte urządzenie 

spośród tysiąca czterystu respiratorów przygotowanych dla chorych na Covid-19. Ale to jeszcze 

nie koniec walki, pamiętajmy o myciu rąk i zasłanianiu twarzy. Karol Jałtuszewski, 

Wiadomości. 

 

Hiszpania – 14 maja otwarcie niektórych hoteli w Madrycie 

Italia – 4 maja zmniejszenie obostrzeń dotyczących przemieszczania się i odmrażania 

gospodarki 

Dojczland – 4 maja częściowe otwarcie szkół i uczelni 

Francja – 11 maja prawdopodobne zmniejszenie restrykcji dotyczących przemieszczania 

się i odmrażania gospodarki 

Belgia – 18 maja częściowe otwarcie szkół i uczelni 

Od jutra do pracy ma wrócić premier Wielkiej Brytanii, który zaraził się koronawirusem. 

…Według Międzynarodowego Funduszu Walutowego światowa gospodarka przeżyje 

najgłębsze załamanie od wielkiego kryzysu z lat trzydziestych ubiegłego wieku… 

Z koronawirusem będziemy się zmagali co najmniej dwa lata… 

 

EL – Czy Tomasz Grodzki usłyszy zarzuty korupcyjne? 

Narodowe czytanie Pisma Świętego. 

Już 20 dni Senat zwleka… 

Marszałek senatu – Zabójcze koperty. 

[…] 

 

EL – Już 88 osób zostało przesłuchanych przez szczecińską prokuraturę w sprawie tak 

zwanej afery kopertowej. Świadkowie mówią, że marszałek senatu, Tomasz Grodzki jeszcze 

jako ordynator miał przyjmować od pacjentów pieniądze. Proceder trwał wiele lat, ale w wielu 

przypadkach nie doszło jeszcze do przedawnienia. Według nieoficjalnych danych można 

spodziewać się prokuratorskich zarzutów… 

[Kolejne powtórzenie o pieniądzach wręczanych Tomaszowi Grodzkiemu. Będziemy to 

słyszeli każdego kolejnego dnia zwłoki w Senacie]. 

 

Groźna susza… W prawie połowie nadleśnictw w Polsce obowiązuje trzeci najwyższy 

stopień zagrożenia pożarowego w lasach. Na pozostałym obszarze występuje średnie zagrożenie, 

ale i tu jeden niedopałek może oznaczać tragedię… 

 

 

♣ 
2020-04-27 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5330 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Prezydent Andrzej Duda osobiście szuka porozumienia z Jarosławem Gowinem i jego 

ludźmi. Zaprosił do pałacu posłanki i posłów tej partii. To może być już ostatnia okazja, by 



przekonać ich do poparcia głosowania korespondencyjnego w wyborach 10 maja. Gowin 

rozmawia też z opozycją. 

Krzysztof Skórzyński – Te trzy głosy nie wystarczą, by zablokować wybory 

korespondencyjne w maju, ale Jarosław Gowin ma tych głosów więcej, o czym informował dziś 

opozycję, a wieczorem na tym spotkaniu z prezydentem miał się o tym dowiedzieć osobiście 

Andrzej Duda. 

Borys Budka – To jest to, co od razu nas połączyło – bezpieczne i uczciwe wybory. 

W PiS Jarosław Kaczyński też zarządził liczenie. Przy założeniu, że zagłosują wszyscy 

posłowie PiS, nie ma większości do przeforsowania wyborów korespondencyjnych w maju. 

Nawet gdy kilkoro posłów Jarosława Gowina wypowie lojalność swojemu szefowi. 

Beata Szydło – Jeżeli ktoś nie będzie tego ciężaru przyjąć, to przyłoży rękę do tego, czego 

opozycja chce, czyli destabilizacji. 

KS – Takie słowa to nic innego, jak próba wywarcia presji na ludziach lojalnych wobec 

Jarosława Gowina, by odwrócili się od Jarosława Gowina. Jeszcze silniejszą próbował wczoraj 

wywrzeć ten [Ryszard Terlecki, wicemarszałek sejmu] polityk PiS-u, pisząc o chorych 

ambicjach Jarosława Gowina i tak zwanym Porozumieniu, co jest drwiną z nazwy partii 

Jarosława Gowina. W momencie, gdy lider tej partii prowadzi rozmowy z opozycją. 

Adam Lipiński, wiceprezes PiS (źródło: fragment audycji „rozmowa dnia” radio Wrocław 

– Ja nie będę zdradzał oczywiście naszych szczegółów, ale my mamy takie samo prawo 

rozmawiać jak pan Gowin. 

„Bardzo intensywnie nad nami pracują, mamy komitet kolejkowy z PiS przy naszych 

telefonach. Wygląda to tak, jakby Nowogrodzka wydała rozkaz: dajcie mi 

Konfederację, to będzie nagroda”. 

Źródło: Gazeta Wyborcza 

KS – Te rozmowy, przeciąganie pojedynczych posłów na swoją stronę PiS będzie 

prowadziło aż do dnia głosowania w Sejmie. Zwłaszcza, że to czy będą wybory w maju. Czy ich 

nie będzie, może zależeć od jednego, dwóch głosów. [Odwrotnie – głosowania nie będzie, 

dopóki PiS nie będzie miał większości]. 

Małgorzata Kidawa-Błońska – Posłowie Koalicji wszyscy w komplecie głosują, stawiają 

się w Sejmie i pilnują głosowań. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Mam nadzieję, że tak będzie. Ja uważam, że wszyscy 

posłowie muszą być zmobilizowani opozycji. 

KS – W najczarniejszym dla PiS-u scenariuszu porozumienie opozycji i Jarosława Gowina 

byłoby znacznie szersze niż to głosowanie nad majowymi wyborami. Szersza byłaby 

współpraca. [Ale nie wygląda, aby opozycja była do tego zdolna. Już w tej chwili powinien być 

prowadzony rozstrzygający bój o scalenie całej opozycji oraz pozyskanie Gowina, nawet za cenę 

całej władzy w ręce Gowina]. 

Takiej egzotycznej koalicji rządowej od Czarzastego, poprzez Budkę, Kosiniaka-Kamysza 

po Bosaka i Gowina nikt sobie nie wyobraża [Ja sobie właśnie tak wyobrażam opozycję], ale w 

tym układzie nie chodziłoby o zmianę rządu, ale tylko i aż o przejęcie władzy w Sejmie. 

[Również o zmianę rządu musi chodzić]. 

KS – Jarosław Gowin mógłby wówczas zostać marszałkiem sejmu, a Konfederacja 

dostałaby stanowisko wicemarszałka [które już ma]. PiS-owi przypadłoby tylko jedno miejsce w 

Sejmie. Rząd w tym scenariuszu byłby rządem PiS-u, ale bez większości w Sejmie. W bardzo 

wielu sprawach miałby związane ręce. [To już obłędne prognozowanie. Gdy opozycja 

zdobyłaby większość w Sejmie, to musiałaby iść za ciosem i powołać nowy rząd, rząd 

niepisowski. I tu należy wysoko osadzić Gowina – jako premiera. Nie należy powtarzać: „Sejm 

nasz, wasz rząd”]. 

Głosowanie w Sejmie nad wyborami korespondencyjnymi, wszystko na to wskazuje, 

odbędzie się 7 maja. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

GK – W Senacie rozpoczęły się konsultacje nad ustawą o wyborach korespondencyjnych. 

Na początek z byłym szefem PKW, lekarzami, prawnikami i związkowcami z Poczty Polskiej. 

Senatorowie robią to, czego nie zrobił Sejm, któremu przyjęcie ustawy zajęło kilka godzin. 

Jakub Sobieniowski -  



Sławomir Redmer, przewodniczący Związku Zawodowego Pracowników Poczty – Czy 

musi być bezpośredni kontakt, czyli pukać do drzwi? 

Wojciech Hermeliński, były przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej – Nikt do 

końca nie będzie pewny, czy jego przesyłka dojdzie do właściwych rąk? 

Piotr Moniuszko, przewodniczący Wolnego Związku Zawodowego Pracowników Poczty – 

Na podstawie jakich przepisów, aktów prawnych pracownicy są instruowani, jak mają 

pracować? Czy mają być zespoły dwójkowe? I tak dalej. Nie mam pojęcia. Jeśli pakiet 

wyborczy nie będzie zarejestrowany pana imieniem, nazwiskiem i adresem, będzie to ulotka. 

KS – Dumna nazwa „pakiet wyborczy” tu została podana w wątpliwość. 

Michał Kamiński, wicemarszałek senatu, KP Koalicja Polska, Unia Europejskich 

Demokratów – Z punktu widzenia poczty będzie taki jak ulotki AGD sprzętu. 

KS – Gdy Senat zajmował się zdrowiem Polaków, wyborców, listonoszy i członków 

komisji wyborczych, prezydent prowadził kampanię. Minister zdrowia brał udział w kampanii 

Andrzeja Dudy, gdy w Senacie była mowa o tym, że członkowie komisji wyborczych powinni 

być też testowani na obecność wirusa, jeśli nie, to powinni mieć wiele takich fartuchów albo 

kombinezonów i powinni być przeszkoleni nie tylko w sprawie liczenia głosów, ale także 

medycznych. Od wielu dni PiS wyśmiewa marszałka senatu, lekarza, o wirusie na kopertach… 

Robert Flisak, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Epidemiologów i lekarzy chorób 

zakaźnych – Po 24 godzinach na obiektach papierowych nadal jest możliwe wykrywanie 

cząsteczek wirusa o potencjalnej zakaźności. 

KS – Przed żadnymi wyborami w wolnej Polsce, tyle osób publicznie nie odmawiało 

udziału w głosowaniu. Teraz w pocztowym bez przygotowania, bez równych szans kandydatów, 

z kontrowersyjnymi przepisami i zagrożeniem. 

Radosław Markowski, profesor, socjolog, Uniwersytet SWPS – To jest po prostu efekt 

troszkę tego, że my jako obywatele nie reagowaliśmy dostatecznie ostro na łamanie prawa 

Konstytucji. 

[Ano winni są obywatele. Nie. To politycy są winni całych perturbacji narodu]. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

GK – Rozdzieleni z rodzinami, tracą pracę i nie mają z czego żyć. Polacy, którzy 

mieszkają przy granicy, a pracują w Dojczlandzie protestują przeciwko obowiązkowej 14-

dniowej kwarantannie po powrocie do domu. 

[…] 

 

Wskaźnik wilgotności gleby w Polsce. Niemal cała czerwona [czyli susza]. 

 

GK -  

Koronawirus w Wielkiej Brytanii: 157 149 zakażonych (4 310 nowych przypadków w 

ciągu doby). 21 092 ofiar (360 w ciągu doby). 

 

Koronawirus w Dojczlandzie: 155 193 zakażonych. 5 750 ofiar. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Andrzej Duda blokuje plan opozycji dotyczący prywatyzacji szpitali. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Póki ja jestem prezydentem, nie ma 

mowy o rozszerzaniu komercjalizacja, a w efekcie rozszerzała się prywatyzacja służby zdrowia. 

 

Polska – 11 902 zakażonych. 562 ofiar śmiertelnych. 2 466 wyzdrowiałych. 8 874 

aktywnych przypadków. 

 

Z epidemią walczy ponad 3 tysiące sióstr… 

W Łomży otwarto miejskie targowisko. 

 



Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Póki ja jestem prezydentem nie ma 

mowy, żeby rozszerzała się komercjalizacja, a w efekcie rozszerzała się prywatyzacja służby 

zdrowia… 

Gdyby nie państwowa służba zdrowia walka z Covid-19 byłaby niemożliwa. 

[W Polsce jest podobna struktura służby zdrowia jak w Dojczlandzie – też około 10% to 

sektor prywatny]. 

 

EL – Błyskawiczna decyzja o ewakuacji i natychmiastowa reakcja służb. Dom Pomocy 

Społecznej w Koleczkowie na Pomorzu zakończył działalność… 

 

EL – Drążona w masywie Małego Lubonia druga nitka tunelu w ciągu nowej Zakopianki 

została dziś przebita… 

 

EL – PKN Orlen rozpoczął zapowiadany zakup akcji gdańskiej Energi. W ten sposób do 

końca tygodnia obie spółki połączą się w jedną grupę. 

 

 

♣ 
2020-04-28 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5240 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Szef PKW obawia się, że na podstawie forsowanej przez PiS ustawy nie uda się 10 maja 

przeprowadzić w pełni wolnych wyborów. To samo uważają: rzecznik Sądu Najwyższego i 

OBWE. Ustawa wróci z Senatu do Sejmu tuż przed terminem wyborów. 

Arleta Zalewska – Sędziowie Sądu Najwyższego, ten organ stwierdza ważność wyborów, 

w swojej opinii punkt po punkcie miażdżą ustawę PiS-u o wyborach korespondencyjnych: 

Opinia 

W przedmiocie ustawy z dnia 6 kwietnia 2020 r. o szczegółowych zasadach 

przeprowadzenia wyborów powszechnych na Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej 

zarządzonych w 2020 r. (druk senacki nr 99) 

…„Opisany mechanizm stwarza zatem fikcję w zakresie powszechności wyborów 

prezydenckich (…) 

(…) wyborcy zagraniczni w Ogóle nie będą mogli skorzystać z prawa do oddania 

głosu” 

„(…) wyborca głosujący w kraju nie ma gwarancji, że pakiet wyborczy rzeczywiście 

do niego dotrze (…)” 

Włodzimierz Wróbel, profesor, Sędzia Sądu Najwyższego – Dla przeprowadzenia tych 

wyborów w sposób jakoś wadliwy, odbiegający od tego standardu konstytucyjnego, wprowadza 

nas w jakiś taki stan niepewności, czy wszystko było w porządku? Czy wszystko jest okej? No i 

zacznie się kwestionowanie tego wszystkiego. To jest ostatnia rzecz, której nam dzisiaj potrzeba, 

jeszcze się martwić i spierać o to, czy prezydent został ważnie wybrany? 

Mamy stan klęski żywiołowej, w stanie klęski żywiołowej raczej wyborów się nie 

organizuje, tego stanu klęski żywiołowej nie ogłoszono, ogłoszono za to stan epidemii, wszystko 

stoi na głowie. 

Piotr Hofmański, profesor, sędzia Międzynarodowego Trybunału Karnego w Hadze – 

nazywanie tej szopki wyborami jest dużym nadużyciem. 

…które zapisałem w artykule 27 Konstytucji, to nie jest [nie zrozumiałem] polskiego 

parlamentaryzmu. To są powszechnie uznane standardy. Jeżeli nie będą odpowiadały tym 

standardom, to nie będą wyborami. 

Katya Andrusz, Biuro Instytucji Demokratycznych i Praw Człowieka – Wszyscy 

członkowie OBWE, 57 krajów, w tym Polska zobowiązały się do przeprowadzania 

demokratycznych wyborów. Trzeba zrozumieć, że wybory, to nie tylko dzień głosowania, ale to 

także prace legislacyjne przed wyborami. 



Powiedziałabym, że projekt w takiej formie, w jakiej jest teraz, potrzebuje dopracowania i 

bardzo dużej liczby poprawek, zanim będziemy mogli powiedzieć, że jest zgodny z 

międzynarodowymi standardami. 

ODIHR Office for Democratic Institutions and Human Rights 

„(…) Projekt Ustawy nie został poddany procesowi konsultacji publicznych (…)” 

„Projekt Ustawy przenosi odpowiedzialność za krytyczne aspekty procesu 

wyborczego z Państwowej Komisji Wyborczej (PKW) na ministerstwo, które nie ma 

żadnego uprzedniego doświadczenia w organizacji wyborów”. 

PM – To nie będą wybory – uważa Donald Tusk, bo w tym kształcie, nad którym pracuje 

Jacek Sasin, nie będą ani wolne, ani uczciwe, tajne, bezpieczne. Szef Europejskiej Partii 

Ludowej wzywa, by, to jak mówi, głosowanie zbojkotować, a może wtedy dojdzie do wyborów. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska –  

Donald Tusk – Nie będę uczestniczył 10 maja w procedurze głosowania przygotowanej 

przez ministra Sasina i PiS. Celowo unikam słowa „wybory”, bo sytuacja przygotowana przez 

rządzących na 10 maja, nie ma z wyborami nic wspólnego. 

Ludzka przyzwoitość nie pozwala nam uczestniczyć w tym procederze, jaki przygotował 

nam minister Sasin i PiS na zlecenie Jarosława Kaczyńskiego. Jestem przekonany, jeśli wszyscy 

uczciwi, przyzwoici Polacy powiedzą: to nie są wybory, nie będziemy w tym uczestniczyć, to 

będzie jeden z powodów, dla których PiS w ostatniej chwili się wycofa. 

KKZ – tłumacząc: 

Bojkot wyborów prezydenckich: 

• Bezpieczeństwo zdrowotne – pandemia 

• Brak zaufania do rządzących 

• Brak wolnych, tajnych i równych wyborów 

 

Władysław Bartoszewski 

Warto być przyzwoitym 

„Warto być uczciwym, choć nie zawsze się to opłaca. Opłaca się być nieuczciwym, 

ale nie warto”. 

 

Małgorzata Kidawa-Błońska – 10 maja nie wezmę udziału. [A 17 maja? A 23 maja?] 

Robert Biedroń – Trzeba iść nawrzucać Kaczyńskiemu do tej skrzynki. Trzeba iść, żeby 

się policzył. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Nie oddam Polski walkowerem. Będę walczył. 

Szymon Hołownia – Za wcześnie, panie Donaldzie. Za wcześnie. 

[…] 

Krzysztof Bosak – Nie uczestniczymy w żadnych zakulisowych pertraktacjach. 

 

PM – Odwiedziny u obłożnie chorych w czasie pandemii. 

[…[ 

Kolejne kraje przedstawiają plany wychodzenia na prostą… 

 

Koronawirus w Stanach Zjednoczonych: ponad milion zakażonych, ponad 56 000 

ofiar. Eksperci szacują, że niewykrytych przypadków może być dwa razy więcej. 

 

PM – Lasy i pola w Polsce są już tak suche, że jedna zapałka… 

Drony śledzą wypalaczy traw… 

 

[Czteroletni Kacper zniknął nad rzeką, a tata był pijany]. 

 

[Groźna nadchodząca majówka]. 

 

[Kontakt przez szybę szpitala rodzin z podnośnika z zakażonymi]. 

 

 



 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Rośnie liczba osób wyleczonych z koronawirusa. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Rolnicy nie zostaną bez pomocy i 

będziemy czynić wszystko, by  tej trudnej sytuacji ta pomoc była do rolników dotarła. 

Raport o koronawirusie w Polsce 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

Liczba osób hospitalizowanych: 2 934. 

Liczba osób objętych kwarantanną: 82 643. 

Liczba osób objętych nadzorem epidemiologicznym: 18 394. 

 

Jolanta Borek, dyrektor Domu Pomocy Społecznej w Krzyżanowicach – Po dwóch dniach 

od napisania pisma otrzymałam informację, wskazującą na to, że zarząd Polskiej Fundacji 

Narodowej podjął decyzję o wsparciu nas kwotą 38 tysięcy. 

 

Badania naukowców z Uniwersytetu Jagiellońskiego wykazały, że jeszcze w marcu 

połowa pobranych w przestrzeni miejskiej próbek zawierała ślady koronawirusa, po dezynfekcji 

zaszła zmiana. 

Krzysztof Pyrć, profesor, Małopolskie Centrum Biotechnologii, Uniwersytet Jagielloński 

w Krakowie – Akcję widać w tych naszych wynikach bardzo wyraźnie, ta liczba próbek 

pozytywnych zaczęła spadać. 

 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Rolnicy nie zostaną bez pomocy i 

będziemy w tym, żeby w każdej trudnej sytuacji ta pomoc do rolników dotarła. 

Jan Krzysztof Ardanowski, minister rolnictwa i rozwoju w kraju – Przyjmujemy wnioski 

od rolników na program retencji w gospodarstwach. To jest ten, który minister rolnictwa może 

realizować. To jest niebagatelna kwota 100 milionów euro. [A więc z Unii Europejskiej]. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Rozstrzygane są przetargi na ponad 

szejset niewielkich obiektów hydrologicznych, które mogą być zrealizowane w całej Polsce na 

przestrzeni najbliższych kilku miesięcy. Takich zresztą jest plan. To są te elementy tak zwanej 

małej retencji. 

30 tysięcy złotych kary za wypalanie traw… w drugiej połowie tygodnia nadejdzie 

wyczekiwany deszcz. 

 

MA – W polityce nie powinno być miejsca na hipokryzję, szczególnie w tak trudnym 

czasie. Tymczasem wielu polityków w wielu sprawach zmienia swoje zdanie. Eksperci 

komentują, że politycy, którzy dziś kreują się na ekspertów z kryzysem, w przeszłości byli 

często nie tylko bezradni, nie tylko nieprzygotowani, ale przede wszystkim skrajnie 

nieprofesjonalni. [Uwaga: nie dotyczy to polityków PiS]. 

[…] 

 

…Jedną z pierwszych oznak powrotu do normalności w Italii było otwarcie 

odbudowanego mostu w Genui po katastrofie w 2018 roku. [Brawo]. 

 

♣ 
2020-04-29 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5399 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Zamiast wzrostu gospodarczego będzie recesja – przyznaje ministerstwo finansów, a 

premier ogłasza drugi etap odmrażania gospodarki. Mają być otwarte hotele, galerie handlowe i 

biblioteki, a także żłobki i przedszkola pod warunkiem, że będzie bezpiecznie. Ale nie od razu – 

po majówce. [Od 4 maja]. 

PKB spadnie w tym roku o -3,4%. 



Marian Noga, profesor, ekonomista – To oznacza, że wiele osób będzie traciło swój 

osiągnięty już standard życia, będą mieli dochody mniejsze o 10, 15, 20 procent, nie będą mieli 

pracy. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista – Szykujmy się na bardzo ciężkie czasy w 

gospodarce. Szykujmy się na ogromne problemy dla finansów publicznych. Szykujmy się na 

ogromny wzrost zadłużenia. 

 

PM – 422 nowe przypadki zakażenia koronawirusem i kolejnych 22 zmarłych – takie dane 

podało dzisiaj ministerstwo zdrowia, które wciąż zapewnia, że nie wie, dlaczego w Polsce 

wykonuje się tak mało testów. Odpowiedzialny czuje się też Główny Inspektorat sanitarny, 

Katarzyna Górniak – …ostatniej doby wykonano tych testów 14 tysięcy. Zlecają je 

szpitale i Sanepid. A jak działa Sanepid, można usłyszeć od tych, którzy chorowali. Pan Kamil 

chorował w domu. 

Kamil – Musiałem spędzić bardzo dużo minut na telefonie. Poczucie, że jest się zdanym w 

pewnym momencie na łaskę jakiegoś inspektora Sanepidu… 

KG – Pana Tomasza o pozytywnym wyniku testu na koronawirusa Sanepid poinformował, 

gdy ten z koronawirusem leżał już w szpitalu. 

Tomasz – Już wychodziłem z takiej fizycznej fazy, gdzie tam gorączka… 

KG – Pan Piotr na testy kontrolne, które należy wykonać jeden po drugim w odstępie 24 

godzin, czekał w izolacji domowej o wiele dłużej. 

Piotr – To nie były 24 godziny, było to 5 dni od momentu pierwszego testu kontrolnego. 

Tak ze w dziwnych okolicznościach zostałem z tej listy wyrzucony, czyli razem miało być 8 dni 

od pierwszego testu kontrolnego. 

KG – Główny Inspektorat Sanitarny odmówił dziś komentarza, argumentując, że za 

zlecanie testów nie odpowiada, a to właśnie Sanepid zlecił testy choćby tutaj, w zakonie Domu 

Pomocy Społecznej prowadzonych w Chełmnie, gdzie chorych okazało się być 42 zakonnice i 5 

pracowników. 

Adrian Mól, rzecznik prasowy wojewody kujawsko-pomorskiego – Zostało tam 

wysłanych 5 zespołów wymazowych, które pracowały tak, aby pobrać jak najwięcej prób. Tych 

prób zostało pobrane pod 300 wszystkich. 

KG – Po dwóch dniach od tak wzorowo przeprowadzonej akcji były znane już wszystkie 

wyniki. Czyli można. Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

PM – Jak może wyglądać ratowanie życia w dobie pandemii. 

Dramat przed szpitalem: 

- Co mamy teraz zrobić? Gdzie mamy pacjentkę w kwarantannie z podejrzeniem udaru, 

zawieźć? Bo naprawdę okienko zaraz się skończy tej pani. 

 

PM – Wirus nie może zabić demokracji – podkreśla Komisja Europejska i wszczyna 

kolejne postępowanie w sprawie praworządności w Polsce. Tym razem chodzi o ustawę 

dotyczącą dyscyplinowania sędziów w sposób, który zdaniem Komisji może narzucać 

polityczną kontrolę. Z Brukseli: 

Maciej Sokołowski – Nie można poddać kwarantannie praworządności – tak Komisarz 

Jourova wyjaśnia, dlaczego mimo trwającej pandemii Komisja podejmuje kolejne, zdecydowane 

kroki wobec polskiego rządu. Według czeskiej Komisarz – wirus nie może zabić demokracji. A 

polska ustawa dyscyplinująca sędziów uderza w same podstawy porządku prawnego Unii. 

Bruksela rozpoczęła formalną procedurę przeciw Polsce, powtarzając zarzuty, jakie już na 

początku roku wyrażał Polski Senat, sędziowie i instytucje międzynarodowe, że nowe przepisy 

podporządkowują politycznej kontroli wszelkie działania, wypowiedzi polskich sędziów. 

Véra Jourová, wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej – Wirus nie może zabić 

demokracji. Nowe prawo podważa niezależność polskich sędziów, jest niezgodne z zasadą 

pierwszeństwa prawa Unii. 

MS – Polski rząd dostał dwa miesiące na odpowiedź na zarzuty. Dotychczas powtarzał, że 

reformy wymiaru sprawiedliwości wzorowane są na innych krajach Unii. Ale Komisja domaga 

się zmiany prawa. Jeśli po wymianie listów między Warszawą a Brukselą nic się nie zmieni, to 



do Unijnego Trybunału trafi kolejna skarga na Polskę… to sędziowie w Luksemburgu będą 

decydować o zamrożeniu ustawy, jej wycofaniu lub ewentualnych karach finansowych. Dla 

Faktów Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

PM – Jeśli wyborów nie będzie 10 maja, to mogą być tydzień albo dwa tygodnie później – 

przekonuje premier, ale prawnicy mówią, że nie mogą. Rada Stała Episkopatu apeluje, by 

wybory nie budziły wątpliwości prawnych i podejrzeń. A szef PKW ostrzega, że mogą nie być 

w pełni wolne. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Wygląda na to, że to nie tylko sugestia, że to konkretny 

plan. 

Mateusz Morawiecki, premier – Zdaniem konstytucjonalistów możliwe są wybory w 

kolejnych terminach, 17 maja lub 23 maja. 

KKZ – Zmianę terminu mogłaby umożliwić ustawa, nad którą pracuje jeszcze Senat i 

która daje takie prawo marszałkowi sejmu. 

Biedroń – Kolanem przepchnąć nieudolnego prezydenta Dudę. 

KKZ – Marszałek sejmu przesunąć wyborów nie może. 

Wojciech Hermeliński, były przewodniczący PKW – Jedyną możliwością zmiany terminu 

to jest ten, podstawa w postaci stanu nadzwyczajnego. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego – To jest jedyne wyjście 

zgodne z Konstytucją. Każde inne to jest działanie poza prawem. 

Sylwester Marciniak, przewodniczący PKW, wypowiedź z wczoraj – Obawiam się, że w 

pełnym zakresie nie uda się ich przeprowadzić. Wolnych wyborów. 

[ODIHR – było wczoraj]. 

Henryk Szlajfer, profesor, były ambasador w OBWE – Potworna wściekłość na tych, 

którzy z trudem zbudowaną wolność i demokratyczny porządek zdołali w ciągu półtora roku, a 

tak naprawdę w ciągu paru miesięcy tak zdemolować. 

KKZ- I najwyraźniej wyborami za wszelką cenę zaniepokoił się Kościół, który wzywa do 

porozumienia: 

Rada Stała Konferencji Episkopatu Polski 

Apelujemy o wspólne stanowisko ws. Wyborów prezydenckich 

„Aby w dialogu między stronami poszukiwać takich rozwiązań, które nie budziłyby 

wątpliwości prawnych i podejrzenia nie tylko o naruszenie obowiązującego ładu 

konstytucyjnego, ale i przyjętych w demokratycznym społeczeństwie zasad wolnych 

i uczciwych wyborów”. 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta – Jeżeli nawet Kościół, który oskarżany jest, 

że sprzyja PiS-owi, mówi takie rzeczy, powinniśmy wyciągnąć z tego wnioski. 

KKZ – Senat najpewniej zdecyduje o odrzuceniu ustawy o głosowaniu 

korespondencyjnym i trafi ona do Sejmu, gdzie jej los jest niepewny, choć opozycja wydaje się 

być dogadana z Jarosławem Gowinem. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego – Zrobiono tutaj kolosalny 

bałagan prawny. 

[Nie będziemy gdybać]. 

 

PM – Na półtora tygodnia przed zapowiedzianym głosowaniem Polacy wciąż nie wiedzą, 

jak mieliby głosować… 

Marcin Matczak, profesor, Wydział Prawa i Administracji Uniwersytetu Warszawskiego – 

To jest upadek demokracji, gdyż tak się nie da wybierać prezydenta. 

[…] 

 

Maciej Woroch z Londynu – Na wyspach nie wolno nawet siedzieć na ławce w parku, bo 

może się to skończyć mandatem sięgającym kilkuset złotych. Mieszkający tu Polacy mają więc 

uzasadnione obawy o udział w wyborach prezydenckich. 

Zgodnie z obecnymi przepisami, głosowanie 10 maja ma wyglądać tak, jak poprzednio. 

Polacy mieszkający za granicą, do 7 maja mają czas na rejestrację, jeśli trzy dni później chcą 



stawić się przy urnach, do których będą mieć dalej niż Ostatnio. W Wielkiej Brytanii obwodów 

jest tylko 10, o 26 mniej niż w poprzednich wyborach prezydenckich. 

To nie tylko ryzykowne, ale też niegodne z prawem. Brytyjskie MSZ na pytanie TVN 

odpowiedziało, że zachęca, aby głosowanie było zgodne z aktualnymi wytycznymi, dodając, że 

w takich warunkach ich przestrzeganie nie będzie możliwe. Polski ambasador w Londynie w 

liście do rodaków pisze, że ze względów bezpieczeństwa intencją rządu jest przeprowadzenie 

wyborów korespondencyjnych, ale ta zmiana niczego nie gwarantuje. 

A wypełniony pakiet wyborczy trzeba by jeszcze odesłać, co z pewnością nie byłoby 

możliwe w kilka dni. Wielu w kraju, w którym z powodów koronawirusa zmarło już ponad 20 

tysięcy ludzi, ma dylemat, bo obawy budzi nawet wyjście na pocztę… 

 

PM – Pandemia jest ważna, ale większość chorych w Polsce ma inne dolegliwości i ma 

prawo być leczona natychmiast, zwłaszcza przy zagrożeniu życia. Ale pandemia to komplikuje. 

W Faktach wstrząsające historie z Radomia i Otwocka Świętokrzyskiego. Pogotowie przywozi 

pacjentów do szpitali i przed szpitalami zaczyna się dramat. 

Marzanna Zielińska – Pogotowie ratunkowe w Radomiu. W karetce pacjentka z 

kwarantanny w jednym z zakładów opiekuńczo-leczniczych. Wszystko zaczyna się o 11:53. 

Nagranie, do którego dotarliśmy, publikujemy ze względu na ważny interes społeczny. 

Załoga karetki: 

Jedziemy na Tochtemana do oddziału zakaźnego z podejrzeniem udaru. (…) 

MZ – 22 minuty później szpital odmawia przyjęcia. 

Godzina 12:15 

Załoga karetki: 

(…) Zadzwońcie na Tochtermana i się dowiedzcie, dlaczego nie chcą przyjąć. Bo na 

razie triażysta wyszedł, powiedział, że nie przyjmą i poszedłz powrotem na izbę. 

(…) 

Dyspozytor: 

To niech wam poda powód. (…) 

Godzina 12:22 

Załoga karetki: 

(…) Doktor… napisał, że wszystkie udary zakaźne czy niezakaźne ma przyjmować 

na Józefowie oddział neurologii. Czy to prawda? 

Dyspozytor: 

Oddział neurologii na Józefowie nie działa. Więc niech sobie jaj nie robi. Ma przyjąć 

tego pacjenta i koniec. 

MZ – Z każdą minutą przepychanki pacjentka ma większe szanse na szybką śmierć. 

Albo na trwałe inwalidztwo, jeśli to udar niedokrwienny. 

Godzina 12:35 

Załoga karetki: 

(…) Twierdzą, że mamy sobie szukać szpitala. (…) Wymyślili Kozienice. Ale 

Kozienice są takim samym szpitalem jak Tochtermana. W związku z tym co mamy 

teraz robić? Gdzie mamy pacjentkę w kwarantannie, z podejrzeniem udaru, zawieźć? 

Dyspozytor: 

Kozienice nie przyjmą udaru, w związku z tym dzwonię do koordynatora. 

MZ – Od rozpoczęcia akcji mija ponad godzina. 

Godzina 13:02 

Załoga karetki: 

(…) Wiemy coś na temat tego przyjęcia? Czy nie? (…) 

MZ – dwadzieścia minut później nadal nic. 

Godzina 13:27 

Załoga karetki: 

Bo naprawdę okienko zaraz się skończy tej pani. 

MZ – Okienko – w sprawie słowo klucz. Koniec okienka, koniec czasu na ratunek. 

Ostatecznie pacjentka zmarła dwa dni później w szpitalu, przed którym przez trzy 

godziny czekała na pomoc. 



MZ – przed podobnym problemem stanęła w piątek załoga w Ostrowcu Świętokrzyskim. 

Przez trzy godziny szukała szpitala dla pacjenta z problemami kardiologicznymi. Musiała 

interweniować policja. 

Ewelina Wrzesień, aspirant, Komenda Powiatowa Policji w Ostrowcu Świętokrzyskim – 

Policja udała się niezwłocznie na miejsce, tam w trakcie prowadzonych czynności z personelem 

medycznym dostali informację, że pacjentka za moment zostanie przyjęta na oddział. 

MZ – Gdzie zmarła trzy dni później. Pogotowie zawiadomiło prokuraturę. 

Andrzej Gruza, dyrektor Zespołu Opieki Zdrowotnej w Ostrowcu Świętokrzyskim – Nie 

jest pierwszyzną, że na szpitalu urazowym i zespołu wyjazdowym ratownictwa medycznego 

czasem dochodzi do jakichś nieporozumień, drobnych scysji, a nawet, powiedziałbym nawet 

utarczek. 

AZ – W efekcie tych scysji dwie osoby czekały po kilka godzin na ratunek. Oba szpitale, 

które odmówiły przyjęcia pacjentek, nie udzielają informacji, co było przyczyną ich śmierci. 

Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

PM – Wirus przynosi nie tylko zagrożenie życia, ale i biedy. Do kolejek [po darmową 

żywność] dołączają ci, którzy nagle stracili pracę i środki utrzymania. Sami są zszokowani tym, 

że potrzebują pomocy. 

Renata Kijowska – Z pozoru zwykły warszawski autobus. Pan Piotr wie, że nigdzie nim 

nie pojedzie, ale i tak bardzo się cieszy, że już przyjechał. 

Piotr, mieszkaniec Warszawy -W dwóch miejscach nie dostałem tej pomocy, bo już nie 

było paczek. Dopiero tu dostałem. 

RK – Przed pandemią był to punkt informacyjny. Teraz [autobus] zatrzymuje się na ośmiu 

przystankach na ulicach Warszawy, by rozdawać bezdomnym żywność i środki ochrony. W 

kolejce po pomoc zaczęli się ustawiać nie tylko ci, co od lat są bez dachu nad głową. 

Piotr – Marzec i kwiecień to jest tragedia. Nikt nie wypłaca pieniędzy, bo jestem na 

umowie-zlecenie. 

Karolina Gałecka, urząd miasta stołecznego Warszawy – Rzeczywiście zauważamy bardzo 

duży wzrost zapotrzebowania na paczki żywnościowe także ze strony osób, które dotychczas nie 

korzystały na przykład od ośrodków pomocy społecznej. Ale w tym momencie straciły pracę. 

RK – Z danych zebranych przez reporterów tvn24 w niemal wszystkich powiatowych 

urzędach pracy wynika, że w ciągu dwóch tygodni kwietnia w porównaniu z marcem liczba 

bezrobotnych wzrosła o 30 tysięcy. 

Więcej jest tych, którzy żywnością się dzielą, ale i tych, którzy o nią proszą. 

Koronawirus bardzo skrócił drogę ze szczytu na dno. 

Janusz Wróbel, niegdyś bezdomny, pastor Chrześcijańskiej Wspólnoty Bezdomnych 

„Dom Łazarza” w Krakowie – Doskonały kucharz, pracował w wielu restauracjach. Zamknięte 

hotele, zamknięte restauracje, stracił wszystko, stracił pracę. Znalazł się raptownie na ulicy. 

To jest straszne, że ta pandemia sieje takie straszne spustoszenie nie tylko w naszym 

organizmie, w naszym ciele, ale przede wszystkim w naszym życiu. 

RK – [zdjęcia] Tam, gdzie jest wiele ofiar w szpitalach, jest więcej także tych, którzy z 

powodu koronawirusa cierpią biedę. To kolejka po żywność w jednym z francuskich miast. To 

Italia. A to kolejka po pomoc w Stanach Zjednoczonych, gdzie ubóstwo ryć się może pod maską 

niezłego samochodu. W Polsce pomoc może nadjechać autobusem lub wózkiem. Proszenie o 

nią, żaden wstyd. Renata Kijowska, Fakty. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Monika Olejnik i Małgorzata Gersdorf, profesor, 

pierwsza prezes Sądu Najwyższego 

MO – Pani Prezes, była pani, do jutra pani będzie, prezesem przez sześć lat Prezesem Sądu 

Najwyższego. Czego pani żałuje? 

Małgorzata Gersdorf – Żałuję, że czas biegnie tak szybko i że jestem o sześć lat starsza – 

to jest taki mój żal. Oczywiście żałuję kontaktów z kolegami, które będą na pewno słabsze, a 

znalazłam się w miejscu, w którym wszyscy współpracownicy byli na najwyższym poziomie 

moralnym i dzielili mnie zaufaniem, więc to jest bardzo dużo. 



MO – Pani prezes, przez te lata była pani twarzą Sądu Najwyższego, była pani bohaterką 

Sądu Najwyższego, a na koniec pani kadencji Jarosław [?] Kurski napisał tak: „Niestety, dziś 

nad gmachem Sądu Najwyższego, przed którym obywatele przychodzili miesiącami, palili 

świece i skandowali: Konstytucja, powiewa wielka biała flaga, zarzuca się pani, że powiesiła 

pani białą flagę, bo nie chciała pani powołać zgromadzenia ogólnego sędziów”. 

Małgorzata Gersdorf –Ja myślę, że pan redaktor Kurski pomylił się w odczytywaniu prawa 

i tego, co ja zrobiłam, ja nie mam sobie nic do zarzucenia. I na pewno żadnej białej flagi nie 

wywiesiłam, nie zwołując zgromadzenia ogólnego sędziów Sądu Najwyższego w celu wyboru 

pierwszego prezesa. Sytuacja faktyczna taka się stała, że nie mogłam tego zrobić, ponieważ 

narażałabym sędziów na utratę zdrowia lub nawet życia. 

MO – Nie można było zrobić wideo-konferencji? Nie można było zdalnie zrobić 

głosowania, bo chodziło o to, by wyłonić pięciu kandydatów, którzy mogliby kandydować w 

wyborze na pierwszego prezesa Sądu Najwyższego. 

Małgorzata Gersdorf –Nie ma takich możliwości prawnych, żeby można było robić wideo-

konferencje czy zdalnie głosować. Tak że to byłoby niemożliwe. Myślę, że też byłoby 

niemożliwe technicznie, ponieważ sędziowie są z całej Polski i nie są wszyscy tak 

oprzyrządowani, powiedzmy kolokwialnie. Ale nie ma takiej możliwości prawnej. 

MO – Czy pani żałuje tego, że właśnie pandemia przeszkodziła w tym, żeby zwołać 

zgromadzenie ogólne i żeby w jakiś sposób przeszkodzić prezydentowi w wyborze prezesa, bo 

byłaby to jednak jakaś przeszkoda. 

Małgorzata Gersdorf –Pani redaktor, to nie byłaby żadna przeszkoda, ponieważ nowe 

uregulowania dotyczące wyboru pierwszego prezesa zakładają, że trzeba wybrać pięciu 

kandydatów, więc na pewno wśród tych pięciu kandydatów znalazłby się kandydat, który byłby 

zaaprobowany przez pana prezydenta. Czyli to nie byłaby żadna przeszkoda, a ja tego nie 

oceniam z punktu widzenia żalu czy nie, tylko z punktu widzenia okoliczności faktycznych jakie 

zastałam tego siedemnastego, bo pierwszy termin był siedemnastego i niemożliwości zwołania 

zgromadzenia ogólnego ze względu na koronawirusa. 

MO – Pani prezes, zawiesiła pani prace Izby Dyscyplinarnej, powiedziała pani 

pracownikom biura podawczego, że nie mogą przyjmować nowych spraw. Stare sprawy zostały 

oddane do innych Izb, co się spotkało z reakcją prokuratora krajowego, Bogdana 

Święczkowskiego, który oburzył się i żądał od pani wyjaśnień. Jak pani to odbiera? Czy to jest, 

odbiera pani jako groźbę ten apel prokuratora, Święczkowskiego? 

Małgorzata Gersdorf –Przede wszystkim to nie był apel, tylko żądanie. Bo to było ostre 

żądanie z zagrożeniem, że tam jakieś konsekwencje będą w stosunku do mnie wyciągane. Pan 

prokurator nie ma podstawy prawnej do takiego żądania i te przepisy, na które się powołuje: 

artykuł 3, 69 Kodeksu Postępowania Karnego, to w ogóle nie wchodzi w grę tutaj. Ja nie 

zawiesiłam na stałe tej Izby, nazwijmy to „zawiesiłam”, tylko zrealizowałam orzeczenie TSUE 

w zakresie zabezpieczenia i tak musiałam zrobić, ponieważ to zabezpieczenie dotyczy 

wszystkich organów państwowych, także pierwszego prezesa Sądu Najwyższego. Prosiłam 

najpierw pana prezesa Izby Dyscyplinarnej, żeby sam zrealizował to zabezpieczenie, ale on tego 

nie zrobił i stworzył się pewien taki bałagan organizacyjny, w którym musiałam jakoś 

uporządkować przed odejściem, żeby te wszystkie akta sprawy nie biegały z jednej do drugiej 

Izby, a poza tym, żeby był porządek i zrealizowana zabezpieczenie. Tutaj nie mam sobie nic do 

zarzucenia, to jest zarządzenie tymczasowe, charakter mający i jak zawsze mówię, piłka w grze 

jest po stronie władzy, która powinna to wszystko uregulować. 

MO – Jak pani odebrała to żądanie prokuratora Święczkowskiego jako groźbę? Ja 

odniosłam takie wrażenie, że ma być może będzie prowadzone śledztwo przeciwko pani 

profesor? 

Małgorzata Gersdorf –No, najpierw pan minister Warchoł był uprzejmy powiedzieć, że ja 

dokonałam przestępstwa i później była ta reakcja niezależnej prokuratury, więc niewątpliwie jest 

to jakaś groźba. W ogóle się nie spodziewałam takiej reakcji, ale cóż? 

[…zgadywanie, co będzie dalej?] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 



Kandydatka Platformy Obywatelskiej na prezydenta znów zmienia zdanie. Małgorzata 

Kidawa-Błońska zapowiada bojkot wyborów, ale będzie kandydować. 

 

Rusza drugi etap odmrażania gospodarki. 

Szumowski – Więcej osób zdrowieje niż ulega zakażeniu. 

Nowe programy na antenie TVP-Info. 

 

Odmrażanie gospodarki – II etap 

Hotele i obiekty noclegowe będą otwarte już od 4 maja, nie będzie można korzystać 

z restauracji hotelowych ani z przestrzeni rekreacyjnych, na przykład siłowni. 

Po majówce (4 maja) zostaną otwarte centra handlowe, ale bez części 

gastronomicznej i rozrywkowej. 

Od 4 maja będzie można odwiedzać biblioteki i muzea. 

Od 6 maja będą mogły zostać otwarte żłobki i przedszkola. We wszystkich tych 

przypadkach ostateczną decyzję podejmą organy prowadzące. 

 

To do Polaków zależy, czy restrykcje trzeba będzie przywrócić? Czy za kilka tygodni 

będzie można przejść do trzeciego etapu odmrażania gospodarki… 

 

Sejm rozpoczął prace nad trzecią tarczą antykryzysową… 

 

W Warszawie poziom Wisły wynosi 46 centymetrów. 

IMiGW wydał ostrzeżenia przed burzami dla 8 województw. Alertem objęte są: 

podkarpackie, małopolskie, lubelskie, świętokrzyskie, śląskie oraz południowe powiaty 

województw: mazowieckiego łódzkiego, opolskiego. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – 650 takich obiektów w Polsce, które 

będą remontowane i realizowane w najbliższym czasie. To globalna kwota ponad 157 milionów 

złotych, które są przewidziane na ten cel w ciągu najbliższych 3 lat. 

 

MA – Raport pandemii koronawirusa z różnych stron świata: 

[W Rosji źle. W Ameryce równie źle, ale otwierają. W Italii myślą o otwieraniu. 

Hiszpania wprowadza cztery fazy powrotu. We Francji sytuacja nadal trudna. W 

Dojczlandzie wątpią w sens leczenia starszych ludzi zarażonych Covid-19 – chyba 

tylko nazwa wirusa prawdziwa]. 

MA – Brytyjski premier, Boris Johnson, znów szczęśliwym ojcem… 

 

Stanisław Gądecki, arcybiskup, przewodniczący Konferencji Episkopatu Polski – 868 

polskich księży zostało tam (Dachau) zamordowanych, to czyni to miejsce takim symbolem 

męczeństwa duchowieństwa polskiego. Straciło życie prawie 30% duchowieństwa polskiego. 

 

MA – Czy absurdalne wydatki pogrążą krakowski samorząd? 

 

Wielkie serca i tony darów na czas epidemii. 

 

MA – strategia na storpedowanie wyborów prezydenckich, to strategia części opozycji. 

[…] 

Elżbieta Witek, marszałek sejmu. PiS – Bezprawnie wykorzystano blankiet z logo Sejmu 

Rzeczpospolitej Polskiej, ale także logo BAS-u i ktoś się podszywa pod Biuro Analiz 

Sejmowych, to jest niedopuszczalne. 

[…] 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – Wybory nie tylko mają być utrudnione, ale mają się 

po prostu nie odbyć. 

[…] 

MA – sondaż poparcia na prezydenta 



Na obecnie urzędującego prezydenta, Andrzeja Dudę: 64%. Szymon Hołownia: 14%. 

Władysław Kosiniak-Kamysz: 8%. Krzysztof Bosak: 7%. Robert Biedroń: 3%. Małgorzata 

Kidawa=Błońska: 3%. Marek Jakubiak: 1 %. 

 

Awaria oczyszczalni ścieków Czajka – przypominanie… 

O 21 tezach samorządowych… 

 

[Było jeszcze wiele o tym, co TVP dla Polaków, ale o koronawirusie w Polsce ani słowa. 

Czyżby pandemii w Polsce już nie było?] 

 

 

♣ 
2020-04-30 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5432 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

PiS próbował ją odwołać wcześniej, ale się nie udało. Dziś kończy swoją kadencję. 

Pierwsza prezes Sądu Najwyższego, profesor, Małgorzata Gersdorf przechodzi w stan 

spoczynku. W samym środku sporu o ważność przyszłych wyborów prezydenckich i przyszłość 

polskiego sądownictwa. Prezydent wyznaczył jej tymczasowego następcę. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Jeszcze nigdy odejście pierwszego prezesa Sądu 

Najwyższego nie budziło tylu emocji. 

Małgorzata Gersdorf – To najprzyjemniejszy dzień w życiu. 

KKZ – Niewielka z powodu pandemii grupa żegnała odchodzącą w stan spoczynku sędzię, 

Małgorzatę Gersdorf. Za tę wierność zapłacili cenę, spisywani przez policję, karani mandatami. 

Policjant – A tak, tak. Zakaz gromadzenia się. Dokładnie. 

KKZ – Z karami się liczyli, ale przyszli podziękować pierwszej prezes i wszystkim 

sędziom. 

Paweł Kasprzak, Obywatel RP – Jesteśmy przede wszystkim pełni ogromnego podziwu, 

uznania i wdzięczności za to, że dała radę. To nie było oczywiste. 

KKZ – Po przejęciu Trybunału Konstytucyjnego władza postanowiła pozyskać Sąd 

Najwyższy i wysłać Małgorzatę Gersdorf na emeryturę. Pierwsza prezes uznała, że zgodnie z 

Konstytucją jej kadencja trwa sześć lat. 4 lipca 2018 roku to był najważniejszy dzień jej 

kadencji. Powiedziała: Nie, zamachowi PiS na Sąd i przyszła do pracy jak co dzień, choć droga 

do pracy była niecodzienna. [Tłumy ludzi]. Jej opór zatrzymał podporządkowanie władzy. Dziś 

przyznaje, że to nie był łatwy czas, że miała obawy, ale wsparcie sędziów i całej Polski, która 

demonstrowała w obronie sędziowskiej niezawisłości, dało jej siłę. 

Małgorzata Gersdorf – Ja nie mogę tutaj nagle uciec, skoro tyle osób mnie wspiera, czyli 

muszę być odważna, a nie jestem fajterem. Ja właściwie to jestem taka kucharka, bo ja bardzo 

lubię gotować. 

KKZ – Trwała na stanowisku do końca kadencji, za co dziś dziękowali jej sędziowie z 

sędziowskich stowarzyszeń: 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia” – Marsz idzie 

dalej. Marsz niezależności będzie trwać. 

[A wystarczyło wygrać wybory do Sejmu i teraz już byłaby inna Polska. Wyborcy dali 

więcej głosów na opozycję niż na PiS, ale zadecydowała metoda Donta liczenia głosów i dająca 

dodatkową ilość miejsc w Sejmie, dzięki czemu PiS, a właściwie Kaczyński utrzymał się przy 

władzy i teraz w dwójnasób niszczy Polskę. W wyborach do Sejmu zawiniły partie, które zaraz 

po wyborach do Parlamentu Europejskiego rozwaliły Koalicję Europejską. Kosiniak-Kamysz i 

Schetyna nagle postanowili pokazać, że nie mają nic wspólnego z lewicą. I teraz mamy jedne po 

drugich rozwalanie organizacji narodu. Kosiniak-Kamysz nawet nie czuje się odpowiedzialny za 

dopuszczenie PiS do władzy i teraz śmie kandydować na prezydenta RP. Bardzo chora jest nasza 

Polska]. 



KKZ – Prezydent przy pomocy nowej KRS obsadzał miejsca w Sądzie Najwyższym. 

Jednym z nominatów był Kamil Zaradkiewicz, który dziś został powołany na pełniącego 

obowiązki pierwszego prezesa. 

[…] 

 

PM – To nagranie wywołało burzę, bo pokazuje przerażającą sytuację, która nie musi być 

odosobniona. Szpital boi się przyjąć pacjentkę z udarem, bo nie wie, czy nie ma koronawirusa? 

Karetka czeka i czeka, a szanse pacjentki maleją. Wczoraj ujawniliśmy nagranie faktów, dzisiaj 

reakcja lekarzy i prokuratury. 

Marzanna Zielińska – … 

Beata Galas, Prokuratura Okręgowa w Radomiu – W związku z odmową przyjęcia tej 

pacjentki 18 kwietnia tego roku na oddział szpitalny i w związku z tym nieudzielenia 

niezwłocznej pomocy, a przez to doprowadzenie do umyślnie do skutków w postaci śmierci tej 

pacjentki. 

MZ – Będzie to śledztwo w Ostrowcu Świętokrzyskim… 

 

PM – Rząd obiecał i nie dał. Czują się oszukani. [Transparent: Akcja protestacyjna – 

rybołówstwo rekreacyjne]. 

[…] 

Tomasz Dzieciątkowski, doktor habilitowny, wirusolog, Warszawski Uniwersytet 

Medyczny – Właściwy moment na odwoływanie jakichkolwiek restrykcji jest dopiero wtedy, 

kiedy zobaczymy, że ilość zakażeń spada. Póki co tego wcale nie widać. 

[…] 

 

PM – Co z bezpieczeństwem dzieci w otwieranych wkrótce żłobkach i przedszkolach. 

Rząd powierza je samorządom, samorządy alarmują, że są nie takie czyste. Rządowi zależy, 

żeby już w przyszłym tygodniu rodzice małych dzieci mogli wrócić do pracy, ale jednocześnie 

zapewniają, że kto boi się o dzieci, nie musi ryzykować, 

Renata Kijowska – …Do przedszkoli razem z dziećmi miałby wejść reżim sanitarny. 

Monia Niewińska/ dyrektor żłobka miejskiego nr 3 w Białymstoku – Nie jesteśmy do tego 

w żaden sposób przygotowani, ponieważ nie mamy ani wystarczającej ilości środków 

dezynfekcyjnych. 

[Wydaje się, że dyrektora stać na inicjatywę w takich sprawach. A w ogóle namnożyło się 

dyrektorów, każdy zarządzający musi być od razu dyrektorem. „Za moich czasów” przed wojną 

była kierowniczka ochronki – na Kolonii Limanowskiego w Sosnowcu – podobno istnieje do 

dziś, był kierownik szkoły, pan Blicharski…] 

 

PM – Zaraz po majówce ma być odmrożenie biznesu… 

 

PM – Amerykanie potwierdzają, lek wymyślony przeciw eboli, stosowany 

eksperymentalnie także w Polsce, okazał się pomocny w walce z wirusem, nie gwarantuje 

wyleczenia, ale zwiększa szanse… 

Marcin Wrona – …pacjenci po przyjęciu Rendycywiru zdrowieją szybciej… 

 

PM – „Hejter” nagrodzony [film]. 

 

PM – Pandemia wykańcza turystykę i niszczy linie lotnicze… 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

W Polsce tych, którzy wyzdrowieli z Covid-19, jest już więcej niż zakażonych w 

szpitalach, obostrzenia są częściowo znoszone, ale ważna jest wzajemna odpowiedzialność. 

Plan otwarcie żłobków i przedszkoli to zalecenie, a nie nakaz… 

Żagle zaraz po majówce. 

 



Polska – zakażonych 12 877. Ofiar śmiertelnych 644. Wyzdrowiałych 3 236. 

Aktywnych przypadków 8 997. 

 

Szumowski – Wymóg tego, że niektóre osoby muszą wrócić do pracy albo muszą 

pracować tak jak medycy. W związku z tym zapewnienie opieki dla dzieci tych osób jest po 

prostu niezbędne. 

Część samorządów, na przykład Warszawa nie zamierza otwierać przedszkoli i żłobków. 

Prezydent stolicy twierdzi, że nie wie, jak to zrobić. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy – Tych pytań jest mnóstwo. Na przykład nie 

wiadomo, ile dzieci będzie mogło przebywać w jednej sali? Czy mamy przyjmować dokładnie 

takie same wytyczne, jak w sklepach? Co z noszeniem masek? 

…dzieci powinny być podzielone na małe, 12-osobowe grupy. Rodzice, którzy nie 

skorzystają ze żłobków i przedszkoli, nadal przysługuje zasiłek opiekuńczy. 

Marlena Maląg, minister rodziny, pracy i polityki społecznej – Zasiłek opiekuńczy jest 

przedłużony do 24 maja na opiekę nad dzieckiem do lat ośmiu. Takich wniosków wpłynęło 

około 580 tysięcy. 

Od poniedziałku pracownicy przygraniczni będą mogli wrócić do pracy bez obowiązkowej 

dwutygodniowej kwarantanny. 

 

EL – Zabrał swoje dziecko, uciekł do Polski, bo w Szwecji chcieli mu odebrać synka. 

Chłopca odebrał mu jednak sąd rodzinny w Gdańsku, teraz walczy o jego odzyskanie… 

 

EL – Pomoc w walce z pandemią koronawirusa, wsparcie potrzebujących w Rzymie i 

setna rocznica urodzin Karola Wojtyły – to tematy, jakie poruszył dziś w rozmowie z 

prezydentem, Andrzejem Dudą, papież Franicszek… 

 

EL – Polska zapłaci mniej za rosyjski gaz. O obniżce faktur za dwa ostatnie miesiące 

poinformowali polską spółkę Rosjanie… 

 

EL – Odchodząca w stan spoczynku pierwsza prezes Sądu Najwyższego, Małgorzata 

Gersdorf, swoją kadencję rozpoczęła dokładnie 6 lat temu. Wielu komentatorów zapamięta ten 

okres jako czas wyjątkowego upolitycznienia Sądu Najwyższego. 

Konrad Wąż, Bogusz Jankowski – … właśnie niezależne sądy idą…  

Mieczysław Ryba, profesor, politolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski – Pani prezes 

przede wszystkim się kojarzy jako ktoś wyjątkowo upolityczniał jednak Sąd Najwyższy. 

Waldemar Gontarski, profesor, dziekan zamiejscowego Wydziału Prawa w Londynie – W 

nowoczesnym sądownictwie takie coś jest nie do pomyślenia. Jestem przekonany, że ta uchwała 

styczniowa to będzie czarna data w historii polskiego sądownictwa. 

KW – … sędziowie z peerelowskim rodowodem: Józef Iwulski… Jerzy Kuźniar… 

Waldemar Płóciennik… Zbigniew Puszkarski… Halina Kiryło… Dariusz Zawistowski…  

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Taką wisienką na torcie 

była próba przeforsowania takiego delfina w osobie kapitana wojskowej bezpieki przez jego I 

wulskiego, to miał być pomysł pani Gersdorf, jej następca. 

KW – …Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej orzekł, że sędziowie Sądu 

Najwyższego bez odpowiednich podstaw prawnych, jak wtedy gdy sędzia Igor Tuleya złożył w 

TSUE pytania prejudycjalne… Sąd Najwyższy chętnie angażował się w obronę polskiej 

patologii w polskim wymiarze sprawiedliwości. Przykład? Sędzia Paweł eM uznany za winnego 

kradzieży części od wiertarki z jednego z supermarketów, Sąd Najwyższy uchylił wyko sądu 

dyscyplinarnego w Gdańsku, który pozbawił sędziego prawa wykonywania zawodu. Jedyną karą 

było obniżenie mu pensji o jedną piątą na dwa lata. Sąd Najwyższy uniewinnił też sędziego 

Mirosława Topyłę oskarżonego o kradzież 50 złotych na stacji benzynowej, co uwieczniły 

kamery monitoringu. 

Agnieszka Piotrowska, sędzia Sądu Najwyższego – Do zaboru banknotu nie doszło, w 

bezpośrednim zamiarem jego przywłaszczenia. Najprawdopodobniej w wyniku błędu, fatalnej 



pomyłki wywołanej wysokim stopniem roztargnienia obwinionego oraz skoncentrowaniem jego 

uwagi i myśli na czekających go czynnościach służbowych. 

[Jeszcze powinno być ostatnie, jak sędzia ukradł spodnie]. 

KW – To właśnie powołanie Izby Dyscyplinarnej, której zadaniem jest walka z 

patologiami w środowisku sędziowskim, wzbudziło największe protesty wśród przeciwników 

reformy wymiaru sprawiedliwości. 

Małgorzata Gersdorf – Najbardziej jest niepokojąca ta Izba Dyscyplinarna dla wszystkich 

prawników, która jest jakby biczem na Sędzziego. 

Irena Kamińska, ówczesna sędzia Naczelnego Sądu Administracyjnego – Całe życie 

broniłam sędziów, uważam, że to jest zupełnie nadzwyczajna kasta ludzi. 

KW – Zdaniem komentatorów odejście Małgorzaty Gersdorf może być początkiem końca 

tej kasty. 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego – Pojawia się szansa na 

odpolitycznienie wymiaru sprawiedliwości, ukończenie reform usprawniających jego działanie i 

przede wszystkim, być może, znieść pewnych układów utrzymania się starej nomenklatury w 

Sądzie Najwyższym, sięgającym korzeniami jeszcze czasów peerelu. 

KW – Sąd Najwyższy uchodził za ostatni w Polsce bastion władzy nadanej jeszcze przed 

1989 rokiem. Tymczasem Komisja Europejska uruchomiła procedurę naruszeniową wobec 

Polski w związku z ustawą o środkach dyscyplinowania sędziów. To spotkało się ze 

zdecydowaną reakcją ministerstwa sprawiedliwości. 

Zbigniew Ziobro – Jest całkowicie bezpodstawne. Komisja Europejska nie ma uprawnień 

ingerowania w sprawy wewnętrzne kształtowania ustroju wymiaru sprawiedliwości przez 

poszczególne państwa. 

KW – A realizowana przez PiS reforma sądownictwa jest pierwszą tak kompleksową 

próbą naprawy wymiaru sprawiedliwości w Polsce. Konrad Wąż, Wiadomości. 

[Jaka dziedzina życia Polaków zostanie poddana z kolei drugiej próbie tak kompleksowej 

naprawy?] 

 

ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE 

@ 

data zakażeni zmarli wyleczeni 

2020-04-01 2 420 36 ? 

2020-04-02 2 692 51  

2020-04-03 3 266 65  

2020-04-04 3 627 79  

2020-04-05 4 102 94 130 

2020-04-06 4 413 107  

2020-04-07 4 848 129 191 

2020-04-08 5 205 159 284 

2020-04-09 5 575 174  

2020-04-10 5 955 181 318 

2020-04-11 6 356 208 375 

2020-04-12 6 674 232 439 

2020-04-13 6 934 245 487 

2020-04-14 7 202 263 618 

2020-04-15 7 582 286  

2020-04-16 7 918 314  

2020-04-17 8 379 332 866 

2020-04-18 8 742 ~347  

2020-04-19 9 287 360 1 040 

2020-04-20 9 593 380 1 133 

2020-04-21 9 856 401  

2020-04-22 10 169 426 1 513 

2020-04-23 10 512 454 >1 700 



2020-04-24 10 892 494 1 944 

2020-04-25 11 273 524 2 126 

2020-04-26 11 617 535 2 265 

2020-04-27 11 902 562 2 466 

2020-04-28 12 218 596  

2020-04-29 12 640 624 3 025 

2020-04-30 12 877 644 3 236 

    

    

 

 

 

 

ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE 

@ 

 

data zakażeni zmarli wyleczeni 

2020-05-01 13 105 651 3 491 

2020-05-02 13 423 663 3 767 

2020-05-03 13 693 678 3 945 

2020-05-04 14 006 698 4 095 

2020-05-05 14 431 716 4 280 

2020-05-06 14 740 733 4 655 

2020-05-07 14 898 737  

2020-05-08 15 200 756 4 862 

2020-05-09 15 651 785 5 437 

2020-05-10 15 996 800 5 698 

2020-05-11 16 326 811 5 816 

2020-05-12 16 921 839 6 131 

2020-05-13 17 204 861 6 410 

2020-05-14 17 615 883 6 696 

2020-05-15 18 016 907 6 918 

2020-05-16 18 257 915 7 175 

2020-05-17 18 529 925 7 451 

2020-05-18 19 080 941  

2020-05-19 19 268 948 7 903 

2020-05-20 19 739 962 8 183 

2020-05-21 20 143 972 8 452 

2020-05-22 20 619 982 8 731 

2020-05-23 20 838 990  

2020-05-24 21 326 996 9 194 

2020-05-25 21 667   

2020-05-26 22 074 1 024 10 030 

2020-05-27 22 473 1 028 10 330 

2020-05-28 22 964 1 043 10 560 

2020-05-29 23 155 1 051 10 692 

2020-05-30 23 571 1 061 11 016 

2020-05-31 23 786 1 064 11 271 

2020-06-01 24 165 1 074  



 

 
2020-05-01 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5424 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Samotny prezydent, Andrzej Duda, w pustym studio to znak czasów zbyt chorych na 

kampanię i na wybory. Andrzej Duda finiszuje. Pozostali kandydaci mówią: To nie film, to 

farsa. Coraz więcej osób przyznaje, że 10-go w żadnym głosowaniu udziału nie weźmie. 

Maciej Knapik – Oto wstęp do konwencji Andrzeja Dudy, nagranie w ciemnym 

pomieszczeniu. 

Rafał Bochenek, KP PiS – Opustoszałe ulice, wygasłe miasta. Tak, tak, proszę państwa, do 

naszych serc dostała się niepewność. 

MK – Po takich słowach można by dodać, że nie jest to dobry czas na wybory 

prezydenckie, tym bardziej że nawet sam prezydent nie wie, jak i dokładnie. kiedy odbędzie się 

głosowanie. 

Dziennikarz na korytarzu – Panie prezydencie, kiedy odbędą się wybory? Jak one będą 

wyglądały? W jakiej formie? 

Prezydent – Proszę zapytać posłów. 

MK – Decyzję senatorów i posłów 7 maja – trzy dni przed wyborami. Ale wszystkie te 

wątpliwości i pandemia koronawirusa 

Andrzej Duda uśmiechając się – Jestem sam na tej sali. 

MK – nie przeszkadzają Andrzejowi Dudzie, by dążyć do wyborów i po raz kolejny 

chwalić się osiągnięciami PiS-u sprzed 5 lat: 

Andrzej Duda – 500+ to jest temat, o którym się rozmawia wszędzie. 

MK – W spocie wyborczym wzruszeni emeryci dziękują za 13-tą emeryturę. 

Staruszek – Dziękujemy, prezydencie. 

MK – Prezydent mówi o dodatku solidarnościowym dla tych, co stracili przez pandemię 

pracę – przez trzy miesiące 1200 złotych i zasiłek dla bezrobotnych w wysokości tysiąca trzystu 

złotych. Obóz władzy przestał tu być wiarygodny – mówią inni kandydaci. 

Kosiniak-Kamysz – Nieudolne tarcze kompletnie nic nie dają. 

Biedroń – [nie zrozumiałem], ale w to już nikt nie wierzy. 

MK – Opozycja mówi jednym głosem o przełożeniu wyborów na czas po pandemii. Byli 

prezydenci i premierzy oświadczają, że nie wezmą udziału w forsowanym przez PiS głosowaniu. 

Aleksander Kwaśniewski, były prezydent, w „kropce nad i” – Zastrzeżenia do wyborów 

korespondencyjnych przygotowanych jako tako, są takie, że one mogą być po prostu 

nieuczciwe. 

MK – I tu warto przypomnieć słowa samego prezesa, Kaczyńskiego, sprzed dziewięciu lat: 

PJK – Wybory są przeprowadzone na zasadzie ograniczonego zaufania, czyli inaczej 

mówiąc, są po prostu kontrolowane. Kontrolowane przez opozycję i przez różne siły społeczne. 

To jest norma demokratyczna. 

MK – Ale wtedy prezes był w opozycji. Teraz jest przy władzy, więc wybory ma 

kontrolować władza. A list polityków dzisiejszej opozycji skwitowany jest tak: 

Beata Szydło – To jest dla mnie rzecz, kuriozalna. 

MK – Prezydent przemawiał przez dwie i pół godziny. To dla Joachima Brudzińskiego jest 

atutem: 

Joachim Brudziński 

Czy któryś z kontrkandydatów #Duda2020 byłby wstanie [powinno być w stanie, bo 

chodzi o stan; wstanie pochodzi od wstać] tak jak #PAD przedstawić z głowy swój 

program? Czy ktoś jest wstanie wyobrazić sobie Panią Kidawę czy panów 

Kosiniaka, Hołwonię albo Bosaka którzy by przez ponad dwie godziny prezentowali 

merytoryczne propozycje programowe? 

Źródło: twitter.com/brudziński 

[Czy kontrkandydaci dostali od TVP również po 2,5 godziny na przedstawienie własnego 

programu?] 

MK – Ale też wywołało negatywne porównania: 



Hołownia – Władysława Gomułki, Gierka, to również byli ludzie, którzy potrafili bardzo 

długo mówić o niczym. 

Bosak – Proszę nie zakłócać naszej konferencji prasowej, panie ministrze. 

Sikorski – Proszę nie kłamać o Unii Europejskiej. 

MK – To spięcie euro-sceptyka Bosaka z Sikorskim w 16 rocznicę wstąpienia Polski do 

Unii Europejskiej. U prezydenta Dudy Unia byłą dziś na drugim planie. 

PAD [tak teraz będę zapisywał Andrzeja Dudę] – Nie. Nie. Nie. Dobre to, co polskie. Nie. 

Nie. Nie. Interes Polski na pierwszym miejscu. 

MK – W spocie wyborczym [PAD] prezentuje się z politykami amerykańskimi. Z Europy 

pojawił się tylko Victor Orban, tyłem. 

MKB – Wyprowadzają nas z Unii Europejskiej. Robią to w sposób cyniczny. 

MK – W pytaniach o datę wyborów pojawia się coraz częściej 23 maja. Maciej Knapik, 

Fakty. 

 

JP – Jeden z kandydatów na prezydenta już ma karty do głosowania. Ciekawe, czy może 

mieć ich więcej. Karty, które wyciekły, wyglądają na łatwe do skserowania. Poczta nie ma 

pojęcia, komu je dostarczy, bo nie ma adresu zamieszkania, a potwierdzenia odbioru nie będzie. 

A w firmie drukującej tak zwane pakety wyborcze, pojawił się koronawirus. 

Paweł Płuska – Takie zwykłe ksero, ale o wielkiej mocy, mocy wyborczej. Oczywiście jest 

i to rzeczywiście. [napis: KOPIA] Jednak działania służb, które wszczęły postępowanie i brak 

jakiegokolwiek dementi, może świadczyć, że tak właśnie wygląda karta do głosowania w 

korespondencyjnych wyborach prezydenckich. 

Stanisław Żóltek, kadydat na prezydenta [pierwszy raz się ujawnił] – Wygląda, jakby była 

czymś poważnym. Ale po przeanalizowaniu stwierdziłem, że nie ma tu żadnego paska, wszystko 

to jest wydrukowane na laserówce. 

PP – Zwykła kartka, jedna z milionów przekazanych do podkrakowskiej firmy zajmującej 

się kompletowaniem tak zwanych pakietów wyborczych. Stamtąd wyciekła. Stąd pytania i o 

bezpieczeństwo kart, i o same ich zabezpieczenie przed fałszerstwem i powielaniem. 

Wojciech Hermeliński, były przewodniczący PKW – Jak tak przyglądam się tej pieczęci, 

która jest w tym miejscu, gdzie powinna znajdować się pieczęć PKW, no, to jest jakaś pieczęć w 

ogóle nieznana ustawie. 

PP – Według Polskiej Wytwórni Papierów Wartościowych, to jej oświadczenie, przy 

projektowaniu i drukowaniu pakietów wyborczych: 

„…w procesie projektowania i druku elementów przyszłego pakietu wyborczego 

zastosowano wysokiej jakości zabezpieczenia, które uniemożliwiają wykonanie 

kopii techniką kserograficzną, a tym samym ich fałszowanie.” 

„…karta wyborcza przygotowana i wytworzona na potrzeby tegorocznych wyborów 

prezydenckich będzie najlepiej zabezpieczoną kartą wyborczą w historii wyborów w 

Polsce.” 

PP – W praktyce to wszystko, jak mówi opozycja, wygląda dość niebezpiecznie i 

niepoważnie. 

[…] 

Wicepremier Sasin jest ministrem aktywów państwowych, a jego resort [ministerstwo] 

poinformował, że nie odpowiada za druk kart wyborczych: 

Ministerstwo Aktywów Państwowych nie odpowiada z a druk kart wyborczych ani 

za przygotowanie pakietów do głosowania korespondencyjnego. Nie wynajmowało 

też żadnych prywatnych firm do ich przygotowania. 

Poczta Polska prowadzi czynności zmierzające do przygotowania wyborów w trybie 

korespondencyjnym na podstawie decyzji Premiera Mateusza Morawieckiego z dnia 

16 kwietnia. 

Źródło: PAP 

PP – Poczta na nasze pytania dziś nie odpowiada. Zanim pakiet wyciekł, przekonywała, że 

jest firmą usługową i odpowiada za to, co może. 

Grzegorz Kurdziel, wiceprezes zarządu Poczty Polskiej, wypowiedź z 28 kwietnia – Za ten 

proces doręczenia, natomiast później to już jest rolą też adresata. 



PP – To „później” też wygląda interesująco, bo przecież nikt skrzynek z pakietami 

specjalnie pilnował nie będzie. Listonosze muszą nam pakiety dostarczyć. Ja mówi zwolniony z 

Poczty związkowiec, obawiają się, czy zdążą? 

Kierownictwo niedawno się zmieniło. Zmieniła się też sytuacja. Jak ustalił portal tvn24.pl 

w firmie z Piotrkowa Trybunalskiego, która zajmowała się kompletowaniem pakietów, jeden z 

pracowników, co potwierdziło to pismo Sanepidu do senatora Krzysztofa Brejzy, był zakażony 

koronawirusem: 

W dniu 28.04.2020 uzyskano dodatni wynik badania w kierunku kornawirusa 

SARS-Cov-2. 

On trafił do szpitala, a jego współpracownicy na kwarantannę. Paweł Płuska, Fakty. 

 

JP – W wielu miejscach Polski strugi deszczu, ale jest majówka… 

 

JP – A propos zdrowia i życia. Już nie mamy sił – mówią pracownicy w domu opieki w 

Czernichowie i samotnej walce się poddają. Pielęgniarki i opiekunki pracowały od dwóch 

tygodni non stop, niektóre tracą przytomność. Dzisiaj ewakuacja ośrodka była konieczna i 

mocno spóźniona… 

 

…unikaj większych skupisk dzieci w przedszkolu… Pójdą po trupach do tego zwycięstwa 

i to po realnych trupach. To bardzo nieładna tendencja ukrycia się za nami, ukrycia się za tym 

otwarciem galerii. Galeria na tych ludzi z tego oczekiwanego wzrostu zachorowań, bo to, że te 

wybory spowodują wzrost zachorowań, a tym samym niestety zgonów jest oczywiste. – to 

Migalski. 

…skutki odczujemy pod koniec maja. 

Paweł Grzesiowski, doktor, prezes zarządu fundacji Instytut Profilaktyki Zakażeń – I to 

jest moment, kiedy bardzo zmęczona już ochrona zdrowia dostanie kolejny ciężki cios, czyli 

będzie więcej chorych w szpitalach. Ja nie wiem, czy my to wytrzymamy. 

[Ale PJK będzie miał PAD]. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

JP – W Rosji na liście nowych przypadków koronawirusa jest rosyjski premier. W Stanach 

największe wrażenie robią liczby: 30 milionów bezrobotnych w ciągu zaledwie 6 tygodni. 

Brytyjski premier też widzi, jak wirus zjada mu gospodarkę, ale jeszcze nie widzi szans na 

powrót do normalnego życia… 

Cezary Grochot – …Rosja w ciągu doby 7 933 zakażeń. 

Нас перестали кармить – to pielęgniarka ze szpitala w Rosji [nas przestali karmić]. 

Michaił Miszutkin, premier Rosji – Władimirze Władimirowiczu, właśnie dowiedziałem 

się, że mój test na koronawirusa dał wynik pozytywny. Zgodnie z zaleceniem lekarzy zamierzam 

poddać się samoizolacji. 

[…] 

 

JP – W cieniu wirusa i w rzadkim momencie obrazek – posłowie przyjęli niemal 

jednogłośnie ustawę anty-przemocową. Oprawca może dostać nakaz natychmiastowego 

opuszczenia mieszkania, w którym maltretuje bliskich, [mal treté, francuskie: złe traktowanie; 

po polsku to znacznie więcej znaczy] wspólne cztery ściany przestaną być wspólnym 

więzieniem sprawcy i ofiary… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Justyna Pochanke i Włodzimierz Cimoszewicz, były 

premier 

JP – Jeżeli Kaczyński szedł będzie do wyborów po trupach, to na pewno nie po moim, ja w 

tym udziału nie wezmę. To jest pana deklaracja w sprawie 10 maja. 

WC – Tak. To prawda. Powiedziałem czy nawet napisałem już kilka tygodni temu. Od 

dosyć dawna jestem przekonany, że po pierwsze obywatele nie powinni akceptować 

narzucanego im ryzyka dla ich zdrowia i życia. Po drugie, ludzie, którzy wyznają wartości 

demokratyczne, nie powinni akceptować łże-wyborów. Po trzecie, ci z nas, którzy widzą jak 

niszczona jest Polska, jak niszczona jest praworządność i demokracja, ludzie nie powinni tego 



popierać. Jedynym rozwiązaniem, wobec tego typu brutalnej, chuligańskiej przemocy jest bierny 

opór. On się w tym przypadku wyrażą w bojkocie tego przedsięwzięcia zwanego wyborami. 

JP – Jak by pan tę swoją decyzję tak najprościej wytłumaczył swoim wyborcom? Ma ich 

pan od lat tysiące. Od lat kandyduje pan w swoim okręgu niedaleko Białowieży. Dostaje pan 

mnóstwo głosów w różnych wyborach, a ludziom, którzy mają do pana zaufanie. 

WC – Powiedziałbym, że po pierwsze, to nie są wybory. Jeśli w ogóle do tego dojdzie, 

będzie głosowanie, ale mniej więcej o takiej samej wartości, jak to, co starsi pamiętają. Był 

jeden kandydat na miejsce i rzekomy wybór się do tego ograniczał. Po drugie, po ludzku 

odradzałbym podejmowanie ryzyka. Ryzykiem jest przyjęcie zestawu do głosowania. Jak dzisiaj 

państwo mówiliście, w firmie, w przedsiębiorstwie, które zajmowało się konfesjonowaniem, a 

więc składaniem tych zestawów, jeden pracownik okazał się chory. Nikt z nas nie jest na tyle 

ekspertem, żeby stwierdzić, czy stwarza to zagrożenie? Czy nie? Dla tych, którzy będą 

przyjmowali te papiery. Nie wszyscy listonosze będą zdrowi. Trzeba będzie wreszcie gdzieś tam 

pojechać i wrzucić tę kopertę. Ponadto wszystko wskazuje na to, że bałaganiarski sposób 

uchwalenia bałaganiarskiego prawa powoduje, że nikt nie kontroluje tego. Dzisiaj znowu się o 

tym dowiedzieliśmy, co prawda wypowiadają się rozmaite instytucje, że stworzono taki wzór 

graficzny, który jest nie do podrobienia, ale nie jest to na ważniejszy temat: Kto kontroluje ilość 

drukowanych kart do głosowania? Kto będzie nimi dysponował? Kto będzie mógł decydować o 

tym, ile z nich znajdzie się w urnach? Te wybory nie zawierają najbardziej elementarnych 

gwarancji, a więc nie można ich nawet nazwać wyborami. Dlatego nie należy w nich brać 

udziału. 

JP – Jaki jest pana scenariusz wyborczy? Co się stanie? 

WC – Wie pani, po pierwsze, wciąż trudno uwierzyć, że za te osiem dni odbędzie się to 

głosowanie. Wydaje mi się, że sytuacja jest krańcowa, ekstremalna. Senat coś postanowi. Różne 

rzeczy może postanowić, ale przyjmiemy to, co wydaje mi się najbardziej prawdopodobne, 

odrzuci tę bałaganiarską niby ustawę. Ona wróci do Sejmu i wielki egzamin życiowy, 

polityczny, ludzki, będzie zdawał pan Jarosław Gowin i ludzie z jego partii. Jeżeli on jest 

rzeczywiście demokratą, który może się zgadzać bądź nie zgadzać w różnych sprawach, to 

powinien głosować, broniąc stanowiska Senatu, tak żeby nie dopuścić do tych niby-wyborów w 

najbliższym czasie. Jeżeli tak się stanie, to głosowania nie będzie. Jeżeli on odejdzie, to jak 

powiedział wczoraj Aleksander Kwaśniewski, będzie człowiekiem wyjątkowo poszkodowanym, 

który nawet nie zdaje sobie sprawy, będzie Duda. Praktycznie nie wiemy, to jedyny kandydat, 

który prowadzi kampanię wyborczą, dlatego że jego mandat, ponowny mandat nigdy nie uwolni 

się od tego skojarzenia z łże-wyborami przeprowadzonymi w warunkach pandemii narażenia 

życia wyborców. Wreszcie to może wszystko doprowadzić do, wobec rozchwiania obozu 

rządzącego, do rosnącego oporu w naszym społeczeństwie. Ja głęboko wierzę, że jednak obudzi 

się ta większość, która chciała i chce w Polsce wolności i demokracji. 

[…] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Kampania w czasie pandemii inna niż poprzednia. Prezydent Andrzej Duda przedstawia 

program, a w nim dodatkowa specjalna pomoc państwa dla Polaków w kryzysie. 

Wsparcie dla rodziny, przedsiębiorców, pracowników i rolników – Andrzej Duda 

przedstawił swój program. 

PAD – Możecie być pewni, ja nigdy jako prezydent Rzeczypospolitej nie pozwolę na to, 

by ktokolwiek państwu odebrał te pieniądze. 

Weekend majowy w dobie pandemii. 

PAD – Chcę powiedzieć o Polsce takiej, o jakiej marzyłem. Chcę powiedzieć o Polsce 

takiej, jaka jest dzisiaj, ale chcę powiedzieć o Polsce takiej, jaka również głęboko wierzę w to, 

że będzie… To jest nasza wspólna wielka ambicja… Te pieniądze będą. Bądźcie spokojni. To 

jest dzisiaj wasza materialna baza, którą stworzyliśmy po to, żebyście byli pewni. Możecie być 

pewni. Ja nic jako prezydent Rzeczypospolitej nie pozwolę na to, by ktokolwiek państwu 

odebrał te pieniądze… Jestem państwu ogromnie wdzięczny… O to walczyłem przez wszystkie 

lata, to walczył kiedyś pan prezydent, profesor, Lech Kaczyński, w tym właśnie wspierał go pan 

profesor Zbigniew Religa… Zasiłek dla bezrobotnych musi zostać podniesiony… 



[Tyle tylko TVP zamieściła z dwugodzinnego wystąpienia prezydenta, Andrzeja Dudy. 

Nic nie obciąłem. Resztę przemówienia opowiedzieli komentatorzy. Jak ja na to patrzę: 

Emerytom dano trzynastą emeryturę niemal 900 złotych. Nie emeryci, jeśli mają małe 

dzieci, dostają po 500 złotych na każde dziecko oraz raz w roku 300 złotych na podręczniki dla 

tych dzieci. – To reklamował prezydent. 

Miałem w banku oszczędności. Od listopada do stycznia zamieniłem je na euro. Płaciłem 

po 4,2 złote za 1 euro. Gdybym je dzisiaj zgłosił w banku, bank zapłaciłby mi 4,6 złotych za 1 

euro. Zarobiłem już 10%. Spójrzmy na samą emeryturę: średnia emerytura wynosi około 2 

tysiące złotych, co daje rocznie 24 tysiące złotych. Spadek wartości złotego wynosi 10%. 

Przykładowy emeryt w ciągu roku traci na różnicy kursów walutowych te 10%, czyli 2 tysiące 

400 złotych – panie prezydencie. Tyle Polska traci na tym, że PiS nie chciał waluty euro w 

Polsce. O te same 10% w tej chwili są bogatsi Słowacy, Litwini i reszta strefy euro. 

Do wyborów NBP utrzyma złotówkę na tym poziomie. Ale po wyborach złotówka poleci 

w dół, bo nie ma powodów, żeby tak się nie stało]. 

 

EL – …nie prowadzą kampanii wyborczej. Pozostali kandydaci organizują konferencje 

prasowe niemal codziennie. [Dlaczego TVP ich nie transmituje? Każdy kandydat ma 2,5 

godziny darmowe na antenie TVP, jak PAD]. 

Robert Biedroń – Niech się święci 1 maja. 8 godzin pracy, 8 godzin odpoczynku, 8 godzin 

snu. Tak powinien wyglądać normalny dzień każdego człowieka. 

Małgorzata Kidawa-Błońska – Ja w takiej zabawie pisowskiej udziału nie będę brała jako 

obywatel i jako kandydat. 

MKB – te 16 lat [w Unii Europejskiej] to były bardzo dobre lata. Polska wspaniale się 

rozwijała. Wystarczy rozejrzeć się w około, zobaczyć, ile powstało inwestycji, różnych, 

infrastruktury, kulturalnych, sportowych. 

Szymon Hołownia – Polska w Unii Europejskiej, mam nadzieję, będzie tym horyzontem, 

który będzie mi towarzyszył do końca moich dni. My tę Unię musimy tworzyć i współtworzyć. 

Nie tylko czuć się jej beneficjentami. 

Krzysztof Bosak – [kłótnia z Sikorskim] 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Ja zrobię wszystko, żeby te wybory przenieść, ale jakby 

się odbyły, to też pójdę i na debaty, będę walczył do samego końca, bo Polski walkowerem nie 

oddam. 

[…] 

 

EL – Sejm przyjął trzecie już rozszerzenie rządowej tarczy antykryzysowej. Nowe 

rozwiązania to blisko miliard złotych na inwestycje i lepsza ochrona pożyczkobiorców. Główne 

zadanie tarczy, to ochronić jak najwięcej miejsc pracy… 

 

EL – Sejm przyjął przygotowaną przez ministerstwo sprawiedliwości ustawę 

antyprzemocową, która pozwala na natychmiastową izolację sprawcy przemocy od ofiary. 

Posłowie byli niemal jednogłośni… 

 

EL – Ekolodzy zmienili zdanie: wycinka drzew w Puszczy Białowieskiej potrzebna. 

 

EL – W Polsce kolejnych 255 pacjentów wyzdrowiało z Covid-19. To wciąż nie oznacza, 

że już wygrywamy z epidemią… 

 

Polska – 13 105 zakażonych. 651 zmarło. 3 491 wyleczonych. 

 

Zachodnio-Pomorskie: 401 zakażonych. 10 śmiertelne 

Pomorskie: 434 zakażonych. 12 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 148 zakażonych. 1 zmarł 

Kujawsko-Pomorskie: 550 zakażonych. 28 zmarło 

Podlaskie: 375 zakażonych. 4 zmarło. 

Lubuskie: 87 zakażonych. 0 zmarł. 



Wielkopolskie: 1443 zakażonych. 86 zmarło 

Mazowieckie: 2452 zakażonych. 206 zmarło. 

Łódzkie: 972 zakażonych. 34 zmarło. 

Świętokrzyskie: 270 zakażonych. 8 zmarło. 

Lubelskie: 365 zakażonych. 13 zmarło. 

Dolnośląskie: 1580 zakażonych. 48 zmarło. 

Opolskie: 398 zakażonych. 28 zmarło. 

Śląskie: 2380 zakażonych. 120 zmarło 

Małopolskie: 913 zakażonych. 30 zmarło. 

Podkarpackie: 337 zakażonych. 23 zmarło. 

Źródło: gov.pl 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5424 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

2 maja – piękny słoneczny, bo to święto flagi. Ale maj szykuje nam sporo niespodzianek. 

W politycznym zoo 10, 17, 23. Drużyna Gowina topnieje. Część posłów bardziej boi się prezesa 

niż wirusa. Jakie polityczne jajko z niespodzianką dostaną wyborcy, o tym: 

Maciej Knapik – Stroje historyczne, ale przyłbice zupełnie współczesne. [Przed zamkiem 

warszawskim pani i żołnierz, pani w sukni z epoki, mundur żołnierza również]. Za tydzień 

wybory prezydenckie, korespondencyjne, kopertowe i nadal nie wiadomo dokładnie jakie. 

Cimoszewicz – [wczoraj zanotowałem tę wypowiedź]. 

MK – Mocny apel byłego premiera i deklaracja kandydatki PO w pseudo-wyborach w 

usłudze pocztowej w czasie pandemii Małgorzata Kidawa-Błońska udziału brać nie będzie. 

MKB – Kaczyński chce nas zmusić, żebyśmy wzięli w tym udział, żeby mógł powiedzieć, 

że wszyscy wzięli udział. Proszę bardzo, wynik jest taki, a nie inny. Ten wynik już dawno jest 

ustalony. 

MK – Lewica mało, że nie słucha Cimoszewicza, to dodatkowo apeluje do elektoratu 

Małgorzaty Kidawy-Błońskiej: 

Tomasz Trela, KKP SLD – Zagłosujcie na Roberta Biedronia, który w trudnym czasie 

nigdy was nie opuści. 

[Tak jak opuścił Wiosnę po roku istnienia, którą sam powołał. Opuścił Wiosnę dla 

mandatu w Parlamencie Europejskim. A teraz po kilku miesiącach chce opuścić Parlament 

Europejski, bo mu zapachniała prezydentura RP. A zaczął od opuszczenia mieszkańców 

Słupska, bo nie chciał być dalej prezydentem miasta. Biedroń jest właśnie wybitnym specjalistą 

od opuszczania. – Prawda?] 

MK – Z wyborów nie wycofa się sam Kosiniak-Kamysz, który uwierzył, że w głosowaniu 

kontrolowanym przez PiS, może wygrać z kandydatem PiS-u. 

Kosiniak-Kamysz – Jest autentycznie możliwość drugiej tury. Nie oddam walkowerem 

Rzeczpospolitej. 

MK – Ale i on równocześnie twierdzi, że PiS gra nieczysto. 

[…] 

MK – To 10 już raz pan odrzuca. Tak? 

Michał Wypij, KP PiS, Porozumienie – Tak, zdecydowanie. 

MK – A dlaczego? To jest kwestia organizacyjna czy polityczna? 

MW – Także zdrowotna. 

MK – Posłowie Porozumienia Jarosława Gowina kluczą. Gdy poseł Wypij mówi nam o 

ważnych kwestiach zdrowotnych, inny poseł Porozumienia sugeruje coś przeciwnego: 

Kamil Bortniczuk 

KP PiS, Porozumienie 



Ponieważ dziś widać, że całkiem dobrze radzimy sobie z epidemią koronawirusa, 

mam taką refleksję, że w ciągu ostatnich kilku tygodni ulegliśmy trochę panice i 

założyliśmy w ciemno, że wyborów nie da się przeprowadzić w klasyczny sposób. 

Źródło: se.pl 

MK – Ewentualna porażka Andrzeja Dudy w normalnych wyborach za kilka miesięcy 

oznaczałaby fatalną sytuację dla PiS-u, który stracił już większość w Senacie i walczy o kruchą 

większość w Sejmie: 

Głosowanie nr 34 

Głosowało 459 

Za 228 

Przeciw 228 

Wstrzymało się 3. 

Źródło: archiwum 

MK – A zatem jest to polityczna walka o wszystko. Maciej Knapik, Fakty. 

 

JP – W trudnym czasie podejmuję się zaszczytnej funkcji kierowania Sądem Najwyższym 

– pisze sędzia, Kamil Zaradkiewicz – przystępuje do pracy. Po pierwsze, sędziowie mają się 

powstrzymać od wypowiedzi publicznych. Po drugie, Sąd ma się uwolnić od piętna haniebnych 

zbrodni. Czy to sąd ostateczny nad Sądem Najwyższym? O tym: 

Paweł Płuska – …Dziś zwołał spotkanie techniczne dyrektorów departamentów dotyczące 

organizacji zgromadzenia ogólnego sędziów, które ma wybrać nowego prezesa. A wcześniej 

wydał oświadczenie: 

„…apeluję do Sędziów o powstrzymanie się od działań, w tym od wypowiedzi 

publicznych, które mogłyby osłabiać zaufanie do niezależnego sądownictwa, a tym 

bardziej świadczyć o politycznej motywacji lub braku obiektywizmu sędziego…” 

Kamil Zaradkiewicz, doktor habilitowany, sędzia Sądu Najwyższego wykonujący 

obowiązki pierwszego prezesa Sądu Najwyższego 

Źródło: PAP 

Piotr Gąciarek, sędzia Sądu Okręgowego w Warszawie, Stowarzyszenie Sędziów Polskich 

„Iustitia” – Jest mianowany jako polityczny komisarz z klucza politycznego, osoba bezpartyjna 

politycznie. I on apeluje do sędziów politycznie. 

Łukasz Chojniak, doktor, adwokat, Uniwersytet Warszawski – Diabeł się ubrał w ornat i 

ogonem na mszę dzwoni. 

PP – Takich opinii z ust prawników słyszeliśmy dziś wiele. Przypominali, że po pracy w 

Trybunale Konstytucyjnym i konflikcie z prezesem Rzeplińskim Zaradkiewicz dzięki dobrej 

zmianie trafił do rady nadzorczej Naftoportu, potem do ministerstwa sprawiedliwości, gdzie 

blisko współpracował z Patrykiem Jakim. Kolejny etap to nominacja do Sądu Najwyższego 

przez nową KRS… A teraz do sędziów, ale też dziennikarzy apeluje o zaniechanie podważania 

statusu innych sędziów. 

Mimo negatywnych doświadczeń ostatnich lat wyrażam nadzieję, że przez 

wprowadzenie i utrwalenie koniecznych dla prawidłowego funkcjonowania 

sądownictwa standardów niezależności i niezawisłości wymagających wskazanych 

powyżej postaw już wkrótce Sąd Najwyższy jako konstytucyjny organ władzy 

publicznej zasłuży na pozytywną ocenę oraz na zaufanie obywateli. Nie będzie to 

jednak możliwe bez sędziów respektujących zasady apolityczności i niezawisłości. 

Ci zaś, którzy w sprawowaniu urzędu nie potrafią sprostać powyższym standardom i 

którzy kierują się typową dla okresu totalitarnego reżimu komunistycznego, często 

nieskrywaną polityczną motywacją, powinni odejść ze służby sędziowskiej. 

Kamil Zaradkiewicz, doktor habilitowany, sędzia Sądu Najwyższego wykonujący 

obowiązki pierwszego prezesa Sądu Najwyższego 

Źródło: PAP 

[…] Wybór następcy Małgorzaty Gersdorf, to nowa polityczna misja Kamila 

Zaradkiewicza. Paweł Płuska, Fakty. 

 



JP – Dla wielu młodych prawników prawdziwym mistrzem jest profesor Adam 

Strzembosz i za to, że jest drogowskazem, który nie kręci, dostał nagrodę Polskiej Rady biznesu 

imienia Jana Wejcherta… 

 

JP – Pięciotygodniowa Klara jest jak symbol zwycięstwa nad koronawirusem. 

Klara jest pierwszym chyba dzieckiem, którego mama byłą zarażona koronawirusem, 

urodziła się ujemna… 

 

JP – …to mógłby być każdy z nas. Żegnają go ratownicy – swojego kolegę. Jest trzecią 

ofiarą koronawirusa wśród pracowników służby zdrowia – tych z pierwszej linii frontu. 

To bardzo smutna informacja – odszedł od nas wieloletni pracownik radomskiego 

pogotowia, pracownik medyczny, kierowca, człowiek niezwykle lubiany w środowisku. 

Radosław Witkowski, prezydent Radomia – Odszedł po walce z koronawirusem. 

Dziś myślami jestem z rodziną ratownika medycznego, łączę się w bólu, składam wyrazy 

współczucia. Nie zostawimy rodziny naszego ratownika medycznego samej, udzielimy 

wszelkiej możliwej pomocy. – [To powinien był powiedzieć prezydent Radomia, a nie 

powiedział]. 

 

JP – Gospodarcze dane – liczby, które są jeszcze groźniejsze niż skala zakażeń: puste 

hotele, restauracje, kawiarnie, sklepy, uziemione samoloty. Koronawirus właśnie pokazuje nam, 

proszę państwa, jak wygląda pierwszy kwartał 2020 w Polsce. 

Arleta Zalewska –  

AZ -Tutaj nikt już nie udaje, że w tym roku wszystko będzie dobrze: 

Piotr Zakens, kino „Rialto” w Poznaniu – W tej chwili generujemy wyłącznie straty. 

Rzeczywiście wszystko jest zamknięte. Nie wiadomo, na jak długo. Czas powrotu do kim 

widzów na pewno się bardzo wydłuży. Po drugie też nie będzie nowych tytułów. 

AZ- Te prognozy, liczby 

Bogdan Kurys, wiceprezes zarządu firmy przewozowej „Sindbad” – Spadek w kwietniu 

jest stuprocentowy [autokary]. Ten sezon mamy już stracony i będzie bardzo długo się 

odbudowywał. 

AZ – I w końcu ten widok: pełnych parkingów, pustych sal kinowych, restauracji – 

mówiąc wprost: dla nich rok 2020 jest po prostu rokiem walki o przetrwanie. 

Po raz pierwszy od wybuchu pandemii ministerstwo finansów publikuje dane. Dziś wiemy 

już na pewno, że deficyt budżetowy w marcu +6,1% - o tyle zwiększyła się dziura budżetowa, a 

to dopiero pierwsza z serii liczb, które pokazują skalę tego kryzysu. Kolejny i tu nie ma pomyłki 

– PKB w 2020 -3,4% - to pierwszy od 1991 roku taki spadek PKB. 

Andrzej Malinowski, prezydent pracodawców RP – To jest pandemia gospodarcza. To jest 

po prostu tragedia i myślę, że ta tragedia będzie się powiększała, o ile nie rozpoczniemy w 

sposób jakby taki istotny odmrażać tej gospodarki. 

AZ – I wraz z pojawieniem się twardych danych rząd musiał przyznać, że będzie to rok 

pod hasłem recesji…  

- …Nie otwiera się obiektów sportowych… 

Paweł Borys, prezes Polskiego Funduszu Rozwoju – Po dwóch dniach od startu przy 

udziale subwencji finansowej dla małych i średnich firm mamy już 9 tysięcy przedsiębiorstw, 

które otrzymały łączną kwotę 2 miliardy 100 milionów złotych. 

AZ – I tu znowu liczba wnioskujących i kwalifikujących się do wsparcia pokazuje, jak 

wielu pandemia koronawirusa dotyka. 

Maciej Witucki, prezydent konfederacji „Lewiatan” – …my oczekujemy, to jest 

niekoniecznie kolejnych pieniędzy, których już może nie być, ale też dużej deregulacji. 

AZ – Rząd rozpoczął już prace nad kolejną czwartą już tarczą antykryzysową. Arleta 

Zalewska, Fakty. 

 

JP – Prawdziwą tarczą będzie szczepionka albo lekarstwo. W nocy Amerykanie oficjalnie 

dopuścili lek o nazwie „REMDESIWIR”, pojutrze półtora miliona fiolek trafi do amerykańskich 

szpitali. [Oj, mam ja się z tym „trafianiem” – wszyscy trafiają, wszystko trafia]. 



Cezary Grochot – Jest zielone światło amerykańskiej federalnej agencji do spraw leków. 

REMDESIWIR opracowany kilka lat temu w odpowiedzi na epidemię Eboli, został 

dopuszczony do awaryjnego stosowania w leczeniu pacjentów z Covid-19… 

 

JP – Dziś święto flagi – dostaliśmy ich mnóstwo na zdjęciach od widzów… 

 

[Tego nie zdołałem opisać: specjalnie dobrana melodia w jednoczesnym wykonaniu 

siedmiuset instrumentalistów i śpiewaków – tak to chyba było]. 

„Co mi Panie dasz” 

Słowa i muzyka Beata Kozidrak 

Aranżacja: Adam Sztaba 

Reżyseria i montaż video Jacek Kościuszko 

Produkcja: Film Imge, SztabMusic 

Agnieszka Dranikowska-Sztaba 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Bez oficjalnych obchodów, ale z patriotycznym szacunkiem i poczuciem narodowej 

tożsamości – Polacy uczcili dzień flagi Rzeczpospolitej… 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Dziękuję państwu za wszystko, za 

kultywowanie narodowego ducha, ojczystej mowy, tradycji i kultury. 

Małgorzata Kidawa-Błońska, też kandydatka – [nic nie nadano] 

Andrzej Duda – Naszą patriotyczną wspólnotę zawsze będzie wyrażać biało-czerwona 

flaga, której święto właśnie dziś obchodzimy. Znak naszej tożsamości i jedności. 

Andrzej Duda złożył też dziś hołd Wojciechowi Korfantemu. 

Andrzej Duda – Powstania, na którego czele stał i do którego doprowadził nie kto inny 

tylko Wojciech Korfanty. Wielki syn śląskiej ziemi, który większość swojego życia poświęcił na 

to, aby przywrócić polski Śląsk Polsce. 

 

EL – Nawet 20 milionów Polaków żyje poza krajem. Dzień Polonii i Polaków za 

granicą… 

Andrzej Duda – Są państwo znakomitymi ambasadorami polskości, a także budowniczymi 

ponadnarodowych mostów. 

Żona Andrzeja Dudy [zapomniałem nazwiska] – Życzymy państwu dobrego zdrowia, 

pogody ducha, szczęścia w waszych domach i rodzinach. To właśnie w nich jest najtrwalsza 

ostoja polskości. Niech powiodą się państwa plany, oczekiwania i marzenia. 

Podobne życzenia złożyli marszałkowie sejmu i senatu. Kamil Trzaska, Wiadomości. 

 

EL – Wyzdrowiało już ponad 3767 osób – Bądźmy dokładni, pani Edyto, jeśli ponad 

3767, to należy podać i setne części osoby]. 

Damian Szmagliński, Dawid Helsner – Murcki w Katowicach i Jankowice w Rybniku – to 

dwie kopalnie, które wstrzymały wydobycie węgla z powodu rozprzestrzeniania się 

kronawirusa… 

Polska – 13 693 zakażonych. 678 zmarło. 3 767 wyleczonych. 

 

Zachodnio-Pomorskie: 406 zakażonych. 10 śmiertelne 

Pomorskie: 440 zakażonych. 14 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 148 zakażonych. 1 zmarł 

Kujawsko-Pomorskie: 554 zakażonych. 29 zmarło 

Podlaskie: 377 zakażonych. 5 zmarło. 

Lubuskie: 87 zakażonych. 0 zmarł. 

Wielkopolskie: 1494 zakażonych. 90 zmarło 

Mazowieckie: 2477 zakażonych. 207 zmarło. 

Łódzkie: 1006 zakażonych. 34 zmarło. 

Świętokrzyskie: 271 zakażonych. 8 zmarło. 

Lubelskie: 367 zakażonych. 13 zmarło. 



Dolnośląskie: 1620 zakażonych. 49 zmarło. 

Opolskie: 407 zakażonych. 28 zmarło. 

Śląskie: 2446 zakażonych. 122 zmarło 

Małopolskie: 934 zakażonych. 31 zmarło. 

Podkarpackie: 341 zakażonych. 23 zmarło. 

Źródło: gov.pl 

 

EL – Wracają polskie misje lekarzy wojskowych ze Stanów Zjednoczonych i z Italii… 

 

EL – Apel do sędziów o apolityczność [bo tylko poglądy Kaczyńskiego są apolityczne]. 

 

EL – Rolnicy odetchnęli z ulgą – po wielu tygodniach suszy na pola spadł deszcz. Wciąż 

jednak poziom wód w Polsce jest rekordowo niski. W walce ma pomóc program o wartości 13 

miliardów złotych, o których w konwencji programowej mówił Andrzej Duda: 

Andrzej Duda – Gdyby taka klęska się zdarzyła, chcę zapewnić polskich rolników, że będą 

mogli wciąż liczyć na wsparcie ze strony państwa. 

W rozwiązaniu problemu na kolejne lata ma pomóc program retencji. 

Andrzej Duda – Będzie polegało na budowie tych zbiorników retencyjnych. Ich 

przewidujemy dziewięć. Ale będzie polegało na budowie ponad 30 mniejszych zbiorników 

retencyjnych, a przede wszystkim będzie polegało na małej retencji. 

Widać zaangażowanie prezydenta w problemy rolnictwa, a nie zawsze tak było. 

 

Sondaż: Andrzej Duda 63%. Szymon Hołownia 11%. Władysław Kosiniak-Kamysz 7%. 

Krzysztof Bosak 7%. Robert Biedroń 5%. Małgorzata Kodawa-Błońska 2%. 

 

Andrzej Duda – Proszę, żebyście wzięli udział w tych wyborach. Proszę, żebyście oddali 

głos. Proszę, żebyście okazali mnie wsparcie, bo ja chcę kontynuować to, co robiłem do tej pory, 

ale z pokorą poddam się państwa ocenie. 

[…] 

 

♣ 
2020-05-03 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5424 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Przeprowadzenie wyborów 10 maja nie jest możliwe ani prawnie, ani organizacyjnie – 

mówi szef Państwowej Komisji Wyborczej, a kardynał Nycz na uroczystej 3 majowej mszy 

apeluje do polityków, by przyjęli rozwiązanie, które nie budzi wątpliwości. 

Maciej Knapik – Msza za ojczyznę i apel dotyczący nadchodzących wyborów: 

Kazimierz Nycz, kardynał, metropolita warszawski – W tym dialogu między stronami 

poszukiwać takich rozwiązań, które nie budziłyby wątpliwości prawnych i podejrzenia nie tylko 

o naruszenie obowiązującego ładu konstytucyjnego, ale i przyjętych w demokratycznym 

społeczeństwie zasad. 

Zaufanie do wspólnie wypracowanych przez lata procedur. 

MK – Wybory korespondencyjne nie są procedurą wypracowaną przez lata, nie są w ogóle 

wypracowaną procedurą. A data wciąż jest niepewna. Wybory 10 maja: 

Grzegorz Osiecki, Tomasz Żółciak: Czy 10 maja odbędą się wybory? 

Sylwester Marciniak: Z przyczyn organizacyjnych nie jest to możliwe. 

Do 10 maja mamy niespełna tydzień, a stan prawny nie jest ustalony. 

Pewne kompetencje PKW zostały zawieszone, a na razie ustawa o głosowaniu 

korespondencyjnym jest ciągle w Senacie. Tak więc jest zbyt mało dni, by 

przeprowadzić wybory. Musiałby nastąpić cud, by do nich doprowadzić. 

Sylwester Marciniak 

Przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej 

Źródło: gazetaprawna.pl 



Waldemar Buda, wiceminister funduszy i polityki regionalnej, KP PiS – Nie ma planu Be. 

Wybory są planowane na 10 maja. 

MK – Posłowie skupieni wokół Jarosława Gowina zapowiadają, że wybory zostaną 

zablokowane. 

Michał Wypij, KP PiS, Porozumienie – Absolutnie jest wystarczająca ilość posłów, żeby 

głosowanie zostało po stronie Gowina. 

Spekuluje się o zbliżaniu się Jarosława Gowina do PSL. Pana zdaniem to możliwy 

scenariusz? 

Po dziesiątkach rozmów z koleżankami i kolegami z Porozumienia mogę powiedzieć 

jedno: w partii nie ma poparcia dla rozbicia koalicji rządowej i jakiegokolwiek flirtu 

z opozycją. Przygniatająca większość naszych działaczy chce pozostania z 

Zjednoczonej Prawicy. 

Adam Bielan, eurodeputowany, Porozumienie, rzecznik prasowy sztabu Andrzeja 

Dudy 

Źródło: wprost.pl 

Szymon Hołownia, kandydat na prezydenta – Połowa rzeczy, które słyszymy, to są flary 

wypuszczone, żeby zmylić pogoń. 

 

Szymon Hołownia – Konstytucję trzeba czytać. Konstytucję trzeba stosować. A nie ją 

zmieniać. 

Andrzej Duda – Witaj majowa jutrzenko. 

W specjalnym orędziu mówił: 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Właśnie w tym obecnym trudnym 

czasie potrzebujemy ładu, porządku, jedności, które chroni i zabezpiecza konstytucja. 

Ryszard Piotrowski, doktor habilitowany, konstytucjonalista, Uniwersytet Warszawski – 

Najbardziej może dziwić nas to, że tak świętujemy Konstytucję 3 Maja, która przecież mówiła, 

że po to, żeby wolność, porządek na zawsze pozostawały w równowadze, trzeba, aby na zawsze 

zasada podziału władz była w Rzeczypospolitej byłą przyjęta. 

Konstytucja jest nieodzowna po to. By godność człowieka mogła być zachowana i 

respektowana. 

Dziś znowu obywatele przed pałacem prezydenta czytali [na telebimie] Konstytucję… 

 

JP – Kolejka po psy ze schroniska. 

 

JP – Galerie handlowe od jutra są otwarte… z dystansem może być najtrudniej… 

Galerie, to duży kawałek gospodarczego tortu, działa ich w Polsce ponad 650, 30% rynku 

detalicznego to właśnie centra handlowe, zatrudniają ponad 400 tysięcy ludzi, w zeszłym roku 

odprowadziły do budżetu 1,3 miliarda złotych podatków. 

 

…trwają przygotowania do otwarcia [od jutra] pensjonatów, hoteli i kwater… 

Z ograniczeniami: Sale konferencyjne, wszelkie hotelowe atrakcje, sale do zbaw dla 

dzieci, sauny, baseny, dyskoteki, bary, siłownie – nadal będą zamknięte. W hotelowym pokoju 

będzie można zakwaterować maksymalnie 2 osoby, choć ten przepis nie dotyczy rodzin z 

dziećmi. Pokoje nie będą rutynowo sprzątane codziennie, ale tylko na życzenie gości. Hotelowy 

pokój to od jutra tylko miejsce do spania czy odpoczynku. Stołówka – śniadanie, obiad czy 

kolację zamówimy tylko do pokoju. Dla właścicieli pensjonatów i hoteli dostarczanie posiłków 

to problem, bo nie mają tylu pracowników, by dostarczali gościom posiłki, do tego muszą 

dokupić specjalne opakowanie na żywność. Kuchnie będą działały w ograniczonym zakresie. 

Nieczynne będą hotelowe bary, czyli miejsce, które dawało duże zyski. 

Dlatego, jak twierdzi Polska Izba Hotelarska, część hoteli zostanie zamknięta. 

 

JP – Na hiszpańskich ulicach gęsto, bo rząd pozwolił wyjść z domów. W Kalifornii nowe 

protesty z żądaniem otwarcia plaż, serfing to nie przestępstwo. Świat wirusa nie pokonał, proszę 

państwa, ale tak tęskni za wolnością, że coraz trudniej nad tym panować… 



Kelly Zikorski, mieszkanka Michigan – …zgadzam się, żeby chronić osoby słabe, osoby 

starsze, ale cała reszta, która przechodzi tego wirusa jak grypę, powinna wrócić do pracy, bo nie 

mamy już za co żyć. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Święto Konstytucji 3 Maja. 

Andrzej Duda – To jeden z tych dni w naszym polskim kalendarzu, kiedy szczególnie 

mocno uświadamiamy sobie olbrzymią wartość, jaką dla narodu ma własne suwerenne państwo. 

DH – Jak może wyglądać głosowanie w wyborach prezydenckich. 

 

DH – Koncert w czasie epidemii pod ścianą. 

 

Andrzej Duda – Jesteśmy wspólnotą, zarazem chcemy działać dla wspólnego dobra, 

wolnej Rzeczypospolitej. 

Prezydent podkreślał wciąż aktualne przesłanie Konstytucji z 1791 roku: 

AD – Wspominamy patriotyczny zryw naszych przodków i poprzedników, którzy u 

schyłku XVIII wieku podjęli dzieło naprawy Rzeczypospolitej. Pozostawili nam potomnym 

testament ideowy zawarty w Konstytucji z 1791 roku, pierwszej w Europie i drugiej na świecie, 

a zarazem w działaniach podjętych dla wzmocnienia struktur państwa, jego siły militarnej, 

gospodarczej, społecznej. 

[…] 

Premier Mateusz Morawiecki zwrócił uwagę, że polska państwowość wyróżnia się 

wyjątkowo długą i bogatą tradycją demokracji, tolerancji i wolności wyznań o poglądów. 

[…] 

Wielu światowych przywódców, w tym prezydent Stanów Zjednoczonych, Donald Trump, 

prezydenci Dojczlandu. Italii, Węgier, Litwy, Łotwy, Rosji, Ukrainy, Belgii, Irlandii, Szwecji – 

przekazali na ręce prezydenta, Andrzeja Dudy, specjalne życzenia. 

 

DH – Przewodniczący Konferencji Episkopatu Polski, arcybiskup, Stanisław Gądecki, na 

Jasnej Górze zawierzył Ojczyznę Jezusowi i Matce Bożej, prosząc o uwolnienie od 

koronawirusa. Czwarta niedziela wielkanocna, niedziela dobrego pasterza. 

[…[ 

DH – Mijają dwa miesiące od stwierdzenia u nas w kraju pierwszego przypadku 

koronawirusa. Dziś ministerstwo zdrowia poinformowało o 318 nowych przypadkach, niestety 

zmarło 15 chorych. Od początku epidemii wyzdrowiało blisko 4 tysiące osób… 

 

Koronnawirus w Polsce: Zachorowania 13 693 (+318). Zgony 678 (+15). 

Wyzdrowiało 3 945 osób. 

 

Andrzej Duda – Zachowujemy się rozsądnie. Jesteśmy zdyscyplinowani. 

…ponadto apelował: 

Andrzej Duda – W tym konkretnym czasie potrzebujemy ładu, porządku, jedności, które 

chroni bezpieczna Konstytucja. Po to, aby państwo mogło dalej sprawnie działać podczas 

epidemii… 

 

DH – Jutro drugi etap odmrażania… Większość Polaków pozytywnie ocenia działania 

rządu… 

Andrzej Duda – To jest oczywiście ogromna, ogromna zasługa dzisiaj polskich rolników, 

polskiej wsi, że bezpieczeństwo żywnościowe mamy, że to jest taki element, że nie musimy się 

martwić. 

Adam Ruciński, ekonomista, doradca gospodarczy – Odmrażanie gospodarki należy 

prowadzić z dużą ostrożnością po to, by nie popaść w większe tarapaty i epidemia nie 

rozpoczęła się na nowo i ze zdwojoną siłą. 

[…] 

Utrzymanie tej tendencji oznacza, że tarcza antykryzysowa działa. 



 

DH – Aktywność kandydatów, czyli walka wyborcza trwa. 

Świat odnawia gospodarkę i przywraca do normalności. 

W parlamencie trwają prace nad ustawą o głosowaniu korespondencyjnym. 

… trafią one do skrzynek wyborców najpóźniej na dzień przed głosowaniem. Pakiety 

wyborcze będą dostarczane przez dwuosobowe zespoły: listonosza i osobę asystującą, która 

będzie kontrolowała proces doręczania. Według ustawy o głosowaniu korespondencyjnym 

pakiet wyborczy będzie zawierał: kartę do głosowania, kopertę na kartę do głosowania, 

instrukcję do głosowania korespondencyjnego, [na odwrocie] oświadczenie o osobistym i 

tajnym oddaniu głosu [imię i nazwisko, numer pesel, podpis wyborcy] oraz kopertę zwrotną z 

napisem: przesyłka wyborcza. Ustawa o głosowaniu korespondencyjnym zakłada, że po 

zapoznaniu się z instrukcją oddamy swój głos na karcie do głosowania. Następnie kartę 

umieścimy w specjalnie dla niej przeznaczonej kopercie, a kopertę zakleimy. To niezbędne, by 

oddany głos był ważny. Wypełnimy i podpiszemy oświadczenie o osobistym i tajnym oddaniu 

głosu. Następnie kopertę z kartą do głosowania oraz podpisane oświadczenie włożymy do 

koperty zwrotnej i ją zakleimy. Przesyłek wyborczych nie będzie można wrzucać do skrzynek 

pocztowych używanych na co dzień. Jeśli ustawa o głosowaniu korespondencyjnym wejdzie w 

życie, w dniu wyborów w kraju będzie można znaleźć specjalne skrzynki nadawcze. Te staną 

przed lokalami, w których zwykle głosujemy w wyborach, a także przed placówkami 

pocztowymi oraz w specjalnych punktach mobilnych. Każde z tych miejsc będzie odpowiednio 

chronione. Przesyłkę wyborczą ze swoim głosem będzie można wrzucić do specjalnych skrzyń 

nadawczych w dniu wyborów między godziną szóstą a dwudziestą. 

 

 

♣ 
2020-05-04 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5424 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Jest decyzja trzech senackich komisji: ustawa PiS o wyborach korespondencyjnych ma 

trafić do kosza. Kluczowe głosowanie w Senacie w środę, a decydujące o losach ustawy w 

Sejmie w czwartek. PiS boi się przegranej i próbuje przeciągnąć posłów na swoją stronę za 

wszelką cenę. 

Krzysztof Skórzyński – 

- Czy jest pan dziś pewien, że będzie w Sejmie większość, która zablokuje majowe 

wybory? 

KS – Dziś liczą tu wszyscy – od liderów opozycji przez Jarosława Kaczyńskiego po 

Jarosława Gowina. Niewiadomych nie ma. PiS i Solidarna Polska = 217 posłów – za mało. 

Mniejszość Dojczlandzka, Konfederacja, PSL, Lewica, Koalicja Obywatelska = 225 posłów. 

Też za mało, by wygrać głosowanie. Porozumienie = 18 posłów. Ta osiemnastka zatem za trzy 

dni zdecyduje o losie wyborów prezydenckich. 

Michał Wypij, KP PiS, Porozumienie – Nie wyobrażam sobie, żeby którykolwiek z 

posłów Porozumienia mógłby w tym ważnym dniu nie pomógł swojemu liderowi. 

KS – Tak brzmi oficjalny komunikat polityka, który dzisiaj jest najbliższym z bliskich 

współpracowników Jarosława Gowina. Ale rzeczywistość nie jest tak zero-jedynkowa. Co 

najmniej kilkoro z jego partii jest gotowych poprzeć razem z PiS-em majowe wybory. Dlatego 

agenci prezesa PiS-u działają i na tym froncie: 

Agnieszka Ścigaj, KP Koalicja Polska, Kukiz’15 – Takie praktyki mają miejsce, prawie że 

na co dzień. 

KS – Układankę z Pawłem Kukizem opisała dziś w rozmowie z Faktami, jak w praktyce 

działają wysłannicy Jarosława Kaczyńskiego, emisariusze, którzy do ostatniej chwili próbują 

znaleźć większość gotową poprzeć majowe wybory: 

Agnieszka Ścigaj – Docierają pytania do posłów opozycji, w tym do mnie, czy zgodzę się 

poprzeć i ewentualnie jaką by to miało cenę. 

- I co pani odpowiedziała? 



AS – No jasno i oczywiście, że nie. Tak jak wiele razy nie. 

KS – Rozmowy, takie jak te opisane przed chwilą PiS będzie prowadziło do końca, a tym 

końcem jest czwartek, wtedy bowiem będzie Sejm głosował nad decyzją, którą do środy będzie 

głosował Senat. 

Wadim Tyszkiewicz, senator niezależny, w Senacie – Ta ustawa jest takim knotem, że aż 

trudno sobie gorszą wyobrazić. 

Marek Pęk, senator, KP PiS, w Senacie – Używanie takich słów jak przewał, gnioty, 

jednak uważam, że są to słowa nieprzystające godności wysokiego Senatu. 

Leszek Czarnobaj, senator, KP KO, PO w Senacie – Bubel, chałtura, chłam, lipa i tak dalej 

i ten gniot jest takim najdelikatniejszym z synonimów, który można zastosować do dokumentu, 

który jest stawiany. 

KS – Ta wymiana zdań o synonimach, różnych epitetów prezentuje emocjonalną część 

spotkania senatorów PiS-u i opozycji. Ale była też część mniej emocjonalna: 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO – Wybory korespondencyjne nie były ani 

demokratyczne, ani nie były bezpieczne. W związku z tym nie można ich akceptować. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego, były 

przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej 

Wybory w maju: NIE! 

1. Nadzór nad procesem wyborczym w rękach władzy wykonawczej. 

2. Odgórne wykluczenie z prawa wyborczego części wyborców. 

3. Dwukrotna zmiana zasad wyborów w trakcie procesu wyborczego. 

4. Znaczące ograniczenie kampanii wyborczej. 

5. Brak przepisów regulujących potwierdzenie odbioru pakietów wyborczych. 

6. Brak mężów zaufania. 

7. Brak Obwodowych Komisji Wyborczych. 

8. Brak możliwości zabezpieczenia kart i protokołów przed znaczeniem lub 

fałszerstwem. 

Ryszard Piotrowski, konstytucjonalista, Uniwersytet Warszawski, w Senacie – Ustawa, 

proszę wybaczyć, nie może znaleźć aprobaty Senatu. 

Aleksander Pociej, senator, KP KO, PO w Senacie – Wymieniono siedem artykułów 

Konstytucji, tutaj na tej sali jeden z ekspertów po kolei wymienił, które narusza ten projekt. 

KS – W tej dyskusji na tydzień przed aktualnym terminem wyborów jeszcze jeden głos 

miał znaczenie – szefa instytucji, która w wolnej Polsce zawsze dbała o to, by wybory odbyły się 

prawidłowo. A dziś nawet nie wie, na jakich zasadach miałyby się odbyć: 

PKW o wyborach 

Sylwester Marciniak 

Przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej 

Państwowa Komisja Wyborcza nie ma wiedzy. Nie decyzje były Państwowej 

Komisji Wyborczej. No, niestety nie mogę tutej udzielić żadnych odpowiedzi na te 

pytania. W żaden sposób nie staliśmy się jakby uczestnikami tego procesu 

wyborczego. 

KS – W Senacie PiS nie ma większości i tu mowy nie ma, by przeciągnął kogoś na swoją 

stronę. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

GK – Wybory 10 maja są trudne do zrealizowania. Jeśli sześć dni przed terminem zgodnie 

mówią tak wicepremier i szef kancelarii premiera, to możemy być pewni: w najbliższą niedzielę 

nikt nikogo w żaden sposób wybierał nie będzie. A na stole pojawiają się kolejne scenariusze. 

Jakub Sobieniowski – To wizyta Andrzeja Dudy w Biebrzańskim Parku Narodowym. Ten 

samotny spacer po pogorzelisku trwał ponad minutę. Kamery go uchwyciły. A to był jeden z 

wielu punktów planu dnia prezydenta i kandydata. Zaczęło się jak zawsze na finiszu kampanii, 

rano. Tym razem na specjalnej konferencji poświęconej budowie gazociągu bałtyckiego: 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – To jest efekt bardzo dobrej 

współpracy pomiędzy rządem w osobie pana ministra Piotra Naimskiego, wcześniej panią 

premier, Beatą Szydło przez ostatnie lata panem premierem, Mateuszem Morawieckim a mną, 

czyli prezydentem Rzeczypospolitej. 



JS – Takich wypowiedzi i takich spacerów prezydenta, kandydata na prezydenta na finiszu 

kampanii nikogo by nie zdziwiły, gdyby nie to, że dzisiaj rządzący przyznali: wyborów w 

niedzielę nie będzie. Raczej. 

[…] 

 

GK – Nie wszystko zagrało [dużo ludzi na podwórkowym koncerie]. 

 

GK – Wzór karty do głosowania nie był konsultowany z PKW, a powinien. Ile kart 

wydrukowano? Kto konkretnie i gdzie? Posłowie Platformy Obywatelskiej w ramach kontroli 

poselskiej weszli do Polskiej Wytwórni Papierów Wartościowych. 

Magda Łucjan – Na naszych oczach rozgrywa się wyborcze przestępstwo – mówią 

przedstawiciele Koalicji Obywatelskiej tuż po poselskiej kontroli w Polskiej Wytwórni Papierów 

Wartościowych, która teraz zajmuje się drukowaniem kart do głosowania. 

Marcin Kierwiński, KP KO, PO – Wydruk kart do głosowania, która powstaje w spółce 

prawa handlowego, a nie w PKW, nie ma nic wspólnego z wolnymi wyborami. To jest coś nie 

do pomyślenia, że w Polsce karty wyborcze przygotowuje się w spółce nadzorowanej przez 

rząd. 

MŁ – Jak mówią politycy opozycji, na spotkaniu z członami zarządu PWPW otrzymali 

informację, że karty do głosowania zostały nie tylko wydrukowane, ale i zaprojektowane w 

Wytwórni Papierów Wartościowych, bez konsultacji z PKW. 

Sylwester Marciniak, przewodniczący PKW – W żadnym stopniu w żadnym czasie nie 

było w tym zakresie konsultacji. 

MŁ – A to kolejna informacja, jaką posłowie KO mieli otrzymać w Wytwórni: 

Cezary Tomczyk, KP KO, PO – Poinformowano nas, że Poczta Polska zażądała od 

Polskiej Wytwórni Papierów Wartościowych większej liczby kart do głosowania niż liczba osób 

uprawnionych. To by znaczyło, że gdzieś może istnieć jakaś dodatkowa pula kart do głosowania, 

które mogą zostać zalegalizowane albo mogą posłużyć do fałszerstw wyborczych. 

Tomasz Grzelewski, Państwowa Komisja Wyborcza – Nigdy nie było takiej sytuacji, żeby 

drukowało się więcej niż było potrzeba do przeprowadzenia wyborów. Jeżeli chodzi o te wybory 

prezydenckie, my zakładaliśmy druk 100% kart. 

MŁ – Ile dokładnie kart zostało wydrukowanych, nie wiadomo. PWPW nie odpowiedziała 

na nasze pytania i sprawy nie komentuje. Posłowie Koalicji Obywatelskiej zapowiadają, że 

dokumenty, które dostali dziś na spotkaniu w PWPW trafią do prokuratury. Warszawa, Magda 

Łucjan, Fakty. 

 

GK – Nie było szturmu na galerie handlowe, a w hotelach nie było od razu tłumu gości. 

[…] 

Działa kolejka na Kasprowy Wierch… 

 

GK – Odwołane zabiegi i operacje trzeba liczyć w tysiącach. Zawsze były kolejki, zawsze 

były długie, a teraz będą jeszcze dłuższe. Ale szpitale też się odmrażają i wracają do planowych 

operacji. To dobre informacje dla pacjentów, którzy od tygodni czekali w strachu i 

niepewności… 

 

GK – Kolejny dzień z rzędu jest ponad 10 tysięcy nowych zachorowań w Rosji. W dalekie 

Jakucji co trzeci pracownik Gazpromu jest zakażony… 

 

GK – Było z nim gorzej niż przyznawali współpracownicy – mowa o brytyjskim 

premierze… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Tarcza finansowa polskiego funduszu rozwoju działa. Pomoc trafiła już do 16 tysięcy firm, 

a 3,5 miliarda złotych zasiliły już konta finansowe przedsiębiorców. 

DH – Nowa normalność, czyli odmrażanie gospodarki. 



Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Jeżeli mówimy o pełnym 

uniezależnieniu Polski jako odbiorcy od Rosji, to właśnie to jest milowy krok na drodze do tego 

uniezależnienia. 

DH – Rozpoczęła się budowa baltik pipe. 

 

DH – Krzywa zachorowań na Covid-19 wypłaszcza się, a liczba tych, którzy wyzdrowieli 

rośnie. Covid-19 pokonało już ponad 4 tysiące Polaków. To dobrze… 

Waldemar Stankiewicz, Magdalena Kleszcz – Ośrodek dla seniorów w Chojnowie, 

koronawirusa potwierdzono tu u 36 osób, podopiecznych i pracowników… trafili do 

izolatorium… 

Koronawirusa potwierdzono u ponad 200 górników. Dlatego Polska Grupa Górnicza 

podjęła decyzję o przedłużeniu wstrzymania produkcji w Katowicach i Rybniku do 10 maja,.. 

Wyzdrowiało już 4 095 pacjentów… 

Andrzej Pająk, profesor UJ – Jeżeli porównać dynamikę zachorowalności, to ostatnia 

stabilizacja w naszym kraju, nawet nieznaczny trend spadkowy budzi nasze nadzieje. 

W sumie na walkę z koronawirusem Totalizator przekazał 10 mionów złotych… 

DH – Dziś zniesione zostały kolejne ograniczenia, między innymi te dotyczące hoteli i 

galerii handlowych, które zapełniły się klientami… 

Od dziś możliwe jest korzystanie z kortów tenisowych i „orlików”. 

3,5 miliarda złotych zasiliły konta przedsiębiorców, ¾ tej kwoty będzie pomocą 

bezzwrotną. 

Dzięki tarczy finansowej firma pani Małgorzaty [jeszcze czeka na pieniądze] przetrwa 

pandemię koronawirusa i będzie mogła wznowić działalność, kiedy zagrożenie minie… 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Ta inwestycja zaczyna się dosłownie 

w najbliższych dniach i faktycznie po prostu poprzez konkretne prace budowlane. 

Początkowo Dania i Norwegia nie chciały zaangażować się w budowę Baltic Pipe, to 

zmieniło się po tym jak oba kraje odwiedził Andrzej Duda… 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Jeżeli mówimy o pełnej 

dywersyfikacji dostaw gazu do Polski, jeżeli mówimy o pełnym uniezależnieniu Polski jako 

odbiorcy od Rosji, to właśnie to jest milowy krok na drodze do tego uniezależnienia. 

DH – Chiny popełniły straszny błąd, nie podając prawdziwej skali pandemii – powiedział 

prezydent Stanów Zjednoczonych, Donald Trump i zagroził, że w związku z tym Waszyngton 

może nałożyć na produkty chińskie cła… 

DH – Opozycja nie chce wyborów, sondaże nie dają jej kandydatom szans na zwycięstwo. 

Dzień świętego Floriana – dziś dzień strażaka. 

DH – Senat ma do ostatniej chwili ma procedować ustawę umożliwiającą głosowanie 

korespondencyjne. Politycy opozycji są przeciwni majowym wyborom, choć głosowanie tylko w 

tym czasie jest zgodne z Konstytucją i zapewnia ciągłość władzy, a wybory korespondencyjne są 

najbezpieczniejsze w czasie pandemii. 

[…] 

…Podobna sytuacja, rok 2014 dziennikarze dorzeczy.pl informują, że MSW kierowane 

wówczas przez Bartłomieja Sienkiewicza, a więc polityka Platformy Obywatelskiej, przekazało 

Poczcie Polskiej pakiet danych z bazy pesel olbrzymiej grupy Polaków, by między innymi 

pomóc w ściganiu dłużników. Dla jednych hipokryzja, dla innych chłodna polityczna kalkulacja. 

Jakub Maciejewski, publicysta, „sieci” – Opozycja chce zdobyć dzisiaj władzę tak, jak 

oligarchowie chcieli zdobyć władzę w XVIII wieku w Polsce, choćby na skrawku tej Polski, 

choćby w Polsce ogarniętej chaosem, ale byle tak by oni byli na czele tej kadłubowej Polski. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – Mamy wszystkie kryteria klęski żywiołowej, tylko 

nie mamy jej ogłoszonej. 

Od samego początku opozycja naciska na rząd, aby ten wprowadził stan nadzwyczajny, 

mimo że wprowadzony już stan epidemii pozwala na korzystanie z wszelkich narzędzi 

zwalczających koronawirus i niwelujących jego skutki, także gospodarcze. Zapytaliśmy więc, co 

właśnie dla finansów państwa oznacza wprowadzenie stanu nadzwyczajnego. 



Artur Bartoszewicz, doktor, ekonomista, Szkoła Główna Handlowa – Byłoby 

zdewastowane brakiem wpływów i ogromem oczekiwań, pojawia się kolejka chętnych do 

wsparcia, do poszukiwania dofinansowania. 

Mówiąc krótko, stan nadzwyczajny tylko po to, by przesunąć termin wyborów, których 

według wszystkich sondaży opozycja poniesie klęskę, nawet za cenę zrujnowania państwa 

polskiego. W ten sam scenariusz wpisuje się nęcenie Jarosława Gowina, aby on i jego ludzie z 

Porozumienia odwrócili się od własnego koalicjanta – Zjednoczonej Prawicy i też wybory 

zablokowali. Jarosław Gowin w tę grę dał się wciągnąć i to wielu dziwi najbardziej, bo to ani do 

politycznych targów dobry powód, ani przede wszystkim czas. 

Jeśli posłowie Porozumienia zagłosują z Sejmie przeciw ustawie o głosowaniu 

korespondencyjnym będą musieli opuścić klub parlamentarny Prawa i 

Sprawiedliwości oraz Zjednoczoną Prawicę. 

Krzysztof Sobolewski 

Przewodniczący komitetu wykonawczego PiS 

Źródło: PAP 

Jakub Maciejewski – Co byśmy nie myśleli o Jarosławie Gowinie, no to jednak rozbijanie 

rządu w dobie pandemii koronawirusa jest generowaniem chaosu. 

Trudno oprzeć się wrażeniu, że najbardziej na chaosie zależy tym, dla których słupki 

sondażowe są najbardziej bezlitosne. Małgorzata Kidawa-Błońska po serii wpadek: 

MKB – Wielkie i głębokie słowa pana Korfantego 

Tu akurat chciała zacytować Wojciecha Korfantego, ale bez promptera i podpowiedzi 

Borysa Budki zawiodła pamięć 

MKB – który powiedział bardzo mocno… przepraszam 

I musiała wspomóc się kartką. A to jest debata ze studentami. 

MKB – Polacy wybierali prezydenta na cztery lata, a nie na siedem 

- Kadencja trwa 5 lat 

MKB – Rzeczywiście ma pani rację, wybory trwają 5 lat 

[Powtórzenie sondaży]. 

Marcin Tulicki, Wiadomości. 

 

DH – Polityka zagraniczna, bezpieczeństwo, polityka społeczna, gospodarka, ustrój 

państwa – tymi zagadnieniami będą musieli się zmierzyć kandydaci na urząd prezydenta 

podczas debaty w studiu Telewizji Polskiej. Przedwyborczy start w środę, 20:30 TVP 1 i 

TVP=Info. 

 

♣ 
2020-05-05 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5582 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

PiS ma nowy plan ratunkowy dla ustawy o wyborach korespondencyjnych. Już nie ma 

zarzutów o złośliwość i zwłokę senatorów opozycji, którzy chcą pracować nad nią 30 dni. Teraz 

to PiS chce opóźniać prace, by opozycja nie zdążyła ustawę przegłosować, by ominęła Sejm i 

trafiła na biurko prezydenta. 

Krzysztof Skórzyński – To nie była senacka debata nad majowymi wyborami. To były 

próby zablokowania tej debaty podejmowane przez senatorów PiS. To lista składanych 

wniosków przy użyciu kruczków prawnych, przecinków, wniosków o przerwę – wszystkiego, co 

się dało przeciągnąć maksymalnie debatę nad majowym głosowaniem. 

[wniosek o przerwę nr 1. Wniosek o przerwę nr 2. Wniosek o zwołanie posiedzenia 

komisji. Wniosek o zwołanie konwentu seniorów. Wnioski przeciwne. Wniosek o utajnienie 

obrad] 

To tylko próbka tego, co działo się na sali. 

- słuchają pana wyborcy PiS-u, którzy myślą 

- bo panu zaszkodzi ta emocja 

Pokażmy to na jednym przykładzie: 



- my chcemy ten projekt przeprowadzić do końca 

KS – To była pierwsza próba przesunięcia debaty nad ustawą 

- wniosek formalny o zmianę sposobu obrad, prowadzenia dyskusji i prowadzenia obrad ze 

zdalnego, w tej chwili jest hybrydowe, na stacjonarne 

KS – Senatorowie PiS-u protestowali przeciwko temu, że część polityków głosowała 

zdalnie, czyli będąc poza salą plenarną. Najpierw ogłoszono pół godziny przerwy, potem ponad 

godziną przerwę, spotkanie ekspertów, potem posiedzenie komisji. Kolejne próby, kolejne 

debaty o wszystkim, tylko nie o korespondencyjnym głosowaniu, które powodowały, że leciał 

czas. I tu docieramy do sedna. Jeśli bowiem do jutra do godziny 0:00 senat nie zdołał odrzucić 

głosowania korespondencyjnego, to wybory w maju mogłyby się odbyć. Ustawa pozwalająca 

przeprowadzić pocztowe głosowanie trafiłaby bowiem od razu do prezydenta do podpisu, a PiS 

ewidentnie w tej sprawie nie złożyło broni. 

[start – 11:00. Przerwa – 11:26. Przerwa – 12:09] 

Tomasz Grodzki 

PiS stosuje w Senacie sztuczki proceduralne, aby wepchnąć naród w wybory 

korespondencyjne. Na to zgody w Senacie nie ma! Apeluję do senatorów PiS, by 

wrócili do merytorycznej pracy w Senacie, w trybie, który do tej pory nie budził 

żadnych zastrzeżeń. 

Źródło: twitter.com/profGrodzki 

KS – PiS mniej więcej od południa od jednego z mało istotnych, ale głosowań było już 

pewne, że nikt z Platformy, Lewicy i PSL w Senacie się nie złamie. 

(głosowało 96, za 45, przeciw 51, wstrzymało się 0) 

 Co więcej, z opozycją zagłosował także ten senator (Józef Zając) związany z Jarosławem 

Gowinem, co oznaczało, że opozycja ma tu większość stabilną, a nawet ciut większą niż w 

wypadku innych głosowań. Czyli plan A w Senacie PiS-owi się nie udał. Dlatego PiS uruchomił 

plan B, czyli grę na czas… Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

GK – Jeden poseł Porozumienia i dwóch polityków tej partii spoza parlamentu 

zaapelowali o poparcie tej partii w Sejmie dla poparcia głosowania korespondencyjnego. To ma 

wytworzyć wrażenie, że w Porozumieniu jest rozłam. Jeśli jest, to przekonamy się podczas 

głosowania w czwartek. 

Jakub Sobieniowski – …Pojawiają się też takie informacje o rzekomej [Rzeczpospolita] 

awanturze, jaką Jarosław Kaczyński miał zrobić Jackowi Sasinowi a miał go bronić premier. Jest 

i taka [Gazeta Wyborcza] wersja zdarzeń, że Jarosław Kaczyński grozi i Jarosławowi Gowinowi 

i wszystkim innym: w sierpniowym połączeniu wyborów prezydenckich z przyspieszonymi 

parlamentarnymi. Albo ta, [onet.pl] że w rozważanym przez PiS wyjściem jest dymisja Andrzeja 

Dudy. To nie są wymysły dziennikarzy. Politycy PiS-u nieoficjalnie informują o tym. Ale gdy 

Jarosław Kaczyński zmienia plan albo strategię nacisku na koalicjanta, te informacje 

kolportowane przez PiS są wyśmiewane przez PiS. 

Paweł Kukiz, KP Koalicja Polska, Kukiz’15 – Tej opcji, żeby choć jednego posła PiS było 

w stanie wyjąć, szczególnie na czas podłych, wstrętnych pozaprawnych działań. 

JS – Głos Pawła Kukiza jest o tyle ważny, że on oficjalnie na piśmie tutaj operuje 

nazwiskami i cytuje rozmowę: 

Krzysztof Kubów, szef gabinetu politycznego premiera, KP PiS 

Stanisław Żuk, KP Koalicja Polska, Kukiz’15 

„… czy mógłby na chwilę wyjść do łazienki czy coś. Kiedy Żuk się dziwi i mówi, że 

prawdopodobnie będzie głosował z domu, pada sugestia, że może by mu się popsuł 

tablet przez który ma głosować…” 

Źródło: facebook.com/kukizpaweł 

JS – Opozycja jest pewna, że jeżeli PiS robi takie podchody pod tych posłów, to znaczy, że 

Jarosław Gowin ma tyle szabel, by udało się odrzucić majowe pocztowe głosowanie. 

[…\ 

Agnieszka Ścigaj, KP Koalicja Polska, Kukiz’15 – zachęty takie, które zawsze mówiły o 

tym, czego bym sobie za to życzyła. 

JS – A tak Paweł Kukiz znowu z nazwiskami ocenia fakt, że innego posła jego 

ugrupowania kusił premier: 



Mateusz Morawiecki, premier 

Jarosław Sachajko, KP Koalicja Polska, Kukiz’15 

„…Premierowi Tysiąclecia i Drobiażowi nie udaje się przekonać posła Sachajki do 

zdrady własnych przekonań i wyborców, i zagłosowania za przedłużeniem za 

wszelką cenę rządów Przekupywaczy i Szantażystów…” 

Źródło: facebook.com/kukizpaweł 

JS – Jarosław Gowin nie może być pewien wszystkich, ciągle negocjuje z Pi’s-em. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

 

GK – Niebezpieczna kwarantanna. Małżonka jest w ciąży, mamy 15-letniego syna, nie 

mogłem ich obarczać kwarantanną. Zostałem oklejony taśmami, mam powybijane szyby… 

 

GK – Nikt nie wie, ile żłobków i przedszkoli i gdzie i na jakich zasadach otworzy się już 

jutro i będzie opiekować się dziećmi. Samorządowcy, dyrektorzy, lekarze, rodzice mają 

wątpliwości, czy uda się zachować zasadę bezpieczeństwa? I czy nie grozi nam fala zakażeń? 

… 

GK – To nie jest jeszcze powód do niepokoju, ani tym bardziej paniki, ale trzeba wiedzieć, 

że Polska jest jednym z czterech krajów w Unii, gdzie nie słabnie epidemia koronawirusa. W 

większości jest ona już w odwrocie. Może dlatego że wzrost zachorowań zaczął się u nas 

później… 

 

GK – Potrzeba 7,5 miliarda euro. Unia Europejska łączy więc siły, zbiera pieniądze na 

opracowanie szczepionki na koronawirusa. Polska też się dołoży, choć niezbyt imponująca 

kwota 750 tysięcy euro jest jedną z najniższych. 

Maciej Sokołowski – Największa wpłata ponad miliard euro ma pochodzić z Norwegii. 

Łącznie na opracowanie kuracji przeciw Covid-19 światowe rządy przekażą niemal 7,4 miliarda 

euro. Konferencję darczyńców zorganizowała szefowa Komisji Europejskiej, prowadząc ją na 

żywo w stylu muzycznego szou, łącząc się kolejno z szefami państw nie tylko z Unii 

Europejskiej, przez trzy godziny, stolica po stolicy płynęły deklaracje wpłat z Japonii, Arabii 

Saudyjskiej, Kanady czy Meksyku. Zebrane środki mają zapewnić dostęp do szczepionek i 

lekarstw tak, by stały się osiągalne dla wszystkich. Na ten cel sama Komisja przekazała miliard 

euro, chociaż z unijnych państw ponad 500 milionów zadeklarowały: Dojczland (525 milionów 

euro) i Francja (500 milionów euro). Italia (140 milionów euro), Hiszpania (125 milionów euro), 

Portugalia (10 milionów euro), Słowenia (14 milionów euro). Polska (0,75 miliona euro). 

Czechy (0,75 miliona euro). Słowacja (0,75 miliona euro). Węgry (0,75 miliona euro). Oprócz 

państw deklaracje wsparcia składały też fundacje i osoby prywatne. Wśród darczyńców znalazła 

się Madonna – piosenkarka przekazała milion dolarów. Dla Faktów Maciej Sokołowski, 

Bruksela. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Zostało pięć dni do wyborów prezydenckich, Senat nie skończył pracy nad ustawą. 

Prezydent Andrzej Duda z poparciem Solidarności. Podpisano umowę programową. 

 

Brutalny atak kasty za dekomunizację Sądu Najwyższego. 

- Próbuje kompromitować przeciwnika politycznego za pomocą informacji o charakterze 

obyczajowym. To najgorsze ubeckie metody. 

[To pan niewiele wie o najgorszych ubeckich metodach]. 

 

EL – Naukowcy wciąż szukają skutecznego leczenia Covid-19. 

 

EL – Już ponad 4 200 osób wyzdrowiało z choroby Covid-19 w Polsce. Zaledwie okołostu 

osób w całym kraju potrzebuje respiratora, większość na szczęście chorobę przechodzi 

bezobjawowo. 

 



Koronawirus w Polsce – Zakażonych 14 431. Ofiar śmiertelnych 716. Wyzdrowiałych 

4 280. Aktywnych przypadków 9 435. 

 zakażeni wyzdrowiali 

Wielka Brytania 191 832 910 

Portugalia 25 524 1 712 

Szwecja 23 216 4 074 

Polska 14 431 4 280 

 

EL – Po kilku tygodniach przestoju swoją działalność wznowiły galerie handlowe, hotele, 

obiekty noclegowe i fizjoterapeuci… 

Tarcza antykryzysowa PFR 

Koronasubwencje otrzymało 27 000 firm 

Kwota otrzymanej pomocy 5 586 295 830 złotych. 

Ochrona 268 000 pracowników 

Na całym świecie są blisko 3 miliony 700 tysięcy zakażonych koronawirusem. Udaje się 

jednak ratować chorych na Covid-19. Ozdrowieńców już jest ponad milion 200 tysięcy… 

 

EL – Dojczlandzki Trybunał Konstytucyjny uznał, że Trybunał Sprawiedliwości Unii 

Europejskiej przekroczył swe kompetencje, wydając wyrok w sprawie dotyczącej imiennych. 

Julia Przyłębska, prezes Trybunału Konstytucyjnego – Dojczlandzki Trybunał 

Konstytucyjny w swoim dzisiejszym orzeczeniu, podobnie jak polski Trybunał Konstytucyjny 

m. in. w orzeczeniach wydanych w ostatnich dnia potwierdził, że krajowe trybunały 

konstytucyjne są sądami ostatniego słowa. 

[…] 

 

EL – To najgorsze ubeckie metody – tak środowisko dziennikarskie komentuje atak na 

profesora, Kamila Zaradkiewicza. Chodzi o artykuł w Gazecie Wyborczej ujawniający 

szczegóły z prywatnego życia profesora… 

 

EL – To jedyny taki przypadek w historii, gdy oddział partyzancki wyzwolił obóz 

koncentracyjny. Dokonała tego 75 lat temu brygada świętokrzyska narodowych sił zbrojnych. 

Żołnierze ocalili życie około 1 200 więźniarkom w dojczlandzkim obozie w czeskim 

Holiszowie. Tego samego dnia wojska amerykańskie wyzwoliły dojczlandzki obóz 

koncentracyjny Mauthausen-Gusen znajdujący się na terenie Austrii. 

 

…Program rodzina 500+ wszedł w życie 1 kwietnia 2016 roku znacząco poprawiający 

sytuację materialną milionów polskich rodzin. W ciągu minionych 4 lat trafiło do ich portfeli 

ponad 100 miliardów złotych, poza ty wzrósł współczynnik dzietności, udało się ograniczyć 

skrajne ubóstwo. Pieniądze niemal w całości wróciły na rynek… 

 

EL – Awantura w Senacie wokół ustawy o głosowaniu korespondencyjnym. Ograniczona 

debata i możliwość zadawania pytań z braku czasu. Na zajęcie się tematem było czasu sporo. Od 

miesiąca marszałek, Tomasz Grodzki zwlekał z rozpatrzeniem ustawy. Opozycja za wszelką 

cenę chciała uniemożliwić przeprowadzenie wyborów prezydenckich, bo sondaże wróżą klęskę 

konkurentom Andrzeja Dudy. Dlatego politycy opozycji próbują nawet rozbić Zjednoczoną 

Prawicę. 

Krzysztof Nowina Konopka. Bogusz Jankowski – W atmosferze chaosu i awantury po 

miesiącu odwlekania Senat zajął się ustawą o głosowaniu korespondencyjnym. 

Marek Pęk, senator PiS – Obradujemy w trybie poza regulaminowym. 

KNK – Posiedzenie, na którym ma być rozpatrzona ustawa o głosowaniu 

korespondencyjnym kilkukrotnie było przerywane. Na wszystkie pytania czasu nie było, choć 

ustawa w Senacie leży od miesiąca. Los ustawy w Senacie wydaje się przesądzony. O tym, że 

wybory muszą się odbyć w maju, wyraźnie mówi konstytucja. Ale Senat, w którym większość 

ma opozycja, specjalnie opóźniał pracę nad ustawą, narażając zdrowie Polaków. Senatorowie 



PiS apelują. Tymczasem do głosowania zarządzonego na 10 maja, czasu jest coraz mniej. Ten 

termin jest coraz mniej realny. 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego – Nie ma wątpliwości, że opór 

osobisty przeciwko wyborom z niekorzystnych dla nich sondaży… 

[Kampania wyborcza dla Andrzeja Dudy była bardzo korzystna, bo od miesięcy co 

wieczór TVP prezentowała Andrzeja Dudę i nadawała jego wypowiedzi, przedstawiając go w 

bardzo korzystnym świetle. Natomiast jeżeli TVP pokazywała kontrkandydatów, to jedynie po 

to, aby pokazać ich z najbardziej niekorzystnej strony, wręcz ich kompromitując za każdym 

razem. Ze względu na zakaz zgromadzeń kontrkandydaci nie mieli możliwości przedstawiania 

swoich programów i siebie. Władze uniemożliwiły tym samym jakąkolwiek kampanię wyborczą 

kontrkandydatom i Polacy nic o nich nie wiedzą]. 

Żeby zablokować wybory, opozycja próbuje zdobyć głosy posłów Porozumienia Jarosława 

Gowina. 

Borys Budka, prezes PO – Ja wierzę w to, że posłowie Porozumienia dotrzymają słowa i 

jednolicie zagłosują przeciwko temu głosowaniu korespondencyjnemu. A wówczas otwierają się 

różne scenariusze polityczne. 

KNK – Władze PiS sprawę stawiają jasno: wszyscy, którzy nie poprą głosowania 

korespondencyjnego w terminie przewidzianym przez Konstytucję, opuszczą klub PiS i 

Zjednoczoną Prawicę. 

Do kolegów z partii zaapelowali wiceprezes i członkowie zarządu Porozumienia: 

Arkadiusz Urban, wiceprezes Porozumienia – Żeby zachować jedność, żeby zachować 

naszą obecność lojalną w Zjednoczonej Prawicy. 

Włodzimierz Tomaszewski, Porozumienie – by te wybory odbyły się jak najszybciej i 

żebyśmy zajęli się najważniejszymi wyzwaniami. 

KNK – Jeśli jutro do północy Senat nie zajmie stanowiska, ustawa trafi bezpośrednio na 

biurko prezydenta… Krzysztof Nowina Konopka, Wiadomości. 

 

EL – A jak dokładnie wyglądają sympatie wyborców Zjednoczonej Prawicy, która z partii 

ją tworzących może liczyć na największe zaufanie? To ważne pytanie, szczególnie w kontekście 

możliwych przyspieszonych wyborach parlamentarnych, popatrzmy na te wyniki: 

I tak: na PiS chce głosować 87% wyborców Zjednoczonej Prawicy. Na Solidarną Polskę 

4%, na Porozumienie 2%... 

 

 

♣ 
2020-05-06 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5476 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Jedni wyjeżdżali, drudzy przyjeżdżali na Nowogrodzką – premier, marszałkowie, 

ministrowie, najważniejsi politycy Zjednoczonej Prawicy, ale już bez Jarosława Gowina. 

Wieczorem zgodnie z układem sił Senat zrobił swoje. Ostateczne głosowanie nad wyborami 

korespondencyjnymi jutro w Sejmie. 

Krzysztof Skórzyński – Lista obecności mówi wszystko o wadze tego spotkania. W 

gabinecie prezesa byli dziś wszyscy święci: (Mateusz Morawiecki, premier; Elżbieta Witek, 

marszałek sejmu; Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych; Stanisław 

Karczewski, wicemarszałek senatu; Mariusz Błaszczak, minister obrony narodowej), partyjni i 

rządowi. Na kilkanaście godzin przed głosowaniem, które zdecyduje o tym, czy wybory będą w 

maju i co ważniejsze, o tym, czy ten rząd ma już większość w Sejmie. 

Karol Karski, eurodeputowany PiS – Ja cały czas mam takie dziwne przekonanie, że 

Jarosław Gowin zagłosuje za tymi rozwiązaniami, aczkolwiek na końcu nie będzie się 

uśmiechał. 

KS – To uszczypliwe przypomnienie głosowania nad ustawą o Sądzie Najwyższym, którą 

Jarosław Gowin poparł, a potem ostentacyjnie się nie cieszył. To było 3 lata temu. A to jest dziś 

– finał ostatniej rozmowy Jarosława Gowina z Jarosławem Kaczyńskim, można zobrazować tak: 



to nie oznacza, że PiS nie rozmawia z ludźmi Jarosława Gowina i będzie rozmawiało do 

ostatnich minut przed głosowaniem nad majowymi wyborami. 

Jacek Żalek, KP PiS, Porozumienie [już nie Zjednoczona Prawica] – Nie znalazł czasu, 

żeby się spotkać z parlamentarzystami. Odkłada termin spotkania z posłami. 

KS – Jacek Żalek jest tym, który jutro poprze majowe wybory. Jest tym, który opuścił 

Jarosława Gowina, nie jedynym. 

Włodzimierz Tomaszewski, KP PiS, Porozumienie – Zachęcamy wszystkich posłów, żeby 

głosowali za korespondencyjnym głosowaniem w maju. 

KS – Z tą bliską współpracowniczką Jarosława Gowina 

Magdalena Sroka, KP PiS, Porozumienie 

Ucinając spekulacje – zagłosuje zgodnie z rekomendacją Prezesa 

@Porozumienie_@Jarosław_Gowin Jest nas wielu. 

Źródło: twitter.com/Magdalena Sroka 

Też rozmawiała, ale jak widać złożyła deklarację, że wyborów nie poprze. Ale ta wolta 

oznacza, że gra się nie zakończyła. 

Kamil Bortniczuk, KP PiS, Porozumienie – Zagłosuję tak, jak powiedziałem. Zagłosuję za 

tą ustawą. 

KS – Kamil Bortniczuk jeszcze tydzień temu razem z Jarosławem Gowinem prowadził 

rozmowy z opozycją o wszystkich scenariuszach, innych niż majowe wybory z obecnej tu 

dwójki [zdjęcie] dalej został przy szefie Porozumienia. 

Michał Wypij, PK PiS, Porozumienie – My mówimy jako Porozumienie – wyborów 

niezależnie w jakiej formie w maju poprzeć nie możemy. 

KS – Nieoficjalne sygnały, które płyną z kierownictwa PiS, na ten moment, na chwilę 

emisji tego materiału są wyraźne: prezes PiS-u chce, by głosowanie nad majowymi wyborami 

się odbyło. Chce tego, choć prawdopodobieństwo, że PiS je przegra, dziś jest bardzo wysokie, 

ale to głosowanie pokaże prezesowi PiS-u, kto z ludzi Jarosława Gowina jest dziś realny, a nie w 

deklaracjach w opozycji do rządu. 

Robert Kropiwnicki, KP KO, PO – Mam nadzieję, że znaczna część Porozumienia 

utrzyma porozumienie z rozumem i zagłosuje za przyjęciem veta Senatu, czyli za wywaleniem 

tej złej ustawy kopertowej. 

KS – W Senacie wszystko poszło zgodnie z planem opozycji, a nawet zrealizowano więcej 

niż plan minimum w ten sposób: 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – Rozumiem, że zrezygnował z głosu. 

- Panie marszałku, ja również rezygnuję z mojego głosu. 

- Rezygnuję z mojego wystąpienia. 

KS – Wykreślanie się senatorów opozycji przyspieszyło głosowanie nad sprzeciwem 

Senatu wobec majowych wyborów. Więcej, być może przez to przyspieszenie część senatorów 

PiS-u w ogóle nie wzięła udziału w tym głosowaniu. 

Jan Maria Jackowski, senator, KP PiS – Trzynastu senatorów PiS-u nie brało udziału w 

głosowaniu. Nie znam powodów, dlaczego nie brali udziału w głosowaniu. 

Michał Kamiński – senator, KP Koalicja Polska, Unia Europejskich Demokratów – Mowy 

być nie może, o jakiejkolwiek próbie szachrajstwa ze strony opozycji w tym przypadku. 

Głosowało 86 

Za 50 

Przeciw 35 

Wstrzymało się 1 

KS – Jeszcze dziś wieczorem sprzeciw Senatu trafi do Sejmu, a jutro rano zgodnie z 

opublikowanym i cały czas aktualnym planem gry ma nad tym głosować Sejm. Jeśli przez te 

kilkanaście godzin od teraz do jutra rana PiS nie uzbiera większości, przepisy o 

korespondencyjnym głosowaniu nie wejdą w życie. Ale wystarczy, że ktoś nie weźmie udziału 

w głosowaniu, a będzie ono w takiej formie, czyli zdalnej, by układ sił się zmienił. A nad tym 

też ma pracować PiS, o czym mówią choćby posłowie od Pawła Kukiza. Ba, o czym niedawno 

mówił ten wicemarszałek sejmu: 

Terlecki – Jak wypadnie głosowanie, komuś się zatnie komputer, komuś wyłączy się 

światło, no i co zrobimy? 



- No właśnie, co wtedy? 

Terlecki – Ktoś się pomyli… zobaczymy. 

Bartosz Arłukowicz, KP KO, PO – nie zawahają się użyć żadnego narzędzia, żeby władzę 

po prostu utrzymać. 

KS – Przeforsowanie głosowania nad ustawą o głosowaniu pocztą choć według naszych 

informacji omawiano tu także [spotkanie na Nowogrodzkiej] plany B i C jest cały czas planem 

A Jarosława Kaczyńskiego. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

[Mogło tego wszystkiego nie być, ale Kosiniakowi-Kamyszowi, a i Schetynie zachciało się 

pokazać, że PSL, a i PO są takie same jak PiS, tylko w jakiś sposób lepsze, że nie mają nic 

wspólnego z Lewicą – spaprali wybory do Sejmu]. 

 

GK – Choć nikt nikogo nie będzie 10 maja wybierał, to termin wyborów obowiązuje. 

Marszałek sejmu dopiero teraz pyta PKW, czy da się je zorganizować. Dostała odpowiedź, że 

nie. Pyta też Trybunał Konstytucyjny, czy możemy wybierać za tydzień lub za dwa. Ale według 

prawników odpowiedź będzie tylko poradą. 

Jakub Sobieniowski –  

Marszałek sejmu informowała, że napisała do Julii Przyłębskiej w sprawie przesunięcia 

wyborów. A już po południu było wiadomo, że Julia Przyłębska nie tylko na list odpowiedziała, 

ale i zapowiedziała rozpoznanie sprawy, nadała jej sygnaturę i to dla prawników próba 

stanowienia prawa na podstawie jednej pani do drugiej… 

 

GK – To jest dziś większy problem niż Domy Pomocy Społecznej – mówi rzecznik 

ministra zdrowia o ogniskach koronawirusa w kopalniach. Ponad 400 górników jest zakażonych. 

Chorują także ich rodziny. Na Śląsk został wysłany główny inspektor sanitarny… 

 

Polska – 14 740 zakażonych. 733 zmarło. ? wyleczonych. 

 

Zachodnio-Pomorskie: 452 zakażonych. 15 śmiertelne 

Pomorskie: 460 zakażonych. 21 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 152 zakażonych. 1 zmarł 

Kujawsko-Pomorskie: 561 zakażonych. 30 zmarło 

Podlaskie: 380 zakażonych. 6 zmarło. 

Lubuskie: 90 zakażonych. 0 zmarł. 

Wielkopolskie: 1616 zakażonych. 102 zmarło 

Mazowieckie: 2673 zakażonych. 215 zmarło. 

Łódzkie: 1115 zakażonych. 36 zmarło. 

Świętokrzyskie: 300 zakażonych. 10 zmarło. 

Lubelskie: 380 zakażonych. 14 zmarło. 

Dolnośląskie: 1789 zakażonych. 57 zmarło. 

Opolskie: 450 zakażonych. 31 zmarło. 

Śląskie: 2947 zakażonych. 138 zmarło 

Małopolskie: 1009 zakażonych. 32 zmarło. 

Podkarpackie: 366 zakażonych. 25 zmarło. 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

GK – W progu czekała przedszkolanka w przyłbicy, a zamiast pluszaków i kredek był 

termometr i płyn do dezynfekcji. Dziś można, ale nie trzeba było otwierać żłobków i 

przedszkoli… 

 

GK – Intencje pewnie były dobre, ale wyszło, jak wyszło. Problem rozwiązuje się 

nakazem i przymusem. Wojewoda mazowiecki [Konstanty Radziwiłł] skierował do szpitala 

Sokołowie Podlaskim pielęgniarki ze Stoczka, paraliżując tamtejszą przychodnię. I lekarkę 

mieszkającą 100 km dalej… [A obiecał kiedyś, że już teraz będzie sprawdzał]. 

 

Marek Borowski – sprawdzimy następujący eksperyment: 



Magda Łucjan – Tym prostym eksperymentem senator Marek Borowski obnażył, jak w 

praktyce może wyglądać liczenie głosów w czasie pandemii” 

MB – Uwaga, startujemy 

MŁ – Stoper włączony, nożyk do otwierania kopert gotowy. Teraz krok po kroku senator 

wykonuje wszystkie czynności, które członkowie komisji zgodnie ze zmianami forsowanymi 

przez PiS, będą musieli wykonać kilkaset, a nawet kilka tysięcy razy. 

MB – To jest oświadczenie, proszę państwa. Oświadczam, że osobiście i tajnie oddałem 

głos, tu jest podpis, no, załóżmy, że jest czytelny. 

MŁ – Później komisja musi sprawdzić, czy numer pesel się zgadza. Jeżeli tak, to druga 

koperta już ta z kartą do głosowania trafi do urny. Później także trzeba będzie ją otworzyć, 

sprawdzić i zsumować z pozostałymi głosami. 

MB – Minuta trzydzieści cztery. 

MŁ – Teraz wnioski: senator wyliczył, ile może potrwać liczenie głosów w Krakowie przy 

jedynie 40% frekwencji. 

MB – 240 tysięcy kart. Jeżeli każda taka karta zajmuje minutę, to mamy 240 tysięcy 

minut. To jest, proszę państwa, 4 tysiące godzin. Pracując po 24 godziny na dobę, to jest 166 

dni. 

MŁ – I nawet gdyby zaangażować więcej osób, z liczeniem prawdopodobnie ciężko 

byłoby się wyrobić przed drugą turą… Nie wykluczone, że członkowie komisji musieliby być 

zabezpieczeni niemal tak jak pracownicy medyczni. A to raczej nie ułatwi im sprawnego 

otwierania kopert, czytania oświadczeń i liczenia głosów… 

[Przecież mówiłem, że Jarosław Kaczyński ma już protokół Państwowej Komisji 

Wyborczej i zna zwycięzcę. Potrzebuje jednak, żeby ludzie przynieśli koperty do urn]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Już za godzinę przedwyborcze starcie kandydatów na najwyższy urząd w państwie. Tylko 

w Telewizji Polskiej. 

Polskim władzom udało się ograniczyć skalę i skutki koronawirusa… 

Ponad 50 górników z kopalni Dobre Piekary zakażone koronawirusem… 

 

Koronawrus w Polsce: Zakażonych 14 740. Ofiar śmiertelnych 733. 

Wyzdrowiałych 4 655. Aktywnych przypadków 9 352. 

 

DH – Odciążenie rodziców, którzy muszą wrócić do pracy, a z drugiej strony kolejny krok 

w odmrażaniu gospodarki – dzisiaj żłobki, przedszkola mogą przyjmować dzieci… 

 

DH – Polska odczuje kryzys spowodowany kornawirusem najłagodniej ze wszystkich 

unijnych krajów… 

 

130 tysięcy złotych – tyle zdaniem śledczych miał przyjąć od 30 pacjentów Roman Ka 

były ordynator wydziału ortopedii w szpitalu Szczecin Zdunowo, gdzie w tym czasie 

dyrektorem był Tomasz Grodzki… 

Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej” i „Gazety Polskiej Codziennie” – 

W szpitalu, gdzie dyrektorem był Tomasz Grodzki, działa zwykła mafia… 

[Powtórka wszystkich doniesień na Tomasza Grodzkiego]. 

 

DH – Kto finansuje prezydencki wyścig Hołowni? 

Dobrowolne wpłaty, największe kwoty pochodzą od biznesmenów, których działalność 

budzi poważne wątpliwości: 

Przemysław Krych, biznesmen, śledczy zatrzymali z powodu związków z byłym 

senatorem Stanisławem Kogutem, którego CBA podejrzewa o branie łapówek… pól roku 

przebywał w areszcie… 

Paweł Gieryński, partner zarządzający funduszu Abris, który wykupił Getbank… Z 

działalnością tej spółki windykacyjnej założonej przez miliardera, Leszka Czarneckiego, męża 

prezenterki telewizji TVN związana jest głośna afera… 



Kandydat niezależny rozpłakał się niedawno nad Konstytucją… 

 

DH – Senat… odrzucił ustawę… 

 Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego – Jeśli chodzi o własny interes 

polityczny opozycji, to jest w stanie w Senacie nagiąć prawo, nie przestrzegać regulaminów i 

przepisów prawa po to tylko, żeby osiągnąć założony cel. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Pan marszałek Tomasz 

Grodzki, tak naprawdę kwestionuje również ład demokratyczny w Polsce, którego wybory są też 

fundamentem i podstawą. 

 

 

♣ 
2020-05-07 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5390 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Prezesi dwóch partii, Jarosław Kaczyński i Jarosław Gowin, uzgodnili, że wyborów 

prezydenckich w niedzielę nie będzie. Wprawdzie niby się odbędą, ale nie dostaniemy kart do 

głosowania, dlatego prezesi przyjęli, że Sąd Najwyższy uzna je za nieważne. Kolejne wybory w 

nieznanym terminie mają być korespondencyjne, bo partia Gowina w Sejmie zagłosowała 

ostatecznie tak jak PiS. [Paranoja!] 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – W tej chwili sytuacja jest taka: Jarosław Kaczyński z 

Jarosławem Gowinem podpisali porozumienie, że wyborów prezydenckich 10 maja nie będzie. 

Wybory 10 maja jednak się odbędą, nikt ich nie odwołał. 

Wojciech Hermeliński, były przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej – Nikt nie 

odwołał procedury wyborczej. 

KKZ – A skoro tak, to kalendarz biegnie. 

- Od 24-ej będzie cisza wyborcza. 

KKZ – PiS potwierdza: od jutra od północy obowiązuje cisza wyborcza. 

Marek Ast, KP PiS – W sobotę podnosimy ciszę wyborczą. 

KKZ – Do kiedy nie będzie głosowania ani otwartych lokali wyborczych? 

MA – Pani redaktor, no, nie sprowadzajmy spraw do absurdu. 

KKZ – To nie absurd, a rzeczywistość. 

Marcin Ociepa, KP PiS, Porozumienie – Są zarządzone wybory i normalnie czekamy na 

ich termin i wiemy, że się nie odbędą. 

KKZ – Bo jak tłumaczy PiS, Senat zbyt długo pracował nad ustawą i nie da się dostarczyć 

pakietów wyborczych. 

Kamil Bartniczuk, KP PiS, Porozumienie – Wybory nie zostały odwołane, z tego, co ja 

wiem, one są rozpisane. Sąd Najwyższy nie będzie miał innego wyboru, jak najzwyczajniej w 

świecie stwierdzić, że one się nie odbyły. 

KKZ – Powtórzmy: Wybory się odbędą, ale się nie odbędą. [Prezydent nie zostanie 

wybrany, ale zostanie wybrany]. I to, że się odbyły, a nie odbyły, ma stwierdzić Sąd Najwyższy. 

[Czyli Kaczyński już rozstrzygnął, co ma postanowić Sąd Najwyższy, bo Sąd Najwyższy już jest 

jego, bo ma swojego pierwszego prezesa Sądu Najwyższego. To jest bezczelność]. 

Joanna Lemańska, prezes Izby Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych Sądu 

Najwyższego – Z pewnym zdziwieniem przyjęłam takie aprioryczne założenie, co do przyszłego 

orzeczenia Sądu Najwyższego. Sędziowie są niezawiśli, niezależni. 

KKZ – W ten sposób protestuje prezes Izby, która ma rozstrzygać o ważności wyborów, 

które się nie odbyły. Protestuje przeciwko narzuceniu Sądowi Najwyższemu orzeczenia z góry. 

Bo w zawartym w nocy porozumieniu między Jarosławem Kaczyńskim a Jarosławem Gowinem 

napisano wyraźnie, że po stwierdzeniu nieważności wyborów, marszałek sejmu ogłosi nowe 

wybory. 

Porozumienie Jarosław Kaczyński – Jarosław Gowin 



„Po upływie terminu 10 maja 2020 roku oraz przewidywanym stwierdzeniu przez 

Sąd Najwyższy nieważności wyborów, wobec ich nieodbycia, Marszałek Sejmu RP 

ogłosi nowe wybory prezydenckie w pierwszym możliwym terminie”. 

Źródło: PAP 

Hermeliński – W jaki sposób można stwierdzić, ważność i nieważność czegoś, co się nie 

odbyło? 

KKZ – To Jarosław Gowin ostatecznie zmusił Jarosława Kaczyńskiego do wycofania się z 

wyborów 10 maja. [Nikt nikogo nie zmusił. To dwaj narodowi przestępcy uknuli dalsze losy 

narodu, nie licząc się z niczym: z prawem, z odpowiedzialnością, z całym narodem. To już nie 

jest demokracja]. 

Jarosław Gowin – Wypracowaliśmy rozwiązanie, które jest dobre dla Polski. Które 

gwarantuje bezpieczne, w pełni demokratyczne transparentne wybory. 

Andrzej Duda – Wyrażam satysfakcję bardzo dużą, że to porozumienie zostało osiągnięte. 

KKZ – Po wielu dniach negocjacji, które groziły rozpadem większości rządowej, prezes 

PiS w końcu się ugiął, a posłowie Porozumienia złożyli mu sejmowy hołd. 

[To nie były negocjacje, to były przekomarzania dwóch typów, którzy doskonale 

wiedzieli, gdzie jest granica tej gierki, wiedzieli, że nie ma mowy o rozpadzie sitwy. Żałosny 

hołd ludzi nieuczciwych wykonujących wszystko, co szef każe. To już nie jest demokracja]. 

Michał Wypij, KP PiS, Porozumienie, w Sejmie – Za tę dojrzałość polityczną, której nie 

zdali wszyscy, którzy siedzą na tej sali, chciałbym serdecznie podziękować naszym partnerom, 

zwłaszcza panu prezesowi Jarosławowi Kaczyńskiemu. Wygrała Polska dzisiaj bardzo. 

Głosowanie nr 80 

Głosowało 460 

Wielkość bezwzględna 231 

Za 236 

Przeciw 213 

Wstrzymało się 11 

KKZ – Ale dzięki zawartemu porozumieniu Jarosław Kaczyński ma gotową ustawę o 

głosowaniu korespondencyjnym. Po głosowaniu uchwały Senatu, która [uchwała] wyrzuciła 

ustawę do kosza, wybory mogłaby przesunąć marszałek Witek na 17-go lub 23-go maja i nawet 

zapytała o to Trybunał Konstytucyjny, który ma wydać opinię w ciągu najbliższych godzin… 

Czarzasty – Nie uczestniczyliśmy w tej paradzie oszustów. 

Małgorzata Kidawa- Błońska – Co to za kraj, w którym jeden poseł decyduje, kiedy mają 

odbyć się wybory? 

KKZ – …Zaufanie między władzą, a społeczeństwem to podstawa demokracji. A co 

wiemy dzisiaj? Co zrobi władza? Nie wiemy kompletnie nic. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

GK – Kiedy mają być nowe wybory? Z jakimi kandydatami? Na jakich zasadach? Czy 

będą tajne, równe i powszechne? Czy będą demokratyczne i zgodne z Konstytucją? Czy będą 

uczciwe i ważne? Na dzisiaj mamy chaos. O scenariuszach przyszłości… 

[Darujemy sobie zgadywanie. Sprawdzę terminy: Kadencja Andrzeja Dudy kończy się 5 

sierpnia. Konstytucja przewiduje, że wybory mają się odbyć najwcześniej na 100 dni przed 

końcem kadencji i nie później niż 75 dni przed końcem kadencji. Czyli najwcześniej powinny 

się odbyć 30 kwietnia, a najpóźniej 23 maja]. 

 

PM – Kto odpowiada za ten chaos? Za te wybory bez kart wyborczych? I za to, że nie ma 

pewności, co dalej. Choć PiS do ostatniej chwili zapewniał, że wicepremier Sasin wybory 

zorganizuje. Opozycja mówi o serii skandalicznych działań bez żadnego trybu. Obóz rządzący 

mówi, że to wszystko przez opozycję… 

 

PM – Tysiące [cztery] górników mają być poddane testom na koronawirusa, bo co 

najmniej pół tysiąca jest już zakażonych… 

Potwierdzone przypadki koronawirusa wśród pracowników 

(stan na godzinę 17:00) 



KWK Bobrek, KWK Murcki-Staszic, KWK Sośnica, KWK Bielszowice, KWK 

Jankowice, PG Silesia, KWK Zofiówka, KWK Pniówek. 

Źródło: Śląski Urząd Wojewódzki w Katowicach 

 

PM – Gdy publiczna ochrona zdrowia wciąż nie jest w stanie znacząco zwiększyć liczby 

wykonywanych testów, coraz więcej przedsiębiorców i pracowników liczy na badania 

komercyjne. Ale te nie zawsze są uznawane za wiarygodne. Czy to się może zmienić? 

[Ma się zmienić]. 

 

PM – Komisja Europejska przedstawia skutki recesji, jaka będzie w wyniku pandemii. 

PKB całej wspólnoty skurczy się o 7,4%. 

Najbardziej odczują to: Grecja, Hiszpania, Italia, Chorwacja i Francja. 

 

PM – Nietypowe włamanie do warszawskiej restauracji… zranili się w nogę, nie umieli 

wypiąć komputera, wybrali dwie skrzynki piwa, ale bezalkoholowego, na widok latarek policji 

udawali, że śpią, grozi im do 10 lat więzienia. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Wybory prezydenckie przesunięte. Prezydenta będziemy wybierać latem: w czerwcu lub 

lipcu. Posłowie odrzucili veto Senatu. Opozycja nie sparaliżuje wyborów prezydenckich. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta – Czyste, piękne pociągi, nowe 

przystanki kolejowe, czyli krótko mówiąc, nowoczesna Polska w każdym calu i w każdym 

miejscu. [Za pieniądze z Unii Europejskiej]. 

MA – Czy Koalicja Obywatelska zmieni kandydatkę na prezydenta? 

- Wybrano kandydatkę słabą, która, wiadomo było, że będzie źle wypadać w sytuacjach 

publicznych, w sytuacjach medialnych. [Bo prezydent musi być taki, żeby nadawał się na 

prezentera TVP]. 

MA – Sejm odrzucił veto Senatu dotyczące przeprowadzenia wyborów prezydenckich. 

Wybory w formie korespondencyjnej odbędą się jednak nie 10 maja, ale w czerwcu bądź w 

lipcu. I dokładny termin będzie zależeć między innymi od Sądu Najwyższego. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak – Veto Senatu odrzucone. Za głosowało 236 

posłów, czyli cała Zjednoczona Prawica z Porozumieniem Jarosława Gowina, a także jeden 

poseł Koalicji Obywatelskiej, Jerzy Borowczak [Czy to jego PiS zdołał przekupić?] 

Przemysław Czarnek, profesor, konstytucjonalista, PiS – Szczerze państwu gratuluję, bo 

podpalacze, którzy próbowali podpalić wszystkie wyjścia, wierzyłem do samego końca w to, że 

nasi koledzy i koleżanki z Porozumienia wykażą zdrowy rozsądek i tak istotnie było. 

Jarosław Gowin – Wypracowaliśmy rozwiązanie, które jest dobre dla Polski. Które 

gwarantuje bezpieczne, w pełni demokratyczne, transparentne wybory. 

MM – Zgodnie z umową wybory 10 maja choć ogłoszone, nie odbędą się. Następnie 

zgodnie z prawem Sąd Najwyższy stwierdziłby ich nieważność, co zważywszy na fakt, że się nie 

odbędą, wydaje się być oczywiste. Następnie decyzję o dacie głosowania podejmie marszałek 

sejmu. W ten sposób wybory prezydenckie mogłyby się odbyć w czerwcu bądź lipcu. Wybory 

będą korespondencyjne, choć z jeszcze dodatkowymi zabezpieczeniami, gwarantującymi ich 

skuteczne przeprowadzenie. Nowe obostrzenia zostaną zapisane w ustawie. Podobny 

korespondencyjny sposób głosowania ze względów bezpieczeństwa planuje już także Dojczland, 

który w przyszłym roku czekają wybory parlamentarne. Tak będzie też w Polsce już w tym roku. 

Michał Karnowski, publicysta, „sieci” – To porozumienie dotyczy wyborów, ale jest 

oczywiste, że ono oznacza potwierdzenie, może w jakiejś mierze odnowienie koalicji rządzącej, 

Zjednoczonej Prawicy i ono oznacza, że te nadzieje, które miała opozycja, że przejmie władzę, 

że dokona jakiegoś przewrotu, że będzie jakaś nowa nocna zmiana, że one się nie spełnią. 

MM – Zjednoczona Prawica nowelizację chce przegłosować w ciągu tygodnia, 

maksymalnie dwóch, tak, żeby, jak to było w przypadku wyborów 10 maja, nie mogła ich w 

Senacie blokować opozycja. Politycy Koalicji Obywatelskiej, którzy dawno domagali się ich 

przesunięcia – teraz równie zdecydowanie i ostro atakują polityków Zjednoczonej Prawicy za 

przesunięcie wyborów: 



Borys Budka, przewodniczący PO, w Sejmie – To jest upadek, ale upadek, którego wy się 

nie podniesiecie, wcześniej czy później. Oszukujecie i będziecie oszukiwać. 

MM – Tymczasem zdaniem, również opozycyjnej Lewicy, to właśnie Platforma 

Obywatelska ponosi odpowiedzialność za kolejną prestiżową porażkę w Sejmie. Politycy tej 

formacji zdradzili też cel politycznej gry terminem wyborczym wyborów prezydenckich, która 

ani z wyborami, ani tym bardziej z demokracją i bezpieczeństwem obywateli w związku z 

koronawirusem nie miała nic wspólnego. 

Włodzimierz Czarzasty – Gowin miał gwarantować rozwalenie złego rządu PiS-u. Nic się 

takiego nie stało. 

MM – Strategię opozycji dobrze wskazują relacje jednych z prywatnych stacji 

telewizyjnych, w której wyjątkowo chętnie występują politycy Koalicji Obywatelskiej. Jak 

zwrócili uwagę internauci, przez ostatnie tygodnie stacja straszyła konsekwencjami wyborów, 

które odbyłyby się 10 maja. Teraz ta sama stacja krytykuje ich przesunięcie. 

PiS prze do wyborów w czasie epidemii. 

MM – Teraz ta sama stacja krytykuje ich przesunięcie. 

Władza nie zorganizuje wyborów. Niebezpieczny precedens? 

MM – A to inny przykład tej samej stacji i ostra krytyka marszałek Elżbiety Witek za 

skierowanie do Trybunału Konstytucyjnego wniosku dotyczącego wyborów: 

Ryszard Piotrowskim profesor – Trybunał nie ma kompetencji do udzielania odpowiedzi o 

wykładnię Konstytucji [brakuje: jednej pani drugiej pani]. 

MM – Ten sam ekspert już nie w TVN, ale na posiedzeniu sejmowej komisji prezentował 

zupełnie inny pogląd, chwaląc wniosek marszałek sejmu do Trybunału Konstytucyjnego: 

Piotrowski – Niewątpliwie w prawie marszałka sejmu dążenie do tego, żeby kształtować 

zakres własnych kompetencji w taki sposób, w jaki marszałek uważa to za stosowne. 

MM – Nie brak opinii, że ta zaskakująca zmiana zdania, to dowód na medialne 

manipulacje przeciwników polskiego rządu. Teraz po kolejnym federalnym głosowaniu 

opozycja po raz kolejny sama sobie zaprzecza, co już stało się tematem żartów i kpin 

internautów: 

[seria rysunków] 

MM – Sejmowe wybory znów wygrała demokratyczna większość, a Zjednoczona Prawica 

pokazała, że potrafi się porozumieć. Maksymilian Maszenda, Wiadomości. 

 

Wyzdrowiało 4 862 osoby. 

 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5505 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Państwowa Komisja Wyborcza potwierdza, że w niedzielę nie będzie wyborów i wyjaśnia, 

dlaczego. Nie może ich zorganizować, bo Sejm na wniosek PiS-u odebrał jej część uprawnień na 

rzecz Jacka Sasina. Sasin wyborów nie przygotował, PKW też. Kombinowanie z prawem 

skończyło się kompromitacją. Takiego galimatiasu wyborczego jeszcze nie było. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Jaśniej się już nie dało. PKW wyjaśnia, dlaczego w 

niedzielę wybory nie mogą się odbyć. 

Państwowa Komisja Wyborcza 

Ustawa z 16 kwietnia 2020 – „Obowiązująca regulacja prawna pozbawiła 

Państwową Komisję Wyborczą instrumentów koniecznych do wykonywania jej 

obowiązków.” 

PKW – nie może: 

• Wydawać zaświadczeń o prawie do głosowania 

• Ustalić wzoru karty do głosowania 

• Zarządzić druku tych kart do głosowania 

Jadwiga Emilewicz, wicepremier, minister rozwoju – Będziemy chcieli przywrócić rolę 

Państwowej Komisji Wyborczej do całego procesu przeprowadzenia wyborów. 



Jerzy Zajadło, profesor, Katedra Teorii i Filozofii Państwa i Prawa, Uniwersytet Gdański – 

Groteska. Będziemy przywracać. Prawda? To jest skala tego bezprawia, tego chaosu prawnego. 

JE – Najpierw PKW ogłosi zerowy wynik wyborów, a potem zwróci się do Sądu 

Najwyższego. 

KKZ – Sprawa nie jest tak prosta, jak się wydaje władzy. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego – To by było obraźliwe 

dla Sądu Najwyższego. 

Kodeks wyborczy 

Art. 317. (Uchwała PKW w sprawie stwierdzenia wyników wyborów) 

§ 1. Na podstawie wyników ustalonych w protokole głosowania Państwowa Komisja 

Wyborcza stwierdza, w drodze uchwały, wynik wyborów na Prezydenta 

Rzeczypospolitej. 

KKZ – W tym wypadku będzie to niemożliwe. 

Tomasz Grzelewski, Państwowa Komisja Wyborcza – Jak możemy mówić o wyniku, 

skoro nie będzie głosowania? To będzie sprawozdanie PKW całego procesu wyborczego. 

KKZ – Sprawozdanie z wyborów, które się nie odbyły, trafi do Sądu Najwyższego. Co 

zrobi Sąd? Czy postąpi zgodnie z przewidywaniami władzy? [Raczej tak. Po to jest 

Zaradkiewicz w Sądzie Najwyższym]. 

Marek Zubik, profesor, sędzia Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku – Trudno 

stwierdzić ważność wyborów kogoś, gdy w ogóle nie przeprowadziło się głosowania. 

Joanna Lemańska, prezes Izby Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych Sądu 

Najwyższego – PKW stwierdza wynik wyborów i odwiesza wynik wyborów w Dzienniku 

Ustaw. To otwiera dopiero możliwość składania protestów wyborczych do Sądu Najwyższego. 

Bartłomiej Przymusiński, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” – Zgodnie z 

przepisami Sąd Najwyższy może orzekać o nieważności wyborów konkretnej osoby. 

Jerzy Zajadło, dalszy ciąg – Sąd prawdopodobnie, jeśli miałby rzeczywiście procedować 

zgodnie z regułami sztuki, to po prostu uchyli się od udzielenia odpowiedzi. 

Andrzej Zoll, dalszy ciąg – Może maksymalnie skrócony, ale które pozwalają na 

spełnienie całego kalendarza wyborczego. 

KKZ – …Ustawa o głosowaniu korespondencyjnym przyjęta wczoraj przez Sejm, nie 

trafiła jeszcze do prezydenta, nie wiadomo, z jakiego powodu. Bo to PiS oskarżał Senat o 

przeciąganie prac. Na Nowogrodzkiej trwały dziś kolejne narady. Katarzyna Kolenda-Zaleska, 

Fakty. 

[Rozpacz z tym „trafianiem”. Czy nie znamy innych czasowników?] 

PM – Minister Jacek Sasin wydrukował miliony [dziesiątki milionów] kart do głosowania 

[żeby tylko karty, wydrukował całe pakiety] bez podstawy prawnej, powołując się na ustawę, 

która do dzisiaj nie obowiązuje. Opozycja chce, żeby Sasin odpowiedział za straty i podał się do 

dymisji, tak jak obiecywał… 

 

PM – W południe zaczęło obrady zgromadzenie sędziów Sądu Najwyższego, które ma 

wskazać prezydentowi pięciu kandydatów na następcę profesor Małgorzaty Gersdorf… 

Marcin Łochowski 

Jesteśmy na etapie, w jaki sposób głosować nad sposobem głosowania nad uchwałą 

regulującą sposób głosowania. Chyba. Trochę to potrwa. 

 

Mam jutro od 8:00 rano wykłady zdalne dla aplikantów. Mogą się nie odbyć. 

- Nieoficjalnie wiadomo, że do tej pory nawet nie wybrano komisji, która ma liczyć głosy, 

a listy pięciu w ogóle nie ma. 

 

PM – W 75 rocznicę zakończenia drugiej wojny światowej zachodnie agencje wspominają 

zwycięstwo, a kraje Europy Środkowo-Wschodniej zastrzegają, że radość była niepełna, bo spod 

okupacji dojczlandzkiej przeszły pod Radziecką dominację… 

 



PM – Jest wiele wolnych łóżek w szpitalach jednoimiennych [zakaźnych]. Na szczęście 

scenariusze się nie zrealizowały, choć w wielu miejscach w Polsce dochodziło do dramatów. 

[Do dramatów nadal dochodzi w śląskich kopalniach] … 

- Według naukowców skupionych w organizacji endkornawajdis [zapis fonetyczny], do 

sukcesu w Polsce wciąż jeszcze daleko. Badacze podzielili kraje na trzy grupy: te, które 

wygrywają walkę z koronawirusem (na przykład: Austria, Croatia, Słowenia, Grecja). Państwa, 

którym udało się prawie poradzić z epidemią (na przykład Czechy, Francja, Dojczland, Italia, 

Hiszpania, Turcja). Polska jest w grupie czerwonej, obok na przykład Białorusi, Węgier, 

Rumunii, Bangladeszu, Szwecji, Wielkiej Brytanii czy Stanów Zjednoczonych – tu wykresy są 

jeszcze dalekie od zera. A kraje, które według naukowców potrzebują podjęcia działań, 

naukowcy radzą: dystans między ludźmi, izolacja chorych, maseczki, restrykcje podróżne, 

testowanie. Z testowaniem wciąż jesteśmy na bakier [bo im mniej testów, tym mniej 

zachorowań, a to wspaniale wygląda na tle innych krajów]. Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

PM – Drugi dzień trwa w Warszawie protest przedsiębiorców, którzy domagają się pilnego 

odmrożenia gospodarki. Wczoraj zakończył się interwencją policji i zatrzymaniami przed 

kancelarią premiera… 

 

PM – W tym roku Polacy szykują się do wakacji w kraju, bo granice zamknięte. Najlepiej 

blisko przyrody i z dala od ludzi, bo nikt nie chce mieć wakacji z wirusem. Poszukiwane jak 

nigdy są domki letniskowe i działki… 

Wartość rynku turystycznego w Polsce 141,8 miliarda złotych 

[rok temu] wakacje w kraju 55,2% (17,8 milionów osób) 

Wakacje za granicą 19,6% (6,35 milionów osób) 

Beskidy, Bieszczady, sielanka blisko domu. Kraj ciągle do odkrycia. Teraz takie miejsca 

dostają swoją szansę. Rośnie zainteresowanie domkami w lasach albo nad jeziorami, gdzie 

można pobyć w odosobnieniu w maksymalnie 4 osoby. Tracą hotele i pensjonaty… 

- Współczuję bardzo tym, którzy by teraz chcieli taką działkę kupić, ponieważ ogłoszeń 

jest mnóstwo, a sprzedających nie ma wcale. 

…i wciąż nie wiemy, czy na szczepionkę będziemy czekać rok? Czy dłużej? Naukowcy 

wciąż starają się znaleźć inne drogi do powrotu do normalności… przeciwciała ozdrowieńców… 

komórki macierzyste…  

 

PM – Mistrzyni Polski juniorek w pływaniu trenuje, choć nie ma gdzie, bo baseny są 

zamknięte. Pływa uwiązana do liny w ogrodowym basenie w szklarni. 

Paulina miała dość treningów na sucho, bo bez wody sportowo usychała… prywatny kryty 

basen był na czasie… 15-letnia Paulina Cierpiołowska z Malborka, to wielokrotna mistrzyni 

Polski juniorek w pływaniu. Gdy jej szkołę sportową zamknięto, a z zamkniętych pływalni w 

całej Polsce wypompowano wodę, rodzice kupili córce ogrodowy basen do treningu: całe 4 

metry na 2 i metr głęboki… i kupno ogrodowej folii… Paulina ćwiczy przywiązana do liny, to 

tak zwany trening na gumach, czyli pływanie w miejscu, 6 razy w tygodniu po półtorej godziny 

pod okiem mamy, sekundantki… trener przejeżdża 150 kilometrów… Otylia Jędrzejczak, której 

fundacja opiekuje się młodą pływaczką, twierdzi, że przesunięcie igrzysk olimpijskich o rok daje 

Paulinie szanse, by ścigać się w Tokio… 

 

PM – Branczik znowu zaskakuje. Tym razem wskazuje super-bohaterów, takich jak 

Batman. Ale w realu. Dzisiaj to medycy, a wśród nich pielęgniarki. Obraz Brancziego pojawił 

się w szpitalu w brytyjskim Saud Hampton nie wiadomo jak, ale jest i wzrusza. 

Paweł Abramowicz – Opada zasłona, opadają szczęki i maseczki ze szczęk. Pracownicy 

szpitala w entuzjastycznym szoku… 

- Serce rośnie, gdy wiesz, że ktoś to stworzył dla nas. 

PA – Tak słynny, jak tajemniczy Branczik zrobił z pielęgniarkę super-bohaterkę. 

Batmanowa i spajdermanowa konkurencja w czasach pandemii super=bohaterska już nie jest. 

[Rysunek chłopczyka bawiącego się super-pielęgniarką, a Batman i Spiderman w koszu – 

wymiary rysunku około 70 x 60 centymetrów]. 



Znany na całym świecie, choć nie z nazwiska i sławy. Artysta lubi zaskakiwać, 

komentując to, co wokół. Lecz nikt nie wie, czy maseczka namalowana Veermirowskiej 

dziewczynie z perłą założył on czy nie on – [to na ścianie w załomie budynku]. Pewne jest 

natomiast to, że Branczik to sumienie świata. Farbą i szablonem, choć w nieszablonowy sposób 

opisuje zjawiska dręczące planetę. Tu brudy w atmosferze [na narożniku starego budynku]. Jego 

sztuka uliczna, często dopasowana do przestrzeni, punktuje problemy społeczne [renifery 

świętego Mikołaja, a zamiast sanek bezdomny na ławce – to na starym nieotynkowanym murze]. 

Często dotyczy też kwestii politycznych – konfliktu palestyńsko- izraelskiego [dwa aniołki 

wyrywające sobie chyba łom. To na murze oddzielającym Strefę Gazy od Izralela]. A tu Brexitu 

[pracownik na drabinie skuwający jedną z gwiazd z wielkiej flagi Unii Europejskiej na murze 

budynku]. Zresztą w sprawie opuszczenia Unii przez Wielką Brytanię Branczik okazał się 

poniekąd jasnowidzem. Namalowany 10 lat temu obraz z posiedzenia Brytyjskiego Parlamentu 

został ostatnio wystawiony na pokaz, bo stał się wyjątkowo aktualny. 

Alex Branczik, Dom Aukcyjny Sotheby’s w Londynie – Widzimy tu jedną z najstarszych 

demokracji i jej regres w stosunku do plemiennych zachowań zwierzęcych. 

[Obraz raczej olejny w złotej ramie o wymiarach około 5 x 2 metry – przedstawia Izbę 

Gmin Parlamentu Brytyjskiego, gdzie zamiast parlamentarzystów siedzą małpy]. 

PA – Artysta przewidujący jest też nieprzewidywalny. Słynnym zniszczeniem swego 

obrazu podczas aukcji wszystkich nieźle nadzianych miłośników sztuki wywansował w pole. 

[Obraz na kartonie – Chłopczyk puszczający latawca w postaci czerwonego serca – obraz 

zaczyna wysuwać się z ramy w dół; ale tu jest w ramie niszczarka i wysuwają się już tylko paski 

pociętego obrazu]. 

Ale ostatnio siłą rzeczy siedzi w domu. Tam udekorował toaletę rysunkami szczurów 

harcujących, dyndających, trochę dewastujących. [Szczur sikający po desce klozetu]. Artysta 

nadmienił, że jego żona nie lubi, gdy n pracuje w domu. Ale jego małżonka do nowego wystroju 

łazienki przyzwyczai się na bank. Paweł Abramowicz, Fakty. 

Żródło: instagram/@BANKSY 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Potężna międzynarodowa instytucja finansowa chwali polską tarczę antykryzysową. 

Szybka i skuteczna pomoc dla polskich przedsiębiorców. 

Andrzej Duda, prezydent, kandydat na prezydenta, prezenter TVP – To jest dla nas taka 

rocznica każdego roku w jakimś sensie, można powiedzieć, słodko-gorzka. 

75 rocznica zakończenia drugiej wojny światowej… 

 

Jaka to melodia-a! Nowe odcinki bez publiczności [i bez wieloletniego prowadzącego]. 

 

Co trzecia osoba zakażona koronawirusem w Polsce wyzdrowiała i choć liczba 

zakażonych rośnie, to sytuacja epidemiczna jest pod kontrolą… 

 

Polska – zakażonych 15 366. Zgony 776. Wyzdrowiało 5 184 osoby. 

 

MA – Polska tarcza antykryzysowa wyróżnia się wielkością na tle Europy [in minus?]. To 

opinia grupy finansowej ING… 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak – Ponad 10 miliardów złotych w ciągu niecałego 

tygodnia -tyle w ramach tarczy antykryzysowej polskiego funduszu rozwoju już popłynęło do 56 

tysięcy firm zatrudniających łącznie pół miliona pracowników. 

[To czego chcą ci pracodawcy już trzeci dzień protestujący w Warszawie?] 

…Teraz ta przedsiębiorczość może pomóc szybko wyjść z kryzysu i znów być jedną z 

najszybciej rozwijających się i najbardziej konkurencyjnych gospodarek na świecie. [sic!] 

Maksymilian Maszenda, Wiadomości/ 

 

MA – W bankach i bankomatach nie zabraknie gotówki, a polski system finansowy jest 

bezpieczny – zapewnia Narodowy Bank Polski. Od wybuchu epidemii koronawirusa Polacy 



wypłacają więcej pieniędzy. A eksperci przypominają, że oszczędności trzymane w gotówce w 

domu wcale nie są bezpieczniejsze niż na koncie. 

Damian Diaz, Beata Szostak – […oszuści kradną pieniądze z domów…] 

Przed dotarciem koronawirusa do Polski w obiegu były banknoty o łącznej wartości 240 

miliardów złotych (9 marca 2020). Dziś to jest 291 miliardów złotych – źródło: NBP. 

To znaczy, że Polacy w ciągu dwóch miesięcy wypłacili więcej pieniędzy niż w ciągu 

ostatnich dwóch lat. Rekordziści zabierali do domu nawet półtora miliona złotych. 

…lub że część pieniędzy z kont może zostać zabrana. [Pomijając rok 1948, już raz to 

przeżyłem w 1982 roku, kiedy zabrano dolary z konta i zamieniono je na bony dolarowe do 

wydania tylko w Polsce]. 

 

MA –  

Kandydaci na prezydenta według nieistotnego już sondażu: Andrzej Duda [1]. 

Szymon Hołownia [2]. Władysław Kosiniak-Kamysz [3]. Krzysztof Bosak [4]. 

Robert Biedroń [5]. Małgorzata Kidawa-Błońska [6]. Marek Jakubiak [7]. Paweł 

Tanajno [8]. Stanisław Żółtek [9]. Mirosław Piotrowski [10]. 

[…] 

[Zrzucanie odpowiedzialności za chaos wyborczy jednych na drugich]. 

 

Baner: Sędziowska kasta nie chce dekomunizacji. [Przecież sytuacja obecna przypomina 

socjalizm za Gierka]. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Komunistyczna kasta 

sędziów uczyniła sobie z Sądu Najwyższego taki ostatni szaniec. Dlatego przeciągają wszelkie 

procedury coraz bardziej rozpaczliwie, w nadziei, że może jeszcze uda się odwlec to, co 

nieuniknione. 

[Mówi pan tak, jakby był pan na sali obrad i wiedział, co tam się dzieje]. 

Miłosz Mamasterski, redaktor [fundacji pod nazwą Agencji Informacyjnej pojawiający się 

jedynie w TVP z takimi wypowiedziami] – Z końcem kwietnia kadencję zakończyła była już 

pierwsza prezes Sądu Najwyższego, Małgorzata Gersdorf. Trudno jednak wyobrazić sobie, by 

ktokolwiek był gorszym prezesem Sądu Najwyższego niż Małgorzata Gersdorf, bardziej był 

prezesem upolitycznionym i bardziej działał na szkodę państwa polskiego i Sądu Najwyższego 

również. 

 

MA – Polska pomoc medyczna dla Watykanu. 

 

MA – Nasila się konflikt Berlina z Brukselą. 

 

 

♣ 
2020-05-09 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5577 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Kolejne polityczne trzęsienie ziemi może być jeszcze dzisiaj wieczorem. W siedzibie PiS 

na Nowogrodzkiej gorączkowe narady: A może by jednak nie odwoływać jutrzejszych wyborów 

i nie rozpisywać nowych, lecz je przełożyć na 23 maja. Byłoby to sprzeczne z umową 

Kaczyńskiego z Gowinem, mogłoby to grozić rozpadem rządu. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – …Od popołudnia na Nowogrodzkiej trwają narady 

polityczne, zwołane w trybie nagłym w ścisłym gronie polityków PiS, a później także z 

udziałem szefa Porozumienia, Jarosławem Gowinem. Nieoficjalnie: wybory odbyłyby się jednak 

23 maja, sobota, dzień wolny od pracy… 

Nieoficjalnie: prezes PiS miał być przekonany przez frakcję Zbigniewa Ziobry, że 

niepotrzebnie się ugiął, że wyszło na to, że przegrał z Gowinem… 

Krzysztof Rączka, sędzia Sądu Najwyższego – Doszliśmy do pewnego momentu 

krytycznego – kiedy dwóch szeregowych posłów odwołuje wybory. 



PiS zaniepokoiły też protesty przedsiębiorców w Warszawie, miały co prawda charakter 

polityczny, ich organizatorem był kandydat na prezydenta, ale nikt nie może mieć pewności, że 

nie będzie ich więcej. Im później wybory by się odbyły, tym trudniej byłoby Andrzejowi Dudzie 

je wygrać, biorąc pod uwagę nastroje społeczne. 

Sytuacja jest więc taka: Ustawa o głosowaniu korespondencyjnym została przez 

prezydenta podpisana. Marszałek sejmu zapytała Trybunał Konstytucyjny, czy może przesunąć 

termin wyborów? Podkreślmy: przesunąć, a nie rozpisać nowe. 

…Konstytucja co prawda nie przewiduje możliwości przesunięcia wyborów, jednak 

Trybunał Julii Przyłębskiej może wybrać inaczej. 

…Dzisiaj – 9 maja 2020 – minister Sasin, który odpowiada za wybory, wydał 

rozporządzenie o przekazaniu spisu wyborców gminnym komisjom wyborczym i Poczcie 

Polskiej. Co może oznaczać, że władza przygotowuje się do szybkiego głosowania… 

Nieoficjalnie z Nowogrodzkiej docierają informacje ostrym sporze w obozie władzy. 

Oficjalnie nikt z PiS-u ani z Porozumienia niczego nie komentuje… Katarzyna Kolenda-

Zaleska, Fakty. 

 

PM – To jeszcze nie koniec. 

- Jesteśmy w fazie epidemii pełzającej, gdzie będą wybuchały tajne ogniska 

epidemiczne… 

 

PM – Dramatycznie zakończyła się akcja zaginionego na Dolnym Śląsku 3,5- rocznego 

Kasperka. Znaleziono jego ciało, było w rzece… 

 

PM – Drugi dzień Sąd Najwyższy próbuje wskazać 5 kandydatów na następcę Małgorzaty 

Gersdorf i drugi dzień dotychczasowi sędziowie i wskazani przez nową KRS blokują się 

wzajemnie – spierają się o tryb wyboru. Na kandydatów czeka prezydent, Andrzej Duda, by 

wybrać z nich jednego. 

Arleta Zalewska -  

Krzysztof Rączka, sędzia Sądu Najwyższego – Pan nie może odebrać mi mojego prawa, 

pan jest sędzią. Pana postawa urąga powadze Sądu Najwyższego. 

Marta Romańska, sędzia Sądu Najwyższego – Musimy ustalić reguły, według których to 

zgromadzenie będzie przebiegać. 

Krzysztof Rączka dalszy ciąg – Nikt pana nie zwolni z odpowiedzialności za nasze 

bezpieczeństwo… Może pan odbierać głos, gdyby pan był w Sejmie. Tu jest posiedzenie 

zgromadzenia ogólnego sędziów Sądu Najwyższego… I proszę nie wprowadzać atmosfery drylu 

wojskowego. 

Kamil Zaradkiewicz, pełniący obowiązki pierwszego prezesa Sądu Najwyższego – Proszę 

o powstrzymanie się od takich zachowań. Przypominam, że nasze posiedzenie jest rejestrowane i 

transmitowane. [Nikt nie nadaje transmisji, znają je tylko nieliczni]. 

Marta Romańska, dalszy ciąg – Składam wniosek podpisany przez 49 osób. 

Kamil Zaradkiewicz – Odmawiam poddania wniosku pod głosowanie. 

AZ – Linia podziału tego sporu przedstawia się następująco: Po jednej stronie jest 

przewodniczący wykonujący obowiązki pierwszego prezesa Sądu, Kamil Zaradkiewicz (od 2018 

roku sędzia Sądu Najwyższego) grupa sędziów głównie wybranych przez nową KRS. Po drugiej 

sędzia Krzysztof Rączka i grupa tak zwanych starych sędziów wskazanych przez poprzednią 

KRS i to oni mają tu większość… Ze względu na pandemię koronawirusa sędziowie obradują w 

6 salach, łącznie 97 sędziów… 

Krzysztof Rączka, sędzia Sądu Najwyższego, wypowiedź z wczoraj – Każde obrady 

każdego gremium kolektywnego muszą mieć określony porządek, określony tryb, a tutaj 

wszystko toczy się bez trybu. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości – To jest próba obstrukcji, próba 

zablokowania wyboru kandydatów na pierwszego… 

AZ – Zgromadzenie wciąż trwa. Nie ma porozumienia i formalnie od wczoraj nic nowego 

nie ustalono. Arleta Zalewska, Fakty. 

 



PM – Właśnie w obradach zgromadzenia ogólnego sędziów Sądu Najwyższego ogłoszono 

przerwę do wtorku. 

 

PM – …Coraz mniej Polaków się boi i ostrożność maleje [pandemia]… 

 

Koronawirus w Italii – ponad 87 tysięcy chorych. Ponad 30 tysięcy ofiar. 

 

PM – wicepremier Jacek Sasin wycofuje się już nie tylko z gwarantowania jutrzejszych 

wyborów, których nie będzie, ale i z obiecanych Polakom rekompensat za podwyżki cen prądu. 

Najpierw zapewniał, że ceny nie wzrosną, a wzrosły. Potem zapewniał, że będą rekompensaty, 

potem, że nie dla wszystkich. A teraz, że pandemia może to zmienić. 

 

Roman Wieczorek, aspirant sztabowy, komenda powiatowa policji w Zakopanem – 

obserwujemy od wczorajszego popołudnia napływ turystów na Podhale. O godzinie 

dwunastej wszystkie parkingi przed wejściem na szlak do Morskiego Oka zostały już 

zapełnione. To świadczy o tym, że turyści poczuli potrzebę zobaczenia Tatr. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – wydanie specjalne – Piotr Marciniak 

Małgorzata Kidawa-Błońska, wicemarszałek sejmu, kandydatka KO na prezydenta. Witam 

panią. Pani marszałek w oczekiwaniu na świetne informacje z ulicy Nowogrodzkiej, gdzie 

spotkało się tamtejsze spotkanie na szczycie prawicowych ugrupowań, w oczekiwaniu na te 

relacje – chciałem się upewnić: pani wraca do gry wyborczej? Czy to zależy? 

MKB – Na razie nie mamy wyborów, na razie mamy chaos i nie wiemy, co spotka nas 

jutro. Było ustalenie, że będą przygotowane – ustawa i te wybory odbędą się, będzie dobra 

ustawa na przeprowadzenie wyborów. Tej ustawy nie ma. Dzisiaj prezes Kaczyński i jego świta 

debatuje na Nowogrodzkiej, także nie wiemy, co wymyślili. Z tego co słyszymy, ustalenia 

między panem Gowinem a panem Kaczyńskim już nie obowiązują. Jest wielki chaos. Dlatego 

dla mnie to nie jest pytanie: czy ja tam biorę udział w wyborach? Dla mnie jest pytanie: czym to 

się skończy dla Polski? Ponieważ wszystkie zasady naszego życia społecznego zostały 

złamane… jesteśmy jedną nogą poza Unią Europejską. 

PM – Dobrze, ale jakie są pani kryteria: czy to jest szopka czy nie. 

MKB – Wybory muszą być bezpieczne dla Polaków i zorganizowane przez PKW… 

[Chwilowo to jest gdybanie, które doskonale znamy. Poczekamy na wieści z 

Nowogrodzkiej]. 

PM – …W tej chwili słyszymy jedynie, że uczestnicy się rozeszli… Przenieśmy się na 

chwilę na ulicę Nowogrodzką. 

Paweł Łukasik z Nowogrodzkiej – Nic, żadnego komentarza… Nie wiemy, czym się to 

spotkanie skończyło… 

[Ja też na tym skończę]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Coraz więcej osób wraca do zdrowia, ale kopalnie stały się nowymi ogniskami 

koronawirusa. 

 

Uciekł ze Szwecji, by móc wychowywać syna. 

 

Kandydat na prezydenta liderem protestów w czasie pandemii. 

 

Koronawirus w Polsce – zakażonych 15 651. Ofiar śmiertelnych 785. 

Wyzdrowiałych 5 437. Aktywnych przypadków 9 429. 

 

Zachodnio-Pomorskie: 467 zakażonych. 

Pomorskie: 477 zakażonych. 

Warmińsko-Mazurskie: 160 zakażonych. 

Kujawsko-Pomorskie: 572 zakażonych. 



Podlaskie: 383 zakażonych. 

Lubuskie: 92 zakażonych. 

Wielkopolskie: 1670 zakażonych. 

Mazowieckie: 2731 zakażonych. 

Łódzkie: 1150 zakażonych. 

Świętokrzyskie: 320 zakażonych. 

Lubelskie: 386 zakażonych. 

Dolnośląskie: 1889 zakażonych. 

Opolskie: 478 zakażonych. 

Śląskie: 3323 zakażonych. 

Małopolskie: 1042 zakażonych. 

Podkarpackie: 370 zakażonych. 

Źródło: gov.pl 

EL – Liczba zakażeń na całym świecie przekroczyła 4 miliony. Według danych z 18:00 

liczba zainfekowanych 4 053 604. Od początku pandemii zmarło 277 784. Wyleczonych 

1 410 862. 

 

Państwa Unii Europejskiej świętują dzień Europy. Dokładnie 70 lat temu francuski 

minister, Robert Schuman przedstawił plan utworzenia europejskiej wspólnoty węgla i stali. Ten 

dzień stał się początkiem budowania Unii Europejskiej. W tym roku z powodu koronawirusa nie 

odbyły się tradycyjne parady Schumana… 

 

 

♣ 
2020-05-10 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5577 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Kiedy wybory, jeżeli nie ma ich dziś. Kto wyznaczy datę i jakim prawem, skoro nie ma 

tego w Konstytucji. Majowy termin przepadł, będą nowe reguły gry. Opozycja pyta: jakie, skoro 

już nie demokratyczne. Właśnie zebrała się Państwowa Komisja Wyborcza, więc o szczegółach: 

Maciej Knapik – Święto demokracji odwołane. Lokale wyborcze zamknięte. W 

skrzynkach też żadnych wyborczych pakietów. Wybory są, ale się nie odbywają. W wielu 

miejscach w kraju happeningi. Głosowanie na niby. Karty wyborcze pobrane z internetu, 

maseczki, rękawiczki… 

Andrzej Duda prezydent, prezenter TVP – Nie wiedziałem, co panowie ze sobą uzgodnią, 

ponieważ w żaden sposób się w to nie wtrącałem ani nie wnikałem. Uważałem, że nie jest to 

sprawa prezydenta. 

MK – Głowa państwa na dwa dni przed klapą wyborów uznał, że to nie jego sprawa. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek sejmu, KKP Lewicy, SLD – Panie prezydencie, 

czy mógłby pan zrozumieć, na czym polega istota bycia prezydentem? Że ma się swoje zdanie. 

Że ma się swoje poglądy. 

MK – Jarosław Kaczyński też nie uznaje się za winnego. Przez wiele dni milczał, a teraz 

mówi, że: 

Tarcia między nami nie są, jak sądzę, niczym nowym. 

(…) musimy ponosić jakieś dodatkowe koszty, ale bilans i tak jest bardzo korzystny. 

Nawet gdybyśmy nie mieli problemów z Covid-19, to i tak jakoś starano by się 

destabilizować sytuację polityczną. Świadczy o tym choćby język, którym posługuje 

się opozycja. 

Źródło: niezależna.pl 

MK – Ale wpływ opozycji był tu ograniczony. To PiS i Jarosław Gowin zdecydowali o 

absurdalnej sytuacji, że nie ma głosowania, choć formalnie odbywają się wybory. 

Co dalej? Nie wiadomo. 

Kidawa – premier ciągle nie ma odwagi, żeby ogłosić stan klęski żywiołowej… 

Budka – nigdy w historii nie doszło do takiego chaosu… 



Zgorzelski – Ferajna na Nowogrodzkiej pokłóciła się… 

MK – Po wczorajszych spotkaniach w siedzibie PiS nie ma żadnego oficjalnego 

stanowiska. W internecie apolityczna: 

Krystyna Pawłowicz 

Czekajcie przy tv do wieczora, jest przesilenie polityczne i rządowe. Rząd chyba 

mniejszościowy… Módlcie się za Polskę. 

Źródło: twitter.com/Krystyna Pawłowicz 

MK – Stronnictwo Zbigniewa Ziobry, jak nieoficjalnie wiadomo, parło do wyborów 23 

maja, co oznaczałoby złamanie umowy Kaczyńskiego. Na stole miała leżeć dymisja premiera 

Morawieckiego i Jadwigi Emilewicz, którzy wyborów w maju nie chcieli. 

[…] 

MK – Późnym popołudniem odbyło się spotkanie Państwowej Komisji Wyborczej na razie 

bez komunikatu. 

Cel PiS-u jest prosty: wybory jak najszybciej zanim społeczeństwo uzna, że pomoc 

rządowa po pandemii jest daleka od oczekiwań i daleka od obietnic, a poparcie dla PiS-u 

spadnie. Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW – Minister Sasin znów w roli głównej. Zarządził przekazanie danych, więc samorządy 

mają zarządzenie wykonać. Nie tylko prezydenci przypominają, że takie działania teraz, to 

niebezpieczna zabawa z Konstytucją. A do tego jest pytanie: Czy bezpieczne są nasze dane? Czy 

imiona, nazwiska, adresy i pesele w drodze do Poczty Polskiej nie wypłyną, tak jak wzory kart? 

Paweł Płuska – …ochrona demokracji, bo tego dotyczył protest na wrocławskim rynku… i 

ochrona naszych danych osobowych. Stąd protest przed pocztą. Bo właśnie Jacek Sasin wydał 

rozporządzenie o przekazanie spisów wyborców gminnej obwodowej komisji wyborczej oraz 

operatorowi… 

- Mając moje dane łącznie z podpisem, bardzo łatwo jest zrobić fałszywy dowód osobisty i 

na moje dane ktoś może brać pożyczki. 

PP – Łatwo? Nie. Ale po zeszłotygodniowym wycieku danych studentów Politechniki 

Warszawskiej, uczelnia miała im radzić, by wymienili dowody i zastrzegli dane w banku. Paweł 

Płuska, Fakty. 

 

AW –  

Łączna liczba zakażeń koronawirusem (województwo śląskie) 3 566 

Dzisiaj 171 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

[dwie prędkości odmrażania?] 

[…] 

 

AW – Koronawirus krążył po Europie już od zeszłego roku. Pacjent z Francji w grudniu 

usłyszał, że ma zapalenie płuc, był chory na Covid-19. Potwierdziły to teraz testy… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Msza święta w intencji ofiar katastrowy smoleńskiej… 

 

Polacy nie chcą wprowadzenia stanu klęski żywiołowej. Czekają na powrót do 

normalnego życia. Epidemia koronawirusa spowalnia, ale nie możemy jeszcze o zwycięstwie. 

Śląsk pod szczególnym nadzorem sanitarnym. Szpitale w całym kraju wznawią planowe 

zabiegi. 

 

„Gazeta Polska Codzziennie”, publicysta – Taktyka opozycyjności totalnej zakłada 

przejęcie władzy za pomocą wywołania chaosu. 

EL – Opozycja nie chciała wyborów, teraz atakuje rządzących za ich brak. 

politolog, Uczelnia Łazarskiego – Dążą do destabilizacji władzy po to, żeby stare wróciło. 

 

EL – Już od jutra nowy program rozrywkowy „Moja klasa”… 



 

Koronawirus w Polsce – zakażonych 15 996 (+345). Ofiar śmiertelnych 800 (+15) 

Wyzdrowiałych 5 5698 (+261). Aktywnych przypadków 9 498 (+69). 

 

Przypadki koronawirusa w Polsce: 

Zachodnio-Pomorskie: 473 zakażonych. 

Pomorskie: 481 zakażonych. 

Warmińsko-Mazurskie: 162 zakażonych. 

Kujawsko-Pomorskie: 574 zakażonych. 

Podlaskie: 384 zakażonych. 

Lubuskie: 92 zakażonych. 

Wielkopolskie: 1672 zakażonych. 

Mazowieckie: 2791 zakażonych. 

Łódzkie: 1178 zakażonych. 

Świętokrzyskie: 325 zakażonych. 

Lubelskie: 388 zakażonych. 

Dolnośląskie: 2002 zakażonych. 

Opolskie: 490 zakażonych. 

Śląskie: 3566 zakażonych. 

Małopolskie: 1047 zakażonych. 

Podkarpackie: 371 zakażonych. 

Źródło: gov.pl 

 

EL – W Moskwie zakażonych ponad 200 tysięcy… 

 

W Brazylii ostatniej doby zmarło 750 osób… 

 

…stan techniczny autobusów i taboru ciężarowego poruszających się po naszych drogach 

bezsprzecznie w ostatnich latach zmienia się na lepsze. 

Alvin Gajadhur, główny inspektor transportu drogowego [w czapce generalskiej] – Mają w 

tych pojazdach drukarki, ksero… 

Andrzej Adamczyk, minister infrastruktury – Inspekcja Transportu Drogowego w Polsce 

jest wyróżniana przez struktury europejskie… 

 

EL – Wracają egzaminy na prawo jazdy… 

 

Zakłady karne w Polsce wolne od koronawirusa. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości – Można powiedzieć, że to jest taki trudny 

moment, nigdy takiego momentu nie było w historii więziennictwa… 

 

Więcej pieniędzy w portfelach seniorów – dobiega końca wypłata jarkowego. 

 

Gruzja – kraj z najstarszą Polonią na świecie… 

Maciej Gierula, ksiądz, fundacja pro spe – Chcieliśmy prosić o to wsparcie, na pewno 

jeden złoty polski stanie się trzema złotymi… 

O tę więź dba franciszkańska fundacja, która zainicjowała akcję „koronawirus pomóż 

Polakom na Ukrainie… 

 

EL – Gdyby nie awantura wokół głosowania i obstrukcja ze strony opozycji dziś 

wybieralibyśmy prezydenta. Wyborów tymczasem nie ma i nie wiadomo, kiedy się odbędą. 

Zaostrza się za to spór polityczny, w którym ze strony opozycji płyną zapowiedzi fizycznej 

rozprawy z przeciwnikami politycznymi. Chaos i agresja stają się sposobem na zablokowanie 

wyborów w niekorzystnym dla opozycji czasie. 

Krzysztof Nowina Konopka, Bogusz Jankowski – Zamiast głosowania w ustalonym 

terminie awantura. 



Opozycja, która ma większość w Senacie przetrzymywała w Senacie ustawę o głosowaniu 

korespondencyjnym tylko po to, by odrzucić ją w całości. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania, PO – Nie mamy prawa, by wydać te dane Poczcie 

Polskiej. 

KNK – Choć ustawa o głosowaniu korespondencyjnym, uznanej za bezpieczną w dobie 

pandemii, weszła w życie, wyborów nie ma, w zaplanowanym terminie i zgodnym z 

konstytucją. 

W przeciwnym razie państwu grozi paraliż. 

Kamil Zaradkiewicz, 9 kwietnia 

W mediach prezentowany jest pogląd, jakoby Art. 131 ust. 1 Konstytucji umożliwiał 

wykonywanie obowiązków prezydenta RP przez marszałka Sejmu po wygaśnięciu 

kadencji prezydenta. Tymczasem przepis ten nie przewiduje takiej sytuacji – koniec 

kadencji nie jest bowiem w żadnym wypadku przejściową „niemożnością 

sprawowania urzędu”, o którym mowa w tym przepisie. Gdyby zatem doszło do 

zakończenia kadencji prezydenta bez wyborów, skutki byłyby bardzo daleko idące 

dla funkcjonowania całego Państwa, poczynając od niemożności promulgacji ustaw 

po ich uchwaleniu do czasu przeprowadzenia wyborów (a zatem w istocie paraliżu 

procesu legislacyjnego). 

KNK – Jeśli do końca kadencji głowy państwa, czyli do 6 sierpnia, nie będzie wybrany 

prezydent, jego obowiązków nie może przejąć marszałek sejmu. Nie wejdą też w życie żadne 

nowe ustawy. Dziś opozycja winą za to, że do wyborów nie doszło, obarcza partię rządzącą. 

[…] 

Panie Kaczyński i jego pomocnicy, róbcie tak dalej, a prędzej czy później wzbierze 

gniew ludzi i wywloką was z gabinetów, siedzib i mieszkań. I będziecie mieli 

szczęście, jeśli was nie powieszą na Placu Konstytucji. 

Waldemar Kuczyński, ekonomista 

Źródło: twitter.com 

 

Kamil Kurosz @KamilKurosz 

Jestem coraz bliżej decyzji o poświęceniu się dla Najjaśniejszej Rzeczypospolitej i 

fizycznej eliminacji kaczego ch…a. 

 

Kamil Kurosz @Kamil Kurosz 

W odpowiedzi do @PanWaldemar 

Już za późno na litość. Trzeba tę pisowską zarazę unicestwić. Fizycznie. 

 

DAS Towarzystwo Ubezpieczeń Ochrony Prawnej 

Informujemy, że DAS nie identyfikuje się z prywatnymi treściami prezentowanymi 

na profilu Kamila Kurosza na Twitterze. Jako firma, stanowczo potępiamy mowę 

nienawiści i jesteśmy bardzo mocno zaniepokojeni obecną sytuacją. Podjęliśmy 

również natychmiastowe, stosowne kroki prawne względem naszego pracownika. 

Schetyna – Strząsnąć ze zdrowego drzewa naszego państwa pisowską szarańczę. 

Władysław Frasyniuk, uczestnik antyrządowych protestów – Od dzisiaj każda kostka 

brukowa, każde dziecko, każdy dorosły obywatel ma prawo i obowiązek krzyczeć: Precz z 

Kaczorem, dyktatorem. 

Wałęsa – …albo wyskakujecie przez okna. 

- Liczy się tylko goła siła, siła fizyczna. 

Komorowski – Trzeba czasami mieć odwagę i [nie zrozumiałem] dechę. 

Nienawiść do oponentów może prowadzić do zbrodni: Ryszard Cyba, były działacz 

Platformy Obywatelskiej w 2010 roku zamordował Marka Rosiaka, pracownika biura Prawa i 

Sprawiedliwości w Łodzi… 

Krzysztof Nowina Konopka, Wiadomości. 

 

 



♣ 
2020-05-11 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5577 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Wystartujemy w wyborach, deklarują kandydaci. PKW przecięła chocholi taniec, 

zamknęła wczorajsze wybory widmo i teraz marszałek sejmu ma 14 dni na wyznaczenie 

nowych. Czy będzie powtórka z rozrywki kosztem wyborców? Czy będzie prawdziwa ustawa? 

Prawdziwa kampania i demokratyczne głosowanie? No i kiedy? 

Maciej Knapik – Zamiast wyników wyborów, krótkie oświadczenie: wybory, których nie 

było, muszą się odbyć raz jeszcze. 

Sylwester Marciniak, przewodniczący PKW – Marszałek sejmu w terminie 14 dni od daty 

opublikowania uchwały Państwowej Komisji Wyborczej, wyznaczy termin nowych wyborów, 

który powinien przypaść w terminie 60 dni. 

MK – W dzień po nieodbytych wyborach, po klapie organizacyjnej i prawnej, prezydent, 

jakby nigdy nic, dzisiaj rapował w ramach walki z koronawirusem: 

Andrzej Duda, prezydent – Nie pytają cię o obcięcie mgły. 

MK – Elżbieta Witek cały dzień milczała na temat dat wyborczych – mówi Jarosław 

Gowin. PiS chciałby jak najwcześniej (28 czerwca), opozycja – jak najpóźniej (5, 12 lub 19 

lipca). Wśród polityków panuje przekonanie, że im później wybory, tym większa szansa dla 

kandydatów opozycji, mniejsza dla Andrzeja Dudy… 

Jan Kanthak – byliśmy zwolennikami wyborów majowych. 

MK – To głos frakcji Zbigniewa Ziobry, która w sobotę próbowała przeforsować szybki 

skok na termin majowy. Wtedy się nie udało. Wczoraj PKW termin majowy wykluczyła: 

Sylwester Marciniak, dalszy ciąg – Po uchwale PKW dzisiaj to nie jest możliwe. 

MK – Wśród prawników pojawiają się głosy wykluczające też termin czerwcowy, bo 

skoro wybory ruszają na nowo, to zgodnie z Kodeksem wyborczym 

Art. 299. §1. Po zebraniu, zgodnie z wymaganiami określonymi w art. 303 § 1 pkt 3, 

co najmniej 1000 podpisów obywateli mających prawo wybierania do Sejmu i 

popierających kandydata, pełnomocnik wyborczy zawiadamia o utworzeniu 

komitetu wyborczego Państwową Komisję Wyborczą. Podpisy, o których mowa w 

zdaniu pierwszym, stanowią część wymaganej liczby 100 000 podpisów obywateli 

popierających kandydata. 

(…) 

§ 4. Zawiadomienie o utworzeniu komitetu wyborczego może być dokonane 

najpóźniej w 55 dniu przed dniem wyborów. 

Źródło: pkw.gov.pl 

MK – Ten termin, pańskim zdaniem, powinien być najodleglejszy możliwie? 

Wojciech Hermeliński, były przewodniczący PKW – Najodleglejszy z tego powodu, żeby 

był czas na uchwalenie przyzwoitej przeprowadzonej drogi legislacyjnej, czas na uchwalenie 

ustawy. 

MK – Po serii chaotycznych zmian prawa wprowadzonych przez PiS i na ostatnią chwilę i 

dopchniętych kolanem, z których nic nie wyszło. 

Hołownia – Już nawet profesorowie prawa nie są w stanie ogarnąć tego bajzlu. 

MK – …Jeśli chodzi o karty wyborcze, które były już drukowane i których wzór wyciekł 

do internetu i z którymi nie wiadomo, co teraz zrobić, minister Sasin dzisiaj stwierdził: 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych – Ta decyzja o druku kart, 

którą podjął pan premier, Mateusz Morawiecki, ona wynikała z głębokiego poczucia 

odpowiedzialności za państwo. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – Nie wyobrażamy sobie, żeby PKW nie odpowiadało 

za wybory w Rzeczpospolitej, bo taka jest rola tej poważnej instytucji. 

MK – Do kosza muszą więc trafić pisowskie przepisy… 

[… wielu teraz głosi: wybory mieszane – tradycyjne i korespondencyjne…] 

Maciej Knapik, Fakty. 

 



JP – 213 nowych przypadków koronawirusa, zdecydowana większość na Śląsku. Na 

Śląsku jest sztab kryzysowy i pada pytanie: Czy Śląsk może zostać zamknięty i odcięty od reszty 

kraju? 

Łączna liczba zakażeń koronawirusem (Województwo Śląskie): 3 779/ 

W polskiej grupie górniczej w trzech kopalniach zawieszono wydobycie węgla. Na 

zawieszenie wydobycia węgla do czwartku zdecydowała się też kopalnia Bobrek. 

 

JP – Wirus nienawiści… wybili mi szyby w oknach, przecięli dwie opony. Obdarowali 

mnie prezentami, dostałem 2 okna, 4 nowe opony. Jestem bardzo wdzięczny. Nie wiem, jak 

wszystkim dziękować. [Mężczyzna odbywający kwarantannę na działce]. 

[…] 

…bez odblokowania gospodarki nie będzie pieniędzy na służbę zdrowia, transport, ale 

trzeba mieć strategię… 

Marzanna Zielińska – To nie są zdjęcia archiwalne, to dzieje się naprawdę. Trochę słońca i 

naród zrobił sobie od koronawirusa wakacje. Sopot – w temperaturze dwudziestu kilku stopni 

roztopił się w ludziach strach. Spontanicznie zaludniły się plaże i spontanicznie poznikały z 

twarzy maseczki. Trzeba by armii policjantów i strażników, by nad tą samowolą zapanować. 

Dystans dwóch metrów skrócił się prawie do braku dystansu. W Warszawie nad Wisłą zabawa 

w najlepsze. Zakładając, że 80% populacji przechodzi epidemię bezobjawowo, rozchodzenie się 

wirusa trwa na potęgę. Na tatrzańskich szlakach znów trzeba uważać, żeby nie dać się zadeptać. 

A czy upał, czy pożegnanie z zimą -zaraza równie groźna. Medycy przerażeni. Naród pokazał, 

gdzie ma nieustającą walkę o życie każdego chorego na Covid-19. Jeśli ktoś serio myśli po 

powrocie z plaży o wizycie u fryzjera lub kosmetyczki, to może choć dlatego warto się jednak 

zamaskować. Minister zdrowia przypomina, że odmrażanie gospodarki zależy od twardych 

danych statystycznych. Epidemiolodzy nadal mają wątpliwości, że szczyt zachorowań dopiero 

przed nami. Marzanna Zielińska, Fakty. 

JP – Jak się przyszłość wypogodzi, będę siedział u fryzjera osiem godzin – śpiewa Paweł 

Andrus.  Węgrzy i Francuzi ruszają do fryzjera po długiej przerwie. W Rzymie znów można 

wpaść na pizzę. Hiszpanie pędzą do ukochanych barów i restauracji, ale za szybko, bo znów 

mają 3 tysiące nowych zakażeń. 

Cezary Grochot – Na tę chwilę czekają mieszkańcy całej Europy, ale na razie w Holandii i 

Francji znów można pójść do fryzjera. Przybywa miejsc, gdzie można pójść na plażę, w centrum 

Rzymu można łowić ryby albo zamówić pizzę. W Dojczlandzie w ten weekend zorganizowano 

nawet techno-party. Wszyscy uczestnicy przyjechali własnymi samochodami i nie mogli z nich 

wysiadać. Ale to właśnie Dojczland, kraj, który według specjalistów, może być wzorem dla 

innych w walce z epidemią, przekazuje ostrzeżenie dla całej Europy: ostrożnie ze znoszeniem 

restrykcji, zagrożenie nie minęło. W ostatnich dniach, gdy dojczlandzkie landy zaczęły 

rezygnować z ograniczeń tak zwany wskaźnik reprodukcji koronawirusa zaczął szybko rosnąć 

(początek maja wskaźnik: 0,7; obecnie wskaźnik: 1,13) – każda zakażona osoba znów zaraża 

więcej niż jedną kolejną osobę, a to oznacza, że epidemia się rozwija. 

Lars Schaade, profesor, wiceprezes Instytutu im. Roberta Kocha – Znoszenie restrykcji 

pociąga za sobą poważne ryzyko. Wszyscy o tym wiedzieliśmy, ale wiemy też, że w 

perspektywie najbliższych miesięcy wirusa nie da się wyeliminować. Musimy nauczyć się z nim 

żyć i zachowywać maksimum ostrożności. 

CG – Od tygodnia ograniczenia znoszone są w Hiszpanii. Dziś w wielu regionach otwarto 

bary i restauracje, ale ostatnia doba, to znów 3 046 zakażonych, najwięcej od kilku dni. 

Fernando Simón, główny epidemiolog Hiszpanii – To bardzo delikatna sytuacja, jeśli 

popełnimy błąd, zapłacimy wysoką cenę. 

CG – Dlatego Wielka Brytania jest bardzo ostrożna. Boris Johnson, który osobiście 

przekonał się, jak groźną chorobą jest Covid-19, przedstawił plan warunkowego znoszenia 

ograniczeń, który zakłada, że szkoły i sklepy zostaną otwarte najwcześniej 1 czerwca, a otwarcie 

pubów, restauracji i hoteli najwcześniej 1 lipca. I to przy założeniu, że epidemia będzie 

ustępować. 



Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii – Byłoby szaleństwem, gdybyśmy pozwolili 

teraz na zmarnotrawienie wszystkiego, co osiągnęliśmy takim kosztem. To nie jest czas na 

kończenie nok daunu. Nie możemy sobie pozwolić na drugą falę zachorowań. 

CG – O tym, jak łatwo mogą pojawiać się nowe, groźne ogniska epidemii, doskonale 

świadczy także przykład Korei Południowej: w ostatnich dniach prawie nie notowano nowych 

przypadków, a teraz okazało się, że zakażony 29-letni mężczyzna, który jednej nocy odwiedził 

kilka barów i klubów koreańskiej stolicy zaraził aż 86 osób. Cezary Grochot, Fakty. 

 

JP – Jak się z 27 stopni robi 7, to znaczy, że idzie zimna Zośka. Będzie deszcz, grad i 

śnieg… 

 

JP – …Te szczegóły nie wykuwają się w Sejmie, tylko na Nowogrodzkiej: 

Arleta Zalewska, Sejm – Wszystko zaczęło się od popołudniowego spotkania w siedzibie 

PiS-u, tam do Jarosława Kaczyńskiego przyjechał premier, Mateusz Morawiecki, wicepremier, 

Jadwiga Emilewicz, temat spotkania: nowelizacja ustawy o wyborach prezydenckich i tu znamy 

już konkrety, bo tuż po godzinie 19-ej w Sejmie ogłosili je politycy Zjednoczonej Prawicy. PiS 

proponuje, żebyśmy prezydenta 2020 roku wybrali w sposób mieszany: i korespondencyjny, i 

tradycyjny w lokalach wyborczych, każdy będzie miał więc wybór, oczywiście będą mogli 

zgłaszać się też nowi kandydaci – to są te dwie nowe dzisiejsze informacje i tu następuje 

przyspieszenie, bo projekt ustawy jest już w Sejmie. Dziś o godzinie 20-ej zbiera się najpierw 

konwent seniorów, potem prezydium Sejmu – termin wyborów nie jest jeszcze znany – ten 

ogłosi marszałek sejmu. Politycy chcą, by to ogłoszenie nastąpiło jak najszybciej. Na razie 

wiemy, że jutro prawdopodobnie o godzinie 12-ej prace nad projektem ustawy rozpocznie Sejm. 

[Znów nagła, przemyślana przez jednego, ustawa. – Chyba będziemy mieli wybory 

pojutrze]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Najpierw żądali przeniesienia wyborów, a gdy zostały przeniesione, mówią o chaosie. 

Inwestycje uratują polską gospodarkę przed skutkami pandemii koronawirusa. 

Polityczno-medialny atak na wicepremiera rządu. 

Agencja Informacyjna – Wicepremier Jacek Sasin jest kluczową postacią w rządzie [i to 

jest pech], odpowiada za nadzór nad spółkami skarbu państwa. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Opozycja od lat działa na 

anarchię, na wywołanie chaosu w kraju. 

 

Rządowe wsparcie dla uczniów, miliony na niezbędny sprzęt do nauki. 

 

MA – Śląsk jest w tej chwili głównym ogniskiem koronawirusa w Polsce. Zamknięto 

następną kopalnię Bobrek w Bytomiu, a od 4 dni trwają badania przesiewowe testów na Covid-

19. Już prawie 6 tysięcy Polaków pokonało kornawirusa. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych – Nie ma na ten moment 

żadnego zagrożenia energetycznego Polski. 

Szumowski – …wykonaliśmy ponad 23 tysiące testów. 

Wirus wciąż atakuje, dlatego do Polski dotarł trzeci już transport z Chin: 125 tysięcy 

kombinezonów i ponad 200 tysięcy przyłbic, zakupione przez LOT. 

 

Prezydent zarapował… 

 

MA – Koronawirus nie zatrzymał inwestycji kolejowych i drogowych. Minister 

infrastruktury zatwierdził plany budowy 3 nowych obwodnic w Województwie Podkarpackim, 

to część planu budowy stu dróg, które wyprowadzą ruch z centrów miast i mniejszych 

miejscowości… 

 

MA – …Amerykański bombowiec w eskorcie polskich maszyn przeleciał między innymi 

nad stolicą, gdzie można go było nie tylko usłyszeć, ale i zobaczyć… 



Innym wyraźnym sygnałem są manewry Defender-2020. Co prawda pandemia 

koronawirusa nieco okroiła ich scenariusz, ale przede wszystkim ich nie odwołano. 

 

MA – Opozycja gra terminem wyborów i naraża zdrowie Polaków. 

 

MA – Już ponad 4 miliony ludzi na świecie zachorowało na Covid-19. Trzecia część 

pochodzi ze Stanów Zjednoczonych, ale nawet tam życie wraca powoli do normy. Swój plan 

przedstawił także rodakom brytyjski premier… 

 

Aż 48% chce głosować na PiS; 14% na Koalicję Obywatelską; 13% na Lewicę; 9% na 

Konfederację; 8% PSL; 1% na inne partie; 7% nie wiem. 

 

Brak możliwości głosowania na kandydatów i potrzeba nowych wyborów – tak PKW w 

swojej uchwale podsumowała i oficjalnie zakończyła dotychczasowy proces związany z 

wyborem prezydenta… 

Marszałek sejmu ma 14 dni na ogłoszenie wyborów, które musiałyby się odbyć w ciągu 60 

dni od dnia ogłoszenia. Możliwy termin głosowania to koniec czerwca lub początek lipca. 

Mająca w Sejmie większość – Zjednoczona Prawica zapowiada wspólne szybkie prace nad 

nowelizacją prawa. 

Emilewicz – Wspólnie zaczęliśmy z koalicjantami, ale przede wszystkim z szerokim 

gronem ekspertów, konstytucjonalistów, specjalistów od kodeksu wyborczego, specjalistów od 

danych osobowych oraz wszystkich zajmujących się prawem pocztowym przygotowaliśmy 

projekt ustawy, który chcielibyśmy, aby dziś jeszcze został opublikowany na stronach Sejmu. 

[Zauważmy: Zjednoczona Prawica dopiero zapowiada wspólne szybkie prace – przecież 

dopiero dzisiaj postanowiono na Nowogrodzkiej o wyborach – a Emilewicz głosi: 

opracowaliśmy z szerokim gronem ekspertów już nowelizację i chcielibyśmy, żeby jeszcze dziś 

została opublikowana na stronach Sejmu – to rekord szybkości działania, ale stek kłamstw o tym 

szerokim gronie ekspertów. A miałem panią Emilewicz za przytomną, bo przyznała: na błędach 

się uczymy – co dotyczyło rozdania całych pieniędzy ze skarbu państwa na różne kupowanie 

wyborców: a to pięćset plus na dzieci, inny plus na młodych, trzynastka na starych]. 

 

 

♣ 
2020-05-12 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5572 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Wybory prezydenckie bis. Padają dwie daty: 28 czerwca albo 5 lipca. PiS znów galopuje z 

wprowadzeniem zmiany i apeluje: Polska musi mieć prezydenta. Tak. Ale gdzie on jest teraz – 

pyta opozycja. Jakie wyborcze zmiany szykuje Sejm, o tym: 

Maciej Knapik –  

Borys Budka w Sejmie – Czy zdobędziecie się teraz na słowo: przepraszam? Czy 

przeprosicie Polaków za ten cyrk, który zgotowaliście? 

MK – Gorzkie słowa opozycji. Najpierw zła parła do wyborów i wbrew apelom nie chciała 

ich przełożyć, a potem nie dała rady ich przeprowadzić w ostatnią niedzielę. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa polska, w Sejmie – Kiedy skończycie te sasinalia? 

MK – …nowa ustawa, ale metoda podobna – błyskawiczna procedura Sejmu… PiS 

przechodzi od razu do drugiego czytania, wnosząc jednocześnie liczne poprawki do ustawy. 

Sławomir Nitras, KP KO, PO, w Sejmie – Nie jest tak, że w trakcie pierwszego czytania, 

przychodzą nowe przepisy, które my na sali musimy czytać. 

MK – Po dłuższym wahaniu opozycja dostaje godzinę. PiS robi jednak kilka kroków w 

tył: do udziału w wyborach wraca Państwowa Komisja Wyborcza, głosowanie 

korespondencyjne będzie tylko dla chętnych, którzy zawnioskują o to w gminie. Reszta 

obywateli zagłosuje tradycyjnie przy urnach, wbrew rekomendacji ministra zdrowia. 



Łukasz Szumowski, minister zdrowia, fragment programu „gość radia zet” – Ja nie jestem 

członkiem partii [sic!]. W naradach na Nowogrodzkiej nie uczestniczę. 

MK – Minister zgłosił własne poprawki: chce, by w wybranych gminach można było 

zarządzić obowiązkowe głosowanie kopertowe. Ogólnie opozycja nie odrzuca jednoznacznie 

samej formuły głosowania. Ale są inne zastrzeżenia: 

Robert Kropiwnicki, KP KO, PO, w Sejmie – To zwykła granda logistyczna. 

MK – Chodzi o artykuł 14, który daje marszałek sejmu możliwość zmiany: 

4. Na wniosek Ministra Zdrowia Marszałek Sejmu może, po zasięgnięciu opinii 

Państwowej Komisji Wyborczej, zmienić terminy wykonani czynności wyborczych 

ustalone w postanowieniu, o którym mowa w ust. 1, mając na względzie sytuację 

epidemiczną na obszarze całego kraju bądź jego części. 

Opozycja chce, by wszystkie daty były wpisane do ustawy. 

Borys Budka w Sejmie – Tak bardzo boicie się tego, co będzie, że chcecie jak najszybciej 

przeforsować te wybory. 

MK – Brak konkretnych terminów, a także połowa limitu wydatków na kampanię, dla 

nowych kandydatów, to wyraźna próba zniechęcenia Platformy do wymiany Małgorzaty 

Kidawy-Błońskiej na innego kandydata w związku z jej słabymi notowaniami w sondażach, a 

nowo zgłoszeni kandydaci, będą mieć trudniej – słyszymy. 

11. Komitet wyborczy, który złożył zawiadomienie o utworzeniu w związku z 

wyborami Prezydenta Rzeczpospolitej Polskiej w 2020 r. zarządzonymi przez 

Marszałka Sejmu w kolejnym terminie, może wydatkować na kampanię wyborczą w 

tych wyborach kwotę ograniczoną sumą 50% limitu, o którym mowa w art. 327 § 1 

ustawy z dnia 5 stycznia 2011 r. – Kodeks wyborczy. 

Robert Kropiwnicki, KP KO. PO – Nie będą mieli czasu na zebranie podpisów, nie będą 

mieli czasu na zarejestrowanie jego komitetu. 

MK – Ludowcy proponują, by wybory trwały dwa dni, tak żeby nie było tłoku. Sejm 

będzie obradował wieczorem. Maciej Knapik, Fakty. 

 

JP – Prawie 600 nowych przypadków koronawirusa w Polsce, to nasz smutny rekord: 

Zakażonych 16 921 (+595). Zgonów 839 (+28.). wyzdrowiało 6 131 osób. 

Ponad 80% z nich wykryto na Śląsku. 

Polskie pielęgniarki żegnają dziś panią Katarzynę. Przez 32 lata ratowała innych, śpiewała 

pacjentom, kiedy się bali. Dziś jest międzynarodowy dzień pielęgniarek i dopiero ta epidemia 

pokazała, ile znaczą, ile ryzykują, jak bardzo ich brak. [Ano opuściły Polskę i leczą innych. 

Rząd miał sumienie, żeby im odmówić 300 złotych podwyżki, bo były nieliczącą się grupą 

wyborców]. 

 

JP – Uwaga na drogach, uwaga na szlakach – mamy śnieżycę w maju. [Lepiej w maju niż 

wcale]. 

 

JP – …5 milionów złotych za maseczki, cena kosmiczna, wartość żadna, bo nie miała 

atestu. Gazeta Wyborcza opisuje, jak ministerstwo zdrowia za pośrednictwem brata ministra 

kupiło towar od znajomego ministra. Znajomy z nart na maseczkach się nie znał, ale znał drogę 

do ministra… 

 

JP – Teraz pytanie: Kto zastąpi Małgorzatę Gersdorf? Sąd Najwyższy wybiera 

kandydatów na pierwszego prezesa. Jest 10 nazwisk na liście i równie długa lista zarzutów do 

tego, jak prowadzone są obrady. Czy przewodniczący polityk knebluje sędziów? 

Dariusz Prosiecki – To trzeci dzień obrad Sądu Najwyższego, kolejna próba wyborów na 

prezesa Sądu, a wszystko w takiej atmosferze: 

Kamil Zaradkiewicz, p.o. pierwszego prezesa Sądu Najwyższego – Oświadczam, nie 

dopuszczę do dalszej obstrukcji na tej sali. 

Włodzimierz Wróbel, sędzia Sądu Najwyższego – Zyskaliśmy informację o zamiarze 

popełnienia czynu zabronionego. 

KZ – Nie udzieliłem panu głosu. 



WW, dalszy ciąg – Sytuacja jest poważna, ponieważ funkcjonujemy… 

DP – Ta ostra wymiana zdań, wyjście z sali i przerwy zarządzane przez przewodniczącego 

zgromadzenia, to był początek dzisiejszych burzliwych obrad. Zaczęło się od sporu o powołanie 

komisji, która ma liczyć głosy oddane na kandydatów. Według części sędziów komisja została 

powołana niezgodnie z prawem. O jej powołaniu zdecydował sam pełniący obowiązki 

pierwszego prezesa Sądu, Kamil Zaradkiewicz. 

KZ – Proszę zatem o zachowanie powagi tej sali. Myślę, że to państwo doskonale 

rozumieją, jakie są zasady. 

Krzysztof Rączka, sędzia Sądu najwyższego – My nie możemy się posunąć na przód. Pan 

przewodniczący knebluje sędziów zgromadzenia ogólnego, nie dopuszczając ich do głosu. 

DP – Ten prawny spór o powołanie komisji skrutacyjnej, o sposób prowadzenia obrad 

przez przewodniczącego toczy się od pierwszego dnia obrad sędziów Sądu Najwyższego… 

Po południu doszło do przełomu w obradach. Sędziowie wskazali 20 kandydatów na 

pierwszego prezesa, ale tylko połowa z nich wyraziła zgodę na kandydowanie.  

(Tomasz Artymiuk, Leszek Bosek, Tomasz Demendecki, Małgorzata Manowska, Joanna 

Misztal-Konecka, Piotr Prusinowski, Marta Romańska, Adam Tomczyński, Włodzimierz 

Wróbel, Dariusz Zawistowski) 

Jutro będą odpowiadać na pytania sędziów. Pięcioro z nich, ci, którzy zdobędą najwięcej 

głosów w ponownym głosowaniu, będzie oficjalnymi kandydatami, z pośród których prezesa 

wybierze prezydent. Dariusz Prosiecki, Fakty. 

 

JP – 10 tysięcy przypadków koronawirusa dziennie. Rosja Putina Poległa w walce o 

zdrowie, choruje nawet prezydencki rzecznik. 

Stany Zjednoczone – 1 385 850 zakażonych. 81 795 zgonów. 

Rosja – 232 243 zakażonych. 2 116 zgonów. 

 

JP – Amerykańskie władze w kropce: Jak wytłumaczyć ludziom, że kraj panuje nad 

wirusem, skoro wirus pojawia się w Białym Domu. Wszyscy mają nosić maski i trzymać się w 

bezpiecznej odległości od prezydenta… 

 

JP – Decyzja o tym, kiedy będą otwarte szkoły, będzie jedną z najtrudniejszych… 

 

JP – Janina Ochojska wygrywa z rakiem i wraca do pracy, 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Wybory w trybie mieszanym… 

 

Prezydent Andrzej Duda podpisał strategię bezpieczeństwa narodowego… 

 

30 lat temu powstało Porozumienie Centrum… 

 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak –  

Piotr Grzybowski, publicysta, tygodnik „Niedziela” – Propozycja tejże ustawy jest 

kompromisem nie tylko w obozie Zjednoczonej Prawicy, co oczywiste, ale natomiast także jest 

wyjściem naprzeciw wielu kwestiom, które były w poprzedniej dyskusji zgłoszone przez partie 

opozycyjne. Więc to jest chyba kompromis ze wszech miar racjonalny. 

[Polska to znacznie więcej niż kilka partii z ich właścicielami: Kaczyński, Ziobro, Gowin, 

Budka, Kosiniak-Kamysz, Czarzasty i Korwin-Mikke]. 

[…] 

Radosław Sikorski, w „kropce nad i” – Ja miałbym jeszcze kandydata, który mógłby 

zamieszać w tych wyborach. No, pani redaktor, krótko mówiąc, ja bym panią widział w 

szrankach prezydenckich. Pani od tylu lat zna polityków, poucza o polityce. Na pewno ma pani 

podobną rozpoznawalność do Szymona Hołowni, taka rywalizacja między dwoma kandydatami 

TVN-u byłaby fascynująca. 

[…] 



 

DH – Ponad 6 tysięcy osób wygrało już walkę z koronawirusem w Polsce. Na Śląsku cały 

czas trwają masowe badania przesiewowe górników. Zarażonych koronawirusem jest blisko 800 

górników i 650 osób z ich rodzin… na ponad 12 tysięcy przebadanych górników. 

 

Koronawirus w Polsce: 

Zachorowania 16 921 (+595). Zgony 839 (+28). Wyzdrowiało 6 131 (+315). 

 

Marian Zębala, profesor, kardiochirurg, były minister zdrowia – Wyrażam wielkie 

uszanowanie jako lekarz i hołd wobec tego wszystkiego, co jest dziełem pielęgniarek. 

 

…polskie PKB skurczy się o 4,3%. Dojczland -6,5%. Hiszpania -9,4%. Italia -9,5%.  

Grecja -9,7%. 

Źródło: Komisja Europejska 

 

…w zeszłym roku powstała w Polsce druga fabryka Mercedes Benz. A swoje zakłady 

zmodernizował Volkswagen. 1,5 miliarda złotych na budowę fabryki w Dąbrowie Górniczej 

przeznaczyła Południowo Koreańska firma SK Innovation. 

 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie” – Samo założenie, że profesor 

medycyny, minister zdrowia tak bardzo by ryzykował tylko dlatego, żeby jakiemuś 

instruktorowi z nart załatwić jakiś kontrakt, jest po prostu absurdalne. To mogło się zrodzić 

wyłącznie w głowach autorów z Gazety Wyborczej, 

[…] 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji pod nazwą Agencji Informacyjnej – 

Próbuje się różnego rodzaju półprawdami, ćwierć-prawdami czy wręcz nieprawdami pokazać 

Polakom, że tak naprawdę źle sobie w Polsce radzimy. 

[…] 

Szumowski – Połowa tych słów, nikt nikomu nie nie ułatwiał. Ja pana [nie zrozumiałem] 

znam od kilku lat jazdy na nartach, mogę powiedzieć, że pan jest przyjacielem instruktor, który 

uczy panią jeździć. No, myślę, że troszkę za dużo powiedziane i on jako normalny kontrahent 

zgłosił się do ministerstwa. 

 

85 lat temu zmarł marszałek, Józef Piłsudski. O ojczyznę walczył od najmłodszych lat. 

Carskie władze zamknęły go w areszcie, a potem wygnały na Syberię. Nie złamała go też 

twierdza magdeburska. Gdy Polska wróciła na mapę, został naczelnikiem państwa, dwa lata 

później obronił Warszawę przed sowietami, powstrzymał ich marsz na Europę… 

 

 

 

 

♣ 
2020-05-13 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5509 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Miliony Polaków wracają do pracy. Już od poniedziałku. Rząd pozwala na otwarcie 

salonów fryzjerskich i kosmetycznych. Restauracje wreszcie będą mogły podawać posiłki w 

lokalach. W kolejnych tygodniach szkoły zapewnią dzieciom opiekę, a młodzieży konsultacje z 

nauczycielami. 

Magda Łucjan –  

18 maja: 

• Zajęcia praktyczne w szkołach policealnych 

• Otwarte zostaną między innymi schroniska młodzieżowe. Ośrodki sportowe, 

świetlice środowiskowe 



25 maja: 

• Zajęcia opiekuńczo-wychowawcze w klasach 1 – 3 szkoły podstawowej 

• Konsultacje z nauczycielami dla maturzystów i uczniów 8 klas 

Więcej ludzi w komunikacji i w kościołach 

 

GK – Plan na wakacje 

 

GK – Marszałek Grodzki zaprasza prezesa Kaczyńskiego do Senatu – tam ma zostać 

wypracowany kompromis w sprawie ustawy o przeprowadzeniu wyborów, by były one 

demokratyczne, wolne, równe, tajne i powszechne, a prace nad ustawą nie były nazywane 

obstrukcją czy zwłoką. 

Krzysztof Skórzyński – Komunikat po tej wizycie marszałka senatu u prezydenta można 

zawrzeć w kilku słowach, że różnica zdań w sprawie planu gry na najbliższe dni i tygodnie jest 

na tej linii duża. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO – Musimy w Senacie wykonać tą pracę, 

którą nie wykonano w Sejmie. [Dawniej musiałoby brzmieć: tę pracę, której nie wykonano]. 

KS – Brzmi jak zapowiedź scenariusza, który opozycja zrealizowała w Senacie ostatnio, 

wykorzystując maksymalne terminy i pracując nad ustawą równe 30 dni. Tym razem realizacja 

tego planu będzie dzisiaj trudniejsza. 

Jadwiga Emilewicz, minister rozwoju – Chciałabym dzisiaj zaapelować przede wszystkim 

do pana marszałka Grodzkiego o to, aby tym razem nie zwlekał z pracami. 

KS – I tu, i w PSL nie ma już determinacji, by przeciągać prace w Senacie za wszelką 

cenę. Zwycięża bowiem obawa, że kolejna wyborcza katastrofa obciążałaby już nie tylko PiS. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Wiosna – Podstawowym warunkiem porozumienia 

powinno być to, że prace w Senacie będą skrócone, że nie będziemy pracowali nad ustawą 30 

dni. 

KS – Od tego, w jakim tempie nad nowymi zasadami wyborów będzie pracował Senat, w 

ogromnej mierze zależy to, kiedy te wybory będą, a w sprawie kończy się zjednoczenie 

opozycji. 

Spójrzmy w kalendarz: 

PiS chce, by wybory odbyły się jak najszybciej, czyli 28 czerwca, bo według powszechnej 

dziś opinii każdy kolejny tydzień obniża szanse Andrzeja Dudy. Ale jest też powód drugi, im 

szybciej będą wybory, tym mniej czasu ma Platforma na wszystkie, także te najtrudniejsze 

decyzje. Dlatego Platforma chce wyborów w ostatnim możliwym terminie (19.07), by mieć czas 

na ewentualną wymianą kandydata, co wiąże się przecież z nową zbiórką podpisów poparcia. 

Dalej: Lewica mówi o 5 lub 12 lipca, ale to bardzo ważna zmienna w całej układance. PiS w 

sprawie daty ma sojusznika w PSL-u, bo w sztabie PSL-u obawiają się, że czas działa na korzyść 

Szymona Hołowni, czyli najsilniejszego kandydata do zajęcie drugiego miejsca obok 

Władysława Kosiniaka-Kamysza [?] 

Platforma prowadzi badania, w których pyta o poziom poparcia dla trójki (Rafał 

Trzaskowski. Donald Tusk, Radosław Sikorski) bardzo znanych polityków. Każdy z nich już raz 

odmówił kandydowania, ale to było w świecie przed koronawirusem. 

Marszałek zaprosił… prezes raczej nie przyjdzie. Krzysztof Skórzyński, Fskty. 

 

GK – Kilkanaście godzin po przegłosowaniu ustawy wyborczej prze Sejm rozpoczął się 

polityczny, okrągły stół w tej sprawie. Lepiej późno niż wcale – mówią organizatorzy z Lewicy. 

Byli też przedstawiciele PiS-u, ale rozmowy są wciąż na poziomie niewiążących deklaracji. 

Jakub Sobieniowski – Ten dobry nastrój przed spotkaniem [witają się łokciami] się nie 

zmienił, także po spotkaniu większość uczestników była zadowolona. 

Lewica zorganizowała spotkanie i mówi jednym głosem z PiS-em, a jeszcze niedawno nie 

chciała siadać do stołu z szulerem – tak określała rozmowy z Jarosławem Gowinem. Teraz 

postanowiła rozmawiać w Sejmie o ustawie już przegłosowanej przez Sejm, a w głosowaniu też 

się nie sprzeciwiła PiS-owi i Konfederacji. 

Najpowszechniej krytykowany jest ten zapis ustawy o tym, że marszałek sejmu może 

zmienić terminy czynności wyborczych. 



Szymon Hołownia – Może zrobić dwutygodniową ciszę wyborczą z godnie z tym, co tam 

jest napisane. Może sobie zrobić dwudniowy termin na zbieranie podpisów dla nowych 

kandydatów, jak jej się tak zamarzy. Przecież może zrobić absolutnie wszystko. 

JS – W projekcie, który PiS ekspresowo przegłosowało w Sejmie, jest mowa o tym, że 

mogą startować już zarejestrowani kandydaci, ale i nowi. 

Już po tym, jak PiS razem z Konfederacją ekspresowo przeprowadziło przez Sejm swój 

projekt. Nie zdecydowało się nawet na kilkudniowe konsultacje z ekspertami, a może 

przydałyby się, bo dopuszczając start nowych kandydatów, dopuszcza się także możliwość 

wykorzystania kart do głosowania z 10 maja, starych kart ze starymi nazwiskami 

wydrukowanymi wtedy, gdy PiS przekonywało, że da się zorganizować wybory pocztowe 10 

maja. 

[…] Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

GK – Nie zamierzamy zamykać Śląska… Górnicy i ich rodziny są bardzo zagrożeni. 

Marzanna Zielińska – …każda kopalnia ma własny punkt poboru próbek do testów. Liczba 

patroli na ulicach zostanie zwiększoma. 

Do tej pory stwierdzono na Śląsku 4 399 przypadków, w tym górnicy około 900 zakażeń 

koronawirusem. I choć to centrum pandemii w Polsce będą otwierane żłobki i przedszkola. 

Rząd zapewnia, że trzyma rękę na pulsie, ale prestiżowa w świecie naukowym organizacja 

End Koronawirus zaliczyła Polskę do krajów, które nie radzą sobie z pandemią. Jednym z 

kryteriów tej oceny jest liczba wykonywanych testów. Nadal robimy ich za mało i nie robimy 

testów przesiewowych takich, jak robi się dziś na Śląsku… Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

GK – Po południu minister zdrowia odwołał z funkcji dyrektora Krakowskiego Instytutu 

Onkologii, Konrada Dziobka. Prywatnie przyjaciela prezydenta, Andrzeja Dudy. Za kadencji 

dyrektora miało odejść wielu lekarzy, wydłużyły się kolejki, a mniej pacjentów jest leczonych… 

Sylwia, była pracowniczka Narodowego Instytutu Onkologii w Krakowie, wypowiedź z 3 

marca – Ponad 170 pracowników odeszło w ciągu ostatnich 18 miesięcy, 50 lekarzy różnych 

specjalności… Około 10 tysięcy mniej pacjentów przyjęły poradnie. Były standardy, pacjent 

pierwszorazowy nie mógł wyjść niezaopiekowany. Dzisiaj usłyszy, termin będzie za 2 lub 3 

miesiące. 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 6 lutego – Chciałem podziękować mojemu 

przyjacielowi, doktorowi Konradowi Dziobkowi. Z Konradem znamy się od dzieciństw. Konrad 

mówił mi: Wiesz co? Jednym z ważnych zadań jako prezydenta jest kwestia właśnie walki z 

rakiem. 

Renata Kijowska, Fakty, Kraków. 

 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Rząd znosi kolejne ograniczenia. 

Ustawa o wyborach przyjęta przez Sejm. Teraz zajmie się nią Senat. 

- Być może marszałek Grodzki będzie chciał pomóc Platformie Obywatelskiej. Jeśli 

Platforma zdecyduje się zmienić kandydata, to Senat będzie chciał przewlekać proces. 

 

Mija 39 lat od zamachu na papieża Jana Pawła II… 

 

Polska radzi sobie z epidemią wiele lepiej niż wiele europejskich państw, dlatego możemy 

wejść w trzeci etap odmrażania gospodarki i znoszeniem obostrzeń… 

 

Koronawirus w Polsce = zachorowania 17 204 (+322). Zgony 861 (+23). 

Wyzdrowiało 6 410 (+279). 

 

EL – Czy Małgorzata Kidawa-Błońska pozostanie kandydatką Platformy? 

 

Atak na Trybunał Konstytucyjny. 



 

Po wczorajszym głosowaniu w Sejmie 

Głosowanie nr 115 

Głosowało 458 

Za 244 

Przeciw 137 

Wstrzymało się 77 

- Pan prezydent apeluje i ufa. 

Grodzki – Mogę państwu obiecać, że będziemy pracować bardzo intensywnie. 

Tyle kurtuazji, bo marszałek zapowiedział, że nie zamierza pracy nad tą ustawą 

nadzwyczajnego tempa. 

Grodzki – Jest kilka rzeczy kontrowersyjnych, które musimy rozstrzygnąć w Senacie. 

W podobnym tonie marszałek Grodzki wypowiadał się przed miesiącem, kiedy izba 

wyższa parlamentu miała się zająć ustawą o głosowaniu korespondencyjnym… 

Karol Gac, publicysta – Tyle tylko, że wczorajsze głosowanie wykazało, że opozycja już 

nie jest takim monolitem. Za ustawą zagłosowała Konfederacja, Lewica i PSL wstrzymały się od 

głosu, a przeciw była tylko Platforma. 

[…] 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego – Ludzie zaczynają widzieć, że jedni 

destabilizują państwo w imię pewnych politycznych kwestii, na przykład związanych ze swymi 

sondażami, natomiast inni politycy starają się jednak, żeby były procedury antykryzysowe. 

„Opozycja nie uznaje reguł demokratycznych. Nie respektuje zasad praworządności. 

Nie cofnęli się przed zablokowaniem wyborów z bardzo prostego powodu: 

ponieśliby ciężką porażkę”. 

Jarosław Kaczyński, prezes PiS 

Źródło: Gazeta Polska 

[---] 

Tymczasem dziś z funkcji wicemarszałka senatu zrezygnował Stanisław Karczewski: 

Stanisław Karczewski – Pan marszałek Grodzki przedstawił opinię, w której zakazuje się 

łączenia funkcji wicemarszałka i możliwości wykonywania zawodu lekarza. 

Stanisław Karczewski chce leczyć, dlatego zrezygnował z funkcji, ale jak mówi: nie 

rezygnuje z polityki. Kandydatem PiS na wicemarszałka senatu jest senator Marek Pęk. Marcin 

Szypszak, Wiadomości. 

[…] 

Małgorzata Kidawa-Błońska nie ma dziś szans nawet na dugą turę. Nic dziwnego, że 

wewnątrz Platformy Obywatelskiej narasta nerwowość. 

Tomasz Siemoniak, zastępca przewodniczącego PO – Jeśli wybory będą w połowie lipca, 

absolutnie wszystko może się wydarzyć. Jesteśmy w trudnej sytuacji z kandydaturą, ja tego nie 

ukrywam. 

Ale trudnej sytuacji, w jakiej znalazła się Platforma Obywatelska, zdaje się nie dostrzegać 

sama kandydatka. 

Małgorzata Kidawa=Błońska – Jeżeli będziemy wiedzieli, kiedy będą wybory i one będą 

konstytucyjne, biorę w nich udział. 

To zdanie MKB powtarza od kilku dni. Tymczasem w PO nie brak głosów, że ta 

kandydatka, która nie tylko jest bez szans, ale jest obciążeniem dla przyszłości całej formacji… 

Krzysztof Nowina Konopka, Wiadomości. 

 

EL – Zamiast pięciu nazwisk z kandydatami na pierwszego prezesa Sądu Najwyższego, 

będzie wniosek do prezydenta o zmianę regulaminu. Do czasu jego rozpatrzenia obrady 

zgromadzenia ogólnego sędziów Sądu Najwyższego zostały zawieszone… 

 

 

♣ 
2020-05-14 czwartek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5661 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Za kilkanaście godzin poznamy ostateczną decyzję i nazwisko kandydata Platformy 

Obywatelskiej w wyborach prezydenckich… [może Trzaskowski]. 

 

GK – Ministerstwo zdrowia zawiadomiło prokuraturę w sprawie afery z maseczkami, 

które kupiło od znajomego ministra Łukasza Szumowskiego i jego brata. Maseczki były drogie i 

bez atestów, ale nikt tego nie sprawdził przed zakupem. Inaczej minister zdrowia reaguje w 

sprawie maseczek z Unii. 

Jakub Sobieniowski –  

Łukasz Szumowski, minister zdrowia, wypowiedź z wczoraj – Te maseczki, które zakupiła 

Unia Europejska nie spełniają żadnych norm. 

Maciej Sokołowski – Komisja jest zaskoczona zarzutami polskiego ministra, ale traktuje je 

poważnie. Od razu poprosiła o Polskę o przesłanie szczegółowej dokumentacji i testów i sama 

zarządziła własną kontrolę jakości. Maseczki trafiły do Polski za darmo w ramach unijnego 

programu wsparcia i według Komisji powinny spełniać normy FSC2. Taki sam sprzęt trafił do 

17 krajów Unii i nikt przed Polską nie zgłaszał uwag. Ale do czasu otrzymania wyników testu 

kolejne dostawy zostały wstrzymane. 

[…] 

 

GK – Każdy chce działkę. 

 

GK – Od 3,5 roku był dyrektorem Biebrzańskiego Parku Narodowego, wcześniej 

wicedyrektorem i wieloletnim pracownikiem. Wczoraj Andrzej Gregoruk odebrał w 

sekretariacie ministra środowiska swoją dymisję, bez uzasadnienia na rok przed emeryturą… 

 

GK – Od poniedziałku na szczęście można będzie obejrzeć film w kinie. Na razie niestety 

tylko plenerowe. Muzycy wrócą do nagrań, aktorzy na plany filmowe i do teatrów, choć tu na 

razie tylko na próby… 

Piotr Gliński, wicepremier, minister kultury i dziedzictw narodowego – Podstawowe 

wsparcie to jest 20 mniej więcej miliardów, które poszły już do polskich przedsiębiorców. No, 

wielu firm kultury na tym zyskuje, a także wiele tych, które działają w oparciu o status 

organizacji pozarządowych. 

Adam Sztaba, kompozytor, producent muzyczny – Cała masa ludzi jest w tej chwili w 

poważnych potrzebach, zmieniają zawody, są w różnych zawodach. Znam wielu kolegów, 

którzy pracowali czynnie w tym zawodzie, są w tej chwili kurierami, dowożą pizzę, idą na kasę 

do supermarketów – tak to realnie wygląda. 

Karolina Szeptycka, aktorka – Od dwóch miesięcy sytuacja się nie rozwija. I nie 

zobaczyłam tych pieniędzy, chociaż wszystkie wnioski zostały poprawnie wypełnione. I 

wyobrażam sobie, jak radzą sobie moi znajomi, którzy mają dzieci, którzy mają kredyty na 

głowie. 

[…} 

 

GK – Boją się o zdrowie i przyszłość swoją i rodziny, o to, czy będą mieli, gdzie i za co 

żyć. Setki milionów ludzi na całym świecie w czasach Koronawirusa. W opublikowanym 

właśnie raporcie eksperci ONZ apelują, by wsparcie zdrowia psychicznego było na liście 

priorytetów w walce z pandemią… 

 

GK – Dostaliśmy więcej niż oczekiwaliśmy – to zgodna opinia restauratorów po decyzji, 

że mogą szeroko otworzyć drzwi dla klientów. Emocje opadły, a do właścicieli dotarło, jak 

wiele pracy przed nimi i jak wielką odpowiedzialność biorą na siebie. Warto korzystać z 

doświadczeń zagranicznych… 

 

Marcin Wrona – Od wybuchu pandemii [w USA] pracę straciło 36,5 miliona ludzi, a 

bezrobocie wzrosło do 14,7% (kwiecień). W lutym wynosiło zaledwie 3,5%... 



Giełda na Wall Street zareagowała gwałtownymi spadkami notowań. Prezydent Trump 

apeluje, żeby Amerykański Bank Centralny wprowadził ujemne stopy procentowe. Przed 

bankami żywności ustawiają się kilometrowe kolejki. Zniknęło 100 tysięcy małych firm. 8 

milionów ludzi straciło pracę w turystyce, 5,5 miliona w gastronomii. Powoli do pracy wraca 

amerykański przemysł motoryzacyjny. Marcin Wrona, Waszyngton. 

 

…ale z dostępnością działek jest gleba. Zainteresowanie sprawą ogromne – takie, jak w 

czasach słusznie minionych. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Rekordowa liczba zachorowań na koronawirusa. Pełna mobilizacja na Śląsku. 

 

Programy społeczne ratują budżety polskich rodzin. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Teraz to będzie znacznie prostsze, teraz to 

będzie znacznie łatwiejsze, teraz te dofinansowania właśnie dla osób i dla rodzin o niższych 

dochodach będą większe. 

Koalicja Obywatelska o krok od zmiany kandydata na prezydenta… 

 

Specjalna oferta programowa TVP z okazji setnych urodzin [świętego] Jana Pawła II… 

 

Ostatniej doby w Polsce przeprowadzono 26 tysięcy testów na koronawirusa. Rekordowa 

liczba wynika z masowych badań górników i ich rodzin. Śląsk jest teraz największym ogniskiem 

zapalnym, ale są też bardzo dobre informacje – łączne wyleczono już prawie 7 tysięcy osób. 

Już teraz wiadomo, że na 15 tysięcy przetestowanych górników, koronawirusa 

potwierdzono u prawie 1 400. 

 

Koronawirus w Polsce – Zakażonych 17 615 (+411) osób. 

Ofiar śmiertelnych 833 (+22). Wyzdrowiałych 6 696 (+286). 

Aktywnych przypadków 10 036 (+103). 

 

Przypadki koronawirusa w Polsce: 

Zachodnio-Pomorskie: 488 zakażonych. 

Pomorskie: 492 zakażonych. 

Warmińsko-Mazurskie: 169 zakażonych. 

Kujawsko-Pomorskie: 578 zakażonych. 

Podlaskie: 386 zakażonych. 

Lubuskie: 92 zakażonych. 

Wielkopolskie: 1735 zakażonych. 

Mazowieckie: 2902 zakażonych. 

Łódzkie: 1219 zakażonych. 

Świętokrzyskie: 337 zakażonych. 

Lubelskie: 400 zakażonych. 

Dolnośląskie: 2125 zakażonych. 

Opolskie: 510 zakażonych. 

Śląskie: 4701 zakażonych. 

Małopolskie: 1108 zakażonych. 

Podkarpackie: 373 zakażonych. 

Źródło: gov.pl 

 

Ministerstwo zdrowia poinformowało Komisję Europejską, że 600 tysięcy maseczek, które 

Polska otrzymała od Unii Europejskiej nie spełnia wymaganych norm… 

Zastrzeżenia do unijnych maseczek zgłosiła dziś także Holandia. 

 

EL – Mimo zmniejszonych wpływów do budżetu państwa rząd nie zawiesi żadnego z 

wprowadzonych programów wsparcia rodzin. Tym samym padł jeden z mitów ostatnich lat, 



mówiący o tym, że więcej pieniędzy dla rodzin skończy się, gdy Polskę dotknie kryzys 

gospodarczy… [Starzy ludzie mówią: nie mów hop, dopóki nie przeskoczysz]. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Teraz to będzie znacznie prostsze, teraz to 

będzie znacznie łatwiejsze, teraz dofinansowania właśnie dla osób o niższych dochodach będą 

większe i cieszę się z tego, że taką inicjatywę ustawodawczą przygotowaliśmy. 

Rostowski – Pieniędzy nie ma i po prostu nie będzie. 

[…] 

EL – Na całym świecie trwają badania na Covid-19… 

Dziś święto farmaceutów. 

W Polsce jest ponad 15 tysięcy aptek i punktów aptecznych. Latami panował chaos. 

Dopiero 3 lata temu powstała ustawa, która wprowadziła regulacje typowe dla większości 

krajów Europy. Udało się zablokować rozwój dużych sieci farmaceutycznych. Zyskały na tym 

małe apteki rodzinne, przywrócono im ważną rolę w systemie ochrony zdrowia. Przemysł 

farmaceutyczny jest jedną z kluczowych gałęzi naszej gospodarki. Odpowiedzialny jest za 

prawie 1,5% naszego produktu krajowego brutto. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Zakład się rozwija i bardzo cieszę się, że 

dzisiaj mogłem odwiedzić Polfę [Tarchomin]. 

Powstaje tu ponad 50 różnych lekarstw i preparatów medycznych. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Cieszę się, że spółka wraca na drogi 

dynamicznego rozwoju i jak powiedziałem na wstępie, wierzę w to, że w niedługim czasie 

będzie poważnym graczem nie tylko na rynku europejskim, ale będzie także poważnym graczem 

na rynku światowym. 

 

EL – Państwo polskie inwestuje w naszą armię. Samobieżny Rak to polski moździerz, 

który znajduje się w zamkniętej wieży, dzięki temu w pełni chroni załogę. Rak może być 

budowany na różnych podwoziach: gąsiennicowych, bazuje na lekkim podwoziu produkcji Huty 

Stalowa Wola… 

 

EL – Czy człowiek-usterka z warszawskiego ratusza zajmie się Polską? [Trzaskowski] 

 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Polska powinna mieć nowo wybranego 

prezydenta przed 6 sierpnia tego roku po to, żeby mógł zostać nowo wybrany prezydent 

zaprzysiężony w zwykłym trybie i aby została zachowana w tym zakresie ciągłość władzy. 

Wśród propozycji terminów powtarza się data 28 czerwca. Ale marszałek sejmu, Elżbieta 

Witek, mogła rozpisać wybory na ten dzień, konieczna jest szybka decyzja Senatu. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Dlatego apeluję do wszystkich stron debaty 

parlamentarnej i także w ogóle do parlamentu, poprzez osoby właśnie pana marszałka senatu czy 

pani marszałek sejmu, aby doprowadzić do tego, żeby te wybory spokojnie zostać 

przeprowadzone. 

Prezydent Andrzej Duda rozmawiał w tej sprawie z marszałkiem, Tomaszem Grodzkim. 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu – Rozmowa dotyczyła raczej spraw 

ogólnoustrojowych, które są żywotne dla interesów Rzeczypospolitej. Bo tak rozmawia 

prezydent z marszałkiem senatu. 

Mogę obiecać państwu, że będziemy pracować bardzo intensywnie, ale kiedy to nastąpi, 

nie potrafię powiedzieć. 

[…] 

 

[Domysły na temat kandydatury Małgorzaty Kidawy-Błońskiej]. 

Przemysław Czarnek, doktor habilitowany, PiS – Zostawiać kobietę na placu boju tuż 

przed wyborami, to jest po prostu niemęskie. Gdzie są ci mężczyźni z Platformy Obywatelskiej? 

To jest żenujące. 

[…] 

[Już odbywa się grillowanie Trzaskowskiego: nie radzi sobie ze śmieciami w Warszawie, 

urządził jesienią wysepkę wypoczynkową pośrodku ruchliwego placu. 100 tysięcy złotych 

wydał na konstrukcję z patyków dumnie nazywaną plażą w Białołęce. Zrezygnował z odbudowy 



Skry. Człowiek-usterka. Jego prezydentura to czas wielkich awarii oczyszczalnia ścieków 

Czajka. Skandaliczny wypas kóz na wysepkach wiślanych. Podpisał deklarację LGBT. Chciał 

wprowadzić do warszawskich szkół seks-edukację dla najmłodszych. Kobiecie, która poprosiła 

go o pomoc, wręczył 20 groszy]. 

 

 

♣ 
2020-05-15 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5693 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Wybory na prezydenta Warszawy wygrał w pierwszej turze z imponującym wynikiem. 

Teraz Rafał Trzaskowski startuje na prezydenta Rzeczpospolitej. Sprawdziliśmy jego szanse na 

starcie: 

Sondaż prezydencki: 

Andrzej Duda 51%. Szymon Hołownia 17%. Rafał Trzaskowski 11%. Władysław 

Kosiniak-Kamysz 6%. Krzysztof Bosak 5%. Robert Biedroń 3%. 

Źródło: Kantar dla Faktów TVN iTVN24 

Budka – Rekomendacja dla pana prezydenta Rafała Trzaskowskiego. 

 

[Nie jestem zachwycony tą rekomendacją. Przecież nie minął rok, jak Trzaskowski został 

prezydentem Warszawy. Nie podejmuje się misji prezydenta stolicy, jeśli tak łatwo i beztrosko 

frunie się dalej. To niepoważne i nieodpowiedzialne. To jest brak szacunku dla swoich 

wyborców. Jeśli nie miało się przekonania, że się spełni tę misję, to nie należało się jej 

podejmować. Nie przesiada się tak szybko ze stołka na stołek. Powinien dokończyć kadencję 

prezydenta Warszawy, dobrze byłoby, aby zawalczył o drugą kadencję. Tak wygląda poważne 

traktowanie zobowiązania. Przecież gdyby Trzaskowski szczerze powiedział wyborcom, że 

przychodzi do stolicy tylko na pół roku, to może wybralibyśmy sobie innego prezydenta, a tak, 

to grozi nam pisowski komisarz w roli prezydenta. 

Rekomendacja Trzaskowskiego to brak odpowiedzialności samej partii – Platformy 

Obywatelskiej. Niczego nie oczekuję od partii, bo z gruntu jestem ich przeciwnikiem, ale partia 

powinna mieć wielu przygotowanych fachowców, również bezpartyjnych i ich obsadzać w 

kolejnych punktach, tymczasem gra jednym zawodnikiem. 

Uważam, że prezydent państwa, jeśli ma być dobrym, skutecznym prezydentem, powinien 

mieć poważne doświadczenie w sprawach krajowych, a i międzynarodowych. Właśnie dlatego 

Duda jest złym prezydentem, bo mu brak tego doświadczenia – niestety, brak mu znacznie 

więcej – nie wie, co to prawość. W państwie ani na boisku, a i na szachownicy sama chęć bycia 

mistrzem nie wystarczy. Ponadto wyobrażam sobie, że pełnienie roli przywódcy narodu 

powinno być ukoronowaniem życia. Duda po tej prezydenturze, nawet z dwoma kadencjami, 

będzie nikim. Więcej: Duda będzie bez szans życiowych, a zostanie mu tego życia jeszcze 

szereg lat, życia nijakiego. 

Oczywiście, że będę głosował i na Trzaskowskiego. Ale niech nie myśli, że dla samego 

nazwiska głosuję. Chociaż kto wie, na kogo oddam głoś? Głosuję przeciwko złemu 

prezydentowi Dudzie]. 

 

To nie tylko ogłoszenie nowego kandydata, to przede wszystkim start kampanii nowego 

kandydata, Rafała Trzaskowskiego. 

Trzaskowski - Idę się bić o Polskę, która będzie silna. Idę się bić o państwo, w którym 

wyciąga się wnioski z błędów trzeciej Rzeczpospolitej, ale nie depcze się wszystkiego, co przez 

te trzydzieści lat udało nam się wspólnie osiągnąć. 

[…] 

Dzięki Małgorzacie Kidawie-Błońskiej idziemy na wybory, które będą bezpieczne. 

[…] 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska – Jest poważnym prezydentem Warszawy, 

człowiekiem, który również nie boi się szczujni… 



Małgorzata Kidawa-Błońska – Nie będę brała udziału w tych wyborach [to o 9:15]. 

[A o 14-ej:] Wiem, że ponoszę odpowiedzialność za to, co się wydarzyło, bo spadki 

sondażowe zostały spowodowane tym, że Polacy nie wiedzieli, czy biorę udział w tych 

wyborach? Czy nie? Ale dla mnie najważniejsze było ich zdrowie, bezpieczeństwo. 

Kandydat Trzaskowski: 

• Eurodeputowany Platformy Obywatelskiej 

• Minister administracji i cyfryzacji 

• Wiceminister spraw zagranicznych 

• Poseł Platformy Obywatelskiej 

• Prezydent Warszawy 

[…] 

Trzaskowski, dalszy ciąg – To wymaga od nas wszystkich pełnej konsolidacji i energii do 

tego, żeby walczyć i wygrać w tych wyborach. I mam nadzieję, że właśnie od Warszawy zacznie 

się ta olbrzymia fala zmian. 

…będzie musiał zebrać podpisy [100 tysięcy] poparcia… Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

GK – Jeśli przyjąć, że prezydencki wyścig zaczyna się na nowo i że wybory odbędą się 28 

czerwca, to przed nami dokładnie sześć tygodni kampanii, jakiej dotąd nigdy nie było – bez 

konwencji, spotkań z wyborcami, z urzędującym prezydentem wspieranym przez aparat i media 

państwowe. 

Jakub Sobieniowski – …wybory mają się dobyć nie w konstytucyjnym terminie, nie po 

rezygnacji prezydenta, nie po wprowadzeniu stanu nadzwyczajnego, co zakłada Konstytucja, 

tylko po porozumieniu dwóch partyjnych liderów, oficjalnie szeregowych posłów. 

Władysław Frasyniuk, działacz opozycji w PRL – Myśleliśmy, że jakaś konstytucja to jest. 

To jest ta panika, która w Konstytucji została pogwałcona, więc nie musimy się przejmować… 

Ja bym chciał, aby w Polsce wrócił taki szacunek dla prawa, zwłaszcza jeśli mamy autorytarne 

rządy, odpowiedzią musi być państwo prawa. 

[…] 

Nawet w tak gorącym dniu kampanii nie ma mowy o organizacji dużych konwencji, nie 

ma mowy o większych spotkaniach z wyborcami w czasie epidemii. Jeden kandydat, urzędujący 

prezydent, ma przewagę. 

[…] 

Frasyniuk, dalszy ciąg – W sytuacji, w której regularnie łamie się zasady prawne państwa, 

kiedy łamie się demokrację, opozycja powinna po pierwsze stanąć w obronie konstutyzacji. Jak 

nie będzie zasad, to, niech mi pan wierzy, uliczny sprzedawca nawtyka [nie zrozumiałem]. 

 

GK – Terapia domowa, bez znieczulenia. 

- Nie spodziewałam się, że przebieg tej choroby będzie tak ciężki, poczucie paraliżu 

mojego ciała, jest jednym wielkim bólem. 

Marian Zębala, profesor, neurochirurg ze Śląska – Przykład doktor Beaty Poprawy 

pokazuje jasno, że wirus nie wybiera. 

 

GK – Kamil Zaradniewicz nie pełni już obowiązków pierwszego prezesa Sądu 

Najwyższego. Zrezygnował, bo uznał, że podważano jego kompetencje i oskarżano o polityczne 

motywacje. Decyzją prezydenta funkcje Zaradkiewicza przejmie Aleksander Stępkowski. 

 

GK – Wzrost gospodarczy w dół, ceny w górę. Dane GUS-u, choć niepełne, nie 

pozostawiają wątpliwości: idą ciężkie czasy dla przedsiębiorców, pracodawców i pracowników. 

[Zapewne dla wszystkich]. 

…rząd proponuje w najbliższych tygodniach podniesie kuronówki z 860 do 1200 złotych. 

I dodatkowo dla tych, którzy stracili pracę w wyniku pandemii 1300 złotych przez 3 miesiące… 

z tarczy finansowej skorzystało do tej pory 117 855 firm, którym wypłacono 25 miliardów 

złotych. Źródło: Polski Fundusz Rozwoju 

Marek Goliszewski, Business Centre Club – Recesja dopiero przed nami i trzeba zadbać o 

te firmy duże, które dają pracę, dają pieniądze małym i średnim firmom. 

[…] 



 

Beata Poprawa, doktor kardiolog, ordynator oddziału wewnętrznego 

wielospecjalistycznego szpitala w Tarnowskich Górach – Na początku ja sama na fejsbuku 

napisałam, że grypa jest dużo większym zagrożeniem. 

Marek Nowicki – i wtedy pojawił się koronawirus. 

Beata Poprawa – Wieczorem w sposób dosłownie lawinowy poczułam z każdą minutą, że 

moje mięśnie zaczynają być coraz bardziej bolesne, jak gdyby – miałam takie poczucie paraliżu 

mojego ciała. 

Marek Nowicki – Straciła głos z powodu kłopotów z tchawicą. Niemal straciła wzrok z 

powodu zapalenia spojówek. Chodzenie i oddychanie stało się koszmarem. W nocy nie mogła 

spać. Do tego dochodziły lęki o życie. 

Beat Poprawa – Ja po prostu miałam dużą duszność. Temperatura nie chciała mi spaść i 

tak w zasadzie przez cały czas miałam wrażenie, że jeżeli się położę, to ja już nie wstanę.  

Marek Nowicki – W domu w zupełnej izolacji sama spędziła miesiąc. Rodzina jedzenie 

przynosiła jej pod drzwi. [Była w domu letniskowym]. A grono zaprzyjaźnionych lekarzy 

nieustannie konsultowało pacjentkę przez telefon, gotowe do reakcji. Przyjmowała leki 

antywirusowe. Respirator nie był potrzebny. Przy łóżku stała walizka z ubraniami gotowymi do 

szpitala. 

Beata Poprawa – Próbowałam to cały czas w jakiś sposób opóźniać, że jeszcze jedna noc, 

jeszcze dam radę. I jakoś przetrwałam. Ale było to bardzo traumatyczne dla mnie 

doświadczenie. 

Marek Nowicki – W pilotowaniu chorej zdalnie pomagał profesor Marian Zębala. 

Marian Zębala, profesor, dyrektor Śląskiego Centrum Chorób Serca w Zabrzu – Czego 

nauczyła nas doktor Beata? Że nawet jak ten wściekły wirus uderzy, zaatakuje, to nie wolno nam 

się poddawać. Broń Panie Boże. Trzeba wierzyć w pokonanie chory. 

Marek Nowicki – Doktor Beata Poprawa kilka dni temu została wpisana na ogólnopolską 

listę ozdrowieńców. Koronawirus zniknął. Za kilka dni będzie mogła wrócić do pracy na oddział 

w szpitalu. 

Beata Poprawa – Dostałam to większe doświadczenie niż z moim zespołem. Ta choroba, 

to nie jest przypadek, to jest konkretny człowiek, który cierpi i on wymaga dużo większej 

empatii i większego zapomnienia. 

Marek Nowicki, Fakty. 

 

Paweł Abramowicz – Cyber-ratlerek wychodzi na spacerek. Burza mózgów techników 

wyposażyła go w talent rozprostowywania kości. Ale w czasach pandemicznych ratlerek 

zmuszony był zamienić radosną rekreację na poważną akcję. Przekwalifikował się i teraz jest 

groźnym ratlerkiem pasterskim rozpędzającym na cztery wiatry stada tłoczących się w parkach 

owieczek. Ale bez obaw – nie ugryzie. – Zachowaj odległość jednego metra, proszę. Dziękuję. – 

Ostatnio mają sporo roboty roboty. 

To konsultant, który z życzliwym uśmiechem zmierzy temperaturę i udzieli fachowej 

porady: proszę się udać do doktora. 

Toalety lotniska w Hongkongu dogląda dyskretnie humanoidalna babcia klozetowa, tu 

poświeci, odświeży powietrze. To specjalistka, która w 10 minut potrafi zabić prawie 100% 

wirusów i bakterii. Wydajna z niej bestia, ale papieru nie poda. Szkoda. 

W Tokio hotelowych gości wita robotoboy z bojką przy boku. A że strzeżonego robota pan 

programista strzeże, boy ma zainstalowaną maseczkę, taki prosty program antywirusowy. 

Bez maseczek, bo z dystansem [na dwóch kółkach pionowa rurka, a na niej tylko ekran] 

podjeżdżają do pana dziekana studenci uniwersytetu w Arizonie, by odebrać tytuł magistra. Co 

prawda w takich okolicznościach nie ma mowy o uścisku dłoni, ale przemowa jest wyjątkowa. 

Z tradycją walczyć trudno i dlatego każdy student tej japońskiej uczelni, choć nieobecny 

realnie, wysłał na wręczenie dyplomów swój strój. I był nastrój. 

Automaty, jak ten kurier sedeso-podobny, dostarczają żywność pod drzwi. 

Ale także dostarczają rozrywkę tym, co się nudzą na permanentnej kwarantannie [małpy w 

zoo]. Zaokrąglony [kula po prostu z kulistą głową] bibiej ma w sobie taki temperament, że i tyle 



jasnej mocy, że nawet najbardziej znudzony [tygrys] się z nim zabuja. Paweł Abramowicz, 

Fakty. [Dziękuję – Marian Sokołowski]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Nieoficjalne informacje potwierdziły się. Platforma Obywatelska wymieniła kandydata na 

prezydenta. 

- Sytuacja, w której upokarza się publicznie kobietę, jest jednak sytuacją niezwykle trudną. 

[To był szczyt obłudy notorycznego wybrzydzacza]. 

 

DH – Polska gospodarka doskonale sobie radzi z kryzysem, wywołanym przez 

koronawisus. [A to może nie szczyt, ale notoryczna prezenterka kłamstw]. 

- Jeżeli są jakieś kłopoty, a my mamy własną walutę, to wtedy jesteśmy w stanie utrzymać 

się na powierzchni i wytrzymać ten trudny czas. [Tak łatwo się łże z osłoniętą twarzą i 

incognito]. 

Solidne wsparcie dla polskiej kultury [wczoraj Gliński nie potrafił wymiecić, jak wspiera 

polską kulturę]. 

 

Michał Karnowski, publicysta, wpolityce.pl – Sytuacja, w której upokarza się publicznie 

kobietę, a moim zdaniem, jest jednak sytuacją niezwykle trudną. 

Jakub Maciejewski, publicysta, wpolityce.pl – To świadczyło o tym, jak ci mężczyźni z 

Platformy Obywatelskiej instrumentalnie potrafią traktować kobiety. 

„Dla pani marszałek Małgorzaty Kidawy-Błońskiej wyrazy szacunku za start! Walka 

o urząd prezydencki do łatwych nie należy (Kto uczestniczył ten wie). Dziękuję za 

kulturalną rywalizację. Powodzenia w dalszej pracy dla Polski!”. 

Andrzej Duda, prezydent RP 

Źródło: twitter.com/AndrzejDuda 

[Tak dotychczas TVP wyrażało się o Małgorzacie Kidawie-Błońskiej:] 

TVP – Małgorzata Kidawa-Błońska na wczorajszym posiedzeniu Sejmu najpierw ściąga 

rękawiczkę, później gołą ręką szuka czegoś pod poselską ławą. Po dłuższej chwili wyciąga 

torebkę. Przeszukuje ją. Znajduje cukierka. Otwiera go. I je. Jedna ręka w rękawiczce, druga 

bez. Wcześniej MKB maseczkę ochronną zamiast na twarzy, nosiła pod brodą. 

TVP – Małgorzata Kidawa-Błońska, która w czasie prezydium Sejmu 25 marca miała 

stwierdzić, tu cytat: „Konstytucja jest ważniejsza od ludzkiego życia”. 

TVP – Małgorzata Kidawa-Błońska unika odpowiedzi na pytania dotyczące programów 

500+, czy programy pomocy dla rodzin mogą być zagrożone? 

TVP – Małgorzata Kidawa=Błońska: 3% poparcia. 

TVP – Małgorzata Kidawa-Błońska zapowiada bojkot wyborów. 

TVP – Małgorzata Kidawa-Błońska po serii wpadek… 

TVP – Małgorzata Kidawa-Błońska nie ma dziś szans nawet na dugą turę. Nic dziwnego, 

że wewnątrz Platformy Obywatelskiej narasta nerwowość. 

Radosław Fogiel, zastępca rzecznika PiS – Ta prawdziwa prezydent nie dotrwała nawet do 

dnia głosowania. Tak łamać obietnice, to już trzeba naprawdę umieć. 

- Pojawia się też pytanie o niegospodarność, bo wydrukowane już karty do głosowania w 

skutek decyzji polityków Platformy Obywatelskiej trzeba będzie wyrzucić i wydrukować nowe. 

Zmarnowane zostaną miliony złotych, które mogły zasilić na przykład szpitale. [Tak kłamać, to 

już trzeba umieć]. 

Fogiel – Platforma doprowadziła do olbrzymiego chaosu konstytucyjnego, prawnego, 

tylko po to, żeby wymienić panią Małgorzatę Kidawę-Błońską na dublera. 

[…] 

- Trzaskowski odpowiada między innymi za katastrofę ekologiczną, której po awarii 

kolektorów ściekowych do Wisły trafiły miliardy ścieków. Do tego dochodzą nietrafione 

inwestycje, jak ta strefa relaksu za milion złotych. Za jego rządów to również awaria sieci 

ciepłowniczej. A na forum międzynarodowym był autorem rezolucji Parlamentu Europejskiego 

przeciwko Polsce. 



- Kidawa-Błońska sama nie potrafiła zdecydować, czy kandyduje? Czy bojkotuje wybory? 

Marcin Tulicki, Wiadomości. [To nie były wiadomości]. 

 

DH – … za tych, którzy wyzdrowieli jest 7 tysięcy. 

Waldemar Stankiwicz, Magdalena Kleszcz – Badani są pracownicy kopalni, w którym nie 

potwierdzono obecności koronawirusa… Do tej pory koronawirusa potwierdzono u prawie 

tysiąca 900 górników, w tym u 400 z Jastrzębskiej Spółki Węglowej. 

 

Koronawirus w Polsce – Zachorowania 18 016 (+401). Zgony 907 (+24). 

Wyzdrowiało 6918 (+222). 

 

 

♣ 
2020-05-16 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5552 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Zaraz potem, jak został kandydatem na prezydenta Rzeczpospolitej, Rafał Trzaskowski 

zwrócił się do mieszkańców Warszawy. Zapewnił, że jeśli wygra, będzie bronił przed PiS-em 

także mieszkańców Warszawy. Mówił także o nadziei na to, że wielka fala zmian zacznie się w 

stolicy. 

[To się dopiero okaże. Należało wygrać wybory do Sejmu i teraz nie musiałby sam 

Trzaskowski bronić nas przed PiS-em]. 

[…] 

 

PM – Drugi film braci Segielskich o pedofilii w polskim kościele jest już dostępny w 

internecie. Kolejne wstrząsające relacje wskazują na bierność biskupa w sprawie księdza… 

 

PM – Liczba zakażonych górników przekroczyła 2 tysiące, do tego jeszcze ich rodziny. 

Paweł Szot – Kopalnia Jankowice w Rybniku, największe skupisko koronawirusa w 

Polsce. Choruje już ponad 500 zatrudnionych tu górników. Wirus opanował kopalnię w 

kilkanaście dni. [Dobrze brzmi, ale nie wiadomo, że tak było, skoro się nie robiło wcześniej 

testów]. Masowe zachorowania stwierdzono w pięciu zakładach wydobywczych, oprócz KWK 

Jankowice, to KWK Sośnica, KWK Bobrek, KWK Murcki-Staszic i KWK Pniówek. 

Wstrzymano wydobycie. 

Mateusz Morawiecki, premier – ale górnicy chcą pracować i zapewniam, że już od 

poniedziałku, wtorku, początku przyszłego tego nadchodzącego tygodnia będzie można 

zwiększyć produkcję. 

- Uruchomienie wydobycia to jest proces, który musi potrwać od kilku do kilkunastu dni. 

Cień koronawirusa padł na takie osiedla, jak katowicki Giszowiec, gdzie mieszkają 

górnicze rodziny. 

Testowani mieli być także bliscy górników. 

Mówi zakażony górnik z kopalni Jankowice – We wtorek, teraz to było, miałem drugie 

badanie. Przyjechali panowie z wojska. Myślałem też, że rodzinie zrobią, żonie i dziecku, ale 

jakoś się nikt nie kwapi i ciekawe jak długo będziemy czekać. 

Górnicy boją się nie tylko wirusa, ale też o pracę. Dla Faktów, Paweł Szot. 

 

PM – Policja użyła gazu łzawiącego i siły wobec uczestników tak zwanego strajku 

przedsiębiorców na ulicach Warszawy. Powołała się na zakaz zgromadzeń podczas pandemii. 

Protest nie był liczny, w porównaniu z zapowiedziami kandydata na prezydenta Pawła Szanajny. 

Demonstranci skarżyli się na straty przedsiębiorców podczas pandemii. Próbowali przejść z 

Placu Zamkowego pod Sejm, ale zatrzymała ich policja. Część przedarła się w pobliże siedziby 

PiS-u. Policja ogłosiła, że zgromadzenie jest nielegalne, legitymowała uczestników, część 

zatrzymywała, według policji, gdy doszło do czynnej napaści na funkcjonariuszy, wtedy użyła 

siły i rozpyliła gaz. 



[A więc mamy założony kaganiec. Władza z wieloma sobie poradzi, bo ma własne ZOMO 

– Zmechanizowane Odwody Milicji Obywatelskiej]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Chwalą nas [szczególnie panią]. Znany hiszpański ekonomista uważa, że Polska radzi 

sobie najlepiej w Europie z ratowaniem ludzkiego życia, jak i gospodarki. 

Polska wzorem w walce z epidemią i kryzysem. 

 

Falstart działaczy Platformy Obywatelskiej. 

Fundacja pod nazwą Agencja Informacyjna – Miało być nowe otwarcie, nowy kandydat, a 

wszystko wskazuje na to, że jest tylko nowy kant wyborczy, ze zbieranymi za wcześnie 

podpisami. 

 

DH – Wyjątkowy koncert zamiast finału eurowizji. 

 

DH – Sytuacja na Śląsku jest opanowana, a kopalnie już w przyszłym tygodniu wznowią 

produkcję – zapewnia premier, Mateusz Morawiecki. 

Koronawirusa potwierdzono u 1600 górników. 

 

Koronawirus w Polsce: Zachorowania 18 257 (+241). Zgony 915 (+8). 

Wyzdrowiało 7 175 (+257). 

 

Od jutra w kościołach będzie mogła przebywać jedna osoba na 10 metrów kwadratowych. 

Od dziś można pieszo przekroczyć polsko-ukraińska granicę w Medyce. 

 

Grupa ludzi protestowała dziś w Warszawie. Mieli transparenty z napisem STRAJK 

przedsiębiorców. 

Marczak, policjant – Po raz kolejny mamy do czynienia z zgromadzeniem, nielegalnym 

zgromadzeniem, mamy do czynienia z agresją ze strony części osób uczestniczących. 

[Ciekawe jest to: po raz kolejny – bo nie pokazano wszystkich poprzednich w TVP]. 

Polska ma jeden z największych pakietów osłonowych w Europie. 

W ramach tarczy antykryzysowej do polskich firm trafiło 8,7 miliardów złotych. 

Z tarczy finansowej wypłacono aż 24 miliardy złotych. 

 

DH – Pierwszy raz w historii na Białoruś dotrze ropa ze Stanów Zjednoczonych… 

 

DH – Mimo pandemii koronawirusa Europa odmraża gospodarkę i próbuje ratować sezon 

letni. Hiszpania, Grecja, Italia, które żyją z turystyki, liczą, że uda się zachęcić ludzi do wakacji 

na południu Europy. Także za oceanem otwierają się kolejne stany, w których do pracy wracają 

właściciele pozamykanych na dwa miesiące biznesów… 

 

Sondaż prezydencki: 

Andrzej Duda 52,7%. Władysław Kosiniak-Kamysz 11,8%. Szymon Hołownia 10,5%. 

Rafał Trzaskowski 10,2%. Krzysztof Bosak 7,8%. Robert Biedroń 5,7%. 

 

Była Prezydent Warszawy z ramienia Platformy Obywatelskiej, Hanna Gronkiewicz Waltz 

przyznała wczoraj, że działacze zbierają już podpisy. I tu cytat: Na wszelki wypadek zarówno 

pod kandydaturą Rafała Trzaskowskiego, jak i Radosława Sikorskiego… 

Problem w tym, że zbieranie podpisów bez rejestracji kandydata, to przestępstwo. To 

przez internet wysłano partyjną instrukcję dotyczącą wyborów. 

Witam, zbieramy do piątku tylko po znajomych i rodzinie. Teraz do rejestracji 

komitetu a potem 10 000 do rejestracji kandydata. Działamy, nic nie jest proste ale 

damy radę. 

 

 



♣ 
2020-05-17 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5552 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Zaczynamy od oskarżeń o cenzurę i protestu artystów i dziennikarzy. To szokujący dla 

słuchaczy państwowej trójki władz Polskiego Radia. Unieważnienia legendarnej listy 

przebojów. Wygrał polityczny i gorący utwór Kazika „Twój ból jest lepszy niż mój”. Dyrekcja 

twierdzi, że nie powinien. 

Arleta Zalewska -  

Oświadczenie Dyrektora-Redaktora Naczelnego Programu 3 Polskiego Radia 

„(…) został złamany regulamin i do głosowania i do głosowania wprowadzono 

piosenkę spoza listy”. 

„Nadto dokonano manipulacji przy liczeniu głosów oddawanych na poszczególne 

piosenki, co zafałszowało wynik pońcowy”. 

„Redakcja podjęła decyzję o unieważnieniu tego głosowania (…)”. 

 

Oświadczenie Marka Niedźwieckiego 

„W związku z sytuacją, która zaistniała wokół piątkowego notowania LP# oraz 

posądzeniem mnie o nieuczciwość w przygotowywaniu audycji, którą prowadzę od 

ponad 35 lat, kończę współpracę z Programem III Polskiego Radia”. 

AZ – …Kazik Saczewski śpiewa o tych wydarzeniach, kiedy w czasie pandemii w 

dziesiątą rocznicę katastrofy smoleńskiej prezes PiS-u odwiedził grób matki i symboliczny grób 

brata. W tym czasie wstęp na Stare Powązki był dla innych niedostępny… 

Organy 101 to jeden z wielu artystów, którzy od wczoraj ogłaszają bojkot – nie chcą, by 

ich muzykę grano na antenie takiej trójki: 

Wychowałem się na Trójce. Edukowaliście mnie… Dzisiaj jako instytucja 

niszczycie swoją legendę, 

 

Odbiera mowę. #cenzura 

 

Ale jeżeli na dzisiejszej antenie PR3, polityka jest ważniejsza niż muzyka, jeżeli 

piosenka powoduje powrót najgorszych komunistycznych praktyk, które znam tylko 

z książek i opowieści, to myślę, że moje utwory też nie powinny być grane na tej 

antenie, dopóki twórcza wolność słowa nie wróci na fale Trójki. 

AZ – To w ich obronie i przeciwko niszczeniu ich w milczącym proteście stanęli dziś 

pracownicy i współpracownicy Radia. Oni nie godzą się też na to, że po piątkowej liście 

zawieszono pracującego dziennikarza, Bartosza Gila. Powód? Jak napisała jego żona: nie 

zgodził się podpisać oświadczenia. Lista przebojów z Kazikiem została zmanipulowana. Z pracy 

odszedł dziś też Hilek Wrona. Na antenie ze słuchaczami pożegnał się Marcin Kydryński. 

Wcześniej odszedł już Wojciech Mann. Arleta Zalewska. Fakty. 

[Kochani! Przecież właśnie o to Kaczyńskiemu chodziło. Jedną prowokacją usunął Was, 

komuchów z radia. Tak się oczyszcza pisowską Polskę z kolejnej bazy komunizmu. Przecież 

Niedźwiecki powołał swój program jeszcze w PRL. To samo Mann czy Kydryński, wprawdzie 

syn, ale nazwisko Kydryński musiało zniknąć. Najwyższy czas, żeby odeszli. Powiedziałbym, że 

wynik prowokacji przerósł oczekiwania Kaczyńskiego]. 

 

PM –  

Sobota – Andrzej Duda 43,7%. Rafał Trzaskowski `7%. Szymon Hołownia 13%. 

Władysław Kosiniak-Kamysz 9,8%. 

Źródło: United Surveys dla RFM FM i „Dziennika Gazety prawnej” 

 

Niedziela – Andrzej Duda 43,2%. Rafał Trzaskowski 16%. 

Szymon Hołownia 9,9%. Władysław Kosiniak-Kamysz 9,6%. 

 



PM – Kiedy zostanie przywrócone prawo do protestu? Gdy policja używa gazu i wymusza 

siłą przestrzegania zakazu zgromadzeń, przykłady z zagranicy pokazują, że można bezpiecznie 

protestować, przestrzegając zasad. 

[…] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

W przeddzień setnej rocznicy urodzin papieża-Polaka pochylamy się nad jego 

przesłaniem. 

Już od jutra kolejny etap odmrażania gospodarki. 

 

Groźby Rafała Trzaskowskiego i zamach na wolność słowa. [Znaczy: groził 

dziennikarzom, że zlikwiduje media]. 

[…] 

 

Przypadki koronawirusa w Polsce: 

Zachodnio-Pomorskie: 494 zakażonych. 

szerzenie nie wiedzy, lecz uprzedzeń zakażonych. 

Źródło: gov.pl 

 

Polska – Zakażonych 18 529 (+272). Ofiar śmiertelnych 925 (+10). 

Wyzdrowiałych 7 451 (+276). Aktywnych przypadków 10 153 (-14). 

 

 

♣ 
2020-05-18 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5552 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Mamy nowy etap odmrażania gospodarki. Od dzisiaj można iść do fryzjera… salony 

piękności zapraszają, a do tego puby, restauracje, kawiarnie… jednak zachowaj dystans. 

 

PM – Z radiowej trójki znikają legendarne głosy. Tym razem nie w dziale politycznym, 

lecz w dziale muzycznym, poszło o [znamy i co dalej?]  

Odeszli: Wojciech Mann – 53 lata pracy w trójce. 

Marek Niedźwiecki – 35 lat pracy w trójce. 

Hirek Wrona – ponad 30 lat pracy w trójce. 

Marcin Kydryński – 31 lat pracy w trójce. 

Agnieszka Szydłowska – 17 lat pracy w trójce. 

Wojciech Mann, dziennikarz – Cała ta historia jest na samym dole takiej, powiedziałbym, 

drabiny strachu. I ta drabina na samej górze ma pana Karczyńskiego. 

W wielkiej panice zamazujemy, buru, buru, nie ma nic, nie było nic, nikt nie zauważy. 

Parę razy się udało, a tym razem zupa się wylała. 

Mariusz Szczygieł, reportażysta – Bardzo wiele osób jest nadgorliwymi nawet wtedy, 

kiedy nie trzeba, ponieważ ze strachu nie wiedzą, co ich spotka. 

Artur Rojek, muzyk – Brak szacunku do słuchaczy, do dziennikarzy, do artystów – jest 

zwykłą głupią decyzją. 

Tomasz Kowalczewski – Dyrektor-Redaktor Naczelny 

Szanowny panie dyrektorze 

„To nieprawda, że został złamany regulamin”. 

„To nieprawda, że wprowadzono piosenkę spoza listy”. 

„Kazik wygrał notowania w 1998 zgodnie z regułami, które, choć nieformalne, 

wykształtowały się, obowiązywały i były przestrzegane w tym programie od wielu 

lat”. 

W wyrazami szacunku 

Bartłomiej Gil 



Już od dziś można oddawać głosy na kolejną listę przebojów trójki… – [zawiadomili 

błyskawiczni następcy Niedżwieckiego]. 

[Nie podoba mi się ten styl obrony. Należało nie dać się szujni i tkwić na posterunku. W 

PRL też byli artyści, którzy uważali, że w PRL da się żyć. Pisali listy: Nie mamy nic do pana, 

panie pierwszy sekretarzu, tylko ten nasz dyrektor nam przeszkadza. Dyrektora usuwano, 

dawano nowego i artyści oraz sekretarz byli zadowoleni. Nie Kowalczewski, on realizuje linię 

Kaczyńskiego. Może nawet zostanie wymieniony, ale już nie ma Niedźwieckiego i bez żadnych 

opóźnień mamy głosowanie na nową listę przebojów i jej prawomyślnych nowych autorów, 

którzy nawet nie będą mieli problemów, bo twórcy się, jak na życzenie, poobrażali. Teraz 

Kaczyński weźmie się może za inne radiostacje, a może od razu za TVP? Zobaczymy]. 

 

PM – Setna rocznica urodzin Karola Wojtyły, polskiego papieża… 

 

PM – Rafał Trzaskowski zapowiada, że gdy zostanie prezydentem, nie będzie ułaskawiał 

polityków łamiących prawo i niszczących demokrację. Jego wejście do gry zmobilizowało 

konkurentów. Najpierw go lekceważyli, teraz z nim polemizują… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Setna rocznica urodzin Karola Wojtyły… Największy z rodu Słowian… 

 

DH – ostrożny powrót do normalności… 

 

[Stare informacje: Tych pieniędzy po prostu nie ma i nie będzie…] 

 

 

♣ 
2020-05-19 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5644 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Wielki kłopot z wielkim transportem. Maseczki z Chin nie spełniają norm bezpieczeństwa. 

Ponad miesiąc temu przyleciały do Polski ogromnym Antonowem i właśnie się okazuje, że 

sfałszowane certyfikaty, to ich nie jeden problem. Miały pomagać w walce z koronawirusem. To 

miliony powodów, żeby zapytać: czy nie zaszkodziły. 

Paweł Płuska – …na wezwanie premiera spółki skarbu państwa kupiły maseczki… 

 

AW – Kiedy będą wybory prezydenckie? Kiedy ogłosi je marszałek sejmu? Nic nie 

wiadomo… 

 

AW – Bon na wakacje. I pytanie: Kto może liczyć na taki prezent? Nie wiadomo. 

 

AW – Koronawirus wciąż z nami jest, choć gdzieniegdzie udało się z nim wygrać. W 

Domu Pomocy Społecznej w Bochni chorowało ponad 50 osób, teraz wszyscy są zdrowi. 

Renata Kijowska – Wciąż na Śląsku jest najtrudniej. 2 700 górników zarażonych jest 

koronawirusem. Kopalnie powoli wznawiają wydobycie. Zdecydowaną większość zakażeń 

(Polska 383) odnotowano w województwie śląskim – 263. 

 

AW – Pani premier przyjeżdża z wizytą, ale lekarze i pielęgniarki odwracają się do niej 

plecami. W Belgii to znak niezgody na rządowe metody walki z epidemią. Nie wszyscy na 

świecie umieją sobie z nią radzić. W Brazylii ogromne liczby zmarłych i masowe groby na 

obrzeżach miast. Szokuje też zachowanie brazylijskiego prezydenta. 

Cezary Grochot –  

Belgia – 55 791 zakażonych. 9 108 zgonów. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Belgia najgorsze ma już za sobą i władze powoli znoszą 

kolejne ograniczenia, ale lekarze i pielęgniarki odwracają się plecami od belgijskiej premier, by 



pokazać, że wcześniej to rząd odwrócił się plecami od służby zdrowia. Medycy zwracają uwagę 

na braki kadrowe, niewystarczające wyposażenie szpitali i niskie zarobki. 

1. Stany Zjednoczone: 1 509 202 zakażonych 

2. Rosja: 299 941 zakażonych 

3. Brazylia: 257 396 

 

AW – Piroman recydywista znowu podpalił samochody. Warszawska policja zna go aż za 

dobrze… wolnością cieszył się jeden dzień i znów podpalił… 

Marek Konopczyński, profesor, kryminolog – Tego pana trzeba poddawać terapii. Myślę, 

że nawet nie psychologicznie, ale psychiatrycznie. Ten pan od początku powinien ten czas 

spędzić w placówce leczniczej, a nie w zakładzie karnym. 

 

AW – Pierwszy lot 1 czerwca – polskie samoloty oderwą się od ziemi. 

Na początku otworzy się niebo tylko nad Polską… 

Bon 1000 złotych na wakacje. Każdy etatowiec, o ile zarabia mniej niż średnią krajową, 

czyli gdzieś około 5 200 złotych brutto, miałby dostać od państwa bon na wakacje. Warunek: 

urlop w Polsce. Imiennego bonu nie będzie można odstąpić. 

Diabeł tkwi w szczegółach, czyli w karcie pripejdowej 1000 złotych do wydania, którą 

dostaną turyści. Małe firmy, które świadczą usługi sezonowo, mogą mieć problem z 

rozliczeniem takiej karty. Rząd szacuje, że karty turystyczne będą kosztować rząd około 7 

miliardów złotych. 

 

AW – ZOO w Gdańsku otwiera po trochu drzwi. Zwierzęta są zdziwione… Od jutra w 

ślady Gdańska idą inne miasta. W warszawskim ZOO jednocześnie będzie mogło przebywać 3 

tysiące osób. Niespokrewnieni muszą się trzymać na dystans. O d stolicy gorsze nie będą Łódź i 

Borysew. 

 

AW – Życie na dystans, ale z przymrużeniem oka: 

[Jednoosobowe stoliki otoczone wielką dętką. Naklejono na podłodze wzory ustawienia 

krzeseł. Goście zakładają dziwaczne hełmy z nadmuchanymi rurkami dystansowymi. Posadziła 

pluszowe pandy na miejsca, które muszą pozostać wolne. Tu manekiny zamiast pand. Małe 

szklane kabiny dla klientów. Stolik dla jednej osoby na wielkiej łące, a serwowane dania 

zjeżdżają w koszyku po linie]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Wybory prezydenckie możliwe 28 czerwca, ale znów wiele zależy od Senatu, czy tym 

razem będzie zwlekał z decyzją do ostatniej chwili. 

 

MA – Rekordowo duża liczba wypłat z tarczy finansowej. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Polskie państwo okazało się odpowiedzialne i 

wypłacające, w co bardzo wielu powątpiewało. 

 

MA – Maseczki bez certyfikatów i atak na ministra. 

Dziennikarz – To jest uderzenie w ministra, który jest bardzo odpowiedzialny, bardzo 

wysoko w rankingach zaufania. 

 

MA – Wstrząsający dokument: „Nic się nie stało”. Już jutro w TVP. 

 

MA – Wsparcie otrzymał aż 20 tysięcy polskich firm. Łącznie do przedsiębiorców w 

ramach pomocy trafiło już 40 miliardów złotych. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Szybko zdaliśmy sobie sprawę z tego, że 

konieczne są niewyobrażalnej wielkości programy państwowe, które mają wspierać ratowanie 

polskiej przedsiębiorczości, a poprzez to ratowanie miejsc pracy, a w efekcie ratowanie poziomu 

życia polskich rodzin. 



Daniel Diaz – 40 miliardów złotych według premiera pomogło w ratowaniu 3,5 miliona 

miejsc pracy. 

Stopa bezrobocia w kwietniu 5,7%, podczas gdy w Stanach Zjednoczonych sięgnęła 

prawie 15%. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Polskie państwo okazało się odpowiedzialne i 

okazało się działające, co z bardzo wielu powodów powątpiewało. 

DD – Największy kryzys gospodarczy od lat trzydziestych ubiegłego wieku w wielu 

miejscach przełamał lody między biznesem a administracją publiczną. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Biznes potrzebował po prostu 

odpowiedzialnego wsparcia ze strony państwa, ale państwo również potrzebowało 

odpowiedzialnego wsparcia ze strony biznesu. 

DD –Tylko wczoraj wsparcie finansowe otrzymało 20 tysięcy firm. Łącznie 145 tysięcy 

firm. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych – Od ponad czterech lat 

próbujemy nadrobić te lata zaniedbań. Będziemy ro robić jeszcze intensywniej. 

 

MA – Za tydzień powinniśmy móc obserwować tendencję spadku nowych zakażeń – tak 

mówi minister zdrowia. 

Na 30 tysięcy testów na Śląsku, niecałe dwa tysiące okazały się dodatnie. 

 

Koronawirus w Polsce – Zakażenia 19 268 (+383). Zgony 948 (+12). 

Wyzdrowiało 7 903. 

 

MA – Bez egzaminów ustnych, z zachowaniem reżimu sanitarnego i dostarczając 

dokumenty przez internet. Znamy już terminy matur i egzaminy do szkół średnich… 

 

MA – Polskie ministerstwo zdrowia zaalarmował, Unia Europejska zareagowała. Ten 

alarm dotyczył wadliwych maseczek ochronnych… 

Ale media wspierające Platformę Obywatelską postanowiły atakować tylko Łukasza 

Szumowskiego… 

Jacek Karnowski, redaktor naczelny „Sieci” – To jest uderzenie w ministra, który jest 

bardzo wysoko w rankingach zaufania, który złapał taki bezcenny osobisty kontakt z milionami 

Polaków. 

 

MA – Liczba zakażonych od początku pandemii koronawirusem na świecie zbliża się do 5 

milionów… 

 

MA – Deweloper kontra poseł, a w tle historyczne tereny w Gdańsku… 

 

Marek Pęk, wicemarszałek senatu, PiS – Pan marszałek, Grodzki, dawał takie sygnały, że 

najprawdopodobniej będzie to początek przyszłego tygodnia i bierzemy to za taki gest dobrej 

woli, pewnego kompromisu. [Dotyczy prac Senatu nad ustawą o wyborach prezydenckich]. 

 

 

♣ 
2020-05-20 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5610 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Pytania do ministra Szumowskiego: Czy pomagał bratu dostawać państwowe dotacje, a 

znajomemu z nart dobić targu z ministerstwem? 

Firma brata otrzymała granty na 140 milionów złotych. [Czy to korupcja?] 

 

AW – Kolejne legendy znikają z radiowej trójki, za to w dyskusji pojawia się xms i każdy 

może sobie przeczytać, jak szef prosi o zdjęcie piosenki z anteny. Utwór Kazika w liście 



przebojów wszedł na sam szczyt, ale na szczytach władzy się nie spodobał i na melodie znalazły 

się metody. 

[odszedł Piotr Stelmach] 

 

AW – Wizyta w Janowie Podlaskim i szok zamiast dumy. [Zaniedbane konie]. 

 

AW – Zamiast wyborczych wieców [nie zrozumiałem w internecie. Zamiast tłumów ludzi 

tłum obserwujących. Kandydaci na prezydenta nie zwalniają tempa, choć terminu wyborów nie 

ma i oficjalnie kampanii też. W świecie wirtualnym można walczyć o realne głosy. 

Maciej Knapik – Politycy muszą sobie radzić z występami przypadkowych osób w 

miejscach publicznych. [Starsza pani śpiewająca Biedroniowi Rotę]. 

Dzisiaj kolejny dzień nie poznaliśmy daty wyborów. W Sejmie święto straży 

marszałkowskiej. 

Zamiast wieców wyborczych sesję z wyborcami w internecie. Tu w podobnej działają 

Trzaskowski i Duda. Z wyborcami prowadzą dialog: pytania i odpowiedzi. 

Trzaskowski – Czy przyjmie pan wyzwanie debaty z Andrzejem Dudą w języku 

angielskim? Nie wiem, czy byłbym tak okrutny. 

Szymon Holownia – Te wszystkie pisowskie media teraz zajmą się Trzaskowskim, w 

niego będą waliły jak w bęben, a my będziemy mogli spokojnie mówić o tym, co jest dla nas 

ważne. 

Andrzej Duda – Bardzo lubię pizzę peperoni/ 

MK – W Senacie ludowcy i lewica wczoraj doszli do porozumienia z PiS-em co do 

możliwie wczesnej daty wyborów. Bo silny kandydat Platformy Obywatelskiej odbiera im 

wyborców. 

 

AW – 10 tysięcy złotych kary za udział w happeningu. Artyści mieli maseczki i trzymali 

dystans, ale oprócz dystansu trzymali też transparent. To miał być protest przeciw kopertowym 

wyborom, ale szybko się skończył. 

Jarosław Kostkowski – Wcielili się w listonoszy i wyszli na ulicę. Transparent miał formę 

listu, a akcja została wymyślona jako protest artystów przeciwko wyborom kopertowym. [Napis 

na transparencie: „żyć, nie umierać”]. Facet z listem do Sejmu nie uszedł uwadze policji. Na 

początku funkcjonariusze byli nawet wyrozumiali. 

- Nie każdy rodzaj sztuki może się odbyć online. 

JK – Kłopoty zaczęły się, gdy list dotarł do adresata. Tu artystów uznano za zgromadzenie 

i zagrożenie. Mandatów po 100 złotych, więc sprawa została skierowana do Sanepidu, który 

teraz wymierza kary po 10 tysięcy złotych. 

…wymierza Panu Michałowi Frydrych karę pieniężną w kwocie 10 000 zł (słownie: 

dziesięć tysięcy złotych) za nieprzestrzeganie z dniu 06.05.2020r. nakazu 

przemieszczania się w odległości nie mniejszej niż 3 metry od sibie. 

JK – Happening nawiązywał do słynnego poprzednika i listu Tadeusza Kantora z 67 roku, 

który także wędrował po Warszawie. Wtedy też niosło go 7 osób i odstęp między nimi był 

większy niż 2 metry. 

Zdaniem ekspertów kary dla artystów to zamach na ich wolność. Nikomu też nie można 

zabronić zgromadzeń, jedyny wyjątek: stan wyjątkowy. 

Adam Bodnar, rzecznik praw obywatelskich – Sanepid nie powinien podejmować takich 

decyzji bez wysłuchania samych zainteresowanych osób. Te osoby nie miały takiej możliwości. 

JK – Policja twierdzi, że pozostanie na straży zakazu zgromadzeń. Skazani muszą 

najpierw zapłacić po 10 tysięcy złotych, a potem mogą się odwołać. 

 

AW – W Ameryce to już alarm. W Europie podniesiona czujność. 137 przypadków w 

stanie Nowy Jork to nie mało, a to podobno wierzchołek góry lodowej. Dzieci chorują i mogą 

umrzeć z powodu czegoś, co pozostaje w nich po koronawirusie. Tajemnicza choroba wygląda 

jak ogólnoustrojowy stan zapalny. Lekarze mówią, że to kawasaki i covid w jednym. 



Cezary Grochot – …We Francji zmarł na nią 9-letni chłopiec… Za oficjalną przyczynę 

śmierci dziecka uznano uszkodzenie neurologiczne związane z zatrzymaniem krążenia. Podobne 

skutki ma choroba Kawasakiego… 

Pediatryczny wieloukładowy zespół zapalny (PMIS) 

Francja – 135 przypadków, 1 zgon. 

Wielka Brytania – 100 przypadków, 1 zgon. 

Belgia – 6 przypadków. 

Italia – 10 przypadków. 

Hiszpania – 22 przypadki 

Stany Zjednoczone – 138 przypadków, 1 zgon. 

CG – Światowa Organizacja Zdrowia apeluje, aby lekarze i rodzice na całym świecie 

zwracali uwagę na następujące objawy u dzieci: wysoka gorączka, ból brzucha, biegunka lub 

wymioty, zapalenie spojówek, zaczerwienienie i puchnięcie języka. 

Nowa choroba pojawiła się zaledwie trzy tygodnie temu, wciąż jest bardzo rzadka… 

Cezary Grochot, Fakty. 

 

AW – Sześciolatki świętują pierwszy rok i to są urodziny na szóstkę: sześć tortów, sześć 

świeczek, sześć razy sto lat. [Mają starszego brata, więc siódemka]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Anita Werner i fantastyczni goście, fantastyczni artyści, 

będziemy mówić o nie tylko o muzyce, będziemy mówić o tworzeniu, o twórczości, o wolności 

także. Jeży Stuhr, aktor i dla wielu pokoleń to nie tylko aktor – dobry wieczór – i Tomek 

Lipiński, muzyk kompozytor, autor tekstów, lider zespołu King – dobry wieczór. 

Panowie, Kazik zaśpiewał piosenkę „Twój ból jest lepszy niż mój”, piosenka trafiła na 

szczyt listy przebojów legendarnej radiowej trójki i sią zaczęło. Coś się zaczęło. 

Jerzy Stuhr – Przede wszystkim bardzo mnie śmieszy i zadziwia, jak nagle politycy stali 

się literaturoznawcami, że natychmiast mają opinię o tej piosence, że ona jest niedobra, że jest o 

niczym, że pomylona i tak dalej. To jest przejaw jakby ogromnego strachu tych ludzi, którzy 

nagle stali się pod pręgierzem artysty. To jest piękne, że artysta zdołał ich zmusić do 

maksymalnego strachu i tak histerycznej reakcji. 

AW – Kiedy tak się dzieje, kiedy władza da się wystraszyć artyście? 

JS – Kiedy artysta trafia w sedno, trafia w ten najczulszy punkt słabości władzy i jej 

defekty. W tym wypadku, moim zdaniem, Kazik trafił bardzo celnie a to, że emocje w tym kraju 

dla różnych ludzi są różnie rozłożone. Choćby to jedno zdanie tej piosenki stawia ja od razu w 

topie i stała się sztandarowym utworem ostatnich dni. I to jest zwycięstwo artysty. 

AW – Co się zaczęło? 

Tomasz Lipiński – Przede wszystkim nie powiedziałbym, że się zaczęło, raczej się 

skończyło właśnie. Bo zaczęło się już jakiś czas temu. Obserwujemy od paru lat dobrych 

stopniowy upadek trójki i dość coraz desperackie próby tych ostatnich Mohikanów, którzy 

próbowali jeszcze raz nadać resztki tej dawnej świetności, co oczywiście nie było do uratowania 

i sytuacja de facto jest nie tyle bulwersująca, co śmieszna, zabawna może. Dlatego, że sytuacja, 

w której nagle piosenka Kazika znajduje się na pierwszym miejscu trójki, ktoś, gdzieś, na jakimś 

szczeblu tej całej struktury, która zarządza między innymi trójką, nagle dostaje jakiejś paranoi, 

bo nie daj Boże, co prezes się dowie. To jest ta sfera, w której żyjemy. To jest atmosfera taka, w 

której, no, co tu dużo mówić, mamy partię, która ma jedynie słuszną ideologię, tam, gdzie się da, 

to się zawłaszcza terytoria publiczne, nomen omen, prawda? I się próbuje zaprowadzać swoje 

porządki. Przed chwilą słyszeliśmy o tym, co się wydarzyło w Janowie, przecież też wiemy o 

tym od dawna. Krótko mówiąc, mamy do czynienia z jakąś potworną destrukcją właściwie na 

każdym kroku. I to jest tragiczne. A śmieszne to jest dlatego, że akurat Kazik ma rzeczywiście 

ten dar do takiego celnego zadawania kuksańców, z bardzo bezpośredniej w oczywisty sposób i 

zabawne jest w tym to, że Kazik nie należał do krytyków obecnej władzy. Być może nawet ją 

chwalił, w każdym razie jeszcze na jesieni nie widział żadnego zagrożenia dla wolności. Więc 

myślę, że to jest też taki papierek lakmusowy, że jeśli artysta, który w listopadzie nie widzi 

zagrożenia dla wolności, w maju pisze piosenkę, która staje się takim wolnościowym 



sztandarem, dowodzi to, że jesteśmy w momencie jakiegoś bardzo poważnego historycznego 

przełomu, którego ta piosenka stała się katalizatorem. 

AW – Co by pan powiedział o tej piosence? Ona jest obraźliwa? W jakiś sposób 

niestosowna? Zasłużyła na to, żeby zniknąć z eteru? 

TL – Nie. To są oczywiście bzdury. Zdaje się, że ten główny motyw o bólu większym niż 

mój, zostały zaczerpnięte, jeśli się nie mylę, z listu pani Ilony Łepkowskiej do prezesa 

Kaczyńskiego. Czy użyła tam bardzo podobnego sformułowania, ale to jest cały Kazik. Ja nie 

chcę wchodzić w oceny artystyczne czy jakiekolwiek inne, bo zwłaszcza jako artysta nie 

poczuwam się do tej roli. Kazik ma swój bardzo stały wieloletni, od dekad elektorat. Że tak się 

wyrażę. I jest on dość pokaźny, bo Kazik jest artystą pierwszej wielkości. I wydaje się, że kilka 

rzeczy tu się splotło: to, że ten elektorat nagle poczuł się dotknięty. Ale to nie jest tani elektorat, 

który jednoznacznie jest przypisany do jakiejkolwiek formacji politycznej, wręcz przeciwnie. 

Powiedziałbym. To jest fakt, że Kazik właśnie nie krytyk, nagle skrytykował, myślę, też 

wywołał niepokój w obozie władzy. Znaczy ewidentnie coś się chyba pruje. 

[Ma człowiek gadane i jednocześnie jest bardzo konkretny i nawet wyczuwający… 

Należało każdemu z panów poświęcić odrębną audycję]. 

AW – Kto ma prawo patrzeć władzy na ręce i o tym patrzeniu głośno mówić? 

JS – Myślę, że szerzej bardziej. Artysta w ogóle ma wręcz obowiązek do buntu, do 

niezgody, z tego się tworzy jakby materia artystyczna. Ja zawsze zaczynałem każde myślenie 

artystyczne od buntu, od niezgody w stosunku do siebie, w stosunku do innych, w stosunku do 

władzy. I władza musi o tym wiedzieć, że im bardziej będzie w sposób, w sposób, jakby 

nachalny przeciwstawiać się artyście, tym on bardziej się buntował. I tak jest. Oczywiście 

władza me rozumie tego buntu. Bo nawet komuniści to bardziej rozumieli. Oni tak chcieli 

rozmawiać, chcieli się dopytać, potem cenzurowali, ale tak gdzieś zawsze gdzieś byli, 

wychodzili naprzeciw niby. A tu nie. Tutaj jest jakby amatorskie, amatorskie od pracy w 

stosunku do artystów i oni tym bardziej będą się buntować. Niech władza to zrozumie. To nie 

jest przeciwko nim. Że bunt jest immanentnym motorem działania każdego artysty. 

[No, padły tu dwa skrajne poglądy o pryncypialnym znaczeniu: artysta buntuje się w 

ogóle, nie przeciwko władzy. Oraz – coś się chyba pruje…] 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Znany polityk Platformy Obywatelskiej [Sławomir Neumann] działał w interesie 

znajomego przedsiębiorcy [więc nie tylko Szumowski], który chciał sprowadzać maseczki bez 

certyfikatu z Chin. 

 

Obiecujące prognozy dla polskiej gospodarki. 

 

Wstrząsający dokument „Nic się nie stało” dziś wieczorem w telewizyjnej jedynce. 

 

Coraz mniej przedsiębiorców planuje dalsze zwolnienia. O skromnym, a jednak powiewie 

optymizmu w gospodarce… 

W maju poprawiły się nastroje konsumentów, choć są dalekie od tych sprzed pandemii. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Okresy suszy są problemem ostatnich lat. 

Zdecydowaliśmy, że zostanie przygotowana specjalna ustawa, która pomoże rozwiązać ten 

poważny w Polsce w tej chwili problem hydrologiczny. 

Damian Diaz – Prawo ma wprowadzić między innymi abolicję w przypadku studni nie 

zgłoszonych do rejestru. [To jest historyczne postanowienie – studnie kopało się przez kilkaset 

lat co najmniej. I co się stanie? Zabroni się wykopać studnię komuś, kto potrzebuje wody? 35 lat 

temu jak byłem urzędnikiem gminy Brwinów, wydawałem pozwolenia na podłączenie gazu na 

wsiach – wszystkim. Bo dlaczego nie pozwolić?] 

 

MA – Już ponad 8 tysięcy osób wygrało walkę z koronawierusem. Najwięcej zakażeń 

wciąż jest na śląsku… potwierdzono u ponad 3 tysięcy górników. 

- Właśnie wracam z kwarantanny. Będę miał pierwszą szychtę. Tak. 



[Mówią piękną polszczyzną, choć szychta się zachowała. Gdzie te ślunskie pieruny, które 

mówiły: pacz sie stracić, co bym ci na łeb nie ślecioł]. 

Duże skupisko koronawirusa potwierdzono w jednej z wielkopolskich fabryk mebli. 

 

Koronawirus w Polsce – zakażenia 19 739 (+471). Zgony 962 (+14) 

Wyzdrowiało 8 183 (+280)/ 

 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Ta walka z koronawirusem, ta walka z 

epidemią było to wielkie dzieło strażaków i poświęcenia strażaków ochotników. 

 

MA – W Stanach Zjednoczonych i w wielu krajach Europy życie powoli wraca do normy, 

choć jest zakażonych na świecie od początku pandemii przekroczyła 5 milionów… 

Marcin Szewczak, Elżbieta Lamch –  

[Te nazwiska są widoczne na ekranie zaledwie przez parę sekund, jakby należało je ukryć 

przed widzami. Ja mam nagranie na dekoderze i muszę zatrzymać w ciągu ułamków sekundy, 

żeby je zanotować]. 

Marcin Szewczak – Liberalna polityka szwedzkich władz w walce z koronawirusem zbiera 

śmiertelne żniwo, zwłaszcza w domach opieki. Przekonała się o tym córka jednego z pacjentów, 

gdy odebrała telefon, że jej ojciec nie żyje. 

- nie dostał tlenu, nie wezwano też lekarza, to przerażające. 

MS – Jak piszą szwedzkie media, to stała praktyka w domach opieki. Połowa z prawie 4 

tysięcy ofiar śmiertelnych koronawirusa, to pacjenci tych placówek. 

 

MA – Kiedy wybory prezydenckie? Bo nie wiadomo, jak długo będzie Senat 

przetrzymywał długo ustawę, dotyczącą głosowania będzie przetrzymywał Senat? Marszałek 

senatu, Grodzki, sugeruje uzależnienie tempa prac od tego, ile czasu na zbieranie podpisów i 

pieniędzy na kampanię dostanie jego partyjny kolega. 

[A tu Senat powinien był w tę samą noc co Sejm zakończyć swe prace. Senat przetrzymuje 

– to mówi przedstawiciel PiS, a nie telewizja publiczna]. 

 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Żeby ci ludzie, którzy poświęcają się dla nas, 

zostawiają często swoje rodziny, którzy ryzykują swoim życiem i zdrowiem, żeby nieść pomoc 

innym, byli jak najlepiej wyposażeni. [Strażacy] 

Prezydent pełni swoje obowiązki w oczekiwaniu na ogłoszenie terminu wyborów. 

Ale kampanię wyborczą prowadzą niezmiennie jednak inni kandydaci… 

Hołownia – Słyszymy o różnych datach wyborów, o różnych terminach. My cierpliwie 

czekamy na to, aż te karty zostaną rozdane. 

Biedroń – Tęskniliśmy za sobą. Ja za państwem też bardzo tęskniłem i tęsknię za Polakami 

i Polkami. 

Trzaskowski – Wypełnimy wszystkie te warunki, które są konieczne do tego, żeby móc 

wystartować w wyborach. 

[…] 

 

MA – Czy nowy kandydat Koalicji Obywatelskiej będzie walczył o interesy tajemniczej 

organizacji? 

Adrian Stankowski, publicysta „Gazeta Polska Codziennie” – Gremium, za którym stoją, 

które otacza aura mafijności, jakiejś masonerii, mówi się, że to jest rząd światowy… 

 

MA – Dojczland cierpi na brak pracowników sezonowych. Potrzebni są na przykład do 

zbierania szparagów. Dlatego wśród dojczlandzkich przemysłowców narasta frustracja 

spowodowana szybkim wzrostem gospodarczym w Polsce i politykom prospołecznym polskiego 

rządu. [Rzeczywiście. U nas ma kto zbierać szparagi, podobno]. 

Zbigniew Krysiak, profesor, prezes [jednoosobowej fundacji pod nazwą] Instytut Myśli 

Schumana – Dojcze muszą się obudzić z letargu. To nie jest tak, że różni ludzie z Europy są 



przeznaczeni do jakichś spraw podrzędnych, to również pokazuje, że polska gospodarka staje się 

bardziej konkurencyjna. [Zwłaszcza teraz w czasie pandemii]. 

 

[Takich inwektyw jest codziennie 50 minut. Ja zapisuję na ogół ich początki. 

Przepraszam]. 

 

 

♣ 
2020-05-21 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5540 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Wybory planujemy 28 czerwca – mówi premier, choć oficjalnie powiedzieć ma to pani 

marszałek. Dla kandydatów ten szczegół ma znaczenie. Dla całych wyborów znaczenie ma 

ustawa. W Senacie dziś próba sił, przeciąganie liny. 

Maciej Knapik – …a marszałek sejmu milczy. Gdyby datę ogłosiła marszałek sejmu, 

oficjalnie ruszyłaby kampania wyborcza. Rafał Trzaskowski, który jest kandydatem nowym w 

stawce, mógłby wreszcie zacząć zbierać 100 tysięcy wymaganych podpisów pod swoją 

kandydaturą. A tak data jest, a Trzaskowski dalej w poczekalni. 

Rafał Trzaskowski – Rząd będzie robił wszystko, żeby utrudnić start kandydatom silnej 

opozycji. 

MK – …czemu uchwała Państwowej Komisji Wyborczej już dziesiąty dzień nie jest 

publikowana w dzienniku ustaw? Czemu nie ma oficjalnie podanej daty? 

Borowski – Jak zwykle chodzi o to, żeby opozycji dołożyć. 

Marek Pęk, wicemarszałek senatu, PiS – My nie będziemy tutaj ani małostkowi, ani 

złośliwi. 

Przemysław Czarnek, KP PiS – Czasu na zbieranie podpisów przez nowych kandydatów, 

w tym przez Rafała Trzaskowskiego, będzie tyle, ile będzie chciał Senat. 

MK – Marszałek Grodzki chce za to wszystkie terminy zapisać w ustawie, bo Platforma z 

kolei tu nie ufa PiS-owi. 

Sylwester Marciniak, przewodniczący PKW – Państwowa Komisja Wyborcza nie jest 

uprawniona do oceny wprowadzonych przez ustawodawcę regulacji. 

MK – Szef PKW unika odpowiedzi inaczej niż rzecznik praw obywatelskich, który mówi, 

że manipulowaniem terminarzem wyborczym to oczywisty powód do późniejszych skarg 

wyborczych. 

Bodnar – Co więcej, może niektórzy gracze w ten sposób będą to rozgrywali, że będą 

udawali, że wszystko jest okej, a na koniec się okaże, że był jednak jakiś człowiek, który złoży 

protest wyborczy. 

MK – Przypomnijmy, że protesty wyborcze rozstrzyga Sąd Najwyższy, w którym obecnie 

kieruje komisarz, wyznaczony przez prezydenta, Dudę, czyli jednego z kandydatów. Maciej 

Knapik, Fakty. 

 

AW – To atak na człowieka, który stał się ikoną walki z koronawirusem – mówi prezes 

Kaczyński i ministrowi zdrowia daje pełne poparcie. Minister Szumowski ma sporo do 

wyjaśniania – do niego i do jego rodziny są konkretne pytania warte miliony. Majątki rodzin 

najważniejszych polityków także miały być jawne, ale obiecana rok temu ustawa wciąż nie 

działa. 

Dariusz Prosiecki – To kolejna wizyta i poselski dzień kontroli w Narodowym Centrum 

Badań i Rozwoju. Posłowie opozycji sprawdzają, jakie granty z centrum otrzymywała firma 

brata ministra zdrowia. 

Michał Szczerba, KP KO, PO – Mamy niepokojące informacje, które musimy potwierdzić, 

ponieważ wszystko wskazuje na to, że skala tych nieprawidłowości i konfliktu gigantycznego, 

konflikty interesów skala ich jest o wiele większa niż przypuszczaliśmy. 

DP – Już po pierwszej kontroli posłowie przekonywali, że firma brata ministra [Marcin 

Szumowski] za rządów PiS dofinansowano kwotą 140 milionów złotych. Parlamentarzyści 



utrzymują, że Łukasz Szumowski, zanim wszedł do rządu, miał udziały w firmach brata, które 

później przejęła żona ministra. 

Michał Kamiński, wicemarszałek senatu. KP KO, Unia Europejskich Demokratów – 

Dzięki panu Szumowskiemu zrozumieliśmy, co to oznacza w PiS-owskim języku: taka żona, to 

skarb. 

DP – Dlatego opozycja chce, by CBA prześwietliło majątek rodziny Szumowskich. 

Resortowy kontrakt na maseczki, udział w nim brata i ewentualne rodzinno-biznesowe 

powiązania samego ministra. 

Sam Łukasz Szumowski przekonuje, że nie ma nic do ukrycia. Tyle, że minister, 

pokazując swoje oświadczenia majątkowe, nie musi ujawniać majątku najbliższej rodziny. 

Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska – Wnioskujemy, aby oświadczenia majątkowe 

polityków, a w szczególności właśnie premiera, ministrów były jawne – całej rodziny. 

DP – Ten apel opozycji, to nie sugestia tworzenia nowego prawa, ale przyspieszenia 

wejścia w życie tego, co już zostało uchwalone. Dokładnie rok temu, gdy pojawiły się 

informacje o majątku premiera przepisanego na żonę, padły zapowiedzi zmian w prawie. We 

wrześniu w Sejmie zakończyły się prace nad ustawą o jawności majątków najważniejszych 

urzędników w państwie i ich rodzin, a wszystko w takiej atmosferze: 

Jarosław Kaczyński, prezes PiS, wypowiedź z 21 maja 2019 roku – Będzie trzeba 

ujawniać majątki także małżonek, osób pozostających we wspólnym pożyciu. 

Mateusz Morawiecki, premier, wypowiedź z 21 maja 2019 roku – Jeżeli będzie taka 

regulacja, to zrobimy to z przyjemnością natychmiast/ 

DP – Ustawa trafiła do prezydenta, ale Andrzej Duda jej nie podpisał, tylko skierował do 

Trybunału Konstytucyjnego. Jak podkreślają posłowie opozycji, nie ma żadnego terminu, kiedy 

Trybunał rozpatrzy zastrzeżenia głowy państwa do ustawy. Jak długo trzeba będzie jeszcze 

czekać? Portal tvn24.pl zapytał o to Trybunał. Odpowiedzi na razie brak. Dariusz Prosiecki, 

Fakty. 

 

AW – Śmigłowiec na stacji benzynowej. 

 

AW – Niczego nie cenzurowałem, nie mówiłem o piosence Kazika – tak z początku 

tłumaczył się dyrektor państwowej trójki… 

 

AW – Są kolejne fakty, kolejne ofiary i kolejne porażające uniki kościelnych instytucji. 

„Zabawa w chowanego”, to drugi film braci Sekielskich i w TVN można go zobaczyć już dziś… 

 

AW – Okolice Kępna to kolejne pole bitwy z wirusem. Przez tydzień liczba zakażonych 

wzrosła tam dziesięciokrotnie. Dziś jest 2 razy więcej niż wczoraj. Ponad 150 osób i wszyscy to 

pracownicy lokalnej fabryki… 

[2x10 = 150; x=150/20=7,5 Musiałem policzyć, aby wyrazić to prościej. Czyli na początku 

było 7 zakażonych, po tygodniu było już 75, by w jeden dzień urosło do 150 zakażonych]. 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Czy film Piotra Sylwestra Laskowskiego „Nic się nie stało” poruszy rolę i przerwie 

zmowę milczenia? 

 

Polska tarcza antykryzysowa wzorem dla innych państw. 

5 milionów miejsc pracy, dzisiaj możemy powiedzieć, że zostały ochronione. 

 

DH – Czy niektórym celebrytom wolno wszystko? 

 

DH – Burza po emisji filmu „Nic się nie stało” Piotra Sylwestra Laskowskiego na antenie 

Telewizji Polskiej przedstawiający proceder wykorzystywania seksualnego nieletnich dziewczyn 

w modnych sopockich klubach. W prokuraturze krajowej już powołano specjalny zespół 

śledczy, który ponownie przeanalizuje zdarzenia przedstawione w filmie. Akt tych spraw 

zażądał także rzecznik praw dziecka. 

[Czyli nie film Sekielskich „Zabawa w chowanego” o pedofilii wśród księży…] 



DH – Sprawa „Zatoki Sztuki” wstrząsnęła opinią publiczną, choć nie jest to nowa historia. 

Kiedy kilka lat temu prezydent Sopotu, Jacek Karnowski, jednoznacznie bez ogródek nazwał 

działalność „Zatoki Sztuki” po imieniu i wypowiedział umowę najmu, nagle w obronie klubu 

stanęła część celebrytów. Sprawa nie rzutuje na całe środowisko, ale ci, którzy wiedzieli albo 

domyślali się, co się tam dzieje, powinni poruszyć swoje sumienia, bo do tej pory przez lata 

wokół seksualnego procederu istniała zmowa milczenia… 

 

DH – Polska znalazła się wśród pięciu krajów Unii Europejskiej, które najlepiej sbie radzą 

z koronawirusem… 

 

Nowe przypadki koronawirusa w Polsce 

Śląsk 251. Mazowsze 46. Wielkopolska 26. Dolny Śląsk 19. Małopolska 15, Zachodnie 

Pomorze 12. Opolskie 8. Lubelskie 6. Łódzkie 6. Pomorze 5. Świętokrzyskie 4. Lubuskie 3. 

Kujawsko-Pomorskie 3. Podkarpacie 1. Warmia i Mazury 0. Podlasie 0. 

 

Polska – Zakażenia 20 143. Zgony 972. Wyzdrowiało 8 452. 

Aktywne przypadki 10 719. 

 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Dodatkowych 19 osób zostało zatrudnionych w 

firmie w ciągu ostatnich miesięcy. Firma [z Brzezin] cały czas rozwija się, poszukuje 

pracowników, doskonale sobie w tej chwili radzi na rynku. 

 

DH – Zawodowi zadymiarze szykują atak na policjantów. 

 

♣ 
2020-05-22 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5365 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Władze centralne i lokalne, marszałkowie i ministrowie spotkali się w siedzibie PiS-u na 

Nowogrodzkiej. Szukają nowych pomysłów i mobilizacji, bo w kampanii Andrzeja Dudy 

zaczęły się schody. W najnowszym sondażu poparcia dla kandydatów na prezydenta stracił 20%. 

Jakub Sobieniowski – Ten płot się znowu przydał. Wielu polityków PiS-u dzięki partyjnej 

inwestycji poprzedniej kadencji mogło uniknąć pytania o temat spotkania czy o ministra 

zdrowia, który też się tutaj zjawił. Ale byli i tacy, którzy odpowiadali na pytania także o ten 

gorszy sondaż dla prezydenta. Prowadzi, ale druga tura wydaje się więcej niż prawdopodobna. 

Sondaż Kantar z 18-19 maja 

Andrzej Duda 39%. Rafał Trzaskowski 18%. Szymon Hołownia 15%. 

Krzysztof Bosak 8%. Władysław Kosiniak-Kamysz 3%. Robert Biedroń 2%. 

 

II tura: 

Andrzej Duda 48% - Szymon Hołownia 45% 

Andrzej Duda 47% - Rafał Trzaskowski 41% 

Andrzej Duda 50% - Władysław Kosiniak-Kamysz 39% 

Andrzej Duda 52% - Robert Biedroń 35% 

 

JS – Spotkanie komitetu wykonawczego PiS-u przy Nowogrodzkiej służyło mobilizacji, 

której trzeba, bo w tym sondażu dotyczącym drugiej tury kandydat PiS-u wygrywa z każdym z 

kontrkandydatów, o których zapytał Kantar, ale po pierwsze, ta druga tura zdaje się, będzie 

konieczna, a po drugie, nawet ta druga tura według tego sondażu nie będzie dla prezydenta 

spacerkiem. Najpoważniejszym rywalem w II turze według sondażu byłby Szymon Holownia. 

Też był dzisiaj przy Nowogrodzkiej – po zewnętrznej stronie płotu. 

Szymon Hołownia – Prezydent jest niezależny, po prostu nic od niego nie zależy. On może 

próbować szczerzyć zęby, pokazywać kły, tupać nogą, a wszyscy wokół łącznie z jego 

politycznymi szefami śmieją się z niego. To jest przywództwo na najbliższe 5 lat? 



JS – Gdy Szymon Hołownia przed siedzibą PiS-u mówił o niesamodzielności prezydenta. 

Było wiadomo, że Rada Mediów Narodowych głosuje nad powrotem do zarządu telewizji 

rządowej Jacka Kurskiego. 

Andrzej Duda, prezydent – Podpiszę tą [tę] ustawę na pewnych warunkach. 

JS – A przecież Andrzej Duda podpisał się pod przekazaniem 2 miliardów złotych na TVP 

i rządowe media pod warunkiem odejścia ze stanowiska prezesa. Jacek Kurski odszedł, by za 

chwilę wrócić w roli doradcy prezesa TVP, a teraz, jak twierdzi portal wirtualne media, wrócił 

do zarządu TVP. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Mamy wspaniałych takich Dudów, Polityka, 

panie Patryku, to są wielkie szachy i z pewnością można to porównywać do właśnie tego typu 

rozgrywki, ja w niej na co dzień uczestniczę i jakoś daję sobie radę. Tak że lubię szachy. Lubię. 

 

GK – Jest kolejna spółka związana z braćmi Szumowskimi i kolejne miliony państwowych 

dotacji. Tym razem konkretnie 24 miliony. To informacja od posłów opozycji po ich wizycie w 

Narodowym Centrum Badań i Rozwoju. A premier broni ministra i chciałby dać mu order… 

 

GK – Zaczęło się od awarii mikrofonów, później były kolejne przerwy i w końcu zaczęły 

się przesłuchania kandydatów na prezesa Sądu Najwyższego… 

Spór nowych ze starymi sędziami… 

Włodzimierz Wróbel, sędzia Sądu Najwyższego – Po co my tu siedzimy? Po co my się tak 

kłócimy i spieramy? Po to to robimy, żeby ten bastion pozostał jako bastion sprawiedliwości, a 

nie stał się po prostu, nie wiem, lokalem do wynajęcia. 

 

Koronawirus w Polsce – Liczba zakażonych 20 619, nowe przypadki 476, w tym na 

Śląsku 285. Przypadki śmiertelne 982. Wyzdrowiało 8 731. 

 

GK – W Polsce nie ma żadnego przypadku tej tajemniczej choroby. I to dobra informacja. 

Niestety, w zachodniej Europie i Stanach Zjednoczonych są już setki. Przypomina chorobę 

Kawaskiego i atakuje głównie dzieci. 

Jest to choroba niezakaźna – nie można się zarazić tą chorobą. 

Marek Nowicki – Polscy lekarze potrafią leczyć chorobę Kawasakiego.  

[Ale przecież to nie jest choroba Kawasakiego, ta choroba jest tylko podobna do objawów 

Kawasakiego. Jest pośrednio zakaźna, bo jest pochodną koronawirusa. Chorują na nią dzieci, 

które przeszły zakażenie koronawirusem. Nie da się jej leczyć jak choroba Kawasakiego. Gdyby 

dało się leczyć jak chorobę Kawasakiego, to by nie wywoływała takiej paniki w Stanach 

Zjednoczonych i w zachodniej Europie]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Czy rzeczywiście nic się nie stało? Dlaczego tyle celebryci bronili sopockiego modnego 

klubu, w którym dochodziło do pedofilii? 

[Stało się, ale pedofilia została zaatakowana nie tylko filmem „Nic się nie stało”, ale dzień 

wcześniej film „Zabawa w chowanego” przypomniał o pedofilii w Kościele polskim i teraz TVP 

grzmi o pedofilii w Sopocie, gdzie jako prostytutki działały kilkunastoletnie dziewczyny i TVP 

stara się pokazać, że dopiero to jest pedofilia budząca zgrozę, a nie mali chłopcy gwałceni przez 

księży]. 

 

EL – Skuteczna walka z kryzysem. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Dla każdego naszego obywatela, to co robimy, 

uznaliśmy, że taki jest nasz obowiązek. 

 

EL – Trójmiasto, czyli mała Sycylia? 

Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej” i „Gazety Polskiej Codziennie” – 

Tam z patologiami nie walczono albo udawano, że walczono. Patologie potrafiły wpływać na 

życie regionu. 

 



EL – Wiadomości zaczynamy od dobrych wieści z frontu walki z koronawirusem. Kryzys 

wywołany epidemią w Domach Pomocy Społecznej został zażegnany – mówi minister obrony, a 

minister rodziny podkreśla, że na wsparcie dla PDS-ów rząd przeznaczył miliard złotych. Od 1 

czerwca zostaną wznowione wewnątrzkrajowe loty pasażerskie, pojawi się też możliwość 

zorganizowania wesela – na razie do 50 uczestników… 

 

Koronawirus w Polsce – 22 maja 2020: 

Zakażonych 20 619 (+476). Prawie 300 na Śląsku. 

Ofiar śmiertelnych 982 (+10). Wyzdrowiałych 8 731 (+279). 

Aktywnych przypadków 10 906. 

 

Szpitale alarmują o oddawanie krwi, najbardziej brakuje jej we Wrocławiu. Na te apele 

odpowiedział dziś prezydent, Andrzej Duda. 

 

EL – Ponad 4 350 tysięcy polskich przedsiębiorców zawnioskowało już pomoc w ramach 

tarczy antykryzysowej. Pożyczki dla mikro-przedsiębiorców to ich być albo nie być. 

[To dlaczego już drugi raz przedsiębiorcy ostro protestują w Warszawie? Dziś znacznie 

więcej przedsiębiorców przyjechało na protest niż tydzień temu. – Spisuję to już w sobotę]. 

60% wniosków zostało rozpatrzonych przez samorządy. Warszawa okazała się 

niechlubnym wyjątkiem. W stolicy rozpatrzono jedynie kilka procent takich wniosków. 

[Wiadomo – w stolicy rządzi nieudolny kandydat na prezydenta, Rafał Trzaskowski]. 

Posłowie Prawa i Sprawiedliwości sprawdzili, co dzieje się w stołecznym ratuszu? 

Przemysław Czarnek, profesor, PiS – Drzwi do pana prezydenta zamknięte. Sekretariat nie 

działa. Milczący prezydent. Przedsiębiorcy czekają na pieniądze, a pana prezydenta nie ma. 

Paweł Lisiecki, PiS – miasto stołeczne Warszawa otrzymało na pomoc dla 

przedsiębiorców około pół miliarda złotych. Te pieniądze nie zostały jeszcze przez ratusz 

wypłacone. 

Prezydent Warszawy, nieobecny w stolicy, jest zajęty kampanią. Rafał Trzaskowski 

odwiedził Solec Kujawski. 

Rafał Trzaskowski – Myśmy się nauczyli zarządzać na odległość miastem w epidemii. Po 

pierwsze, wszyscy moi zastępcy są na miejscu i spotkali się z posłami PiS-u. 

Przemysław Czarnek, profesor, PiS – Nie potrafi zarządzać Warszawą tak, ażeby 

przedsiębiorcy tutaj prowadzący swoją działalność gospodarczą mogli być obsługiwani 

przynajmniej na takim poziomie jak w innych wielkich miastach. 

Marlena Maląg, minister rodziny, pracy i polityki społecznej – Szanowny panie 

prezydencie, My jesteśmy gotów pana wesprzeć. Za każdym tym wnioskiem stoi konkretna 

osoba, konkretne przedsiębiorstwo, konkretne miejsca pracy. 

W całej Polsce 4 358 104 polskich przedsiębiorców złożyło wnioski o pomoc w ramach 

tarczy antykryzysowej. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Po to, żeby utrzymać w Polsce poziom życia 

taki, jaki chcielibyśmy, żeby był, dla każdego naszego obywatela, to co robimy, uznaliśmy, że 

taki jest nasz obowiązek. 

Krzysztof Szczerski 

Wczoraj rozmowa z Prezydentem Chorwacji, teraz trwa rozmowa z Prezydentem 

Dojczlandu. @AndrzejDuda kontynuuje konsultacje w sprawie przyszłości polityki 

europejskiej i odbudowy gospodarki. 

 

EL – Wielkie zakupy dla polskiej armii. 60% zamówień na nowoczesny sprzęt wojskowy 

trafi w tym roku do polskiego przemysłu. W Giżycku podpisano dziś dwie umowy na zakup 60 

moździerzy Rak i 400 tysięcy mundurów polowych… 

 

„Chce pan prawdy Panie Laskowski? Prawda jest taka, że z tragicznej sprawy, o 

której rozwiązanie również walczyłem, zrobił Pan rozgrywkę polityczną”. 

Borys Szyc, aktor 

 



„Dramat wielu dzieci molestowanych przez Krystiana W.bywalca i współtwórcy 

tego miejsca, a także samobójczą śmierć jednego z nich zamieniłeś na oręż 

politycznej i światopoglądowej nienawiści. To przeraża”. 

Kuba Wojewódzki, dziennikarz 

 

[Stale powtarzany jest rzekomy argument, że coś jest polityczne i już to ma zmieniać 

postać rzeczy. Obecnie można przyjąć, że wszystko jest polityczne lub wszystko może być 

uznane za polityczne i już sam ten fakt czyni, że polityczność niczego nie wyjaśnia, nie 

tłumaczy, niczego nie obala, nie kończy dyskusji]. 

 

Prezenter RMF FM – Jeśli ktoś z państwa jeszcze nie zabrał głosu i jeszcze nie obronił 

Kazika, to macie czas dzisiaj do dwunastej. Proszę, do dwunastej, żeby wszyscy tam jeszcze 

jakiś list napisali, jeszcze na tweeterze albo na fejsie, napiszcie, że wolność słowa to wy 

wszystko oddacie za wolność słowa. Obłuda mnie doprowadza do szału po prostu. No. 

[…] 

 

EL – Mamy dla państwa ciekawą propozycję na weekend. Izolacja w domowym zaciszu 

razem z Telewizją Polską niezmiennie z myślą o naszych widzach nowe atrakcyjne programy na 

naszych antenach, na początek inne niż dotychczas telewizyjne śniadanie. Oczywiście pytanie na 

śniadanie. 

 

♣ 
2020-05-23 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5234 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Wizyty, spotkania, briefingi i konferencje. Kandydaci na prezydenta ruszyli w Polskę. 

Wszyscy. Kłopot będzie miała PKW, do której trafiło zawiadomienie pełnomocnika Andrzeja 

Dudy, że niektórzy kandydaci prowadzą agitację, zanim kampania oficjalnie się zaczęła. Ma na 

myśli wszystkich kandydatów oprócz swojego szefa. 

Krzysztof Skórzyński – Według sztabowców Andrzeja Dudy to nie jest kampania 

Andrzeja Dudy. Według sztabowców prezydenta truskawek na targu w Garwolinie nie kupował 

kandydat na prezydenta. I to też [spotkanie z ludźmi] nie było elementem kampanii – według 

sztabowców prezydenta. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Dla mnie takie spotkania, jak dzisiejsze, było 

codziennością. Więc proszę sobie wyobrazić, jak bardzo mi tego brakowało w czasie, kiedy jak 

państwo byłem zamknięty w domu. Ale cieszę się ogromnie, że jesteśmy cały czas w tych 

maskach, mam nadzieję, że już niedługo. 

KS – Twierdzenie, że to Andrzej Duda, prezydent, a nie Andrzej Duda, kandydat, można 

by traktować z przymrużeniem oka, gdyby nie skarga, która wczoraj do PKW złożył 

pełnomocnik komitetu wyborczego Andrzeja Dudy: 

 „Pełnomocnik Wyborczy Andrzeja Dudy Krzysztof Sobolewski z piśmie do PKW 

zawiadamia o działaniach kandydatów na prezydenta: Rafała Trzaskowskiego, 

Szymona Hołowni, Krzysztofa Bosaka, Władysława Kosiniaka-Kamysza i Roberta 

Biedronia, którzy mają agitować przed rozpoczęciem kampanii wyborczej.” 

Krzysztof Sobolewski, pełnomocnik Andrzeja Dudy, KP PiS 

Źródło: PAP 

Rafał Trzaskowski – To są zalecenia do rządzących czy do PiS-u, żeby zamiast wysyłać 

pisma, zorganizował wybory. Wybory w sposób demokratyczny. 

Robert Biedroń – Żeby nie wiadomo, ile donosów złożył, to ja się go nie wystraszę i nie 

przestanę tego typu wizyt, bo wiem, jak rozmawiać z Polakami. 

KS – Kodeks Wyborczy reguluje od kiedy można prowadzić kampanię i od kiedy komitety 

wyborcze mogą ją finansować: od momentu ogłoszenia daty wyborów. Ale po pierwsze, 

wszyscy kandydaci deklarują, że nie wydają na to pieniędzy komitetów, po drugie, wybory nie 



odbywają się na normalnych zasadach, wreszcie po trzecie, pretensje o prowadzenie kampanii 

ma kandydat, który robi to, co na przykład dziś relacjonował e-garwolin.pl. 

Takich spotkań, wizyt czy internetowych rozmów z wyborcami było już naście i to tylko 

od dnia majowych wyborów. [Również codzienne kilkakrotne wystąpienia w TVP]. Które się 

nie odbyły, w czasie, kiedy nie ma nowych wyborów. 

Hołownia – Trzeba mieć tupet, żeby w takiej sytuacji, w jakiej znajduje się Andrzej Duda, 

stawiać zarzuty innym kandydatom. 

Kosiniak-Kamysz – Andrzej Duda, jak nie ma kampanii, jeździ po bazarach i robi 

kampanię. To tutaj trzeba szukać problemu. 

KS – Andrzej Duda tylko dziś był w Garwolinie i Maciejowicach. Odwiedził fabrykę 

elektroniki i mnóstwo zdjęć z mieszkańcami. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

GK – Prezydent mówił tak: Podpiszę, ale pod warunkiem. Tym warunkiem przyznania 

dwóch miliardów mediom państwowym była dymisja Jacka Kurskiego. Oczywiście stracił on 

stanowisko. Ale właśnie wrócił, dzięki głosom polityków PiS-u. Prezydent został ograny. Ale 

dlaczego tak demonstracyjnie? 

Jakub Sobieniowski – To opinia opozycji: prezydent został ograny, bo jest słaby i nic od 

niego nie zależy.  

Rafał Trzaskowski – Zaplecze polityczne pana prezydenta, Andrzeja Dudy, po prostu nie 

traktuje go poważnie, podejmując taką decyzję [o powrocie Kurskiego]. Pan prezydent jest 

niemym prezydentem, który nie ma kompletnie wpływu na to, co się w Polsce dzieje. 

JS – Opinia premiera jest dlatego ważna, że był najbliższym światkiem tej decyzji 

prezydenta o przekazaniu dwóch miliardów złotych na TVP dwa miesiące temu, jak Jacek 

Kurski pod naciskiem prezydenta musiał odejść. Teraz wrócił. 

Mateusz Morawiecki, premier – Decyzja rady mediów narodowych jest decyzją suwerenną 

o właściwą. 

JS – To jest ważne: Kto stoi na czele rady mediów narodowych? Krzysztof Czabański, to 

od lat dobry znajomy Jarosława Kaczyńskiego i przez lata związany z PiS-em, a to też posłanka 

PiS-u – też zasiada w mediów narodowych. Joanna Lichocka tak się zachowała [13 lutego – 

podniesiony środkowy palec jako pokonanie opozycji], gdy opozycja chciała dwa miliardy 

złotych, zamiast na media rządowe, trafiły do służby zdrowia na walkę z rakiem. 

[…[ 

JS – Prezydent nie zaprotestował, kiedy Kurski trochę wrócił jako doradca, a wczoraj do 

zarządu TVP. I tu pojawia się trzecia opinia [pominąłem opinię Trzaskowskiego], że prezydent 

w sprawie odejść i powrotów Jacka Kurskiego, najpierw został ograny przez PiS, ale w końcu 

sam się na to zgodził. 

Juliusz Braun, członek rady mediów narodowych – Prezydent bez Kurskiego nie da sobie 

rady w kampanii. Czy sobie da radę z Kurskim? No, liczy, że sobie da. Wobec tego cały honor 

schował do kieszeni. 

6 marca – gość Wiadomości – Jacek Kurski – …żądał świetnej tarczy w kampanii 

prezydenckiej… dobrego, rzetelnego informowania o jego aktywności. Życzę mu jak najlepiej. 

JS – Wtedy, w czasie odwoływania Jacka Kurskiego i dyskusji: pieniądze na rządową 

telewizję czy na onkologię? Prezydent obiecał, razem z ministrem zdrowia, stworzenie 

specjalnego funduszu medycznego. Funduszu nie ma. Jacek Kurski jest – znowu w zarządzie 

TVP. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

GK – Nowy dom i nowe życie. [Pożar strawił stary dom, teraz ludzie pomogli i się 

buduje]. 

 

GK – Prawie 9 godzin trwało przesłuchanie i głosowanie na kandydatów na pierwszego 

prezesa Sądu Najwyższego. Zdecydowanie wygrał sędzia Włodzimierz Wróbel – dostał 5o 

głosów. Małgorzata Manowska miała 25 głosów poparcia. 

[Ale prezydent właśnie dlatego wybierze Manowską, a nie Wróbla]. 

 



GK – Na kolejny, tak zwany protest przedsiębiorców nie było pozwolenia. Był on niezbyt 

liczny, niezbyt głośny i krótki. Uwagę zwróciły tylko dziesiątki policjantów, biegających 

ulicami, otaczających kilkuosobowe grupki i legitymujących ludzi. 

Paweł Tanajno, kandydat na prezydenta [podobno] i organizator protestu. 

 

GK – Italia i inne europejskie kraje najgorsze już mają za sobą. Epicentrum pandemii to 

teraz Ameryka Południowa – ogłosiła Światowa Organizacja Zdrowia. Zakażonych i zmarłych 

przybywa tam dramatycznie szybko… 

Magda Czerwińska – …Hiszpania czeka na turystów od 1 lipca. 3 czerwca swoje granice 

otworzy Italia. 

Przypadki zakażenia koronawirusem, dane z 22 maja: 

Świąt 5 221 894. 

Stany Zjednoczone 1 601 434. 

Brazylia 330 890. 

Rosja 326 448. 

Źródło: Johns Kopkins Coronavirus Resource Center 

 

GK – To pierwszy tak surowy wyrok dla lekarza anty-szczepionkowca. Doktor Hubert 

Czerniak został skazany przez naczelny sąd lekarski na dwa lata zawieszenia prawa 

wykonywania zawodu. Powód: Podważa w publicznych wypowiedziach zasadność szczepień… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Polscy naukowcy pracują nad lekiem na koronawirusa. 

 

MA – Wsparcie dla przedsiębiorców, firm i rolników. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Wierzę, że uda nam się te wszystkie trudności 

pokonać i współdziałaniem, i współpracą, mądrymi decyzjami pokonamy ten czas kryzysowy i 

mam nadzieję, że wrócimy na normalne tory rozwoju naszej gospodarki. 

 

MA – Burza, ale też zmowa milczenia po filmie „Nic się nie stało” … 

 

MA – Padł dzienny rekord wykonanych testów na koronawirusa. To już ponad 31 tysięcy. 

Na Śląsku, gdzie jest najwięcej zakażeń sytuacja stabilizuje się… 

 

Polska – Zakażenia 20 931 (+316). Zgony 993 (+11). Wyzdrowiało 8 977 (+246). 

 

Wczoraj na tory wróciły Pendolino – 8 składów, na razie od Krakowa do Warszawy i 

Trójmiasta. 

 

MA – Andrzej Duda odwiedził dziś Garwolin i Maciejowice w województwie 

mazowieckim. Rozmawiał z przedsiębiorcami i rodzicami… 

Adam Duda, prezydent, prezenter TVP – W tej firmie Lekpol żaden pracownik, dzięki tej 

doskonałej współpracy pomiędzy właśnie prezydentem, rządem, a polskimi przedsiębiorcami nie 

został zwolniony. 

 

MA – Ponad 5 300 tysięcy osób zakaziło się koronawirusem od początku pandemii, 

wyzdrowiały ponad 2 miliony [Gdzie?] Stany Zjednoczone i Europa najgorsze mają już za sobą, 

choć poważna sytuacja panuje w Rosji. Pandemia wyraźnie przesuwa się i teraz jej skutki 

najbardziej odczuwają mieszkańcy Brazylii… 

 

MA – Zamiast broni instrumenty – to hasło pierwszej szkoły muzycznej w Republice 

Środkowo-Afrykańskiej, której pomysłodawcą i założycielem jest polski misjonarz, brat 

Benedykt Pączka, szkoła ma stać się wizytówką całego kraju. Właśnie ruszyła budowa nowej 

filii. 

 



MA – Kandydaci na pierwszego prezesa Sądu Najwyższego wybrani. 

 

MA – Sokola rodzina znów zasiedliła blok energetyczny elektrowni Bełchatów. [Przecież 

to sowy!] 

 

MA – Wiele wskazuje na to, że po tygodniach przepychanek i próby zablokowania pracy 

sądu, finalnie doszło do uspokojenia sytuacji. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak –  

Aleksander Stępkowski, pełniący obowiązki pierwszego prezesa Sądu Najwyższego – Te 

największe kontrowersje mamy za sobą, pewne ustalenia poczyniliśmy. 

[…] 

Spośród 10 kandydujących sędziów, wybranych zostało pięcioro z największą liczbą 

głosów: Leszek Bosek, Tomasz Demendecki, Małgorzata Manowska, Joanna Misztal-Konecka, 

Włodzimierz Wróbel. 

[Już kilka miesięcy temu, gdy usiłowano usunąć przed końcem kadencji Małgorzatę 

Gersdorf, Zbigniew Ziobro wskazywał na swą koleżankę, Małgorzatę Manowską i to ją 

wybierze prezydent]. 

 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Tak, tak. Panie kandydacie, Władysławie 

Kosiniak-Kamysz – wiek emerytalny pan podwyższał między innymi swoim podwładnym… 

MM – To fragment debaty w TVP… 

 

MA – Dziś, proszę państwa, światowy dzień żółwia. W Polsce gatunkiem naturalnym jest 

żółw błotny, rzadko występujący, a więc jest pod ścisłą ochroną. Pod ochroną są też sokoły 

wędrowne, a rodzinne gniazdo drapieżników, które za chwilę państwo zobaczą, to jedno z 

zaledwie 40 sokolich gniazd w całej Polsce. [Znów pokazano zdjęcie tych sów, a potem na 

następnych zdjęciach obrączkowano sokoła. Potem pokazano sokoły na Pałacu Kultury w 

Warszawie]. 

 

♣ 
2020-05-24 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5234 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Równi i równiejsi, czyli pandemia paradoksów. Dla jednych odległości zalecane, dla 

innych nakazane. Dla jednych sanitarny dystans, dla drugich bliższy kontakt z wyborcami bez 

interwencji policji, która jednoosobowy przerywa. Przewiezienie na komendę policji czy na 

komisariat. Czy władzy wolno więcej? 

[…[ 

 

Kandydaci na prezesa Sądu Najwyższego: 

Włodzimierz Wróbel 50. Małgorzata Manowska 25. Tomasz Demendecki 14. 

Leszek Bosek 4. Joanna Misztal-Konecka 2. 

 

Małgorzata Manowska, kandydatka na pierwszego prezesa Sądu Najwyższego – Ludzie to 

nie konie, nie powinno się patrzeć, z jakiej stajni pochodzą. Powinno się patrzeć, co ludzie sobą 

reprezentują, jaki jest dorobek ich zawodowy. 

 

Włodzimierz Wróbel, kandydat na pierwszego prezesa Sądu Najwyższego – Każda 

władza, obojętnie jakiego bardzo by ona nie była, ma ogromną chrapkę na sądy. Jaki jest sens tej 

zabawy? Przecież wiadomo, że do takiego sądu, który zostanie przejęty przez polityków, nikt nie 

będzie miał zaufania. On będzie nieskuteczny. 

[Przykro słuchać tych słów ze świadomością, że to politycy oddali władzę Kaczyńskiemu. 

Gdyby to była normalna wymiana władzy, wszystko byłoby w porządku. Ale tu chodziło o 

uniemożliwienie Kaczyńskiemu dalszego niszczenie Polski. Nawet nietrudno zauważyć, za co 



on się tak mści na narodzie. Po śmierci brata, jedynym sensem dalszego życia Kaczyńskiego jest 

zemsta na narodzie, który dopuścił do śmierci brata. Schetyna z Platformą Obywatelską oraz 

Kosiniak-Kamysz z PSL-em są tymi zbrodniarzami partyjnymi wobec narodu, którzy ponoszą 

całkowitą winę za przegranie wyborów do sejmu. Powinni teraz zapaść się pod ziemię. Jednak 

Platforma i PSL nadal chodzą z podniesionym czołem, nie poczuwają się do winy za to, że 

pozwolili Kaczyńskiemu nadal demolować organizm narodu. 

Pomyślmy, jaki będzie finał rządów Kaczyńskiego? Naród zostanie na stałe podzielony. 

Będzie prawie połowa Polaków z prawidłowym rodowodem PiS-owskim, którym będzie 

wszystko wolno, będą zajmowali wszystkie kierownicze stanowiska, ich dzieci będą miały 

świetlaną przyszłość. I będzie reszta Polaków, nawet trochę większa, którzy będą piętnowani na 

każdym kroku, będą trzecim sortem. Nie da się nas wystrzelać i żyć też nie. Właśnie na tym 

polega mądrość władzy, by zacierała podziały w narodzie, by scalała naród…] 

 

DR – Jest 395 nowych przypadków zakażenia w Polsce. Czy to oznacza, że wcześniejsze 

dane są zaniżone i to wielokrotnie? 

Marek Nowicki –  

 

Koronawirus w Polsce – zmarli 996, zakażeni 21 326. 

 

MN – Te dane ministerstwa zdrowia budzą jednak wątpliwości. Według Andrzeja 

Sośniarza, lekarza i polityka, a jednocześnie byłego prezesa Narodowego Funduszu Zdrowia 

zakażonych jest wielokrotnie więcej. 

Andrzej Sośnierz, KP PiS, Porozumienie – Wychodząc z tego tysiąca, to śmiertelność 

ustalona 0,7% no, to mamy 150 tysięcy zakażonych w Polsce. to jest oczywiście hipotetyczny 

rachunek prawdopodobny, ale… 

MN – Punktem odniesienia tych obliczeń jest 996 zmarłych. Według doktora, Pawła 

Grzesiowskiego, w rzeczywistości jednak na Covid w Polsce mogło dotąd umrzeć nawet 3 

tysiące osób. 

Paweł Grzesiowski, doktor, prezes zarządu fundacji Instytutu Profilaktyki Zakażeń – My 

nie wyłapujemy bardzo dużej ilości osób, które zmarły przed wykonaniem testu lub ktoś nie 

pomyślał o Covidzie i dlatego wydaje się, że liczba zgonów jest co najmniej kilkakrotnie 

zaniżona. 

MN – Jeżeli doktor Grzesiowski ma rację, to wtedy i dane dotyczące zachorowań byłyby 

zupełnie inne. 

Paweł Grzesiowski, dalszy ciąg – To by znaczyło, że może być około miliona przypadków 

w Polsce rzeczywistego zachorowania. Ale to by znaczyło… Tak, miliona. Jeżeli mamy 3 

tysiące zachorowań, a śmiertelność jest na poziomie 0,4%, no, to prawie milion ludzi. 

MN – Tak inaczej pomimo wykonanych dotychczas 767 441 testów, nie wiemy ilu 

dokładnie Polaków zachorowało ilu zmarło z powodu koronawirusa. Według profesora Janusza 

Kocika ustalenie tych liczb nadal może być trudne. 

Janusz Kocik, profesor, epidemiolog, Centrum Medyczne Kształcenia Podyplomowego – 

Boję się, że może być trudne poprzez liczne kontakty wytestować je. Mimo testowania dalsze 

przypadki mogą przenosić dalej infekcję… 

MN – Stąd tak trudno odpowiedzieć na podstawowe pytanie: Czy fala koronawirusowa 

ustępuję? 

 

DR – Nie ma żadnych zdjęć. Nie ma żadnych innych artykułów na pierwszej stronie. Jest 

tysiąc nazwisk i krótkich wspomnień o zmarłych. Amerykański The New York Times w 

poruszający sposób oddaje hołd ofiarom pandemii w czasie, gdy ich liczba w Stanach 

Zjednoczonych zbliża się do stu tysięcy. 

Anna Czerwińska – O każdym kilka słów, wspomnienie, bo jak można przeczytać, nie byli 

tylko nazwiskami na liście. Byli nami. 

Same liczby nie są w stanie zmierzyć wpływu koronawirusa na Amerykę; 

oznaczają pacjentów poddanych leczeniu, 

opuszczone miejsca pracy czy utracone życia. 



AC – Tak nowojorski dziennik postanowił uczcić pamięć ofiar koronawirusa: 

 

James T. Goodrich, 73 lata, Nowy Jork 

Chirurg, który rozdzielił bliźnięta syjamskie 

 

Fred Walter Gray, 75 lat, stan Waszyngton 

Dyrygent z „niesamowitym słuchem” 

 

Louvenia Henderson, 44 lat, Tonawanda w stanie Nowy Jork 

Dumna samotna matka trzech córek 

 

Skylar Herbert, 5 lat, Detroit 

Najmłodsza ofiara koronawirusa w stanie Michigan 

 

Romi Cohn, [Czech], 91 lat, Nowy Jork 

Uratował przed nazistami 56 żydowskich rodzin 

 

Jerzy Główczewski, [major], 97 lat. New York City 

Last of the WWII Polish fighter pilot 

Ostatni pilot z dywizjonu 308. Trzykrotnie odznaczony Krzyżem Walecznych 

 

Brian Stelter, CNN – Brakuje nam wspólnej żałoby, żeby uporać się z tym kataklizmem, 

ze skutkami pandemii. 

„Chciałem czegoś, na co ludzie spojrzą za sto lat, by mogli zrozumieć przez co 

przeszliśmy”. 

Marc Lacey, redaktor krajowy „New York Timesa” 

 

Koronawirus w Stanach Zjednoczonych – 97 149 ofiar. 

 

„Wyobraźcie sobie stutysięczne miasto, które jeszcze niedawno było i zostało 

usunięte z amerykańskiej mapy”. 

Anna Czerwińska, Fakty. 

 

DR – Koniec uziemienia. LOT wraca do lotów, jeszcze nie w pełni. Na początek tylko 

połączenia krajowe… 

Dariusz Prosiecki – …Na początek między tymi lotniskami: Warszawa, Gdańsk, Szczecin, 

Poznań, Zielona Góra, Wrocław, Kraków, Rzeszów [A Radom?] 

Na teren lotniska wejdą tylko osoby, które mają ważny bilet lotniczy. 

Każdy podróżny przed wejściem na teren lotniska obowiązkowo będzie miał mierzoną 

temperaturę. 

Samo poruszanie się po hali też będzie mocno ograniczone. 

Wszędzie obowiązkowe będzie używanie płynów do dezynfekcji. 

Na lotniskach, tak jak na ulicach musimy mieć maseczki. 

Również w samolocie musimy mieć maseczki {na nosie i ustach]. 

 

DR – Bez kibiców na trybunach i bez ich bezcennych rad futbol w czasie pandemii to nie 

jest futbol, jaki znamy i kochamy… 

W Polsce na nieme trybuny zaprasza Lechia Gdańsk. 

- Każdy, kto przyśle do nas zdjęcie, będzie miał pewność, że będzie na tym stadionie do 

końca sezonu. [Zdjęcie głowy w skali naturalnej, na sztywnym podkładzie będzie umieszczone 

na fotelu trybun]. 

 

 

 

 



TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Kolejna wizerunkowa wpadka kandydata opozycji. Rafał Trzaskowski unika odpowiedzi 

na ważne pytania. 

 

Mija 5 lat od wyborczego zwycięstwa Andrzeja Dudy. Prezydent cieszy się największym 

społecznym poparciem… 

 

MA – Polacy znów pokochali ogródki działkowe. 

 

MA – Plejada gwiazd i wyjątkowy koncert na dzień matki w TVP. 

 

MA – Większe bezpieczeństwo polskich rodzin, granic i dostaw energii to najważniejsze 

zmiany od 2015 roku. 

 

Jak Ja powiedziałem na tym spotkaniu, że to jest taka bardzo nieprzyjemna dla nas i 

bardzo wstydliwa sprawa, że Polacy potrzebują wiz, no to prezydent Donald Trump 

się ogromnie zdziwił i po prostu powiedział, że to trzeba wszystko zrobić, żeby 

przed końcem jego kadencji te wizy zostały zniesione. 

Andrzej Duda, prezydent RP 

Źródło: Polskie Radio 

 

Zniesienie wiz do Stanów Zjednoczonych, to symboliczna decyzja, która pokazuje, jak w 

ostatnich 5 latach zmieniły się relacje polsko-amerykańskie. 

Od 3 lat w Polsce stacjonują siły sojuszu północno-atlantyckiego. 

 

Wtedy mu powiedziałem: proszę pana ja będę tutaj bardzo walczył o to, żeby tutaj w 

Polsce były bazy NATO. No i ja pamiętam, że on się zdziwił i to głęboko. Po prostu 

nikt tak ostro i twardo tej sprawy jeszcze do tej pory widocznie nie postawił. 

Andrzej Duda, prezydent RP 

Źródło: Polskie Radio 

 

Prezydent, Andrzej Duda, to jeden z liderów, który ma największy wpływ na inicjatywę 

trójmorza... Dzięki prezydentowi możliwe było uruchomienie programów społecznych, takich 

jak 500+, wyprawka szkolna i 13-a emerytura. Jednym z najważniejszych postulatów, które 

doprowadziły do zwycięstwa, było obniżenie wieku emerytalnego… Andrzej Duda nie zamkną 

się w pałacu prezydenckim… 

 

Dziękuję Wam bardzo za każdą chwilę gdy byliście ze mną, za każdy uścisk dłoni, 

za każde słowo i gest. Zapewniam, że polskie sprawy, nasze sprawy zawsze były, są 

i będą dla mnie najważniejsze. 

Andrzej Duda, prezydent RP 

Źródło: twitter.com/AndrzejDuda 

 

Ocena należy teraz do wyborców. Prezydent ubiega się o reelekcję. 

 

MA – Już jutro do szkoły będą mogli wrócić uczniowie pierwszych, drugich i trzecich 

klas. Otwarte zostaną też urzędy… 

 

Koronawirus w Polsce – Zakażenia 21 326 (+395). Zgony 996 (+3). 

Wyzdrowiało 9 194 (+217) 

 

MA – Na pierwszej linii frontu walki z koronawirusem są pracownicy służby zdrowia. 

Dziś po raz 96 przybyli na Jasną Górę… 

 



MA – Żołnierze wojsk specjalnych obchodzą swoje święto. Przy okazji życzenia złożył 

minister obrony narodowej. [Nie Andrzej Duda?] 

Specjalsi to elita są wyszkoleni do wykonywania najtrudniejszych zadań w każdych 

warunkach. W Polsce w skład wojsk specjalnych wchodzą jednostki: Grom, Agat, Il, Formoza 

oraz komandosi z Lublińca i siódma eskadra zadań specjalnych. Dowódcą komponentu jest 

generał brygady, Sławomir Drumowicz. 

 

MA – Tysiące protestujących starło się z policją na ulicach w Hongkongu… 

 

MA – Oskarżony o korupcję, defraudacje i nadużycia zaufania. Premier Izraela Beniamin 

Netanjahu po lach po latach prawnych sporów i oskarżeń, stanął przed sądem. Sprawa po 

godzinnym przesłuchaniu została odłożona, bo wzbudza ogromne polityczne emocje… 

 

 

♣ 
2020-05-25 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5234 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Nową pierwszą prezes Sądu Najwyższego zostanie Elżbieta Manowska, tak zdecydował 

prezydent. [To nie prezydent zdecydował, była postanowiona szereg miesięcy temu]. 

[…] 

 

PM – Mandaty, grzywny, zatrzymania – coraz częściej protestujący alarmują, że próbuje 

się ich zastraszyć pod pozorem ochrony przed epidemią. Wysokie grzywny dla dwóch emerytek 

przed Sądem Najwyższym. Zatrzymanie do wyjaśnienia protestującej przed radiową trójką. 

Zatrzymajcie represje – apeluje do władz opozycja… 

Arleta Zalewska –  

Protestująca – Ja powiedziałam, że nic takiego nie zrobiłam, żebym musiała panu swoje 

dane podawać, 

 [Na tylnym kole roweru plakat: „Pisiory MORDUJĄ UTWORY” 

AZ – Dokładnie to nie spodobało się policji, czyli jak pani Beata protestowała w sobotę 

przed radiową trójką. 

Beata – Policjant powiedział: ma pani takie plakaty, więc powiedziałam, że taka dekoracja 

roweru. Powiedział, że powinnam udekorować może rower kwiatami. 

AZ – Policja zażądała dowodu tożsamości, pani Beata kilkukrotnie odmówiła, policja 

przeszła więc do działania. 

Pani Dorota – Ja na komisariacie poprosiłam o powód, to powiedziano mi, że jest 

konieczne ustalenie tożsamości, ponieważ mogę być osobą zaginioną albo poszukiwaną… 

S. Marczak z czterema gwiazdkami przed pałacem Mostowskich – W tej chwili próbuje 

się na siłę zrobić z tej sprawy sprawę polityczną. 

AZ – Policja broni się, że wszystko odbyło się zgodnie z prawem, że w chwili interwencji 

osób było nie jedna, ale osiem [film pokazuje samotną kobietę jeżdżącą w kółko przed radiową 

trójką]. A to oficjalne uzasadnienie policji> 

S. Marczak – Podjęli działania w związku z tym, że 8 osób się zgromadziło. Podkreślam, 8 

osób rozmawiało ze sobą, robili ze sobą zdjęcia, trzymało transparenty. 

AZ – Pani Beata ostatecznie mandatu nie dostała. Pani Ewa tak i to bardzo wysoki. 

Pani Ewa – Spotkałam się z koleżanką, z którą miałam przejść naokoło Sądu na spacer 

porozmawiać. 

Koleżanka – Czyli ja, Ewa to już zgromadzenie. 

AZ – Panie miały maski i rękawiczki. Z Konstytucją [właśnie!] w ręku chciały 

przeciwstawić się temu, co rządzący robią z ważną dla nich instytucją – Sądem Najwyższym. 

NOTATKA URZĘDOWA 

dot. naruszeń nakazów, zakazów lub ograniczeń związanych z zapobieganiem, 

przeciwdziałaniem i zwalczaniem Covid-19 



przemieszczała się pieszo, a następnie uczestniczyła w zgromadzeniu 

AZ – Jak twierdzi policja, obie panie nie stosowały się do wydawanych poleceń. 

Policjant – nakładam na panie … mandatu karnego po 500 złotych każda. Czy przyjmują 

panie mandat? 

- Nie przyjmują. 

AZ – To nie był koniec. Pani Ewa, która od lat aktywnie protestuje przeciwko rządom PiS-

u, już na adres domowy dostała wezwanie do zapłaty z inspektoratu sanitarnego, to fragment  

wymierza Pani Ewie Jedynasiak 

karę pieniężną w kwocie 10 000 zł (słownie: dziesięć tysięcy złotych) 

za nieprzestrzeganie w dniu 11.05.2020r. 

zakazu przemieszczania się w odległości nie mniejszej niż 2m od siebie. 

Decyzja podlega natychmiastowemu wykonaniu w dniu doręczenia. 

AZ – Tak dla przypomnienia i porównania: na spotkaniu prezydenta policja nie 

interweniowała [kilkadziesiąt osób stojących ramię w ramię], mandatu nikt nie dostał. 

Borys Budka – Jeżeli się nie da obywateli kupić, to się próbuje ich zastraszyć. 

[To nie jest próba zastraszania. To jest zastraszenie. Każdy, kto dostanie taki mandat 10 

tysięcy złotych oraz każdy kto wysłucha tej relacji, nie wychyli się. To bardzo dotkliwa kara dla 

człowieka. To nie masy bezpartyjnych mają protestować, one niczemu nie są winne. 

Protestować teraz muszą członkowie Platformy Obywatelskiej i Polskiego Stronnictwa 

Ludowego, które dopuściły Kaczyńskiego do władzy, to partie otrzymują od nas tak duże 

pieniądze, żeby płaciły mandaty po 10 tysięcy złotych. Opozycja bryluje tylko przed kamerami 

w Sejmie, nie ma partii opozycyjnych w protestach ulicznych. Partie opozycyjne nawet nie 

wydają pieniędzy na protestujące transparenty]. 

AZ – Dziś PKP Intercity potwierdziło te informacje, że  

Zwracamy się z prośbą o przekazywanie informacji do Biura Bezpieczeństwa o 

stwierdzonych przejazdach osób udających się na Protest Przedsiębiorców w 

Warszawie, który ma się odbyć w dniu 23.05.2020 r. (sobota) 

Władysław Płoński, naczelnik wydziału 

Arleta Zalewska, Fakty. 

 

PM – Był i jest twarzą rządowej walki z pandemią, ale zdaniem Platformy Obywatelskiej 

jest jeszcze druga twarz osoby uwikłanej w konflikt interesów. Chodzi o milionowe interesy 

żony i brata ministra zdrowia… 

Wnioski Platformy Obywatelskiej o wotum nieufności dla: 

Jacek Sasin, Łukasz Szumowski, Mariusz kamiński, Zbigniew Ziobro. 

[…] 

Źródło: facebook.com/Garwolin 

Obywatel do prezydenta – 900 złotych „trzynastki”, a zabraliście mi 1200 złotych za 

śmieci. 

Andrzej Duda, prezydent – „Trzynastkę” pan dostał ode mnie i od rządu, a cena 

śmieci, to jest samorządu. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – W odpowiedzi prezydent Gdańska pokazuje ustawę 

podpisaną przez prezydenta, Dudę, która nakazuje sortowanie śmieci, co podraża koszty… 

 

PM – Katował 5-letnie bliźnięta. 

 

PM – Liczba zmarłych w Polsce zakażonych koronawirusem przekroczyła tysiąc. To 

bardzo smutna informacja, choć mogło być gorzej. Są kraje, gdzie tylu zakażonych umierało 

dziennie… 

Kolejne nowe ognisko to warszawski szpital wolski, gdzie zakaziło się ponad 60 osób z 

personelu i pacjentów… 

 

PM – Szkoły, żłobki i przedszkola stopniowo się otwierają, ale większość dzieci pozostaje 

w domach. Rodzice nie chcą ryzykować… frekwencja od jednego do kilku procent… 

 



Brazylia – ponad 365 tysięcy zakażonych. Ponad 22 tysiące ofiar. 

 

PM - W każdej parafii powinna być wywieszona informacja o numerze telefonu dla ofiar 

pedofilii – uważa prymas Polski [Polak] i wzywa wszystkich proboszczów do wywieszenia w 

gablotach plakatu przygotowanego przez inicjatywę „zranieni w kościele” (800 280 900) 

Ale znalezienie plakatu w gablotach kościelnych graniczy a cudem… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Prezydent zdecydował o nowej pierwszej prezes Sądu Najwyższego. 

Andrzej Duda, prezydent – Z pełnym rozsądkiem, korzystając z prerogatywy 

prezydenckiej, jaką jest właśnie wybór pierwszego prezesa Sądu Najwyższego, w sposób 

swobodny całkowicie, spośród kandydatów przedstawionych przez zgromadzenie ogólne… 

[Akurat – całkowicie swobodny – To skąd ja wiedziałem już kilka miesięcy temu, że 

Ziobro i PiS wskazali na Manowską?] 

[…] 

„Izba Dyscyplinarna jest sądem wyjątkowym, którego powoływania, poza czasem 

wojny, zakazuje Konstytucja”. 

Profesor, Włodzimierz Wróbel, sędzia Sądu Najwyższego 

Źródło: blog „monitor konstytucyjny” 

 

„Polska nie jest krajem praworządnym, mamy do czynienia ze schizofrenią systemu 

prawnego”. 

Profesor, Włodzimierz Wróbel, sędzia Sądu Najwyższego 

Źródło: Dziennik.pl 

 

„Instytucje kontrolujące władzę ta władza traktuje jak łup polityczny. To 

wstrząsające!” 

Profesor, Włodzimierz Wróbel, sędzia Sądu Najwyższego 

Źródło: onet.pl 

[…] 

O tym, że opozycja nie ma racji, zarzucając prezydentowi, Andrzejowi Dudzie, brak woli 

porozumienia i kompromisu, najlepiej świadczy decyzja prezydenta o powołaniu na stanowisko 

prezesa Izby Karnej Sądu Najwyższego sędziego Michała Laskowskiego, byłego rzecznika Sądu 

Najwyższego, Konrad Wąż, Wiadomości. 

 

MA – Powołanie sędzi Małgorzaty Manowskiej na pierwszą prezes Sądu Najwyższego 

daje nadzieje na zerwanie z patologiami, które w ostatnich latach dość często wypływały w 

środowisku sędziowskim: kradzieże, a później zasłanianie się immunitetem, które następnie 

przez sąd były umarzane, zaangażowanie polityczne służb, którzy sami siebie nazywali 

nadzwyczajną kastą, wreszcie mogą odejść do historii. 

[Powtórzenie całej plejady zarzutów wobec sędziów, poczynając od „to nadzwyczajna 

kasta idzie”, poprzez wszystkie opisane kilkakrotnie zarzuty]. 

 

MA – Od dziś do szkół podstawowych wróciła część uczniów pierwszych, drugich i 

trzecich klas. Z nauczycielami mogą już osobiście konsultować się maturzyści i ósmoklasiści. 

Drzwi otworzyły także urzędy. 

 

 – Prezydent i minister obrony wzięli dziś udział w posiedzeniu sztabu wojewódzkiego 

centrum zarządzania kryzysowego w Katowicach. 

Andrzej Duda, prezydent – Sytuacja jest pod kontrolą [to znaczy, że prezydent wie], 

absolutnie w żadnym momencie nie brakowało ani nic w szpitalach, ani nikomu nie brakowało 

pomocy, razem pokonamy pandemię, razem pokonamy kryzys, miejsca pracy, które dla was tu 

na Śląsku są tak ważne, będą utrzymane. Razem z rządem czynię wszystko, żeby w jak 

największym stopniu te miejsca pracy zabezpieczyć. 



[Nie brakowało niczego – poza robieniem testów górnikom i ich rodzinom na bieżąco. 

Pokonamy kryzys – przecież kryzysu nie ma, a nawet jest wzrost produkcji. Albo „miejsca pracy 

będą utrzymane”, albo „uczynimy wszystko, żeby te miejsca pracy zabezpieczyć”]. 

 

[TVP ekscytuje się teraz wskaźnikiem zarażonych na tysiąc mieszkańców na całym 

świecie, gdzie Polska jest najlepiej rządzona i leczona]. 

Przypadki koronawirusa na milion mieszkańców: 

Hiszpania 5042. Białoruś 3830. Wielka Brytania 3823. Italia 3801. Szwecja 3313. 

Francja 2220. Dojczland 2131. Austria 1825. Polska 563. 

 

MA – Bruksela po raz kolejny zaatakowała polski rząd. 

 

MA – Sportowe emocje wracają do TVP. 

 

MA – Były szef wywiadu został zatrzymany kilka dni temu przez CBA pod zarzutem 

dokonania czynów o charakterze pedofilskim… 

 

MA – Pełen bzdur, manipulacji i niedomówień – eurodeputowani PiS nie zostawiają 

suchej nitki na raporcie przygotowanym przez jedną z komisji Parlamentu Europejskiego. 

Bruksela po raz kolejny zaatakowała polski rząd za wprowadzenie rozwiązań prawnych 

podobnych do tych, znanych z innych państw wspólnoty. 

[„podobnych” – właśnie]. 

Marcin Szypszak, Małgorzata Kałużyńska – Bruksela po raz kolejny uderza w Polskę. 

Tym razem w roli głównej Komisja Wolności Obywatelskiej, Sprawiedliwości i Spraw 

Wewnętrznych i jej raport o stanie praworządności w Polsce. 

López Aguilar, szef Komisji Wolności Obywatelskich, Sprawiedliwości i Spraw 

Wewnętrznych – Chodzi o nowe rozwiązania przyjęte przez polski parlament, które mają wpływ 

na tę praworządność. 

Patryk Jaki, eurodeputowany Solidarna Polska – Raport, który jest niezwykle groźny z 

punktu widzenia polskiej państwowości. 

MS – Powołuje się między innymi do pierwszej rezolucji parlamentu Europejskiego 

przeciwko Polsce z kwietnia 2016 roku. Jej współautorem był szef Platformy Obywatelskiej, 

dziś kandydat na prezydenta Koalicji Obywatelskiej, Rafał Trzaskowski. 

Rafał Trzaskowski – Braliśmy oczywiście czynny udział w negocjacjach. 

MS – Trzaskowski był za ukaraniem Polski na forum międzynarodowym. Dziś znów to 

politycy opozycji najczęściej powtarzali hasło o rzekomym łamaniu zasad praworządności w 

naszym kraju, 

Michał Karnowski, publicysta, „sieci” – Czytając doniesienia o tym raporcie, mam 

wrażenie, że to są przetłumaczone tezy opozycji albo prasy związanej z opozycją. Nic tu więcej 

nie dodano, niczego więcej nie zrobiono. 

MS – To były te same hasła od pięciu lat o rzekomym upolitycznieniu sędziów i 

Trybunału Konstytucyjnego w Polsce. O tym, że politycy mają wpływ na kształt wymiaru 

sprawiedliwości czy dobór sędziów. 

Tomasz Poręba, europoseł, PiS – Reformy, które prowadzimy, one się mieszczą w ramach 

prawa europejskiego, mieszczą się w ramach przepisów europejskich. A to, że jesteśmy 

atakowani, to między innymi dlatego, że chcemy tą Polskę silną mocną budować, niezależne 

podejmować decyzje. 

MS – Bruksela jest głucha na te argumenty. Wzięła sobie za cel Warszawę. Milczy 

natomiast w sprawie wyboru prezesa Federalnego Trybunału Konstytucyjnego w Dojczlandzie. 

Na jego czele stanął niedawno wpływowy polityk chadecki, Szczepan Harpart. Zastąpił blisko 

związanego z socjaldemokratami Andeasa Voskule. Ale o tym raport autorstwa hiszpańskiego 

polityka milczy. 

Zbigniew Kuźmiuk, europoseł, PiS – Tam właśnie pan Aguilar czytał europosłów polskiej 

opozycji, co jeszcze możemy zrobić dla państwa? Żebyście skutecznie walczyli z władzą w 

Polsce. To właśnie, jak się wydaje, ten raport jest odpowiedzią na to pytanie. 



MS – Chodzi o naradę w Brukseli, w której brał udział [przewodniczył] między innymi 

Radosław Sikorski. 

López Aguilar, szef Komisji Wolności obywatelskich, Sprawiedliwości i Spraw 

Wewnętrznych – Co jeszcze możemy zrobić Unijny Parlament? Czego można po nim oczekiwać 

jeszcze? Bo my zrobiliśmy w obecnej sytuacji wszystko, co było możliwe. 

Sikorski – Proszę wziąć pod uwagę, że jesteśmy nagrywani, więc proszę uważać na to, co 

pan mówi. 

MS – trudno dziś zrozumieć brukselskich urzędników [raczej europosłów]. Z jednej strony 

zarzucają Polsce łamanie zasad praworządności i reguł konstytucyjnych, z drugiej, krytykują nas 

za to, że Parlament zajmował się obywatelskimi projektami ustaw o zakazie aborcji i edukacji 

seksualnej. Choć wynikało to z obowiązków, jakie nakładają na niego przepisy konstytucji. 

Artur Wróblewski, ekspert do spraw międzynarodowych [tym razem nie politolog], 

Uczelnia Łazarskiego – Co ciekawe, stojąca na czele Parlamentu Europejskiego, nie piętnowała 

jakoś ani rządu hiszpańskiego, ani francuskiego za stosowanie przemocy przeciwko żółtym 

kamizelkom czy też separatystom wkatalonii. 

MS – Niektórzy zwracają uwagę na to, że Bruksela ma siłę tematów zastępczych. 

Zawiodła w walce z epidemią koronawirusa. Teraz nie najlepiej sobie radzi z ekonomicznymi 

skutkami. 15 kwietnia nasz rząd wystąpił o pomoc publiczną do Komisji Europejskiej w ramach 

programu tarczy finansowej z polskiego funduszu rozwoju dla dużych firm. Minął miesiąc i nie 

ma odpowiedzi. Dlatego tydzień temu o szybką decyzję do unijnych demokratów zaapelowali 

związkowcy z Solidarności. Dziś z podobnym żądaniem wystąpili przedstawiciele 

przedsiębiorców. Napisali list od szefowej Komisji Europejskiej Ursuli von der Leyen, 

twierdząc, że każdy dzień zwłoki Brukseli zwiększa ryzyko bankructwa ich firm. 

Wojciech Wybranowski – Taka jest Komisja Europejska. Niewydolna, nie radzi sobie z 

pandemią, że Komisja Europejska i wszystkie instytucje Unii Europejskiej to skostniali 

biurokraci, którzy nie widzą rzeczywiście problemów. 

MS – Staje się to poważnym argumentem do dyskusji na temat koniecznej reformy 

unijnych struktur. Marcin Szypszak, Wiadomości. 

[Rzeczywiście były to wiadomości]. 

 

♣ 
2020-05-26 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5111 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

…Lekarze mówią, że żłobki i przedszkola powinny być odmrożone na końcu. 

Zdecydowały jednak względy gospodarcze. Odblokowanie rodziców, by mogli wrócić do 

pracy… 

…po kontakcie z zakażonym górnikiem na kwarantannę trafił wicepremier Jacek Sasin. 

 

PM – Oświadczenie majątkowe swoje i żony przedstawia kandydat na prezydenta Rafał 

Trzaskowski… 

 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO – Konstytucjonaliści mają coraz więcej 

wątpliwości, twierdzą, że w zasadzie takie konstytucyjne w pełni legalne wybory to powinny 

być po ogłoszeniu stanu klęski żywiołowej, lub po zakończeniu kadencji na skutek dymisji pana 

prezydenta, Dudy. 

 

PM – Wezwanie do zapłacenia 10 tysięcy złotych kary dostają osoby, które w czasie 

pandemii demonstrowały przeciw władzy. Uważają to za próbę zastraszenia. Jednak najpierw 

muszą zapłacić, a dopiero potem odwołać się do sądu… na zapłacenie mają siedem dni… 

 

PM – Minister rolnictwa walczy z obrońcami zwierząt… 

 



PM – Z praworządnością w Polsce było ostatnio źle, ale jest coraz gorzej – wynika z 

raportu przygotowanego w Parlamencie Europejskim. Unijna Komisarz komentuje, że wyjściem 

z tej sytuacji może być ścisłe powiązanie unijnych funduszy z respektowaniem unijnych 

standardów. 

Maciej Sokołowski – 50 punktów tego raportu [Projekt Wstępnego Sprawozdania] to 

mocne zarzuty wobec polskich władz i podsumowanie rządów Prawa i Sprawiedliwości: 

uderzenie w niezależność sądownictwa, przejęcie Trybunału Konstytucyjnego, 

podporządkowanie Sądu Najwyższego. Europosłowie krytykują też sytuację w mediach, 

naruszanie wolności słowa i wolności zgromadzeń oraz mowę nienawiści i dyskryminację 

mniejszości seksualnych. 

Juan Fernando Lopez Aguilar, szef Komisji Wolności Obywatelskich, Sprawiedliwości i 

Spraw Wewnętrznych Parlamentu Europejskiego – Rozmawialiśmy z przedstawicielami różnych 

instytucji, sędziami, dziennikarzami, przedstawicielami społeczeństwa obywatelskiego. Jeśli 

chodzi o praworządność, niezależność sędziów, sytuacja w Polsce jest daleka od poprawy. 

Przeciwnie. Nasze obawy rosną. 

Sophie in’t Veld, eurodeputowana z Holandii – Dyskutujemy o tym od prawie czterech lat 

i wydaje się, mówiąc delikatnie, że polski rząd w ogóle nie przejmuje się europejskim 

porządkiem prawnym. 

MS – To diagnoza, jaką stawiają autorzy raportu, a poszukując rozwiązania, zwracają się 

już nie do polskich władz, ale też do unijnych instytucji, by podjęły bardziej zdecydowane 

działania wobec Polski, sięgając po każde dostępne środki i przede wszystkim po takie, które 

zabolą najmocniej, uderzając po kieszeni. 

[Nie o ból i kieszeń tu chodzi, ale albo jesteśmy jako państwo członkiem Unii Europejskiej 

i stosujemy te same reguły, albo tylko pozornie jesteśmy członkiem Unii Europejskiej. Jednak 

jeszcze bardziej powinno zależeć Unii Europejskiej na skutecznej obronie Polaków – 

pełnoprawnych obywateli Unii Europejskiej – obronie przed Kaczyńskim i jego destrukcją 

dyktatorską najsilniej uderzającą w samych obywateli, uderzającą indywidualnie w każdego 

Polaka. Jesteśmy już zastraszeni i ograniczono nam podstawowe swobody obywatelskie]. 

Vĕra Jourová, Komisarz Unii Europejskiej do spraw Praworządności – Zrobimy co w 

naszej mocy i osobiście obiecuję, że zrobię wszystko, by warunek praworządności i związany z 

nim mechanizm, był dobrze skonstruowany. I miał zęby [?] tak, by można go było użyć, gdy 

tylko będzie potrzebny. 

MS – Ostre zęby, o których mówi wiceszefowa Komisji, to połączenie unijnych funduszy 

z zasadami praworządności. Ta zasada ma znaleźć się w nowym projekcie budżetu, jaki Komisja 

pokaże już jutro, rozpoczynając na nowo bój o unijne pieniądze. W tych negocjacjach Polska 

będzie starała się zęby jak najbardziej przytępić lub całkowicie wybić, utrudniając możliwość 

uruchomienia takiego mechanizmu. A na unijny budżet muszą zgodzić się wszystkie kraje 

jednomyślnie. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Brusela. 

[Właśnie: „jednomyślnie” – to z gruntu wygrana Kaczyńskiego. Czyli nic nas, Polaków, 

nie ochroni przed naszym losem]. 

 

PM – Studenci poskarżyli się na wykładowczynię, a ktoś poskarżył się na nich, że 

rzekomo fałszywie ją oskarżają o szerzenie nie wiedzy, lecz uprzedzeń. Poskarżyli się rektorowi. 

Zajęła się nimi policja. Mówią, że bronili swych praw i godności, a teraz są zastraszani. 

Renata Kijowska –  

Studentka – Czuję się roztrzęsiona, ponieważ nie wiem, czego się spodziewać. 

RK – Nie chodzi o trudny egzamin, choć pytań będzie mnóstwo. Pani Sylwia, Magdalena i 

Dominik zostali wezwani na przesłuchanie, które na zlecenie prokuratury ma przeprowadzić 

katowicka policja. Koledzy, którzy już to przeszli, mówią, że przesłuchiwał ich ktoś jeszcze. 

Magdalena – Prawnicy też byli obecni na przesłuchaniu, była również osoba, która 

zadawała pytania. 

RK – Studenci socjologii Uniwersytetu Śląskiego zostali wezwani na podstawie paragrafu 

Kodeksu Karnego, który mówi o fałszowaniu dowodów. W postępowaniu niejako 

pokrzywdzona występuje profesor Budzyńska, była wykładowczyni. To na nią jedenastu 

studentów poskarżyło się rektorowi, że na wykładach nie dzieli się wiedzą, a uprzedzeniami: 



Dominik Sęczkowski, student Uniwersytetu Śląskiego w Katowicach – Kobiety używające 

spirali, że dziecko może urodzić się z antenką. 

Magdalena Bigewska, studentka Uniwersytetu Śląskiego w Katowicach – Wesołe jest to, 

że osoby o innej orientacji, osoby, które żyją w niepełnych rodzinach, kobiety, doktor 

Budzyńska mówiła, że dziewczyna, która wychowywała się bez ojca, będzie swojego partnera 

traktować jedynie jako narzędzie do reprodukcji. 

RK – Teraz, kiedy przeciwko wykładowczyni toczy się na uczelni postępowanie 

dyscyplinarne, ona sama odeszła z uczelni, na wniosek tajemniczej osoby trzeciej wkroczyły 

organy ścigania. 

Mariusz Fras, profesor, adwokat reprezentujący studentów, Uniwersytet Śląski – 

Policjanci powinni się wstydzić dokonywać tych czynności, nawet jeżeli to jest na polecenie 

prokuratury. To jest nękanie młodzieży. 

Konrad Dulkowski, Ośrodek Monitorowania Zachowań Rasistowskich i Ksenofobicznych 

– Studentka po tym przesłuchaniu korzysta z pomocy psychologa, ma objawy stresu 

pourazowego. 

RK – Sprawę nagłośnił Ośrodek Monitorowania Zachowań Rasistowskich i 

Ksenofobicznych. Studentka, o której mowa, nie była w stanie rozmawiać przed kamerą. Jej list 

odczytał prawnik, wykładowca Uniwersytetu Śląski, który pro bono będzie reprezentował 

studentów… 

[Jak za najgorszych pruskich czasów]. 

 

PM – Tradycyjna pielgrzymka z Łowicza wyruszyła do Częstochowy, ale została 

zawrócona przez policję… 

 

PM – Dzień mamy… 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Kochane mamy, jesteście najważniejsze na świecie… 

 

DH – Długo oczekiwane zmiany w Sądzie Najwyższym… 

Nowa pierwsza prezes podjęła pierwsze decyzje, powołała rzecznika prasowego, został 

nim sędzia Aleksander Stępkowski, jeszcze wczoraj pełniący obowiązki pierwszego prezesa. 

…sędzia Wróbel opowiadał się w przeszłości w swoich publicznych wypowiedziach 

opowiadał się po jednej ze stron sporu politycznego [po tej niewłaściwej stronie, podczas gdy 

Manowska od lat opowiadała się po tej właściwej stronie sporu politycznego]. 

[Powtórzenie wielomiesięcznych zarzutów wobec sędziów]. 

 

DH – Senat znów wydłuża prace nad wyborach… 

 

DH – Ostatniej doby prawie 750 Polaków wygrało walkę z koronawirusem. Wyzdrowiało 

już 45% wszystkich, którzy zachorowali od początku epidemii w Polsce. Jutro rząd przedstawi 

szczegóły odmrażania branży… 

 

Koronawirus w Polsce – 26 maja 2020 

Zakażonych 22 074 (+445). Ofiar śmiertelnych 1 024 (+17) 

Wyzdrowiałych 10 020 (+744). Aktywnych przypadków 11 030 (-318) 

Największych nowych zakażeń jest wciąż na Śląsku. To efekt zakrojonych na szeroką 

skalę testów górników i ich rodzin. 

Alina Kucharzewska, rzecznik wojewody śląskiego – Na tę chwilę mamy 7 tysięcy ponad 

osób zakażonych w województwie śląskim, z czego 3 600 to zakażenie górników. 

 

Nowe przypadki zakażenia koronawirusem – 26.05.2020 

Zachodnio-Pomorskie 4. Pomorskie 2. Wrmińsko-Mazurskie 4. Lubuskie 0. 

Wielkopolskie 19. Kujawsko-Pomorskie 0. Podlaskie 9. Lubuskie 0. 

Wielkopolskie 19. Mazowieckie 76. Łódzkie 22. Świętokrzyskie 7. Lubelskie 6. 



Dolnośląskie 16. Opolskie 3. Śląskie 274. Małopolskie 3. Podkarpackie 0. 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

[Wróćmy do tej relacji: 

Koronawirus w Polsce – 26 maja 2020 Zakażonych 22 074 (+445) 

Rzecznik prasowy wojewody śląskiego nie musi korzystać z danych ministerstwa zdrowia 

i podaje swoje dane: na dzień dzisiejszy na Śląsku jest ponad 7 tysięcy zakażeń. To zaskakująco 

dużo. To 30% zakażeń w całym kraju, co nie pokrywa się ze statystykami ministerstwa. A Karol 

Jałtuszewski wyjaśnia, że to efekt zakrojonych na szeroką skalę fali testów. Można to rozumieć, 

że gdyby zakrojono na równie szeroką skalę falę testów w całej Polsce, to okazałoby się, że w 

Polsce jest znacznie więcej zakażeń niż podawane 22 tysiące]. 

 

 

♣ 
2020-05-27 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4378 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Katarzyna Kolenda-Zaleska i Donald Tusk z Brukseli, 

szef Europejskiej Partii Ludowej, były przewodniczący Rady Europejskiej, były premier 

KKZ – Wybory prezydenckie 10 maja nie odbyły się, zgodnie zresztą z pana wolą, można 

tak powiedzieć… Teraz te wybory mają się odbyć 28 czerwca. Czy teraz weźmie pan udział? 

DT – Wszystko powinno zależeć od niezależnych instytucji. Cały problem jest w tym, że 

te decyzje zapadają w gronach, które kompetencyjnie do tego nie są uprawnione. Od tego jest 

Komisja Wyborcza. Po to wynaleziono tę instytucję w Polsce, żeby [nie zrozumiałem]. Wydaje 

się, że to co jest w tej chwili… 

KKZ – Co się zmieniło? Bo jeszcze niedawno, kiedy rozmawialiśmy, mówił pan, że 

kampania rujnująca jest w sytuacji, kiedy walczymy z zarazą. To już nie ma zarazy? Nie ma 

pandemii? 

[Zbyt nieczysta transmisja, Tusk szybko mówi. Nie potrafię precyzyjnie zapisać jego 

wypowiedzi – przerwę niestety]. 

 

Tvn24 – Serwis informacyjny 

 

Koronawirus w Polsce: 

Liczba zakażonych 22 473 (+399). Przypadki śmiertelne 1 028. Wyzdrowiało 10 330. 

 

Zachodnio-Pomorskie: 527 zakażonych. +2 śmiertelne 

Pomorskie: 546 zakażonych. +4 zmarło. 

Warmińsko-Mazurskie: 179 zakażonych. 0 zmarło 

Kujawsko-Pomorskie: 595 zakażonych. +1 zmarł 

Podlaskie: 439 zakażonych. +9 zmarło. 

Lubuskie: 111 zakażonych. 0 zmarł. 

Wielkopolskie: 2 118 zakażonych. +59 zmarło 

Mazowieckie: 3 396 zakażonych. +37 zmarło. 

Łódzkie: 1 412 zakażonych. +28 zmarło. 

Świętokrzyskie: 408 zakażonych. +9 zmarło. 

Lubelskie: 471 zakażonych. +22 zmarło. 

Dolnośląskie: 2 512 zakażonych. +41 zmarło. 

Opolskie: 610 zakażonych. +9 zmarło. 

Śląskie: 7 590 zakażonych. +176 zmarło 

Małopolskie: 1 181 zakażonych. +2 zmarło. 

Podkarpackie: 378 zakażonych. 0 zmarło. 

Źródło: ministerstwo zdrowia.pl 

 

TVP-INFO – WIECZÓR – Kamil Serdel 



Przed nami kolejny krok w powrocie do normalności gospodarczej i społecznej. Rząd 

zdecydował o kolejnych obostrzeń. Prawie 64 miliardy euro unijnego wsparcia w związku z 

koronawirusem dla Polski. 

 

Wybory powinny odbyć się 28 czerwca, poinformowali na wspólnej konferencji prasowej 

liderzy prawicy. 

 

KS – Koniec maseczek na ulicach. Od soboty nie będzie trzeba zakrywać nosa i ust na 

świeżym powietrzu. Ale w sklepach, urzędach, autobusach czy tramwajach maseczki nadal będą 

obowiązkowe. 

Także od soboty przestają obowiązywać limity wiernych w kościołach i w czasie 

pogrzebów, ale pod warunkiem zachowania 2m odległości. 

Od 6 czerwca będzie można organizować wesela do 150 osób i bez maseczek. 

Mateusz Morawiecki, premier – My nie musieliśmy nigdy dokonywać takich 

dramatycznych wyborów, jak Hiszpanie, Francuzi, Szwedzi, Belgowie czy nawet Dojczland i 

Italia. Wyborów, które oznaczały, że jedni ludzie mogli przeżyć, mieli szansę na przeżycie, a 

inni takiej szansy nie mieli. 

Według ministra zdrowia 80% łóżek w szpitalach jest wolnych, respiratorów 90%. 

Sytuacja epidemiologiczna pozwala na to, by szpitale, które do tej pory leczyły wyłącznie 

chorych na Covid-19, wracały do normalnej pracy. 

W dalszym ciągu najwięcej zakażonych jest na Śląsku, głównie w kopalniach. Jak wynika 

z ministerialnych raportów, liczba chorych z dnia na dzień maleje. Elżbieta Byszewska, 

Panorama. 

Od najbliższej soboty zniesione zostaną limity w sklepach i restauracjach. Ponownie 

będzie można organizować zgromadzenia, ale do 150 osób i z zachowaniem bezpiecznego 

dystansu. Tydzień później z kolei będą mogły otwierać się kina, teatry, siłownie, baseny, ale w 

pełnym reżimie sanitarnym. 

Joanna Bukowska-Kasprzak – Będą otwarte siłownie, sale zabaw, baseny, parki rozrywki, 

kluby fitness. Trwają rozmowy ze związkami sportowymi na temat limitu osób na stadionach. 

Hotele od przyszłej soboty są z restauracjami, basenami, barami i centrami odnowy biologicznej. 

Ale tu także obowiązywać będzie reżim sanitarny. [Nie wyobrażam sobie reżimu sanitarnego w 

wodzie na basenie], podobnie jak w kinach i teatrach. 

Powrót do pełnej normalności potrwa przede wszystkiej do tej gospodarczej. Joanna 

Bukowska-Kasprzak, Panorama. 

 

Mateusz Morawiecki, premier – Ten przedstawiony wstępnie przez Komisję Europejską 

plan w ramach europejskiego instrumentu odbudowy, to bardzo dobry punkt wyjścia. On 

zwiększa realne środki, które płyną do Polski w tym przede wszystkim w obszarach, na których 

nam najbardziej zależało. A więc zwiększa środki dostępne na politykę spójności i to znacząco, 

o około 55 miliardów euro dla całej polityki spójności w Unii Europejskiej i z tego znacząco 

bardzo proporcja także dla Polski. Na wspólną politykę rolną łącznie o około 24 miliardy 

wzrostu. I to też jest bardzo dobra wiadomość, ponieważ ona koresponduje pozytywnie z tym, o 

czym mówiliśmy: wzrost wydatków na tereny wiejskie, na rolnictwo, ja mniej więcej tydzień 

temu przesłałem listo do wszystkich przywódców Unii Europejskiej z takim właśnie postulatem, 

żeby więcej wydatków na politykę rolną, więcej wydatków na samodzielność Europy, na 

samowystarczalność Europy od strony polityki rolnej. I ten postulat szczególnie mnie cieszy, 

szczególnie pozytywny postulat dla polskich wsi, dla polskich rolników, dla tych, którzy dbają o 

polską żywność, również tą eksportowaną, o polską suwerenność w tym zakresie. 

- Przypomnę jeszcze tę sumę: prawie 64 miliardy euro unijnego wsparcia dla Polski, O 

tym, co będzie składało się na te fundusze, opowie: 

Dominika Ćosić – Przewodnicząca Komisji Europejskiej, Ursula von der Leyen dzisiaj w 

Parlamencie Europejskim europosłom przedstawiła propozycję nowego unijnego funduszu 

odbudowy, który opiewałby na gigantyczną kwotę 750 miliardów euro, z czego 500 miliardów 

euro miałoby być w formie bezzwrotnych grantów dla krajów członkowskich, a 250 miliardów 

euro byłaby to pożyczka. Polska zaraz po Hiszpanii, Francji, Italii, to będzie jeden z głównych 



beneficjentów tego funduszu. Ale to nie koniec dobrych wiadomości dla Polski, bo 

przewodnicząca Komisji Europejskiej planuje także zwiększenie wydatków na wspólną politykę 

rolną i w porównaniu z propozycją Komisji Europejskiej z 2018 roku. O tym, jak to będzie 

wyglądać, a także finansowanie polityki rolnej z tego specjalnego funduszu, porozmawiam z 

Unijnym Komisarzem odpowiedzialnym za rolnictwo, Januszem Wojciechowskim: 

- Panie Komisarzu, wygląda na to, że mamy dobre wiadomości, bo gigantyczny fundusz 

dla polskich beneficjentów i także dodatkowe pieniądze na wspólną politykę rolną. 

Janusz Wojciechowski – Mamy bardzo dobry dzień dla Polski dzisiaj. Mamy bardzo dobre 

wiadomości dla wielu krajów, w tym dla Polski, mamy bardzo dobre wiadomości dla rolników. 

Ja się najbardziej cieszę z tego, że budżet wspólnej polityki rolnej, o który bardzo się martwiłem, 

bo były zakusy jego obniżania, zwiększy się według tej propozycji o około 24 miliardów euro i 

– zaraz pewnie Pani zapyta – czy Polska na tym skorzysta? – Tak, jeśli ta propozycja zostanie 

przyjęta, polscy rolnicy otrzymaliby ponad 2 miliardy euro więcej niż to było planowane w 2018 

roku. Bardzo wzmocniony zostanie fundusz rozwoju obszarów wiejskich, będzie więcej 

pieniędzy na pomoc rolnikom w rozwoju gospodarstw, w rozwoju dla małych gospodarstw, na 

wprowadzanie różnych projektów z taką bardziej zieloną produkcją, pomoc dla gospodarstw 

ekologicznych, przekształcanie gospodarstw w takim ekologicznym kierunku; bardzo dobre 

wieści, bardzo się z tego cieszę, bo, tak jak wspomniałem, było takie niebezpieczeństwo, że 

fundusze rolne w tej trudnej sytuacji pandemii zostaną nie tylko nie zwiększone, ale jeszcze 

obcięte. Stało się bardzo dobrze, że wspólna polityka rolna została doceniona w tych 

działaniach. Rolnicy odgrywają ogromną rolę. Jesteśmy im bardzo wdzięczni za to, że w tym 

kryzysie zapewniają nam wszystkim bezpieczeństwo żywnościowe, musimy zapewnić rolnikom 

bezpieczeństwo ekonomiczne i w tym kierunku idzie polityka europejska. 

[…] 

[Czyli TVP potrafi przekazywać normalnie informacje bez wtrętów propagandowych]. 

 

 

♣ 
2020-05-28 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4378 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Wyborcze rozgrywki, a w nich ciamajdy czy groźni rycerze? Wymiana zdań na linii 

Kaczyński – Tusk, to tylko wierzchołek góry lodowej. Oficjalnie terminu wyborów wciąż nie 

ma, ale przynajmniej wiadomo, co będzie, jak termin będzie inny niż 28 czerwca. 

Maciej Knapik – Spacery ulicami, rozmowy z wyborcami, wizyty gospodarskie, opatrzone 

na dodatek wyraźnym wyborczym logo. Jeśli ktoś zaprzecza, że to jest kampania wyborcza, to tu 

kimś takim jest sam prezydent, Duda. 

Andrzej Duda, prezydent – W ramach 30-lecia samorządu terytorialnego, co przed chwilą 

mogliście się przekonać. 

MK – Prezydent, Trzaskowski, na budowie stacji metra też pytany był o wybory: 

Rafał Trzaskowski, kandydat Koalicji Obywatelskiej na prezydenta, prezydent Warszawy 

– Jestem gotowy na każdy termin wyborów. W tej chwili jest szansa na bezpieczne i 

demokratyczne wybory. 

MK – Tyle że ciągle nie ma ich oficjalnej daty, choć stanowczy głos zabrał tu prezes: 

Jarosław Kaczyński, prezes PiS – To jest 28 czerwca. Jeżeli będą jakieś próby 

przeciwstawiania się temu, to będziemy wykorzystywali wszystkie środki, jakie przynależą 

państwu. 

MK – Prezes mówił, że termin jest ostateczny i sugerował, że biada temu, kto się 

sprzeciwi. Odpowiedział mu Donald Tusk: 

Donald Tusk, przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej – …Wiecie państwo, co mam 

na myśli. [Ale to jest fragment wypowiedzi wczorajszej w Faktach po Faktach i nadal 

niezrozumiała. Przynajmniej tu TVN mogłaby zamieścić napisy]. 

MK – Datę wyborów prezydenckich wyznacza marszałek sejmu. [wyznacza, a nie podaje] 

To, że prezes PiS-u w istocie uprzedził panią marszałek i ogłosił decyzję, oburza opozycję: 



Bogdan Klich, senator, KP Koalicja Obywatelska – A jakie oni mają prawo, do tego, żeby 

komukolwiek coś narzucać? Jakie konstytucyjne uprawnienia? Nie mają żadnych. 

[Jeszcze nie zauważył pan? Prawo dyktatora]. 

MK – Sondaże pokazują, że 

19 maja 

Andrzej Duda 44%. Rafał Trzaskowski 17%. Szymon Hołownia 16%. 

Władysław Kosiniak Kamysz 9%. Robert Biedroń 6%. Krzysztof Bosak 6%. 

21 maja 

Andrzej Duda 39%. Rafał Trzaskowski 18%. Szymon Hołownia 15%. 

Krzysztof Bosak 8%. 23Władysław Kosiniak Kamysz 3%. Robert Biedroń 2%.  

23 maja 

Andrzej Duda 35%. Rafał Trzaskowski 21%. Szymon Hołownia 19%. 

Krzysztof Bosak 13%. Robert Biedroń 8%. Władysław Kosiniak Kamysz 5%. 

26 maja 

Andrzej Duda 41%. Rafał Trzaskowski 27%. Szymon Hołownia 10%. 

Władysław Kosiniak-Kamysz 8%. Krzysztof Bosak 5%. Robert Biedroń 3%. 

27 maja 

Andrzej Duda 39%. Rafał Trzaskowski 27%. Szymon Hołownia 16%. 

Krzysztof Bosak 6%. Robert Biedroń 5%. Władysław Kosiniak-Kamysz 5%. 

MK – Sondaże pokazują, że z czasem notowania Trzaskowskiego rosną, a Dudy spadają, 

stąd politycy PiS-u z nieukrywaną złością oskarżają zdominowany przez opozycję Senat o 

spowalnianie pracy – ustawa o wyborach ciągle jest procedowana w izbie wyższej. 

Adam Bielan, rzecznik prasowy sztabu Andrzeja Dudy, eurodeputowany PiS – Nie 

zabierajcie Polakom wolności. Nie zabierajcie Polakom wolności do wyboru głowy państwa. 

MK – Ale Rafał Trzaskowski też nie ma czasu do stracenia. Wciąż musi zebrać 100 

tysięcy podpisów poparcia i też czeka na oficjalną datę wyborów. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska – Jesteśmy przygotowani na to, że mogą 

nam dać dzień, dwa, jest pełna mobilizacja. Reakcja oddolna, że ludzie się zgłaszają, że chcą 

już, już. 

MK – Sytuacja w Senacie wynika z braku zaufania do PiS-u. Opozycja przewiduje, że PiS 

wbrew zapowiedziom wyznaczy termin wyborów nie na 28 czerwca, ale tydzień wcześniej. Stąd 

Senat pracuje tak, by to uniemożliwić. Po drugie, zgłoszono poprawkę przesuwającą te wybory 

na później (6 sierpnia). PiS pewnie tę poprawkę odrzuci i tym samym podkreśli swoją 

odpowiedzialność za termin czerwcowy. 

MK – Donald Tusk nie szczędził cierpkich słów władzy, także w kontekście nieudanych 

wyborów majowych. Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW – Wirusowa bomba w dwóch miejscach w Warszawie. Wirusowa krzywa wciąż nie 

chce spaść. Wykres polski i wykresy innych krajów znacznie się różnią, choć z usuwaniem 

zakazów idziemy łeb w łeb. Epidemia nie zniknęła. Czy przypadkiem nie zniknęła nam 

czujność? Pyta: 

Marzanna Zielińska – Koronawirus zaatakował ośrodek dla cudzoziemców na 

warszawskim Targówku, w którym wciąż przebywa 130 osób. Wirusa wykryto u 32 kobiet i 

dzieci narodowości czeczeńskiej. Żaden z pracowników ośrodka nie został zakażony, ośrodek 

objęto kwarantanną. Drugie ognisko w Warszawie to Szpital Wolski. Wśród 59 osób 

zakażonych, 33 to pacjenci, a 26 to personel medyczny. Kolejne ognisko stwierdzono w 

Mazowieckim Szpitalu Specjalistycznym Sp. z o.o. w Radomiu. Szpital walczył już z masowym 

zakażeniem koronawirusem na początku epidemii w Polsce. Potwierdzono wówczas zakażenie u 

ponad 220 osób, z czego ponad połowę stanowili medycy. Od tamtego czasu przetestowano tu 

ponad 500 osób i na oddziałach neurochirurgii oraz neurologii stwierdzono przypadki zakażenia 

u 17 pacjentów i 5 medyków. Tym bardziej zasadne jest stawiane przez ekspertów pytanie: Czy 

na kolejne odmrożenie rząd wybrał dobry moment? Inne państwa Europy odmrażanie na szerszą 

skalę zaczynały po zdecydowanym spadku liczby nowych zachorowań. U nas ta liczba 

utrzymuje się na mniej więcej stałym poziomie. Szczytu jeszcze nie było. Po zniesieniu 



większości ograniczeń w szkołach, urzędach, gastronomii i kościołach trudno będzie o 

dwumetrowy dystans. 

Łukasz Durajski, lekarz medycyny podróży – Robi się pewnego rodzaju chaos. Proste 

porównanie: Dlaczego bliskość przebywania w kościele jest w porządku, a już na sali teatru jest 

problemem? No, epidemicznego nie ma tutaj żadnego uzasadnienia. 

MZ – W teatrze może być zajęte co drugie miejsce i trzeba nosić maseczki. Na weselu 

może być nawet 150 osób bez masek. 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator Oddziału Zakaźnego Wojewódzkiego Szpitala 

Specjalistycznego im. J. Gromkowskiego we Wrocławiu – Noga moja nie stanie na takim 

weselu, ja nie zamierzam popełnić samobójstwa. Wszyscy się będą całować i ściskać jako 

takich. Niech będzie jedna osoba, a statystycznie będzie, to za tydzień w szpitalu rejonowym 

będzie 20, 30, 50 pacjentów ciężko chorych. A na wesela zapraszamy babcie, dziadków, 

pradziadków, osoby zdrowe, chore, bo mamy taki zwyczaj miły, rodzinny. To jest kompletne 

szaleństwo i nieodpowiedzialność. 

MZ – Profesor Krzysztof Simon nie ma wątpliwości, że na weselach wirus będzie się 

rozprzestrzeniał się równie szybko, jak szybko będzie lał się alkohol. 

Urzędnicy ministerstwa zdrowia zapewniają: trzymamy rękę na pulsie. 

[Bardzo lubię to określenie: „trzymamy rękę na pulsie”. Nawet gdyby ktoś trzymał rękę na 

moim pulsie, to by o niczym to nie świadczyło, nie miałoby żadnego dla mnie skutku. Nawet 

lekarze przestali mierzyć puls, bo mają obecnie znakomicie lepsze aparaty i metody badania. 

Koronawirus w Polsce: 

Liczba zakażonych 22 825, nowe przypadki 352. Przypadki śmiertelne 1 038. 

Wyzdrowiało 10 560. 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

AW – To, co się dzieje, to polityczna hucpa, nie mam nic do ukrycia – mówi Faktom 

minister zdrowia, Łukasz Szumowski i przyznaje, że rozmawiał ze swoją żoną o ujawnieniu 

majątku, bo ataków ma już dość. Posłowie opozycji wchodzą na kontrolę do kolejnego urzędu i 

dziś mówią już o 300 milionach dotacji dla firm powiązanych z rodziną ministra… 

 

AW – Tarcza antykryzysowa 4, a w niej Kościół w katalogu przedsiębiorców. Pojawia się 

argument: Kościół w czasie epidemii nie miał przychodów, a ma osoby zatrudnione, więc należy 

mu się pomoc… 

Tarcza antykryzysowa 4: 

• Wsparcie dla samorządów 

• Dopłaty do oprocentowania firmowych kredytów 

• Możliwość obniżania pensji pracowników, przymusowego wysyłania na 

urlop, wypłaty niższych odpraw 

 

AW – Kosmiczny dreszczowiec i kosmiczne gadżety. 

Jim Bridenstine, szef NASA – Atmosfera była naładowana elektrycznością. Nie było 

błyskawic, ale była obawa, że jeśli doszłoby do startu, mogło to spowodować wyładowania 

atmosferyczne. Podjęliśmy właściwą decyzję… 

Elon Musk, założyciel Spacex – Chcieliśmy, żeby skafander świetnie wyglądał, żeby 

zainspirować dzieci, żeby one powiedziały, że pewnego dnia chcą założyć ten kombinezon. 

AW – Falkon 9 nie wystartował i pioruny były zbyt blisko. Kolejne podejście będzie w 

sobotę… 

 

AW – Cypr zaprasza turystów: przyjedź, wypocznij i się nie bój, a jeżeli zachorujesz, 

pokryjemy wszystkie koszty… 
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Gigantyczne wsparcie finansowe – prawie 64 miliardy euro dla Polski. 

Uwaga na groźne kleszcze. 



 

Damian Diaz, Adrian Borecki – Polskim przedsiębiorcom wypłacono już ponad 50 

miliardów złotych rządowej pomocy w związku z kryzysem. 

Wsparcie dla Polski z [Unijnego] funduszu odbudowy: 

64 mld € = 38 mld € bezzwrotne + 26 mld € pożyczki 

Źródło: KPRM 

 

Fundusz odbudowy porównywalny jest z Planem Marshalla, dzięki któremu zachodnia 

Europa zbudowała swój dobrobyt po drugiej wojnie światowej. 

Andrzej Duda, prezydent – Europa powinna na nowo stać siem wielkim warsztatem 

produkcyjnym. My powinniśmy wrócić do produkcji, która jest, której już bardzo często Europa 

zaniechała, która została wyprowadzona gdzieś poprzez politykę obcinania kosztów daleko, 

daleko na wschód, gdzieś do dalekiej Azji. 

[…] 

 

PAD – Dla mnie ten bezpośredni kontakt, taki, jak widzicie, jestem tutaj z państwem, 

mogę rozmawiać, jest niezwykle cenny. I ogromnie się cieszę, że mogę być na sesji rady miasta. 

Przypominają mi się czasy sprzed 9 lat, kiedy byłem radnym miasta Krakowa. 

[…] 

 

PAD – Realizujemy wszystko. Nie jest to czas wycofywania się z żadnych wiekich 

inwestycji. Ambitny naród, jak powiedziałem na wstępie, wybitne państwo i społeczeństwo nie 

wycofuje się z inwestycji. 

[…] 

 

PAD – Musimy starać się działać jak najbardziej zgodnie. W takt porozumienia w tych 

najważniejszych sprawach, bo praca – nie kłótnie, miejsca pracy – nie awantura. Pracą tylko 

jesteśmy w stanie zmieniać Polskę pozytywnie. Awanturami tego nie zrobimy. 

[…] 

 

PAD – 2016 – [W walce o Narwik] To byli w większości polscy górale, z Podhala, twardzi 

ludzie. I tutaj z gniewem, ale i z radością w sercu, bo mieli znów okazję zmierzyć siem ze 

swoim znienawidzonym wrogiem, który zajął i zniszczył ich ojczyznę. 

[…] 

 

Koronawirus w Polsce: Zakażenia 22 825 (+352). Zgony 1 038 (+10). 

 Wyzdrowiało 10 560 (+230). 

 

 

♣ 
2020-05-29 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4264 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Maciej Knapik – Wotum nieufności. Zarzut opozycji jest prosty: Oto Jacek Sasin nie 

czekając na wejście w życie odpowiednich przepisów, doprowadził do druku około 30 milionów 

pakietów wyborczych. Wydatek to prawie 70 milionów złotych. A wybory się nie odbyły i 

pieniądze zostały zmarnowane. 

[…] 

 

AW – Wielkie testowanie szykuje ministerstwo zdrowia. Badania przesiewowe wskażą 

tych, którzy mieli koronawirusa, a mogli o tym nie wiedzieć. Dziś wiadomo jedno: wirus wciąż 

jest groźny i zakaża, na przykład u fryzjera i na przykład w kościele. 

[…] 



Koronawirus w Polsce: Liczba zakażonych 23 155, nowe przypadki 333, w tym na 

Śląsku 333. Przypadki śmiertelne 1 051. Wyzdrowiało 10 692. 

 

AW – Minister zdrowia i jego wyborcza moc. Na tydzień przed wyborami może podjąć 

kluczową decyzję i taką władzę wydaje mu poprawka w ustawie. Gdzie i z jakich powodów 

wybory mogą być tylko i wyłącznie korespondencyjne? I gdzie w tym pytaniu może być drugie 

dno? 

Paweł Płuska – …minister miałby, powołując się na dane epidemiczne, decydować o 

przeprowadzeniu wyborów wyłącznie korespondencyjnych na przykład w wielkich miastach, w 

tych, gdzie tradycyjnie elektorat PiS nie jest najsilniejszy… 

 

Liczba zachorowań w województwach: 

Śląskie 7 919. Mazowieckie 3 494. Dolnośląskie 2 556. Wielkopolskie 2 146. 

[…] 

 

AW – Państwowe sklepy spożywcze – to nie żart, to plan. 

Artur Soboń, wiceminister aktywów państwowych – Chcielibyśmy otworzyć państwowe 

sklepy spożywcze, aby tworzyć od pola do stołu jak najkrótszy łańcuch bez pośredników. 

Będziemy analizować to, co na rynku będzie dostępne po to, aby otworzyć od pola do stołu jak 

najkrótszy łańcuch pośredników. Żadne drwiny nas tutaj od tego nie powstrzymają, bo gotowi 

jesteśmy, jeśli to będzie dobre z punktu widzenia polskiego rolnika i polskiego konsumenta na 

to, aby odkupić te biznesy w sektorze rolno-spożywczym, które zostały wyprzedane… 

 

AW – Wraca ekstraklasa, wracają kibice. 19 czerwca będzie można pójść w Polsce na 

ligowy mecz piłki nożnej, ale nie pójdą wszyscy i nie wszędzie. I czy w maseczkach? Czy bez? 

[…] 

 

AW – Od poniedziałku czas na zmiany: Na lotnisko tylko w maseczkach, do samolotu 

tylko ze zmierzoną temperaturą… 

 

AW – W Minneapolis zamieszki po zamordowaniu czarnoskórego prze policjanta… 

 

AW – W Hiszpanii, Francji też zamieszki na ulicach, głównie ci, co zostali bez pracy. Są 

masowe zwolnienia w wielkich fabrykach motoryzacyjnych i lotniczych… 

W Barcelonie fabryka Nissan – pracę straci ponad 20 tysięcy pracowników. 

Francja, koncern Renault zamierza zwolnić 15 tysięcy osób. 

Planowe zwolnienia w liniach lotniczych: Emirates 30 000. easyJet 4 500. 

American Airlines 5 100. Lufthansa 3 500. Ryanair 3 000. W!ZZ 1 000. 

Virgin atlantic 3 150. Airfrance 1 500. 

W Stanach Zjednoczonych pracę straciło ponad 40 milionów ludzi. Tak źle nie było od 

czasu wielkiego kryzysu w latach 30-ych. 

 

AW – Serialowy hit i plan na drugi sezon: „Szadź” to Maciej Stuhr w roli seryjnego 

mordercy i tłumy ludzi, którzy chcą go oglądać… 

 

AW – Pierwszy chłopak od 10 lat – w Miejscu Odrzańskim takie narodziny to święto, bo 

nawet w strażackiej drużynie są tam same dziewczyny. Mały Bartek już na starcie został więc 

gwiazdą, a jego rodzice dostali nagrodę [1 500 złotych]. 

Miejscowość liczy 300 mieszkańców i w ciągu 10 lat urodziło się 13 dziewczynek i 

wreszcie chłopak. 

[…] 
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[Tylko inne wiadomości]. 

Hołd la polskich żołnierzy pełniących służbę poza granicami kraju. 



Andrzej Duda, prezydent – Sprawdzeni w warunkach bojowych, stanowią wzorce do 

naśladowania dla innych oraz całego młodego pokolenia. 

 

Już dziś w telewizyjnej jedynce ośmiu wspaniałych. 

 

EL – Prawo i Sprawiedliwość apeluje do marszałka senatu, Tomasza Grodzkiego o 

wznowienie prac nad prawem wyborczym. Bez tego nie ma możliwości rozpisania wyborów 

prezydenckich. 6 sierpnia mija pięcioletnia kadencja prezydenta, Andrzeja Dudy. Dalsza 

obstrukcja ze strony opozycji może doprowadzić do kryzysu konstytucyjnego. 

Marcin Szypszak, Oliwia Pełka -  

 

 

 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – Cieszę się bardzo, że po dziesięciu latach 

wróciliśmy z powrotem na misje Organizacji Narodów Zjednoczonych. Nasi żołnierze są ponad 

200 żołnierzy są w Libanie w ramach misji pokojowej ONZ. 

 

Andrzej Duda, prezydent – Dziś, to co najlepsze polskiego żołnierza uosabiają 

kawalerowie orderu krzyża wojskowego. Sprawdzeni w warunkach bojowych stanowią wzorce 

do naśladowania dla innych oraz całego młodego pokolenia. W imieniu wszystkich Polaków 

dziękuję za służbę. 

Order krzyża wojskowego otrzymało dotąd 170 żołnierzy. 

 

EL – Polskie niebo przywitało dziś wyjątkowych gości: samoloty B1B Lancer 

amerykańskie bombowce strategiczne dalekiego zasięgu. Pułap 18km; prędkość 1330km/h; 

zasięg 12 tysięcy km. 

Konrad Wąż, Małgorzata Kałużyńska – Już po raz drugi amerykańskie bombowce 

pojawiły się na polskim niebie. 

[…] 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego – W roku 2015 dokonała się swoista 

rewolucja w myśleniu strategicznym w Polsce o bezpieczeństwie energetycznym w swych 

sojuszach, bowiem odrzucono pewne naiwne marzenia, na przykład o resecie z Rosją. 

KW – Inny stosunek do sojuszu ze Stanami Zjednoczonymi mają politycy Koalicji 

Obywatelskiej. Tak mówił o nim Radosław Sikorski, który w rządzie Donalda Tuska był 

ministrem spraw zagranicznych, a niedawno chciał być kandydatem Koalicji Obywateskiej na 

prezydenta. 

„Bullshit kompletny. Skonfliktujemy się z Dojczlandem, z Rosją i będziemy 

uważali, że wszystko jest super, bo zrobiliśmy laskę Amerykanom. Frajerzy. 

Kompletni frajerzy”. 

Radosław Sikorski 

Minister spraw zagranicznych w rządzie PO-PSL 

Źródło: nagranie z restauracji Sowa&Przyjaciele 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji pod nazwą] Agencji Informacyjnej – 

Koalicja Platformy obywatelskiej i PSL podczas rządów wielokrotnie pokazywała, że 

zorientowana jest bardzo pro-rosyjsko na współpracę bardziej ze wschodem nawet niż z 

zachodem. 

KW – W 2010 roku polski MSZ zorganizowała spotkanie w stylu odprawy rosyjskiego 

ministra spraw zagranicznych, Siergieja Ławrowa, dla polskich dyplomatów. W 2014 roku w 

Warszawie doszło do spotkania oficerów rosyjskiej GRU z kierownictwem polskiego Biura 

Bezpieczeństwa Narodowego. Wzięli w niej udział rosyjscy oficerowie, którzy 2 lata później 

zorganizowali nieudany przewrót w Czarnogórze. Celem było zablokowanie wejścia tego kraju 

do NATO. Są to opinie, że ewentualne zwycięstwo kandydata Koalicji Obywatelskiej w 

wyborach prezydenckich może oznaczać powrót do uzależnienia energetycznego od Rosji i 

ponowne ochłodzenie relacji ze Stanami Zjednoczonymi. 



Cezary Krysztopa, publicysta, „Tygodnik Solidarność” – Moglibyśmy obudzić się 

uzależnieni od Rosji, od gazu rosyjskiego. 

KW – Rząd PO-PSL zawarł niekorzystną umowę na zakup gazu od Rosji. Musieliśmy 

płacić za gaz najwyższą cenę w Europie i kupować go w narzuconych ilościach niezależnie od 

zapotrzebowania. Tę umowę wypowiedział dopiero rząd Prawa i Sprawiedliwości. Kilka 

miesięcy temu Polska wygrała też spór arbitrażowy z Gazpromem. Rosjanie muszą zwrócić nam 

około 1,5 miliarda dolarów. Kolejnym krokiem w stronę uniezależnienia się Polski od gazu i 

ropy z Rosji jest Baltic Pipe priorytetowa inwestycja PiS. To możliwe, bo dzięki współpracy z 

Waszyngtonem Polska mogła przełamać rosyjski monopol energetyczny. 

Jacek Karnowski, redaktor naczelny „sieci” – Ostatnie lata to jest bezprecedensowa troska 

o bezpieczeństwo na wielu polach, na tym oczywiście militarnym, energetycznym, ale także 

socjalnym. 

KW – Ambasador Stanów Zjednoczonych w Warszawie zaproponowała nawet, aby Polska 

przyjęła amerykańską broń nuklearną, gdyby zostały zlikwidowane magazyny tego typu 

uzbrojenia w Dojczlandzie. To trwale zagwarantowałoby bezpieczeństwo Polaków. Konrad 

Wąż, Wiadomości. 

 

Dominik Cierpioł, Kinga Bednarek – W ostatnim czasie dla wielu rodzin stały się [500+) 

kołem ratunkowym na czas kryzysu. Wątpliwości są uzasadnione, bo w przeszłości rządzący 

mieli inne podejście do pomocy w trakcie sytuacji Kryzysowych: 

Włodzimierz Cimoszewicz, ówczesny premier – Trzeba być przezornym, trzeba się 

ubezpieczać. 

DC – W przeszłości politycy wielokrotnie bagatelizowali pomoc dla gospodarstw 

dotkniętych powodzią. 

Bronisław Komorowski, ówczesny prezydent – Woda ma to do siebie, że się zbiera i 

stanowi zagrożenie i potem spływa do Bałtyku, do głównej rzeki i do Bałtyku. 

DC – A gdy brakowało pieniędzy, to w pierwszej kolejności wyciągano je z kieszeni 

podatników, jak w przypadku ustawy podwyższającej wiek emerytalny przez ministra w rządzie 

PO-PSL Władysława Kosiniaka-Kamysza. 

Jan Kulczyk 

Ten Kamysz ci powiem fajny chłopak nie? Ale jeszcze chyba za młody nie? (…) 

Kulturalny, na poziomie, fajny chłopak nie? 

Paweł Graś, były rzecznik prasowy w rządzie Donalda Tuska 

Jak praktycznie na to popatrzysz na spokojnie, to gościu przeprowadził dwie 

najgorsze historie w wolnej Polsce, po Buzku – reformę 67 i OFE. To na nim wisiało 

wszystko, podniesienie wieku emerytalnego, to wisiało na jego resorcie. 

[taśmy z restauracji Sowa&Przyjaciele – chyba] 

[Coś dużego tu zostało wycięte]. 

DC – Mowa tu o 64 miliardach euro, które otrzyma Polska na walkę z kryzysem. 

Małgorzata Jarosińska-Jedynak, minister funduszy i polityki regionalnej – Komisja 

Europejska chce, aby te środki jak najszybciej trafiły do gospodarki i jak najszybciej zaczęły 

pracować w tej gospodarce. Te środki są do wykorzystania do końca 2024 roku. 

DC – Pieniądze mogą zostać przeznaczone na takie projekty jak ten most na Wiśle w 

Krakowie, którego pierwszy z trzech torów właśnie został oddany do użytku. 

Dzięki takim miliardowym inwestycjom polska gospodarka mogła rosnąć w tym czasie o 

około 4% rocznie. W marcu gospodarka z powodu epidemii koronawirusa została zamrożona, 

ale i tak zanotowaliśmy 2% wzrost PKB. 

Karolina Banaszek, Główny Urząd Statystyczny – Rzeczywiście widzimy, że gospodarka 

spowolniła, wspomnę tylko, że w IV kwartale mieliśmy wzrost na poziomie jedynie 3,2%, ale 

nadal ten wzrost notujemy. 

DC – I choć zdaniem ekonomistów ten drugi kwartał w Polsce na pewno będzie na 

minusie, to wiele państw raportuje, że hamowanie zaczęło się już w pierwszym kwartale. 

Zbigniew Krysiak, profesor, [jednoosobowa fundacja pod nazwą] Instytut Myśli 

Schumana – U nas jest jeszcze przyrost, no i może przecież właściwie pierwsze dwa tygodnie, 

właściwie prawie trzy tygodnie marca, to już była pandemia [Do 21 marca: 492 zachorowało, 6 



zmarło. To nie są ilości, które skutkowałyby spadkiem dochodu narodowego, tym bardziej, że 

zakażone osoby to głównie turyści polscy powracający z zagranicy]. 

DC – Skutki kryzysu w Polsce łagodzi tarcza antykryzysowa dla firm. Dominik Cierpioł 

wiadomości. 

 

 

♣ 
2020-05-30 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4503 

Tvn24bis – Koronawirus RAPORT –  

Redaktor – Trójka nadal będzie podlegać prezesowi Polskiego Radia, którym nadal jest 

Agnieszka Kamińska, która z kolei podlega radzie mediów narodowych, w której większość 

mają politycy obozu władzy, którzy z tej większości skwapliwie korzystali do tej pory i bez 

większych oporów, delikatnie mówiąc. Dlaczego teraz to miałoby się zmienić? 

Kuba Strzyczkowski, dyrektor Programu Trzeciego Polskiego Radia – Bo może przyszedł 

taki czas, taka refleksja i może sondaże nie są takie oczywiste… 

Redaktor – Bo się opłaca politycznie zwyczajnie. 

KS – Tak. Po części oczywiście. 

R – Kuba Strzyczkowski w trójce od 1989 roku, od czterech dni nowy dyrektor programu 

trzeciego. 

KS – Ja zamierzam pracować w usługach. 

R – A komu będzie pan służył? 

KS – No, moim fantastycznym, mam nadzieję, pracownikom. 

R – A gdyby komuś poza trójką, komuś ważnemu na przykład, żeby to jedno pan 

powtórzył? 

KS – Pojawiają się takie pytania, ale to był jeden z moich warunków zgody na to, żeby 

próbować, próbować, bo ja nie wiem, czy mi się to uda. 

R – No, wyświechtane dosyć to słowo: bezstronność. 

KS – Umiaru, rozumu, tego elementarnego po prostu. 

R – Tego rozumu nie było w ostatnich dniach? 

KS – Zabrakło. Skoro ktoś wpadł na pomysł, żeby wysyłać esemesy w sprawie piosenki 

Kazika. 

T. Kowalczewski 

Piotrze, dopilnuj aby piosenka o której rozmawialiśmy nie była na Antenie. 

Monika Olejnik – A ta piosenka, to piosenka Kazika. Niesamowite. 

Michał Olszański, dziennikarz trójki – Dla mnie niewyobrażalne, że można było wejść z 

takiego powodu w tak totalną awanturę. 

- Szczerze mówiąc, że nawet nie zdawałam sobie sprawy, że Kazik nagrał taką piosenkę. 

R – Agnieszka Szydłowska w trójce od 2003 roku. Kilka dni temu, jak wielu innych 

dziennikarzy ze stacji, złożyła wypowiedzenie. 

AS – Mogę powtórzyć słowa Bartka Gie, który napisał w swoim liście, że paradoks tej 

sytuacji polega na tym, że ginie za piosenkę, której nawet nie słyszał. 

Kazik – Twój ból jest większy niż mój. 

Agnieszka Kamińska, prezes Polskiego Radia – Piosenka Kazika nie wygrała tego 

notowania. 

Mirosław Rogalski, wicedyrektor programu trzeciego polskiego radia – Miejsce czwarte: 

Twój ból jest lepszy niż mój. Rezultat: 1151 głosów. 

Tomasz Kowalczewski, były dyrektor programu trzeciego polskiego radia – To jest 

prawdziwe notowanie listy przebojów notowania 1998. 

Wojciech Mann – Cała ta historia jest na samym dole takiej, powiedziałbym, drabiny 

strachu. 

R – Wojciech Mann, w trójce od 1965 do 2020 roku. 

WM – A na samej górze ma pana Karczyńskiego, który jest odgrodzony od świata 

ochroniarzami. 



Kuba Strzyczkowski, dyrektor programu trzeciego polskiego radia – To, co zrobiono 

Markowi Niedźwieckiemu, jest haniebne i nie do przyjęcia. 

R – Zrobiono z niego złodzieja, kombinatora, malwersanta. 

Agnieszka Kamińska, prezes Polskiego Radia – Rzekome notowanie piosenek czy 

piosenki konkretnej nie ma nic wspólnego z rzeczywistością. 

KS – Tak wygląda obrona pracownika Polskiego Radia? No, to ładnie, ciekawe, na co ja 

będę mógł liczyć w przyszłości? Współpraca z panią prezes jest i będzie trudna. Co dalej? Jakie 

decyzje polityczne będą podejmowane – to już nie moja sprawa. 

Krzysztof Czabański – Nie widzę żadnego powodu do odwołania pani prezes. 

R – Michał Olszański, w trójce od 1995 roku. 

Michał Olszański – Istnieje, chociaż być może, dzisiaj trudno by było nazwać to trójką. 

KS – Tu nie ma niczego. Są to po prostu ruiny zupełne. Lej po bombie. Ach! 

Wie pan, jak odchodzi ktoś bliski, to się go trzyma za rękę. 

Michał Olszański – To było ponad moje siły. W zaistniałej sytuacji, ja sobie nie 

wyobrażam powrotu na antenę. 

R – Michał, ale to nie działo się od pięciu lat? Tego typu ataki? 

MO – Działo się. Tylko myśmy po kolei przesuwali jakoś tę granicę, za którą już można 

powiedzieć: Nie. Ja się na to nie zgadzam. 

Ernest Zozuń, dziennikarz trójki – Jest szereg możliwości wywierania takiej presji. Ludzie 

zaczynają się zastanawiać: No, dobrze, no. Co mam zrobić? Jak mi każą nagrać faceta, który 

odpowiada na pytania, które mi dali, z kartki, no, to pójdę i nagram, no. 

R – bywały takie sytuacje? 

EZ – Wywiady na zamówienie były realizowane. 

R – Na przykład? Jakie? 

EZ – Był wywiad z obecnym prezesem Najwyższej Izby Kontroli, wtedy kiedy się 

zaczynała cała afera, został wysłany dziennikarz i siedział u pana Banasia pełnomocnik i 

właściwie dyktował dziennikarzowi pytania. No, brrr 

R – Dariusz Rosiak, w trójce od 2006 do 2020 roku. 

Dariusz Rosiak – Natomiast ja sobie zdaję sprawę, że ja byłem w trochę innej sytuacji. 

Mój program, w którym, nie wiem, mówię o Boliwii, nie wiem, czy większość członków rady 

mediów narodowych wiedzą, gdzie leżą te kraje? 

R – No, był taki moment, kiedy był zakaż mówienia o Wenezueli, 

DR – Prawda? A potem był nakaz mówienia o Wenezueli, trzeba było mówić o 

Wenezueli. Dotychczas tam pracowałem, udawało mi się naciskom jakoś sprostać. 

R – Aż w końcu przestałeś pracować. 

DR – Aż w końcu przestałem pracować. 

EZ – Myśliwiecka była takim, jest takim magicznym miejscem, do którego jak się raz 

wejdzie, to potem wyjść z niego jest naprawdę, trzeba ci zrobić dużą krzywdę, żebyś z tego 

wyszedł. Nie myślałeś o zmianie pracy przedtem? 

- Nie myślałem. 

EZ – Twój kolega z redakcji, Łukasz Karus też nie myślał wcześniej o zmianie pracy, a 

zmienił. Bo w pewnym momencie miał dosyć tego wszystkiego. Użerania się z całą tą 

atmosferą, z tymi niefachowymi wydawcami, kierownikiem, który nic nie rozumie, a nawet nie 

rozumie, że nie rozumie. Z tym, że jak zaprasza gościa, to mu się mówi, o czym ma rozmawiać. 

Rozumiesz. To są rzeczy, o które spowodowały, że nagle wszyscy zaczęliśmy szukać jakiegoś 

wyjścia. 

Paweł Sołtys – Pisałem do związku zawodowego. Zostałem dyscyplinarnie zwolniony. W 

zasadzie w związku z tym 

R – Jako przedstawiciel związku byłeś chroniony? 

PS – Tak. 

R – Paweł Sołtys w trójce od 2007 do 2018 roku. 

PS – W zasadzie za to, że wykonywałem swoje obowiązki jako wtedy lider związku. 

Agnieszka Szydłowska – To nie jest pierwsza władza, która grzebie w mediach 

publicznych, natomiast metody są odmienne, dla mnie, osoby, która nie pamięta komunizmu, to 

jedna z takich metod, które wydawały się niemożliwe. 



EZ – Te esemesy to są od dyrektora Kowalczewskiego? Ten o babci bez długów: 

Kowalczewski 

Zmiana tematu w Za A nawet! Bez dyskusji! 

O babciach bez długów! Ma być miło a nie mówić, że są zadłużeni. Na pewno nie 

może być, że gość z rejestru długów. 

[poprawił komputer błędy] 

 

Kowalczewski 

Informacja o temacie i gościach została wysłana wczoraj. Gość z rejestru długów 

mówi, że sytuacja seniorów się poprawiła znacznie od czasu 500+ 

Nie zmienia to faktu, że nie zgadzają się na takie ujęcie dnia babci. 

- To jest 

EZ – Wiadomo kto. 

Wiadomości dyrekcji trójki do dziennikarzy 

Mirosław Rogalski 

Cześć Ewa. Niech red. *** zrobi drugie podejście do przeglądu prasy i uwzględni 

wywiad z Jarosławem Kaczyńskim, Mówi ciekawe mocne rzeczy. Bardzo PILNE. 

(…) wywiad jest w Gazecie Polskiej. 

R – A co jeżeli przyjdzie kolejny mejl, że w serwisach informacyjnych trójki nie należy 

mówić, że Andrzej Wajda był wybitnym reżyserem? Ani, że powstanie styczniowe zakończyło 

się porażką? 

Kuba Strzyczkowski [nowy] dyrektor programu trzeciego Polskiego Radia – To bardzo 

dobrze. To się będę tylko cieszył/ 

R – Dlaczego? 

KS – No bo jeśli ktoś będzie takim idiotą, żeby wysłać takiego mejla, to będę miał twardy 

dowód. W tej samej sprawie ostrzegam, żeby nie wysyłać do mnie esemesów, bo ja esemesy 

zachowuję. A w telefonie mam program nagrywający rozmowę. 

Paweł Sołtys, były dziennikarz trójki, puls biznesu – Proces erozji trójki zaczął się właśnie 

od tej części informacyjnej, potem publicystycznej, tak doszliśmy po tych pięciu latach do 

muzyki i kultury. 

Agnieszka Szydłowska – Jest to dla mnie tak na dnie po ludzku bolesne. 

Wcześniej się tym nie interesowano. Przecież to nie jest tak, że my nie dawaliśmy 

sygnałów. To nic nie dało. A nagle podniesiona ręka na program rozrywkowy wywołuje taką 

lawinę? 

Kuba Strzyczkowski – Władza na własną prośbę, to znaczy kłopot tuż przed wyborami. 

R – Może trzeba teraz to pozamiatać? 

KS – Ja wiem. Pan sugeruje, że to ja będę tym instrumentem, który ugasi ten pożar. 

R – A nie obawia się pan o to? Po pierwsze, zostanie pan wykorzystany po prostu. 

KS – Boję się. Idiota by się nie bał. Oczywiście, że się boję. I złożony jestem z wielu 

wątpliwości. 

Agnieszka Szydłowska – Więcej mam w sobie obaw niż nadziei, ale może ja po prostu 

jestem wątpiącym człowiekiem. 

R – Powróciłbyś do dzisiejszej trójki? 

Paweł Sołtys – W tej chwili jestem mocno sceptyczny co do tego, jak to może się 

zakończyć. 

Dariusz Rosiak – Trzymam kciuki. Z radością będę patrzył na każdy powiew świeżości i 

poszerzanie sfery wolności w mediach publicznych. 

R – A wierzysz, że się odbędzie na dłuższą metę? 

DR – Pytasz: czy trójka czy Polska Telewizja, czy jakiekolwiek inne medium publiczne 

wskrzeszone w Polsce? Ja w to nie wierzę. 

Ernest Zozuń – Wiesz co? Ja mam nadzieję, że się uda, bo ta trójka już raz tam się 

podnosiła prawie, ale takiego zniszczenia to nie było. 

R – Kilka dni temu był dzień matki. Wiesz, czyją matką jest nadzieja. 

EZ – To prawda. Nie było takiego zniszczenia straszliwego. 



R – Trója nadal będzie podlegać prezesowi Polskiego Radia? Którym nadal jest Agnieszka 

Kamińska, która podlega z kolei Radzie Mediów Narodowych, w której większość mają politycy 

obecnego obozu władzy, którzy z tej większości skwapliwie korzystali do tej pory i bez 

większych oporów, delikatnie mówiąc. Dlaczego to by się miało teraz zmienić? 

Kuba Strzyczkowski – Bo może przyszedł taki czas i taka refleksja, może sondaże nie są 

takie oczywiste i może 

R – Bo się opłaca politycznie zwyczajnie. 

KS – Tak. Po części oczywiście. 

Krzysztof Czabański o sytuacji w trójce: 

Tu chodzi o bezpardonową walkę o prezydenturę. 

Kuba Strzyczkowski jako nowy szef trójki to pański pomysł? 

Obsada stanowiska dyrektora to kompetencja władz spółki. 

Strzyczkowskiemu uda się załagodzić konflikt w Trójce? 

Mam nadzieję. 

Szybko? Przed wyborami prezydenckimi? 

Mam Nadzieję, że szybko. 

Kuba Strzyczkowski – Mam nadzieję, że gwarantem będzie taka elementarna uczciwość, 

po pierwsze 

R – Polityków? 

KS – A po drugie, tak, a dlaczego nie? A dlaczego nie. 

R – A dlaczego tak? 

KS – O jej! Taka pana rola. Tak więc zawierzyć, ryzykować, zawierzyć, zaufać 

R – Krzysztofowi Czabańskiemu i Joannie Lichockiej, Elżbiecie Kruk? 

KS – [po długim kiwaniu głową] No. Tak. Tak. 

R – Odwaga. 

KS – Albo jeszcze nie wierzą. Albo jestem idiotą. 

Dariusz Rosiak – N e ma wśród polityków, a wśród nich musi nastąpić przełom w 

myśleniu. Nie ma przekonania, że warto, po prostu warto robić w Polsce media publiczne. 

Prawdziwie publiczne. Ja nie wierzę, żeby to się nie zmieniło. 

Koronawirus RAPORT. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk [od dziś w okularach] 

Kandydat Platformy obywatelskiej na prezydenta chce wstrzymać kluczowe dla Polski 

inwestycje. 

Strategiczne inwestycje dla Polski. 

Andrzej Duda, prezydent, prezenter TVP – To jest inwestycja, która ma charakter 

wzmacniania polskiej suwerenności, wzmacniania polskiej niezależności, wzmacniania polskiej 

wolności. 

[Na zdjęciu widzę, że piasek wydobyty z przekopu Mierzei Wiślanej jest usypywany w 

wał w poprzek Mierzei. Czyżby zamierzano podzielić Zalew Wiślany?] 

 

Pierwszy dzień bez obowiązkowych maseczek na ulicach. 

 

MA – Wielki finał i wielkie emocje. Jutro poznamy zwycięzcę „szansy na sukces”. 

 

Dominik Cierpioł, Kinga Bednarek – Aż 50 -polskich firm codziennie pracuje w tym 

miejscu, aby jedna z kluczowych inwestycji ostatnich dziesięcioleci mogła zostać ukończona w 

terminie. 

Andrzej Duda, prezydent – To jest inwestycja, która, tak jak powiedziałem ma charakter 

wzmacniania polskiej suwerenności, wzmacniania polskiej niezależności, wzmacniania polskiej 

wolności. 

DC – Po przekopaniu Mierzei Wiślanej, statki płynące do portu w Elblągu, nie będą 

musiały korzystać z wód terytorialnych Rosji, a cały region będzie miał ułatwiony dostęp do 

Bałtyku. 



Mateusz Morawiecki, premier – W taki sposób napędza się właśnie wzrost gospodarczy: 

przez eksport, przez import, przez produkcję, która tutaj w Polsce będzie mogła być tworzona 

dzięki temu, że dokonujemy tutaj przekopu. 

DC – Budowa przekopu idzie zgodnie z planem mimo kryzysu gospodarczego, który 

dotknął cały świat. 

Wiesław Piotrowski, dyrektor Urzędu Morskiego w Gdyni – W tej chwili trwają prace na 

przyczółku od strony Zalewu Wiślanego, gdzie rozpoczęła się budowa sztucznej wyspy o 

powierzchni 181 hektarów. 

DC – Nie zatrzymały się nawet prace przygotowawcze związane z budową centralnego 

portu komunikacyjnego pod Warszawą. Największy w Europie Środkowo Wschodniej port 

lotniczy ma być gotowy za siedem lat. 

Budowie PCK towarzyszy program modernizacji połączeń kolejowych… 

Tomasz Gontarz, ministerstwo infrastruktury – Z inicjatywy prezydenta, Andrzeja Dudy, 

powstał tak zwany program przystankowy, który zakłada dwie dwustu przystanków w latach 

2020-2025. 

DC – Inwestycje, które zwiększą siłę polskiej gospodarki, to dziś częsty widok, 

szczególnie na północy Polski: Tu na Zalewie Szczecińskim trwają prace pogłębiarskie toru 

wodnego Szczecin – Świnoujście. W Świnoujściu trwa także montaż maszyn, które wkrótce 

zaczną drążyć tunel pod rzeką Świną. A w wielu mniejszych miejscowościach wkrótce 

powstanie infrastruktura związana z Baltic Pipe – czyli gazowym korytarzem między Polską a 

Danią. 

Andrzej Duda, prezydent – Chcemy nadal realizować wielkie inwestycje, nie chcemy ich 

przerywać, nie chcemy ich ograniczać, nie chcemy ich zmniejszać, a nie daj Panie Boże, nie 

chcemy z nich rezygnować, bo to wielkie inwestycje właśnie są siłą napędową gospodarki. 

DC – Tego typu inwestycje są możliwe, dzięki spec-ustawom przygotowanym przez rząd i 

podpisanych przez prezydenta. A to dowodzi, że oprócz tej współpracy na placu budowy 

[Morawiecki i Duda dyskutują nad morzem] do sukcesu potrzebna jest jeszcze współpraca 

polityczna. Dominik Cierpioł, Wiadomości. [Z Trzaskowskim by nie było współpracy 

politycznej]. 

 

Rafał Trzaskowski – Postuluję, aby trzy najbardziej kontrowersyjne inwestycje rządu 

zostały odłożone. 

- Rafał Traskowski mówi o konieczności wstrzymania. Oznacza to, że jeśli wygra wybory 

prezydenckie, tysiące osób związane z tymi inwestycjami stracą pracę… 

- Likwidowane są lokalne rynki i targowiska [w Warszawie]. Niedawno z mapy stolicy 

zniknął słynny bazar na Banacha, który w tym miejscu działał od ponad stu lat. [Sto lat temu 

były tam szczere pola, jak daleko sięgnąć okiem]. Powstanie w tym miejscu nowoczesny blok. 

Podobnie było z handlującymi w halach przed warszawskim Pałacem Kultury i Nauki. Ratusz 

pod rządami Hanny Gronkiewicz-Waltz zdecydował o ich rozbiórce. Kupcy, którzy bronią 

swoich miejsc pracy, przeciwni byli tym planom, zostali brutalnie spacyfikowani. Rząd PiS 

proponuje równomierny rozwój gospodarczy Polski. Mają na tym korzystać wszyscy, nie tylko 

silniejsi mieszkańcy dużych miast… [W warszawie mieszka cała władza – rozłoży się 

proporcjonalnie na terenie całego kraju]. 

Najbliższe wybory prezydenckie będą plebiscytem, jakiej Polski chcemy. Zdecydują o jej 

kształcie na kolejne dziesiątki lat. Marcin Szypszak, Wiadomości. 

 

MA – Na ulicach już bez obowiązkowych masek. W sklepach, restauracjach i kościołach 

bez limitu osób. Dziś pierwszy dzień 4-go etapu znoszenia obostrzeń związanych z epidemią 

koronawirusa. Maseczki nadal musimy nosić w sklepach, urzędach i kościołach. Jakie jeszcze 

zmiany obowiązują od dziś, sprawdzał Karol Jałtuszewski: 

Karol Jałtuszewski, Tomasz Skiba – Barcelona. 20 tysięcy pracowników fabryki Nissana 

wyrzuconych na bruk zbuntowało się. Rząd Pedra Sanczeza próbował negocjować, jednak 

bezskutecznie… Francuski koncern Renault zamierza zwolnić 15 tysięcy pracowników na całym 

świecie. Pod młotek idą także rodzime fabryki, jak ta w Eflę… O kondycji branży świadczą 

dane z Wielkiej Brytanii. W kwietniu wyprodukowano tam zaledwie 197 samochodów. Rok 



wcześniej 71 tysięcy. Jeden z największych na świecie producentów samolotów Boeing zwolni 

ponad 12 tysięcy osób. Tylko w ubiegłym tygodniu do amerykańskich urzędów pracy trafiło 

ponad milion wniosków o zasiłek. Liczba bezrobotnych wzrosła o 41 milionów. Nadzieję daje 

powolne otwarcie gospodarki między innymi w Nowym Jorku. W pierwszej fazie do pracy ma 

wrócić 400 tysięcy pracowników. W USA z powodu koronawirusa wciąż umiera ponad tysiąc 

osób dziennie. Prezydent, Donald Trump zrywa kontakty ze Światową Organizacją Zdrowia, 

która, jego zdaniem, nie poradziła sobie z przeciwdziałaniem pandemii i całkiem uległa 

chińskim władzom. Coraz gorzej jest w państwach Ameryki Południowej: w Chile liczba 

zakażonych przewyższyła tę w Chinach. Sytuacja stabilizuje się na starym kontynencie. Dania i 

Norwegia otwierają swoje granice, ale nie ze Szwecją, która ma jeden z wyższych w Europie 

wskaźników umieralności, nie stosując obostrzeń. Jan Korab, Wiadomości. 

[Miał być Jałtuszewski o zmianach w obostrzeniach, a był Korab z wykazem kataklizmów 

na świecie spowodowanych koronawirusem]. 

MA – Przypomnijmy raz jeszcze… 

[Teraz będzie Jałtuszewski]. 

 

Koronawirus w Polsce: 

Zakażonych 23 571 (+416). Ofiar śmiertelnych 1 061 (+10). 

Wyzdrowiałych 11 016 (+324). Aktywnych przypadków 11 494 (+82). 

 

MA – Amerykanie podejmą dziś kolejną próbę wystrzelenia w kosmos rakiety Falcon 9 z 

załogową kapsułą Crew Dragon. Kapsuła jest w stanie zabrać do 7 członków załogi. W zeszłym 

roku odbył się jej pierwszy lot na międzynarodową stację kosmiczną, załogantem był wtedy 

manekin. Na początku tego roku przeprowadzony został test awaryjnego lądowania kapsuły 

ewakuacyjnej z dwoma manekinami na pokładzie, a dziś ma nią polecieć dwóch astronautów. 

Lot a międzynarodową stację kosmiczną potrwa niemal dobę, misja Crew Dragon będzie 

pierwszą od 9 lat załogową misją kosmiczną z terytorium Stanów Zjednoczonych. 

 

 

♣ 
2020-05-31 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4503 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Koniec pozorów. Oficjalnie trwać nie może, bo nie wystartowała, ale trwa w najlepsze. 

Kampania w toku, kandydaci w rozjazdach. Sypią się deklaracje, bywa, że zaskakujące. 

Jakub Sobieniowski – W tej wyborczej kampanii to jeden z polityków najbardziej 

unijnych. 

Rafał Trzaskowski – Instytucje unijne, silne instytucje unijne, o które ja walczyłem przez 

wiele lat swojego zawodowego życia, a które były podważane przez rządzących, którzy mówili, 

że dzisiaj trza państw narodowych, dzisiaj właśnie te silne instytucje chcą przyjść Polsce z 

pomocą, kładąc olbrzymi pakiet pomocowy na stole. 

JS – W tej sympatii i poparciu dla Unii Europejskiej Rafał Trzaskowski jest jednym z 

wielu, bo o wspólnocie dużo i dobrze nie tylko w tej kampanii mówią: Władysław Kosiniak-

Kamysz, Szymon Hołownia i Robert Biedroń… Andrzej Duda dzisiaj był w Krakowie, ale to 

wczorajsze wystąpienie będzie zapamiętane, jako jego najbardziej prounijne w dotychczasowej 

Karierze. 

Andrzej Duda, prezydent, na przekopie Mierzei – Nie tylko pod względem kulturowym, 

nie tylko pod względem tożsamościowym, ale pod względem także i gospodarczym chcemy stać 

się częścią Europy zachodniej. 

JS – To było wczoraj, a to wcześniej: 

Andrzej Duda, prezydent – My w ramach Unii Europejskiej mamy niedosyt demokracji. 

Można tylko kupić żarówkę energooszczędną, wielu ludzi zadaje sobie takie pytanie. Nie 

wolno kupić, bo Unia Europejska zakazała. 



Andrzej Duda, prezydent – Kiedy nasze sprawy zostaną rozwiązane, będziemy się 

zajmowali sprawami europejskimi. A na razie niech nas zostawią w spokoju. 

Ktoś wreszcie myślał o obywatelach, a nie tylko i wyłącznie o jakichś swoich sprawach, 

jakiejś wyimaginowanej wspólnocie, z której dla nas niewiele wynika. 

JS – Wczoraj prezydent już nie mówił o wyimaginowanej wspólnocie, wczoraj prezydent 

wspólnotę europejską chwalił: 

Andrzej Duda na przekopie, dalszy ciąg – Wielka wspólnota, tworzona przez państwa, 

wspólnota europejska jest rzeczywiście w stanie podołać temu ogromnemu, gigantycznemu 

zadaniu. 

Rafał Trzaskowski, dalszy ciąg – Prezydent Rzeczypospolitej powinien być politykiem 

niezależnym, który ma swoje własne zdanie, który powinien być proeuropejski przez cały czas, a 

nie tylko na użytek kampanii wyborczej. 

Krzysztof Bosak – To jest takie stanie w rozkroku, niemówienie społeczeństwu prawdy. 

Przedstawianie, że jesteśmy trochę za i trochę przeciw. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – Słyszę, że ogłaszany jest plan Dudy gospodarczy. Pan 

prezydent nie ma planu. Jedyny plan, jaki ma, to plan lekcji jaki mu daje Jarosław Kaczyński co 

tydzień. 

JS – Andrzej Duda mówiąc o swoim planie wielkich inwestycji, chwalił Unię. Chwalił ją 

też parę dni wcześniej, gdy się okazało, że jednak wspólnota ma wielki plan na walkę z 

koronawirusowym kryzysem i ma na to pieniądze. Chociaż wcześniej w tym kontekście premier 

mówił o Unii źle. Teraz mówi dobrze albo bardzo dobrze, jak prezydent. 

Andrzej Duda, prezydent – Cieszę się, że ten ambitny plan jest. 

Mateusz Morawiecki, premier, wypowiedź z 27 marca w Sejmie – Niestety reakcje Unii 

Europejskiej są, może powiem: są, jakie są. 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 28 marca – Pan premier jest na bieżąco, 

uczestniczył w negocjacjach z tym związanych i bardzo proszę teraz pana premiera. 

Mateusz Morawiecki, premier, wypowiedź z 28 maja – To jest propozycja bardzo dobra 

dla Polski. Widzimy, że Polska jest beneficjentem netto na trzecim miejscu. 

Mateusz Morawiecki, premier, w Sejmie, wypowiedź z 27 marca – Niestety dzisiaj Unia 

Europejska nie dała jeszcze żadnego eurocenta na walkę z koronawirusem. 

JS – Gdy premier z prezydentem mówili dobrze o Unii, mówili o planowanych wielkich 

pieniądzach od Unii, w tle, jak widać, nie było flagi Unii. [Były tylko flagi polskie]. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

 

DR – Formalnie terminu nie ma, ale nieformalnie jest polityczne porozumienie i jest 

zielone światło. 28 czerwca najpewniej pójdziemy do wyborów. 

Krzysztof Skórzyński – …nieformalne polityczne porozumienie wszystkich (PiS, Koalicja 

Obywatelska, PSL, Lewica, Konfederacja), by wybory odbyły się 28 czerwca… 

 

DR – Jakie lato po zimnej wiośnie? 

 

DR – [nakazy zdjęte, epidemia trwa}. 

Dane z godziny 18-ej: mamy 219 nowych zakażonych i 3 zgony… 

Profesor – Jest epidemia, trzeba to zaakceptować czy się komuś podoba, czy nie podoba. 

Taki jest fakt biologiczny. 

Magda Łucjan – Jednak patrząc na sopockie ulice, można się nieco pogubić. Jakby 

epidemii nie było i nic nikomu nie groziło… 

 

DR – Jak wygląda walka z pandemią… Superwizjer 

Dariusz Prosiecki – To historia z życia wzięta, z życia w trakcie pandemii. To normalne 

chwile słabości: 

[z karetki:] Wszystko mnie boli. Od taśmy klejącej mnie bolą ręce. 

DP – Zmęczenie, praca w ciągłym napięciu: 

- Ja na doktora nie krzyczę. 

- Kochana, ja nie krzyczę, tylko mówię głośno, bo przez tę maskę nic nie słychać. 



DP – Ten realny, niekolorowany obraz z pandemią w filmie dokumentalnym pokazują 

reporterzy Superwizjera. Chcieli pokazać, jak każdego dnia wygląda praca tych, którzy z 

wirusem walczą na pierwszej linii frontu. Ich służba, ale też obawy: 

Jarosław Jabrzyk, dziennikarz „Superwizjera” TVN – Ich strach przed skalą, przed 

zarażeniem i przed tym, że system tego nie udźwignie. Myślę, że to były kluczowe punkty 

strachu w ochronie ludzi pracowników służby zdrowia. 

[z karetki] – Mnie moja żona pyta: Karol, ale co zrobimy jak ty wrócisz chory? 

DP – Przez ponad dwa miesiące kamery Superwizjera zaglądały do karetek, na oddziały 

zakaźne czy na SOR-y [szpitalny oddział ratunkowy] szpitali jednoimiennych [zakaźnych]. To 

tam toczyła się i toczy walka o życie i zdrowie tysięcy ludzi. Ale tam też widać było, jak w tym 

pierwszej fazie walki z pandemią radziła sobie polska służba zdrowia. 

[z karetki:] – Nie dotyka pan maseczki. 

Endy Gęsina- Torres, dziennikarz Superwizjera – Nie wiadomo było, czy jednego dnia 

dostanie się kombinezon, w którym wszelkie ruchy są ograniczone, nie można normalnie tego 

pacjenta zbadać i w którym się bardzo trudno pracuje. A następnego dnia nagle się okazywało, 

że z jakiejś firmy nadszedł dobrej jakości kombinezon. 

[z karetki] – Wkur***jące jest, jak to szeleści. 

- co? 

- Komfort pracy żaden jest. Okulary parują. Ja wiem, Janek, że to wszystko, ale bądź 

tu mądry. 

DP – Jak mówią dziennikarze Superwicjera, problem ze sprzętem powoli był 

rozwiązywany. Do lekarzy, ratowników docierały nowe kombinezony 

[z karetki] – Chcesz tlen wziąć? 

- Tak. 

- Nic nie słychać. 

DP – Ale to był tylko jeden z elementów, z którymi na początku nie radziła sobie służba 

zdrowia. 

[z karetki] –Dobra, kaszlała pani u was? 

- Tak. 

[Ale całość do obejrzenia w internecie]. 

 

DR – Stany Zjednoczone w stanie wrzenia coraz większego. Protesty rozlały się na cały 

kraj. W 25 miastach wprowadzono godzinę policyjną. Ogień na ulicach, splądrowane sklepy i 

starcia także w pobliżu Białego Domu. Piąty dzień zamieszek po śmieci czarnoskórego Doda 

Floyda… 

 

DR – Przełom wydarzeń, dla jednych historyczna, dla wielu przełomowa. Nasa i Spajzex 

pierwszy od niemal dziesięciu lat lot załogowy na międzynarodową stację kosmiczną z 

terytorium USA. Tym razem pogoda nie pokrzyżowała planów, start poszedł gładko, dokowanie 

też, obaj astronauci mają się świetnie, a dosłownie lada chwila bardzo ważny moment: 

powitanie, pierwsze spotkanie oko w oko z załogą stacji. 

Anna Czerwińska, Cape Canaveral, Stany Zjednoczone – Zaczęła się nowa era lotów 

kosmicznych. Rakieta Falkon w powietrzu i wielka radość, bo astronauci skorzystali z projektu 

nowego statku kosmicznego pierwszy raz od blisko 40 lat. Wcześniej latali na pokładach 

wahadłowców. Program wahadłowców został zakończony 9 lat temu. Kapsuła Dragon pędziła 

blisko prawie 28 tysięcy kilometrów na godzinę. Dwóm astronautom w tej wyprawie towarzyszy 

dinozaur [błękitna błyszcząca zabawka, chyba nadmuchana, unosi się w kabinie. Astronauta, bez 

skafandra, w granatowej koszulce z krótkim rękawem, wszyscy by powiedzieli: przecież to 

tiszert – zabawia się dinozaurem]. 

Robert Behnken, astronauta mówi z pokładu Falkona – Obaj mamy synów, którzy bardzo 

interesują się dinozaurami. Mam nadzieję, że będą zachwyceni, że ich zabawka towarzyszy nam 

na pokładzie. 

AC – Astronauci pokazywali wszystkim, jak im się podróżuje. 

Rober Behnken – Poproszono mnie, abym zrobił salto w tył, mogę zrobić obrót. 

Wyjrzymy przez jedno z naszych okien. Niestety, jest trochę ciemno. 



AC – Po około 19 godzinach zaczęło się łączenie kapsuły z międzynarodową stacją 

kosmiczną, która krąży nad ziemią na wysokości 400 kilometrów. 

Z Falkona – Zakończyliśmy historyczną podróż do Międzynarodowej Stacji Kosmicznej i 

rozpocz [znak TVP przysłania kilka liter] ie nowy rozdział w badaniu kosmosu przez człowieka. 

AC – Bohaterski wyczyn sprawił, że na Przylądku Canaveral był też prezydent Donald 

Trump. 

Donald Trump, prezydent Stanów Zjednoczonych – Stworzyliśmy coś, co zazdrości nam 

świat. Niedługo wylądujemy na Marsie, będziemy mieli najlepszą broń. Widziałem już projekt i 

nawet ja nie mogę w to uwierzyć. 

AC – Pierwszy raz astronautów wysłała w kosmos prywatna firma. Nie muszą też 

korzystać z kosztownej gościnności Rosjan. 

Jerzy Rafalski, astronom, planetarium w Toruniu – Proszę zwrócić uwagę na coś jeszcze: 

na tą [tę] pasję, na to nowe spojrzenie w kosmos, na to, jak wyglądają skafandry kosmiczne, na 

tego faceta od kosmosu. 

AC – Facet od kosmosu to miliarder i wizjoner, Ilion Musk, chce na przykład, by możliwe 

stało się dotarcie do dowolnego miasta na naszej planecie w mniej niż godzinę. [Podróż w 

pocisku lecącym w rurze]. Wyniesienie ludzi na orbitę okołoziemską to jedno, a to drugie, 

niezwykłe wydarzenie: pierwszy stopień rakiety Falkon wrócił na Ziemię i wylądował na 

platformie na Oceanie. 

Karol Wójcicki, popularyzator astronomii, blog „z głową w gwiazdach” – Widzicie 

państwo, jak długopis podrzucony do góry stanął pionowa. A to jest wcale nierudne rzucić takim 

długopisem długości 25-piętrowego budynku, jest gotowe do startu z kosmosu. To jest w ogóle 

szaleństwo. 

AC – Rakieta wielokrotnego użytku obniży koszty kolejnych misji. W planach są przecież 

kosmiczna turystyka, Księżyc i wspomniany już Mars. Anna Czerwińska, Fakty. 

[Po czymś takim już niczego nie powinienem zapisywać]. 

 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

W święto polskiego ruchu ludowego podziękowania dla rolników i zapowiedź dalszego 

rozwoju. 

Andrzej Duda, prezydent – By życie na polskiej wsi było jak najlepsze. To znaczy, żeby 

rolnikowi i jego rodzinie żyło się jak najłatwiej. Żeby to była wieś, która ma zapewniony jak 

najwyższy poziom życia. 

 

Trump – To jest niesamowite – statek melodia. Jestem bardzo dumny z ludzi w NASA. 

 

MA – Tomasz Jarosz! [Ale co?] 

 

Andrzej Duda, prezydent, dalszy ciąg – Jako prezydent Rzeczypospolitej, jako głowa 

państwa mam szczególny obowiązek właśnie myślenia o sprawach rolników, dbania o sprawy 

rolników, pilnowania tych spraw i też do skłaniania do tego, by z szacunkiem podchodzić do 

tego codziennego trudu pracy rolnika. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak – Na Podhalu zielone świątki zawsze są 

wyjątkowe… Od 1904 roku w dzień Zesłania Ducha Świętego tradycyjnie obchodzone jest 

również święto polskiego ruchu ludowego… Przywiązanie do ruchu ludowego demonstrował 

dziś Władysław Kosiniak-Kamysz, choć to właśnie jego partia w czasach rządów PO-PSL 

pozwoliła wyprzedawać polską ziemię zagranicznym biznesmenom. To ludowcy nie wypłacili 

rekompensat rolnikom za likwidację kwot mlecznych [chyba zmniejszenie produkcji mleka] czy 

odszkodowań za suszę w 2015 roku… Ten sam Kosiniak-Kamysz zdecydował o podniesieniu 

wieku emerytalnego wszystkim Polakom, w przypadku kobiet na wsi o 12 lat – znów by ratować 

dziurawy budżet…  

Andrzej Duda, prezydent – My dzisiaj ogromny nacisk kładziemy i to jest mój ogromnie 

ważny cel, żeby ten rozwój Polski był równy, to znaczy żeby stworzyć także i na wsi i w 

mniejszych miastach bardzo dobre warunki życia, takie, żeby ludzie po prostu byli zadowoleni. 

Na wsi żyje blisko 40% mieszkańców Polski. Maksymilian Maszenda, Wiadomości. 



 

MA – Pierwsza pielgrzymka mężczyzn d Piekar Śląskich odbyła się 73 lata temu. Ta 

tegoroczna była jednak inna. Zamiast tysięcy wiernych zgromadzonych na kalwaryjskim 

wzgórzu – wspólna modlitwa przed telewizorami… 

 

MA – Ognisko koronawirusa na Śląsku wciąż aktywne. W innych regionach zakażeń już 

niewiele, szpitale przywracają kolejne zabiegi i operacje. A lotniska przygotowują się na 

przyjęcie pasażerów, którzy od jutra będą już mogli podróżować po Polsce… 

 

Koronawirus w Polsce: Zakażonych 23 786 (+219). Zgony 1 064 (+3). 

Wyzdrowiało 11 271 (+255). 

 

MA – Polacy ocenili pięć lat działalności pierwszej damy. 

 

 
 

 
 

 

 


